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ΝΙΚΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ

Σταθερή παραμένει
η Αθήνα σε λύση
ΔΔΟ για Κυπριακό

Τη θέση ότι η Τουρκία του
2016 είναι πολύ διαφορε-
τική από αυτήν του σήμε-
ρα και αντίστοιχα πως η
σημερινή Τουρκία απο-

κλίνει από αυτήν του 2000, όταν προ-
σέβλεπε στην Ε.Ε., εκφράζει σε συ-
νέντευξή του στην «Κ» ο Έλληνας υ-
πουργός Εξωτερικών Νίκος Δένδιας.
Μιλάει για τις επιδιώξεις συνεργα-
σιών με τις ΗΠΑ, τη νέα αμερικανική
διοίκηση και σημειώνει την προσήλω-
ση της Αθήνας σε λύση διζωνικής, δι-
κοινοτικής ομοσπονδίας. Σελ. 19

ΑΚΕΛ

Εγκλωβισμένο 
στα στεγανά του
Μπορεί τα υπόλοιπα κόμματα να
ανακοινώνουν τα ψηφοδέλτιά τους,
ωστόσο, στο ΑΚΕΛ, η σύνθεση των
ψηφοδελτίων αργεί πολύ. Η πανδη-
μία, αλλά και η επικέντρωση στο να
διεξαχθεί πρώτα το εκλογικό συνέ-
δριο, στοίχισαν χρόνο προετοιμασίας
στο κόμμα. Σελ. 8

ΕΜΒΟΛΙΑΣΜΟΣ

Μπολιάζουν ελπίδες 
οι νέες δόσεις
Στην παραγγελία μέχρι και 300 εκατ.
επιπρόσθετων δόσεων του εμβολίου
της Pfizer/BioNTech επενδύει η Κομι-
σιόν για επίσπευση των εμβολια-
σμών. Αυτές οι επιπρόσθετες δόσεις
δεν θα φτάσουν στις χώρες αμέσως,
αλλά θα ξεκινήσουν τμηματικά να
παραδίδονται. Σελ. 10

ΠΑΝΔΗΜΙΑ

Νέο πακέτο μέτρων:
Χαλαρότητα τέλος
Η ήπια προσέγγιση στο κομμάτι των
μέτρων αντιμετώπισης της πανδη-
μίας από την κυβέρνηση έλαβε τέλος
με το νέο πακέτο μέτρων. Καθοριστι-
κό ρόλο προκειμένου το κυβερνητικό
επιτελείο να εγκαταλείψει τη χαλαρή
προσέγγιση του προηγούμενου δια-
στήματος ήταν οι αγωνιώδεις φωνές
της ιατρικής κοινότητας. Σελ. 3

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

ΦΕΣΤΙΒΑΛ

Διαδικτυακό Φεστιβάλ Fengaros Reacts
Το Fengaros Reacts είναι η πρώτη μας προσπάθεια να μετα-
φερθεί στο διαδίκτυο το μουσικό μέρος της εμπειρίας του κα-
λοκαιρινού φεστιβάλ Φέγγαρος. Πρόκειται για ένα διαδικτυα-
κό showcase, το οποίο πρόκειται να παρουσιάσει δέκα κυ-
πριακά συγκροτήματα και σόλο καλλιτέχνες στο απόγειο της
δημιουργικότητάς τους. Ζωή, σελ. 1

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΔΙΗΓΗΜΑ

«Δυο μέρες
βρεγμένος»

Πήγα κατευθείαν στο νούμερο
1. Fiona Apple. Αλήθεια; Αυτό το
αβάντ γκαρντ, αντιεμπορικό, ι-
διοσυγκρασιακό mid-life crisis
αριστούργημα, πρωτιά στο
Pitchfork; Δεν είναι χιπ, δεν εί-
ναι νιάτο, δεν είναι φρικιό – χαί-
ρομαι για τη μονήρη, άτεκνη
συνομήλική μου… Ζωή, σελ. 2

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

Μια ματιά στο
τι έγινε το 2020 

Η «Κ» υπενθυμίζει τα κυριότε-
ρα ζητήματα που έθεσε στον
δημόσιο διάλογο, ευελπιστώ-
ντας ότι με την ομαλοποίηση
της κατάστασης η εικαστική δη-
μιουργία και οι εκθεσιακοί χώ-
ροι θα μπουν σε νέα τροχιά δη-
μιουργικότητας και διεκδικήσε-
ων. Ζωή, σελ. 4

ΓΡΑΦΟΥΝ ΣΤΗΝ «Κ»
ΓΙΩΡΓΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ Σελ. 4

Αμφισβητώντας τον «νέο ρεαλισμό»

ΣΤΙΒΕΝ ΛΙΛΙ Σελ. 16

Νέα εποχή για Η.Β. και Κύπρο 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΟΧΑΝΗΣ Σελ. 18

Το πλαίσιο της Νέας Στρατηγικής
Αντίληψης του ΝΑΤΟ

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ Σελ. 5

Πρόεδρος της διχοτόμησης

ΜΙΧΑΛΗΣ ΑΤΤΑΛΛΙΔΗΣ Σελ. 8

Σκέψεις για τις επικείμενες
διαπραγματεύσεις

Οι 10 προκλήσεις
στον κόσμο το 2021
Προβλέψεις Eurasia Group

Αν το 2020 σφραγίστηκε από τις υγει-
ονομικές απαντήσεις στην πανδημία,
το 2021 θα έρθουν σε πρώτη γραμμή
οι οικονομικές επιπτώσεις της. Η αξιο-
πιστία της αμερικανικής εξωτερικής
πολιτικής θα δοκιμαστεί φέτος πιο σκλη-
ρά από κάθε άλλη χρονιά. Η Eurasia
Group καταγράφει τους 10 μεγάλους
κινδύνους στον πλανήτη για το 2021.
Τι εκτιμούν κορυφαίοι αναλυτές για
την παγκόσμια τάξη. Σελ. 22-23

Deals 1 δισ. ευρώ
έκλεισαν το 2020
Κυρίως από τις τράπεζες

Ξεπέρασαν κατά πολύ το 1 δισ. ευρώ οι
συμφωνίες και οι εξαγορές που έκλεισαν
στην Κύπρο το 2020, παρά το δύσκολο
περιβάλλον που είχε δημιουργηθεί ε-
ξαιτίας της πανδημίας. Οι μεγαλύτερες
συμφωνίες έγιναν από τράπεζες, με τις
πωλήσεις πακέτων δανείων. Εγιναν ε-
πίσης μεγάλα ξενοδοχειακά και τουρι-
στικά ανοίγματα, ενώ η χρονιά έκλεισε
με την εξαγορά της Silk Oil από την
Petrolina. Οικονομική, σελ. 4

Οι αξιολογήσεις επισπεύδουν 
την ψήφιση προϋπολογισμού
Στόχος να εγκριθεί πριν από την έκθεση του οίκου Moody’s

Προσπάθειες για έγκριση του αναθεω-
ρημένου προϋπολογισμού στις 18 Ια-
νουαρίου καταβάλλει η κυβέρνηση. Κι
αυτό για να μην επιδράσει αρνητικά
στην αξιολόγηση από τον οίκο Moody’s,
η οποία έχει καθοριστεί για τις 22 του
μήνα. Πρέπει να θεωρείται δεδομένο
πως ο Οίκος δεν θα δει με θετικό μάτι
τη μη ψήφιση του προϋπολογισμού.
Ανάλογη αναμένεται να είναι και η α-

ξιολόγηση από τους άλλους οίκους. Ο
υπ. Οικονομικών είχε προειδοποιήσει
ότι θα είναι βαρύ το τίμημα για την οι-
κονομία, τα εισοδήματα και το κοινω-
νικό κράτος αν υπάρξει κακή αξιολό-
γηση. Ο προϋπολογισμός έχει προσαρ-
μοστεί αναλόγως των νέων μέτρων
που λήφθηκαν για την ελαχιστοποίηση
των οικονομικών συνεπειών της παν-
δημίας. Οικονομική, σελ. 3

Μία ζοφερή κατάσταση περιγράφει για
το Κυπριακό στη συνέντευξή του στην
«Κ» ο αναπληρωτής πρόεδρος του ΔΗΣΥ
Χάρης Γεωργιάδης. Την πρώτη βολή της
απαισιοδοξίας του για το πού πάνε τα
πράγματα έριξε με άρθρο του την περα-
σμένη βδομάδα με τον τίτλο «Νέος Ρεα-
λισμός», προκαλώντας σωρεία αντιδρά-

σεων και εντός του ΔΗΣΥ. Όπως εξηγεί,
τελευταία ευκαιρία για λύση ήταν το
2004, και εκτιμά πως η διχοτόμηση, χωρίς
να είναι ποτέ επιλογή της ε/κ πλευράς,
προκύπτει εκ των πραγμάτων. «Οι πε-
ρισσότεροι πρόσφυγες έφυγαν και οι πε-
ριουσίες χάθηκαν» αναφέρει χαρακτη-
ριστικά και ξεκαθαρίζει πως ο ίδιος δεν

πρόκειται να δεχτεί ομοσπονδία χωρίς
την επιστροφή της Μόρφου και της Αμ-
μοχώστου. Η ομοσπονδία, όπως την πε-
ριγράφουν σήμερα οι εκπρόσωποι της
τουρκικής πλευράς, αφήνει τα πράγματα
περίπου ως έχουν σήμερα, με μόνη δια-
φορά ότι η κρατική κυριαρχία θα είναι
κοινή, λέει χαρακτηριστικά. Ξεκαθαρίζει

πως πλέον ο ΔΗΣΥ δέχεται και βολιδο-
σκοπήσεις για το αν θα δεχτεί επιστροφή
Αμμοχωστιανών υπό τουρκική διοίκηση.
Στη συνέντευξή του, βλέπει θετικά μια
λειτουργική προσέγγιση της συνολικής
λύσης, με εφαρμογή κάποιων σημαντικών,
όπως λέει, επί μέρους ρυθμίσεων, πριν
από την τελική συμφωνία. Σελ. 7

Ο μετασεισμός της εποχής Τραμπ

Τα κιγκλιδώματα
της δημοκρατίας 

Οι ντροπιαστικές εικόνες από το Καπι-
τώλιο την περασμένη Τετάρτη δεν θα
έπρεπε να προκαλούν γέλιο. Θα έπρεπε
να στείλουν το μήνυμα διεθνώς αλλά
και στο εσωτερικό, δεδομένου ότι πολλά
πολιτικά πρόσωπα έσπευσαν δημοσίως
να εκφράσουν τον αποτροπιασμό τους,
ότι η δημοκρατία μπορεί να τεθεί εν αμ-
φιβόλω, ακόμα και σε μία χώρα με μακρά
δημοκρατική παράδοση, όπως στις ΗΠΑ.
Η εμπρηστική δημαγωγία, τα πρόσωπα
που προσφέρουν θέαμα και ενίοτε γέλιο,
είναι καλά για τις οθόνες μας και όχι για
να έχουν στα χέρια τους το μέλλον μας.
Γιατί αυτή η δημαγωγία τους οπλίζει τον
επικίνδυνο όχλο. Ας είναι αυτές οι εικόνες
μία καθημερινή υπενθύμιση του πόσο
ευάλωτη μπορεί να καταστεί η δημο-
κρατία και ας της βάλουμε έστω και
τώρα προστατευτικά κιγκλιδώματα. 

ΚΥΠΡΙΑΚΟ

Ποια ΜΟΕ 
θέτει σε ΟΗΕ
ο Αναστασιάδης
Βαρώσι έναντι αεροδρομίου Τύμπου, λιμάνι
Αμμοχώστου έναντι εφαρμογής πρωτοκόλλου
Άγκυρας και ταμείο υδρογονανθράκων είναι
τα τρία μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης
που κατέθεσε ο πρόεδρος της Δημοκρατίας
σε επιστολή του στον γ.γ. των Ηνωμένων
Εθνών. Μπροστά στον κίνδυνο λύσης δύο
κρατών, η Λευκωσία προσβλέπει στις πιέσεις
που θα ασκήσουν οι Βρυξέλλες. Την ίδια
στιγμή, κρίση έχει επέλθει στον ΔΗΣΥ για
το σχέδιο λύσης, με αφορμή το περιβόητο
άρθρο του Χάρη Γεωργιάδη. Σελ. 6

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ

Σε άτυπη διάσκεψη
ίσως συζητηθούν όλα  
Η Τζέιν Χολ Λουτ θα διεξαγάγει επαφές στη
Λευκωσία με στόχο να διασφαλιστεί ότι θα
υπάρξει κοινός στόχος για το πιθανό αποτέ-
λεσμά της. Η άτυπη πενταμερής είναι σχεδόν
δεδομένη με ορίζοντα τις αρχές Φεβρουαρίου.
Στην έκθεσή του πάντως ο κ. Γκουτιέρες α-
ποφεύγει να μιλήσει για τη βάση της δια-
πραγματευτικής προσπάθειας. Σελ. 4

ΕΜΙΛΥ ΓΙΟΛΙΤΗ

Είναι εκτεθειμένοι
υπουργός-δικαιοσύνη
Η κίνηση της υπουργού Δικαιοσύνης να κα-
ταγγείλει στην Αστυνομία έναν σατιρικό λο-
γαριασμό με το όνομά της στο twitter, άνοιξε
ζήτημα κατάχρησης εξουσίας και προκάλεσε
σωρεία πολιτικών αντιδράσεων. Την ίδια
στιγμή κατέδειξε τις διαχρονικές παθογένειες
του δικαστικού συστήματος της Κύπρου αλλά
και τα αργά αντανακλαστικά του. Σελ. 9

Τα πρωτοφανή έκτροπα της Τετάρτης στο Καπιτώλιο θα διαδραματίσουν καταλυτικό ρόλο στη διαμόρφωση μιας νέας πολιτικής τάξης στην Αμερική. Η κατακραυγή εναντίον του Τραμπ και
ο βαθύς διχασμός των Ρεπουμπλικανών, σε συνδυασμό με την εξασφάλιση, έστω και οριακής, πλειοψηφίας των Δημοκρατικών στη Γερουσία, διευρύνουν τα περιθώρια προώθησης σημα-
ντικών αλλαγών στην εσωτερική και εξωτερική πολιτική των ΗΠΑ από τον Τζο Μπάιντεν, ο οποίος θα ορκιστεί 46ος πρόεδρος της χώρας του στις 20 Ιανουαρίου. Οι απίστευτες εικόνες από
το Καπιτώλιο έβλαψαν την εικόνα της αμερικανικής Δημοκρατίας στον κόσμο. Οι σύμμαχοι των ΗΠΑ ανησυχούν μήπως φαινόμενα ακραίου και βίαιου λαϊκισμού εκδηλωθούν και σε άλλες
χώρες της Δύσης, στις συνθήκες της πανδημίας και της οικονομικής ύφεσης, ενώ οι αντίπαλοι της Αμερικής βρήκαν ευκαιρία να δρέψουν προπαγανδιστικά οφέλη. Σελ. 20-21

Χ. Γεωργιάδης: Η διχοτόμηση
προκύπτει εκ των πραγμάτων
Οι πρόσφυγες έφυγαν, οι περιουσίες χάθηκαν και η Τουρκία επιδιώκει μόνο μία κοινή κυριαρχία 



2 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Δ Ε Υ Τ Ε Ρ Η  Σ Ε Λ Ι Δ Α

Διευθύνων Σύμβουλος: ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΛΟΤΤΙΔΗΣ • Διευθυντής: ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ • Σύμβουλος Εκδοσης : ΑΛΚΗΣ ΑΝΔΡΕΟΥ

Αρχισυντάκτρια: ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ • Υπεύθυνος Υλης: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ • Υπεύθυνος Ατελιέ: ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ

Iδιοκτησία
«Η ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ, ΠΟΛΙΤΙΚΗ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ

ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ ΕΚΔΟΣΗ ΚΥΠΡΟΥ ΛΤΔ»

Νίκου Κρανιδιώτη 7Ε, 3ος όροφος, 2411  Έγκωμη, Λευκωσία, Κύπρος
e-mail: info@kathimerini.com.cy   Τηλ.: 22472500   Fax: Σύνταξη +357 22472540

Fax: Διαφημιστικό Τμήμα - Μικρές Αγγελίες +357 22472550

Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΑΒΗΣΣΥΝΙΑ: Η επιθετική δράσις
ενετάθη προς την Αβησσυνίαν.
Φυλαί Αβησσυνών, υποστηριζό-
μεναι υπό αγγλικών αρμάτων
μάχης και της αεροπορίας, κατέ-
λαβον το οχυρόν Γκούμπα επί
του Κυανού Νείλου προς δυ-
σμάς της λίμνης Τάνα. Οι Ιταλοί
φεύγοντες καταδιώκονται κατά

πόδας. [...] γίνονται σχέδια περί αγγλικής εισβολής εις την Αβησσυ-
νίαν από την Γκούμπα, όπου τα αγγλικά και αυτοκρατορικά στρατεύ-
ματα παίζουν μέγαν ρόλον, καθώς και ο κλεφτοπόλεμος τον οποίον
διεξάγουν τα αβησσυνιακά στρατεύματα. Η αρχή εγένετο ήδη. Οι
Αβησσυνοί εξέβαλαν την ιταλικήν φρουράν από ένα φυλάκιον εις τα
βορειοδυτικά και απειλούν σοβαρώς την υποχώρησίν της. Επειδή οι
Ιταλοί δεν τολμούν να εγκαταστήσουν μικρά φυλάκια, είναι πολύ πι-
θανόν ότι πρόκειται περί της τύχης χιλιάδος και πλέον Ιταλών στρα-
τιωτών. Αν αποκοπούν από τους Αβησσυνούς το αποτέλεσμα το οποί-
ον θα έχη κυρίως σημασίαν δεν είναι ότι θα χαθούν οι στρατιώται. Μία
τοιαύτη επιτυχία θα είναι σύνθημα και πρόσκλησις διά τους Αβησσυ-
νούς όλης της χώρας να εξεγερθούν.
ΤΣΩΡΤΣΙΛ: «Δεν είναι υπερβολή –είπε– να ισχυρισθή κανείς ότι το
μέλλον ολοκλήρου του κόσμου και αι ελπίδες αναπτύξεως πολιτισμού,
βασιζομένου επί της χριστιανικής ηθικής, εξαρτώνται εκ των σχέσεων
της Βρεταννικής Αυτοκρατορίας και των Ηνωμένων Πολιτειών».
ΠΡΟΟΔΟΣ: Η κατάστασις εις το αλβανικόν μέτωπον εξελίσσεται εξαι-
ρετικώς ευνοϊκή διά τα όπλα μας. Το καθ’ εκάστην σεμνόν και μετριο-
παθές ανακοινωθέν του Στρατηγείου μας ανέφερε χθες ότι συνελή-
φθησαν 300 αιχμάλωτοι και περιήλθεν εις χείρας μας άφθονον πολε-
μικόν υλικόν. Τούτο σημαίνει ότι αι θέσεις μας διαρκώς προωθούνται
κατ’ αυτάς δε με ζωηρόν ρυθμόν. Αι απόπειραι ιταλικής αντιδράσεως
απέτυχον οικτρώς μέχρι σημείου ώστε η αντίδρασις αυτή να παύση εξ
ολοκλήρου.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
10.1.1941

Η επιδρομή στο Καπι-
τώλιο στην Ουάσιγκτον
(06.01.2021) απέδειξε
ότι η δημοκρατία ποτέ
και πουθενά δεν είναι
δεδομένη. Ο λαϊκισμός

είναι δίκοπο λεπίδι, που αφύλακτο,
μπορεί να τραυματίσει έως και θανά-
σιμα μια κοινοβουλευτική δημοκρατία
με σημαντικό παρελθόν και ισχυρές
θεσμικές δικλίδες, όπως αυτή των ΗΠΑ
και να τη φτάσει μέχρι τον άλλο «ισμό»,
τον φασισμό, που τον πληρώσαμε η
ανθρωπότητα στο Β΄ Παγκόσμιο Πό-
λεμο με 80 εκατ. θύματα. Την Τετάρτη
το πλέον καίριο ερώτημα που ανέκυψε
ήταν: Πώς οι ΗΠΑ θα γιατρέψουν ένα
τόσο βαθύ τραύμα, όπως η ύβρις κατά
της δημοκρατίας με την επιδρομή των
τραμπιστών στο Καπιτώλιο; «Η απάν-
τηση είναι η Παιδεία!», απάντησε στο
ΣΚΑΙ, ο καθηγητής πολιτικής επιστή-
μης στο Πανεπιστήμιο Τζορτζ Ουά-
σινγκτον, Χάρης Μυλωνάς. Είναι πα-
σιφανές ότι ο απερχόμενος πρόεδρος
των ΗΠΑ στερείται παιδείας. Και δεν
είναι ο μόνος των ηγετών του πλανήτη.
Όλοι οι αυταρχικοί ηγεμόνες στερούν-
ται παιδείας. Πολλοί εξ ημών, που έχου-
με δυνατότητα δημόσιου λόγου, θεω-
ρούμε ότι ο ανώνυμος πολίτης ευθύ-
νεται, διότι δεν εκδιώκει δυναμικά
προέδρους, υπουργούς, βουλευτές και
κομματάρχες που ευτελίζουν τη ζωή
μας και υποσκάπτουν τα δημοκρατικά
μας δικαιώματα. Λάθος! Ο πολίτης έχει
το αισθητήριο της αυτοσυντήρησης
που τον καθοδηγεί στην προστασία
του εαυτού του και της οικογένειάς
του. Την ώρα, όμως, που θα δει έναν
αυθεντικό εκφραστή των συμφερόντων
του, ο πολίτης θα σηκωθεί από τον κα-
ναπέ και θα πάει να ψηφήσει. Έτσι
έδωσε στον Μπάιντεν επτά εκατ. ψή-
φους περισσότερες από τον Τραμπ.
Ωστόσο, στα 4 χρόνια που το λεπίδι
ήταν στην καρωτίδα της δημοκρατίας
δημιουργήθηκαν τα ζόμπι που εφόρ-
μησαν με προβιές και κέρατα στο Κα-
πιτώλιο. Χρειάζεται χρόνος και Παιδεία
για να γιατρευτεί η δημοκρατία στις
ΗΠΑ και να αποκατασταθούν απολε-
σθέντα δικαιώματα και κοινωνικές κα-
τακτήσεις. Κι εδώ στη μικρή Κύπρο,
έχουμε τεράστιο έλλειμα παιδείας που
καταπονεί την κοινωνία και εκφράζεται
τώρα κυρίως διά της έπαρσης των εξου-
σιαστών, οι οποίοι αν και όρθιοι μέσα

στο τέλμα του σκανδάλου των «χρυσών
διαβατηρίων», που τους αφήνει εκτε-
θειμένους διεθνώς και το κύρος της
ΚΔ στο ναδίρ, συνεχίζουν να φτύνουν
στο πρόσωπο τη δημοκρατία. Απτό
παράδειγμα το ζήτημα με το λογαρια-
σμό-παρωδία «Lady Έμιλυ Καρτάσιαν
DutchessofYiolouParody» στο Twitter,
που «επέσυρε» αστυνομική έρευνα σε
σπίτι πολίτη κατόπιν καταγγελίας της
υπουργού Δικαιοσύνης Έμιλυς Γιολίτη,
ως εάν το χιούμορ να είναι ποινικά κο-
λάσιμο. Πρόβλημα παιδείας εντοπίζεται
και στον δικαστή που εξέδωσε το έν-
ταλμα έρευνας χωρίς καμία περίσκεψη.
Για όλα αυτά τα «κατορθώματα», υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, αρχηγός Αστυνομίας
και Ανώτατο Δικαστήριο, εδώ και δύο
βδομάδες σιωπούν εκκωφαντικά. Ως
να μην υπήρξε κατάχρηση εξουσίας,
πλημμελής έρευνα και άσκηση δικα-
στικής εξουσίας και κυρίως παράνομη
είσοδος σε οικία και παραβίαση οικο-
γενειακού ασύλου.

Όλα αυτά συνιστούν κυρίως πλήγμα
στη δημοκρατία καθότι παρά την κραυ-
γαλέα παραβίαση ανθρωπίνων δικαιω-
μάτων και την πλημμελή λειτουργία
εκτελεστικής και δικαστικής εξουσίας
ούτε ο πρόεδρος της Δημοκρατίας το-
ποθετήθηκε ούτε η πρόεδρος του Ανω-
τάτου Δικαστηρίου, ως να μας έχουν
γραμμένους στα παλαιότερα των υπο-
δημάτων τους. Δεν ξέρω την πρόεδρο
του Ανωτάτου, ξέρω όμως τον πρόεδρο
Αναστασιάδη, ο οποίος για τη λύση
δύο κρατών που βολιδοσκοπούσε από
το 2017 και εντεύθεν, είχε μιλήσει και
σε μένα και το έγραψα τον Μάρτιο του
2018, ότι «θα προσπαθούσε να εξα-
σφαλίσει συναίνεση από την Ε.Ε. και
τη σύμφωνη γνώμη του αρχιεπισκό-
που». Είχε όμως αντιληφθεί ότι «τα
χρυσά διαβατήρια» ήταν η κότα με τα
χρυσά αβγά, που όπως φέρεται να εκ-
μυστηρεύτηκε σε μια νύχτα ευθυμίας
στην Αθήνα, άφηνε στο Γραφείο του
300 εκατ. ετησίως, που τα πήγαινε
μετά στις Σεϋχέλλες με ιδιωτικές πτή-
σεις. Γι’ αυτό στο Μoν Πελεράν δεν
πήρε Βαρώσι και Μόρφου και στο Κραν
Μοντάνα λύση. Αιφνιδίως όμως το Al
Jazeera σήκωσε τη σκεπή και φάνηκε
ότι ο βασιλιάς είναι γυμνός, όπως και
η κουστωδία του και πως εμάς τελικά
μας πήρε ο δαίμονας!  

Μας πήρε ο δαίμονας

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy

Κυριακή 10 Ιανουαρίου 2021

1 Στο δάνειο. Τηλεφώνησε που λέ-
τε ο Healthy του Μπίμπι και τον

ρώτησε αν τους περισσεύουν εμβό-
λια να μας τα στείλει. Τι μου θύμη-
σες Healthy μου! Τότε που έστειλες
τον Σαρρή να φέρει λεφτά από τη
Μόσχα και ακόμη να επιστρέψει. 

2 Στην αξιοπιστία. Όπως τότε έτσι
και τώρα είχαμε συμβατικές υπο-

χρεώσεις στην Ένωση, τότε μας
έστελναν ευρώ να περάσουμε τον
μήνα τώρα μας στέλνουν εμβόλια
με τη βδομάδα. Εμείς όμως εκεί να
λοξο-κοιτάζουμε τον τρίτο δρόμο. Ά
ρε Μακάριε με τους αδέσμευτούς
σου, ζεις και μας καθοδηγείς. 

3 Στην εκδίκηση. Φώναξε που λέ-
τε ο Healthy τον Σάκη στο Προ-

εδρικό να του παραδώσει την ετή-
σια έκθεσή του. Για τιμωρία, όχι δεν
του φώναξε τον Πετρίδη να τον υπο-
δεχθεί, αλλά δεν του φώναξε τα κα-
νάλια να κάνει το σώου του. 

4 Στον δρόμο. Σάκη, είδες που το
Twitter έκοψε τον λογαριασμό

στο ίνδαλμα σου τον Τραμπ για δια-
σπορά ψευδών ειδήσεων; Απλά το
αναφέρω καλέ μου. 

5 Στη δύναμη. Το γεγονός πως τα
έκλεισαν όλα εκτός από τα σου-

περμάρκετ και το ποδόσφαιρο δεί-
χνει και ποιος κυβερνά αυτόν τον τό-
πο. 

6 Στην αποκάλυψη. Εντάξει, Νίκο,
ζήτησε ο Άντροκ την αποπομπή

σου από την κυβέρνηση Τσίπρα. Και
ο Αβέρωφ ζήτησε την αποπομπή
του Θείου Βρέφους αλλά δεν το
έκανε και βιβλίο ο συνονόματός
σου. Κούλαρε.

7 Στην αλήθεια. Πάντως, εμείς
που ξέρουμε τον Άντροκ, ο γ.γ.

κωλώνει να ζητήσει την απόλυση
της καθαρίστριας στο κυλικείο του
ΑΚΕΛ, όχι να μπει στο Μαξίμου να
ζητήσει την κεφαλή σου επί πίνακι. 

8 Στα διδακτορικά. Πριν από
τριάντα χρόνια ακριβώς ο (καη-

μένος) Χρήστος Δημόπουλος ισοφα-
ρίζει για λογαριασμό του Αθηναϊκού
στο παλιό Γεώργιος Καραϊσκάκης. Οι
οπαδοί κάνουν ντου και ξυλοκοπούν
τους παίκτες του Αθηναϊκού. Όταν
ρώτησαν τον τότε πρόεδρο του
Ολυμπιακού Αργύρη Σαλιαρέλη για
τους χούλιγκαν που έκαναν το ντου
αυτός απάντησε το μυθικό: «Οι οπα-

δοί της θύρας 4 είναι επιστήμονες».

9 Στα καλύτερα σπίτια. Βλέπον-
τας το ντου των οπαδών του

Τραμπ στο Καπιτώλιο μου ήρθαν για
κάποιο λόγο οι σκηνές του 1991
μπροστά μου. Το ότι ο Τραμπ αποκά-
λεσε τους χούλιγκαν του «πατριώ-
τες» αντί επιστήμονες είναι καθαρά
λόγω επιπέδου.

1 0 Στη σύγκριση. Πάντως, οι δι-
κοί μας «καμένοι» που κά-

νουν διαδηλώσεις στο Προεδρικό
σε σύγκριση με αυτούς του Τραμπ
είναι σίγουρα «επιστήμονες». 

ΣΤΑΘΕΡΑ ΒΗΜΑΤΑ ΜΠΡ ΟΣΤΑ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ
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«Δεν ήξερα ότι υπήρχαν τόσοι πολλοί ηλίθιοι στον κόσμο μέχρι που άρχισα να χρησιμοποιώ το Ίντερνετ» Στάνισλαβ Λεμ
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Ο προϋπολογισμός και ο χορός
Το μεγάλο ερώτημα του νέου έτους είναι κα-
τά πόσο θα έχουμε τελικά εγκεκριμένο κρα-
τικό προϋπολογισμό για να συνεχίσει να λει-
τουργεί κανονικά (λέμε τώρα) το κράτος. Ο
νέος, εξ ανάγκης, αναθεωρημένος προϋπο-
λογισμός μετά τις επαφές των υπουργών αλ-
λά και του Αβέρωφ με τα νέα συμμαχικά
κόμματα, κυρίως την ΕΔΕΚ, θα κατατεθεί σε
λίγες ημέρες στην πρώτη συνεδρίαση της
Ολομέλειας της Βουλής. Έχει άραγε εξα-
σφαλιστεί η πλειοψηφία για να εγκριθεί ο
προϋπολογισμός; Στον Λόφο και στην Πινδά-
ρου δηλώνουν συγκρατημένη αισιοδοξία αλ-
λά όχι σιγουριά. Και αυτό γιατί ο Σιζό έχει έξ-
τρα αιτήματα τα οποία μόνο ο Αναστασιάδης
μπορεί να ικανοποιήσει και σε αυτόν απευ-
θύνεται για το τελικό ok. Την ίδια ώρα στο
πριγκιπάτο του ΔΗΚΟ κάποιοι επαναλαμβά-
νουν εν χορώ, λες και ανεβάζουν τις «Ικέτι-
δες» του Ευριπίδη στην Επίδαυρο, την ιαχή:
Πώς τα καταφέραμε και δώσαμε στον Σιζό
τον ρόλο του ρυθμιστή που δεκαετίες μας εί-
χαν εμπιστευτεί (δις)…

Η Γιαννάκη πίσω από τις κάμερες
Θεωρώ δίκαιο και επιβεβλημένο να ανα-
φερθώ σε μια νέα ιστορία που άκουσα με
άμεση εμπλοκή της γενικής διευθύντριας
του υπουργείου Υγείας Χριστίνας Γιαννάκη,
η οποία δεν το κρύβω με συγκίνησε. Ιδιαίτε-
ρα όταν έμαθα τις λεπτομέρειες και τις συν-
θήκες υπό τις οποίες πραγματοποιήθηκε. Η
κυρία Γιαννάκη, λοιπόν, με δική της προσω-
πική παρέμβαση πέτυχε να σταλεί αγοράκι
μόλις ενός μηνός με σοβαρό πρόβλημα στο
κεφάλι, σε πανεπιστημιακό νοσοκομείο στη
Γερμανία. Η είδηση έλεγε πως στη σκιά της
πανδημίας το βρέφος πήρε ανάσα ζωής με
το υπουργείο Υγείας να γίνεται γέφυρα και
ένας σύγχρονος Άγιος Βασίλης για το παιδάκι
και τους γονείς του. 

Ε, λοιπόν έμαθα πως ο Άγιος Βασίλης ήταν
τελικά η δρ Χριστίνα Γιαννάκη, η οποία κίνη-
σε γη και ουρανό για να μπορέσει να ταξιδέ-
ψει το βρέφος έγκαιρα για τη θεραπεία. Αυ-
τή ήταν που ενεργοποίησε όλες τις διαδικα-
σίες, «ανοίγοντας» το κλειστό λόγω Πρωτο-
χρονιάς υπουργείο Εσωτερικών για να ετοι-
μαστούν τα απαραίτητα ταξιδιωτικά έγγρα-
φα. Και απ’ όσα έμαθα δεν είναι η πρώτη φο-
ρά που συνέβη αυτό. Με δικές της ενέργειες
έχουν σωθεί πολλές ζωές συνανθρώπων
μας και όσοι την ξέρουν μιλούν για στοχευ-

μένες, ανθρώπινες παρεμβάσεις που οι μό-
νοι που γνωρίζουν στη λεπτομέρεια τους εί-
ναι οι ίδιοι οι εμπλεκόμενοι, καθώς η ίδια πο-
τέ της δεν θέλησε, ούτε δέχθηκε να κοινο-
ποιηθούν. Τελικά ό,τι και να της σέρνουμε
στα ΜΜΕ, τη δουλειά της την κάνει και με το
παραπάνω. Και αυτό το αναγνωρίζουν όχι μό-
νο όσοι υπουργοί συνεργάστηκαν μαζί της
αλλά και ο πρόεδρος Αναστασιάδης. 

Η προσφυγή αναβάλλεται
Μπορεί η κυβέρνηση να έπεισε τους πάντες
ότι ήταν έτοιμη για άμεση προσφυγή στο
Ανώτατο κατά του εργαλοποιημένου Οδυσ-
σέα-Τσακ Νόρις και όλοι ανέμεναν πως αμέ-
σως μετά τις γιορτές θα ακουγόταν το
«μπαμ» αλλά ο Αναστασιάδης φαίνεται πως
κάνει δεύτερες, μη σας πω και τρίτες, σκέ-
ψεις. Προχθές ο Κούσιος είπε ότι προτεραι-
ότητα του προέδρου είναι τώρα η πανδημία,
η οικονομία και η Πενταμερής, αλλά όχι Τσακ
Νόρις, ο οποίος πρέπει να περιμένει τη σει-
ρά του. Πάει δηλαδή χαμένη η στρατιά που
ετοίμασε με δικηγόρους και μάρτυρες για τη
φιγούρα ενώπιον του Ανωτάτου; 

Αλήθεια γιατί ο Οδυσσέας-Τσακ Νόρις που
όλα τα σφάζει, όλα τα μαχαιρώνει (όχι όμως
τα σφαγεία) δεν προσφεύγει ο ίδιος στο

Ανώτατο για να προασπίσει την ανεξαρτησία
του; Υπάρχουν αδιέξοδα στη Δημοκρατία;

Διαφθορά; Ποια διαφθορά; 
Δεν είναι όμως μόνο η προσφυγή στο Ανώ-
τατο κατά του Οδυσσέα-Τσακ Νόρις που ανα-
βάλλεται επ’ αόριστον αλλά και οι ανακοινώ-
σεις του Αναστασιάδη για τα μέτρα κατά της
διαφθοράς. Για τα οποία, όπως γνωρίζετε,
επίσης έγινε μεγάλος ντόρος και κλήθηκαν
στο Προεδρικό πολιτικοί και ακτιβιστές να
δώσουν απόψεις και εισηγήσεις.

Και αυτή η δέσμευση του Λόφου παίρνει
αναβολή, μάλλον επ’ αόριστον. Εγώ πάντως
σας το είχα γράψει από τις 7 Δεκεμβρίου ότι
η εξαγγελία είχε μετατραπεί σε ανέκδοτο. Ο
Αναστασιάδης τη μια μας έλεγε ότι θα τα
ανακοίνωνε σύντομα, ύστερα μας είπε πως
θα μας τα έλεγε σε μία εβδομάδα, μετά έδω-
σε παράταση μέχρι το τέλος του χρόνου και
τώρα μας πρόλαβε η Λουτ…Καλή άνοιξη και
καλό καλοκαίρι, αν τα ακούσουμε και κυρίως
αν θα τα δούμε…

ΚΟΥΙΖ: Αληθεύει ότι μια δυσαρέσκεια υπάρ-
χει στον Λόφο, κάποιοι λένε έντονη, για τον
τρόπο που χειρίστηκε το θέμα με την Lady η
Έμιλυ;

Οι προτεραιότητες του Λόφου
και ο χορός του πριγκιπάτου

-Ούφου πάλι δεν βγαίνουν τα νούμερα…
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Το νέο πακέτο μέτρων της κυβέρ-
νησης, που ανακοινώθηκε από τον
υπουργό Υγείας Κωνσταντίνο Ιωάν-
νου το μεσημέρι Παρασκευής, ου-
σιαστικά σηματοδότησε το τέλος
μιας περιόδου με κύριο χαρακτηρι-
στικό την ήπια προσέγγιση στο κομ-
μάτι των μέτρων αντιμετώπισης της
πανδημίας. Η στροφή της κυβέρνη-
σης στη λογική που ακολουθήθηκε
κατά το πρώτο κύμα της πανδημίας,
ήλθε να επιβεβαιώσει τις πληροφορίες
της «Κ» περί σκληρού πακέτου μέ-
τρου που ήταν στο τραπέζι κατά την
τελευταία πριν τις γιορτές επιδημιο-
λογική αξιολόγηση, το οποίο η κυ-
βέρνηση προσπαθούσε να αποφύγει
μέχρι την υστάτη. Η διαρροή του
συνολικού πακέτου, μία μέρα πριν
τις επίσημες ανακοινώσεις, από την
μία ήλθε να προετοιμάσει τον πλη-
θυσμό για το επερχόμενο τσουνάμι
περιορισμών και από την άλλη να
αποκαλύψει το τι οδήγησε την κυ-
βέρνηση να κάνει στροφή και να
επιστρέψει στη δοκιμασμένη συν-
ταγή αντιμετώπισης της πανδημίας
του πρώτου κύματος. Μια τακτική
την οποία επέβαλαν τα υγειονομικά
δεδομένα της εορταστικής περιόδου,
καθώς και οι πιέσεις, κυρίως πολιτικές,
από σχεδόν όλους τους χώρους.
Ωστόσο, αυτό που φαίνεται να έπαιξε
καθοριστικό ρόλο προκειμένου το
κυβερνητικό επιτελείο να εγκατα-
λείψει την χαλαρή προσέγγιση του
προηγούμενου διαστήματος, ήταν
οι αγωνιώδεις φωνές της ιατρικής
κοινότητας που συμπυκνώνονται
στη φράση του διευθυντή της ΜΕΘ
του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας
Λάκη Παλάζη : «ο Θεός να βάλει το
χέρι του». Ένα ζήτημα που προκα-
λούσε εφιαλτικούς συνειρμούς στο
Προεδρικό Μέγαρο. Ωστόσο, η κυ-

βέρνηση φαίνεται να αξιοποίησε και
τη χρονική συγκυρία προκειμένου
να δώσει τέλος στην εκκρεμότητα
που παρατηρείται με τον προϋπο-
λογισμό, τον οποίο αντέταξε απέναντι
στις πιέσεις των κομμάτων για στή-
ριξη εργαζομένων και οικονομίας.

Η επιδημιολογική εικόνα
Στο υγειονομικό σκέλος του σκε-

πτικού που οδήγησε σε κλείδωμα
των μέτρων, η κυβερνητική πλευρά
προσπάθησε να ισορροπήσει μεταξύ
της λογικής που ακολούθησε πριν
τις γιορτές και της στροφής που
αναγκάσθηκε να κάνει μετά το πέρας
της εορταστικής περιόδου. Απέναντι
σε όσους φώναζαν, πολύ πριν τις
γιορτές, για σκληρά μέτρα το κυβερ-
νητικό επιτελείο επικαλείται την
πρακτική που ακολούθησαν άλλες
ευρωπαϊκές χώρες, οι οποίες μπήκαν
σε καθεστώς σκληρού lockdownχω-
ρίς τα αναμενόμενα αποτελέσματα,
του πρώτου κύματος της πανδημίας
με παράδειγμα την Γερμανία. Το δεύ-
τερο στοιχείο αφορά τις εκτιμήσεις
των επιδημιολόγων για την χρονική
διάρκεια της πανδημίας, σε σχέση
με τις αντοχές του πληθυσμού. Το
τρίτο στοιχείο στηρίζεται και πάλι
στις απόψεις των ειδικών που υπο-

στήριζαν πως εάν η κυβέρνηση πή-
γαινε σε lockdownαπό τον Νοέμβριο,
η Κύπρος θα ήταν υπό καθεστώς μέ-
τρων μέχρι σήμερα. Το τελευταίο
στοιχείο αφορά το χρονικό κενό, κα-
θυστέρησης του υγειονομικού απο-
τυπώματος της πανδημίας στη Κύπρο
κατά δυο εβδομάδες, σε σχέση με
άλλες χώρες λόγω καιρικών συνθη-
κών, κάτι που όπως υποστηρίζεται
έδινε μια κατεύθυνση για την επι-
δημιολογική διαχείριση. 

Σημαντική συνεισφορά στο τελικό
πακέτο μέτρων είχαν και οι πιέσεις
που υπήρχαν για σκληρά μέτρα,
πολύ πριν την εορταστική περίοδο.
Εκτός από τις κοινωνικές πιέσεις
που δεχόταν η κυβέρνηση από τον
περασμένο Νοέμβριο για οριζόντια
μέτρα κατά της πανδημίας, απέναντί
της είχε και το σύνολο των πολιτικών
κομμάτων που ζητούσαν την κυβέρ-
νηση να εγκαταλείψει την χαλαρή
τακτική αντιμετώπισης της πανδη-

μίας. Ένα στοιχείο που σε συνάρτηση
με τις έντονες απόψεις για τις αντοχές
του συστήματος υγείας και του κιν-
δύνου να εμφανισθούν εικόνες πα-
ρόμοιες με αυτές σε νοσοκομεία άλ-
λων χωρών, έγειρε την πλάστιγγα.
Οι πληροφορίες της «Κ» λένε πως ο
Πρόεδρος της Δημοκρατίας έλαβε
σοβαρά υπόψη τις ενστάσεις, υπό
το φόβο κάτι να μην πάει καλά το
επόμενο διάστημα με τα νοσοκομεία.
Τουναντίον, με το σενάριο των σκλη-
ρών μέτρων, υποστηρίχθηκε πως η
κυβέρνηση θα είχε την πολιτική κά-
λυψη. Τα μέτρα που ανακοίνωσε η
κυβέρνηση έχουν ορίζοντα το τέλος
του μήνα με προοπτική επέκτασης
εάν και εφόσον οι επιδημιολογικές
αξιολογήσεις το επιβάλλουν. Σύμ-
φωνα με τις εκτιμήσεις των επιδη-
μιολόγων, η κρίσιμη περίοδος επε-
κτείνεται μέχρι το τέλος Φεβρουαρίου
όπου αναμένεται να έχει ολοκληρωθεί
ο εμβολιασμός των ευπαθών ομάδων

του πληθυσμού και υπολογίζεται ότι
θα υπάρχουν δεδομένα, για την απο-
τελεσματικότητα των εμβολίων. Τα
μέτρα που ανακοινώθηκαν στρέ-
φονται κυρίως προς το κομμάτι των
διακινήσεων, περιορίζοντας σημαν-
τικά την καθημερινότητα των πο-
λιτών. 

Τα σχολεία
Παρασκηνιακές διεργασίες φαί-

νεται να υπήρχαν και στο κομμάτι
της εκπαίδευσης με το Υπουργείο
Παιδείας να είναι αρνητικό στην προ-
οπτική μη ανοίγματος των σχολείων,
στο σενάριο που τα μέτρα δεν θα
επηρέαζαν την εργασία. Ο προβλη-
ματισμός που εκφραζόταν, αρχικά,
έδειχνε την πρόκληση προβλημάτων
εντός της οικογένειας, με τα ανήλικα
τέκνα που θα ήταν αναγκασμένα να
εισέλθουν σε καθεστώς εξ αποστά-
σεως διδασκαλίας. Αν και δεν υπήρ-
χαν σοβαρές αντιδράσεις από τις συ-
νομοσπονδίες γονέων, το υπουργείο
δήλωνε ετοιμότητα να προσαρμόσει
το εκπαιδευτικό πρόγραμμα στην
περίπτωση που κρινόταν αναγκαίο,
η υιοθέτηση του μοντέλου περασμέ-
νου Απριλίου τόσο για τους μαθητές
όσο και για τους εκπαιδευτικούς. Το
μόνο θέμα που βάζουν οι γονείς στο
τραπέζι αφορά τις εξετάσεις των τε-
τράμηνων με το ερωτηματικό κατά
πόσο αυτές μπορούν να πραγματο-
ποιηθούν, σε καθεστώς περιορισμών
με τον υπ. Παιδείας Πρόδρομο Πρό-
δρομου να ανακοινώνει τη μη πραγ-
ματοποίησή τους. 

Τα αγκάθια της οικονομίας
Με τη Συμβουλευτική Ομάδα να

παρουσιάζεται ομοφωνούσα ενώπιον
της παρούσας κατάστασης, το πα-
ρασκήνιο που φαίνεται να υπήρξε
ήταν αρκετά πλούσιο μέχρι τα μέτρα
να κλειδώσουν στην διυπουργική

επιτροπή (Υγείας, Οικονομικών, Παι-
δείας, Εργασίας). Οι εντονότερες εν-
στάσεις για το σκληρό σενάριο των
μέτρων, προήλθαν εντός της κυβέρ-
νησης από τον υπουργό Οικονομικών
Κωνσταντίνο Πετρίδη. Οι πληροφο-
ρίες της «Κ» ήθελαν τον κ. Πετρίδη
να αντιδρά έντονα στο κλείσιμο βα-
σικών κλάδων της οικονομίας, εκ-
φράζοντας ζωηρές ανησυχίες για
αδυναμία στήριξης, στα πρότυπα
του περασμένου Απριλίου, των ερ-
γαζομένων. Ανησυχία που πήγαζε
και από την τροπή που πήρε ο προ-
ϋπολογισμός του 2021 στη Βουλή.
Σύμφωνα με το παρασκήνιο το οποίο
είναι σε γνώση της «Κ», το σκηνικό
ξεκαθάρισε την περασμένη Τρίτη
το απόγευμα κατά τη συνεδρία των
τεσσάρων υπουργών. Ενώπιον της
κατάστασης που είχε διαμορφωθεί
στο επιδημιολογικό κομμάτι, ο ΥΠΟΙΚ
φαίνεται να απέτρεψε τα επερχόμενα
μέτρα να συμπαρασύρουν ένα κομ-
μάτι της οικονομίας, κρατώντας ανοι-
χτή την οικοδομική βιομηχανία, τα
εργοτάξια και την εφοδιαστική αλυ-
σίδα της αγοράς. Παρασκηνιακές
διεργασίες υπήρξαν από πλευράς
της ΟΕΒ, η οποία μετέφερε τις ανη-
συχίες της για τα μέτρα στην οικο-
νομία στον υπουργό Υγείας, ο οποίος
ενημέρωσε την εργοδοτική οργά-
νωση, πριν από την ανακοίνωση του
πακέτου μέτρων. Σύμφωνα με πλη-
ροφορίες της «Κ», αυτό που φαίνεται
να αντιμετωπίζεται με προβληματι-
σμό από την ΟΕΒ είναι τα μέτρα για
τη φυσική παρουσία εργαζομένων
σε ιδιωτικές επιχειρήσεις, με πλαφόν
15% και ανώτερο αριθμό εργαζομέ-
νων τους 20. Η ΟΕΒ θα αναμένει τα
μέτρα στήριξης της κυβέρνησης, τα
οποία ωστόσο, όπως υποστηρίζεται,
δεν επιλύουν τα προβλήματα που
αντιμετωπίζουν οι επιχειρήσεις αυτή
την περίοδο.

Η κατάσταση των ΜΕΘ οδήγησε στο lockdown
Το καμπανάκι κινδύνου της ιατρικής κοινότητας, οι πιέσεις καθώς και το παρασκήνιο που διαμόρφωσαν το τελικό πακέτο μέτρων

<<<<<<

Στη σύσκεψη του Προ-
έδρου με τους αρχηγούς
των κομμάτων τέθηκε το
θέμα στήριξης των εργα-
ζομένων, με τον Πρόεδρο
να βάζει στο τραπέζι τον
προϋπολογισμό και την
ανάγκη ψήφισής του
στις 18 Ιανουαρίου.

Η απόψεις της ιατρικής κοινότητας για επιδείνωση της κατάστασης στα νοσο-
κομεία φαίνεται ότι θορύβησαν την κυβέρνηση, η οποία, σε συνάρτηση με τις
καθολικές πιέσεις των κομμάτων, αναγκάσθηκε να κάνει στροφή με την υιο-
θέτηση σκληρών επιδημιολογικών μέτρων.
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Αμφισβητώντας τον «νέο ρεαλισμό»

Μ ε έκπληξη αλλά και με λύπη
διάβασα το άρθρο του ανα-
πληρωτή προέδρου του ΔΗ-

ΣΥ Χάρη Γεωργιάδη την περασμένη
Κυριακή στην «Καθημερινή» με τίτ-
λο «Νέος Ρεαλισμός». Και λέω με
έκπληξη και λύπη, γιατί πιστεύω
ότι στόχος του άρθρου ήταν να προ-
σπαθήσει να μας «ενθαρρύνει» να
δεχτούμε τη διχοτόμηση της πα-
τρίδας μας και τη δημιουργία δύο
ανεξαρτήτων κρατών, όπως έχει ει-
πωθεί κατά καιρούς από διάφορους.
Η«λύση», όμως, των δύο κρατών
δεν πρόκειται να γίνει ποτέ αποδε-
κτή από την Ευρωπαϊκή Ένωση
της οποίας είμαστε μέλος. Είναι αρ-
κετό να θυμηθούμε ότι η Ευρώπη
αρνήθηκε στους Καταλανούς το δι-
καίωμα της αυτοδιάθεσης παρ’ όλο
το ειδικό βάρος που έχει η περιοχή
της Καταλονίας εντός της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Είναι, λοιπόν, εξω-
πραγματικό να αναμένουμε πως η
Ε.Ε. θα αποδεχτεί να μοιραστεί η
μικρή Κύπρος σε δύο ανεξάρτητα
κράτη και μάλιστα να παραμείνουν
μέλη της Ένωσης. 

Είχα την τύχη να συνεργαστώ
για πολλά χρόνια με τον Γλαύκο
Κληρίδη και μπορώ να επιβεβαιώσω
ότι ποτέ δεν θα δεχόταν άλλη λύση
του Κυπριακού εκτός της Ομοσπον-
δίας, όπως αφήνει να εννοηθεί ο
αναπληρωτής πρόεδρος του ΔΗΣΥ
για να «νομιμοποιήσει» εντός του
συναγερμικού ακροατηρίου τα όσα
ο ίδιος πιστεύει. Γνώριζε πολύ καλά
ο Κληρίδης ότι από το 1974 που
υπέβαλε τις προτάσεις του, πολλά
είχαν αλλάξει και ότι όσο περνούσε

ο καιρός τόσο τα πράγματα γινόν-
τουσαν πιο δύσκολα για εμάς. Παρ’
όλα αυτά, ποτέ δεν διανοήθηκε ότι
θα μπορούσε να βρεθεί άλλη λύση
του Κυπριακού εκτός της διζωνικής,
δικοινοτικής Ομοσπονδίας. Θέλω
να πιστεύω ότι εάν ζούσε σήμερα
ο Γλαύκος Κληρίδης ο κ. Γεωργιάδης
δεν θα διανοείτο καν να γράψει
αυτό το άρθρο, γιατί απλούστατα
θα γνώριζε ποια θα ήταν η αντίδρα-
ση του Κληρίδη. 

Ο κ. Γεωργιάδης ισχυρίζεται ότι
τα πράγματα έχουν αλλάξει τόσο
πολύ γιατί, μεταξύ άλλων, οι περισ-
σότεροι πρόσφυγες έχουν πεθάνει.
Ξεχνά όμως ότι ζουν τα παιδιά και
τα εγγόνια τους, οι οποίοι δεν έχουν
ποτέ εγκαταλείψει το αναφαίρετο
δικαίωμα αξιοποίησης των περιου-
σιών τους και γνωρίζουν ότι μέσα
στο πλαίσιο Ομοσπονδίας πολλοί
απ’ αυτούς θα έχουν το δικαίωμα
να επιστρέψουν στις περιουσίες
τους, να ζήσουν και να δημιουργή-
σουν ελεύθερα εκεί, έστω και αν οι
περιουσίες αυτές θα βρίσκονται εν-

τός της τ/κ συνιστώσας Πολιτείας. 
Στην τελευταία συνεδρίαση του

Εθνικού Συμβουλίου, πριν από με-
ρικές εβδομάδες, τόσο ο πρόεδρος
του Δημοκρατικού Συναγερμού Αβέ-
ρωφ Νεοφύτου όσο και ο γενικός
γραμματέας του ΑΚΕΛ Άντρος Κυ-
πριανού περιέγραψαν με πολύ ρε-
αλιστικό και ειλικρινή τρόπο το
πόσο δύσκολη είναι σήμερα η κα-
τάσταση και πώς το πέρασμα του
χρόνου κάνει τα πράγματα χειρό-
τερα. Γι’ αυτό, τόνισαν, δεν έχουμε
την πολυτέλεια να περιμένουμε και
ότι θα πρέπει να επιδιώξουμε το
γρηγορότερο δυνατό ο γενικός γραμ-
ματέας να συγκαλέσει Πενταμερή
Διάσκεψη με στόχο την εξεύρεση
λύσης όσο το δυνατό πιο ικανοποι-
ητικής και για τις δύο πλευρές. 

Ο κ. Γεωργιάδης άφησε να εν-
νοηθεί ότι υπάρχει κίνδυνος οι Ελ-
ληνοκύπριοι διαπραγματευτές να
υποχωρήσουν σε κάθε απαίτηση
της τουρκικής πλευράς. Αυθαίρετα
δε καταλήγει στο συμπέρασμα ότι
θα δεχθούμε οτιδήποτε μας προ-
ταθεί χωρίς ιδιαίτερη σκέψη και
προβληματισμό.

Κάτι τέτοιο αποτελεί ύβρη για
τον πολιτικό κόσμο της Κύπρου
αλλά επίσης και για τα Ηνωμένα
Έθνη. Δεν μπορώ να διανοηθώ ότι
ο γενικός γραμματέας του ΟΗΕ θα
ήταν διατεθειμένος να συγκαλέσει
σύσκεψη για εξεύρεση λύσης που
ουσιαστικά θα αποδεχόταν τις άνευ
όρων οιεσδήποτε απαιτήσεις της
τουρκικής πλευράς.

Στο άρθρο του ο αναπληρωτής

πρόεδρος του ΔΗΣΥ τονίζει ότι μπρο-
στά στο ζοφερό σκηνικό το οποίο
έχει περιγράψει επιβάλλεται περί-
σκεψη και προβληματισμός. «Είναι
η ώρα για ένα νέο ρεαλισμό», λέει.
Δεν προχωρά όμως να μας εξηγήσει
τι σημαίνει αυτός ο νέος ρεαλισμός
και με τι θέλει να αντικαταστήσει
την Ομοσπονδία, παρόλο που το
συμπέρασμα του αναγνώστη είναι
ότι εννοεί τη λύση δύο ανεξαρτήτων
κρατών. Επίσης, συμβουλεύει ο κ.
Γεωργιάδης την πολιτική ηγεσία
να ζυγίσουν σωστά τα δεδομένα
και να αποφασίσουν τι είναι αυτό
που πρέπει οπωσδήποτε να διαφυ-
λάξουμε αλλά και τι μπορεί ρεαλι-
στικά να διεκδικήσουμε. Διερωτώμαι
όμως γιατί θεώρησε αναγκαίο να
δώσει αυτές τις συμβουλές. Απ’ ό,τι
γνωρίζω πάντοτε πηγαίναμε στις
διαπραγματεύσεις με αυτούς τους
στόχους.

Κλείνοντας το άρθρο του ο κ. Γε-
ωργιάδης μάς λέει ότι πρέπει να πά-
ρουμε δύσκολες αποφάσεις και να
μιλήσουμε ξανά τη γλώσσα της αλή-
θειας. Είναι μία τοποθέτηση προ-
σβλητική για ολόκληρη την πολιτική
ηγεσία της Κύπρου και ιδιαίτερα
για τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας.
Θέλει δηλαδή ο κ. Γεωργιάδης να
μας πει ότι ο Πρόεδρος Αναστασιά-
δης όλα αυτά τα χρόνια δεν μιλούσε
τη γλώσσα της αλήθειας;

Θα πρέπει όλοι πλέον να συνει-
δητοποιήσουμε ότιτο κόστος της
μη λύσης είναι δυσβάστακτο. Το
Συμβούλιο Ασφαλείας δεν θα 

συνεχίσει να ανανεώνει επ’ αό-
ριστο τη θητεία της Ειρηνευτικής

Δύναμης. Σε μια τέτοια περίπτωση,
που όλοι απευχόμαστε, η «Πράσινη
Γραμμή» θα κατέληγεστα χέρια της
πιο ισχυρής πλευράς και όχι μόνοθα
χάναμετο περίπου 3% του εδάφους
που σήμερα καλύπτει, αλλά θα εί-
χαμε να αντιμετωπίσουμε και τη
σκληρή πραγματικότητα των «συ-
νόρων» περίπου 200 χιλιομέτρων
από τη μία μεριά της Κύπρου έως
την άλλη,την ασφάλεια των οποίων
δεν θα είμασταν σε θέση να δια-
σφαλίσουμε.

Η Τουρκία θα συνεχίσεινα υπο-
σκάπτει με κάθε τρόπο την Κυπρια-
κή Δημοκρατία και μεταξύ άλλων
θα δούμε τη συνεχή αύξηση των
παράνομων μεταναστών, το κύμα
των οποίων έχει ήδη λάβει ανησυ-
χητικές διαστάσεις.

Θα χαθεί το αίσθημα της ασφά-
λειας που θέλαμε να πιστεύουμε
ότι διασφαλίζεται με την ένταξή
μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και
θα μειωθεί σημαντικά η δυνατότητα
για προσέλκυση ξένων κεφαλαίων
εξαιτίας ακριβώς της αδυναμίας μας
να διασφαλίσουμε την ασφάλεια
των ξένων επενδύσεων στο απώτερο
μέλλον.

Για τους πιο πάνω και άλλους
πολλούς λόγους θα πρέπει η πλευρά
μας να επιδιώξει την όσο το δυνατό
πιο σύντομα σύγκληση της πεντα-
μερούς διάσκεψης από τον γ.γ. των
Η.Ε. με στόχο τη συνέχιση των συ-
νομιλιών και τη επίλυση του Κυ-
πριακού με βάση τη ΔΔΟ. 

Ο κ. Γιώργος Βασιλείου είναι τέως πρό-
εδρος της Κυπριακής Δημοκρατίας.

Του ανταποκριτή μας στη Νέα Υόρκη
ΑΠΟΣΤΟΛΗ ΖΟΥΠΑΝΙΩΤΗ

Τη Δευτέρα και Τρίτη, καλώς εχόν-
των των πραγμάτων, η σύμβουλος
του γενικού γραμματέα Τζέιν Χολ
Λουτ θα διεξαγάγει επαφές στη
Λευκωσία με στόχο να διασφαλι-
στεί ότι στην άτυπη συνάντηση
5+1 θα υπάρξει κοινός στόχος για
το πιθανό αποτέλεσμα αυτής της
συνάντησης. Εξ όσων έχουν διαρ-
ρεύσει από όλες τις πλευρές, η

άτυπη πενταμερής είναι σχεδόν
δεδομένη και θα λάβει χώρα περί
τις αρχές Φεβρουαρίου. 

Η επίσκεψη Λουτ έχει ενταχθεί
στο πλαίσιο της περαιτέρω προ-
ετοιμασίας, ωστόσο, αν όπως έχουν
αφήσει διπλωματικές πηγές να εν-
νοηθεί έχουν εγκαταλειφθεί οι
όροι αναφοράς, υπάρχει πιθανό-
τητα τα θέματα της ατζέντας να
είναι καθαρά τεχνικού χαρακτή-
ρα.

Και θα οδηγηθούμε σε μία ανοι-
χτή άτυπη διάσκεψη, όπου ναι
μεν οι θέσεις Γκουτιέρες θα είναι
δεδομένες, θα μπορούν όμως να
συζητηθούν τα πάντα. Η πραγμα-
τικότητα αυτή περιγράφεται από
τον Τουρκοκύπριο ηγέτη Ερσίν
Τατάρ, στην πρόσφατη επιστολή
του προς τον γ.γ. με την αναφορά
του σε υποστήριξη μιας άτυπης
πενταμερούς συνάντησης «για να
προσδιοριστεί αν υπάρχει ή όχι
κοινό έδαφος μεταξύ των δύο πλευ-
ρών για μία διαρκή λύση».

Και αφού απορρίπτει τη συνέ-
χιση της διαδικασίας απ’ εκεί που
διεκόπη στο Κραν Μοντάνα και
θεωρεί άσκοπη την αναζήτηση
ομοσπονδιακής λύσης, εισηγείται
ως στόχο την εγκαθίδρυση μιας
σχέσης συνεργασίας βασισμένης

σε δύο κυρίαρχα κράτη με ίσο διε-
θνές καθεστώς.

Το ότι ο Τατάρ το δηλώνει αυτό

με επιστολή προς τον γ.γ. του ΟΗΕ,
την οποία δημοσιοποιεί πριν από
την άφιξη της Τζέιν Χολ Λουτ, σα-

φέστατα σημαίνει πως ξεκαθαρίζει
το δικό του πλαίσιο παρουσίας
στην άτυπη πενταμερή. Αν μάλι-
στα επαναλαμβάνει τα ίδια και
στην ενημέρωση προς τον γ.γ.την
οποία έχουν στείλει οι δύο ηγέτες
και θα επισυναφθεί στην έκθεση
των καλών υπηρεσιών, αυτό θα
σημάνει ξεκάθαρα ότι στέλνει μή-
νυμα στο Σ.Α. να αλλάξει το πλαίσιο
λύσης του Κυπριακού. Η μόνη δι-
καιολογία που έχει η ελληνοκυ-
πριακή πλευρά και η Ελλάδα που
θα συμμετάσχουν σε μία συνάν-
τηση όπου από την άλλη πλευρά
θα εγερθούν θέσεις αντίθετες με
το πλαίσιο των Ηνωμένων Εθνών,
είναι ο άτυπος χαρακτήρας της
και το ότι θα το καλέσει ο ίδιος ο
γ.γ. του ΟΗΕ. 

Ωστόσο, ευλόγως κάποιος θα
αναρωτηθεί, γιατί αποδεχόμαστε
σήμερα μία διαδικασία που απορ-
ρίψαμε το 2014 αναζητώντας για
σχεδόν δύο χρόνια τα σημεία που
μας οδήγησαν στην 11η Φεβρουα-
ρίου 2014 ή γιατί μας πήρε τέσσερα
χρόνια ψάχνοντας όρους αναφο-
ράς, αλλά στο μεταξύ εκτός των
όρων, χάθηκε από το πολιτικό προ-
σκήνιο ο Μουσταφά Ακιντζί και
στη θέση του μπήκε η μαριονέτα
του Ερντογάν.

<<<<<<

Θέλω να πιστεύω ότι εάν
ζούσε σήμερα ο Γλαύκος
Κληρίδης ο κ. Γεωργιά-
δης δεν θα διανοείτο καν
να γράψει αυτό το άρθρο,
γιατί απλούστατα θα
γνώριζε ποια θα ήταν η
αντίδραση του Κληρίδη. 

Τι θα συμβεί αν η Άτυπη δώσει αδιέξοδο
Σε μία ανοιχτή άτυπη διάσκεψη 5+1 και με δεδομένες τις θέσεις Γκουτιέρες θα είναι δυνατό παράλληλα να συζητηθούν τα πάντα

Το Συμβούλιο Ασφαλείας σταθερά
επαναλαμβάνει στα ψηφίσματά του
τη διζωνική δικοινοτική ομοσπονδία
με πολιτική ισότητα ως το πλαίσιο
λύσης του κυπριακού. Κάθε έξι μήνες
μαζί με την ανανέωση της ΟΥΝΦΙ-
ΚΥΠ, ή και άλλες περιπτώσεις, σε
άρθρο του διατακτικού του ψηφί-
σματος το Συμβούλιο «επαναβεβαι-
ώνει όλα τα σχετικά ψηφίσματά του
για την Κύπρο, ιδίως το ψήφισμα
1251 (1999)».Το 1251 υιοθετήθηκε
τον Ιούνιο του 1999 και αφού επα-
ναβεβαιώνεται ότι το στάτους κβο
είναι απαράδεκτο, ορίζει τη θέση
του πως «μία διευθέτηση του κυ-
πριακού πρέπει να είναι βασισμένη
σε ένα κράτος της Κύπρου, με μία
κυριαρχία και διεθνή προσωπικό-
τητα και μία υπηκοότητα, με την
ανεξαρτησία και εδαφική του ακε-
ραιότητα προστατευόμενες (safe-
guarded) και αποτελούμενο από
δύο πολιτικά ίσες κοινότητες όπως
περιγράφονται από τα σχετικά ψη-
φίσματα του Σ.Α. σε μία δικοινοτική
και διζωνική ομοσπονδία και ότι
παρόμοια διευθέτηση πρέπει να
αποκλείει ένωση στο σύνολο ή με-
ρικώς με άλλη χώρα, ή άλλη μορφή
διχοτόμησης ή απόσχισης».

Στο τελευταίο ψήφισμα, το 2537,
συμπεριλήφθηκαν αναφορές που
συμφωνήθηκαν στη συνάντηση
του Βερολίνου, το Νοέμβριο του
2019, μεταξύ άλλων, η επεξηγημα-
τική αναφορά της πολιτικής ισότη-
τας από το ψήφισμα 716 του 1991,
η κοινή δήλωση της 11ης Φεβρουα-
ρίου, οι προηγούμενες συγκλίσεις
και το πλαίσιο των έξι σημείων του
γ.γ. στο Κραν Μοντάνα. Λογικά, με
βάση και τους όρους εντολής του
Σ.Α. ο γ.γ. του ΟΗΕ θα πρέπει μόλις
παρουσιαστούν παρόμοιες θέσεις,
να δηλώσει στον κ. Τατάρ πως είναι
εκτός πλαισίου κι αν επιμείνει να
απευθυνθεί στο Συμβούλιο ζητώντας
καθοδήγηση. Και μετά; Εδώ προ-
σθέτετε μία απάντηση κατά το δο-
κούν. Γιατί ο γ.γ. του ΟΗΕ θα συγ-
καλούσε μία παρόμοια συνάντηση,
γνωρίζοντας ότι οι θέσεις των πλευ-
ρών απέχουν πολύ περισσότερο

από ποτέ; Μία απάντηση είναι πως
το διάστημα που μεσολάβησε από
την κατάρρευση της Διάσκεψης του
Κραν Μοντάνα μέχρι σήμερα είναι
πολύ μεγάλο και η απουσία διαδι-
κασίας για πάνω από 3,5 χρόνια
αφήνει εκτεθειμένο και τον γ.γ. του
ΟΗΕ και τον καθιστά ευάλωτο σε
πιέσεις χωρών οι οποίες θέλουν όχι
μόνο την αποχώρηση της ΟΥΝΦΙ-
ΚΥΠ, αλλά και κάθε ειρηνευτικής
επιχείρησης.

Αν ωστόσο επιδίωξή του είναι να
κερδίσει λίγο χρόνο, τι θα κάνει μετά
από 6 μήνες ή ένανχρόνο;Τέσσερεις
μόλις μήνες μετά την κατάρρευση
της διαπραγματευτικής διαδικασίας
στο Κραν Μοντάνα, ο γ.γ. έστειλε
στην Κύπρο την ΠρισίλαΧέινερ, μέ-
λος της ομάδας έκτακτης ανάγκης
στη γραμματεία, για θέματα διαμε-
σολάβησης, με στόχο να συντάξει
μία αναλυτική έκθεση για την ιστορία
των συνομιλιών και τα μαθήματα
από τις αποτυχίες τους. Η έμπειρη
Πρισίλα Χέινερ (έχει ασχοληθεί με
τη συμφιλίωση στη Νότια Αφρική)
συνομίλησε με πολλούς παράγοντες
της κοινωνίας κι ελάχιστους πολιτι-
κούς. Η έκθεση ποτέ δεν δημοσιο-
ποιήθηκε, ούτε καν αξιοποιήθηκε
σε μία από τις εκθέσεις του γ.γ., στις
οποίες χρησιμοποιεί κατά κόρον
σφυγμομετρήσεις της κοινής γνώμης.
Τώρα πληροφορούμαστε ότι άλλος
συνεργάτης των Ηνωμένων Εθνών
διεξάγει παρόμοια έρευνα στην Κύ-
προ, χωρίς και πάλι να έχουν διαρ-
ρεύσει πληροφορίες για το ποιους
βλέπει.Ανεπιβεβαίωτες πληροφορίες
ήθελαν την έκθεση Χέινερ να είναι
απαισιόδοξη. Οι πιθανότητες μία
νέα έκθεση τρία χρόνια αργότερα,
εν μέσω έντασης κι αδιεξόδου, να
δώσει διαφορετικά συμπεράσματα
είναι μηδαμινές. Όλα αυτά συνηγο-
ρούν ως πιθανότερο σενάριο το εξής:
Ο Αντόνιο Γκουτιέρες με την άτυπη
συνάντηση 5+1 θέλει να καταγράψει
τις απόψεις των πλευρών κι αν αυτές
δεν μπορούν να διασφαλίσουν μία
βιώσιμη διαδικασία για σύντομη λύ-
ση, θα απευθυνθεί στο Σ.Α. ζητώντας
καθοδήγηση. 

Το πλαίσιο του Σ.Α.
και το ψήφισμα 1251

<<<<<<

Το ότι πριν έρθει η Λουτ,
ο Τατάρ με επιστολή στον
γ.γ. του ΟΗΕ δηλώνει ότι
θεωρεί άσκοπη τη συζή-
τηση ΔΔΟ, σημαίνει πως
ξεκαθαρίζει το δικό του
πλαίσιο παρουσίας στην
άτυπη πενταμερή. 

Όλα συνηγορούν ότι πιθανότερο σενάριο θα είναι το εξής: Ο Αντόνιο Γκουτιέρες με την άτυπη συνάντηση 5+1 θέλει
να καταγράψει τις απόψεις των πλευρών κι αν αυτές δεν μπορούν να διασφαλίσουν μία βιώσιμη διαδικασία για σύν-
τομη λύση, θα απευθυνθεί στο Σ.Α. ζητώντας καθοδήγηση.

Ξέχασε τη λέξη Ομοσπονδία ο Γκουτιέρες
Στην έκθεση των καλών του υπη-
ρεσιών, που δόθηκε ατύπως στα
μέλη του Σ.Α. αργά την Παρα-
σκευή – μαζί με την έκθεση της
ΟΥΝΦΙΚΥΠ – οι μόνες αναφορές
σε ομοσπονδία είναι στην κατα-
γραφή δήλωσης Αναστασιάδη
μετά τη συνάντησή του με τον
Ερσίν Τατάρ και στις πολυσέλιδες
ενημερώσεις των ηγετών, όπου ο
μεν πρόεδρος της Δημοκρατίας
μιλάει υπέρ της Ομοσπονδία και
ο Τατάρ εναντίον. Χαρακτηριστι-
κές της σκέψης του Αντόνιο
Γκουτιέρες οι παράγραφοι 43-44
με τις παρατηρήσεις του, όπου
αποφεύγει να μιλήσει για τη βά-
ση της διαπραγματευτικής προ-
σπάθειας. «Τη στιγμή της σύντα-
ξης αυτής της έκθεσης, ο σκεπτι-
κισμός σχετικά με τις προοπτικές
επιστροφής στις ειρηνευτικές
συνομιλίες έχει αυξηθεί και στις
δύο κοινότητες, με αναλυτές να
επισημαίνουν τακτικά τις αποκλί-

νουσες θέσεις που δηλώθηκαν
δημοσίως από τον κ. Αναστασιά-
δη και τον κ. Τατάρ, συμπεριλαμ-
βανομένου του κεντρικού ζητή-
ματος του μοντέλου για διευθέ-
τηση που πρέπει να επιδιωχθεί.
Επιτρέψτε μου να είμαι ξεκάθα-
ρος – ο χρόνος εργάζεται σε βά-
ρος μιας αμοιβαία αποδεκτής πο-
λιτικής διευθέτησης στην Κύπρο.
Το στάτους κβο, που συνεχίζεται
για τόσες δεκαετίες, δεν είναι
στατικό. Αλλαγές συμβαίνουν
επιτόπια που μπορούν να κατα-
στούν μη αναστρέψιμες, εάν οι
δύο κοινότητες δεν επαναδε-
σμευτούν να επιλύσουν τις δια-
φορές τους ειρηνικά, ενεργητικά
και με αποφασιστικότητα. Η πρω-
ταρχική ευθύνη για το μέλλον της
διαδικασίας παραμένει στα μέρη,
ειδικά στους δύο ηγέτες, και συ-
νεχίζω να είμαι έτοιμος να τους
υποστηρίζω καθώς σχεδιάζουν
το δρόμο προς τα εμπρός».
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Συγκεκριμένα μέτρα οικοδόμησης
εμπιστοσύνης προτείνει ο πρόεδρος
της Δημοκρατίας Νίκος Αναστα-
σιάδης σε επιστολή που έστειλε
στον γ.γ. των Ηνωμένων Εθνών
Αντόνιο Γκουτιέρες σε μία προσπά-
θεια να αρθεί το αδιέξοδο και να
αποφευχθεί όπως λέγεται από δι-
πλωματικές πηγές το ναυάγιο κατά
την άτυπη πενταμερή διάσκεψη.
Τα μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύ-
νης που τίθενται στην επιστολή
προς Γκουτιέρες είναι τα εξής: 

l Να ανοίξει η Αμμόχωστος για
τους νόμιμους κατοίκους υπό τα
Ηνωμένα Έθνη με αντάλλαγμα τη
συζήτηση για τη λειτουργία του
αεροδρομίου της Τύμπου.

l Λειτουργία του λιμανιού της
Αμμοχώστου με αντάλλαγμα την
εφαρμογή του Πρωτοκόλλου της
Άγκυρας από πλευράς της Τουρκίας.
Αυτό θα έχει ως αποτέλεσμα το

άνοιγμα των τουρκικών λιμανιών
και τουρκικού εναέριου χώρου και
θα μπορούν να γίνουν βήματα εξο-
μάλυνσης σχέσεων και σταδιακής
αναγνώρισης της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας ως κράτος μέλος από
την Τουρκία.

l Πρόταση για δημιουργία
escrow account για τους υδρογο-
νάνθρακες. Η δημιουργία λογαρια-
σμού στον οποίο θα κατατίθενται
τα έσοδα από την πώληση φυσικού
αερίου, που θα αναλογούν στους
Τουρκοκύπριους είχε κατατεθεί
στο παρελθόν από τον πρόεδρο
Αναστασιάδη προς τον Τ/κ ηγέτη
Μουσταφά Ακιντζί και είχε ως στό-
χο να διασφαλίσει μέσω του λογα-
ριασμού, η τουρκοκυπριακή κοι-
νότητα θα μπορέσει να αποκομίσει
άμεσα το μερίδιό της στα κέρδη –
βάσει ποσοστιαίας αναλογίας του
πληθυσμού– μόλις αρχίσουν να
εισρέουν χρήματα στο ταμείο υδρο-
γονανθράκων από τους υδρογο-
νάνθρακες. 

Αυτό που προκαλεί ιδιαίτερο εν-
διαφέρον είναι η πρόταση για το
άνοιγμα του αεροδρομίου με αν-
τάλλαγμα το άνοιγμα των Βαρωσίων
υπό την αιγίδα των Ηνωμένων
Εθνών. Είναι η πρώτη φορά που
συζητείται το αεροδρόμιο της Τύμ-
που (είχε συζητήσει ο Γλαύκος Κλη-
ρίδης το 1993 το άνοιγμα του αε-
ροδρομίου Λευκωσίας) όπως επίσης
η επικέντρωση στα μέτρα οικοδό-
μησης εμπιστοσύνης. Το ζήτημα

των ΜΟΕ είχε συζητηθεί εντόνως,
από μία σειρά πρωτοκλασάτων πα-
λιών και νέων συναγερμικών στε-
λεχών το τελευταίο διάστημα ως
μία προσπάθεια να προχωρήσουν
τα πράγματα και να μην οδηγηθού-
με σε ναυάγιο. Αυτό που αναφέρουν
διπλωματικές πηγές είναι πως με
αυτό τον τρόπο ο πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας επιχειρεί να αποφύγει
το πλήρες ναυάγιο και το ενδεχό-
μενο αποχώρησης της ΟΥΝΦΙΚΥΠ.
Είναι και ένας τρόπος όπως εκτιμούν
πολιτικοί κύκλοι να κάνει σαφές
και στο εσωτερικό και στο εξωτερικό
πως γίνονται σοβαρές προσπάθειες
να κερδηθεί η Αμμόχωστος, ακόμη
και με γενναιόδωρες προτάσεις,
όπως είναι αυτή του ανοίγματος
του αεροδρομίου της Τύμπου. Το
δικό του ενδιαφέρον έχει και το γε-
γονός ότι στην επιστολή γίνεται
σαφής αναφορά για βούληση επα-
νέναρξης των συνομιλιών, όχι όμως
για διζωνική δικοινοτική ομοσπον-
δία. Αυτό βεβαίως δεν συνεπάγεται
απαραίτητα με σκοπιμότητα από
πλευράς του Προέδρου καθώς τις
θέσεις του και το επιθυμητό πλαίσιο
λύσης το είχε ξεκαθαρίσει κατά την
άφιξη της Λουτ.

Ο ρόλος των Βρυξελλών
Το ερώτημα που τίθεται ωστόσο

είναι πόσο υπαρκτός είναι ο κίν-
δυνος συζήτησης στις επικείμενες
διαπραγματεύσεις της λύσης δύο
κρατών. Αυτό φαίνεται να διαμηνύει
σε κάθε συζήτηση τόσο η Άγκυρα
όσο και ο νέος Τ/κ ηγέτης Ερσίν
Τατάρ. Η Λευκωσία πάντως ελπίζει
στις πιέσεις που ασκούν και θα συ-
νεχίσουν όπως λένε να ασκούν οι
Βρυξέλλες. Όπως αναφέρουν δι-
πλωματικές πηγές, το Βερολίνο
διαμήνυσε στον Ερντογάν ότι δεν
είναι διατεθειμένο να «φορτωθεί»
η Ε.Ε. όλα τα προβλήματα των όσων
θα προκληθούν κατ’ επέκταση από
τη λύση δύο κρατών. Είναι άλλωστε
γεγονός ότι η Ε.Ε. δεν επιθυμεί τη
δημιουργία νέων κρατιδίων και το
έδειξε και σε άλλες περιπτώσεις
όπως για παράδειγμα με την Κα-
ταλονία. Καθόλου τυχαίο όπως λέ-
γεται πως το ένα κεφάλαιο από τα
πέντε που ετοιμάζει ο Ζοζέπ Μπο-
ρέλ και αφορούν την Τουρκία, είναι
η εμπλοκή της χώρας στις διαπραγ-
ματεύσεις στο Κυπριακό. Όπως λέ-
γεται, υπάρχουν Ευρωπαίοι τεχνο-
κράτες, οι οποίοι έχουν συχνές
επαφές με την τ/κ κοινότητα που
έχουν διαμηνύσει πως ένα σενάριο
λύσης δύο κρατών δεν θα τύχει
στήριξης από την Ε.Ε.Στο ίδιο πλαί-
σιο αναφέρεται πως η Ε.Ε. έχει
στείλει το μήνυμα στην τ/κ πλευρά
ότι θέλει να είναι παρούσα στην
άτυπη πενταμερή. Το θέμα της εμ-
πλοκής της Τουρκίας στις διαπραγ-
ματεύσεις αναμένεται να συζητηθεί
κατά τη διάρκεια της συνάντησης
του προέδρου του Ευρωπαϊκού
Συμβουλίου Σαρλ Μισέλ και της
προέδρου της Κομισιόν Φον ντελ
Λάινεν με τον Τούρκο πρόεδρο στο
τέλος του Γενάρη.

Τρία ΜΟΕ προτείνει ο Αναστασιάδης σε Γκουτιέρες 
Βαρώσι έναντι αεροδρόμιο Τύμπου, λιμάνι Αμμοχώστου έναντι εφαρμογής πρωτοκόλλου Άγκυρας και ταμείο υδρογονανθράκων

ΑΡΘΡΟ /  Του ΣΤΕΦΑΝΟΥΣΤΕΦΑΝΟΥ

Πρόεδρος της διχοτόμησης

Δ εν χρειαζόταν να αποκαλύψει
ο αρχιεπίσκοπος ότι ο πρό-
εδρος συζητάει για λύση δύο

κρατών. Πριν μιλήσει,τον πρόλαβαν
πολλοί άλλοι. Πολιτικοί, διπλωμάτες,
δημοσιογράφοι, πρώην και νυν συ-
νεργάτες του Προέδρου. Ο Ν. Ανα-
στασιάδης μίλησε για λύση δύο
κρατών σε πολλούς εντός και εκτός
Κύπρου, γι’ αυτό και το Προεδρικό
δεν μπορεί να συμμαζέψει το θέμα,
όση βοήθεια και αν έχει από επι-
κοινωνιολόγους και μεγάλο αριθμό
ΜΜΕ.

Και δεν ήταν μόνο το τι έλεγε
στους συνομιλητές του ο Ν. Ανα-
στασιάδης. Ήταν και το τι έκανε ή
δεν έκανε, τόσο κατά τη διάσκεψη
του Κραν Μοντάνα όσο και κατά
την περίοδο μετά την αποτυχία της
διάσκεψης. Ο Ν. Αναστασιάδης,
αντί να επικεντρωθεί στην επανέ-
ναρξη των διαπραγματεύσεων, ανα-
λαμβάνοντας συγκεκριμένες πρω-
τοβουλίες, έκανε ακριβώς το αντί-
θετο. Με την πολιτική που εφάρμοσε

βραχυκύκλωσε και περιέπλεξε την
προσπάθεια για επανέναρξη των
διαπραγματεύσεων αντί να τη δι-
ευκολύνει.

Από το Κραν Μοντάνα και εν-
τεύθεν η πολιτική του Ν. Αναστα-
σιάδη χαρακτηρίζεται από αντιφά-
σεις που υπέσκαψαν την αξιοπιστία
τόσο του ιδίου όσο και της ελληνο-
κυπριακής πλευράς. Ενώ δήλωνε
πως αποδέχεται τη θέση των Ηνω-
μένων Εθνών για επανέναρξη των
διαπραγματεύσεων από το σημείο
που διακόπηκαν με τη διαφύλαξη
των συγκλίσεων, ο Ν. Αναστασιάδης
πρόταξε «νέες ιδέες» οι οποίες ακύ-
ρωναν σημαντικές συγκλίσεις. Το
πιο χαρακτηριστικό παράδειγμα εί-
ναι η αναδίπλωσή του στο θέμα της
πολιτικής ισότητας και της αποτε-
λεσματικής συμμετοχής των Τουρ-
κοκυπρίων στη λήψη αποφάσεων
της κεντρικής κυβέρνησης. Ο Ν.
Αναστασιάδης, αρχικά, συμφώνησε
με τη μία τουρκοκυπριακή ψήφο
στο Υπουργικό Συμβούλιο και ακο-

λούθως μετάνιωσε! Και αυτό ενώ
γνώριζε πως η Τουρκία έθετε ως
προϋπόθεση την πολιτική ισότητα
προκειμένου να δεσμευτεί και επί-
σημα για άμεσο τερματισμό της
Συνθήκης Εγγύησης και ταχεία απο-
χώρηση των κατοχικών στρατευ-
μάτων.

Ο Ν. Αναστασιάδης μετάνιωσε
και για άλλες συγκλίσεις και τις απέ-
συρε. Μετάνιωσε για το πολίτευμα
που, ενώ συμφωνήθηκε ότι θα είναι
προεδρικό, ακολούθως ζήτησε κοι-
νοβουλευτικό σύστημα. Μετάνιωσε
για την αναλογία 4:1 στις πολιτο-
γραφήσεις και μετά… μετάνιωσε
για το αρχικό του μετάνιωμα, αλλά
πλέον ήταν αργά αφού η τουρκική
πλευρά δεν αποδέχεται την επανα-
φορά της. Τέτοιες παλινωδίες και
αντιφάσεις κόστισαν στην ελληνο-
κυπριακή πλευρά, με αποτέλεσμα
ο γ.γ. του ΟΗΕ να καταγράφει σε
Εκθέσεις του ότι δεν έχει πειστεί
για την πολιτική βούληση των δύο
πλευρών προκειμένου να αναλάβει

πρωτοβουλία αναζωογόνησης των
διαπραγματεύσεων.

Η πολιτική του Ν. Αναστασιάδη
αυτή την περίοδο χαρακτηρίζεται
από την καλλιέργεια ψευδαισθή-
σεων στους πολίτες σχετικά με τη
δυνατότητα αντιμετώπισης των πα-
ρανομιών και των προκλήσεων της
Τουρκίας χωρίς λύση στο Κυπριακό.
Αφού εργαλειοποίησε τις παρανομίες
της Τουρκίας για να δημιουργήσει
άλλοθι για την απραξία του στο Κυ-
πριακό, ο Ν. Αναστασιάδης αναζή-
τησε υποκατάστατα της λύσης αντί
να εργαστεί γι’ αυτήν.

Πρώτο υποκατάστατο έγιναν οι
τριμερείς και τετραμερείς συναν-
τήσεις, με τις οποίες οι κυβερνώντες
ισχυρίζονταν ότι «θωρακίζουν την
ΑΟΖ μας» και «βοηθούν στην υλο-
ποίηση του ενεργειακού μας προ-
γράμματος». Παρά τις επικοινωνια-
κές φιέστες που οι κυβερνώντες
έστηναν κάθε φορά που γίνονταν
οι συναντήσεις, η αδυναμία να αν-
τιμετωπιστούν οι παρανομίες της

Τουρκίας τους χάλασαν τη... σούπα
των ψευδαισθήσεων.

Όταν η ψευδαίσθηση της «θω-
ράκισης της ΑΟΖ» κονιορτοποιήθη-
κε από τις πειρατικές συμπεριφορές
της Τουρκίας, ο Ν. Αναστασιάδης
σήκωσε το φλάμπουρο των ευρω-
παϊκών κυρώσεων που θα έκαναν
την Τουρκία να πονέσει. Κι εδώ ο
Ν. Αναστασιάδης γνώρισε την απο-
καθήλωση σε σημείο που υποχρε-
ώθηκε δημόσια να (ψιλο) παραπο-
νεθεί για τη στάση της Γερμανίας
και προσωπικά της Μέρκελ.

Μ’ αυτά και αυτά, ο χρόνος πα-
ρήλθε και η Τουρκία, εκμεταλλευό-
μενη το παρατεταμένο αδιέξοδο
και την αποενοχοποίησή της από
τον διεθνή παράγοντα, δημιούρ-
γησε νέα σοβαρά τετελεσμένα τόσο
στην κυπριακή ΑΟΖ όσο και στην
περίκλειστη περιοχή της Αμμοχώ-
στου. Αποκορύφωμα αποτέλεσε η
ανάδειξη του διχοτομιστή Τατάρ
στην ηγεσία της τουρκοκυπριακής
κοινότητας, που επιβάρυνε ακόμα

περισσότερο την κατάσταση. Ο
κος Τατάρ, ενθαρρυμένος από την
Τουρκία, επίσημα πλέον θέτει θέμα
λύσης δύο κρατών. Ενόψει αυτής
της κατάστασης ο Ν. Αναστασιάδης
θυμήθηκε εκ του ασφαλούς τη δι-
κοινοτική, διζωνική ομοσπονδία
στην οποία όλο και πιο αραιά έκανε
αναφορά όλο το προηγούμενο διά-
στημα. Ο χρόνος όμως δεν γυρίζει
πίσω. Και αν ο Αναστασιάδης βρι-
σκόταν στην αντιπολίτευση δεν θα
άφηνε μέρα να περάσει χωρίς να
κατηγορεί τον (όποιο) πρόεδρο ότι
γίνεται πρόεδρος ταϊβανοποίησης
και διχοτόμησης. Το είπε άλλωστε
πολλές φορές σε προηγούμενους
προέδρους!

Η Ιστορία όμως δεν γράφεται με
ατάκες, αλλά με γεγονότα. Και αυτά
δακτυλοδείχνουν τη μονιμοποίηση
της διχοτόμησης επί των ημερών
του Ν. Αναστασιάδη…

Ο κ. Στέφανος Στεφάνου είναι βουλευ-
τής, εκπρόσωπος Τύπου ΑΚΕΛ.

<<<<<<<

Σύμφωνα με ανώτατους
διπλωματικούς κύκλους,
οι Βρυξέλλες παίρνουν
ζεστά το Κυπριακό και
πιέζουν την Άγκυρα 
να σταματήσει τις 
όποιες συζητήσεις 
για λύση δύο κρατών.

Όταν την περασμένη Κυριακή, συ-
ναγερμικά στελέχη διάβαζαν το
άρθρο του αναπληρωτή Προέδρου
του ΔΗΣΥ Χάρη Γεωργιάδη στην
«Κ» με τον τίτλο «Νέος Ρεαλισμός»
είχαν διερωτηθεί για το πού ακριβώς
το πήγαινε ο Χάρης. Και λέμε πού
το πήγαινε γιατί την τελευταία
φορά που το συναγερμικό ακροα-
τήριο άκουε κάποιον να ανακαλεί
την ιστορική ομιλία του Γλαύκου
Κληρίδη το 1974 στην «Αργώ» όπου
ήταν ο πρώτος πολιτικός που έλεγε
δημοσίως πως η μόνη εφικτή λύση
είναι η διζωνική, δικοινοτική ομο-
σπονδία, ήταν ο Νίκος Αναστασιά-
δης. Το είχε αναφέρει όταν στην
εκδήλωση των 100χρονων του ιδρυ-
τικού ηγέτη του κόμματος και εν
τω μέσω των φημολογιών ότι ο πρό-
εδρος Αναστασιάδης συζητούσε
λύση δύο κρατών ήθελε να νομι-
μοποιήσει ότι όπως και ο Γλαύκος
Κληρίδης τόλμησε να σκεφτεί άλλες
ιδέες, έτσι και ο ίδιος. Το ερώτημα
που προέκυπτε συνεπώς είναι αν
ο Χάρης Γεωργιάδης άνοιγε τον
δρόμο για συζήτηση λύσης δύο
κρατών και τον ενταφιασμό της δι-
ζωνικής ομοσπονδίας. Καθόλου τυ-
χαίο που κάποια πολιτικά πρόσωπα
ανηφόρησαν και άλλοι τηλεφώνη-
σαν στον πέμπτο όροφο της Πιν-
δάρου για να τους ξεκαθαρίσει ο
Συναγερμικός πρόεδρος τι θέλει
να πει ο δεύτερος τη τάξει του κόμ-
ματος. «Περιμένουμε να δούμε τη
συνέντευξη του Χάρη για να αντι-
ληφθούμε τι είναι τελικά ο νέος ρε-
αλισμός» ήταν η απάντηση συνα-
γερμικών στελεχών, σημειώνοντας
με νόημα πως κανένας δεν φαίνεται

να γνώριζε εκ των προτέρων για
το περιβόητο άρθρο, ούτε ο Χάρης
Γεωργιάδης άνοιξε σε συνεδρία του
κόμματος μία τέτοια συζήτηση.
Πάντως, στη συνέντευξή του στην
«Κ» εξηγεί πως η διχοτόμηση προ-
κύπτει εκ των πραγμάτων έστω κι
αν δεν ήταν ποτέ αυτό η πρόθεση
της δικής μας πλευράς. Σημειώνει
πως ο ίδιος δεν θα δεχτεί ομοσπον-

δία χωρίς τη Μόρφου και την Αμ-
μόχωστο και πως η Τουρκία θέλει
μόνο να μοιράσουμε την κυριαρχία.
Εκτιμά πως η τελευταία ευκαιρία
για λύση ήταν το 2004. Στηρίζει
πλήρως τους χειρισμούς του Νίκου
Αναστασιάδη και σημειώνει πως
η πάροδος του χρόνου έχει οδηγήσει
στο να χαθούν οι περιουσίες των
προσφύγων. Βλέπει θετικά μια λει-
τουργική προσέγγιση της συνολικής
λύσης, με εφαρμογή κάποιων ση-
μαντικών επί μέρους ρυθμίσεων,
πριν από την τελική συμφωνία η
οποία όπως λέει δεν συγκρούεται
με τις βασικές αρχές του ΔΗΣΥ. 

Οι ερμηνείες 
Υπήρξαν βεβαίως οι Συναγερ-

μικοί που ζήτησαν από τον Χάρη
Γεωργιάδη εξηγήσεις. Ο πρώην
υπουργός Εσωτερικών Σωκράτης
Χάσικος και υπουργός επί διακυ-
βέρνησης Κληρίδη ζήτησε από τον
Χάρη Γεωργιάδη να εξηγήσει τι
είναι τελικά ο Νέος Ρεαλισμός, ση-
μειώνοντας με νόημα πως «ένας
από τους λόγους που φτάσαμε εδώ,
47 χρόνια χωρίς λύση είναι η έλ-
λειψη καθαρού λόγου». Την ανάρ-
τηση του κ. Χάσικου αναδημοσί-
ευσε μετά συμφωνίας ο διευθυντής
του Ινστιτούτου Γλαύκος Κληρίδης
και βουλευτής Λευκωσίας Μιχάλης
Σοφοκλέους. Ο πρώην βουλευτής
του ΔΗΣΥ Ρίκκος Μαππουρίδης
εξέφρασε στον Χάρη Γεωργιάδη
την ευχή να ανασκευάσει επανερ-
χόμενος στην πάγια θέση του κόμ-
ματος υπέρ της ΔΔΟ. Αν και οι εξη-
γήσεις του κ. Γεωργιάδη αναμένεται
να δοθούν στην σελ. 7, πολλά στε-

λέχη έδωσαν την εβδομάδα που
πέρασε ιδιαίτερη έμφαση στους
λόγους της ενέργειας Χάρη. Υπήρ-
ξαν εκείνα τα στελέχη που σημεί-
ωναν πως αυτές οι ιδέες ότι δηλαδή
η ομοσπονδία δεν πρέπει να οδηγεί
σε δόγμα, δεδομένων των όσων
λέει η Άγκυρα, δεν είναι καινούργιες
και πως δεδομένης για κάποιους
τόλμης για άλλους άγνοιας κινδύνου
του Χάρη, ο πρώην υπουργός Οι-
κονομικών είναι έτοιμος να μιλήσει
πιο ξεκάθαρα από άλλα στελέχη
που συμφωνούν σιωπηρά και βλέ-
πουν πως το θέμα της ομοσπονδίας
δεν προχωρά. Υπάρχουν και τα στε-
λέχη που θεωρούν πως όλο αυτό,
η οικειοποίηση δηλαδή του Γλαύκου
Κληρίδη αποτελεί τον καταλληλό-
τερο προεκλογικό. Ένα θέμα που
θα τον φέρει στο προσκήνιο την
καταλληλότερη στιγμή, ενώ άλλοι
πολιτικοί κύκλοι θεωρούν πως ο
αναπληρωτής πρόεδρος κινείται
προς τη φιλοσοφία του Νίκου Ανα-
στασιάδη επιδιώκοντας να λάβει
το δακτυλίδι από τον πρόεδρο της
Δημοκρατίας για την προεδρία του
κόμματος ή ακόμα και για άλλες
ευγενείς φιλοδοξίες.

«Ανακατωμένος ο ερχόμενος»
ήταν αυτό που έλεγαν δυσφορώντας
άλλα στελέχη στα πηγαδάκια με
τη νέα συζήτηση που μπήκε, όχι
μόνο γιατί ο κληριδισμός έγινε μνή-
μα του Αγίου Νεοφύτου, αλλά και
γιατί, λίγο πριν από τις συνομιλίες
το κυβερνών κόμμα οδηγείται στην
εσωστρέφεια συζητώντας για τη
διζωνική, δικοινοτική ομοσπονδία,
που προτού τη διακυβέρνηση Ανα-
στασιάδη θεωρείτο δεδομένη.

Η συναγερμική πολυφωνία κτύπησε και το Κυπριακό 

Ο νέος ρεαλισμός του Χάρη Γεωργιά-
δη, προκάλεσε σωρεία αντιδράσεων
και άνοιξε συζητήσεις εντός ΔΗΣΥ.

<<<<<<<

Κάποια πολιτικά πρό-
σωπα τηλεφώνησαν 
και άλλα στελέχη ανη-
φόρησαν στον πέμπτο
όροφο για να ρωτήσουν
τον Πρόεδρο του ΔΗΣΥ
πού ακριβώς το πάει 
ο δεύτερος τη τάξει. 

Ο πρόεδρος θέλει να κάνει σαφές και στο εσωτερικό και στο εξωτερικό πως γίνονται σοβαρές προσπάθειες να κερδηθεί η Αμμόχωστος, ακόμη και με γενναι-
όδωρες προτάσεις, όπως είναι αυτή του ανοίγματος του αεροδρομίου της Τύμπου.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΤΑΚΗ ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ

Το αίσθημα της αθεράπευτης πληγής

Τ ο βιβλίο του Σταύρου Χριστο-
δούλου «Τρεις σκάλες ιστο-
ρίας» με εμπότισε με το ανα-

γκαίο υπόστρωμα λύπης. Εννοώ
την ανάγκη, την υποχρέωσή μας
απέναντι στην ιστορία μας να έχου-
με συνεχώς και αδιάλειπτα μέσα
μας αυτό το αίσθημα της αθερά-
πευτης πληγής. 

Μιας πληγής που όσο κι αν πε-
ράσουν τα έτη, οι δεκαετίες, όσο
και αν δέσει από το χρόνο, πάντα
γνωρίζουμε πως είναι εκεί και πως
με το πρώτο άγγιγμα, με το πρώτο

φως της μέρας αναγνωρίζουμε ξανά
την παρουσία του. Στο σώμα και
στην ψυχή μας. Στο σώμα και στην
ψυχή αυτού που ονομάζουμε πα-
τρίδα. Και εγώ που διατείνομαι συ-
χνά πως πατρίδα κάθε σκεπτόμενου
ανθρώπου πρέπει να είναι το μέλλον,
το μέλλον ως χώρος γεωγραφικός,
σκέφτομαι ταυτόχρονα πως το μέλ-
λον ποτέ δεν είναι ανεξάρτητο από
το παρελθόν. Στο βιβλίο «Τρεις σκά-
λες ιστορία» του Σταύρου Χριστο-
δούλου καταγράφεται επακριβώς
αυτό που λέω. Πιο σωστά εγγράφεται

αυτό ακριβώς που κάθε Κύπριος
νιώθει πάνω στο πετσί του. 

Δεν είμαι ειδικός στην ανάλυση
βιβλίων, ούτε ανήκω σε εκείνους
που μπορούν να γράψουν μια θε-
μελιωμένη κριτική. Δικός μου στό-
χος είναι να πω πόσο αξίζει να διε-
ξέλθει κανείς αυτό το έργο. Έργο
ενός Κύπριου δημιουργού με δυ-
νατότητες στη γραφή τέτοιες που
τον καθιστούν ένα από τους λίγους
μαστόρους του λόγου. 

Οι «Τρεις σκάλες ιστορία» είναι
μια καταγραφή των βασάνων μιας

νέας γυναίκας του τόπου μας, μέσα
από τα οποία περνά σχεδόν όλος
ο πόνος της Κύπρου όπως μας ση-
μάδεψε όλους από το 1974 ως τα
σήμερα. 

Δεν θέλω απλώς να διαβάσετε
αυτό το έργο. Θέλω να το διαβάσουν
οι νέοι της Κύπρου. Θέλω να το
διαβάσουν τα παιδιά μας. Θέλω αυ-
τή η λύπη στην οποία αναφέρθηκα
στην αρχή να αποτελεί συνεχές
εφαλτήριο, συνεχές αγγελτήριο
των υποχρεώσεών μας απέναντι
στο μέλλον και στο παρελθόν μας.

Το βιβλίο πραγματεύεται την ιστο-
ρία του βιασμού μιας δεκαοκτά-
χρονης από έναν Τούρκο στρατιώτη
το καλοκαίρι του 1974. Δεν είναι
όμως ακριβώς αυτό. Είναι η ανάγκη
όπως η μνήμη αγγίζει και θωπεύει,
αν μπορώ να το πω έτσι, όλα τα
κακά που μας βρήκαν. 

Προσωπικά ευχαριστώ τον Σταύ-
ρο Χριστοδούλου γιατί μου έδωσε
τη δυνατότητα να αγγίξω ξανά και
με νέο τρόπο, με νέα ματιά, ένα
σημαντικό κομμάτι της ιστορίας
μας. 

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Στις αρχές της προηγούμενης εβδο-
μάδας, η πρώτη αποτυχημένη από-
πειρα για την ανάδειξη της Ρεσμιγιέ
Τζάναλταϊ, κόρης του πρώην ηγέτη
των Τ/κ Ντερβίρ Έργολου, στην
«προεδρία» της «βουλής» πυροδό-
τησε νέες ταλαντεύσεις στο τ/κ
πολιτικό προσκήνιο. 

Η Τζάναλταϊ επιχείρησε στις
αρχές της προηγούμενης εβδομά-
δας να εξασφαλίσει την «προεδρία»
της «βουλής» στηριζόμενη στις
«ψήφους» των κομμάτων της τ/κ
Δεξιάς που πριν από λίγο καιρό
σχημάτισαν την νέα, τρικομματική
«κυβέρνηση» μειοψηφίας του Ερ-
σάν Σανέρ. Η συγκεκριμένη, όμως,
προσπάθεια σκόνταψε πάνω στο
βέτο μεγάλου αριθμού στελεχών
της τ/κ Δεξιάς. 

Η νέα «πανωλεθρία» της οικο-
γένειας Έρογλου στο τ/κ πολιτικό
προσκήνιο είχε ως αποτέλεσμα την
εντατικοποίηση της συζήτησης
γύρω από τις νέες παρεμβάσεις της
Τουρκίας στο εσωτερικό της τ/κ
κοινότητας. Σύμφωνα με την άποψη
ορισμένων Τ/κ πολιτικών και ανα-
λυτών, το «βέτο» στην υποψηφιό-
τητα της κ. Τζάναλταϊ δεν αποκλεί-
εται να σχετίζεται με τις ψυχρές
σχέσεις της οικογένειας Έρογλου
με την Άγκυρα. Ανεξαρτήτως της
πιθανής εμπλοκής της Τουρκίας
σε μια δευτερεύουσας σημασίας
πολιτική διαδικασία της τ/κ κοι-
νότητας, αυτή της ανάδειξης της
«προεδρίας» της «βουλής», τ/κ πο-
λιτικό, αναλυτές και ακτιβιστές εκ-
φράζουν μεγάλο προβληματισμό
για τα όσα διαδραματίζονται το τε-
λευταίο διάστημα στον άξονα Κα-
τεχομένων-Άγκυρας, αφού όπως

σημειώνουν στην «Κ» τ/κ πηγές
κινδυνεύουν οι τελευταίες αυτό-
νομες τ/κ δομές. 

Η εκλογή του Τατάρ
«Δεν γνωρίζω αν η Άγκυρα δια-

δραμάτισε ρόλο στη νέα αποτυχία
της οικογένειας Έρογλου, ωστόσο
μπορώ να υπογραμμίσω το εξής
με απόλυτη σιγουριά: Σε όλα τα
ανοιχτά μέτωπα αντιμετωπίζουμε
μια Άγκυρα, η οποία επιθυμεί να
έχει τον τελευταίο λόγο στους μη-
χανισμούς λήψης αποφάσεων. Αυτό
ισχύει τόσο για το Προεδρικό μας,
όσο και για όλες τις δομές του κρά-
τους μας». Η παραπάνω επισήμαν-
ση έρχεται λίγους μήνες μετά την
εκλογή του κ. Τατάρ στην ηγεσία
της τ/κ κοινότητας, από πηγή που
παρακολουθεί το Κυπριακό και την
τ/κ πολιτική σκηνή από τη σκοπιά
της τ/κ Δεξιάς. 

Η πηγή τονίζει τον έντονο προ-
βληματισμό της για τη ραγδαία επι-
δείνωση της ατμόσφαιρας στις σχέ-
σεις της τ/κ κοινότητας-Τουρκίας,
επισημαίνοντας τα εξής: «Με την
εκλογή του κ. Τατάρ θα περίμενε
κανείς ότι το αρνητικό κλίμα που
επικρατούσε στις σχέσεις μας με
την Άγκυρα εξαιτίας των λανθα-
σμένων κινήσεων και ρητορικής
του Μουσταφά Ακιντζί θα έβρισκε
τέλος. Αυτό όμως δεν συνέβη. Μετά
την εκλογή του Τατάρ, η Άγκυρα
επιχειρεί να δώσει νέα πολιτική
κατεύθυνση και νέα καθήκοντα
στις εθνικές δυνάμεις των Τ/κ (τ/κ
Δεξιά). Οι παρεμβάσεις της τουρ-
κικής πλευράς για την εξασφάλιση
αυτού του στόχου προκαλούν ανα-
βρασμό, νέα προβλήματα, προστρι-
βές στο εσωτερικό της εθνικής πα-
ράταξης». 

Η παραπάνω επισήμανση συν-
δυάζεται με νέες πληροφορίες που
έρχονται σταδιακά στο φως της
δημοσιότητας της Άγκυρας σχετικά
με τα όσα συνέβησαν κατά τη διάρ-
κεια των «προεδρικών εκλογών».
Σειρά καλά ενημερωμένων πηγών
πλέον εστιάζει στον ρόλο της ει-
δικής ομάδας συνεργατών του
Τούρκου αντιπροέδρου, Φουάτ
Οκτάι, η οποία διεύθυνε την εκ-
στρατεία-προσπάθεια ανάδειξης
του κ. Τατάρ στην τ/κ ηγεσία. Στε-
λέχη του τ/κ «Προεδρικού» πραγ-
ματοποίησαν συνεχείς παρασκη-
νιακές παρεμβάσεις στο τ/κ πολι-
τικό προσκήνιο για να αυξήσουν
τα ποσοστά του κ. Τατάρ και να
επισκιάσουν την υποψηφιότητα
του κ. Ακιντζί. Για τις ανάγκες αυτής
της μεγάλης προσπάθειας επιστρα-
τεύτηκαν όλα τα διαθέσιμα πολιτικά
και οικονομικά «εργαλεία»-μέσα
άσκησης πίεσης. 

Το βαθύ χέρι της Αγκυρας στα Κατεχόμενα
Τ/κ πηγές τονίζουν στην «Κ» πως λόγω των παρεμβάσεων της Τουρκίας κινδυνεύουν και οι τελευταίες αυτόνομες τ/κ δομές

<<<<<<

«Οι Φαζίλ Κιουτσούκ,
Ραούφ Ντενκτάς ακόμη
και ο Ντερβίς Ερογλου
ήταν πολιτικοί ηγέτες
που δεν εντάσσονται
στην κατηγορία των 
«yesman» πολιτικών μας
του σήμερα. Και οι τρεις
αρχηγοί της τ/κ Δεξιάς
ήξεραν να υψώνουν 
το ανάστημά τους, 
όταν υπήρχε ανάγκη»,
υπενθυμίζουν οι πηγές
της «Κ».

Προβληματίζουν οι αλλεπάλληλες παρεμβάσεις της Άγκυρας στα εσωτερικά πολιτικά πράγματα των Τ/κ, οι οποίοι νοσταλγούν την περίοδο των ηγεσιών
Κιουτσούκ, Ντενκτάς και Έρογλου στις σχέσεις με την Τουρκία και προβληματίζονται για το μέλλον της πολιτικής τους αυτονομίας. 

Το έργο της ομάδας του τουρκικού
Προεδρικού δεν τερματίστηκε με
την τελική νίκη του κ. Τατάρ στον
δεύτερο γύρο των «προεδρικών».
Τις «προεδρικές εκλογές» ακολού-
θησε η μεγάλη διαμάχη-αγώνας
δρόμου για την ανάδειξη του νέου
«πρωθυπουργού» και ηγέτη της
τ/κ Δεξιάς. Η Άγκυρα παρενέβη
με δυναμικό τρόπο και σε αυτήν
τη διαδικασία. Όπως επισημαίνε-
ται στην «Κ», για την Άγκυρα, το
αξίωμα του «πρωθυπουργού» έχει
ίση σημασία-αξία, αν όχι μεγαλύ-
τερη, από αυτήν του Τ/κ ηγέτη,
καθώς διευθύνει τις «μεταρρυθ-
μίσεις» και συνταγές που επιβάλλει
η τουρκική πλευρά στην τ/κ κοι-
νότητα. Η τουρκική πλευρά επι-
θυμεί να συνεργαστεί σε αυτό το
αξίωμα με μια προσωπικότητα, η
οποία κατανοεί ότι σε σημαντικά
θέματα όπως το Κυπριακό και τις
οικονομικές μεταρρυθμίσεις δεν
υπάρχουν περιθώρια για δεύτερες
σκέψεις και πισωγυρίσματα. Οι
πηγές μας προβάλλοντας αυτήν
την άποψη υπενθυμίζουν τα όσα
συνέβησαν την περίοδο της τε-

τρακομματικής «κυβέρνησης» του
Τουφάν Έρχιουρμαν. Το «βέτο»
της Άγκυρας για το έργο και την
σύνθεση αυτής της «κυβέρνησης»
οδήγησαν τις σχέσεις τ/κ κοινό-
τητας-Τουρκίας σε οριακό σημείο. 

Στο πλαίσιο λοιπόν, του προ-
αναφερόμενου σκεπτικού, την πε-
ρίοδο Οκτωβρίου-Δεκεμβρίου 2020,
η Άγκυρα παρενέβη στην διαδι-
κασία ανάδειξης του νέου ηγέτη
του Κόμματος Εθνικής Ενότητας
(ΚΕΕ). Η αρχική προσπάθεια του
μεγαλύτερου κόμματος της τ/κ Δε-
ξιάς για ανάδειξη ενός «ανεξάρ-
τητου» μέλους στην ηγεσία του
σκόνταψε πάνω στις μηχανορρα-
φίες της Άγκυρας. Έτσι, ακυρώ-
θηκαν συνέδρια, αποσύρθηκαν
υποψηφιότητες για την ηγεσία
της τ/κ Δεξιάς και τελικά αναδείχ-
θηκε ο Ερσάν Σανέρ στην ηγεσία
του ΚΕΕ. 

Λίγο μετά την «εκλογή» του κ.
Σανέρ, οι τουρκικές παρεμβολές
στην τουρκική πολιτική σκηνή εί-
χαν συνέχεια, αυτήν τη φορά για
το εγχείρημα του σχηματισμού
της νέας «κυβέρνησης». Τελικά,

οι ενέργειες της Άγκυρας πρωτα-
γωνίστησαν στον σχηματισμό της
τρικομματικής «κυβέρνησης» μει-
οψηφίας, στους κόλπους της οποί-
ας, όπως έχει ήδη ενημερώσει τους
αναγνώστες της η «Κ» λαμβάνουν
μέρος σκληροπυρηνικοί εθνικιστές. 

Οι παρεμβολές συνεχίζονται
«Τα όσα συνέβησαν μέσα σε

σύντομο χρονικό διάστημα προ-
βληματίζουν πολλούς Τ/κ. Οι ίδιοι
εκπρόσωποι της τ/κ Δεξιάς που
παραδοσιακά είναι υπέρ της σύ-
σφιξης των σχέσεων με την Άγ-
κυρα, δυσκολεύονται να αιτιολο-
γήσουν τις παρεμβάσεις της Τουρ-
κίας στα εσωτερικά μας», επιση-
μαίνουν οι πηγές μας, σχολιάζον-
τας τις τελευταίες εξελίξεις στον
άξονα Άγκυρας-Κατεχομένων. 

Σύμφωνα με τις πηγές της «Κ»,
η νέα περίοδος στις σχέσεις Άγ-
κυρας-τ/κ κοινότητας ξεχωρίζει
ως προς ένα σημαντικό στοιχείο.
Στο παρελθόν στο τιμόνι της τ/κ
κοινότητας βρέθηκαν έμπειροι
Τ/κ πολιτικοί, με «πολιτικό ανά-
στημα», οι οποίοι σε κρίσιμες στιγ-

μές είτε διαπραγματεύτηκαν με
την Άγκυρα σημαντικά ζητήματα
είτε επιχείρησαν να επιβάλουν
στρατηγικές στην τουρκική πλευ-
ρά. «Οι Φαζίλ Κιουτσούκ, Ραούφ
Ντενκτάς ακόμη και ο ΝτερβίςΈ-
ρογλου ήταν πολιτικοί ηγέτες που
δεν εντάσσονται στην κατηγορία
των «yesman» πολιτικών μας του
σήμερα. Και οι τρεις αρχηγοί της
τ/κ Δεξιάς ήξεραν να υψώνουν το
ανάστημά τους, όταν υπήρχε ανάγ-
κη», υπενθυμίζουν οι πηγές της
εφημερίδας μας, οι οποίες κατα-
λήγοντας εκφράζουν έντονη πικρία
για το γεγονός ότι από τώρα και
στο εξής στο τιμόνι της τ/κ κοι-
νότητας βρίσκονται πολιτικοί που
οφείλουν την άνοδό τους στην
πολιτική σκηνή στην Άγκυρα.
«Δεν ξέρω αν τελικά η Άγκυρα
ασχολήθηκε με την εκλογή του
νέου προέδρου της Βουλής μας ή
αν έθεσε βέτο στην κόρη του Έρο-
γλου. Γνωρίζω ωστόσο πολύ καλά
ότι η τ/κ πλευρά πλέον είναι εκτε-
θειμένη σε μεγάλους κινδύνους
όσο ποτέ», προσθέτει χαρακτηρι-
στικά μια πηγή της «Κ». 

Η ανάδειξη του νέου «πρωθυπουργού»
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Τελευταία ευκαιρία για λύση ήταν
το 2004, λέει στη συνέντευξή του
στην «Κ» ο αναπληρωτής πρόεδρος
του ΔΗΣΥ Χάρης Γεωργιάδης, εκτι-
μώντας πως η διχοτόμηση, χωρίς
να είναι ποτέ επιλογή της ε/κ πλευ-
ράς, προκύπτει εκ των πραγμάτων.
«Οι περισσότεροι πρόσφυγες έφυ-
γαν και οι περιουσίες χάθηκαν»
αναφέρει χαρακτηριστικά. Κληθείς
να σχολιάσει το περιβόητο άρθρο
του «Νέος Ρεαλισμός», εξηγεί πως
δεν πρόκειται να δεχτεί ομοσπονδία
που δεν θα προϋποθέτει την επι-
στροφή της Μόρφου και της Αμ-
μοχώστου και εκτιμά πως η ομο-
σπονδία, όπως την περιγράφουν
οι εκπρόσωποι της τουρκικής πλευ-
ράς, αφήνει τα πράγματα περίπου
ως έχουν σήμερα, με μόνη διαφορά
ότι η κρατική κυριαρχία θα είναι
κοινή. Κληθείς να σχολιάσει γιατί
ανοίγει ένα τέτοιο ζήτημα λίγο πριν
από τις διαπραγματεύσεις απαντά
πως ο ΔΗΣΥ έχει δεχτεί κρούσεις
από διπλωμάτες για επιστροφή των
Αμμοχωστιανών υπό τουρκική δι-
οίκηση. 

–Διαβάζοντας το άρθρο σας «Νέ-
ος Ρεαλισμός», να υποθέσουμε
πως έχει τελειώσει για σας η δι-
ζωνική, δικοινοτική ομοσπονδία
και πλέον η λύση δύο κρατών
αποτελεί ένα πιθανό σενάριο; 

–Βασικά θεωρώ ότι η τελευταία
ευκαιρία ήταν το 2004. Εάν τότε
είχε προηγηθεί μια πιο αποτελε-
σματική διαπραγμάτευση και εάν
διέθετε το στοιχειώδες πολιτικό
θάρρος το ΑΚΕΛ, το Κυπριακό ίσως
να ήταν λυμένο. Πολύ θα ήθελα
να έχω λάθος.Δεν το βλέπω όμως.
–Εσείς όμως αποδέχεστε σήμερα
την ομοσπονδία;

–Χωρίς επιστροφή της Αμμο-
χώστου και της Μόρφου, όχι. Σας
απαντώ ευθέως. Η επιστροφή της
Αμμοχώστου και της Μόρφου είναι
προϋπόθεση. Και εάν μάλιστα, μέ-
σω της διαπραγμάτευσης, διασφα-
λιστεί η λειτουργικότητα του κρά-
τους, η ανεμπόδιστη εφαρμογή
του ευρωπαϊκού κεκτημένου σε
όλη την επικράτεια και η αποχώ-
ρηση του τουρκικού στρατού, η
απάντησή μου θα ήταν θετική και
θα ήμουν έτοιμος να μπω μπροστά
να την υποστηρίξω.
–Όμως συζηούμε βάσει του
Πλαισίου Γκουτιέρες, άρα ποιο
είναι το ζήτημα;. 

–Εμείς συζητούμε, πράγματι,
βάσει του Πλαισίου Γκουτιέρες. Η
Τουρκία όμως δηλώνει ότι η Αμ-
μόχωστος και η Μόρφου είναι τουρ-
κικό έδαφος. Άρα να μου επιτρέψετε
να αμφιβάλλω.
–Συνεπώς, χωρίς την επιστροφή
Μόρφου και Αμμοχώστου τι βλέ-
πετε ως πιθανό; Τη λύση δύο

κρατών; Την παραμονή του στά-
τους κβο;

–Βλέπω να διαμορφώνεται μια
πολύ δύσκολη κατάσταση. Η δι-
χοτόμηση, χωρίς να είναι ποτέ δική
μας επιλογή, προκύπτει εκ των
πραγμάτων. Εξάλλου διχοτόμηση
υφίσταται εδώ και μισό σχεδόν αι-
ώνα. Το πιο ανησυχητικό είναι ότι
η μη λύση δεν θα είναι στατική,
αλλά θα προκύπτουν κίνδυνοι για
τους οποίους ο ελληνισμός πρέπει
να είναι προετοιμασμένος.
–Αυτό που ξένισε στο άρθρο σας
είναι ότι ανοίγετε μία τέτοια συ-
ζήτηση τη δεδομένη χρονική
συγκυρία, λίγο πριν πάμε σε δια-
πραγματεύσεις που προϋποθέ-
τουν συζήτηση στο πλαίσιο
Γκουτιέρες και λύση ΔΔΟ. 

–Επαναλαμβάνω πως αυτή είναι
η προσέγγιση της δικής μας πλευ-
ράς. Εντελώς διαφορετική είναι η
προσέγγιση και οι διαθέσεις της
Τουρκίας. Έχουμε μια Τουρκία που,
την τελευταία δεκαετία, έκανε
στροφή υπέρ του ισλαμικού αυ-
ταρχισμού, απομακρύνεται από τη
Δύση, έχει εγκαταλείψει τις υπο-
θήκες του Ατατούρκ, αμφισβητεί
τη Συνθήκη της Λωζάνης που κα-
θόρισε τα ελληνοτουρκικά σύνορα,
κινείται επιθετικά και αναθεωρη-
τικά. Διεκδικεί το μισό Αιγαίο, χα-
ράζει γραμμές μέχρι τη Λιβύη, δια-
περνώντας τη Ρόδο και την Κρήτη,
στέλνει τα πλοία της στα ανοιχτά
της Πάφου. Με αυτή την Τουρκία
μου λέτε ότι θα βρούμε λύση;
–Η τουρκική πλευρά, όμως, πάν-
τα λέει διάφορα πράγματα. 

–Και γι’ αυτό ακριβώς πρέπει
και εμείς να μιλήσουμε δυνατά και
καθαρά. Θέλουμε λύση αλλά δεν
αποδεχόμαστε ομοσπονδία και ό,τι
να ’ναι. Αν η τουρκική πλευρά απο-
δέχεται τις παραμέτρους που ανέ-
φερα προηγουμένως, καλώς. Βλέπω
όμως πως η τουρκική πλευρά κι-
νείται προς την αντίθετη κατεύ-
θυνση. 
–Δηλαδή;

–Ουσιαστικά θέλουν να μοιρα-
στούν το τελευταίο που μας απέ-
μεινε, το μόνο που δεν κατάφεραν
να πάρουν με τη δύναμη των

όπλων: την κρατική κυριαρχία. Το
κυριότερο, θέλουν να μοιραστούν
την κυριαρχία χωρίς καμία ουσια-
στική παραχώρηση προς τη δική
μας πλευρά. Η ομοσπονδία, όπως
την περιγράφουν οι εκπρόσωποι
της τουρκικής πλευράς, αφήνει τα
πράγματα περίπου ως έχουν σή-
μερα, με μόνη διαφορά ότι η κρα-
τική κυριαρχία θα είναι κοινή. 
–Τι ακριβώς εννοούσατε όταν
είπατε πως η ΔΔΟ όπως την ορα-
ματιζόταν ο Γλαύκος Κληρίδης
έχει πεθάνει; Επειδή πολλοί σας
καταλογίζουν πως φλερτάρετε
με τη διχοτόμηση, τη λύση δύο

κρατών και τα σχετικά. 
–Ο Γλαύκος Κληρίδης είχε το

πολιτικό θάρρος να αναγνωρίσει
πως προκειμένου να μη χάσουμε
τη μισή μας πατρίδα θα πρέπει να
είμαστε έτοιμοι να μοιραστούμε
την κυριαρχία, στο πλαίσιο μιας
ομοσπονδιακής λύσης. Θέση την
οποία αποδέχομαι. Σήμερα, όμως,
ο κίνδυνος είναι να παραμείνει η
πατρίδα μας μοιρασμένη, να μην
επιστραφεί ούτε η Αμμόχωστος,
ούτε η Μόρφου και απλώς να τύχει
διαμοιρασμού η κυριαρχία. Και μά-
λιστα, με έναν τρόπο που ούτε καν
τη λειτουργικότητα του κράτους

δεν θα διασφαλίσει. Αυτή θα είναι
η δυσμενέστερη και πιο επικίνδυνη
προοπτική για τον ελληνισμό. Γι’
αυτό τονίζω ότι η ομοσπονδία δεν
μπορεί να είναι δόγμα, του τύπου
ομοσπονδία και ό,τι να ’ναι. Να πω
ακόμη το εξής, βασική επιδίωξη
του Γλαύκου Κληρίδη, μέσω της
αποδοχής της ομοσπονδίας, ήταν
η επιστροφή των προσφύγων στα
σπίτια τους. Τότε η επιστροφή
ήταν, πράγματι, μια πιεστική ανάγ-
κη και μια εφικτή προοπτική. Ήταν
άθικτες οι περιουσίες, όρθια η Αμ-
μόχωστος, δεν είχε επισυμβεί ο
εποικισμός και η τουρκοποίηση

των εδαφών μας. Σήμερα οι περισ-
σότεροι πρόσφυγες έφυγαν και οι
περιουσίες χάθηκαν. Πέρασε μισός
αιώνας. Αυτό ήταν και το σφάλμα
του μακροχρόνιου, που επέτρεψε
στην Τουρκία να εδραιώσει τα τε-
τελεσμένα. Ούτε και υπάρχει κα-
νένας που θα μας δώσει δεκάδες
δισεκατομμύρια για να πληρωθούν
αποζημιώσεις. Κατανοώ ότι κάποιοι
δεν θέλουν να ακούν τις δυσάρε-
στες αυτές διαπιστώσεις. Προσω-
πικά με ενοχλούν περισσότερο οι
ξύλινες, κενού περιεχομένου, ανα-
φορές, που επαναλαμβάνονται τόσα
χρόνια. Και είναι πράγματι θέση
μου ότι η ρεαλιστική προσέγγιση
πρέπει να λαμβάνει υπόψη τη με-
ταβολή των δεδομένων που έχει
επέλθει τα τελευταία πενήντα χρό-
νια. Να προσδιορίσουμε, με βάση
τα σημερινά δεδομένα, τι είναι το
σημαντικό που πρέπει να διαφυ-
λάξουμε και τι το εφικτό που μπο-
ρούμε να διεκδικήσουμε.
–Για κάποιους η επίκληση στον
Κληρίδη ήταν ιεροσυλία, νοου-
μένου ότι ο ίδιος πολέμησε μέχρι
την υστάτη για να αποφευχθεί
η διχοτόμηση…

–Ο Γλαύκος Κληρίδης πολέμησε
τη διχοτόμηση όσο κανένας, αλλά
δεν ήταν ποτέ υπέρμαχος της όποι-
ας λύσης. Ήταν ένας σκληρός και
διεκδικητικός διαπραγματευτής.
Ως πρόεδρος αντιστάθηκε στην
Τουρκία και τον Ντενκτάς. Ενίσχυ-
σε την άμυνα και τις αποτρεπτικές
μας δυνατότητες. Με αξιοπιστία
και μεθοδικότητα, συνεργαζόμενος
στενά με την Ελλάδα, πέτυχε την
ένταξη στην Ε.Ε.που ήταν το μόνο
γεγονός που μετέβαλε υπέρ μας τα
δεδομένα και δημιούργησε έτσι
τις προϋποθέσεις για τη λύση. Ιε-
ροσυλία είναι να επικαλούνται κά-
ποιοι τον Κληρίδη σε μια προσπά-
θεια μετατροπής του Δημοκρατικού
Συναγερμού σε κάτι που δεν ήταν
ποτέ. 
–Σε ποιους αναφέρεστε; Στον
τότε κυβερνητικό του εκπρό-
σωπο Μιχάλη Παπαπέτρου; 

–Σε αυτούς που σήμερα επιλε-
κτικά επικαλούνται τον Κληρίδη,
ξεχνώντας ότι οι ίδιοι τον είχαν
κατηγορήσει ότι θυσίασε τη λύση
για να γίνει πρόεδρος. 
–Κάποιοι ενδεχομένως να πουν
πως προσπαθείτε προεκλογικά
να οικειοποιηθείτε τον Γλαύκο
Κληρίδη. 

–Τη μια μας λένε ότι εγκαταλεί-
ψαμε την πολιτική Κληρίδη, την
άλλη ότι την οικειοποιούμαστε.
Προσωπικά, θεωρούσα και θεωρώ
τον ρεαλισμό του Κληρίδη ως ση-
μείο αναφοράς. Ρεαλισμός όμως
δεν σημαίνει ότι πρέπει να δεχτού-
με λύση που θα κουβαλά και θα
μεγεθύνει όλα τα προβλήματα της
δεκαετίας του 1960. Σημαίνει να
επιδιώξουμε λύση με όρους 21ου
αιώνα.

Η διχοτόμηση προκύπτει εκ των πραγμάτων
Αυτό δεν ήταν ποτέ επιλογή της ε/κ πλευράς, λέει ο Χάρης Γεωργιάδης και εκτιμά πως η μη λύση δεν θα είναι στατική

Θετική βρίσκει την προσέγγιση του νομικού Πόλυ Πολυβίου ο Χάρης Γεωργιάδης σημειώνοντας πως αν και δεν έχει
συζητηθεί στον ΔΗΣΥ, δεν αντικρούεται αυτή η θέση με τις διαχρονικές θέσεις του κόμματος.

–Την πολιτική ισότητα την απο-
δέχεστε;

–Όπως έλεγε ο Κληρίδης, ούτε
την αποδέχομαι, ούτε την απορρί-
πτω, τη διαπραγματεύομαι. Εξαρ-
τάται, δηλαδή, από το πώς θα οριστεί
και πώς θα εφαρμοστεί στην πράξη.
Εξαρτάται επίσης από τις παραχω-
ρήσεις της Τουρκίας στο εδαφικό
και στις άλλες πτυχές. Γιατί δηλαδή
να πρέπει εκ των προτέρων να απο-
δεχθώ την πολιτική ισότητα, τη
στιγμή που η Τουρκία δηλώνει πως
δεν υπάρχει προοπτική επιστροφής
της Αμμοχώστου; Με τι θέσεις προ-
σέρχεται η Τουρκία στο θέμα των
στρατευμάτων, των εγγυήσεων, του
περιουσιακού και ρωτάτε εμένα για
την πολιτική ισότητα;
–Έχετε μιλήσει για τον μακρο-
χρόνιο αγώνα, όμως είστε επτά
χρόνια διακυβέρνηση. Δεν έχει
ευθύνες ο πρόεδρος Αναστασιά-
δης για το γεγονός ότι τίθεται
πλέον εν αμφιβόλω επί θητείας
του η ΔΔΟ και που πληθαίνουν
οι φωνές ότι συζητάει άλλες μορ-
φές λύσης; 

–Προφανώς κάποιοι θεωρούν ότι
φταίει ο Αναστασιάδης και όχι το
γεγονός ότι πέρασε μισός σχεδόν

αιώνας διαχωρισμού και ότι έχουμε
σήμερα απέναντί μας μια Τουρκία
επιθετική και αναθεωρητική. Επι-
τρέψετε μου να έχω άλλη άποψη.
–Δεν βλέπετε λανθασμένους χει-
ρισμούς από την κυβέρνηση; 

–Ας κριθεί η κυβέρνηση για τους
όποιους επιμέρους χειρισμούς, αλλά
ας δούμε επιτέλους την πραγματι-
κότητα σε σχέση με την Τουρκία.
Είναι σαν να λέει κάποιος ότι φταίει
ο πρωθυπουργός Μητσοτάκης επει-
δή στέλνει η Τουρκία τον στόλο και
διεκδικεί το μισό Αιγαίο.
–Αν είναι έτσι, για ποιο λόγο τα
Ηνωμένα Έθνη άφησαν στο απυ-
ρόβλητο την Τουρκία μετά το
Κραν Μοντάνα; 

–Αυτός είναι ο ρόλος των Η.E.

Παραδοσιακά ουδέτερος. 
–Παλαιότερα της επέρριψαν ευ-
θύνες, ενώ τώρα οι ευθύνες βα-
ραίνουν και τις δύο πλευρές. 

–Σπάνια έγινε κάτι τέτοιο. Δείτε
και τον γ.γ. του ΝΑΤΟ που ουσια-
στικά προσπαθεί να ισορροπήσει
με απαράδεκτο τρόπο μεταξύ Ελ-
λάδας και Τουρκίας. Το ίδιο θα μπο-
ρούσε να λεχθεί για τηνΕ.Ε., η οποία,
με εξαίρεση το Ευρωπαϊκό Λαϊκό
Κόμμα, τηρεί μια στάση αμηχανίας
έναντι της Τουρκίας. Είναι ένα πράγ-

μα να διαπιστώνουμε αντικειμενική
δυσκολία ξεκάθαρης καταδίκης της
Τουρκίας από τρίτους, λόγω συμ-
φερόντων, και είναι διαφορετικό να
θεωρούμε εμείς οι ίδιοι ότι έχουμε
μια Τουρκία έτοιμη και πρόθυμη για
τη λύση και ότι η δική μας πλευρά
είναι αυτή που κωλυσιεργεί. 
–Για ποιο λόγο να τη διευκολύ-
νουμε συνεπώς, θέτοντας άλλα
ζητήματα στο τραπέζι; 

–Προσωπικά δεν θέτω άλλα ζη-
τήματα, αλλά τις απαραίτητες προ-

ϋποθέσεις για μια λύση. Την Τουρκία
τη διευκολύνουν όσοι άθελά τους
μεταφέρουν πίεση στον δικό μας
διαπραγματευτή, τη στιγμή που η
Τουρκία είναι αυτή που κινείται
επιθετικά, στο Αιγαίο και στην Κύ-
προ και δηλώνει ότι η μόνη επιλογή
είναι τα δύο κράτη. Φτάσαμε στο
σημείο να γίνονται βολιδοσκοπήσεις
από ξένους διπλωμάτες για το κατά
πόσο θα ενοχλούσε πράγματι η επι-
στροφή των Αμμοχωστιανών υπό
τουρκική διοίκηση.
–Είχατε δηλαδή τέτοιες κρούσεις
ως ΔΗΣΥ;

–Έχουν ξεκινήσει να ρίχνουν
την ιδέα. Γι’ αυτό απαντώ ότι δεν
πρόκειται να δεχτούμε ομοσπονδία
για χάρη της ομοσπονδίας. Και ούτε
η απειλή της διχοτόμησηςδεν πρέπει
να μας οδηγήσει σε αποδοχή λύσεων
που όχι μόνο δεν θα αποδίδουν στον
κυπριακό ελληνισμό κάποια έστω
οφέλη, αλλά θα διακυβεύουν την
ασφάλεια και την ύπαρξή του. 
–Βάσει των όσων έχετε πει, τι να
αναμένουμε σε μία πενταμερή
διάσκεψη; 

–Μακάρι να μπορούσα να εξέ-
φραζα αισιοδοξία. 
–Ποια είναι η πρόβλεψή σας για

το τι θα γίνει; 
–Ζοφερή. 

–Γιατί πάμε; Γιατί να μην αναμέ-
νουμε κάποια άλλη χρονική συγ-
κυρία που θα μας ευνοεί; 

–Να αναμένουμε τι; Ο χρόνος
δεν λειτουργεί υπέρ μας. Πρέπει να
είναι διαρκής και ειλικρινής η ετοι-
μότητα μας για διάλογο και διαπραγ-
μάτευση. Αλλά την ίδια ώρα, οφεί-
λουμε να έχουμε σωστή αντίληψη
των πραγματικοτήτων που σχετί-
ζονται με την Τουρκία.
–Πάντως, υπάρχουν και οι εκτι-
μήσεις πως τα περί λύσης δύο
κρατών αποτελούν μπλόφα της
τουρκικής πλευράς, καθώς κάτι
τέτοιο δεν θα γίνει αποδεκτό από
την Ε.Ε. 

–Ασφαλώς και δεν πρόκειται να
αποδεχθεί η Ε.Ε. την ένταξη τη βό-
ρειας Κύπρου ως τουρκικού κράτους,
εάν αυτό εννοείτε. Ούτε και εμείς
ως κράτος μέλος θα το επιτρέψουμε.
Καλό είναι λοιπόν και οι Τουρκοκύ-
πριοι να σκεφτούν καλά τι θέλουν.
Δύο κράτη σημαίνει απώλεια της
ευρωπαϊκής προοπτικής. Σημαίνει
τέρμα τα ευρωπαϊκά διαβατήρια της
Κυπριακής Δημοκρατίας που κατέ-
χουν σήμερα.

Ούτε αποδέχομαι, ούτε απορρίπτω την πολιτική ισότητα 

<<<<<<

Δεν δέχομαι ομοσπονδία
χωρίς την επιστροφή
Μόρφου και Αμμοχώστου. 

<<<<<<

Φτάσαμε στο σημείο να
γίνονται βολιδοσκοπή-
σεις από ξένους διπλω-
μάτες για το κατά πόσο
θα ενοχλούσε η επιστρο-
φή των Αμμοχωστιανών
υπό τουρκική διοίκηση.

<<<<<<

Σήμερα οι περισσότεροι
πρόσφυγες έφυγαν και
οι περιουσίες χάθηκαν.
Πέρασε μισός αιώνας.
Αυτό ήταν και το σφάλμα
του μακροχρόνιου.

–Να υποθέσουμε πως βλέπετε θετικά
την εξελικτική ομοσπονδία;
–Αυτό που θα έβλεπα θετικά είναι
μια λειτουργική προσέγγιση της
συνολικής λύσης, με εφαρμογή
κάποιων σημαντικών επί μέρους
ρυθμίσεων, πριν από την τελική
συμφωνία. 
–Για παράδειγμα; 
–Το εμπόριο, οι μεταφορές ή η
μείωση των στρατευμάτων θα
ήταν κινήσεις που θα έθεταν την
όλη προσπάθεια σε μία νέα βάση.
Θα απέδιδαν χειροπιαστά δείγμα-
τα της θετικής προοπτικής. Δεν θα
ήταν απλώς μέτρα οικοδόμησης

εμπιστοσύνης, αλλά μέτρα που θα
σηματοδοτούσαν την έναρξη της
κατανομής του μερίσματος ειρή-
νης. Κάποιοι απαντούν ότι έτσι θα
χαθεί χρόνος. Αυτό θα ίσχυε εάν
ήταν μπροστά μας προοπτική μια
σύντομης, συνολικής λύσης. Όπως
σας έχω πει, δεν το βλέπω.
–Συνεπώς βλέπετε θετικά την προ-
σέγγιση του Πόλυ Πολυβίου στο
βιβλίο του «Το κυπριακό μία άλλη
προσέγγιση»; (Δηλαδή την εξελικτική
λύση μέσα από μία πορεία ανταλλαγής
εδαφών και αναβάθμισης της τ/κ
κοινότητας)
–Βρίσκω πολύ ενδιαφέρουσα αυ-

τή την προοπτική. 
–Είναι σε αυτή τη γραμμή πλεύσης
και ο ΔΗΣΥ; Ή μόνο εσείς το βρίσκεται
ενδιαφέρον; 
–Δεν έχουμε συζητήσει ειδικά αυ-
τή την προσέγγιση, αλλά δεν θεω-
ρώ ότι συγκρούεται με τις διαχρο-
νικές θέσεις του ΔΗΣΥ στο Κυ-
πριακό. Και ο Γλαύκος Κληρίδης,
άλλωστε, είχε επιχειρήσει μια τέ-
τοια προσέγγιση προτείνοντας
την επιστροφή της Αμμόχωστου
σε διασύνδεση με τη λειτουργία
του αεροδρομίου της Τύμπου.
Πρόταση που η τουρκική πλευρά
απέρριψε. 

Βλέπω θετικά μία λειτουργική προσέγγιση της λύσης
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΜΙΧΑΛΗ ΑΤΤΑΛΙΔΗ

Σκέψεις για τις επικείμενες  διαπραγματεύσεις

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Την ώρα που η κυβέρνηση βρίσκεται
στον τοίχο για ζητήματα διαπλοκής
και διαφθοράς, οι χειρισμοί της παν-
δημίας έχουν εξαντλήσει την ανοχή
των πολιτών και το Κυπριακό διο-
λισθαίνει με κυβερνητικά και συ-
ναγερμικά στελέχη να διχάζονται
για το ποια λύση είναι η σωστή, θα
ανέμενε κανείς πως όλο αυτό θα
αποτελούσε βούτυρο στο ψωμί της
αξιωματικής αντιπολίτευσης για
δυναμική επάνοδο στις βουλευτικές
εκλογές του 2021, διεκδικώντας την
πρωτιά και βάζοντας πλώρη για την
εξουσία. Το ΑΚΕΛ, όχι μόνο δεν έχει
καταφέρει να κεφαλαιοποιήσει επί
του παρόντος την κυβερνητική φθο-
ρά, αλλά παρουσιάζεται αμήχανο
μπροστά στις νέες εξελίξεις. Βρί-
σκεται για παράδειγμα επικίνδυνα
πίσω από τη σύνθεση του ψηφο-
δελτίου και στην όλη οργάνωση
των βουλευτικών. Ποιο είναι το αφή-
γημα του κόμματος και ποιο το δια-
κύβευμα; Δεν είναι τυχαίο που το
ΔΗΚΟ, ενώ είχε να χειριστεί διά-
σπαση της κοινοβουλευτικής του
ομάδας, κατάφερε να επικυρώσει
τον περασμένο μήνα το ψηφοδέλτιο,
ενώ η ΕΔΕΚ, διά του προέδρου του
κόμματος, κλειδώνει συνεργασίες
και μεταγραφές, στο ΑΚΕΛ χάθηκε
πολύτιμος χρόνος να συζητούν αν
θα κάνουν ή όχι το εκλογικό τους
συνέδριο, με ποιο τρόπο και πώς
ένα εκλογικό συνέδριο που φάνηκε
πριν από την πανδημία πως δεν θα
αλλάξει κάτι ουσιώδες. 

Τα περιοριστικά μέτρα της παν-
δημίας, σε συνδυασμό με τη δια-
χρονική δυσκολία του κόμματος να
υιοθετήσει νέες μεθόδους προσέγ-
γισης πολιτών και επαφής με το
ακροατήριό τους, φαίνεται να στοί-
χισαν και χρόνο και την ευκαιρία
του ΑΚΕΛ να βγει πρώτο μπροστά.
Ήταν η ευκαιρία να κλείσει τα στό-
ματα που θέλουν την Αριστερά να
έχει αγκυλώσεις και να δυσκολεύεται
να βρει βηματισμό στα νέα δεδο-
μένα. Δεν είναι τυχαίο ότι λίγο πριν
να ξεσπάσει η πανδημία, γινόταν
ολόκληρη συζήτηση για το πώς θα
τύχουν χειρισμού τα μέσα κοινω-

νικής δικτύωσης, τα οποία αποτε-
λούν πλέον τον ευκολότερο τρόπο
επαφής με πολίτες. Ως γνωστόν, τα
στελέχη του κόμματος δεν πρέπει
να προχωρούν σε επιχορηγούμενες
αναρτήσεις στα μέσα κοινωνικής

δικτύωσης, καθώς κάτι τέτοιο θε-
ωρείται βάσει της φιλοσοφίας του
κόμματος ως παραγοντισμός. Αυτό
βεβαίως δεν ισχύει για βουλευτές
των Νέων Δυνάμεων, όπως για πα-
ράδειγμα η Ειρήνη Χαραλαμπίδου,
η οποία έχει μία πολύ σημαντική
παρουσία στα κοινωνικά μέσα δι-
κτύωσης. Γίνεται μεγάλη συζήτηση
για το τι αποτελεί παραγοντισμό
και τι όχι με τις απόψεις να διίσταν-
ται. Θεμιτό θεωρείται η προώθηση
βίντεο που προωθεί ο λογαριασμός
του κόμματος αλλά και δηλώσεις
που κάνει το κόμμα. Φωτογραφίες,
προσωπικές αναρτήσεις αποτελούν
για πολλούς προσπάθεια προσωπι-
κής προβολής και δεν αποκλείεται
κάποιοι να καταγγελθούν για αυ-
τοπροβολή. Δεν είναι τυχαίο που
σε αντίθεση με άλλα στελέχη και
υποψήφιους κομμάτων, οι οποίοι
προωθούν τις θέσεις και τις τοπο-

θετήσεις τους στα τηλεοπτικά πάνελ
μέσω facebook και twitter, οι βου-
λευτές και τα στελέχη του ΑΚΕΛ το
αποφεύγουν σε μία προσπάθεια να
μην κατηγορηθούν για παραγοντι-
σμό. Το κατά πόσο αυτό βοηθά ή
όχι το κόμμα αποτελεί σημείο συ-
ζήτησης, όχι τόσο στην Εζεκία Πα-
παϊωάννου αλλά κυρίως στα ευρύ-
τερα στρώματα του ΑΚΕΛ. Κάποιος
θα μπορούσε να πει ότι ενώ τα κοι-
νωνικά μέσα δικτύωσης μετατρέ-
πονται σε έναν εύκολο χώρο προ-
ώθησης θέσεων, απόψεων και υπο-
ψηφιοτήτων, τα στελέχη του ΑΚΕΛ
απέχουν, δίδοντας προβάδισμα σε
άλλα κόμματα και τους υποψηφίους
τους. Με τα νέα δεδομένα, ωστόσο,
της πανδημίας και των περιοριστι-
κών μέτρων, το κόμμα της Αριστεράς
θα έπρεπε ήδη να μπει σε μια δια-
δικασία αναθεώρησης του τρόπου
προσέγγισης των ψηφοφόρων και

προφανώς του τρόπου που μπορεί
να διαχειριστεί αυτό που ονομάζεται
«social media». Το «από πόρτα σε
πόρτα» που πετυχημένα είχε κα-
θιερώσει το κόμμα, πλέον δεν μπορεί
να υφίσταται, με τα τηλέφωνα και
τα κοινωνικά μέσα δικτύωσης να
αποτελούν πλέον τη μόνη επιλογή.
Σε αυτό το πλαίσιο πάντως δεν έχει
διαπιστωθεί, ούτε έχει ληφθεί οποι-
αδήποτε απόφαση για το πώς θα
φτάσουν μέχρι και τον τελευταίο
ψηφοφόρο. Άλλωστε, αν στόχος
του ΑΚΕΛ, όπως σημειώνουν, είναι
η αύξηση των ποσοστών και η επι-
στροφή ψηφοφόρων που επειδή
απογοητεύτηκαν δεν πήγαν στην
κάλπη το 2016, τότε θα πρέπει να
βρουν τρόπο να τους προσεγγίσουν
και να τους πείσουν να επανέλθουν
στο κόμμα. 

«Αυτό που εσείς ονομάζετε γρα-
φειοκρατία εμείς το λέμε δημοκρα-
τική διαδικασία», αναφέρουν στε-
λέχη που υπογραμμίζουν πως το
ΑΚΕΛ έχει τις πιο δημοκρατικές δια-
δικασίες για σύνθεση ψηφοδελτίου,
καθώς δεν αποφασίζει ο αρχηγός
του κόμματος αλλά η βάση. Με το
δεύτερο lockdown να αποτελεί γε-
γονός και τον φόβο εξάπλωσης της
πανδημίας, πρακτικά θα δυσκολευ-
τεί η βάση να οργανωθεί για να βγά-
λει ψηφοδέλτιο. Υπενθυμίζεται πως
βάσει καταστατικού κάθε μέλος του
κόμματος και πρόσωπα που ανήκουν
στις Νέες Δυνάμεις δικαιούνται να
προτείνουν στη γενική συνέλευση
που συνέρχεται για τις εκλογές υπο-
ψήφιους. Στη συνέχεια το κόμμα
έρχεται σε επαφή με αυτούς που
έχουν προταθεί και όσοι ενδιαφέ-
ρονται να είναι υποψήφιοι μπαίνουν
σε ψηφοφορία στην έκτακτη επαρ-
χιακή διάσκεψη που θα ακολουθή-
σει. Μία διαδικασία, που –όσο δη-
μοκρατική και αν είναι– απαιτεί
χρόνο. Μία χρονικά μικρή προεκλο-
γική εκστρατεία ενέχει πολλούς κιν-
δύνους. Ενδεικτικό παράδειγμα, ο
ΔΗΣΥ στις βουλευτικές εκλογές του
2016, που στη βραχεία προεκλογική
του περίοδο, αναλώθηκε να διαχει-
ριστεί κρίσεις που αφορούσαν τη
σύνθεση του ψηφοδελτίου και ατυ-
χείς δηλώσεις. Είναι βεβαίως και το

γεγονός ότι τα νέα πρόσωπα που
ενδεχομένως να διεκδικήσουν δεν
θα έχουν αντίστοιχο χρόνο να εκ-
φράσουν τις θέσεις και τις απόψεις
τους. Επί του παρόντος, η Εζεκία
Παπαϊωάννου ψάχνεται για το πώς
μπορεί να κάνει είτε με τηλεδιά-
σκεψη, είτε τηλεφωνικώς τη διαδι-
κασία επιλογής υποψηφίων. Το ερώ-
τημα είναι πώς θα γίνει η τελική
ψηφοφορία, που επί του παρόντος
δεν έχει διευθετηθεί.

Κόλλησε στη γραφειοκρατία του το ΑΚΕΛ
Το ψηφοδέλτιο αργεί, καθώς εξαιτίας της πανδημίας θα πρέπει να βρεθούν εναλλακτικές στη διαδικασία ανάδειξης των υποψηφίων

Ο ποιαδήποτε μορφή διαιώνισης
της διχοτόμησης εμπεριέχει
μεγάλες αβεβαιότητες και κιν-

δύνους για την Κύπρο και τους Κύ-
πριους. Για τον λόγο αυτό, παραίτηση
από την προσπάθεια για επίτευξη
της μόνης εφικτής μορφής επανέ-
νωσης, της διζωνικής, δικοινοτικής
ομοσπονδίας, δεν είναι μεταξύ των
επιλογών της κυβέρνησης της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας, όποιες και
να φαίνονται να είναι οι δυσκολίες
και όποιες και να είναι οι εκφρα-
σμένες θέσεις της Τουρκίας. Είναι
πιθανό η έννοια της διεκδίκησης
από την Τουρκία σήμερα των «δύο
κρατών» να είναι η συνέχεια της
«ενσωμάτωσης» της κατεχόμενης
περιοχής, με όσο το δυνατό μεγα-
λύτερο έλεγχο από την Τουρκία επί
των Τουρκοκυπρίων, και σταδιακή
αντικατάστασή τους με πληθυσμό
από την Τουρκία. Αυτό, διότι, υπό
την ηγεσία του Μουσταφά Ακιντζί
έδειξαν σημεία απειθαρχίας στη
«μητέρα πατρίδα». Εν πάση περι-
πτώσει οι δυσκολίες στην προσπά-
θεια επανένωσης θα είναι μεγάλες,

αλλά υπομιμνήσκεται ότι στο πα-
ρελθόν υπήρξαν ανάλογα αναχώ-
ματα. Εν τούτοις, μια λύση, εάν επι-
τευχθεί, δεν θα είναι το τέλος του
δρόμου, και ούτε θα μας οδηγήσει
άμεσα σε οδό σπαρμένη με ροδο-
πέταλα. Αντίθετα η λειτουργία και
ομαλότητα της διακυβέρνησης της
ομόσπονδης κυπριακής πολιτείας
θα συνεχίσει να είναι απαιτητικό
εγχείρημα, και στόχος της ελληνο-
κυπριακής πλευράς θα πρέπει να
είναι η στενή και ομαλή σχέση με
τους Τουρκοκυπρίους και εκείνες
τις ηγεσίες τους που αντιλαμβάνον-
ται την αναγκαιότητα της απεξάρ-
τησης από την Άγκυρα.

Ο δρόμος δεν είναι εύκολος. Αλλά
δεν προσφέρεται άλλος. Είναι γι’
αυτό ιδιαίτερης σημασίας οι προ-
ϋποθέσεις που θα διευκολύνουν την
ομαλή συνεργασία και θα απομα-
κρύνουν την πιθανότητα τριβών.
Πρώτο, χρειάζεται να επιλεγούν οι
σωστές προτεραιότητες στις δια-
πραγματεύσεις. Φαίνεται ότι ένα
σημαντικό σημείο που εκκρεμεί
είναι η επιδίωξη από την πλευρά

της Τουρκίας της ενίσχυσης της
«πολιτικής ισότητας» των Τουρκο-
κυπρίων όχι ως ίσων Κύπριων πο-
λιτών αλλά ως κρατική οντότητα.
Η «κυρίαρχη ισότητα» είναι πολύ
διαφορετική επιδίωξη από την ισό-
τητα της τουρκοκυπριακής ομο-
σπονδιακής πολιτείας με την ελλη-
νοκυπριακή, κάτι που είναι συμφω-
νημένο). Αυτή η επιδίωξη της Τουρ-
κίας φαίνεται ότι έχει ενταθεί μετά
τις τελευταίες συνομιλίες, λόγω της
ορθής προσπάθειας αποκλεισμού
του «δικαιώματος» μονομερούς επέμ-
βασης όπως και της γενικής κατάρ-
γησης της Συνθήκης Εγγυήσεως,
προς όφελος ενός νέου συστήματος
ασφάλειας (σημεία που συμπεριέ-
λαβε ο γ.γ. στο πλαίσιό του). Φαίνεται
όμως ότι μεγάλη διαφορά υφίσταται
στην επιμονή της Τουρκίας για πα-
ρουσία αγήματος 650 Τούρκων στρα-
τιωτών (η ΤΟΥΡΔΥΚ) που δεν σχε-
τίζεται με τη Συνθήκη Εγγυήσεως,
αλλά προνοείται απότη Συνθήκη
Συμμαχίας. Συχνά εκείνοι που ανά-
γουν την παρουσία των 650 Τούρκων
σε θέμα επιβίωσης δεν αναφέρουν

ότι η ίδια συνθήκη προνοεί την πα-
ρουσία 950 Ελλήνων (η ΕΛΔΥΚ).

Σε αυτό το σημείο είναι σημαντικό
να αναλύσει η δική μας πλευρά αν
είναι εποικοδομητικό να δώσει ως
αντάλλαγμα, ή μέρος του ανταλλάγ-
ματος, για τη θέση «ούτε ένας Τούρ-
κος στρατιώτης» την εκ περιτροπής
εκτελεστική προεδρία, έναν πρω-
τοφανή συνταγματικό μηχανισμό,
όπου πρόεδρος και αντιπρόεδρος
ανταλλάσσουν καθήκοντα. Η ανά-
ληψη της προεδρίας από τον αντι-
πρόεδρο και ο υποβιβασμός του προ-
έδρου σε αντιπρόεδρο δημιουργούν
σοβαρό ζήτημα δημοκρατικής νο-
μιμοποίησης. Εάν είναι επάναγκες
το να γίνει αποδεκτή η περιτροπή,
είναι πιο δημοκρατικά ορθό το σύ-
στημα του προεδρικού συμβουλίου,
όπου τα έξι μέλη, από τα οποία δύο
Τουρκοκύπριοι, ενεργούν μαζί ως
Προεδρία της Δημοκρατίας. Όλοι
εκλέγονται από τη Βουλή μαζί με
τη Γερουσία. Ένας από τους έξι προ-
εδρεύει εκ περιτροπής. Πέραν της
λύσης του προβλήματος της περι-
τροπής προέδρου-αντιπροέδρου,

το Προεδρικό Συμβούλιο επιλύει και
το σημερινό πρόβλημα της μονο-
κρατορίας του προέδρου.

Ένα άλλο ζήτημα πρόσφατου
δημόσιου προβληματισμού της πλευ-
ράς μας, η συμμετοχή τουλάχιστον
ενός Τουρκοκύπριου στις αποφάσεις
του κεντρικού ομόσπονδου κράτους,
φαίνεται να εμπεριέχεται στην έν-
νοια της ισότητας που προνοείται
από τα ψηφίσματα του Συμβουλίου
Ασφαλείας. Τέτοια πρόνοια, μαζί με
μηχανισμό επίλυσης αδιεξόδων, θα
αποτελούσε σημαντική πρόοδο από
το βέτο του αντιπροέδρου του συν-
τάγματος του 1960.

Έχει συναφώς δοθεί σημασία
στο ζήτημα των πολλών ή λίγων
εξουσιών της κεντρικής κυβέρνησης,
και της προτίμησης της αποκέντρω-
σης («είναι ανάγκη να αποφασίζει
το κεντρικό κράτος για τους κομ-
μωτές;»). Οι εξουσίες της κεντρικής
κυβέρνησης δεν ήταν, από ό,τι φαί-
νεται δημόσια, αμφισβητούμενο ζή-
τημα, ενώ το αίτημα της δικής μας
πλευράς για μείωση τους ξάφνιασε,
διότι είναι εκτός των ιστορικών μας

θέσεων. Στην πραγματικότητα, εάν
υπάρξουν τριβές θα είναι γύρω από
ζητήματα «υψηλής πολιτικής», συν-
ταγματικά ζητήματα, εξωτερική πο-
λιτική, προϋπολογισμοί, μετανά-
στευση, και όχι για τους «κανονι-
σμούς για τους κομμωτές.» Αντίθετα,
οι «κανονισμοί για τους κομμωτές»
και τα άλλα ζητήματα «χαμηλής πο-
λιτικής» είναι πιθανό να αποτελούν
πεδία συνεργασίας, όπως υπήρξαν
και στην Ε.Ε. (Ελληνοκύπριοι και
Τουρκοκύπριοι κομμωτές θα μπο-
ρούσαν να είναι μέλη του ίδιου επαγ-
γελματικού σωματείου και να ρυθ-
μίζονται από τους ίδιους κανονι-
σμούς). Εξάλλου για ιστορικούς λό-
γους τα θέματα χαμηλής πολιτικής
είναι η κατεξοχήν περιοχή όπου νο-
μοθετεί η Ευρωπαϊκή Ένωση και
όπου το 60 ώς 80 % της νομοθεσίας
των κρατών μελών είναι κοινοτική,
και γι’ αυτό τον λόγο δεν είναι πιθανό
αυτές οι αρμοδιότητες να αποτελέ-
σουν ζήτημα διακοινοτικής διαφο-
ράς. Τέλος, εάν επιτευχθεί συνολική
λύση, θα μπορούσε να εξεταστεί η
σταδιακή εφαρμογή της. 

Ψάχνοντας 
το διακύβευμα

Όπως λέγεται, το ΑΚΕΛ θα επι-
κεντρωθεί στους κακούς χειρι-
σμούς της κυβέρνησης Αναστα-
σιάδη, τόσο σε ό,τι αφορά το
Κυπριακό, αλλά και στο θέμα
της διαπλοκής και διαφθοράς.
Το γεγονός ότι ξεκίνησε ήδη η
συζήτηση και εντός της κυβερ-
νώσας παράταξης για τον κίν-
δυνο λύσης δύο κρατών, ενι-
σχύει το κόμμα της Αριστεράς,
στο γεγονός ότι εδώ και καιρό
προειδοποιεί πως το Κυπριακό
διολισθαίνει. Αυτό που ενδεχο-
μένως να απομακρύνει ψηφο-
φόρους της λύσης από το κόμ-
μα της Αριστεράς είναι η δημι-
ουργία νέου σχηματισμού που
κατέρχεται στις εκλογές με το
σύνθημα «Μόνο Αμμόχωστος»
και επικρίνει την κυβέρνηση
για τους χειρισμούς της στο Βα-
ρώσι. Υπάρχει βεβαίως και το
ζήτημα της διαφθοράς. Το κυ-
βερνών κόμμα και η κυβέρνη-
ση δέχονται διαδοχικά χαστού-
κια γύρω από τους χειρισμούς
των πολιτογραφήσεων. Ενώ το
ΑΚΕΛ φαινόταν να βγαίνει
μπροστά και να ζητάει διαφά-
νεια, η περίπτωση Τζιοβάνη
στοίχισε επικοινωνιακά στο
κόμμα και στο αφήγημά του πε-
ρί ηθικού ερείσματος. Το αν θα
καταφέρει να ανατρέψει την
επικρατούσα εικόνα θα φανεί
το επόμενο διάστημα. 

Μέγα ερώτημα αποτελεί αν το ΑΚΕΛ θα συγχρονιστεί με τα δεδομένα της πανδημίας, δίδοντας έμφαση στα μέσα κοι-
νωνικής δικτύωσης για να περάσει προεκλογικά το μήνυμά του.

<<<<<<<

Το ΑΚΕΛ έχασε χρόνο 
να συζητάει για το αν θα
κάνει εκλογικό συνέδριο
ή όχι, με αποτέλεσμα, 
και αφού τα υπόλοιπα
κόμματα έχουν σχεδόν
ολοκληρώσει το ψηφο-
δέλτιο, στην Εζεκία Πα-
παϊωάννου να βρίσκονται
ακόμα στο ψάξιμο.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η τροπή που προσέλαβε το περι-
στατικό με την ανάρτηση σε λογα-
ριασμό-παρωδία στο twitter καθώς
και η αντίδραση της υπουργού Δι-
καιοσύνης, «θιγόμενης», εκ των
πραγμάτων, ξεπερνούν τον θόρυβο
που προκλήθηκε στα μέσα κοινω-
νικής δικτύωσης (ΜΚΔ), αγγίζοντας
ζητήματα που άπτονται του επιπέ-
δου δικαιοσύνης στην Κύπρο. Το
δικαστικό μας σύστημα εσχάτως
βρίσκεται υπό την παρακολούθηση
διεθνών οργανισμών. Στην προκει-
μένη περίπτωση, εκείνο που προ-
καλεί εύλογα ερωτήματα είναι η
ιδιότητα της παραπονουμένης, σε
συνάρτηση με το ζήλο της Αστυ-
νομίας να διερευνήσει παράπονο
που φαίνεται να της υπέβαλε η Έμι-
λυ Γιολίτη. Αυτό που εντείνει τα εύ-
λογα ερωτηματικά ήταν η τροπή
που προσέλαβε η ακαριαία αντί-
δραση αστυνομικών και δικαστικών
αρχών στο παράπονο της προϊστα-
μένης της Αστυνομίας.

Εκ των υστέρων και εφόσον τα
αστυνομικά όργανα πραγματοποί-
ησαν «έφοδο» σε οικία, διαπιστώ-
θηκε πως το υπό έρευνα πρόσωπο
δεν ήταν ο διαχειριστής του λογα-
ριασμού-παρωδία παρά μόνο σχο-
λιαστής μιας ανάρτησης που έγινε
στονλογαριασμό.Εξέλιξη που εκτός
των αλγεινών εντυπώσεων εγείρει
σειρά ερωτημάτων για τον τρόπο
με τον οποίο ενήργησαν οι αστυ-
νομικές αρχές και ίσως πλέον ση-
μαντικό, είναι η ευκολία που το δι-
καστήριο ικανοποίησε το αίτημα
για έκδοση εντάλματος ερευνών.
Ποιο ήταν, λοιπόν, σύμφωνα με νο-
μικούς κύκλους, το δίλημμα που
απέτυχε να αντιληφθεί ο δικαστής;
Σεβασμός της ιδιωτικότητας της οι-
κίας-ασύλου ή προστασία της υπουρ-
γού σε κριτική από λογαριασμό-πα-
ρωδία στα ΜΚΔ. Τι υπερτερεί από
τα δύο; Σίγουρα το πρώτο σύμφωνα
με νομικούς εγνωσμένου κύρους με
τους οποίους μίλησε η «Κ». «Όποιος
δικαστής δεν μπορεί να το αντιλη-

φθεί αυτό σημαίνει δεν κατέχει τα
βασικά της επιστήμης», κατέληγαν. 

Το επίπεδο δικαιοσύνης
Πίσω από την τροπή που πήρε

η όλη ιστορία, με την αντίδραση
της κ. Γιολίτη και το πώς αστυνο-
μικές και δικαστικές αρχές διαχει-
ρίστηκαν το παράπονο της υπουρ-
γού, εντοπίζεται σειρά ζητημάτων
πολύ πιο σοβαρών από τη χαλαρή
–ή και στα όρια του κουτσομπολι-
ού– δημόσια συζήτηση στα ΜΚΔ.
Ζητήματα που αγγίζουν τη χιλιο-
ταλαιπωρημένη προσπάθεια με-
ταρρύθμισης της δικαιοσύνης αλλά
και το πλαίσιο που ισχύει με το δι-
καστικό προσωπικό. Εκτός από τα
ζητήματα που αναφύονται κατά
καιρούς (οικογενειοκρατία, επιλογή
και πρόσληψη δικαστών),μια εικόνα
για το δικαστικό σύστημα της Κύ-
πρου δίνει η Κομισιόν στην έκθεσή
του 2020 για το κράτος δικαίου -
Κεφάλαιο για την κατάσταση του
κράτους δικαίου στην Κύπρο: «Το
επίπεδο της εκλαμβανόμενης ανε-
ξαρτησίας της δικαιοσύνης είναι
μέτριο», είναι η διαπίστωση που
καταγράφεται στην έκθεση της Κο-
μισιόν στην οποία παρατίθενται
και τα στοιχεία που οδήγησαν στη
συγκεκριμένη αξιολόγηση. Όπως
αναφέρεται, «Όσον αφορά την αν-
τίληψη του ευρέος κοινού, το 55 %
θεωρεί ότι η ανεξαρτησία της δι-
καιοσύνης είναι «αρκετά καλή και
πολύ καλή», ποσοστό που μειώθηκε
ελαφρώς το 2020. Όσον αφορά την
αντίληψη των εταιρειών, το αντί-
στοιχο ποσοστό είναι 48 % και έχει
μειωθεί κατά τα τελευταία 12 έτη
» . Πέραν όμως των στατιστικών
μεγεθών, η αδυναμία ή η ανικανό-
τητα της δικαιοσύνης να προστα-

τεύσει τους πολίτες και την ιδιωτι-
κότητα της οικίας τους από αναλο-
γικά και σε σχέση με το ενδεχόμενο
αδίκημα (σε αυτήν την περίπτωση
κριτική με χιούμορ), ισχυρότερες
αντιδράσεις της αστυνομίας είναι
το μεγάλο ζήτημα. Όπως επίσης
και το γεγονός της δια του αποτε-
λέσματος ανικανότητας του δικαστή
να λειτουργήσει με κοινωνικές πα-
ραστάσεις, να γνωρίζει τι είναι οι
λογαριασμοί - παρωδία στα ΜΚΔ
και να απορρίψει το αίτημα διαφυ-
λάττοντας το κύρος της δικαιοσύνης,
της αστυνομίας, της υπουργού αλλά
και το περί δικαίου αίσθημα των
πολιτών. 

«Ομάδες και επιρροές»
Στο κεφάλαιο διαφθοράς, η έκ-

θεση σημειώνει πως «η Κύπρος έχει
σημειώσει κάποια πρόοδο όσον
αφορά την αντιμετώπιση και τη διε-
ρεύνηση της διαφθοράς, συμπερι-
λαμβανομένων των ιδιαίτερα προ-
βεβλημένων υποθέσεων. Ωστόσο,
βασική νομοθεσία για την πρόληψη
της διαφθοράς εξακολουθεί να εκ-
κρεμεί». Στο σημείο αυτό η έκθεση
σημειώνει με έμφαση ένα διαχρο-
νικό ζήτημα του κυπριακού συστή-
ματος απονομής δικαιοσύνης, το
οποίο κατά καιρούς ανακύπτει. Την
άσκηση πίεσης ή επιρροής από ομά-
δες συμφερόντων (lobbying) καθώς
και την προστασία των μαρτύρων
δημοσίου συμφέροντος που εξακο-
λουθούν να μη ρυθμίζονται νομο-
θετικά, ενώ δεν έχειακόμη συσταθεί
ανεξάρτητη αρχή για την καταπο-
λέμηση της διαφθοράς. Άλλα θέματα
που σημειώνονται στην έκθεση και
στο κομμάτι διαφθοράς αφορούν
το πόθεν έσχες και την υπόδειξη
πως το υφιστάμενο καθεστώς θα
μπορούσε να βελτιωθεί περαιτέρω
με την ενίσχυση της αποτελεσμα-
τικότητας της παρακολούθησης
των σχετικών δηλώσεων. 

Επίπεδο δικαστών
Η έκθεση αναφέρεται στις προ-

σπάθειες που καταβάλλονται από

το 2019 για αλλαγές στο δικαστικό
σύστημα με σκοπό, όπως τονίζεται,
να ξεπεραστούν σημαντικές προ-
κλήσεις όσον αφορά την αποδοτι-
κότητα και την ποιότητά του, ιδίως
στο πεδίο της ψηφιοποίησης. Η έκ-
θεση καταπιάνεται και με το κεφα-
λαιώδες ζήτημα κατάρτισης αλλά
και του συστήματος διορισμού δι-
καστών χωρίς να προβαίνει σε αξιο-
λόγηση. Ένα ζήτημα που κατά και-
ρούς έχει προκαλέσει έντονο διάλογο
στο νομικό κόσμο της Κύπρου, πα-
ραπέμποντας στο γενικό σχόλιο της
έκθεσης περί άσκησης πίεσης ή
επιρροής από ομάδες συμφερόντων
(lobbying).

Στις προσεχτικές διατυπώσεις
της έκθεσης, φαίνεται πως η υφι-
στάμενη πρακτική διορισμού δικα-
στών απέχει κατά πολύ από την
πρακτική που εφαρμόζουν άλλες
χώρες της Ε.Ε. Συγκεκριμένα ανα-
φέρεται : «Τον Ιούλιο του 2019 το
Ανώτατο Δικαστήριο καθιέρωσε
νέα αναλυτικά κριτήρια για την επι-
λογή, τον διορισμό, την αξιολόγηση
και την προαγωγή των δικαστών.
Στόχος είναι η εναρμόνιση των εν
λόγω διαδικασιών με τις υφιστάμε-
νες βέλτιστες πρακτικές στην ΕΕ». 

Σχολή Δικαστών
Αλλά και στο διαχρονικό αίτημα

του νομικού κόσμου της Κύπρου
για δημιουργία Σχολής Δικαστών,
η πρακτική που ακολουθήθηκε στην
Κύπρο διαφέρει από το τι εφαρμό-
ζεται σε άλλες χώρες. Η Σχολή Δι-
καστών της Κύπρου έχει μόνο επι-
μορφωτικό σκοπό και απευθύνεται
σε ήδη διορισμένους δικαστές. Εν
αντιθέσει στη Σχολή Δικαστών της
Ελλάδας απαιτείται εισαγωγικός
διαγωνισμός γραπτός και προφο-
ρικός. Σύμφωνα με τη σχετική νο-
μοθεσία, η Σχολή Δικαστών έχει
αρμοδιότητα να επιλαμβάνεται όλων
των θεμάτων που αφορούν την
επαγγελματική κατάρτιση και επι-
μόρφωση των δικαστών, καθώς και
να διεξάγει έρευνες σε θέματα που
σχετίζονται με τη δικαιοσύνη.

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Την περασμένη Τετάρτη, όταν οι
οπαδοί του Τραμπ εισέβαλαν στο
Καπιτώλιο, ο κυβερνητικός εκπρό-
σωπος Κυριάκος Κούσιος έσπευσε
μέσω twitter να εκφράσει την ανη-
συχία του για την κατάσταση στις
ΗΠΑ. Χαρακτήριζε τις εν λόγω ενέρ-
γειες απαράδεκτες εναντίον της δη-
μοκρατίας και σημείωνε ότι ο σε-
βασμός στους νόμους και στην πλει-
οψηφία αποτελούν βασικές αρχές
της Δημοκρατίας. Ήταν μία τοπο-
θέτηση που ακόμα και πρόσωπα
από την κυβερνητική παράταξη εί-
δαν σκωπτικά. Όχι βεβαίως για την
ουσία της ανάρτησης αλλά για το
παράδοξο. Παράδοξο, καθώς παρό-
μοια ευαισθησία δεν είδαν να δείχνει
ο Λόφος μπροστά στην περίπτωση
της υπουργού Δικαιοσύνης και του
περιβόητου parody account. Αντι-
θέτως, μετά την καταγγελία της κυ-
ρίας Γιολίτη στην αστυνομία, με
αστυνομικούς να μπαίνουν πρόθυμα
στο σπίτι πολίτη και να σηκώνουν
συσκευές, ο κυβερνητικός εκπρό-
σωπος βρέθηκε σε σχετική αμηχα-
νία, σημειώνοντας πως, αν και θα
ευχόταν να μην είχαν συμβεί όλα
αυτά, δεν θα μπορούσε να αδικήσει
την υπουργό που ένιωσε πως «πα-
ρατραβάει το πράγμα». Η αλήθεια
είναι πως τόσο στο Προεδρικό όσο
και η ίδια η Έμιλυ Γιολίτη, αποφεύ-
γουν την όποια συζήτηση του θέ-
ματος, ευελπιστώντας πως η επι-
καιρότητα θα το θάψει. 

Με ιστορικό
Τόσο στον ΔΗΣΥ όσο και μέλη

της κυβέρνησης είδαν με δυσφορία
την κίνηση της Έμιλυς Γιολίτη να
καταγγείλει στην αστυνομία έναν
σατιρικό λογαριασμό με το όνομά
της και για τα όσα βεβαίως ακολού-
θησαν, καθώς έστειλαν το μήνυμα
ότι η κυβέρνηση ενέχει στοιχεία
αυταρχισμού. Ιδιαίτερα σε μία πε-

ρίοδο που εφαρμόζονται σκληρά
μέτρα για αντιμετώπιση της παν-
δημίας και η αντοχή του κόσμου
εξαντλείται. Είναι ακόμη νωπό άλ-
λωστε το περιστατικό με τον υπουρ-
γό Εσωτερικών Νίκο Νουρή, ο οποίος
σε τηλεοπτική του συνέντευξη κατά
τη διάρκεια των μέτρων κατά της
πανδημίας, όταν ρωτήθηκε κατά
πόσο η αστυνομία θα έμπαινε μέσα
στα σπίτια για έλεγχο έλεγε με βε-
βαιότητα «ναι» και όταν εκαλείτο
να σχολιάσει πόσο συνταγματικό
είναι απαντούσε πως «θα δείξει».
Ωστόσο,  η υπουργός Δικαιοσύνης
φαίνεται να γράφει τη δική της ιστο-
ρία, με σχετική αλλεργία προς την
όποια κριτική. Δείχνει εν πολλοίς
να μην έχει το στομάχι για τον πο-
λιτικό στίβο, σε μία σειρά περιπτώ-
σεων. Η πρώτη περίπτωση ήταν
όταν η Θεανώ Καλαβανά έθιξε στο
twitter πως διαβατήρια τα οποία
έχει κάνει το γραφείο της κυρίας
Γιολίτη είναι βρώμικα, με αποτέλε-
σμα η υπουργός να κινήσει αγωγή
εναντίον της και να την καλεί μέσω
twitter να ανακαλέσει. Όσο όμως
κι αν στην πρώτη περίπτωση υπήρ-
χαν υποστηρικτές της υπουργού,
οι οποίοι σημείωναν πως δεν μπορεί
ο καθένας να λέει ό,τι θέλει, αυτή
τη φορά τα πράγματα παίρνουν
άσχημη τροπή. Η υπουργός Δικαιο-

σύνης καλείται να απαντήσει στην
κριτική κατάχρησης εξουσίας, που
σε άλλες χώρες αποτελεί λόγο πα-
ραίτησης. 

Η κατάχρηση…
Σύμφωνα με τον νομικό Αχιλλέα

Δημητριάδη, ο οποίος πήρε ζεστά
το όλο ζήτημα «έντιμου κράτους»,
πρόκειται για μία αστική υπόθεση
η οποία έτυχε χειρισμού ποινικής
υπόθεσης. Πιο συγκεκριμένα, για
να μπορεί η αστυνομία να μπει στο
σπίτι πολίτη θα πρέπει να υπάρχει
το ενδεχόμενο παραπτώματος που
να ξεπερνά τα πέντε χρόνια φυλά-
κισης και όχι να αφορά ένα απλό
λογαριασμό σάτιρας, που το ανα-
φέρει άλλωστε στο προφίλ. Η ένορ-
κος δήλωση, με την οποία ο δικαστής
έδωσε το πράσινο φως στην αστυ-
νομία να μπει στο σπίτι του πολίτη
που θεωρούσαν πως είναι πίσω από
το parody account, αποκαλύφθηκε

από τον νομικό Μιχάλη Παρασκευά
και έφερε σε ακόμα πιο δύσκολη
τόσο την ίδια την υπουργό όσο και
την αστυνομία. Την ίδια, γιατί ενώ
σημείωσε πως δεν πρόκειται να κι-
νηθεί νομικά, καλώντας αστειευό-
μενη το troll account να την επι-
στεφθεί για μηλόκρεμα, διαφάνηκε
πως κατήγγειλε την υπόθεση στην
αστυνομία, τους υφιστάμενούς της,
ζητώντας να προβεί σε ενέργειες
και την αστυνομία, η οποία εμφα-
νίστηκε να λέει ψέματα δημοσίως,
πως αυτόβουλα προχώρησε σε έρευ-
να. Έρευνα που σε άλλες περιπτώ-
σεις, όπως ανέφεραν πολλοί χρήστες
των socialmedia, οι οποίοι δέχτηκαν
απειλές μέσω των μέσων κοινωνικής
δικτύωσης, δεν είχαν την ίδια αν-
τιμετώπιση από τις αρχές. 

Η ίδια η υπουργός Δικαιοσύνης
προσπαθεί πάντως να ρίξει το θέμα
στα μαλακά αποφεύγοντας να κάνει
την όποια τοποθέτηση και ελπίζον-

τας προφανώς να ξεχαστεί. Το γε-
γονός, βεβαίως, ότι μέχρι τη στιγμή
που γράφεται το κείμενο δεν έχει
απολογηθεί δημιουργεί περισσότερη
συζήτηση, τουλάχιστον στα μέσα
κοινωνικής δικτύωσης. Πρόσωπα
που τη γνωρίζουν σημειώνουν πως
η ίδια έχει πλέον επιδοθεί στην
εφαρμογή της δικαστικής μεταρ-
ρύθμισης. Κάτι το οποίο θα κλείσει
τα στόματα που την θέλουν να έχει
αναλάβει το πόστο λόγω της στενής
φιλίας που έχει με τις θυγατέρες
του Νίκου Αναστασιάδη. Αναμένεται
πάντως να δώσει τις δικές της απαν-
τήσεις, όταν θα κληθεί στην Επι-
τροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων
της Βουλής να εξηγήσει τους λόγους
που η αστυνομία προχώρησε σε
έρευνα σε οικία. Το θέμα ενέγραψε
το ΑΚΕΛ, το οποίο ζητεί καθημερινά
απαντήσεις από την κυρία Γιολίτη.
Στο ίδιο πλαίσιο κινήθηκαν και τα
υπόλοιπα κόμματα της αντιπολί-

τευσης, όπως το ΔΗΚΟ και το Κίνημα
Οικολόγων. 

Η περίπτωση του προέδρου
Η κυβέρνηση, από την άλλη, επι-

χείρησε να θολώσει τα νερά, απαν-
τώντας πως πολλά πολιτικά πρό-
σωπα έχουν προχωρήσει σε καταγ-
γελίες στην αστυνομία. Καθόλου
τυχαίο και το σχετικό ρεπορτάζ. Αν
και μέλη του υπουργικού συμβου-
λίου εκφράζουν δυσφορία για την
κατάσταση, αυτό που λέγεται είναι
πως η περίπτωση Γιολίτη και των
συγκεκριμένων ολισθημάτων δεν
έχει προς το παρόν ενοχλήσει τον
Πρόεδρο της Δημοκρατίας ή του-
λάχιστον δεν το έχει συζητήσει με
τους στενούς του συνεργάτες. Όπως
λέγεται, η κυρία Γιολίτη χαίρει της
πλήρους στήριξής του και δεν πρό-
κειται να τη θυσιάσει. Τουλάχιστον
όχι γι’ αυτό το συμβάν. Το ίδιο βε-
βαίως δεν ισχύει για τον ΔΗΣΥ, όπου
τα στελέχη φρόντισαν να κρατή-
σουν σαφείς αποστάσεις από την
όλη υπόθεση. «Πάλι καλά που δεν
βγήκε και ανακοίνωση που να την
αφήνει εκτεθειμένη», έλεγαν στα
πηγαδάκια συναγερμικά στελέχη
και αυτό καταδεικνύει πως η υπουρ-
γός Δικαιοσύνης δεν έχει κερδίσει
ακόμη την εμπιστοσύνη της κοι-
νοβουλευτικής ομάδας. Ενδιαφέρον
προκαλεί το ποια θα είναι η στάση
των συναγερμικών βουλευτών στη
Βουλή, όταν θα συζητηθεί το θέμα.
Συναγερμικοί κύκλοι σημειώνουν
πως η υπουργός δεν συμπεριφέρεται
ομαδικά, μέχρι τώρα με το κυβερνών
κόμμα. Δεν πέρασε σε πολλούς απα-
ρατήρητο το γεγονός ότι, ενώ οι
βουλευτές του ΔΗΣΥ Αννίτα Δημη-
τρίου και Δημήτρης Δημητρίου προ-
σπαθούσαν να περάσουν πρόταση
νόμου ώστε η απεξάρτηση στην
Αγία Σκέπη να μετρά ως ποινή, η
υπουργός Δικαιοσύνης ετοιμάζει,
όπως λέχθηκε, νομοσχέδιο χωρίς
διαβούλευση μαζί τους. 

Η δικαιοσύνη πίσω από ένα parody account 

Στο γενικότερο κεφάλαιο των
διαρθρωτικών αλλαγών, το νομο-
θετικό πλαίσιο βρίσκεται σκαλω-
μένο στη Βουλή των Αντιπροσώ-
πων με τα 9 νομοσχέδια που υπέ-
βαλε το Υπουργείο Δικαιοσύνης
και Δημόσιας Τάξης τον Μάιο του
2019 να εκκρεμούν. Για τη σημαν-
τική καθυστέρηση που παρατηρεί-
ται, η υπουργός Δικαιοσύνης Έμι-
λυ Γιολίτη στην πρώτη της συνέν-
τευξη μετά την ανάληψη των κα-
θηκόντων της στην «Κ», είχε δια-
βεβαιώσει πως θα προσπαθήσει
να ξεπεράσει τα εμπόδια και τις
ενστάσεις που υπάρχουν για τις
προτεινόμενες αλλαγές στο δικα-

στικό σύστημα: «Υπήρχαν ακόμη
ανοιχτά κεφάλαια και όπως γνωρί-
ζετε υπάρχει τώρα η πρόθεση να
επιστραφεί στο Υπουργείο για πε-
ραιτέρω διαβούλευση το βασικό
μέρος της μεταρρύθμισης, δηλα-
δή η αναδιάρθρωση των ανώτα-
των βαθμίδων της Δικαιοσύνης».
Μέχρι σήμερα τα νομοσχέδια εκ-
κρεμούν, μια εξέλιξη που ήδη δη-
μιουργεί υπόνοιες για αλλαγές
της τελευταίας ώρας που σχετί-
ζονται, κατά κάποιες απόψεις, με
παρασκηνιακές προσπάθειες να
περιορισθούν οι μεταρρυθμίσεις
και ως εκ τούτου να διαιωνισθεί το
υφιστάμενο καθεστώς.

Από συμπληγάδες η μεταρρύθμιση 

<<<<<<

Τα ευρύτερα ζητήματα
ανικανότητας αντίληψης
των σύγχρονων δεδομέ-
νων από το δικαστήριο 

<<<<<<

Μέλη του Υπουργικού
Συμβουλίου έχουν δυ-
σφορήσει από το γεγονός
ότι θα πρέπει να λογοδο-
τήσουν πλέον για κατά-
χρηση εξουσίας και
αυταρχισμό, μετά την
έρευνα σε οικία πολίτη
στην οποία προχώρησε
η Αστυνομία.

Η αντίδραση της Αστυνομίας αλλά και ο χειρισμός του αιτήματος για έκδοση
εντάλματος έρευνας έχουν φέρει στην επιφάνεια πολύ πιο σοβαρά ζητήματα
από αυτά που προκάλεσε η δημόσια αντίδραση της υπουργού Δικαιοσύνης και
αφορούν τα επίπεδα του συστήματος δικαιοσύνης.

Προεδρική ασπίδα προστασίας στη Γιολίτη
Η υπουργός Δικαιοσύνης έχει την πλήρη στήριξη του Νίκου Αναστασιάδη τη στιγμή που ο Συναγερμός κρατά εμφανείς αποστάσεις 

Η Έμιλυ Γιολίτη, η οποία μετρά μερικούς μήνες στο υπουργείο Δικαιοσύνης, έχει προκαλέσει σωρεία αντιδράσεων
στην κοινή γνώμη αλλά και στο πολιτικό σκηνικό από την αλλεργία της, όπως λέγεται, στην κριτική. Θύμισε μάλιστα σε
πολλούς παλαιότερες δηλώσεις του υπουργού Εσωτερικών Νίκου Νουρή που έρεπαν προς τον αυταρχισμό.
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Του ανταποκριτή στις Βρυξέλλες
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Στην παραγγελία μέχρι και 300 εκατ.
επιπρόσθετων δόσεων του εμβολίου
της Pfizer/BioNTech επενδύει η Κο-
μισιόν για επίσπευση των εμβολια-
σμών αλλά και ανατροπή της αρ-
νητικής εικόνας που δημιουργήθηκε
λόγω των ελλείψεων στην παραγωγή
και παράδοση δόσεων. Όπως όμως
ανακοινώθηκε περί τα τέλη της
εβδομάδας, αυτές οι επιπρόσθετες
δόσεις δεν θα φτάσουν στις χώρες
αμέσως, αλλά θα ξεκινήσουν τμη-
ματικά να παραδίδονται στα κράτη
μέλη που παράγγειλαν εμβόλια της
Pfizer/BioNTech από τον Μάρτιο.
Την ίδια στιγμή, η εκτελεστική δι-
ευθύντρια του Ευρωπαϊκού Οργα-
νισμού Φαρμάκων (ΕΜΑ) Ίμερ Κουκ
ανακοίνωσε την Παρασκευή πως
ο οργανισμός έχει λάβει επιπρόσθε-
τες πληροφορίες αναφορικά με το
εμβόλιο της AstraZeneca. Στη βάση
των νέων δεδομένων που αφορούν
την τρίτη φάση δοκιμών, ο ΕΜΑ
αναμένει την εταιρία να καταθέσει
αίτηση για έγκριση την ερχόμενη
εβδομάδα. Σύμφωνα με την κ. Κουκ,
η έγκριση από τον ΕΜΑ θα δοθεί
περί τα τέλη Ιανουαρίου, κάτι που
σημαίνει πως εντός Φεβρουαρίου
θα μπορέσουν να αρχίσουν να απο-
στέλλονται οι πρώτες δόσεις.

Τυχόν έγκριση του εμβολίου αυ-
τού, που είναι φθηνότερο από αυτά
της Pfizer/BioNTechκαι της Moderna
(σύμφωνα με πληροφορίες που διέρ-
ρευσε κατά λάθος Βελγίδα υπουργός
τον Δεκέμβριο κοστίζει 1,78 ευρώ
ανά δόση έναντι 12 και 18 ευρώ για
τα άλλα δύο) αλλά και ευκολότερο
στην μεταφορά και στη φύλαξη κα-
θώς δεν χρειάζεται ειδικά ψυγεία,

θα επισπεύσει σημαντικά την πρό-
οδο των εμβολιασμών.

Οι προοπτικές για περισσότερες
δόσεις είναι ενθαρρυντικές. Για πα-
ράδειγμα η Βελγική κυβέρνηση, που
είχε δεχθεί πολλές επικρίσεις για
την αργή πορεία των εμβολιασμών,
ανακοίνωσε πως μπορεί να εμβο-
λιάσει τις ευάλωτες ομάδες και τους
εργαζόμενους πρώτης γραμμής μέχρι
τον Ιούνιο. Η αλλαγή τακτικής οφεί-
λεται στην επικείμενη παραλαβή
εμβολίων της Moderna, αλλά και
στην έγκριση από τον ΕΜΑ της πρα-
κτικής εμβολιασμών με μικρότερες
σύριγγες.Τα επόμενα βήματα αφο-
ρούν τον καλύτερο συντονισμό των
κρατών μελών, μια και όλα τα μέχρι
στιγμής εμπόδια δείχνουν πως αν
η ΕΕ ακολουθούσε εξ αρχής ενιαία
πολιτική θα μπορούσε να είναι πιο
αποτελεσματική. Σε αυτό το γεγονός
βασίζει και η Κομισιόν τη συνεχι-
ζόμενη προσπάθεια της για ανάληψη
περισσότερων αρμοδιοτήτων σε πε-
ριπτώσεις υγειονομικών κρίσεων.
Η Πορτογαλική Προεδρία του Συμ-
βουλίου έχει ήδη ανακοινώσει πως
θα εγείρει το θέμα του συντονισμού
στο επόμενο Συμβούλιο Γενικών
Υποθέσεων στο τέλος του μήνα.

Ορατή η έγκριση
Το εμβόλιο της AstraZeneca, που

αναπτύχθηκε σε συνεργασία με το
Πανεπιστήμιο της Οξφόρδης, έχει
ήδη αρχίσει να διανέμεται στο Ηνω-
μένο Βασίλειο, ωστόσο η εταιρία
δεν είχε καταθέσει αίτηση για έγ-
κριση στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Κι
αυτό γιατί τα στοιχεία που είχε στη
διάθεσή του ο ΕΜΑ, ο οποίος παρα-
κολουθεί την πορεία των δοκιμών,
δεν ικανοποιούσαν τον οργανισμό
μεταξύ άλλων λόγω των ανησυχιών

που προέκυψαν από τη μεθοδολογία
του υπολογισμού της αποτελεσμα-
τικότητάς του.Η προχθεσινή ανα-
κοίνωση του ΕΜΑ είναι ουσιαστικά
ένδειξη πως τα νέα στοιχεία για το
εμβόλιο της AstraZeneca αυξάνουν
σημαντικά τις πιθανότητες να εγ-
κριθεί. Όπως και τα πρώτα δύο εμ-
βόλια, μετά την εισήγηση της ΕΜΑ
η Κομισιόν θα κληθεί να εγκρίνει
τη διάθεση του εμβολίου της Astra-
Zeneca για τις ευρωπαϊκές αγορές
και στη συνέχεια θα εγκριθεί από
τις εθνικές αρχές, διαδικασία που
χρειάζεται μερικές ημέρες ως και
μια εβδομάδα για να ολοκληρωθεί.
Το επόμενο εμβόλιο που αναμένεται
να φτάσει στα γραφεία του ΕΜΑ
στο Άμστερνταμ για έγκριση είναι

αυτό της Janssen (θυγατρική της
γνωστής Johnson & Johnson) το
οποίο βρίσκεται σε προχωρημένο
στάδιο δοκιμών.

Σημειώνεται πως η Κύπρος έχει
παραγγείλει εμβόλια από την
Pfizer/BioNTech (με τα οποία ξεκί-
νησαν οι πρώτοι εμβολιασμοί) και
την Moderna (που αναμένεται να
σταλούν στα κράτη μέλη την ερχό-
μενη εβδομάδα), ενώ οι περισσότερες
παραγγελίες για την Κύπρο αφορούν
την AstraZeneca. Επίσης έχουν γίνει
παραγγελίες από την Janssen και
την CureVac. Ουσιαστικά η Κύπρος
έχει επιλέξει να παραγγείλει το μά-
ξιμουμ των δόσεων που της αναλο-
γούν σε κάθε περίπτωση για να κα-
λύψει τις ανάγκες της, συμπεριλαμ-
βανομένων και των αναγκών της
τ/κ κοινότητας.

Για 80% των Ευρωπαίων
Όπως ανακοινώθηκε από την

πρόεδρο της Κομισιόν Ούρσουλα
φον ντερ Λάιεν την Παρασκευή, η
Ε.Ε. κατέληξε σε συμφωνία με τη
σύμπραξη Pfizer/BioNTech για προ-
σθήκη ακόμα 300 εκατ. δόσεων στο
συμβόλαιο μεταξύ των δύο πλευρών,
αρχικά με 200 εκατ. δόσεις και στη
συνέχεια τη δυνατότητα παραγγε-
λίας ακόμα 100 εκατ. δόσεων. Οι
πρώτες 75 εκατ. από αυτές τις επι-

πρόσθετες δόσεις αναμένεται να
είναι έτοιμες για παραλαβή μετά
τον Μάρτιο, και οι υπόλοιπες θα
ακολουθήσουν μέχρι το τέλος του
έτους. Τα εμβόλια που θα αρχίσουν
να διοχετεύονται κατ’ αναλογία
πληθυσμού (και ανάλογα με τις πα-
ραγγελίες) στα κράτη μέλη το αμέ-
σως επόμενο διάσημα είναι αυτά
της Moderna την ερχόμενη εβδο-
μάδα. Πρόκειται για παραγγελία
160 εκατ. συνολικά δόσεων (80 εκατ.
αρχικά και επιλογή για ακόμα 80
εκατ.).Ήδη με αυτούς τους αριθμούς,
η κ. Φον ντερ Λάιεν τόνιζε την Πα-
ρασκευή πως η Ευρωπαϊκή Ένωση
θα έχει τη δυνατότητα εμβολιασμού
380 εκατ. πολιτών (καθώς κάθε άτο-
μο χρειάζεται δύο δόσεις) ή του 80%
του πληθυσμού της. Η είδηση πως
το εμβόλιο της Pfizer είναι αποτε-
λεσματικό και κατά των νέων στε-
λεχών του ιού στο Ηνωμένο Βασίλειο
και στη Νότιο Αφρική αυξάνει την
αισιοδοξία στην Ε.Ε.

Πολιτική διάσταση
Οι υπολογισμοί αυτοί έρχονται

εν μέσω επικρίσεων για το ότι τα
κράτη μέλη δεν έχουν παραλάβει
τις ποσότητες που ανέμεναν, επι-
κρίσεις που ήταν ιδιαίτερα έντονες
κυρίως στη Γερμανία και δεν είναι
καθόλου άσχετες με την κούρσα για

τη διαδοχή της Άγκελα Μέρκελ.
Ωστόσο, παραμένει γεγονός πως οι
διαδικασίες της Ε.Ε., σε συνδυασμό
με τα προβλήματα της AstraZeneca,
είχαν ως αποτέλεσμα οι διαδικασίες
εμβολιασμού να ξεκινήσουν αργά.
Η ίδια η Κομισιόν στις δηλώσεις εκ-
προσώπων της επιμένει πως ορθά
επέλεξε πολλαπλές επιλογές και εται-
ρίες και πως κανείς δεν μπορούσε
να γνωρίζει ποιο εμβόλιο θα ήταν
έτοιμο πιο γρήγορα. Η Κομισιόν δεί-
χνει επίσης τις εταιρίες, με την Επί-
τροπο για θέματα υγείας Στέλλα Κυ-
ριακίδου να κάνει λόγο για μειωμένη
παραγωγική ικανότητα των φαρμα-
κευτικών. Σε αυτό το πλαίσιο γίνον-
ται προσπάθειες, όπως έγινε γνωστό,
για δημιουργία νέου εργοστασίου
της BioNTech στη Γερμανία.

Η Κομισιόν έχει επίσης διαψεύσει
πληροφορίες πως η Γερμανία έχει
προχωρήσει σε παραγγελίες εμβο-
λίων διμερώς με τις εταιρίες παρα-
κάμπτοντας την Ευρώπη. Μπορεί
η διάψευση να στέκει, όμως η είδηση
που κυκλοφόρησε φαίνεται να βα-
σίζεται σε μια δόση αλήθειας. Η Γερ-
μανία, όπως εσχάτως και η Γαλλία,
έχουν αγοράσει δόσεις των ακριβό-
τερων εμβολίων (μεταξύ τους και
της BioNTech) που άλλες χώρες επέ-
λεξαν να μην παραγγείλουν λόγω
της τιμής τους.

Του ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥ ΡΩΣΣΙΔΗ

Αίσθηση στον χώρο του αγγλικού
ποδοσφαίρου δημιούργησε η σεξι-
στική επίθεση που δέχθηκε η σχο-
λιάστρια της Amazon Prime Video
Sport και πρώην διεθνήςμε την
Εθνική ομάδα ποδοσφαίρου γυναι-
κών της Αγγλίας, Karen Carney. Πέ-
ραν της ουσίας του θέματος, όπου
άλλο ένα θλιβερό περιστατικό κοι-
νωνικού ρατσισμού έρχεται να προ-
στεθεί στις δεκάδες που έχουν δει
το φως της δημοσιότητας το τελευ-
ταίο διάστημα, ενδιαφέρον παρου-
σιάζει και η επικοινωνιακή διάσταση
του ζητήματος.

Με το πέρας του αγώνα Leeds-
West Brom για την Premier League,
τον οποίο η γηπεδούχος ομάδα κέρ-
δισε με 5-0, η Carney εξέφρασε τις
αμφιβολίες της για το κατά πόσον
η ομάδα του Yorkshire θα μπορέσει
να συνεχίσει να αγωνίζεται στους
ίδιους ρυθμούς μέχρι το τέλος της
σεζόν. Σημείωσε δε ότι η Leeds επω-
φελήθηκε πέρυσι από τη διακοπή
του πρωταθλήματος, λόγω κορω-
νοϊού, γεγονός που τη βοήθησε να
εξασφαλίσει την άνοδό της στη Pre-
mier League για πρώτη φορά μετά
από 16 χρόνια. Άμεση ήταν η απάν-
τηση της Leeds, μέσω Twitter. Η
αγγλική ομάδα επέλεξε ένα από-
σπασμα 18 δευτερολέπτων από το
σχόλιο της Carney, το οποίο ανάρ-
τησε στον επίσημο λογαριασμό του
συλλόγου, που συγκεντρώνει 668,000
followers. Το βίντεο, συνοδευόταν
από emojisκαι το εξής σχόλιο: «Κερ-
δίσαμε την άνοδο λόγω Covid. Κερ-
δίσαμε το πρωτάθλημα με δέκα βαθ-
μούς διαφορά. Γεια σου @primevi-
deosport».Μέσα σε μόνο λίγα λεπτά

η ανάρτηση έγινε viral, με χιλιάδες
endorsements, retweets, ειδήσεις
σε αθλητικά portals και σχόλια σε
ραδιοτηλεοπτικές εκπομπές.

Τα σεξιστικά σχόλια
Αφενός, το tweet ήταν αιτία για

να ξεκινήσει το διαδικτυακό bullying
και μαζί ένας καταιγισμός σεξιστι-
κών σχολίων κατά της Carney. Αναρ-
τήσεις τύπου «πήγαινε στην κουζίνα
σου», «άσε κάτω το μικρόφωνο, πή-
γαινε να πλύνεις τα πιάτα και να
σιδερώσεις» και «women’s lives
matter, αλλά όχι και να μας κάνουν
υποδείξεις στο ποδόσφαιρο», έπε-
φταν βροχή κάτω από την ανάρτηση
της Leeds. Τα επιθετικά μηνύματα
είχαν ως αποτέλεσμα η Carney να
κλείσει τον λογαριασμό της. Αφε-
τέρου, το tweet προκάλεσε θύελλα
αντιδράσεων στον κόσμο του πο-
δοσφαίρου, με τη Leeds να κατη-
γορείται για στοχοποίηση της Βρε-
τανίδας σχολιάστριας. Η Bethany
England, πρώην συμπαίκτρια της
Carneyστην Εθνική Αγγλίας, έγραψε
στο twitter: «Φρικτή συμπεριφορά
από την πλατφόρμα σας. Διαδικτυα-
κό bullying σε μια γυναίκα και στο-
χοποίησή της, διότι κάνει τη δουλειά
της και έχει άποψη». Η δε αθλητι-
κογράφος της Guardian, SuzyWrack,
έγραψε: «Πώς γίνεται να μην υπο-
λόγισε η Leeds ότι θα συνέβαινε
όλο αυτό μετά τη στοχοποίηση της
γυναίκας;». Για ντροπή και στοχο-
ποίηση έκανε λόγο και ο πρώην πο-
δοσφαιριστής της Leeds και της
Manchester United, Rio Ferdinand,
καλώντας την πρώην ομάδα του να
διαγράψει το tweet.

Σε ανάρτησή του στο Twitter, ο
ιδιοκτήτης της Leeds, Andrea Ra-

drizzani, έδειξε να συμφωνεί με το
πνεύμα της ανάρτησης της ομάδας
του. Αφού έκανε retweet την ανάρ-
τηση, ακολούθως με δεύτερο tweet
ανέλαβε την ευθύνη, χωρίς ωστόσο
να απολογείται. «Αναλαμβάνω την

ευθύνη για το tweet του συλλόγου.
Ωστόσο, θεωρώ το σχόλιο (της Car-
ney), εντελώς αχρείαστο και ασεβές
για τον σύλλογό μας και συγκεκρι-
μένα για τη φανταστική και σκληρή
δουλειά που γίνεται τα τελευταία
δύο χρόνια, η οποία επιβεβαιώνεται
από όλα τα στατιστικά». Η τοποθέ-
τηση του Radrizzani, βρήκε στήριξη
από παλιούς ποδοσφαιριστές της
Leeds, ενώ οι οπαδοί του συλλόγου
τόνισαν πως ό,τι συνέβη δεν είχε
σχέση με το φύλο της σχολιάστριας.
Σημείωσαν ότι και στο παρελθόν
ασκήθηκε κριτική σε ποδοσφαιριστή
της Aston Villa, αλλά και στον προ-
πονητή της Sheffield United. Το
tweet του Radrizzani, πάντως, πυ-
ροδότησε ένα δεύτερο κύμα αντι-
δράσεων για τη στάση του συλλόγου
και τη στοχοποίηση της Carney. 

Διόλου τυχαία, λίγες ώρες αργό-
τερα, η Leeds εξέδωσε ανακοίνωση,
καταδικάζοντας τις επιθέσεις κατά
της Carney. «Όλοι στον σύλλογο
σέβονται όσα η Karen έχει πετύχει
στο ποδόσφαιρο, στη δουλειά της
στα ΜΜΕ αλλά και στο φιλανθρω-
πικό της έργο», ανέφερε. Σε συνέχεια
της ανακοίνωσης ο Radrizzani πρό-
σθεσε: «Λυπάμαι πολύ για τον εκ-
φοβισμό που δέχθηκε η Karen στα
social media. Ήθελα να υπερασπι-
στώ τον σύλλογό μου και τους πο-
δοσφαιριστές από ένα σχόλιο το
οποίο ένιωσα ότι ήταν σκληρό. Το
tweetμας δεν ήταν επιθετικό, απλώς
παρέθετε το ότι κερδίσαμε το πρω-
τάθλημα με δέκα βαθμούς διαφορά.
Δεν περιμέναμε να λάβει τέτοιες
διαστάσεις το θέμα και λυπούμαστε
που βίωσε αυτή την εμπειρία. Τη
σέβομαι ως άτομο και ως σχολιά-
στρια και εύχομαι να αντιλαμβάνεται

ότι θέλουμε να υπερασπιστούμε
τον σύλλογό μας, είμαστε μια οικο-
γένεια. Ελπίζω οι επιθέσεις να στα-
ματήσουν και εύχομαι η Karen να
μας επισκεφθεί στο προπονητικό
μας κέντρο προσεχώς. Θα ήθελα να
τη γνωρίσω». Σύμφωνα με δημοσι-
εύματα, η Leeds δεν διέγραψε το
tweet, καθώς θεωρεί ότι μια τέτοια
κίνηση θα αναζωπυρώσει τη συζή-
τηση, προκαλώντας ένα τρίτο κύμα
στοχοποίησης και διαδικτυακής κα-
κοποίησης.

Συμπερασματικά τα social media
εδραιώνονται ολοένα και περισσό-
τερο ως διαμορφωτές γνώμης και
δημόσιας συζήτησης. Η επιρροή
τους εκτείνεται πέραν της ακτίνας
δράσης τους, αφού η συμμετοχή
προσωπικοτήτων, οργανισμών και
επιχειρήσεων σε αυτά, «κεντρίζει»
το ενδιαφέρον opinion leaders και
decision makers, καθώς και δημο-
σιογράφων, οι οποίοι με τη σειρά
τους μεταφέρουν σε άλλα πεδία τη
συζήτηση (ιστοσελίδες, εφημερίδες,
blogs, τηλεόραση, ραδιόφωνο, συ-
νέδρια κτλ.). Τα μέσα κοινωνικής
δικτύωσης αποτελούν ασφαλώς,
ισχυρό όπλο στη φαρέτρα οποιου-
δήποτε οργανισμού επιθυμεί να με-
ταδώσει τα μηνύματά του μακριά
από μεσάζοντες (ΜΜΕ). Την ίδια
ώρα, ωστόσο, μπορούν να στραφούν
ενάντια στον ίδιο τον οργανισμό
(backfire), με ανυπολόγιστες συνέ-
πειες για την εικόνα και τη φήμη
του. Στην προκειμένη περίπτωση,
η Leeds φαίνεται να μην εκτίμησε
σωστά το μέγεθος των αντιδράσεων
που θα προέκυπταν. Η ανάληψη
της ευθύνης από τον ιδιοκτήτη του
συλλόγου δεν είχε θετικό αποτέλε-
σμα. Ο λόγος είναι απλός: Δεν συ-

νοδευόταν από απολογία, η οποία
σε τέτοιες περιπτώσεις κατευνάζει
τα πνεύματα. Η πρώτη τοποθέτηση
του ιδιοκτήτη, ενίσχυσε τις αντι-
δράσεις και τις διαδικτυακές επι-
θέσεις. Ως εκ τούτου, λίγες ώρες
αργότερα η ομάδα αναγκάστηκε να
εκδώσει ανακοίνωση, με τον ιδιο-
κτήτη να επανέρχεται σε αντίστοιχο
πνεύμα. Ούτε η ομάδα απολογήθηκε,
προφανώς για να μη δυσαρεστήσει
όσους φιλάθλους συμφώνησαν με
την πρώτη ανάρτηση. Όμως, επέ-
δειξε κατανόηση για το περιστατικό
και σεβασμό για τη σχολιάστρια
και το έργο που επιτελεί. Σε αντί-
στοιχο πνεύμα ήταν και η δεύτερη
τοποθέτηση του ιδιοκτήτη, ο οποίος
προσπάθησε να ρίξει γέφυρες συμ-
φιλίωσης με το «θύμα», προσκα-
λώντας την για γνωριμία στο προ-
πονητικό κέντρο της ομάδας. Τόσο
με τον ίδιο τον ιδιοκτήτη όσο και
με τον επιθετικό της Leeds, Patrick
Bamford, ο οποίος στο παρελθόν
έπεσε θύμα διαδικτυακού εκφοβι-
σμού. Παρά την κατακραυγή, η ομά-
δα δεν διέγραψε το tweet, όπως συ-
νηθίζουν αρκετοί οργανισμοί και
προσωπικότητες που πανικοβάλ-
λονται, όταν οι πρώτες αντιδράσεις
είναι αρνητικές. Επικράτησε η αν-
τίληψη πως ό,τι γράφεται στο δια-
δίκτυο δεν διαγράφεται. Η Leeds
δεν κρύφτηκε. Τοποθετήθηκε επί
του θέματος και ακολούθως επεδίωξε
να το «σπρώξει» πιο κάτω, δημι-
ουργώντας περιεχόμενο για άλλα
θέματα που σχετίζονται με τον ορ-
γανισμό.

Ο κ. Χαράλαμπος Ρωσσίδης είναι διευ-
θυντής Επικοινωνίας στη ΓΝΩΡΑ Σύμβου-
λοι Επικοινωνίας.

Eνα tweet της Leeds United πυροδότησε επικοινωνιακή κρίση
Η στοχοποίηση της Βρετανίδας σχολιάστριας Karen Carney ανάγκασε την αγγλική ποδοσφαιρική ομάδα να αναδιπλωθεί

Μπολιάζουν
ελπίδες 
οι νέες δόσεις
Σειρά για έγκριση στην E.E. παίρνει μετά 
από πολλές περιπέτειες η AstraZeneca

Τα ρατσιστικά μηνύματα είχαν ως
αποτέλεσμα η Carney να κλείσει τον
λογαριασμό της.

<<<<<<<

Τα σόσιαλ μίντια αποτε-
λούν ισχυρό όπλο στη
φαρέτρα οποιουδήποτε
οργανισμού θέλει να 
μεταδώσει τα μηνύματά
του. Ταυτόχρονα, μπο-
ρούν να στραφούν εναν-
τίον του, με ανυπολόγι-
στες συνέπειες για την
εικόνα και τη φήμη του. 

<<<<<<<

Τυχόν έγκριση του εμβο-
λίου αυτού, που είναι
φθηνότερο από αυτά της
Pfizer/BioNTech και της
Moderna αλλά και ευκο-
λότερο στην μεταφορά και
στη φύλαξη , θα επισπεύ-
σει σημαντικά την πρό-
οδο των εμβολιασμών.

Η Κύπρος έχει παραγγείλει εμβόλια από την Pfizer/BioNTech (με τα οποία ξεκίνησαν οι πρώτοι εμβολιασμοί) και τη Moderna (που αναμένεται να σταλούν στα
κράτη μέλη την ερχόμενη εβδομάδα), ενώ οι περισσότερες παραγγελίες για την Κύπρο αφορούν την AstraZeneca.
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Γυναίκα στην Αμμόχωστο
Μπορεί στον Συναγερμό να έχουν πιει χά-
πια για την πίεσή τους πολλοί μετά το άρ-
θρο του Χάρη Γεωργιάδη «Νέος Ρεαλι-
σμός», ωστόσο οι διαδικασίες για τη σύν-
θεση του ψηφοδελτίου συνεχίζονται αδιά-
κοπα. Ιδιαίτερο βάρος δίνεται στην επαρ-
χία Αμμοχώστου. Έχει ακουστεί εντόνως
το όνομα γνωστής και έμπειρης δημοσιο-
γράφου, η οποία όπως μαθαίνει η στήλη
έχει απορρίψει ευγενικά την πρόταση, το
όνομα της κόρης του Τάσου Ισαάκ, Ανα-
στασία, αλλά και το όνομα της γνωστής
τραγουδίστριας, Αλεξίας Βασιλείου. 

••••
Το χρώμα του υπουργού
Είναι πίσω το ΑΚΕΛ στην κατάρτιση ψηφο-
δελτίου, ωστόσο γίνονται κρούσεις σε
πρόσωπα. Για την επαρχία Λεμεσού,
ακούγεται έντονα το όνομα γνωστής πα-
ρουσιάστριας. Παρουσιάστρια, η οποία
βρισκόταν μέχρι πρότινος πολύ κοντά στον
Δημοκρατικό Συναγερμό. Ένα μέλος του
υπουργικού συμβουλίου, έχει αρχίσει
πάντως να χάνει το χρώμα του με αυτή την
εξέλιξη.

••••
Άντε και στο survivor
Να το δείτε ο τεράστιος Γενικός Ελεγκτής
θα δώσει στη δημοσιότητα ειδική έκθεση
για τον COVID-19 ότι του την έχει στημένη
και δεν τον αφήνει να επιτελέσει απερί-
σπαστα το κοινωνικό του έργο. Με την απα-
γόρευση των τηλεοπτικών φακών, στην
παράδοση της ετήσιας έκθεσης του Οδυσ-
σέα -Τσακ Νόρις και την απώλεια του να
κάνει ακόμα ένα live show ψεμάτων -
υπερβολών και επιλεκτικών κατηγοριών,
επιστρέφοντας στο μετερίζι του ανένδο-
του αγώνα κατά της διαφθοράς – γραφείο
του στην Ελεγκτή Υπηρεσία, αποφάσισε με
τον Διόσκουρό του, μικρό Τσακ Νόρις, κ.
Πετρίδη, λειτουργό της Ελεγκτικής Υπηρε-
σίας να συστήσουν κανάλι στο YouTube για
να αυτοθαυμάζονται και να ανακτήσουν
την χαμένη τους προβολή. Άντε Οδυσσέα
να σε δούμε και καναλάρχη για να μην
έχεις ανάγκη τα διαπλεκόμενα ΜΜΕ. Να
βγαίνεις παράθυρο στον Πετρίδη και να
ορκίζεσαι πως δεν δίνεις στη δημοσιότητα
εκθέσεις για το Υπουργείο Άμυνας.

••••
Χασιμιός
Ο Υφυπουργός Τουρισμός Σάββας Περ-
δίος, είναι ακόμα μέλος του Υπουργικού

Συμβουλίου; Πού χάθηκε; Από το καλοκαί-
ρι που κάθε μέρα ήταν πρώτη μούρη σε
κανάλια, ραδιόφωνα και εφημερίδες έχει
χαθεί από προσώπου γης. Όλα τα έχουμε
το μόνο που μας έλειπε να σκάσει καμία
βόμβα στους πάνω ορόφους στην είσοδο
της Λευκωσίας. Πάντως κάποιες γλώσσες
λένε πως η μπάλα με τον κορωνοϊό χάθη-
κε μετά το καλοκαίρι, ένεκα των υπερεκτι-
μήσεων που γινόντουσαν για τα ποσοστά
αφίξεων τουριστών εν μέσω πανδημίας
και τα μέτρα που δεν έλαβε τότε η κυβέρ-
νηση προκειμένου να προλάβει την επέ-
λαση του ιού τον χειμώνα. Πάντως τις προ-
βλέψεις για 30% τουριστών η κυβέρνηση
τις προσπέρασε με ελαφρά πηδηματάκια.

Ούτε γάτα ούτε ζημιά κ. Νίκο;

••••
Θετική εικόνα
Η παρουσία του Υπουργού Υγείας στην
παρουσίαση των μέτρων κατά της πανδη-
μίας, απέσπασε θετικά σχόλια. Υπό τις πε-
ριστάσεις ο Κωνσταντίνος Ιωάννου, όπως
και παλιότερα, έχει αναλάβει τα δύσκολα
της πανδημίας και παρά τα όσα λέγονται
κατά καιρούς τα έχει πάει καλά. Ο Υπουρ-
γός Υγείας ήταν ένα από το κυβερνητικά
στελέχη που πάντα υποστήριζε τη σκληρή
γραμμή αντιμετώπισης της πανδημίας,
ασχέτως τελικού αποτελέσματος. Μάλιστα

σε κάποιες περιπτώσεις δεν δίστασε να
εκφράσει την ενόχλησή του, με τις παλι-
νωδίες κάποιων μελών της Συμβουλευτι-
κής ομάδας και τα όσα έλεγαν δημόσια μό-
λις έβλεπαν μπροστά τους, τηλεοπτικό
φακό προκειμένου να χαϊδέψουν αυτιά. Η
στάση του Υπουργού δεν περνά απαρατή-
ρητη στον λόφο και από τον κ. Νίκο ο οποί-
ος όπως λέγεται τον έχει ψηλά. 

••••
Δεν είναι η πρώτη φορά
Στις 18 Ιανουαρίου θα συνέλθει εκτάκτως
η Ολομέλεια της Βουλής προκειμένου να
ψηφίσει τον προϋπολογισμό για το 2021.

Ο ανένδοτος αγώνας των κομμάτων της
αντιπολίτευσης, άντεξε ακριβώς ένα μή-
να. Το ΑΚΕΛ θα παραμείνει σταθερό στη
θέση του, το θέμα είναι τι θα κάνουν τα
υπόλοιπα κόμματα. Το ΔΗΚΟ ως κόμμα αρ-
χών, όπως παρουσιάζεται, θα σταθεί στο
ύψος του ή θα αρχίσει να τα μασάει προ-
τάσσοντας διάφορες δικαιολογίες; Όπως
και η ΕΔΕΚ η οποία όπως λέγεται είναι
έτοιμη να κάνει τη μεγάλη στροφή. Να το
δείτε πως όποια κόμματα ψηφίσουν τώρα,
θα επικαλεστούν την πανδημία και τα
σκληρά μέτρα που έλαβε η κυβέρνηση
προκειμένου να στηριχθούν οι εργαζόμε-
νοι.. Τα ίδια είχαν κάνει και επί διακυβέρ-
νησης Κληρίδη και μετά κάποιοι παρακα-
λούσαν να τους βγάλουν από το αδιέξοδο.
Και ύστερα λένε πως σέβονται τον κόσμο
που έχουν πίσω τους.

Όσο μας μαντρώνεις τόσο μας πορώνεις

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Λαϊκή έκφραση με μικρή παραλλαγή προσαρμοσμένη σε καιρούς κορωνοϊού. Κύριε Νίκο, όταν ο περίγυρος σε έπρηζε να λάβεις μέτρα,
προσπαθούσες να φτιάξεις την εικόνα της κυβέρνησης με τα διαβατήρια, με μέτρα χάδια. Και αν στις 31 Ιανουαρίου δεν υποχωρήσουν τα
νούμερα, τι θα κάνεις δηλαδή θα μας έχεις κλεισμένους μέχρι τον Φεβρουάριο;

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
ΕΜΙΛΥ ΓΙΟΛΙΤΗ 

ΑΡΘΡΟ /  Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Η φαντασιακή συγκρότηση του λαϊκισμού

Ε νας παράξενος και αλλοπρό-
σαλλος θίασος παρέλασε στην
Ουάσιγκτον στις 6 Ιανουαρίου,

ημέρα τυπικής επικύρωσης των
αποτελεσμάτων του εκλεκτορικού
κολλεγίου και επίσημης αναγνώρι-
σης της εκλογικής νίκης του επό-
μενου προέδρου των ΗΠΑ. Ο θίασος
καθοδηγούνταν από αλλόκοτους
καρνάβαλους ενδεδυμένους με κέ-
ρατα και βαμμένους στα χρώματα
της αμερικανικής σημαίας. Σαν σε
ιερή μέθη, ο όχλος με ιαχές ξεχύθηκε
στον δρόμο προς το Καπιτώλιο,
αναρριχήθηκε στον τοίχο του κα-
λύτερα φρουρούμενου δημόσιου
κτηρίου στις ΗΠΑ, αψηφώντας τις
σφαίρες των εμβρόντητων φρουρών
και το πολιόρκησε, σπέρνοντας τον
τρόμο σε βουλευτές και γερουσια-
στές. Οι εισβολείς επαναλάμβαναν
σχεδόν ιεροτελεστικά αυτούσια τα
λόγια του αρχηγού τους, ότι δήθεν
οι Δημοκρατικοί άρπαξαν τη νίκη
από τον λαό, εμποδίζοντας την Αμε-
ρική να ανακτήσει το μεγαλείο της.
Η απόλυτη άρνηση της πραγματι-
κότητας από τον όχλο ήταν η ηχώ
της φωνής του απερχόμενου προ-
έδρου, ο οποίος αρνούνταν πεισμα-
τικά να αποδεχθεί την ήττα του επι-
καλούμενος θεωρίες συνωμοσίας.
Προβάλλοντας τον εαυτό του ως
σωτήρα, πάσχιζε ακόμη και την
ύστατη στιγμή να πείσει τον ταλαι-
πωρημένο από αυτόν λαό ότι διώ-
κεται από τους εχθρούς της Αμερι-
κής. Ζητούσε από τους οπαδούς
του να κινητοποιηθούν προκειμένου
να σώσουν το κοινό όραμα αποτρέ-
ποντας το φαύλο και διεφθαρμένο
κατεστημένο των Δημοκρατικών
από το να αποτελειώσει το αποτρό-
παιο έργο του κατακερματισμού
και του ξεπουλήματος της γνήσιας
Αμερικής. 

Πολλοί έγκριτοι πολιτικοί επι-
στήμονες, φιλόσοφοι, κοινωνιολόγοι
και ιστορικοί έχουν αναλύσει διε-
ξοδικά το φαινόμενο του λαϊκισμού
και τη συνάφειά του με τη δημο-
κρατία από την αρχαία Ρώμη μέχρι
τον Τραμπ. Όμως οι λογοκρατικές
προσεγγίσεις αδυνατούν να συλ-
λάβουν το μέγεθος του φαινομένου
ή να εξηγήσουν τη δομή και τη συγ-
κρότησή του. Ο Γάλλος ιστορικός
Raoul Girardet (1917-2013), στο
απαράμιλλο έργο του «Μύθοι και
πολιτικές μυθολογίες» (1990), στρέ-
φεται στο συλλογικό φαντασιακό
και ερμηνεύει το φαινόμενο του
λαϊκισμού μέσα από τη μελέτη τεσ-
σάρων μεγάλων πολιτικομυθολο-
γικών ενοτήτων: τη Συνωμοσία, τον
Σωτήρα, τη Χρυσή Εποχή και την
Ενότητα του λαού. Τα στρεβλά και
τρωτά σημεία μιας κοινωνίας απο-
καλύπτονται μέσα από την εξέταση
των ονείρων της. Ο Girardet δείχνει
πώς οι μεγάλες στιγμές κοινωνικού
αναβρασμού ανέκαθεν αντιστοι-
χούσαν σε φαινόμενα κρίσης, αλ-
λαγής ή ρήξης και συνοδεύονταν
από την υπέρμετρη χρήση μυθο-
λογικών μοτίβων. Η ενεργοποίηση
των τεσσάρων μύθων βασίζεται
στην ικανότητα του φαντασιακού
να μετατρέπει τα συναισθήματα σε
πολιτικούς οραματισμούς και την
πολιτική φαντασία σε πολιτική πρά-
ξη. Οι τέσσερις αυτοί μύθοι δεν
απουσιάζουν από καμία ιστορικο-
κοινωνική συγκυρία θριάμβου των
λαϊκιστών, είτε πρόκειται για την
επικράτηση των ολοκληρωτικών
καθεστώτων του μεσοπολέμου, τον
φασισμό, τον ναζισμό και τον στα-
λινισμό, είτε για τους εθνικισμούς
της μεταπολεμικής περιόδου, τη
Χούντα των Συνταγματαρχών και
το καθεστώς του Μιλόσεβιτς. Οι

ίδιοι μύθοι βρίσκονται πίσω από
όλα τα λαϊκιστικά κόμματα που διεκ-
δίκησαν την ψήφο των «αγανακτι-
σμένων» στην Ευρώπη της κρίσης
των δημόσιων χρεών. Οι τέσσερις
μύθοι υποδαυλίζουν το μίσος και
τη μισαλλοδοξία, ενισχύουν την
απογοήτευση και την αγωνία, τρέ-
φουν την οργή και το αίσθημα αδι-
κίας σημαντικής μερίδας συμπολι-
τών μας από δημοκρατικές  χώρες,
δίνοντας παράλληλα πολιτική δύ-
ναμη σε αμφιλεγόμενους ηγέτες
και πολιτικούς σχηματισμούς. 

Η ιστορία της πολιτικής φιλοσο-
φίας βρίθει από αναλύσεις γύρω
από τον «πρίγκηπα» (Μακιαβέλι) ή
τον «χαρισματικό ηγέτη» (Μαξ Βέμ-
περ), αυτόν δηλαδή που θα ενώσει
το υπόδουλο και διασπασμένο έθνος
ενάντια στους εχθρούς του και θα
το οδηγήσει στην ελευθερία και τη
δόξα. Τέτοιες μυθικές μορφές υπήρ-
ξαν ο Μωυσής και ο Ρωμύλος, σύμ-

φωνα με τον Φλωρεντίνο στοχαστή,
ο οποίος αναζητούσε εναγωνίως
τον ισχυρό άνδρα που θα ένωνε
την κατακερματισμένη Ιταλία και
θα τη βοηθούσε να ξαναβρεί τη χα-
μένη της αίγλη. Η πολιτική ιστορία
όμως μας δείχνει ότι, αν και όντως
υπήρξαν λαμπροί ηγέτες, οι οποίοι
σε δύσκολες στιγμές συνέβαλαν
στην ευημερία των λαών τους, αυτοί
ουδόλως ασχολήθηκαν με την εγ-
καθίδρυση μιας προσωποπαγούς
εξουσίας. Αντίθετα στόχευσαν στη
θέσπιση νόμων και στη συγκρότηση
συνταγματικής τάξης. Χαρακτηρι-
στικό παράδειγμα υπήρξε ο Σόλων,
ο Αθηναίος νομοθέτης, ο οποίος,
όταν ολοκλήρωσε το νομοθετικό
του έργο, αρνήθηκε να πάρει την
εξουσία που του πρόσφεραν τόσο
οι Δημοκρατικοί όσο και οι Ολιγαρ-
χικοί. Ο λαϊκιστής όμως πορεύεται
διαφορετικά, αποσκοπώντας στην
ενίσχυση της δικής του προσωπικής

εξουσίας και όχι της απρόσωπης
εξουσίας του Νόμου. Την οργή και
την απογοήτευση μικρής ή μεγάλης
μερίδας του λαού τη μετατρέπει σε
μίσος ενάντια στο υπάρχον πολι-
τικοκοινωνικό καθεστώς, τονίζοντας
υπέρμετρα το μέγεθος της διαφθο-
ράς, διαβάλλοντας τους αντιπάλους
του και κατηγορώντας τους ως εχ-
θρούς της πατρίδας. Στην εποχή
μας η προπαγάνδα αυτή στηρίζεται
στα κοινωνικά μέσα δικτύωσης που
διαδίδουν ευφάνταστες θεωρίες συ-
νωμοσίας. Καταγγέλλονται συλλή-
βδην η «παλαιά» διεφθαρμένη κομ-
ματική τάξη και η κομματοκρατία,
το «σύστημα», η «παγκοσμιοποί-
ηση», ο «νεοφιλελευθερισμός», η
«Ευρώπη των Βρυξελλών», η «δια-
πλοκή» της εξουσίας με τα οικονο-
μικά κέντρα και το παγκόσμιο χρη-
ματοπιστωτικό σύστημα. Και στο
βάθος των θεωριών αυτών κρύβεται
ένας επίδοξος σωτήρας, ο οποίος

στο όνομα της κάθαρσης θα απαλ-
λάξει με ριζοσπαστικό τρόπο τη χώ-
ρα από τη συνωμοσία όλων των εχ-
θρών του λαού. Αυτός θα καταφέρει
να ενώσει το έθνος και την κοινωνία,
να απαλλάξει τον τόπο από το δι-
χασμό της αστικής κοινωνίας σε
αστούς και «προλετάριους» ή να
σταματήσει τη διάβρωση του έθνους
από «ξένα» στοιχεία που παρασιτούν
εις βάρος του. Επαγγέλλεται την
επιστροφή σε μια ουτοπία, την εγ-
καθίδρυση της «αταξικής κοινω-
νίας», το Τρίτο Ράιχ, ενώ οραματί-
ζεται «να κάνει την Αμερική ξανά
μεγάλη». Αυτό που μας διδάσκει ο
Raoul Girardet είναι ότι οι λαϊκιστές
διόλου δεν πρωτοτυπούν. Αρκεί να
έχει κανείς υπόψιν του τους τέσσερις
μύθους και εύκολα θα αναγνωρίσει
το ύπουλο παιχνίδι τους. Η κριτική
σκέψη θα οδηγήσει αβίαστα στο
συμπέρασμα ότι δεν υπάρχουν σω-
τήρες, αλλά ικανοί πολιτικοί, ότι
δεν υπάρχουν συνωμοσίες, αλλά
ιδιοτελή συμφέροντα, παρανομίες
και οικονομικό έγκλημα. Η ορθή
χρήση του πολιτικού λόγου και η
εμπειρία της πολιτικής ιστορίας θα
μας πείσουν ότι δεν υπάρχει ούτε
υπήρξε αλλά ούτε και θα υπάρξει
ποτέ «χρυσή εποχή» ή κάποια πρω-
ταρχική ενότητα του λαού, η οποία
όταν αποκατασταθεί θα τον κατα-
στήσει άτρωτο. Ο πλουραλισμός
και η πολυφωνία είναι ουσιώδη δο-
μικά χαρακτηριστικά των πολιτικών
κοινωνιών που η άρνησή τους μόνο
σε στρατόπεδα συγκέντρωσης μπο-
ρεί να οδηγήσει.

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής του Πανεπιστημίου Κύπρου και
εταίρος του ερευνητικού κέντρου «Ευ-
ρωπαϊκές Δυναμικές» του Πανεπιστημί-
ου του Στρασβούργου.

Μέχρι τη στιγμή που γράφεται η
στήλη, η υπουργός Δικαιοσύνης δεν
έχει ακόμη απολογηθεί για την από-
φασή της να καταγγείλει στην αστυ-
νομία έναν λογαριασμό που τη σατι-
ρίζει. Αποτέλεσμα αυτού, η αστυνο-
μία να μπουκάρει στο σπίτι πολίτη και
να του μαζέψει της συσκευές. Ανα-
μένουμε με ενδιαφέρον να δούμε
πώς θα εξηγήσει στην επιτροπή αν-
θρωπίνων δικαιωμάτων, αυτή την κα-
τάχρηση εξουσίας.

Η κριτική σκέψη θα οδηγήσει αβίαστα στο συμπέρασμα ότι δεν υπάρχουν σωτήρες, αλλά ικανοί πολιτικοί, ότι δεν
υπάρχουν συνωμοσίες, αλλά ιδιοτελή συμφέροντα, παρανομίες  και οικονομικό έγκλημα.
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Η Πρεσβεία του Ισραήλ στην Αθήνα ανακοίνωσε την
ολοκλήρωση συμφωνίας για τη δημιουργία και λει-
τουργία Σχολής Πολεμικής Αεροπορίας (Εκπαιδευτικό

Κέντρο) για την Ελληνική Πολεμική Αεροπορία. Ο υπουργός
Άμυνας και επόμενος πρωθυπουργός του Ισραήλ, στρατηγός
Μπένι Γκατζ, δήλωσε: «Η Συμφωνία αυτή αντικατοπτρίζει
τις άριστες σχέσεις που αναπτύσσουμε με την Ελλάδα». Η
νέα Σχολή -Εκπαιδευτικό κέντρο θα δημιουργηθεί με «Πρότυπο»
τη Σχολή της Πολεμικής Αεροπορίας του Ισραήλ. Η Συμφωνία
αυτή αξιολογείται ως «ορόσημο», όχι μόνο στις σχέσεις των
δύο χωρών αλλά στο σύνολο της γεωστρατηγικής κατάστασης
της Ανατολικής Μεσογείου. Διότι, επισφραγίζεται και επε-
κτείνεται η ουσία και η βιωσιμότητα της συνεργασίας Ελλάδος
– Ισραήλ, της οποίας αναπόσπαστος κρίκος είναι η Κυπριακή
Δημοκρατία. Είναι δε «αναπόσπαστος» διότι η χώρα μας απο-
τελεί τη μόνη και ασφαλή στρατιωτική γέφυρα και κόμβο
συγκοινωνιών, όχι μόνο μεταξύ Ελλάδος -Ισραήλ, αλλά Δύσης
και Ανατολής. Έμπρακτα και αναμφισβήτητα, επίσης, κα-
ταξιώνεται και η Τριμερής Συμφωνία Ισραήλ-Κύπρου-Ελλάδος
και η θεμελιωμένη προοπτική του αγωγού EASTMED. Θεωρώ,
λοιπόν, σκόπιμο να παραθέσω δημόσια συναφή πρότασή
μου για την ίδρυση «Ακαδημίας Γεωστρατηγικών Μελετών,
Άμυνας και Ασφάλειας της Κύπρου». Η Ακαδημία αυτή μπορεί
άμεσα να οργανωθεί και να λειτουργήσει στη Λευκωσία, με
τη συμμετοχή της Ελλάδος, του Ισραήλ, της Αιγύπτου, της
Ιορδανίας, χωρών του Κόλπου και της Γαλλίας με την ενθάρ-
ρυνση και στήριξη της Αμερικής και της Ευρώπης. Πριν από
λίγες μέρες, άλλωστε, θεμελιώθηκε από Αμερική και Κύπρο,
ένα εκπαιδευτικό κέντρο για θέματα Ασφαλείας. Η Ακαδημία
Γεωστρατηγικών Μελετών, Άμυνας και Ασφάλειας της Κύπρου
θα αποτελέσει το πρώτο βήμα, που μεθοδικά και γρήγορα
θα οδηγήσει στη σύσταση ενός στρατηγικού, και αμυντικού
συνασπισμού και σε ένα ισοζύγιο δυνάμεων, ικανό να αποτρέπει
την επεκτατική μανία των Τούρκων στην Ανατολική Μεσόγειο
και όχι μόνο. Καμία άλλη χώρα δεν μπορεί να αναλάβει την
πρωτοβουλία και τον ρόλο αυτό. Διότι το έδαφος της Κύπρου
ενώ αποτελεί, «Βάση Εξορμήσεως» της Τουρκίας, κατά της
ίδιας της Κυπριακής Δημοκρατίας και όλων των άλλων χωρών
της Ανατολικής Μεσογείου, είναι, ταυτόχρονα και ο πλέον
προωθημένος, ισχυρός και αξιόπιστος προμαχώνας τόσο των
άλλων χωρών, όσο και της Δύσης γενικότερα. Σκοπός του
Ακαδημαϊκού αυτού Ιδρύματος θα είναι να στεγάζει επιτελικές
ομάδες υψηλόβαθμων στελεχών όλων των κατηγοριών, των
χωρών που υπερασπίζονται την ασφάλεια και σταθερότητα
στην Ανατολική Μεσόγειο.Οι χώρες αυτές, των οποίων τα
συμφέροντα, απροκάλυπτα, πλέον, απειλούνται, από την
Τουρκία, μόνο με έναν στρατιωτικό συνασπισμό μπορούν
να αντιμετωπίσουντην κοινή απειλή. Η Γαλλία είναι η χώρα
που θέλει, που μπορεί αλλά και οφείλει να τεθεί επικεφαλής
αυτού του συνασπισμού και να προστατεύσει συνολικά την
πολιτισμένη Δύση από την προέλαση ενός νέου εθνικιστικού
ισλαμικού επεκτατισμού με τη συνεργασία, πρωτίστως, του
Ελληνισμού. Το στελεχιακό δυναμικό της Κύπρου είναι πολύ
υψηλού επιπέδου, σε όλους τους τομείς, για να οικοδομήσει
και να λειτουργήσει την Ακαδημία, δίπλα σε στελέχη όλων
των άλλων χωρών που θα συμμετάσχουν. Αξιόλογοι λειτουργοί
από όλα τα Υπουργεία, νέοι προικισμένοι και αρχαιότεροι,
πεπειραμένοι μπορούν να συγκροτήσουν γρήγορα ικανές
επιτελικές ομάδες. Ειδικότερα, οι Κύπριοι πτυχιούχοι της
Σχολής Επιτελών, της Διαδικτυακής Ανώτατης Σχολής Πολέμου
και τα Μέλη του Συνδέσμου Επιτελών της Σχολής Εθνικής
Αμύνης (ΣΕΘΑ), αποτελούν πηγές άντλησης προσοντούχου
στρατιωτικού δυναμικού. Θα είναι και μία αναβάθμιση των
Στελεχών της Εθνικής Φρουράς -μια ηθική ικανοποίηση ότι
οι γνώστες της Άμυνας αξιοποιούνται στο ανώτατο επίπεδο
καθώς και ότι χαίρουν σεβασμού και αξιοπιστίας.

Η Ακαδημία αυτή δεν υποκαθιστά άλλα εθνικά παρεμφερή
όργανα, όπως το «Συμβούλιο Εθνικής Ασφάλειας,» μια πρόταση
που ο Γλαύκος Κληρίδης είχε υιοθετήσει το 1987, αλλά ποτέ
δεν προχώρησε, ούτε το Συμβούλιο Γεωστρατηγικών Μελετών,
του οποίου η λειτουργία έχει ανασταλεί και, φυσικά, ούτε τη
Γραμματεία των Τριμερών Συνεργασιών και την προωθούμενη
σύσταση ανάλογων οργάνων στο ΥΠΕΞ. Στην Ακαδημία αυτή
της Κύπρου θα παράγεται έργο εφαρμοσμένης πολιτικής
ασφάλειας. Η Ακαδημία Γεωστρατηγικών Μελετών, Άμυνας
και Ασφάλειας θα αποδειχθεί το πρώτο ουσιαστικό βήμα και
όργανο στο οποίο θα οικοδομηθεί ο Συνασπισμός για την
ασφάλεια, την ειρήνη και την ευημερία της Ανατολικής  Με-
σογείου.

Η κ. Ελένη Σταύρου είναι βουλευτής ΔΗΣΥ Λεμεσού.

Το πρώτο βήμα
για συμμαχίες

Της δρος ΕΛΕΝΗΣ ΣΤΑΥΡΟΥ

Ας φανταστούμε το εξής σενάριο: Πα-
θαίνουν ξαφνικά κάτι σαν επιφοίτηση οι
πολιτικοί μας αρχηγοί και αποφασίζουν
να βγάλουν τις κομματικές τους παρωπίδες.
Και βγάζοντάς τες συνειδητοποιούν τι
πραγματικά σημαίνει αυτή η πανδημία.

Συνειδητοποιούν πως άνθρωποι πεθαίνουν μόνοι τους
μέσα στα νοσοκομεία χωρίς να έχουν τους δικούς τους
κοντά να τους κρατούν το χέρι και να τους χαρίζουν
μια τελευταία αγκαλιά. Σημαίνει ηλικιωμένους που μια
ζωή πρόσφεραν σ’ αυτό τον τόπο να βρίσκονται τώρα
τρομοκρατημένοι μέσα σε μίζερες στέγες ευγηρίας,
χωρίς κανένας δικός τους να μπορεί να τους επισκεφθεί
για να τους ηρεμήσει λίγο τον φόβο και την τρομαχτική
αίσθηση της εγκατάλειψης. Σημαίνει δεκάδες γιατρούς
και νοσοκόμους να ξημεροβραδιάζονται για να μην κα-
ταρρεύσει το σύστημα υγείας και να βιώνουν εδώ και
μήνες την αγωνία των συνανθρώπων τους να κρατηθούν
στη ζωή. Σημαίνει τον καθημερινό φόβο της κοινωνίας
για το τι μπορεί να ξημερώνει το αύριο, για το αν θα
μπορούν να τα βγάλουν πέρα στο τέλος του μήνα, για
το αν θα χάσουν κάποιο δικό τους από τη μία μέρα στην
άλλη, για το αν τους περιμένει μια μεγάλη περίοδος
ανεργίας, για το αν θα μπορούν να πληρώνουν το νοίκι
τους. Σημαίνει ένα σωρό ανθρώπους που προσπαθούν
να κρατήσουν την ψυχολογία τους σε μια ισορροπία
ώστε να μη βουλιάξουν μέσα στην απελπισία. Προσπα-
θώντας να αντλήσουν από κάπου δύναμη χωρίς να βλέ-
πουν από πουθενά φως, αφού καθημερινά στις ειδήσεις
οι άνθρωποι μετατρέπονται πια σε αριθμούς χωρίς να
διερωτάται κανείς τι αντιπροσωπεύει ο αριθμός, ποια
ιστορία ζωής και ποιο ονοματεπώνυμο. Και καθώς λοιπόν
τα συνειδητοποιούν όλα αυτά οι πολιτικοί μας αρχηγοί
σκύβουν το κεφάλι, ζητούν συγχώρεση από τον Θεό
και με ντροπιασμένη τη συνείδηση αποφασίζουν να
δράσουν μεταμελημένοι, έστω και την υστάτη. Αφήνουν
κατά μέρος τις ανούσιες προεκλογικές τους αντιπαρα-
θέσεις, που η μόνη τους χρησιμότητα είναι να σπαταλούν
τηλεοπτικό χρόνο και αποφασίζουν να συγκαλέσουν
έκτακτη σύσκεψη για να ενώσουν τις δυνάμεις τους και
τους κομματικούς τους μηχανισμούς προς όφελος του
δημοσίου συμφέροντος. Αποφασίζουν δηλαδή να κάνουν
μια πολιτική υπέρβαση προκειμένου να αποδείξουν πως
διαθέτουν την ικανότητα να αντιληφθούν ότι εκείνο
που προέχει είναι να αντιμετωπίσουν αυτή τη φοβερή
πανδημία, η οποία απειλεί ζωές, ανατρέπει ζωές και
υπενθυμίζει την ευθραυστότητα της ζωής μας. Και πως
είναι εγκληματικό να τη χρησιμοποιούν, ακόμα κι αυτή,
προκειμένου να διασώσουν το δικό τους κομματικό «μα-
γαζί» εις βάρος της χώρας. Κι αφού συγκαλέσουν αυτή
τη σύσκεψη, συμφωνούν μεν πως διαφωνούν σε όλα τ’
άλλα, αλλά συμφωνούν επίσης πως στην παρούσα φάση
το ύψιστο πολιτικό καθήκον είναι να συνασπιστούν
προκειμένου να συνδράμουν με όλες τις δυνάμεις που
διαθέτει ο καθένας για να προχωρήσει η χώρα όσο πιο
νωρίς γίνεται στην επόμενη μέρα της πανδημίας με όσο
το δυνατό λιγότερες απώλειες σε ανθρώπινες ζωές και
με λιγότερους ανθρώπους στα πρόθυρα της απελπισίας.
Και κάπως έτσι κινητοποιούν οργανώσεις, κομματικές
ομάδες, νεολαίες κτλ. κτλ. για να συνεισφέρουν και πα-
ράλληλα σκέφτονται τρόπους με τους οποίους μπορεί
να υποβοηθηθεί η οικονομία και είναι μάλιστα διατε-
θειμένοι να αποκόψουν μέχρι και τα δικά τους κομματικά
κονδύλια. Και είναι αποφασισμένοι να ξημεροβραδιαστούν
όπως κάνουν οι επαγγελματίες υγείας μέχρι να βρουν
τρόπους να στηρίξουν τους πολίτες και να προστατεύσουν
ζωές. Διότι μέσα από αυτή την αναλαμπή αποκτούν και
την επίγνωση πως σε μια μικρή χώρα, όπως είναι η δική
μας, δεν νοείται να μην υπάρχει αυτή η ενότητα, όταν
κινδυνεύει η ανθρώπινη ζωή και με τίποτα δεν νοείται
να προέχουν τα μικροκομματικά παιχνίδια ακόμα και
την ώρα που κινδυνεύει η ανθρώπινη ζωή.

Και τώρα που φανταστήκαμε αυτό το σενάριο, ας
επανέλθουμε στην πραγματικότητα. Μήπως και συνει-
δητοποιήσουμε με ποιους έχουμε να κάνουμε. Και πόσο
απέχουν όλοι αυτοί οι πολιτικάντηδες που κονταροχτυ-
πιούνται στις τηλεοράσεις, από εκείνο που υπαγορεύει
η σημερινή πραγματικότητα ως ύψιστο πολιτικό καθή-
κον.

Το πρώτιστο
πολιτικό καθήκον

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Τον μεσαίωνα, την εποχή της
πανούκλας, όταν η θανατη-
φόρος ασθένεια θέριζε εκα-
τομμύρια ψυχές, οι πλούσιοι
της εποχής «ανακάλυψαν»
την Κύπρο. Σύμφωνα με την

παράδοση, στα βουνά του Κύκκου, φυτρώνει
ένα βότανο, από το οποίο οι μοναχοί του
Κύκκου έφτιαχναν ένα θαυματουργό λαδάκι,
με το οποίο θεραπευόταν η καταραμένη
αρρώστια. Το λαδάκι αυτό, σύμφωνα πάντα
με την παράδοση, το πωλούσαν με αντι-
στοιχία ένα προς ένα, δηλαδή όσο το βάρος
του «φαρμάκου», τόσο και το βάρος του
χρυσού ή των άλλων πολύτιμων λίθων. Με
τον τρόπο αυτό, πλούτισε το μοναστήρι του
Κύκκου και σώθηκαν πολλοί πλούσιοι της
Ευρώπης, σύμφωνα πάντα με τη λαϊκή πα-
ράδοση. Κάτι αντίστοιχο γίνεται και σήμερα
με τα ακριβά φάρμακα κατά του κορωνοϊού,
τα οποία χρησιμοποιήθηκαν στον Ντόναλντ
Τραμπ και άλλους πολλούς επώνυμους,
ακόμη και στην Ελλάδα. 

Στην Ιερά Μονή Μαχαιρά υπάρχει ολό-
κληρο βιβλίο, το «ιατροσοφικόν», το οποίο
συντάχθηκε από τον σκευοφύλακα της Μο-
νής Μητροφάνη το 1849 και καταγράφει
παραδοσιακούς τρόπους θεραπείας και ου-
σιαστικά αυτοσχέδια φάρμακα, για πλήθος
ασθενειών. Μάλιστα πριν από μερικούς
μήνες το βιβλίο παρουσιάστηκε από το
Ίδρυμα Λεβέντη και την Ιατρική Σχολή του
Πανεπιστημίου Κύπρου. Πολλές από τις
συνταγές του ιατροσοφικού μπορεί να τις
ακούσει κάποιος, από πολλούς παππούδες,
κυρίως στα ορεινά χωριά. Δεν είναι λίγοι
και οι νεότεροι, οι οποίοι εφαρμόζουν πα-
ραδοσιακές συνταγές, για μικρά προβλήματα,
όπως το κάψιμο από τον ήλιο και τη φωτιά,
τα κρυολογήματα και άλλες σχετικά μικρές
ασθένειες. Κλασική είναι και η ρήση ότι «το
μέλι γιανίσκει τα μέσα και το λάδι τα έξω
του κορμιού». Στα παραδοσιακά γιατροσόφια,
στέκονται σήμερα και πολλοί επιστήμονες
βοτανολόγοι, οι οποίοι αντλούν γνώσεις για
τα ταπεινά βότανα του νησιού. Οι τηλεο-

ράσεις, τα ραδιόφωνα και το διαδίκτυο κα-
τακλύζονται από ειδικούς, οι οποίοι προ-
σφέρουν θεραπείες για «πάσαν νόσον και
πάσαν μαλακίαν». Υπάρχουν και οι ψευτο-
γιατροί, για τους οποίους θα πρέπει κανείς
να προσέχει πάρα-πάρα πολύ, γιατί σκοτώ-
νουν και δεν θεραπεύουν. Στην Ελλάδα πριν
από μερικές μέρες, η Γιάννα Αγγελοπούλου
Δασκαλάκη, πρόεδρος του «Ελλάδα 2021»,
δηλαδή της επιτροπής για τους εορτασμούς
για τα 200 χρόνια από την Ελληνική Επα-
νάσταση του 1821, ανακοίνωσε τη χορηγία
της έρευνας για τη δημιουργία ενός «ζων-
τανού» φαρμάκου κατά του κορωνοϊού την
οποία διεξάγει η Αιματολογική Κλινική του
Νοσοκομείου «Παπανικολάου» της Θεσσα-
λονίκης. Δύο ερευνήτριες, η Αναστασία Πα-
παδοπούλου και η Ευαγγελία Γιαννάκη, ανέ-
φεραν με απλά λόγια, ότι πρόκειται για ένα
νέο φάρμακο το οποίο ενισχύει τα Τ-λεμ-
φοκύτταρα, δηλαδή τα κύτταρα τα οποία
αποτελούν την άμυνα του οργανισμού έναντι
των λοιμώξεων από διάφορους ιούς. Η μέ-

θοδος αυτή ακολουθήθηκε προηγουμένως
και σε άλλους ιούς, με καταπληκτικά απο-
τελέσματα και αποτελεσματικότητα 90%,
κυρίως σε βαριά ασθενείς. Από τον περα-
σμένο Μάρτιο, όταν εμφανίστηκε η πανδημία
του κορωνοϊού, ακούσαμε και διαβάσαμε
πολλά για «σωτήρια» φάρμακα, τα οποία
ωστόσο στη διαδρομή του χρόνου χάθηκαν
από την καταιγίδα των πληροφοριών και
των αναλύσεων για τα εμβόλια νέας τεχνο-
λογίας και άνευ επιβεβαίωσης για τυχόν πα-
ρενέργειες. Από τη νέα αυτή ίωση στατιστικά
αρρωσταίνουν βαριά ελάχιστοι, ποσοστιαία,
άνθρωποι. Το απλό ερώτημα είναι γιατί δεν
χρησιμοποιούνται τα πανάκριβα φάρμακα
–λέγεται ότι είναι γύρω στα χίλια ευρώ– και
αφέθηκε ο υπόλοιπος κόσμος να ολισθαίνει
σε ψυχολογικές και άλλες σωματικές ασθέ-
νειες. Ακόμη οι οικονομίες του κόσμου κα-
ταστρέφονται με ζημιές δισεκατομμυρίων.
Η ανεργία διαλύει ψυχές και σώματα και η
πείνα άρχισε να κτυπά την πόρτα, κατά τα
άλλα, πλούσιων χωρών. Είναι καιρός και

στην Κύπρο, ένα πανεπιστήμιο, ένα ίδρυμα,
ένα πλούσιος άνθρωπος, να μαζέψει τους
επιστήμονες βοτανολόγους, να καθίσουν
όλοι γύρω από ένα τραπέζι, να καταθέσουν
τις γνώσεις και τις εμπειρίες τους και να αρ-
χίσουν να πειραματίζονται με βότανα, τα
οποία να θεραπεύουν ή τουλάχιστον να μει-
ώνουν τον πόνο, από τον κορωνοϊό. Οι «τη-
λεαστέρες» επιδημιολόγοι εκ του αποτελέ-
σματος απέτυχαν. Δεν είναι κακό να γίνει
και μια προσπάθεια σε ένα άλλο επίπεδο,
το οποίο μάλιστα θα στοιχίσει και ελάχιστα,
μπροστά στα εκατομμύρια τα οποία χάνονται
καθημερινώς. Ήδη σε ατομικό επίπεδο και
στα κρυφά, από τον φόβο των μεγάλων Ευ-
ρωπαίων ειδικών, μερικοί ταπεινοί γιατροί
και άριστοι βοτανολόγοι, συστήνουν βότανα
και βιταμίνες, τα οποία ενισχύουν τον ορ-
γανισμό και αντιμετωπίζουν την ασθένεια.
Ήδη πολλοί, στα κρυφά, μιλούν και για
μικρά θαύματα. 

Τα βότανα του κορωνοϊού
Tου ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ 

Άποψη από το Παγκόσμιο Κύπελο Σκι. (Alpine Skiing FIS) στο Adelboden της Ελβετίας.
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«Δημοκρατία είναι η επανερχό-
μενη αίσθηση ότι περισσότεροι από
τους μισούς κατοίκους μιας χώρας
έχουν δίκιο σε περισσότερες από τις
μισές περιπτώσεις. Είναι η αίσθηση
ότι βρίσκεσαι ενώπιος ενωπίω, όταν

ψηφίζεις πίσω από το παραβάν, η αίσθηση της
κοινότητας, όταν βρίσκεσαι στο αναγνωστήριο
μιας δημόσιας βιβλιοθήκης. Δημοκρατία είναι ένα
κείμενο που προορίζεται για τη στήλη ‘επιστολές
αναγνωστών’ μιας εφημερίδας. […] Δημοκρατία
είναι να υπάρχει μία υπηρεσία που μια ωραία
πρωία, ενώ ο πόλεμος μαίνεται, ζητά να της απαν-
τήσεις τι νομίζεις ότι είναι δημοκρατία», έγραφε
ο συγγραφέας E.B. White, όταν κατά τη διάρκεια
του Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου, η υπηρεσία στις
ΗΠΑ που ήταν υπεύθυνη για την αξιοποίηση των
συγγραφέων στην πολεμική προσπάθεια του
ζήτησε να καταγράψει τι είναι για τον ίδιο η δη-
μοκρατία. Το βράδυ της Τετάρτης, ενόσω οι εικόνες
στις ΗΠΑ αποδείκνυαν πως η δημοκρατία τίθεται
εν αμφιβόλω και η κρίση στην οποία εισέρχεται
η χώρα είναι γεγονός, η πολιτική ηγεσία του τόπου
καταδίκαζε και σωστά την τριτοκοσμική εικόνα
της υπερδύναμης και τα όσα μπορεί να κάνει ο
τοξικός λαϊκισμός. Όλοι όμως είναι έτοιμοι να κα-
ταγγείλουν τους άλλους, να ρίξουν κροκοδείλια
δάκρυα για τα δημοκρατικά αντανακλαστικά όσο
θεωρούν πως η κατάσταση δεν τους αγγίζει. Καλό
θα ήταν ωστόσο να αντιληφθούν από αυτό ακριβώς
το γεγονός πόσο εύθραυστες είναι οι ισορροπίες
και πώς η φωτιά καίει δίπλα μας. Έτσι λοιπόν ο
τρόπος αντιμετώπισης του καλλιτέχνη εκπαιδευ-
τικού Γιώργου Γαβριήλ από το υπουργείο Παιδείας
δίχαζε την κοινωνία, η νεοδιορισθείσα υπουργός
Δικαιοσύνης Έμιλυ Γιολίτη προετοιμασμένη για
την ερώτηση εξέφραζε άποψη για το θέμα. Δήλωνε
έτοιμη να προασπίσει το «αβάστακτο κόστος της
ελευθερίας» καθώς όπου υπάρχει αμφιβολία είμαστε
υπέρ των προσωπικών ελευθεριών. Χρειάστηκε
να περάσουν λίγες μέρες για να μας δείξει και εμ-
πράκτως βεβαίως την ανοχή της στην ελευθερία
της έκφρασης. Έστειλε εξώδικο σε πολίτη για ανα-
φορά του στο twitter, ότι το δικηγορικό της γραφείο
εμπλέκεται σε «βρώμικα» χρυσά διαβατήρια και
το σέρνει πλέον στα δικαστήρια. Έστω κι αν
κάποιοι έβαζαν υποσημείωση, ότι ο καθένας καλά
κάνει να προσέχει τι λέει όταν δεν είναι σίγουρος,
ξεχνούσαν πως ένα πολιτικό πρόσωπο, η υπουργός

Δικαιοσύνης σε αυτή την περίπτωση, ακριβώς
γιατί πρέπει να προστατεύσει τη δημοκρατία
οφείλει να τηρεί το ουσιώδες, τη θεσμική αυτο-
συγκράτηση. Η θεσμική αυτοσυγκράτηση, ο
Ντουόρκιν και το «αβάστακτο κόστος της ελευ-
θερίας» αποτελούν τσιτάτα προφανώς που συζη-
τούμε μεταξύ τυρού και αχλαδιού. Και όταν δεν
αφορά εμάς βεβαίως. Χρειάστηκε ένα parody ac-
count για να φανεί η ανοχή της προς την όποια
κριτική.Θεώρησε σωστό, για μία αστική υπόθεση
να ενεργοποιήσει την αστυνομία, η οποία λειτουρ-
γώντας ως πιόνι τη ςκαι με υπερβάλλοντα ζήλο
μπούκαρε στο σπίτι πολίτη που υποψιαζόταν πως
ήταν πίσω από τον λογαριασμό και κατάσχεσε συ-
σκευές. Λες και ήταν εγκληματίας. Από την ένορκο
δήλωση διαπιστώνεται το παράνομο της υπόθεσης
αλλά και τα ψέματα που μας αράδιασε χωρίς ίχνος
ντροπής ο εκπρόσωπος Τύπου της Αστυνομίας.
Ότι κατά τα άλλα ενήργησαν αυτεπάγγελτα. Προ-
φανώς για να καλύψουν την πολιτική τους προ-
ϊσταμένη. Μιλάμε όμως για κατάχρηση εξουσίας
και έλλειμμα δημοκρατίας. Και σε όλο αυτό που
διαμείβεται, με τον κυβερνητικό εκπρόσωπο να
μην αδικεί την αντίδραση της υπουργού, το ανώτατο
να σφυρίζει αδιάφορα και τον αρχηγό της αστυ-
νομίας να μην αντιδρά, φοβόμαστε για τα δημο-
κρατικά αντανακλαστικά μας. 

Αν δεν ήταν επικίνδυνοι θα ήταν καταγέλαστοι.
Και επειδή είδαμε πού οδηγούν καταγέλαστοι που
αναλαμβάνουν συγκυριακά θέσεις εξουσίας, δεν
θα πρέπει να το αφήσουμε εδώ. Η κυρία Γιολίτη
έχει αποτύχει με καθαρά πολιτικούς όρους. Δείξαμε
πολλή ανοχή μέχρι να μας αποδείξει πως ο διακαής
πόθος της να αναλάβει τον όποιο πολιτικό ρόλο
δεν είναι ένα νεόπλουτο καπρίτσιο. Και την ανε-
πάρκεια ίσως να την ανεχόμασταν εν μέρει, όχι
όμως όταν αυτή η ανεπάρκεια συνδέεται με μοχ-
θηρία. Και όσο χοντρό κι αν ακούγεται αυτό, στο
σημείο που φτάσαμε, οι πολιτικές ενέργειες πρέπει
να λέγονται με το όνομά τους. Ο αυταρχισμός ως
αυταρχισμός, η κατάχρηση της εξουσίας ως τέτοια
και η μοχθηρία ως μοχθηρία. Γι’ αυτόν ακριβώς
τον λόγο ας τελειώσει το σύντομο αυτό ανέκδοτο.
Είτε με την ίδια να αναλαμβάνει την πολιτική ευ-
θύνη, είτε με τον πρόεδρο που για κάποιο ανεξήγητο
λόγο, θεώρησε ορθό να μας τη φορτώσει, να της
δείχνει την πόρτα εξόδου. 

Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Τα δημοκρατικά μας αντανακλαστικά

economidoum@kathimerini.com.cy
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Η ιστορία του Ντό-
ναλντ Τραμπ είναι μια
παραβολή που επιβε-
βαιώνει την παρατή-
ρηση του Ηράκλειτου
ότι ο χαρακτήρας του

ανθρώπου καθορίζει τη μοίρα του.
Εάν ο Τραμπ δεν ήταν αυτός που
είναι, γεννημένος πλούσιος, απο-
τυχημένος επιχειρηματίας που πάν-
τα φόρτωνε τα χρέη του σε άλλους
πριν βρει απροσδόκητη «δόξα» ως
αστέρας τηλεοπτικής σειράς (The
Apprentice) –δηλαδή, εάν δεν είχε
μάθει να παίρνει ό,τι θέλει χωρίς
να λογαριάζει το κόστος– δεν θα
είχε διεκδικήσει το χρίσμα των Ρε-
πουμπλικανών στις εκλογές του
2016. Η επιτυχία της εκστρατείας
του βασίστηκε στο ότι δεν ήταν
πολιτικός, αλλά χοντροκομμένος
κωμικός που παρίστανε τον ανα-
τροπέα, τον παντογνώστη και πα-
νίσχυρο, που δεν ξέρει τίποτε αλλά
ξέρει τι θέλει. Η ταυτότητα αυτή
άρεσε σε πολλούς ψηφοφόρους,
έδινε φωνή στην οργή τους, στη-
λίτευε την «ελίτ», τους μετανάστες
και διάφορες ομάδες που υποτίθεται
ότι έφταιγαν για όλα τα προβλήματα
των «πατριωτών». Την ίδια ώρα, ο
χαρακτήρας-καρικατούρα τον κα-
θιστούσε άτρωτο στις αποτυχίες,

στις συνέπειες για τη χυδαιότητα
των λόγων και των πράξεών του.
Ηταν αυτός που ήταν και ουδείς
περίμενε να είναι καλύτερος. Οταν
οι οπαδοί συγχωρούσαν τη συμπε-
ριφορά του, στην ουσία συγχωρού-
σαν εαυτούς. Αυτή ήταν σίγουρη
συνταγή για επιτυχία – μπορούσε
να κάνει ό,τι ήθελε χωρίς σοβαρές
συνέπειες.

Τώρα, ο ίδιος χαρακτήρας, η ίδια
νοοτροπία, οι ίδιες συμπεριφορές,
έφεραν τον έως τώρα τυχερό τζο-
γαδόρο στην απόλυτη αποτυχία.
Μη γνωρίζοντας πότε να σταματή-
σει, ο Τραμπ δεν έμεινε ευχαριστη-
μένος με τα 75 εκατ. ψήφους που
κέρδισε, οι οποίες θα του επέτρεπαν
να παραμείνει ισχυρός πόλος έλξης
κάθε πικραμένου ψηφοφόρου, να
καρπώνεται κάθε δυσκολία του δια-
δόχου του. Αντιθέτως, επέμεινε να
απαιτεί την ανατροπή του εκλογικού
αποτελέσματος, θέτοντας εαυτόν
και τους οπαδούς του σε πορεία
σύγκρουσης με την πραγματικό-
τητα. Και εκεί δεν μπόρεσε να συγ-
κρατήσει τις ορμές του: ενώ βρέ-
θηκαν γερουσιαστές και βουλευτές
που στήριξαν την προσπάθεια του
Τραμπ να υπονομεύσει τη διαδικα-
σία επικύρωσης της εκλογής Μπάιν-
τεν, αυτός συγκάλεσε και ενθάρρυνε

τον όχλο, που στις 6 Ιανουαρίου ει-
σέβαλε στο Καπιτώλιο. Ομως, ούτε
τα μέλη του Κογκρέσου που τον
υπηρέτησαν ούτε ο «άτακτος» στρα-
τός τους πέτυχαν αυτό που ήθελε
ο Τραμπ. Αντιθέτως, οι κινήσεις
του αμαύρωσαν διεθνώς την εικόνα
των ΗΠΑ ως υπερδύναμη και δη-
μοκρατία, προκαλώντας αποτρο-
πιασμό και οργή μέσα στη χώρα.
Τώρα που τον εγκαταλείπουν υπουρ-
γοί, σύμβουλοι και επιφανείς Ρε-
πουμπλικανοί, ο Τραμπ αναγκάζεται
να αποδεχθεί ότι ο Τζο Μπάιντεν
ορκίζεται πρόεδρος στις 20 Ιανουα-
ρίου. Σήμερα είναι δύσκολο να πι-
στέψει κανείς ότι ο Τραμπ θα συ-
νεχίσει να υπάρχει ως υπολογίσιμη
πολιτική δύναμη – είτε βρεθεί σε
δικαστικές περιπέτειες είτε όχι. Αυ-
τός που πάντα έβγαινε «λάδι» από
τις χρεοκοπίες, από τα ψέματα και
τις απάτες, χρεώνεται πρωτοφανείς
ασχήμιες στο τέλος της προεδρίας
του και αντιμετωπίζει την απομό-
νωση του αποτυχημένου. Οι πολι-
τικοί φίλοι απομακρύνονται και οι
αντίπαλοι ζητούν την αποπομπή
του αμέσως, ενώ όλοι αναρωτιούνται
τι άλλο κακό θα κάνει πριν φύγει
από τον Λευκό Οίκο. Ο Τραμπ εξα-
σφάλισε τον τίτλο που απεχθάνεται
και φοβάται όσο τίποτε άλλο, αυτόν

του αποτυχημένου, του loser. Τη
φοβία αυτή περιγράφει η πρώην
γυναίκα του, Ιβάνα, στην αυτοβιο-
γραφία της: ο Τραμπ, λέει, δίσταζε
να ονομάσει τον πρωτότοκο τους
γιο Ντόναλντ Τζούνιορ (νεότερος),
μη τυχόν και ήταν «loser».

Το ερώτημα τώρα είναι πώς θα
προχωρήσει η χώρα. Η προεδρία
Τραμπ αποκάλυψε το μέγεθος των
προκλήσεων που αντιμετωπίζει μια
βαθιά διχασμένη κοινωνία. Αυτά
οδήγησαν στην εκλογή Τραμπ και
αυτά επιδεινώθηκαν κατά τη θητεία
του. Ο Μπάιντεν φαίνεται να έχει
αρετές που στερείται ο Τραμπ –
μπορεί αν εμπιστευθεί ικανούς αν-
θρώπους, να χαράξει πορεία, να δι-
οικήσει, να ακούσει τους πολίτες.
Για να μην παραμείνει η χώρα έρ-
μαιο του επόμενου λαϊκιστή, όμως,
ο νέος πρόεδρος θα χρειαστεί χρόνο,
τύχη και ευρεία συνεννόηση μεταξύ
πολιτών, πολιτικών και μέσων ενη-
μέρωσης –από κάθε πολιτικό χώ-
ρο– ώστε να απομακρυνθεί το νέφος
του ψέματος από τη δημόσια συ-
ζήτηση, να επιχειρηθεί άλμα προς
μια πιο δίκαιη κοινωνία, με περισ-
σότερη ασφάλεια και ευκαιρίες. Ο
«χαρακτήρας» της κοινωνίας που
θα διαμορφωθεί σήμερα θα καθο-
ρίσει το μέλλον της χώρας.

Ο «loser» Τραμπ και το μέλλον των ΗΠΑ
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Η άσκηση του καθή-
κοντος εκκλησια-
στικής ανυπακοής
είναι μάλλον ασύ-
νηθες φαινόμενο
στις σχέσεις Εκκλη-

σίας και Πολιτείας. Κυρίως εκδη-
λώνεται όταν μία «προοδευτική»
ούτως ειπείν κυβέρνηση διατα-
ράσσει τις λεπτές ισορροπίες στις
σχέσεις δύο θεσμών με εκ δια-
μέτρου αντίθετες κοσμοθεωρή-
σεις, που πρέπει να εναρμονι-
σθούν.

Πρόκειται ασφαλώς για άσκη-
ση δυσχερεστάτη. Διότι η Εκκλη-
σία είναι ο θεσμός των παραδό-
σεων, με άλλα λόγια εμφορείται
από μία συντηρητική θεώρηση
κοινωνικής συμπεριφοράς. Ενώ
η Πολιτεία, και ειδικότερα μία
«προοδευτική» κυβέρνηση, κρίνει
αναγκαία την αποδυνάμωση των
παραδοσιακών αναχωμάτων για
να ανταποκριθεί επιτυχέστερα
στις προκλήσεις του μέλλοντος.

Είναι αναγκαίο ίσως στο ση-
μείο αυτό να διευκρινισθεί ότι,
για τις ανάγκες του παρόντος κει-
μένου, η Εκκλησία νοείται ως επί
Γης θεσμός, με ό,τι συνεπάγεται
αυτό, και όχι ως η μεγαλύτερη
ανατροπή στην ιστορία του αν-
θρώπου, όπως στην ουσία είναι
η χριστιανική διδασκαλία.

Απορούν κάποιοι αναλυτές
πώς είναι δυνατόν να εκδηλώνε-
ται μια ρήξη στις σχέσεις της Εκ-
κλησίας με μία κεντροδεξιά κυ-
βέρνηση. Απλώς δεν θέλουν να
ομολογήσουν ότι η «επιτελική
κυβέρνηση» του πρωθυπουργού
Κυριάκου Μητσοτάκη ψηφίσθηκε
μεν από τους συντηρητικούς πο-
λίτες, αλλά είναι απελπιστικά φι-
λελεύθερη και αγνωστικιστική.
Ομως η κρίση δεν προέκυψε από
αυτόν τον λόγο.

Δεν υπάρχει καμία αμφιβολία
ότι η ευθύνη της αντιμετωπίσεως
της πανδημίας ανήκει αποκλει-
στικά στην περιοχή ευθύνης της

όποιας κυβερνήσεως, η οποία επι-
βάλλει τα όποια μέτρα κρίνει κατά
περίπτωση απαραίτητα. Πολιτική
απειρία, όμως, και μία δόση υπε-
ροψίας ώθησαν το επιτελείο του
Μαξίμου να αντιμετωπίσει τον
Αρχιεπίσκοπο Ιερώνυμο περίπου
ως πρόεδρο σωματείου ή κάτι
ανάλογο, εκδίδοντας φετφά, αναι-
ρετικό προηγουμένης αποφάσεως,
δίχως καμία διαβούλευση.

Ο κ. Ιερώνυμος είναι ένας με-
τριοπαθής Αρχιερεύς, του διαλό-
γου και της καταλλαγής, σε μία
εποχή που το εκκλησίασμα πνέει
τα μένεα εναντίον της κυβερνή-
σεως για το κλείσιμο των εκκλη-
σιών, ενώ συνοδικοί ιεράρχες τε-
λούν σε κατάσταση μαχητικής
διεγέρσεως. Διερωτάται κανείς
εάν οι επιτελείς του Μαξίμου επι-
διώκουν να αναδείξουν με την
πολιτική που υιοθετούν ελληνορ-
θόδοξο Σαβοναρόλα, διεγέρτη
επικίνδυνο του πλήθους.

Αυστηρότατες ήσαν ομολο-
γουμένως οι αποφάσεις της ΔΙΣ,
με δραματικότερη τη διαπίστωση
του κ. Ιερωνύμου ότι «πολλοί κυ-
κλόθεν οι εχθροί ημών». Πέρασαν
χρόνια πολλά έως ότου διαπιστώ-
σει η Ιεραρχία ότι κάθε κυβέρ-
νηση έχει την τάση να αντιμε-
τωπίζει την Εκκλησία απλώς και
μόνον ως θεραπαινίδα των πολι-
τικών επιλογών της.

Βεβαίως, οι διαπιστώσεις ου-
δέποτε αρκούν και το ουσιώδες
είναι να υπερβεί η Ιεραρχία την
εγγενή αδράνειά της και να επι-
χειρήσει άνοιγμα στην κοινωνία
και στους νέους, με λόγο σύγχρο-
νο και περιεκτικό. Δεν συνιστάται
ασφαλώς αντάρτικο. Αλλά ούτε
τα ευσεβιστικά κηρύγματα αρ-
κούν. Ο χριστιανισμός είναι υψί-
στη πνευματική εμπειρία, και αυ-
τό αναμένει να διδαχθεί ο πιστός
από την Ιεραρχία. Είναι μία κο-
πιώδης διαδικασία όντως. Αλλιώς
θα έχουμε τα ίδια και τα ίδια, και
κάθε χρόνο και χειρότερα.

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Καινούργια χρονιά και επιφυλλίδων
τακτή συνέχεια. Γιατί η συνέχεια,
τι εξυπηρετεί η επιφυλλιδογραφία;
Μα, απολύτως τίποτα, ολοφάνερα
και προκλητικά είναι «διακοσμη-
τικός» για την εφημερίδα (την κάθε
εφημερίδα) ο χαρακτήρα της επι-
φυλλίδας. Ταξινομείται στις «από-
ψεις» – οι αναγνώστες (που συνεχώς
λιγοστεύουν) θέλουν να τους προ-
σφέρει η εφημερίδα και ένα menu
(ποικιλία, ανθολόγηση) γνωμών,
θεωρήσεων, αξιολογήσεων του ρε-
περτορίου της «πληροφόρησης».

Σε κοινωνίες παρακμής, δηλαδή
«ανεπαισθήτως» παραιτημένες από
την κριτική σκέψη, οι πολίτες - πε-
λάτες της εφημερίδας θέλουν (συ-
νειδητά ή ανεπίγνωστα) οι «από-
ψεις» που δημοσιεύονται στις στή-
λες της να επιβεβαιώνουν τις δικές
τους βεβαιότητες - πεποιθήσεις.
Διαβάζουν εφημερίδα, όχι για να
πληροφορηθούν τα συμβαίνοντα,
αλλά για να απολαμβάνουν θωρα-
κισμένες με κύρος τις επιλογές -
απόψεις τους. Ειδικά οι αγοραστές
- αναγνώστες εφημερίδων που κυ-
κλοφορούν ως «επίσημα όργανα»
κάποιων κομμάτων, αρνούνται την
πληροφόρηση - ενημέρωση για τα
όσα συμβαίνουν γύρω τους και στον
κόσμο, θέλουν να ξέρουν μόνο τι
το κόμμα τους εντέλλεται να πι-
στεύουν ότι συμβαίνει. Γι’ αυτό και,
από το πόσα φύλλα πουλάνε οι κομ-
ματικές εφημερίδες, συμπεραίνουμε
το επίπεδο νοημοσύνης (IQ) των
ατόμων της συγκεκριμένης κοινω-
νίας.

Βέβαια, η πιστοποίηση και αι-
τιολόγηση της παρακμής προϋπο-

θέτει συνειδητά κριτήρια προσδιο-
ρισμού της ακμής. Και η αντιθετική
διαστολή ακμής και παρακμής δεν
βασίζεται στα ίδια για όλους κρι-
τήρια. Υπάρχουν στην ελλαδική
κοινωνία δημόσια πρόσωπα, με εν-
τυπωσιακούς τίτλους και αξιώματα,
που διακηρύττουν ακμάζουσα λ.χ.
την παιδεία, έστω κι αν πλεονάζει
η αγλωσσία - ασκεψία – θέλουν το
σχολείο να ετοιμάζει ξυλουργούς,
υδραυλικούς, μηχανουργούς, τε-
χνίτες μετάλλων, «χρήσιμα» επαγ-
γέλματα, που ενδιαφέρουν την αγο-
ρά!

Τριάντα δύο υπουργοί Παιδείας
στα τελευταία σαράντα επτά χρόνια,
και δεν βρέθηκε ούτε ένας, έστω
μία μοναδική περίπτωση, που να
δείξει ότι αντιλαμβάνεται την κοι-
νωνική - πολιτική δυναμική του
σχολείου. Παγιωμένη και αδιατά-
ρακτη, στην ελλαδική κοινωνία, η
βεβαιότητα ότι το σχολείο είναι
χρηστικό, έχει μοναδικό στόχο την
πρακτική ωφελιμότητα: Να πάει το
παιδί στο σχολείο, «για να πάρει
εφόδια» – «να έχει ένα χαρτί, να
βρει μια δουλειά, να κερδίζει το
ψωμί του».

Δεν υπήρξε ποτέ, στην κρατική
Ελλάδα, υπουργός Παιδείας που να
ψελλίσει, έστω, απόηχο της ελλη-
νικής εκδοχής για την Παιδεία. Οτι
το παιδί πηγαίνει στο σχολειό, όχι
για να «ωφεληθεί», αλλά για να εν-
ταχθεί στη χαρά των σχέσεων, να
μάθει να προσφέρει, να κοινωνεί
τη ζωή, τη γνώση, να κάνει φίλους
που θα τον συντροφεύουν ισόβια.
Στο σχολείο ετοιμάζεται, όχι για να
διεκδικεί ατομικά, εγωκεντρικά «δι-

καιώματα», αλλά να χαρίζει, να μοι-
ράζεται: το κολατσιό του, το παιχνίδι
του, τις δυσκολίες, τις χαρές του –
πηγαίνει στο σχολειό για να γίνει
πολίτης, να μετέχει στα κοινά, να
έχει υπεύθυνη γνώμη, να σέβεται
τη διαφορετική άποψη. Να τον συ-
νεπαίρνει η άμιλλα, να χαίρεται την
αριστεία, τη συνεργασία.

Τίποτε από αυτά σήμερα. Είναι
αμφίβολο αν κατανοούν τη γλώσσα
μιας τέτοιας εκπαιδευτικής πολιτι-
κής οξυνούστατοι πρώην Παιδείας
ή «προοδευτικές» απομιμήσεις τους
επικαιρικές. Μοιάζει να έχουμε ορι-
στικά επιλέξει τον ζυγό της στυγνής
χρησιμοθηρίας, μάλλον ανυποψία-
στοι για τις συνέπειες. Γι’ αυτό και,
εντελώς αυτονόητα, οι κυβερνήσεις
που μας κυβερνούν, ανεξάρτητα
από το πώς αυτοδιαφημίζονται,
ακολουθούν την εντελώς ίδια εκ-
παιδευτική πολιτική, σαράντα επτά
χρόνια τώρα.

Διά του λόγου το ασφαλές, ας
θυμηθούμε τη συντελεσμένη πια,
δεκαετίες τώρα, υποκατάσταση του
σχολείου από το «φροντιστήριο» –
το φροντιστήριο «έργο», το σχολείο
«πάρεργο», και κανένας δεν μιλάει
για τις κοινωνικές επιπτώσεις αυτής
της εγκληματικής διαστροφής. Δεν
μπορεί μια κοινωνία να διολισθήσει
σε χαμηλότερο επίπεδο μορφωτικής
αγωγής, εξευτελισμού του εκπαι-
δευτικού υπουργήματος. Το «φρον-
τιστήριο» αυτονόητο στη μέση παι-
δεία, και το εξουσιαστικό καθεστώς
των κομματικών νεολαιών μέσα
στα πανεπιστήμια, είναι η ντροπή
της σύγχρονης Ελλάδας, η πιο κα-
ταστροφική υπονόμευση της ιστο-

ρικής επιβίωσης του Ελληνισμού.
«Ντροπή», «ιστορική επιβίωση»:

λέξεις κενές, δίχως εμπειρικό ση-
μαινόμενο για πρώην και νυν υπουρ-
γούς Παιδείας. Δεν τους αγγίζει,
όσες φορές κι αν τεθεί, το μακάβριο
ερώτημα: Γιατί το Ελληνόπουλο,
από το Δημοτικό ώς το Πανεπιστή-
μιο, καταστρέφει με ψυχοπαθολο-
γική μανία ό,τι είναι δημόσιο; Του
παραδίδεις καινούργιο, καλοφτιαγ-
μένο σχολικό ή πανεπιστημιακό
κτήριο, ζηλευτό. Και σε τρεις μήνες
το Ελληνόπουλο το έχει ατιμάσει,
ευτελίσει, καταστρέψει. Με τον
σουγιά, τον μαρκαδόρο, το σπρέι,
την αφισοκόλληση. Γιατί; Ποιον
εκδικείται; Γιατί αχρηστεύει τα σή-
ματα και τις πινακίδες της τροχαίας
κυκλοφορίας; Γιατί θέλει να ταλαι-
πωρεί, με παθιασμένο σαδισμό,
τους άγνωστους συμπολίτες του;
Ας τολμούσε ένας, οποιουδήποτε
κόμματος, υπουργός Παιδείας ή
Πολιτισμού να αναμετρηθεί με αυτά
τα ερωτήματα.

Εχει καίρια σημασία τα ουσιώδη
να επαναλαμβάνονται: Η Δημοκρα-
τία δεν είναι συνταγή, είναι κατόρ-
θωμα. Δεν αρκεί να έχεις Βουλή,
εκλογές, Δικαστήρια, εποπτικές και
ελεγκτικές Αρχές, για να έχεις δη-
μοκρατία. Οταν δεν κατορθώνεις
το κατόρθωμα, κάποια, οποιαδήποτε
κρίσιμη για το πολίτευμα κοινωνική
ομάδα οφείλει να υπερασπίσει τη
Δημοκρατία. «Διά παντός μέσου»,
επιτάσσει το Σύνταγμα (άρθρο 120,
4). Να συντηρείται η κατάλυση της
Δημοκρατίας με πρόσχημα τις επι-
φάσεις Δημοκρατίας, είναι μόνο
απάτη.

Παιδεία που ποδηγετεί στην ακοινωνησία

Πολλοί οι εχθροί ημών
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Το στουπί είναι
ακόμη αναμμένο

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Οι πολίτες μιας χώ-
ρας θύμωσαν, σε με-
γάλο βαθμό δικαιο-
λογημένα, με το πο-
λιτικό τους σύστημα
και την ηγεσία τους.

Ξαφνικά ένιωσαν όμως ένα πρω-
τόγνωρο αίσθημα απελευθέρω-
σης.

Εγινε πλήρως αποδεκτό να
μπορείς να βρίσεις ή και να γι-
αουρτώσεις έναν πολιτικό. Δεν
ήταν πια ταμπού. Ξαφνικά μπο-
ρούσες να «συναντήσεις» και άλ-
λους οργισμένους συμπολίτες σου
και να μοιραστείς την οργή σου.
Οχι στο καφενείο, όπως παλιά,
αλλά στο Facebook. Εκεί όπου τί-
ποτα δεν εθεωρείτο ακραίο ή ταμ-
πού. Οσο πιο «παλαβό» και άγριο,
τόσο το καλύτερο.

Το Facebook και το YouTube
σού άνοιγαν, σχεδόν αναγκαστικά,
νέους δρόμους. Εμπαινες εσύ να
ψάξεις κάτι, και δίπλα σού πρό-
τειναν να δεις ένα βίντεο που
προπαγάνδιζε ακραίες απόψεις
και κάποια θεωρία συνωμοσίας.
Οι μεγάλες εταιρείες το έκαναν
για να βγάλουν χρήματα και επει-
δή μπορούσαν να μετρήσουν τον
θυμό σου. 

Ηξεραν πού να βρουν τους πε-
λάτες, πού να τους στείλουν και
τι να τους ταΐσουν. Δεν τους εν-
διέφερε καθόλου αν το δικό τους
κέρδος ροκάνιζε τη δημοκρατία,
αν διακινούσαν μίσος και τυφλό
φανατισμό, αν οδηγούσαν κάποι-
ους απελπισμένους ανθρώπους
σε πράξεις βίας. Ολα έβγαζαν νόη-
μα. Το μνημόνιο ήταν μια καλά
ενορχηστρωμένη απάτη γιατί κά-
ποιοι κέρδισαν χρήματα από αυτό,
γιατί οι Γερμανοί ήθελαν τα πε-
τρέλαια του Αιγαίου, γιατί, γιατί...
Λύσεις επίσης υπήρχαν, αλλά κά-
ποιοι τις έκρυβαν. Υπήρχαν φθηνά
λεφτά να δανειστούμε, ακόμη και
το ομόλογο της Ανατολής. Στο
ερώτημα γιατί να επιλέξει να αυ-
τοκτονήσει ένα πολιτικό σύστημα

ακολουθώντας ένα σχέδιο αυτο-
ανατίναξης, απάντηση δεν υπήρ-
χε. Και δεν ενδιέφερε και κανέναν,
εδώ που τα λέμε. Σημασία είχε
ότι είχαμε βρει τον «παράδεισο»:
φτηνή, φαινομενικά πειστική συ-
νωμοσιολογία.

Εν τω μεταξύ, κάποιοι φρόν-
τισαν και αποδόμησαν με πάθος
και λύσσα τα μέσα ενημέρωσης.
Ηταν όλα, αδιακρίτως, πουλημένα,
και τους έλεγαν ψέματα, μόνο ψέ-
ματα. Οι αμαρτίες τους ήταν όντως
πολλές. Αλλά ο κόσμος του Δια-
δικτύου και των μέσων κοινωνικής
δικτύωσης δεν ήταν ούτε πιο αγ-
γελικός ούτε, πολύ περισσότερο,
πιο διαφανής. Κάθε άλλο.

Κάποιοι έχτισαν καριέρες. Χρη-
σιμοποίησαν τις νέες τεχνικές
επικοινωνίας και εκμεταλλεύτη-
καν στο έπακρο τον θυμό. Χωρίς
όρια και χωρίς να τους ενδιαφέρει
πού οδηγεί αυτός ο κατήφορος.
Οταν ήλθαν στην κυβέρνηση, κα-
τάλαβαν αυτό που λέμε πάντα,
ότι όποιος ταΐζει το κτήνος του
άγριου λαϊκισμού, στο τέλος, δια-
πιστώνει ότι θα δαγκώσει και εκεί-
νον. Εχουν όμως ευθύνη, όπως
και όσοι τάισαν κάποια στιγμή
το ίδιο κτήνος με τη μορφή του...
Βουκεφάλα.

Αυτά που άρχισαν εδώ το 2010-
11 οδήγησαν σε όσα έγιναν προχ-
θές στο Καπιτώλιο. Εμείς τα πε-
ράσαμε νωρίς. Με δεδομένη την
οικονομική κρίση, δείξαμε τερά-
στια ωριμότητα και αντοχές. Χρει-
άζεται όμως προσοχή. Στην Αμε-
ρική λένε ότι ο Τραμπ έφυγε, αλλά
ο τραμπισμός θα μείνει. Και εδώ
λοιπόν στην Ελλάδα, ο «τραμπι-
σμός» είναι απλωμένος παντού,
με τη μορφή των θεωριών συνω-
μοσίας, της τυφλής οργής και αν-
τισυστημικότητας. Το στουπί είναι
αναμμένο ακόμη. Και η «καύσιμη
ύλη», η απελπισία από τη νέα οι-
κονομική κρίση και την πανδημία,
είναι ακόμη μπόλικη και έτοιμη
να ανάψει.
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Ο ι σκηνές από περασμένες επο-
χές που εκτυλίχθηκαν στο
Καπιτώλιο θύμισαν κάτι από

σκηνές σε κράτη-μπανάνα. Τέσσε-
ρεις νεκροί, ζήτω η ΜΑGA (Make
America Great again) «αγώνας για
τον Τραμπ», «αυτή είναι η Βουλή
μας». Το ζήτημα, βέβαια, δεν είναι
ο κλόουν. Αυτός θα σβήσει σύντομα
και στις 20 Ιανουαρίου θα γίνει αν-
τικείμενο του παρελθόντος. Το ζή-
τημα είναι πώς ένας λαός που ψήφισε
Ομπάμα, ψήφισε και Τραμπ. Για δύο
μήνες μιλούσε για νοθεία. Αποδείξεις
μηδέν. Το Ανώτατο Δικαστήριο επι-
κύρωσε το τελικό, εκλογικό αποτέ-
λεσμα, συνεπώς κάθε νοήμων άν-
θρωπος θα έλεγε ότι «εδώ τελειώνει
η πλάκα». Παρά ταύτα ο Τραμπ υπο-
κίνησε ομάδες «αγανακτισμένων»
που θεωρούν ότι οι εκλογές αδίκησαν
τον «θεό» τους, και γι’ αυτό έπρεπε
να ακυρωθούν. Η ηγεσία των Ρε-
πουμπλικανών έχει βαρύτατες ευ-
θύνες, γιατί ανέχθηκε και στήριξε
μια απίστευτη φιγούρα για να διεκ-
δικήσει ξανά το χρίσμα του υποψη-
φίου για την προεδρία των ΗΠΑ. 

Σε διάφορες χώρες το αλλόκοτο
και το ανορθολογικό έχουν το απάνω
χέρι. Ο Τραμπ, χωρίς τις επιπτώσεις
από την πανδημία του κορωνοϊού,
πιθανόν να νικούσε ξανά. Ο Μ. Τζόν-
σον θυμήθηκε ότι πέρασε από τη
«σκλαβιά» της Ε.Ε. στην «ελευθερία»
από την 1 Ιανουαρίου 2021-μια ελευ-
θερία που αμφισβήτησαν ο πατέρας
και ο αδελφός του! Ο Μπολσονάρο
δήλωσε παρών: «η Βραζιλία χρεο-
κόπησε. Δεν μπορώ να κάνω τίπο-
τα!». Ο Ν. Αναστασιάδης μέσα από
αποκαλυπτικές δηλώσεις του αρ-
χιεπισκόπου Κύπρου επιδιώκει λύση
από «δύο κράτη», αλλά στη νήσο
δεν κουνιέται φύλλο. 

Ενδεικτικά τέσσερεις «εκπρόσω-
ποι» του αλλόκοτου οδηγούν τις εξε-
λίξεις μπρος-πίσω: η αδίστακτη δη-
μαγωγία (Τζόνσον), ο χαρισματικός
τσαρλατανισμός (Τραμπ), ο κυνισμός
της αδιαφορίας (Μπολσονάρο), η
χειραγώγηση της κοινής γνώμης,
ώστε η συνεχής αναφορά στην
«τουρκική αδιαλλαξία» να γίνει το
εργαλείο για να τη συναντήσει (Ανα-
στασιάδης). 

Οι διάφοροι «εκπρόσωποι» αξιο-
ποιούν τις τεχνολογικές μεταβολές
και τις παγκόσμιες ανακατατάξεις:
όπως οι επιπτώσεις ή οι ανισότητες
που προκύπτουν από την αρρύθμι-
στη παγκοσμιοποίηση. Όπως η απώ-
λεια θέσεων εργασίας. Όπως η με-
ταφορά τεχνογνωσίας στις τίγρεις
της Ασίας. Όπως οι επιπτώσεις από
το μεταναστευτικό. 

Οι δυσκολίες, οι κίνδυνοι, ο φόβος
από το άγνωστο ανοίγουν δρόμους
σε «μάγους» που εμπορεύονται το
φόβο και «δεσμεύονται» για εύκολες
λύσεις απέναντι σε πραγματικούς
και φανταστικούς κινδύνους. Για
παράδειγμα το τείχος ανάμεσα στο
Μεξικό και τις ΗΠΑ που θα παρεμ-
πόδιζε την παράνομη μετανάστευση,
πέρασε από το αμερικάνικο εκλογικό
σώμα γιατί το (απροσδιόριστο σε
δισ.) κόστος θα το πλήρωνε η άλλη
πλευρά, το Μεξικό! 

Η Κύπρος έχει πρωταγωνιστική
συμμετοχή στον κόσμο του αλλό-
κοτου με «βουτιά» στις δοξασίες που
διακινεί η ανορθολογική παράταξη
στη νήσο- G5, Covid19 ως ψευδοϊός,
αντιεμβολιαστικό «κίνημα», κατα-
στροφή κεραιών, εκδηλώσεις με εν-
τυπωσιακή συμμετοχή, διαμαρτυρία
έξω από το Sigma, φανατισμός και
πεποιθήσεις. Διάσημοι ιερείς όπως
ο Παΐσιος, ο Νεόφυτος, ή βατοπεδινοί

μοναχοί ή μονές έχουν μεγάλη δι-
είσδυση σε τμήματα της ε/κ κοινω-
νίας, ασκώντας σημαντική επιρροή
σε τμήματα της «αθέατης πλευράς»
της κοινωνίας μας. Οι «λύσεις» που
προτείνουν είναι εύκολες και δογ-
ματικές: δεν πάμε καλά γιατί θέλει
να μας ελέγξει ο Μπιλ Γκέιτς. Δεν
πάμε καλά γιατί μάς ψεκάζουν οι
Εγγλέζοι από τις βάσεις τους. Δεν
βρέχει γιατί δεν ακολουθούμε τους
κανόνες των «αγίων αδελφών». Φαν-
τασιακές απαντήσεις σε ευρέως δια-
δεδομένες ασυναρτησίες. Η «παρά-
ταξη» της ανορθολογικής σκέψης
έχει κατασκευάσει «αναντικατά-
στατες» απαντήσεις, διαθέτει θράσος
και φανατικά αφοσιωμένους φίλους! 

Ο ανορθολογισμός ανθεί σε κοι-
νωνίες και σε πολιτικές ελίτ που δεν
έχουν εμπιστοσύνη στις δυνάμεις
τους, που στερούνται της ικανότητας
να οργανώνουν μια προσπάθεια, να
πείθουν με τα επιχειρήματά τους,
να κερδίζουν κοινωνικές και διεθνείς
συμμαχίες και έτσι να προωθούν
έναν στόχο. Δεν είναι τυχαίο πως
οι δυνάμεις του ανορθολογισμού
εμπορεύονται τον φόβο, καθώς η
ισχύς τους βρίσκεται στην περιχα-
ράκωση που παρέχει το κυπριακό
εθνικολαϊκιστικό πεδίο. 

Μεγάλο τμήμα της κοινής γνώμης
πιστεύει ότι όλα μπορούν να λυθούν
με βάση μια «ανωτέραν παρέμβαση»,
ή με συντονισμένες θεωρίες που
αφορούν μυθεύματα γύρω από τον
τεμαχισμό της Τουρκίας σε δύο ή
τρεις Τουρκίες, πάντα με «ξανθές»
παρεμβάσεις. Ωστόσο, ο πατριάρχης
Μόσχας Κύριλλος «ψέκασε» ελαφρώς
τους μύθους. Αποφάσισε πως η τουρ-
κική κυβέρνηση μετέτρεψε τη μου-
σειακή Αγία Σοφία σε τζαμί ως «θεϊκή
τιμωρία γιατί ο πατριάρχης Βαρθο-

λομαίος αναγνώρισε το αυτοκέφαλο
της Ουκρανικής εκκλησίας»! (8/1/21)

Η φανατική σκέψη ενισχύει την
εσωστρέφεια και δημιουργεί πολίτες
που πιστεύουν ότι έχουν πλήρεις
απαντήσεις για όλα. Πιστεύουν ότι
κάθε συζήτηση είναι μάταιη, καθώς
κατέχοντας το αλάθητο το μόνο που
«χρειάζεται» είναι να φωνάζεις δυ-
νατά τη μια και μόνη σου αλήθεια.

Έτσι, βήμα, βήμα πείσαμε τους
εαυτούς μας ότι η στασιμότητα ταυ-
τίζεται με την πρόοδο, η περιχαρά-
κωση με την ανυποχώρητη στάση
και η πολιτική της κρυφής ατζέντας
με την «εθνική υπερηφάνεια». Τα
κλασικά «προϊόντα» της εθνικολαϊ-
κιστικής ρητορείας: πολίτες δέσμιοι
της εθνικής περιχαράκωσης, κλει-
σμένοι στο κέλυφός τους, καχύπο-
πτοι και φοβικοί απέναντι στα μεγάλα
ζητήματα που διαθέτουν υπερεθνικά
χαρακτηριστικά. Η κοινότητά μας
«καρτερεί μέραν νύχταν να φυσήσ’
ένας αέρας» αλλά αυτός δεν μάς
κάνει το χατίρι να φυσήσει, έχει άλ-
λην άποψη. Ίσως γιατί «δεν υπάρχει
ούριος άνεμος για πλοίο που δεν
γνωρίζει τον προορισμό του». 

Η επικράτηση του ορθολογισμού
και ο περιορισμός της επιρροής της
φανατικής σκέψης αφορά επιχει-
ρήματα, πειθώ, προσπάθειες στον
χώρο της δημόσιας σφαίρας της κοι-
νωνίας μας. Η επικράτησή του συ-
νιστά την αναγκαία προϋπόθεση
για να αλλάξουμε την ποιότητα της
εξέλιξής μας. Το καμπανάκι που
ήχησε στο Καπιτώλιο αφορά όλους
τους ενεργούς πολίτες. Έχουν, πράγ-
ματι, πιο πολλά να σκεφτούν και να
δημιουργήσουν από ό,τι επιβάλλεται
κάθε τέσσερα χρόνια στην κάλπη...

www.larkoslarkou.org.cy

Γιατί κερδίζουν οι Τραμπ; 
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Η Ευρωπαϊκή Ένωση οφείλει
να προωθεί την ισότητα
μεταξύ γυναικών και αν-

δρών σε όλες τις δραστηριότητές
της που απαιτούνται από τις Συν-
θήκες, έτσι όπως, μεταξύ άλλων,
γίνεται λόγος στη στρατηγική
για την ισότητα των φύλων 2020-
2025, την οποία προτείνει η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή. Η ισότητα
των φύλων αποτελεί μια από τις
βασικές αξίες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, θεμελιώδες δικαίωμα
και πρωταρχική αρχή του ευρω-
παϊκού πυλώνα κοινωνικών δι-
καιωμάτων, όπως αναφέρεται σε
σχετική γνωμοδότηση της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής των Περι-
φερειών (ΕΕτΠ). Παρόλες τις προ-
σπάθειες που καταβάλλονται
στην Ε.Ε. για προώθηση της ισό-
τητας των φύλων, κανένα κρά-
τος-μέλος της δεν έχει πετύχει
στο έπακρο την ισότητα των φύ-
λων. Μεγάλο χάσμα μεταξύ των
φύλων παρατηρείται κυρίως στην
εκπαίδευση, στην απασχόληση,
στις αμοιβές, στις ευθύνες φρον-

τίδας, στις θέσεις διορισμού και
εξουσίας, στις συντάξεις, στα πο-
λιτικά αξιώματα κ.ά. Αρκετές γυ-
ναίκες ζουν έντονα την παραβία-
ση της αρχής της ισότητας, αφού
τα περιστατικά παρενόχλησης
και εκφοβισμού, απειλών μέσω
έμφυλων κατηγοριοποιήσεων,
βίας και στερεότυπων, παραμέ-
νουν ανησυχητικά ψηλά.

Στόχος της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής είναι η δημιουργία μιας
Ευρώπης, όπου η έμφυλη βία, οι
διακρίσεις και η ανισότητα θα
εξαλείψουν, γυναίκες, άνδρες,
κορίτσια και αγόρια θα είναι όλοι
ίσοι και ελεύθεροι να επιλέξουν
τον δικό τους τρόπο ζωής. Θα
έχουν ίσες ευκαιρίες ανέλιξης και
θα μπορούν όλοι να αναλαμβά-
νουν θέσεις κλειδιά και ηγετικούς
ρόλους σε μια σύγχρονη, ευρω-
παϊκή κοινωνία. Το δικαίωμα σε
ίση μεταχείριση και ίσες ευκαιρίες
μεταξύ γυναικών και ανδρών κα-
τοχυρώνεται εξάλλου στο άρθρο
8 της Συνθήκης για τη λειτουργία
της Ε.Ε. και θα πρέπει να διασφα-
λίζεται σε όλα τα επίπεδα με πρά-
ξεις και όχι με λόγια. Τα κράτη

μέλη της Ε.Ε. θα πρέπει επίσης
να σέβονται και να κυρώσουν τη
Σύμβαση της Κωνσταντινούπολης
για την καταπολέμηση, την πρό-
ληψη και τη δίωξη της βίας κατά
των γυναικών.

Το ίδιο οφείλουν να πράττουν
και οι Τοπικές Αρχές, εστιάζοντας
στην πρόληψη της έμφυλης και
της ενδοοικογενειακής βίας. Στό-
χος μας θα πρέπει να είναι η ενη-
μέρωση των πολιτών, ατόμων
όλων των ηλικιών και κυρίως των
νεολαίων, όσον αφορά τις κοι-
νωνικές διακρίσεις σε επαγγελ-
ματικό, οικογενειακό και προσω-
πικό επίπεδο.

Δυστυχώς η πανδημία του κο-
ρωνοϊού έχει αναδείξει τις υφι-
στάμενες ανισότητες μεταξύ των
φύλων, αφού σε αρκετά κράτη-
μέλη έχει αυξηθεί η ενδοοικογε-
νειακή βία. Στη Λιθουανία κατα-
γράφηκε αύξηση κατά 20% κατά
τη διάρκεια των περιοριστικών
μέτρων. Παρόμοιου τύπου προ-
βλήματα παρουσιάστηκαν και
στην Ολλανδία, στην Ισπανία και
σε άλλες χώρες.

Οι γυναίκες είναι πιο ευάλωτες
στον κορωνοϊό λόγω των εργα-
σιών που ασκούν, αφού ασχο-
λούνται με εργασίες της πρώτης
γραμμής, όπως στα νοσοκομεία,
στη φύλαξη και φροντίδα παιδιών
και ηλικιωμένων, στην οικιακή
εργασία και στο εμπόριο, χωρίς
αυτό να σημαίνει ότι οι άνδρες
που εργάζονται σε αυτούς τους
τομείς δεν κινδυνεύουν από την
πανδημία. Ένας άλλος τομέας, ο
οποίος θεωρείται ως επί το πλεί-
στον ανδροκρατούμενος, είναι
η πολιτική εξουσία, όπου η συμ-
μετοχή των γυναικών σε θέσεις
λήψεως αποφάσεων είναι χαμηλή.
Στο ευρωπαϊκό επίπεδο τοπικής
αυτοδιοίκησης, υπάρχουν ένα
εκατομμύριο τοπικοί και περιφε-
ρειακοί εκλελεγμένοι πολιτικοί,
εκ των οποίων μόνο το 30% είναι
γυναίκες, ενώ με βάση τα στοιχεία
της ΕΕτΠ για το 2019 μόνο το
29% των δημοτικών συμβούλων
στην Ευρώπη είναι γυναίκες, ενώ
δήμαρχοι το 15% περίπου. Όσον
αφορά τα του οίκου μας, στην
ΕΕτΠ μόνο το 23% των μελών εί-
ναι γυναίκες, ενδεικτικό ποσοστό
του χάσματος μεταξύ των φύλων
που εμφανίζεται στην τοπική αυ-
τοδιοίκηση.

Η ισότητα μεταξύ των φύλων
χρειάζεται ακόμη αρκετές προ-
σπάθειες, για να εφαρμοστεί και
οι άνδρες θα πρέπει να κατανοή-
σουν ότι οι γυναίκες έχουν ίσα
δικαιώματα με αυτούς. Ας πά-
ψουμε επιτέλους να υποτιμούμε
το άλλο φύλο και να εμπεδώσουμε
ότι οι γυναίκες δεν βρίσκονται
ούτε πίσω, ούτε δίπλα από δυνα-
τούς άνδρες, αλλά σε πολλά θέ-
ματα, πολύ πιο μπροστά.

Ο κ. Άντρος Γ. Καραγιάννης είναι δή-
μαρχος Δερύνειας.

Ισότητα μεταξύ
γυναικών και ανδρών

Του ΑΝΤΡΟΥ Γ. ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ

Η τουρκική διπλωματία ετοι-
μάζεται και πάλι να μας οδη-
γήσει σε νέες παραχωρήσεις

στις διαπραγματεύσεις, ώστε ο έλεγ-
χός της σε ολόκληρη την Κύπρο
να είναι πλήρης. Παίζει πολύ έξυπνα
το διπλωματικό της παιχνίδι. Πα-
ροτρύνει τον νέο ηγέτη των Τουρ-
κοκυπρίων να τονίζει συνεχώς ότι
η προσπάθεια για εξεύρεση λύσης
ΔΔΟ έχει φτάσει στο τέλος της. Δεν
μπορεί να έχει αποτέλεσμα, επειδή,
λέει, οι Ελληνοκύπριοι δεν μπορούν
να δεχτούν την ισότητα των Τουρ-
κοκυπρίων και την άσκηση απο-
τελεσματικής εξουσίας. Για τούτο
προτείνει λύση δύο κρατών ή χα-
λαρής συνομοσπονδίας δύο κρατών. 

Οι λαλίστατοι εκπρόσωποι του
ΟΗΕ τηρούν ανεξήγητη σιωπή. Αν-
τίθετα είναι λαλίστατοι σε κάθε
ενέργεια της κυβέρνησης της Κ.Δ.,
που δεν αρέσει στην Τουρκία. Η
ηγεσία του ΑΚΕΛ έχει ήδη αρχίσει
να τονίζει σε όλους τους τόνους,
ότι πρέπει ο ΠτΔ να ανταποκριθεί

πρόθυμα στην πρόσκληση του γ.γ.
και κυρίως να δηλώσει με σταθε-
ρότητα, εμμονή και επιμονή για να
πείσει τον γ.γ. και την Ε.Ε. ότι πα-
ραμένει προσηλωμένος στη λύση
ΔΔΟ, σύμφωνα με τα ψηφίσματα
του ΟΗΕ και του πλαισίου Γκουτιέ-
ρες. 

Ήδη η τουρκική μανούβρα έφερε
αποτέλεσμα. Εκεί που για χρόνια
θεωρούσαμε τη λύση ομοσπονδίας
ως οδυνηρό συμβιβασμό για λύση,
βρεθήκαμε στη θέση να κάνουμε
τη ΔΔΟ σημαία του αγώνα μας, να
διακηρύσσουμε την πίστη μας σε
αυτή και να καλούμε εμείς την Τουρ-
κία να παραμείνει μέσα στο πλαίσιο
που καθόρισε ο ΟΗΕ για ΔΔΟ. Ξε-
χνούμε ότι η ΔΔΟ ήταν απαίτηση
της Τουρκίας, την οποία αποδεχτή-
καμε σιγά σιγά ως αναγκαίο συμ-
βιβασμό του ηττημένου, για να δια-
σώσουμε το κατεχόμενο έδαφος
της Κ.Δ. Τώρα όμως ορκιζόμαστε
στο όνομα της ΔΔΟ, επιμένουμε
στη λύση ΔΔΟ και καλούμε την

Τουρκία σε συνομιλίες για λύση.
Η τουρκική διπλωματία πέτυχε

έναν σημαντικό στόχο της. Ενώ
εκείνη εισηγήθηκε τη ΔΔΟ, ενώ
αυτή ήταν η απαίτησή της, που
την υιοθέτησαν και τα Η.Ε. παρου-
σιάζεται, ότι δεν ενδιαφέρεται για
λύση ΔΔΟ. Εμείς όμως επιμένουμε.

ΔΔΟ και ξερό ψωμί. Και όχι μόνο
επιμένουμε και απαιτούμε ΔΔΟ,
αλλά πρέπει να προσπαθήσουμε
να πείσουμε όλους, ότι αυτή τη
λύση μόνο θα διαπραγματευτούμε.
Και τότε ο Ερντογάν θα δώσει εν-
τολή στον Τατάρ να κάνει τη μεγάλη
υποχώρηση και να αποδεχτεί την
απαίτηση της «διοίκησης της νότιας
Κύπρου». Και μετά και ο Τατάρ και
τα Η.Ε. και η Ε.Ε. θα ζητούν και
από εμάς να κάμουμε και εμείς υπο-
χωρήσεις για να καταλήξουμε σε
λύση. Και τότε ο ΠτΔ με την παρό-
τρυνση των ηγεσιών του ΔΗΣΥ και
του ΑΚΕΛ θα εξεύρει και άλλες υπο-
χωρήσεις, αν παρέμειναν άλλες
υποχωρήσεις, για να φτάσουμε σε
λύση. Στο σημείο αυτό η Τουρκία,
πιθανόν, θα αποδεχτεί κατάργηση
των εγγυήσεων και αποχώρηση
του τουρκικού στρατού για «επα-
νένωση» της Κύπρου». Άλλωστε
δεν τις χρειάζεται, αφού επεμβαίνει
όπου θέλει με την ανοχή των με-
γάλων δυνάμεων.

Αυτή όμως η επανένωση θα είναι
η νομιμοποίηση της διχοτόμησης,
αφού θα γίνει νόμιμο το παράνομο
κατοχικό καθεστώς για να επανε-
νωθεί με «το κρατίδιο του νότου».
Οι άσπονδοι φίλοι μας, τα Η.Ε., η
Ε.Ε. και οι εγγυήτριες δυνάμεις και
οι ηγεσίες ΔΗΣΥ και ΑΚΕΛ θα πα-
νηγυρίζουν για την επανένωση της
Κύπρου σε ΔΔΟ.

Και όταν σταματήσουν οι πα-
νηγυρισμοί για τη λύση, θα ανα-
καλύψουμε ότι η επανένωση θα
έχει καταργήσει την Κ.Δ. Οι Έλλη-
νες πολίτες της Κ.Δ. θα διαπιστώ-
σουμε ότι ανήκουμε στην ελληνο-
κυπριακή πολιτεία της ΔΔΟ. Θα εί-
μαστε Ευρωπαίοι πολίτες ενός ανύ-
παρκτου κράτους, χωρίς διεθνή
υπόσταση, χωρίς δικαίωμα λόγου,
αφού θα πρέπει κάθε τι που έχει
σχέση με τη διεθνή υπόσταση της
ΔΔΟ, της Ε.Ε. και του ΟΗΕ να απο-
φασίζεται από την κεντρική κυβέρ-
νηση, στην οποία θα κυριαρχεί το
βέτο της Τουρκίας.

Έτσι η Τουρκία θα πετύχει τον
τελευταίο της στόχο, την κατάρ-
γηση της Κ.Δ. και θα δέχεται τον
διεθνή έπαινο για την υποχώρησή
της να αποδεχτεί κατάργηση των
αχρείαστων εγγυήσεων και να απο-
δεχτεί το επίμονο αίτημα της ελ-
ληνικής πλευράς για λύση ΔΔΟ. Κι
εμείς θα ψάχνουμε τις περιουσίες
μας στο νόμιμα κατεχόμενο τμήμα
της Κύπρου, θα ζητούμε άδεια να
επισκεφτούμε τα σπίτια μας, θα
μπορούμε όμως άνετα να κάνουμε
τις διακοπές μας στα κλεμμένα ξε-
νοδοχεία μας, που θα τα ανακαινί-
σουν οι σφετεριστές. Και πιθανόν
η περίκλειστη πόλη της Αμμοχώ-
στου να περιέλθει υπό ελληνοκυ-
πριακή διοίκηση. Θα σώσουμε έτσι
και την Αμμόχωστο, όπως θα πε-
ρηφανεύονται εκείνοι που για με-
ρικές ημέρες θα πανηγυρίζουν για
τη λύση. Γιατί σύντομα θα αντιλη-
φθούν τις απαράδεκτες πρόνοιες
της λύσης, που από καιρό οραμα-
τίζονται.

Ολοταχώς προς λύση και «επανένωση» με κατάργηση της Κ.Δ. 
Του ΠΕΤΡΟΥ Θ. ΠΑΝΤΕΛΙΔΗ
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Αμερικανοί αξιωματούχοι επιθεωρούν τις ζημιές στην αίθουσα The Rotunda εντός του Καπιτωλίου, μετά τα επεισόδια που προκάλεσαν οι υποστηρικτές του
προέδρου Τραμπ.

<<<<<<

Η τουρκική διπλωματία
πέτυχε έναν σημαντικό
στόχο της. Ενώ εκείνη ει-
σηγήθηκε τη ΔΔΟ, ενώ
αυτή ήταν η απαίτησή
της, που την υιοθέτησαν
και τα Η.Ε. παρουσιάζε-
ται, ότι δεν ενδιαφέρεται
για λύση ΔΔΟ. Εμείς
όμως επιμένουμε.
ΔΔΟ και ξερό ψωμί.

<<<<<<

Στόχος της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής είναι η
δημιουργία μιας Ευρώ-
πης, όπου η έμφυλη
βία, οι διακρίσεις και η
ανισότητα θα εξαλεί-
ψουν, γυναίκες, άν-
δρες, κορίτσια και αγό-
ρια θα είναι όλοι ίσοι
και ελεύθεροι να επι-
λέξουν τον δικό τους
τρόπο ζωής. 
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΣΤΙΒΕΝ ΛΙΛΙ

Νέος χρόνος, νέα εποχή για το Η.Β. και την Κύπρο 

Ο ταν έφτασα στην Κύπρο το
2018, είχα προσδιορίσει ως
αποστολή μου την οικοδό-

μηση μιας ισχυρής, σύγχρονης σχέ-
σης μεταξύ της Βρετανίας και της
Κύπρου με το βλέμμα μπροστά, στη
μετά Brexit εποχή. Στις 31 Ιανουα-
ρίου του 2020 η Βρετανία αποχώ-
ρησε από την Ε.Ε. και από την πρώτη
του χρόνου αποχωρήσαμε από την
Κοινή Αγορά και την Τελωνειακή
Ένωση της Ε.Ε. Το Brexit ολοκλη-
ρώθηκε και η νέα εποχή στις σχέσεις
Ηνωμένου Βασιλείου – Κύπρου έχει
αρχίσει. Από το δημοψήφισμα του
2016, ετοιμαζόμασταν για μια νέα
σχέση με τους Ευρωπαίους εταίρους
μας. Η Συμφωνία Εμπορίου και Συ-
νεργασίας Η.Β. – Ε.Ε., η οποία ανα-
κοινώθηκε την παραμονή Χριστου-
γέννων, βοηθάει στη διαμόρφωση
αυτού του μέλλοντος, προσφέροντας
σταθερότητα και σιγουριά στη σχέ-
ση μας.

Πρόκειται για τη μεγαλύτερη
συμφωνία ελεύθερου εμπορίου που
συμφώνησαν ποτέ οι δύο πλευρές,
αξίας πέραν των €730 δισεκατομ-
μυρίων. Είναι η πρώτη συμφωνία
που υπογράφει η Ε.Ε. με εμπορικό
εταίρο στη βάση μηδενικών δασμών
και μηδενικών ποσοστώσεων. Πρό-
κειται για ιστορικό επίτευγμα. Η
Συμφωνία Η.Β. – Ε.Ε. θέτει το πλαίσιο
της νέας φιλικής μας συνεργασίας,
η οποία βασίζεται στην κοινή μας
ιστορία και τα κοινά μας συμφέ-
ροντα, ενώ αντιμετωπίζουμε κοινές
απειλές. Ως εκ τούτου, συμπληρώνει
και ενισχύει τα ισχυρά θεμέλια της
σχέσης Η.Β. – Κύπρου.

Διότι γεγονός παραμένει πως η
μοναδική σχέση Η.Β. – Κύπρου αφο-
ρούσε πάντα πολλά περισσότερα
από την κοινή μας πορεία στην Ε.Ε.
Κτίστηκε πάνω στην ιστορία μας,

τις κοινές αξίες και το πανομοιότυπο
νομικό σύστημα, την ένταξή μας
στην Κοινοπολιτεία και πάνω απ’
όλα στον πλούσιο ιστό των ανθρώ-
πινων σχέσεων.

Στην καρδιά αυτών των προσω-
πικών δεσμών είναι οι σχέσεις των
ομογενών μας σε Κύπρο και Βρε-
τανία, αλλά και οι χιλιάδες επαγ-
γελματίες στο νησί που έλαβαν εκ-
παίδευση στο Η.Β. Τα πανεπιστήμια
στο Η.Β. θα συνεχίσουν να καλω-
σορίζουν Κύπριους φοιτητές, τους
οποίους εκτιμούν απεριόριστα και
για τις επόμενες γενιές. Επιπλέον,
το British Council συνδράμει στην
επέκταση των διακρατικών εκπαι-
δευτικών συνεργασιών με κυπριακά
ινστιτούτα, προσφέροντας τα πλε-
ονεκτήματα της βρετανικής εκπαί-
δευσης και πιστοποίησης προσόν-
των ώστε να αποκτούνται εδώ στην
Κύπρο. Έχουμε να επιδείξουμε εν-
τυπωσιακά αποτελέσματα στον το-
μέα της επιστήμης και της έρευνας,
καθώς και ισχυρούς δεσμούς μεταξύ
επιστημόνων στις χώρες μας. Επι-
θυμούμε να κάνουμε περισσότερα
σε διμερές επίπεδο, αλλά και μέσω
της συμμετοχής μας στο πρόγραμμα
Horizon Europe. Σε συνεργασία με
το Υφυπουργείο Έρευνας, Καινο-
τομίας & Ψηφιακής Πολιτικής, αλλά
και τους πρυτάνεις των κυπριακών
πανεπιστημίων, θα αναζητήσουμε
τρόπους επέκτασης της ανταλλαγής
φοιτητών, των ερευνητικών προ-
γραμμάτων και της καινοτομία προς
όφελος και των δύο κοινωνιών μας.

Είμαστε, επίσης, εταίροι στην
άμυνα. Το Μνημόνιο για Ενίσχυση
Συνεργασίας σε Άμυνα και Ασφάλεια
που υπογράψαμε το 2019 μάς επι-
τρέπει να εντείνουμε τις προσπά-
θειές μας για να αντιμετωπίσουμε
κοινές προκλήσεις και να αναπτύ-

ξουμε κοινά προγράμματα εκπαί-
δευσης, ανάπτυξης ικανοτήτων και
διαχείρισης κρίσεων. Η συνεργασία
μας έφτασε στο απόγειό της τον
περασμένο Οκτώβριο με τη μεγα-
λύτερη αποστολή δυνάμεων του
Βασιλικού Ναυτικού στα κυπριακά
ύδατα. Το όραμά μας για το 2021
παραμένει εξίσου φιλόδοξο, με σχέ-
δια για κοινές ασκήσεις σε ξηρά,
θάλασσα και αέρα, αλλά και προ-
γράμματα αμυντικής εκπαίδευσης
που θα παραδοθούν σε Η.Β. και Κύ-

προ. Ο πρωθυπουργός Μπόρις Τζόν-
σον ήταν πάντα ξεκάθαρος ότι το
Η.Β. μπορεί να ανοίγει ένα νέο κε-
φάλαιο στην εθνική του ιστορία,
αλλά θα συνεχίσουμε να επωμιζό-
μαστε τις ευθύνες μας ως μιας δύ-
ναμης λύσης προβλημάτων για το
καλό του κόσμου. Αυτό σημαίνει
συνεργασία με τους εταίρους μας,
περιλαμβανομένης της Κύπρου,
προς επίτευξη κοινών διεθνών στό-
χων και προς υποστήριξη κοινών
αξιών. 

Η πανδημία του κορωνοϊού βρί-
σκεται στα μυαλά όλων, καθώς η
Βρετανία αναλαμβάνει την Προεδρία
της G7. Επιπρόσθετα, το Η.Β. ηγείται
φέτος των διαπραγματεύσεων για
την κλιματική αλλαγή στη Γλασκό-
βη. Η COP26 θα είναι η μεγαλύτερη
σύνοδος που θα πραγματοποιηθεί
ποτέ για το κλίμα. Στην πορεία προς
την COP26 ενθαρρύνουμε άλλες
χώρες να ακολουθήσουν το παρά-
δειγμά μας και να δεσμευτούν σε
ουδετεροποίηση της εκπομπής ρυ-

πογόνων αερίων μέχρι το 2050.
Σε όλες αυτές τις προκλήσεις

υπάρχει έδαφος για το Η.Β. και την
Κύπρο να ενισχύσουν τη συνεργα-
σία τους. Καλωσορίζω τις προσπά-
θειες της Κύπρου να ηγηθεί μιας
περιφερειακής συμμαχίας μεταξύ
επιστημόνων για την κλιματική αλ-
λαγή στην ανατολική Μεσόγειο και
τη Μέση Ανατολή, καθώς και την
προοπτική αυτό το εγχείρημα να
σταθεί συμπληρωματικά στην
COP26.

Επιπλέον, καθώς η προσοχή
στρέφεται στα επόμενα βήματα στο
Κυπριακό, οι Κύπριοι μπορούν να
είναι σίγουροι ότι το Η.Β. θα συνε-
χίσει να συνδράμει εποικοδομητικά,
υποστηρίζοντας μια δίκαιη και βιώ-
σιμη λύση. Στηρίζουμε πλήρως τις
προσπάθειες των Η.Ε. να συγκαλέ-
σουν άτυπη πενταμερή. Επιδιώκου-
με μια τέτοια συνάντηση να οδη-
γήσει τάχιστα σε ουσιαστικές δια-
πραγματεύσεις. Μόνο μέσω της
επανένωσης θα μπορέσει η Κύπρος
να αναπτύξει πλήρως το δυναμικό
της ως πυλώνας ευημερίας και στα-
θερότητας σε αυτήν τη ζωτικής και
στρατηγικής σημασίας περιοχή.

Σχολιάζοντας τη Συμφωνία Η.Β.
– Ε.Ε. στη Βουλή των Κοινοτήτων,
ο Μπόρις Τζόνσον είπε στους βου-
λευτές πως η Βρετανία μπορεί πλέον
να είναι η καλύτερη φίλη και σύμ-
μαχος που θα μπορούσε να έχει η
Ε.Ε. Πέρα από το ότι χωρίζουν οι
δρόμοι μας όμως, το 2021 φέρνει
τεράστιες δυνατότητες για μια νέα
εποχή στη συνεργασία και τη φιλία
Η.Β. – Ε.Ε. Είμαι βέβαιος πως η Κύ-
προς θα βρίσκεται στην καρδιά αυ-
τών των φιλικών σχέσεων.

Ο κ. Στίβεν Λίλι είναι ο Βρετανός ύπατος
αρμοστής στην Κύπρο.

Μ ε βάση τις οδηγίες των αρ-
χηγών των κρατών μελών
(ΚΜ) του ΝΑΤΟ, κατά τη

διάρκεια της συνάντησής τους στο
Λονδίνο τον Δεκέμβριο του 2019,
ο γενικός γραμματέας του Οργανι-
σμού, Γιενς Στόλτενμπεργκ, διόρισε
ανεξάρτητη 10μελή Ομάδα Προ-
βληματισμού προκειμένου να αξιο-
λογηθούν τρόποι ενίσχυσης της πο-
λιτικής διάστασης της Συμμαχίας.

Μέσα το πλαίσιο της Έκθεσης
που συνέταξε, η Ομάδα διερεύνησε
και υπέβαλε τις συστάσεις της σχε-
τικά με την «Πολιτική διαβούλευση
της Συμμαχίας με την Ευρωπαϊκή
Ένωση». Τα ευρήματα της Ομάδας
σε αυτό το κρίσιμο ζήτημα για το
ΝΑΤΟ μπορούν να χαρακτηριστούν
διαφωτιστικά πλην όμως αρνητικά
σε ό,τι αφορά στις προσδοκίες της
Συμμαχίας, αφού το πρώτο κιόλας
συμπέρασμα, συνέπιπτε με το πό-
ρισμα της Ομάδας Εμπειρογνωμό-
νων του 2010, το οποίο έλεγε ότι,
«αν και το ΝΑΤΟ και η Ε.Ε. έχουν
επινοήσειλεπτομερείςμηχανισμούς
συνεργασίας, αυτοί δεν λειτούργη-
σανπάντατόσοκαλάόσοελπίζαμε».
Σύμφωνα πάντα με την Ομάδα των
«Δέκα», η ασυνέχεια των πολιτικών
συμφωνιών, η οποία με τη σειρά
της δημιούργησε καθυστέρηση στις
βασικές πρωτοβουλίες, καθώς επί-
σης, η μη, εισέτι, επίτευξη ενός κοι-
νού οράματος, ως απότοκο των προ-
σπαθειών για «στρατηγική αυτο-
νομία» της Ε.Ε. εκτός πνεύματος
συνοχής με το ΝΑΤΟ, αποτελούν
τους κύριους λόγους για τη μη ανα-
βάθμιση στο επιθυμητό επίπεδο,
της συνεργασίας. Ταυτόχρονα, η
Ομάδα επισημαίνει ότι η περιττή
επικάλυψη δυνατοτήτων και ικα-
νοτήτων(τα περίφημα Duplications),
είναι άσκοπη και σπατάλη πόρων,
αφού οι προσπάθειες μεταξύ των
δύο Οργανισμών θα πρέπει να είναι
συμπληρωματικές και αμοιβαίες
.Όλα αυτά και δη το τελευταίο, αφο-
ρούν άμεσα την Κυπριακή Δημο-
κρατία, ως ΚΜ της Ε.Ε., ένεκα της,
ως εκ των πραγμάτων, αδυναμίας
πρόσβασης της στις Νατοϊκές δυ-
νατότητες (Capabilities).

Σε ό,τι αφορά στις συστάσεις της
η Ομάδα καταρχάς επισημαίνει ότι
στην επόμενη Σύνοδο Κορυφής του
ΝΑΤΟ θα ήταν χρήσιμο για τους
αρχηγούς κρατών και κυβερνήσεων
του ΝΑΤΟ και της Ε.Ε. να συναν-
τηθούν, όπως συμφωνήθηκε, για
να επανεξετάσουν την τρέχουσα
κατάσταση της σχέσης και να εξε-
τάσουν τομείς για μεγαλύτερη συ-
νεργασία. Η Κ.Δ. θα κληθεί στην εν
λόγω συνάντηση ή θα της δοθεί
«2ήμερη τιμητική άδεια»; Ταυτό-
χρονα, η Ομάδα συστήνει τη δια-
σφάλιση, όπως συμφωνήθηκε με-
ταξύ των δύο οργανισμών, της εφαρ-
μογής των υφιστάμενων μηχανι-
σμών και ρυθμίσεων οι οποίοι στη-
ρίζουν τις συμφωνημένες Αρχές
(Σύνοδοι Κορυφής, Βαρσοβίας 2016
και Βρυξελλών 2018)! Ποιες είναι
λοιπόν, εν ολίγοις, αυτές οι αρχές;

Η πρώτη και βασική είναι ότι το
ΝΑΤΟ παραμένει το διατλαντικό
πλαίσιο για ισχυρή συλλογική άμυνα
και το ουσιαστικό φόρουμ για δια-
βουλεύσεις και αποφάσεις ασφά-
λειας μεταξύ των Συμμάχων. Δηλα-
δή, με άλλα λόγια, τυχόν απαίτηση
για κυρώσεις προς την Τουρκία από
ΚΜ της Ε.Ε., που αφορούν σε στρα-
τιωτικό υλικό και άρα θέμα ασφά-
λειας, αποτελεί ένα ζήτημα που
μόνο το ΝΑΤΟ μπορεί να «αγγίξει»
και όχι η Ε.Ε. Αυτό βέβαια ήταν γνω-
στό και ήταν ένας από τους λόγους
της αναβολής επιβολής των κυρώ-
σεων προς την Τουρκία, που «επι-
τεύχθηκε» επί γερμανικής προεδρίας
στη Σύνοδο της Ε.Ε., του περασμέ-
νου Δεκεμβρίου. Η δεύτερη Αρχή,
που πραγματικά «διανθίζει» τις συ-
στάσεις της Ομάδας, μέσα στο πλαί-
σιο των κοινών μηχανισμών και

ρυθμίσεων που έχουν συμφωνηθεί,
είναι η πληρέστερη συμμετοχή των
Συμμάχων του ΝΑΤΟ που δεν είναι
μέλη της Ε.Ε., στις πρωτοβουλίες
της, η οποία είναι απαραίτητη για
τη στρατηγική εταιρική σχέση με-
ταξύ των δύο οργανισμών. Και πάλι
η Τουρκία στο προσκήνιο και τα
συμπεράσματα, δικά σας!

Και αφού η Ομάδα των «Δέκα»
διαπιστώνει αδυναμίες στη, μεταξύ
των δύο Οργανισμών, πληρέστερη
συνεργασία, προτείνειμεταξύ άλλων
και τη δημιουργία μιας θεσμοθετη-
μένης σύνδεσης μεταξύ του ΝΑΤΟ
και της Ευρωπαϊκής Υπηρεσίας Εξω-
τερικής Δράσης με ρυθμίσεις που
να γίνονται βάσει αμοιβαιότητας,
με την ανάπτυξη μέσων ασφαλούς
διαβίβασης δεδομένων μεταξύ των
αντίστοιχων συστημάτων επικοι-
νωνιών και πληροφοριών.

Και οδηγούμαστε στην τρίτη Αρ-
χή, στο «κερασάκι», που αφορά
στην επιδίωξη για μηδενισμό των
«συγκρούσεων» μεταξύ των δύο
Οργανισμών, εκεί και όπου οι δυ-
νατότητες επικαλύπτονται. Η επι-
δίωξη αυτή, σύμφωνα με τις συστά-
σεις της Ομάδας, επιβάλλει την απο-
σαφήνιση των μέσων με τα οποία,
ΝΑΤΟ και Ε.Ε., θα αποφεύγουν τις
περιττές αλληλεπικαλύψεις και τον
ανταγωνισμό. Ένα εμπόδιο, σύμ-
φωνα με τα ευρήματα της Ομάδας
σ’ αυτό το ζήτημα, αποτελεί το γε-
γονός ότι η Ομάδα Δυνατοτήτων
ΝΑΤΟ-Ε.Ε. δεν μπορεί επί του πα-
ρόντος να συγκληθεί, μια δραστη-
ριότητα που σύμφωνα με την Ομάδα
των «Δέκα» πρέπει να αναβιώσει.
Και αν η Κ.Δ. δεν έχει πρόσβαση
στις «Νατοϊκές Δυνατότητες» πώς
θα έχει στην αντίστοιχη Ομάδα Δυ-

νατοτήτων ΝΑΤΟ – Ε.Ε.; Στην πραγ-
ματικότητα, από την εισδοχή μας
στην Ε.Ε., δεν είχαμε ποτέ πρόσβα-
ση, παρόλο που μερικοί Ευρωπαίοι
στην Στρατιωτική Επιτροπή της
Ε.Ε., δεν έβλεπαν με καλό μάτι αυτό
το «δίδυμο»!

Το ΝΑΤΟ, σε μια εποχή αυξανό-
μενων προκλήσεων και περιορι-
σμένων πόρων, είναι αποφασισμένο
να αναπτύξει συνεκτικές, συμπλη-
ρωματικέςκαιδιαλειτουργικέςαμυν-
τικές δυνατότητες με την Ε.Ε. και
επιδίωξή του είναι όπως οι δυνα-
τότητες που αναπτύσσονται στο
πλαίσιο αμυντικών πρωτοβουλιών
της Ε.Ε. να παραμένουν διαθέσιμες
σε αυτό. Αυτό πρέπει να το προσέ-
ξουμε ως ΚΜ της Ε.Ε. και όπως είχα
επισημάνει και στο προηγούμενο
άρθρο - «Το Πλαίσιο της Νέας Στρα-
τηγικής Αντίληψης του ΝΑΤΟ και
ο ‘Νότος’ του ΝΑΤΟ» - η Έκθεση
της Ομάδας «ΝΑΤΟ 2030, Ενωμένοι
για μια Νέα Εποχή», θα πρέπει να
τύχει ενδελεχούς ανάλυσης, μελέτης
και προετοιμασίας, αρμοδίως!

Ο κ. Κυριάκος Ν. Ποχάνης είναι αρχιπλοί-
αρχος ε.α. ΠΝ, πρώην διοικητής του Κυ-
πριακού Ναυτικού και μέλος του Διοικητι-
κού Συμβουλίου του Συνδέσμου Απο-
στράτων Αξιωματικών του Κυπριακού
Στρατού.

Ο Μπόρις Τζόνσον ήταν πάντα ξεκάθαρος ότι το Η.Β. μπορεί να ανοίγει ένα νέο κεφάλαιο στην εθνική του ιστορία, αλ-
λά θα συνεχίσουμε να επωμιζόμαστε τις ευθύνες μας ως μιας δύναμης λύσης προβλημάτων για το καλό του κόσμου.

Το πλαίσιο της Νέας Στρατηγικής Αντίληψης του ΝΑΤΟ
και η πολιτική διαβούλευση με την Ευρωπαϊκή Ένωση

Του ΚΥΡΙΑΚΟΥ Ν. ΠΟΧΑΝΗ

<<<<<<

«Η Ομάδα των «δέκα»
του ΝΑΤΟ είναι κατηγο-
ρηματική: Κοιτάζοντας
προς το 2030, το ΝΑΤΟ
και η Ε.Ε. θα πρέπει να
αναβιώσουν ένα κοινό
όραμα διατλαντικής
ενότητας απέναντι στις
παγκόσμιες απειλές,
ακόμη και όταν παρέ-
χουν χώρο για συνεχή
πολιτικό πλουραλισμό
και εμπορικό ανταγωνι-
σμό στις τάξεις τους».

Σε ό,τι αφορά στις συστάσεις της η Ομάδα καταρχάς επισημαίνει ότι στην επόμενη Σύνοδο Κορυφής του ΝΑΤΟ θα ήταν χρήσιμο για τους αρχηγούς κρατών και
κυβερνήσεων του ΝΑΤΟ και της Ε.Ε. να συναντηθούν, όπως συμφωνήθηκε, για να επανεξετάσουν την τρέχουσα κατάσταση.



Η εμπειρία ενημέρωσης
της νέας εποχής

Η ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ ΤΗΣ ΚΥΡΙΑΚΗΣ στο κινητό σου με συνδρομή
μετά από μια βδομάδα δωρεάν δοκιμή.

Η πρώτη και μοναδική εφημερίδα της Κύπρου με συνδρομή στο κινητό μέσω του appstore σου, εύκολα με ένα κλικ. 

Διάβασε όλα τα θέματα της εφημερίδας με κορυφαία προσαρμοσμένη εμπειρία στην οθόνη του κινητού ή του τάμπλετ σου,
είτε ως κείμενα στην οθόνη σου είτε κατέβασε το pdf της εφημερίδας όπως τυπώνεται στο χαρτί.

Κατέβασε τώρα την κορυφαία εφαρμογή ειδήσεων της Κύπρου
και ζήσε την εμπειρία ενημέρωσης της νέας εποχής

Η αλήθεια είναι στη γνώση. 
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΑΝΔΡΕΣΤΙΝΟΥ Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Η μετάλλαξη της Μέσης Ανατολής

Ε ίναι αδιαμφισβήτητο το γεγο-
νός ότι ο χρόνος επιφέρει βα-
θιές αλλαγές, μεταξύ άλλων,

σε καταστάσεις, ηγεσίες και στό-
χους, με αποτέλεσμα μέσα σε συγ-
κεκριμένους χώρους να δημιουρ-
γούνται νέα στρατηγικά δεδομένα
για τις κυβερνήσεις των κρατών
της περιοχής. Αυτή τη θεώρηση
απαιτεί και το πολιτικό δόγμα ανά-
λυσης “dansletempsetdansl’espace”
(μέσα στο χρόνο και τον χώρο). Στη
Μέση Ανατολή, αυτός, λοιπόν, ο
παράγοντας χρόνος οδήγησε σε μία
εντυπωσιακή μετάλλαξη των συ-
σχετισμών που γνωρίζαμε. Η ανά-
λυση που ακολουθεί το αποδεικνύει
περίτρανα, στη βάση της συμπερι-
φοράς των δυνάμεων της περιοχής
και του ανταγωνισμού που υπάρχει
μεταξύ αραβικών χωρών (Σαουδική
Αραβία, ΗΑΕ, Μπαχρέιν και Κατάρ),
Ισραήλ, Ιράν και Τουρκίας για αύ-
ξηση της επιρροής τους στη Μέση
Ανατολή. Ακόμη και οι ΗΠΑ, που
πολλοί τη θεωρούν απούσα από την
περιοχή, παραμένει ενεργός παίκτης,
όπως θα δούμε πιο κάτω.

Παραδοσιακά η Σαουδική Αραβία
ασκεί ηγετικό ρόλο στον σουνιτικό
αραβικό κόσμο, που βασίζεται στον
πετρελαϊκό της πλούτο, στο γεγονός
ότι είναι ο θεματοφύλακας των ιερών
πόλεων της Μέκκας και Μεδίνας
και στην πλεονεκτική γεωγραφική
της θέση, και εκδηλώνεται με μία
πολιτική έντονης καταδίκης των
προσαρτήσεων παλαιστινιακών
εδαφών από το Ισραήλ, υποστήριξης
του παλαιστινιακού αγώνα και αν-
τιμετώπισης του σιιτικού Ιράν.

Πρόσφατα, η μείωση των τιμών του
πετρελαίου, ο πόλεμος στην Υεμένη
με τις συνέπειες του και οι έξυπνες
κινήσεις εξωτερικής πολιτικής των
ΗΑΕ και του Μπαχρέιν να ομαλο-
ποιήσουν τις σχέσεις τους με το Ισ-
ραήλ οδήγησαν τη Σαουδική Αραβία
να κάνει δεύτερες σκέψεις και να
διερευνήσει την πιθανότητα ομα-
λοποίησης των σχέσεών της με το
Ισραήλ και το Κατάρ. Σχετικά, θα
πρέπει να αναφερθεί ότι τα Εμιράτα
ενεργά υποστηρίζουν τον Εθνικό
Στρατό στη Λιβύη εναντίον της Κυ-
βέρνησης Εθνικής Συμφωνίας που
υποστηρίζει  η Τουρκία και το Κατάρ,
προστατεύουν στην ενίσχυση των
δεσμών του Κόλπου με το Φόρουμ
Φυσικού Αερίου της Ανατολικής
Μεσογείου εναντίον του τουρκικού
επεκτατισμού στη Μεσόγειο, και
έχουν πετύχει μια συμφωνία με το
Ισραήλ για τη μεταφορά πετρελαίου
στα λιμάνια Εϊλάτ και Ασκελόν του
Ισραήλ. Τα εμφανή πολιτικά και οι-
κονομικά οφέλη από μία προσέγγιση
με το Ισραήλ οδήγησαν το Ριάντ σε
συνομιλίες με τις ΗΠΑ για επίτευξη
αυτού του σκοπού. Ήδη από τις αρ-
χές Δεκεμβρίου του 2020 αμερικα-
νική αντιπροσωπεία επισκέφθηκε
το Ριάντ, επιζητώντας όχι μόνο δι-
πλωματική ομαλοποίηση με το Ισ-
ραήλ, αλλά και τερματισμό της κρί-
σης που άρχισε το 2017 μεταξύ των
χωρών του Κόλπου και του Κατάρ,
εξέλιξη που θα συμβάλει στην πε-
ριφερειακή σταθερότητα και θα ενι-
σχύσει τις προσπάθειες των ΗΠΑ
για τη δημιουργία ενός κοινού με-
τώπου κατά του Ιράν. Λέγεται, μά-

λιστα, ότι έγινε υπαινιγμός από ΗΠΑ
και Ισραήλ ότι θα μπορούσε να συ-
ζητηθεί κοινή φύλαξη του μουσουλ-
μανικού ιερού τεμένους Αλ-Ακσα
στην Ιερουσαλήμ, κάτι που θα αύ-
ξανε το γόητρο της Σαουδικής Αρα-
βίας ως θρησκευτικού θεματοφύ-
λακα του παγκόσμιου Ισλαμισμού
και θα έδινε στο Ριάντ την ευκαιρία
να προβληθεί ως διαμεσολαβητής
για μια ισραηλο-παλαιστινιακή συμ-
φωνία ειρήνης.

Μια τέτοια εξέλιξη θα είχε ως
αποτέλεσμα την απομόνωση δύο
ανταγωνιστών στην περιοχή, του
Ιράν και της Τουρκίας. Το Ιράν με
τον άξονα Τεχεράνης, Βαγδάτης
και Χεσμπολάχ, τον προσεταιρισμό
των Σιιτών του Ιράκ και την υπο-
στήριξη των Χούτις στην Υεμένη
ανέπτυξε μια στρατηγική επιρροή
στη Μέση Ανατολή, που στόχο έχει
πρωτίστως το Ισραήλ και δευτε-

ρευόντως τη Σαουδική Αραβία. Οι
αλλαγές, λοιπόν, που έχουν γίνει
δημιουργούν δυσκολίες στο Ιράν,
γιατί εκτός των κυρώσεων και της
εσωτερικής αναταραχής, η συμπό-
ρευση των Αράβων με το Ισραήλ,
απομονώνει το Ιράν, ενώ στο πα-
ρελθόν ήταν το Ισραήλ που αντι-
μετώπιζε την εχθρότητα των αρα-
βικών κρατών. Βεβαίως, αντιδρών-
τας το Ιράν, θα μπορούσε να προ-
βάλει τον εαυτό του ως το μόνο υπε-
ρασπιστή των Παλαιστινίων και
τον μόνο γνήσιο εχθρό του Ισραήλ
που θέλει να εξαλείψει από τον χάρ-
τη, αναπτύσσοντας το πυρηνικό
του πρόγραμμα, που πρόσφατα απο-
φάσισε να ενισχύσει με την παρα-
γωγή εμπλουτισμένου ουρανίου κα-
τά 20%.

Η Τουρκία, για άλλους λόγους,
αποτελεί πρόκληση για τους Άραβες,
όσο και το Ισραήλ. Συνοπτικά, θα
μπορούσαμε να απαριθμήσουμε τις
νεο-οθωμανικές φιλοδοξίες του Ερν-
τογάν, τη στρατιωτική παρουσία
της Τουρκίας στην περιοχή, τις επε-
κτατικές της διαθέσεις, την υπο-
στήριξη στη Μουσουλμανική Αδελ-
φότητα, τη συνειδητή της προσπά-
θεια για διεθνή επιρροή, όπως κα-
ταμαρτυρείται από τη στρατιωτική
της παρουσία στην Κύπρο, τη Συρία,
το Ιράκ, το Κατάρ, τη Λιβύη, το
Αζερμπαϊτζάν, την Αλβανία και
άλλες επτά χώρες στο πλαίσιο του
ΝΑΤΟ και του ΟΗΕ. Ιδίως για τη Σα-
ουδική Αραβία και την Αίγυπτο, η
προβολή του Ερντογάν ως ηγέτη
του μουσουλμανικού κόσμου απο-
τελεί ανάθεμα. Όσον αφορά στο

Ισραήλ, η αντιπαλότητα αρχίζει από
την προσπάθεια της Τουρκίας να
παραβιάσει τον αποκλεισμό της Γά-
ζας το 2010, και τρέφεται από τις
προσπάθειες του Ερντογάν να πα-
ρουσιάζεται ως προασπιστής της
παλαιστινιακής υπόθεσης. Πιο πρό-
σφατα ακόμη, τον Σεπτέμβριο του
2020, η Τουρκία μεσολάβησε για
τη συμφιλίωση της Χαμάς και της
Φάταχ για να ενισχύσει το μέτωπο
κατά το Ισραήλ, κατηγορώντας το
για τις προσαρτήσεις παλαιστινια-
κών εδαφών και τις συνεννοήσεις
του Ισραήλ με τις χώρες του Κόλπου
για αντιμετώπιση των τουρκικών
κινήσεων στις θάλασσες της Ανα-
τολικής Μεσογείου. Τελευταία, τα
διπλωματικά ανοίγματα του Ερν-
τογάν προς το Ισραήλ δεν φαίνεται
ότι μπορούν να επιτύχουν, γιατί
στη συγκεκριμένη συγκυρία, οι Άρα-
βες μετρούν περισσότερο για το Ισ-
ραήλ.

Το ίδιο επιβεβαιώνει και η πρό-
σφατη αμυντική συμφωνία Ελλά-
δας-Ισραήλ που αποτελεί αρνητική
απάντηση στα ανοίγματα Ερντογάν
που μάλλον αποσκοπούν στο να ρί-
ξει γέφυρες προς τη νέα αμερικανική
διοίκηση Μπάιντεν.

Ερχόμενος τώρα στο άλλο σκέλος
των διπλωματικών προσπαθειών
ΗΠΑ και Σαουδικής Αραβίας για τη
δημιουργία μετώπου κατά του Ιράν
που αφορά στο Κατάρ, παρατηρούμε
ότι τα πράγματα είναι πιο περίπλοκα.
Ο λόγος είναι διότι, μετά την κρίση
του 2017 και τον αποκλεισμό του
Κατάρ από αέρος, ξηράς και θαλάσ-
σης, η Ντόχα ομαλοποίησε τις σχέ-

σεις της με το Ιράν και κατέστη ο
πιο αξιόπιστος σύμμαχος της Τουρ-
κίας στην οποία παραχώρησε στρα-
τιωτική βάση, προσφέρει οικονομική
βοήθεια, και ενισχύει τις εμπορικές
της σχέσεις. Φαίνεται, όμως, ότι οι
προσπάθειες των διαμεσολαβητών
Κουβέιτ και ΗΠΑ βρίσκονται σε
καλό δρόμο. Ήδη, το πρώτο βήμα
έγινε πρόσφατα με την απόφαση
της Σαουδικής Αραβίας να ανοίξει
τα σύνορά της στο Κατάρ, όπως
ανακοίνωσε ο ΥΠΕΞ του Κουβέιτ.
Η διαμεσολάβηση συνεχίζεται για
τη λύση της διαφοράς και με την
Αίγυπτο, τα ΗΑΕ και το Μπαχρέιν,
που μαζί με τη Σαουδική Αραβία
διέκοψαν διπλωματικές, εμπορικές
και ταξιδιωτικές σχέσεις με το Κα-
τάρ, το 2017. 

Αυτές, λοιπόν, είναι οι αλλαγές
στο σκηνικό της Μέσης Ανατολής
που ενδιαφέρουν ιδιαιτέρως την
Κύπρο. Αποτελεί καλό οιωνό το ότι
η Κύπρος έχει άριστες σχέσεις τόσο
με τους Άραβες, όσο και το Ισραήλ,
ιδίως αυτή την περίοδο των ριζικών
αλλαγών στους γεωστρατηγικούς
συσχετισμούς που συντελούνται
στην περιοχή μας. Οι προσπάθειες
της διπλωματίας μας για περαιτέρω
ενίσχυση αυτών των σχέσεων βρί-
σκονται σε καλό δρόμο, θα πρέπει,
όμως να ληφθεί σοβαρά υπόψη και
ο παράγοντας Τζο Μπάιντεν, που
θα επιδιώξει να αναλάβει και πάλι
πρωτεύοντα ρόλο στα τεκταινόμενα
στη Μέση Ανατολή. 

Ο δρ Ανδρεστίνος Ν. Παπαδόπουλος
είναι Πρέσβης ε.τ.

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Τουρκία και Μεγάλη Βρετανία προ-
χωρούν στη σύσφιξη των σχέσεών
τους σε πολλά πεδία και αρκετοί εί-
ναι εκείνοι που τονίζουν αυτή τη
νέα συνεργασία των δύο χωρών. Οι
εμπορικές συναλλαγές Η.Β. και Τουρ-
κίας, παρά τη συνεχιζόμενη παν-
δημία και κρίση που πλήττει κυρίως
την τουρκική οικονομία, δεν έχουν
επηρεαστεί. Την ίδια στιγμή, Άγκυρα
και Λονδίνο συνεργάζονται στενά
και στο πεδίο της αμυντικής διπλω-
ματίας, με τα κοινά οικονομικά κέρ-
δη και αμυντικά συμφέροντα να
πλαισιώσουν τις συντονισμένες κι-
νήσεις των δύο χωρών στο πεδίο
της διπλωματίας. Η Μόσχα, η οποία
την προηγούμενη πενταετία κατά-
φερε να αναπτύξει διάλογο και συ-
νεργασία με την Άγκυρα σε αρκετά
πεδία, δεν βλέπει με καλό μάτι τη
σύσφιξη των σχέσεων Άγκυρας-
Λονδίνου. Στον απόηχο του πολέμου
στον Καύκασο, Ρώσοι αναλυτές
προβάλλουν την άποψη ότι Βρετανία
και Τουρκία οικοδομούν στρατηγική
συμμαχία σε μια μεγάλη γεωγραφική
περιοχή που απλώνεται από την
Κεντρική Ασία μέχρι τα παράλια
της Ανατολικής Μεσογείου. Σύμ-
φωνα με τους Ρώσους αναλυτές, η
συγκεκριμένη συμμαχία στρέφεται
πρωτίστως κατά της Μόσχας. Επί-
σης, ανταγωνίζεται στο ενεργειακό
πεδίο τον νέο άξονα συνεργασίας
Ελλάδας-Κύπρου-Ισραήλ. 

Νέα εμπορική συμφωνία 
Σχεδόν παράλληλα με τον τερ-

ματισμό της διαδικασίας του «Bre-
xit», δηλαδή την τελική έξοδο της
Μεγάλης Βρετανίας από την Ευρω-
παϊκή Ένωση (Ε.Ε.), η Άγκυρα προ-
χώρησε στην ανάληψη μιας σημαν-
τικής πρωτοβουλίας, η οποία έρχεται
να εξασφαλίσει το μέλλον των τουρ-
κο-βρετανικών εμπορικών συναλ-

λαγών. Λονδίνο και Άγκυρα υπέ-
γραψαν μια νέα συμφωνία ελεύθε-
ρου εμπορίου, η οποία ουσιαστικά
διαιωνίζει το ευρωπαϊκό καθεστώς
της τελωνειακής ένωσης στις εμ-
πορικές σχέσεις Βρετανίας-Τουρκίας. 

Με τη νέα συμφωνία, η οποία
τέθηκε σε ισχύ την 1η Ιανουαρίου
2021, η Βρετανία θα εξακολουθήσει
να παρέχει ευνοϊκό φορολογικό-τε-
λωνειακό πλαίσιο στα τουρκικά
προϊόντα, όπως συνέβη κατά την
περίοδο της συμμετοχής της στην
Ε.Ε. Την ίδια στιγμή, τα βρετανικά
προϊόντα θα έχουν προνομιακή με-
ταχείριση στην τουρκική αγορά.
Πρόκειται για την πέμπτη συμφωνία
ελεύθερου εμπορίου που υπέγραψε
η Τουρκία με μια αναπτυγμένη οι-
κονομία κατά την τελευταία περίοδο.
Προηγουμένως, η Τουρκία υπέγραψε
παρόμοιες συμφωνίες με την Ιαπω-
νία, τον Καναδά, την Ελβετία και
τη Νορβηγία. 

Σύμφωνα με τα επίσημα δεδο-
μένα του τουρκικού κράτους, η νέα
συμφωνία έρχεται να εξασφαλίσει
την πρωτοκαθεδρία που διαδραμα-
τίζει το βρετανικό κεφάλαιο στην
τουρκική οικονομία. Το 2019, δη-
λαδή πριν την πανδημία του κορω-

νοϊού, η Βρετανία αποτέλεσε τη
δεύτερη μεγαλύτερη πύλη για τις
τουρκικές εξαγωγές. Η Τουρκία εξά-
γει στη Βρετανία χρυσό, είδη εν-
δυμασίας, υφάσματα, ηλεκτρικά
και ηλεκτρονικά ήδη, οχήματα, είδη
μετάλλου. Μεγάλες τουρκικές επι-
χειρήσεις όπως η «Eczac ba »,
«Beko» δραστηριοποιούνται στη
βρετανική αγορά. Την ίδια ώρα,
βρετανικές εταιρείες, όπως λ.χ. η
«Vodafone» και διάφορες φαρμα-
κευτικές επιχειρήσεις διαδραματί-
ζουν σημαντικό ρόλο στην τουρκική
αγορά. 

Η αμυντική βιομηχανία
Παράλληλα με τις κερδοφόρες

εμπορικές συναλλαγές, το τελευταίο
διάστημα η προσοχή του Λονδίνου
και της Άγκυρας είναι στραμμένη
και σε ένα άλλο πεδίο, σε αυτό της
αμυντικής βιομηχανίας. Όπως δεί-
χνουν οι τελευταίες πληροφορίες
που έχει στη διάθεσή της η «Κ»,
Τουρκία και Βρετανία τη δεκαετία
του 2010 πραγματοποίησαν σημαν-
τικά βήματα προς την κατεύθυνση
της ενίσχυσης της συνεργασίας
τους και σε αυτό το πεδίο. Πιο συγ-
κεκριμένα, από τις αρχές της προ-
ηγούμενης δεκαετίας, οι συναλλαγές
Τουρκίας-Βρετανίας στο πεδίο της
αμυντικής βιομηχανίας άρχισαν να
παρουσιάζουν ένα αξιοσημείωτο
άλμα. Πριν από τα μέσα της δεκαε-
τίας, το μέγεθος των συναλλαγών
είχε ξεπεράσει ήδη το 1 δισ. λιρών
Αγγλίας. Πρόκειται για την περίοδο
που η βρετανική και η τουρκική
αμυντική βιομηχανία ένωσαν τις
δυνάμεις τους για κοινές καινοτο-
μίες. Τουρκία και Βρετανία εστίασαν
σε κοινά εγχειρήματα, όπως λ.χ. για
δημιουργία νέας γενιάς στρατιωτι-
κών αεροπορικών οχημάτων και
τεχνολογιών σε μια περίοδο που η
Άγκυρα δεχόταν από τη διεθνή κοι-
νή γνώμη έντονη κριτική σε θέματα

δημοκρατίας, ανθρωπίνων δικαιω-
μάτων και βασικών ελευθεριών. Η
στενή συνεργασίατων δύο νατοϊκών
δυνάμεων στο πεδίο της αμυντικής
βιομηχανίας συνεχίστηκε και μετά
το αποτυχημένο πραξικόπημα. 

Αξίζει να σημειωθεί ότι πρόσφατα
τόσο στη Βρετανία όσο και στην
Τουρκία ακούστηκαν φωνές και
απόψεις, οι οποίες δεν συμφωνούν
με την ιδέα της περαιτέρω σύσφιξης
των σχέσεων των δύο χωρών στα
πεδία της οικονομίας και της αμυν-
τικής βιομηχανίας. Η «Observer»,
σε άρθρο γνώμης που φιλοξένησε
πρόσφατα, ασκεί κριτική στην κυ-
βέρνηση του Μπόρις Τζόνσον με
το σκεπτικό ότι «θυσιάζει τις θεμε-
λιώδεις δημοκρατικές αξίες και
αρχές της Βρετανίας στον βωμό των
οικονομικών και στρατηγικών συμ-
φερόντων». Την ίδια περίοδο, στην
Τουρκία, η φιλοκυβερνητική εφη-
μερίδα «Ακίτ» εξέφρασε ενστάσεις
για τη στενή συνεργασία των δύο
νατοϊκών δυνάμεων με το σκεπτικό
ότι από την περίοδο της διάλυσης
της Οθωμανικής Αυτοκρατορίας,
το Λονδίνο ακολούθησε «διπρόσωπη
στρατηγική» στις σχέσεις της με
την Τουρκία. 

Κοινό διπλωματικό μέτωπο
Η νέα εμπορική συμφωνία Τουρ-

κίας-Βρετανίας και η σύσφιξη των

σχέσεων Άγκυρας-Λονδίνου στο
πεδίο της αμυντικής βιομηχανίας
παρά τις ενστάσεις των Τούρκων
και Βρετανών αναλυτών, έρχονται
σε μια στιγμή που ένας Βρετανός
διπλωμάτης, ο Ρίτσαρντ Μουρ, ο
οποίος διατηρεί φιλικές σχέσεις με
τον πρόεδρο της Τουρκίας, ανα-
λαμβάνει τη διεύθυνση της βρετα-
νικής υπηρεσίας πληροφοριών
«MI6», τις βρετανικές μυστικές υπη-
ρεσίες που ασχολούνται με εξωτε-
ρικά ζητήματα. Ο Ρίτσαρντ Μουρ,
που υπηρέτησε ως πρέσβης της
Μεγάλης Βρετανίας στην Άγκυρα
(γνωρίζει τουρκικά και δηλώνει
οπαδός της τουρκικής ομάδας «Μπε-
σίκτας»), έχει μεγάλη πείρα σε θέ-
ματα Άπω Ανατολής, Τουρκίας και
μουσουλμανικών χωρών, πρόκειται
να διαδραματίσει πρωταγωνιστικό
ρόλο στη λήψη σημαντικών απο-
φάσεων της βρετανικής εξωτερικής
πολιτικής. 

Οι πληροφορίες της «Κ» δείχνουν
ότι η σχέση του νέου διοικητή της
ΜΙ6 με την Τουρκία έχει τις ρίζες
της στη δεκαετία του 1990, όταν
«πέρασε» και η σημερινή επικεφα-
λής της αμερικανικής «CIA», Gina
Haspel. Ο κ. Μουρ διατηρεί προ-
σωπικές σχέσεις με τον Ρετζέπ Τα-
γίπ Ερντογάν και έχει διοργανώσει
τις πρόσφατες επισκέψεις του Τούρ-
κου προέδρου στο Λονδίνο, καθώς

και την επίσκεψη του κ. Τζόνσον
στην Άγκυρα. 

Σημειώνεται ότι τις προηγούμε-
νες εβδομάδες, στον απόηχο του
πολέμου του Καραμπάχ, ο ρωσικός
Τύπος εστίασε στον σκοτεινό πα-
ρασκηνιακό ρόλο του κ. Μουρ στην
ευρύτερη περιοχή. Στον ρωσικό
Τύπο διέρρευσε η πληροφορία ότι
ο Βρετανός διπλωμάτης την προ-
ηγούμενη περίοδο, χρησιμοποιών-
τας τις διασυνδέσεις του στην Άγ-
κυρα, ανέπτυξε σχέσεις με την πο-
λιτική και οικονομική ελίτ του
Αζερμπαϊτζάν και όλα αυτά τη στιγ-
μή που σύμφωνα πάντα με πληρο-
φορίες-διαρροές της Μόσχας, στον
πόλεμο του Καραμπάχ «ενεργοποι-
ήθηκαν» μηχανισμοί του Λονδίνου
υπέρ του Αζερμπαϊτζάν. Οι Ρώσοι
αναλυτές θεωρούν ότι αυτή δεν εί-
ναι μια τυχαία εξέλιξη, καθώς η
βρετανική πλευρά «ποντάρει» πο-
λυδιάστατα στον τουρκικό παρά-
γοντα για να πλήξει τα ρωσικά συμ-
φέροντα από την Κεντρική Ασία
μέχρι τα παράλια της Λιβύης. Ο ρω-
σικός Τύπος συμπληρώνει ότι η
βρετανοτουρκική συμμαχία στρέ-
φεται και κατά του ενεργειακού
άξονα Ελλάδας-Κύπρου-Ισραήλ, κα-
θώς το Λονδίνο παρατηρεί με προ-
βληματισμό τον αποκλεισμό του
από το νέο ενεργειακό πλαίσιο που
αναδύεται στην Α. Μεσόγειο. 

<<<<<<

Aπό τις αρχές Δεκεμβρί-
ου του 2020 αμερικανι-
κή αντιπροσωπεία επι-
σκέφθηκε το Ριάντ, επι-
ζητώντας όχι μόνο δι-
πλωματική ομαλοποί-
ηση με το Ισραήλ, αλλά
και τερματισμό της κρί-
σης που άρχισε το 2017
μεταξύ των χωρών του
Κόλπου και του Κατάρ.

<<<<<<

Ο Βρετανός διπλωμάτης
Ρίτσαρντ Μουρ, ο οποίος
διατηρεί φιλικές σχέσεις
με τον πρόεδρο της Τουρ-
κίας, αναλαμβάνει τη δι-
εύθυνση της βρετανικής
υπηρεσίας πληροφοριών
«MI6», τις βρετανικές
μυστικές υπηρεσίες που
ασχολούνται με εξωτερι-
κά ζητήματα. 

Πολυδιάστατη
βρετανο-τουρκική
συμμαχία
Η Μόσχα δεν βλέπει με καλό μάτι την περαιτέρω σύσφιξη
των εμπορικών και άλλων σχέσεων μεταξύ Άγκυρας και Λονδίνου

Παράλληλα με τις κερδοφόρες εμπορικές συναλλαγές, το τελευταίο διάστημα η προσοχή του Λονδίνου και της Άγκυ-
ρας είναι στραμμένη και σε ένα άλλο πεδίο, σε αυτό της αμυντικής βιομηχανίας.
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Συνέντευξη στον ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟ

Με ειλικρινή βούληση, εποικοδο-
μητική διάθεση, αλλά και τη γνώση
ότι η Τουρκία δεν είναι ούτε η χώρα
με τις ευρωπαϊκές φιλοδοξίες του
2000 ούτε εκείνη των διερευνητικών
του 2016, θα προσέλθει η Αθήνα
στον διάλογο, επισημαίνει στη ση-
μερινή συνέντευξή του στην «Κ» ο
υπουργός Εξωτερικών Νίκος Δέν-
διας. Αναφερόμενος στο διπλωμα-
τικό «άνοιγμα» της Αθήνας έξω από
τα συνήθη όρια, ο κ. Δένδιας τονίζει
ότι η Ελλάδα διευρύνει τον στρα-
τηγικό ορίζοντά της, ενισχύοντας
όμως και τις παραδοσιακές σχέσεις
της. Γι’ αυτό και –όπως λέει– προ-
σβλέπει στη συνάντησή του με τον
νέο Αμερικανό ομόλογό του Αντονι
Μπλίνκεν, αλλά και στην ολοκλή-
ρωση των διαπραγματεύσεων για
μια πολυετή Συμφωνία Αμοιβαίας
Αμυντικής Συνεργασίας με τις ΗΠΑ.
Ως προς το περιεχόμενο της συμ-
φωνίας αυτής, όπως σημειώνει, δεν
θα συνίσταται στη δημιουργία βά-
σεων ψυχροπολεμικής λογικής, αλλά
θα είναι προσαρμοσμένη στα ση-
μερινά δεδομένα. Ο κ. Δένδιας εκτι-
μά, επίσης, ότι το συνυποσχετικό
ανάμεσα σε Ελλάδα και Αλβανία
για προσφυγή στο Διεθνές Δικα-
στήριο της Χάγης, σχετικά με την
οριοθέτηση θαλασσίων ζωνών, θα
είναι έτοιμο μετά τις εκλογές της
25ης Απριλίου στη γειτονική χώρα.
Ως προς την επέκταση των χωρικών
υδάτων, πέρα από το Ιόνιο, ο υπουρ-
γός Εξωτερικών επισημαίνει ότι θα
γίνει και σε άλλες περιοχές της χώ-
ρας όταν κριθεί σκόπιμο. 

– Το 2020 ήταν μια δύσκολη χρο-
νιά, ωστόσο στο σκέλος της εξω-
τερικής πολιτικής έγιναν ση-
μαντικές συμφωνίες. Πιστεύετε
ότι το 2021 μπορεί να αποτελέσει
έτος-ορόσημο και για περαιτέρω
εξελίξεις, και αν ναι, ποιες;

– Συμφωνώ με την παρατήρησή
σας. Οταν ξεκίνησε η περασμένη
χρονιά, ουδείς μπορούσε να φαν-
ταστεί ότι θα εξελισσόταν με τον
τρόπο αυτό, με τους περιορισμούς
που επέβαλε η πανδημία. Παρά τις
αντίξοες συνθήκες, καταφέραμε
αρκετά. Κλείσαμε εκκρεμότητες
που ήταν ανοικτές για δεκαετίες.
Υπογράψαμε τρεις ιδιαιτέρως ση-
μαντικές συμφωνίες. Δύο που αφο-
ρούν τις θαλάσσιες ζώνες με την
Ιταλία και την Αίγυπτο. Μία τρίτη,
που αφορά την πρωτοποριακή συ-
νεργασία στην εξωτερική πολιτική
και στην άμυνα με τα Ηνωμένα Αρα-
βικά Εμιράτα. 

Παράλληλα συμφωνήσαμε με
την Αλβανία να επιλυθεί το ζήτημα
των θαλασσίων ζωνών στο Διεθνές
Δικαστήριο της Χάγης, σύμφωνα
με τους κανόνες του διεθνούς δι-
καίου και ειδικότερα της Σύμβασης
για το Δίκαιο της Θάλασσας (UN-
CLOS). Τέλος, προχωρήσαμε στις
απαραίτητες ενέργειες για την επέ-
κταση των χωρικών υδάτων μας
στα 12 μίλια στο Ιόνιο. Είναι καλό
να καταστεί κοινή συνείδηση, κύριε
Νέδο, ότι παρά τη μεμψιμοιρία ορι-
σμένων, η κυβέρνηση Μητσοτάκη
αντιμετώπισε με επαρκή αυτοπε-

ποίθηση πολύμορφες προκλήσεις
και υβριδικές απειλές τη χρονιά που
πέρασε. Κατέληξε σε συμφωνίες
που κατοχυρώνουν τα εθνικά συμ-
φέροντα και διεύρυνε τις συνεργα-
σίες της με σειρά άλλων κρατών. 

Αυτήν την προσέγγιση, η οποία
συνιστά διεύρυνση του στρατηγικού
ορίζοντα σε σχέση με το παρελθόν,
επιδιώκουμε να υπηρετήσουμε και
να συνεχίσουμε το 2021. Η χώρα
μας δεν παραμένει όμηρος ρητορι-
κών επιδιώξεων μηδενικού αποτε-
λέσματος ή συνεχούς αναβλητικό-
τητας. Κατοχυρώνει με συμφωνίες
τα δικαιώματά της και τα εθνικά
της συμφέροντα. To 2021 θα συνε-
χίσουμε πάνω στις βάσεις αυτές.
Αναπτύσσοντας τις διμερείς σχέσεις,
τα τριμερή - πολυμερή σχήματα και
με μια ιδιαίτερα ενεργή παρουσία
στους διεθνείς οργανισμούς.
– Πώς θα το πετύχετε αυτό; Με
ποιες συγκεκριμένες ενέργειες
και πρωτοβουλίες;

– Θα προωθήσουμε τις διμερείς
μας σχέσεις επιδιώκοντας κατ’ αρχάς
σημαντικές συμφωνίες. Με τις ΗΠΑ,
την επικαιροποίηση της συμφωνίας
Αμοιβαίας Αμυντικής Συνεργασίας.
Με τη Σαουδική Αραβία, από κοινού
με το υπουργείο Εθνικής Αμυνας
και τον υπουργό Νίκο Παναγιωτό-
πουλο, τη συμφωνία για τη συνερ-
γασία στον αμυντικό τομέα. Με τη
Γαλλία, για την εμβάθυνση της συ-
νεργασίας μας. Την επόμενη εβδο-
μάδα θα επισκεφθώ την Ιταλία και
την Πορτογαλία. Ακολουθεί επίσκε-
ψη στο Βέλγιο. Και λίγο αργότερα
τις χώρες της Βαλτικής. Αυτά μόνο
στους πρώτους μήνες. Θα αναπτύ-
ξουμε, επίσης, το νέο πλαίσιο συ-
νεργασίας με το Ηνωμένο Βασίλειο.
Παράλληλα, ανοίγουμε ευρύτερους
ορίζοντες και δημιουργούμε νέους

διαύλους με αναδυόμενες δυνάμεις
και χώρες στην Ασία και στην Αφρι-
κή, όπως με την Ινδία και την Κένυα.
Οι δύο αυτές χώρες είναι εδώ και
λίγες ημέρες μέλη του Συμβουλίου
Ασφαλείας του ΟΗΕ. Αναπτύσσουμε
τις πρωτοβουλίες αυτές, χωρίς, όμως,
να παραμελούμε την άμεση γειτονιά
μας. Στα Δυτικά Βαλκάνια έχουμε
πολύ σημαντικό ρόλο να επιτελέ-
σουμε στην κατεύθυνση της εμπέ-
δωσης της σταθερότητας και της
ειρήνης. Τόσο μέσω της συνεχούς
στήριξης της ευρωπαϊκής πορείας
τους όσο και μέσω της ενεργού συμ-
μετοχής και συνεισφοράς σε περι-
φερειακές πρωτοβουλίες. Σκοπός
μας είναι η ενσωμάτωση των χωρών
των Δυτικών Βαλκανίων στην ευ-
ρωπαϊκή οικογένεια. Και παράλληλα
η προστασία τους από τη διείσδυση
εξτρεμιστικών δικτύων και νεοο-
θωμανικών αντιλήψεων. Στην προ-
σπάθεια αυτή συμβάλλουν και οι
φίλα προσκείμενες προς τις θέσεις
μας μουσουλμανικές χώρες της ευ-
ρύτερης περιοχής, με τις οποίες οι-
κοδομούμε μια σταθερή και ειλι-
κρινή σχέση, φιλοδοξώντας να γί-
νουμε η «γέφυρα» συνεργασίας με
τις χώρες με χριστιανικό πληθυσμό.
Για να πετύχουμε τους στόχους αυ-
τούς, έχουμε αναπτύξει μια ιδιαι-
τέρως ενεργή παρουσία. 

Ο πρωθυπουργός της Αλβανίας
κ. Ράμα ήταν στην Αθήνα για ιδιω-

τική επίσκεψη πριν από δύο ημέρες.
Ο υπουργός της Βόρειας Μακεδονίας
κ. Οσμάνι θα επισκεφθεί την Αθήνα
την επόμενη εβδομάδα. Στο πλαίσιο
της επίσκεψης αυτής, θα υπογρα-
φούν τρία μνημόνια συνεργασίας,
που υποδηλώνουν την προσήλωσή
μας στην ενδυνάμωση των διμερών
σχέσεων. Παράλληλα, έχουν ξεκι-
νήσει οι διεργασίες για την περαι-
τέρω ενίσχυση της παρουσίας μας
στο Κόσοβο. Στη Βοσνία-Ερζεγοβίνη
αναλαμβάνουμε, επίσης, πρωτο-
βουλίες εντός της Ευρωπαϊκής Ενω-
σης για τη δημιουργία πλαισίου
σταθερότητας και κυβερνησιμότη-
τας. Θα ενισχύσουμε τις πολυμερείς
πρωτοβουλίες, μαζί με την Κύπρο,
και με τις χώρες της περιοχής που
ενστερνίζονται τις ίδιες αρχές με
εμάς. Την Αίγυπτο, το Ισραήλ, την
Ιορδανία. Και βεβαίως, προσβλέ-
πουμε στην ενίσχυση των σχημάτων
αυτών με άλλες χώρες, όπως τα
Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα και η
Σαουδική Αραβία, αλλά και σημαν-
τικούς παγκόσμιους δρώντες, όπως
η Γαλλία, η Ινδία και, βεβαίως, οι
ΗΠΑ. Τέλος, θα αναπτύξουμε πρω-
τοβουλίες στο πλαίσιο της Ευρω-
παϊκής Ενωσης, του ΟΗΕ, του ΟΑΣΕ,
αλλά και γιατί όχι, ακόμα και στο
πλαίσιο του ΝΑΤΟ. Κύριε Νέδο, η
πανδημία συνεχίζει να δυσχεραίνει
το έργο μας. Αλλά δεν μπορούμε να
σταματήσουμε. Εχουμε υποχρέωση

να υπερασπιστούμε τα εθνικά μας
συμφέροντα. Και θα το επιτύχουμε
αυτό μόνο αν κοιτάμε και πέραν
του στενού μας ορίζοντα  και ανα-
λαμβάνουμε πρωτοβουλίες. Ανοί-
γουμε πόρτες που ήταν για χρόνια
κλειστές. Αυτή την προσπάθεια κα-
ταβάλλει η κυβέρνηση της Νέας
Δημοκρατίας και εγώ, κατά το συν-
ταγματικό μου καθήκον, από τη θέ-
ση του υπουργού Εξωτερικών.
– Ερχεται ως πρώτος νόμος στη
Βουλή η επέκταση των χωρικών
υδάτων στο Ιόνιο στα 12 ν.μ. Εί-
ναι πιθανόν να προχωρήσει κάτι
τέτοιο και στο Αιγαίο;

– Το σχετικό νομοσχέδιο θα ει-
σαχθεί πολύ σύντομα στη Βουλή.
Και θα ψηφιστεί άμεσα. Είναι ορθό
να μην υποτιμάμε τη σημασία του.
Αποτελεί την πρώτη επέκταση ορίων
του ελληνικού κράτους από το 1947,
πάντα με ειρηνικά μέσα και επί τη
βάσει του διεθνούς δικαίου. Η επέ-
κταση αυτή αποτελεί αναφαίρετο
δικαίωμα της χώρας μας. Αλλά ας
επανέλθω στη βασική σας ερώτηση.
Εμείς προετοιμαζόμαστε και για
επέκταση σε άλλες περιοχές της
χώρας. Κάνουμε τα απαραίτητα τε-
χνικά βήματα, για να είμαστε έτοιμοι
όταν κριθεί σκόπιμο να προχωρή-
σουμε. Το πότε θα γίνει αυτό απο-
τελεί πολιτική επιλογή. 
– Συζητήσατε ξανά πρόσφατα
με τον πρωθυπουργό της Αλβα-
νίας. Εκτιμάτε ότι μπορεί να
υπάρχουν εξελίξεις στις συζη-
τήσεις για οριοθέτηση; Επίκειται,
δηλαδή, προσφυγή στη Χάγη;

– Με τον Αλβανό πρωθυπουργό
έχουμε πλέον μια σχέση ειλικρινούς
συνεργασίας. Είχα την ευκαιρία να
μιλήσω εκτενώς μαζί του για όλα
τα διμερή και περιφερειακά ζητή-
ματα, τόσο κατά την επίσκεψή μου

στα Τίρανα όσο και κατά την επί-
σκεψή του στην Αθήνα προχθές.
Αναφορικά με το ζήτημα της προ-
σφυγής στη Χάγη, οι αρμόδιες τε-
χνικές ομάδες συνεχίζουν το έργο
τους. Στόχος είναι το συνυποσχετικό
να υπογραφεί και να υποβληθεί το
συντομότερο εφικτό, εικάζω μετά
τις βουλευτικές εκλογές στην Αλ-
βανία τον Απρίλιο. 

Σημειώνω ότι το σύνολο των αλ-
βανικών πολιτικών δυνάμεων υπο-
στηρίζει ότι το ζήτημα της οριοθέ-
τησης των θαλασσίων ζωνών με-
ταξύ των δύο χωρών θα πρέπει να
επιλυθεί στη βάση του Διεθνούς
Δικαίου της Θάλασσας από το Διε-
θνές Δικαστήριο της Χάγης. Αυτό
ακριβώς λέμε και στους Τούρκους
συνομιλητές μας. Και είναι ιδιαι-
τέρως χρήσιμο να υπενθυμίσω ότι
ο κ. Ράμα αναγνώρισε ότι η Ελλάδα
έχει το αναφαίρετο μονομερές δι-
καίωμα να επεκτείνει τα χωρικά
της ύδατα στα 12 μίλια. Πρόσθεσε,
μάλιστα, ότι η Αλβανία είχε κάνει
το ίδιο πριν από 30 χρόνια. Και άρα
καμία τρίτη χώρα δεν μπορεί να
αντιταχθεί στο δικαίωμα αυτό ή –
προσθέτω– ακόμα περισσότερο να
απειλεί με πόλεμο.   
– Υπάρχει αισιοδοξία ότι μπορεί
να βγει κάτι ουσιαστικό από τις
διερευνητικές επαφές; Θεωρείτε
ότι είναι ειλικρινείς οι προθέσεις
της Αγκυρας για διάλογο; Τι ακρι-
βώς συζητάει η Αθήνα; Η Αγκυρα
απ’ ό,τι φαίνεται διαφωνεί με
την ατζέντα που τίθεται.

– Θα μου επιτρέψετε να αρχίσω
από την τελευταία σας ερώτηση.
Οπως έχουμε τονίσει σε πλείστες
περιπτώσεις, η ατζέντα των διερευ-
νητικών επαφών είναι συγκεκριμένη
και δεν μπορεί να αλλάξει. Ο επό-
μενος γύρος θα είναι ο 61ος. Οι επα-
φές αυτές ξεκίνησαν πριν από δύο
δεκαετίες. Δεν μπορεί ο εις των συ-
νομιλητών να αποφασίσει μονομε-
ρώς τη διεύρυνση της ημερήσιας
διάταξης. Αυτό ισοδυναμεί με προ-
σπάθεια υπονόμευσης των επαφών
αυτών. Αν οι προθέσεις της Αγκυρας
είναι ειλικρινείς, μένει να φανεί.
Εμείς πάντως, οψέποτε επανεκκι-
νήσουν οι επαφές αυτές, θα προ-
σέλθουμε με ειλικρινή βούληση και
εποικοδομητική διάθεση. 

Τώρα, αν με ρωτάτε τι θα προ-
κύψει από τις επαφές αυτές και εάν
διατηρούμε αισιοδοξία, θα σας απαν-
τήσω με ποδοσφαιρικούς όρους:
κάποτε ένας προπονητής ρωτήθηκε
για την πρόβλεψη ενός αγώνα. Και
απάντησε λέγοντας: «Τα προγνω-
στικά στο τέλος του αγώνα μόνο».
Βεβαίως, εμείς ετοιμαζόμαστε για
όλα τα σενάρια, καθώς είναι υπο-
χρέωσή μας. Θα σας πω, όμως, ένα
πράγμα που με προβληματίζει. Η
Τουρκία του 2021 δεν είναι η Τουρ-
κία του 2016, όταν και έγινε ο τε-
λευταίος, μέχρι στιγμής, γύρος των
διερευνητικών επαφών. Και αντί-
στοιχα η σημερινή Τουρκία απο-
κλίνει από την Τουρκία των αρχών
της δεκαετίας του 2000, όταν προ-
σέβλεπε στην ευρωπαϊκή ένταξη.
Αλλά, βέβαια, ουδείς μπορεί να απο-
φασίσει νέα αλλαγή πορείας για λο-
γαριασμό της. Εγώ το εύχομαι από
καρδιάς.    

Αλλη η Τουρκία του 2016 και άλλη του 2021
Ο υπουργός Εξωτερικών της Ελλάδας, Νίκος Δένδιας μιλάει στην «Κ» για τις προοπτικές συνεργασίας με τη νέα ηγεσία των ΗΠΑ

–Τι μπορεί να περιμένει η Αθήνα
από την νέα αμερικανική διοί-
κηση; Γίνεται εσχάτως λόγος
για προσαρμογές στη Συμφωνία
Αμοιβαίας Αμυντικής Συνεργα-
σίας (MDCA) με τις ΗΠΑ. Μπο-
ρείτε να μας εξηγήσετε αν αυτό
σημαίνει αύξηση του στρατιω-
τικού αποτυπώματος και με ποι-
ους τρόπους;

–Θα μου επιτρέψετε να ξεκινήσω
λέγοντας ότι η συνεργασία που είχα
με την απερχόμενη αμερικανική
διοίκηση και ειδικότερα με τον ομό-
λογο μου τον κ. Πομπέο ήταν υπο-
δειγματική. Η συμβολή του στην
ανάπτυξη των σχέσεων μεταξύ των
δύο χωρών, σε επίπεδο που δεν
είχαν φτάσει ποτέ στο παρελθόν,
ήταν καθοριστική. Φιλοδοξία μας
είναι να συνεχίσουμε και να ενι-
σχύσουμε ακόμα περισσότερο τις
σχέσεις μας με τις ΗΠΑ. Προσβλέπω

στην πρώτη μου συνάντηση με τον
νέο Αμερικανό ΥΠΕΞ, τον κ. Μπλίν-
κεν. Σκοπός μας είναι να ολοκλη-
ρωθούν οι διαπραγματεύσεις για
την προσαρμογή της Συμφωνίας
Αμοιβαίας Αμυντικής Συνεργασίας
ούτως ώστε αφενός να υπάρξει μια
ιδιαίτερα μακροπρόθεσμη προοπτι-
κή –να μη χρειάζεται ανανέωση κά-
θε χρόνο– και αφετέρου να αυξηθεί
το αποτύπωμα της αμερικανικής
παρουσίας στην Ελλάδα, σε περιοχές
που καταδεικνύουν τη στρατηγική
σημασία της χώρας μας. Η αμερι-
κανική παρουσία δεν συνίσταται
σε δημιουργία βάσεων ψυχροπο-
λεμικής εποχής και λογικής. Θα
είναι ευέλικτη και προσαρμοσμένη
στα σημερινά δεδομένα. Και θα ενι-
σχύει τη γεωπολιτική σημασία της
χώρας μας στην ευρύτερη περιοχή.
Ένα πράγμα που θεωρώ χρήσιμο
είναι μια έντονη και διαρκής πα-

ρουσία στην ευρύτερη περιοχή της
Ανατολικής Μεσογείου, τόσο δι-
πλωματική όσο και στρατιωτική. 
–Έχετε ήδη υπογράψει μια συμ-
φωνία με τα Ηνωμένα Αραβικά
Εμιράτα και επίκειται μια ακόμα
(κυρίως αμυντικού χαρακτήρα)
με την Σαουδική Αραβία. Οι σχέ-
σεις με το Ισραήλ έχουν ενισχυ-
θεί, ενώ αυτές με αραβικές χώρες
όπως η Αίγυπτος περνούν πε-
ρίοδο άνθησης. Αυτό το περι-

φερειακό περιβάλλον μπορεί να
λειτουργήσει ανασχετικά στην
τουρκική προκλητικότητα;

–Η απάντησή μου στην ερώτησή
σας είναι ναι, αλλά υπό προϋπο-
θέσεις. Θα σας εξηγήσω γιατί το
λέω αυτό. Οι χώρες που αναφέρατε
έχουν, σε διαφορετικό βαθμό η κα-
θεμία, δύσκολες σχέσεις με την
Τουρκία. Αυτό όμως οφείλεται απο-
κλειστικά στην προκλητική και
επεκτατική πολιτική της Τουρκίας.
Η Τουρκία, από «μεγάλος ασθενής»,
κατά τη δυτική αντίληψη, πριν από
100 χρόνια, επιδιώκει πιθανόν να
επιβληθεί στην περιοχή της πρώην
Οθωμανικής Αυτοκρατορίας, σαν
ο «μεγάλος αναθεωρητής». Αυτή
η προσέγγιση έρχεται σε πλήρη
αντίθεση με θεμελιώδεις αρχές του
Διεθνούς Δικαίου, υπονομεύει την
περιφερειακή ειρήνη και σταθε-
ρότητα και βεβαίως προκαλεί αμυν-

τικά αντανακλαστικά. Δυστυχώς,το
ζήτημα της αναθεωρητικής Τουρ-
κίας είναι στην ημερήσια διάταξη
των συναντήσεων που έχω με τους
ομολόγους μου όλων των χωρών.
Υπό το πρίσμα αυτό, οι διάφορες
πρωτοβουλίες που έχουν αναπτυχ-
θεί αποσκοπούν σήμερα και στην
ανάσχεση της τουρκικής προκλη-
τικής συμπεριφοράς. Αλλά επιτρέψ-
τε μου να υπογραμμίσω το σημείο
αυτό: μιλάω για την ανάσχεση μιας
συγκεκριμένης συμπεριφοράς, όχι
μίας χώρας εν γένει. Όμως, και το
έχω τονίσει αρκετές φορές αυτό,
η ανάπτυξη των σχέσεων μας με
τις χώρες αυτές, είτε σε διμερή είτε
σε πολυμερή σχήματα, δεν στρέ-
φεται εναντίον κανενός. Αντιθέτως,
έχουμε υπογραμμίσει ότι και η
Τουρκία θα μπορούσε να συμμε-
τάσχει στα σχήματα αυτά. Με μία
πολύ απλή και ιδιαίτερα σημαντική

προϋπόθεση: να αποδεχθεί ότι οι
διαφορές πρέπει να επιλύονται ει-
ρηνικά, στη βάση του Διεθνούς Δι-
καίου. Ευελπιστώ βαθύτατα και ει-
λικρινά ότι η Τουρκία θα αναγνω-
ρίσει ότι η αναθεωρητική και επι-
θετική συμπεριφορά της οδηγεί
με μαθηματική ακρίβεια στα αντί-
θετα από τα επιδιωκόμενα από
αυτή αποτελέσματα. Στην παρούσα
συγκυρία, κατά την οποία αντιμε-
τωπίζει σημαντικές οικονομικές
προκλήσεις, νομίζω είναι σκόπιμο
να αλλάξει ριζικά κατεύθυνση και
να εγκαταλείψει τις στείρες επε-
κτατικές βλέψεις της. Νομίζω, επί-
σης, με κάθε σεβασμό, ότι αυτό εί-
ναι το πραγματικό συμφέρον του
τουρκικού λαού. Άλλωστε, ένα πολύ
μεγάλο τμήμα της τουρκικής κοι-
νωνίας επαγγέλλεται αυτό ακριβώς,
το ευρωπαϊκό πλαίσιο ως τη μονα-
δική προοπτική για την Τουρκία.

Θα μπορούσε και η Τουρκία να συμμετάσχει στα πολυμερή σχήματα
<<<<<<

Υποδειγματική η συνερ-
γασία με τον κ. Πομπέο -
Προσβλέπω στην πρώτη
μου συνάντηση με τον
νέο Αμερικανό ΥΠΕΞ,
κ. Μπλίνκεν.

Σταθερή η θέση
μας για λύση ΔΔΟ
στο Κυπριακό
–Θεωρείτε ότι υπάρχουν περιθώ-
ρια συζητήσεων για το Κυπριακό
στο 2021;
–Η Αθήνα, πάντα σε απόλυτο
συντονισμό με τη Λευκωσία,
έχει τονίσει ότι θα συμμετάσχει
σε άτυπη πενταμερή διάσκεψη
εφόσον τη συγκαλέσει ο γενι-
κός γραμματέας του ΟΗΕ. Από
εκεί και πέρα, η θέση μας για
την επίλυση του Κυπριακού εί-
ναι γνωστή και σταθερή, δηλα-
δή διζωνική, δικοινοτική ομο-
σπονδία στη βάση των σχετικών
αποφάσεων του Συμβουλίου
Ασφαλείας του ΟΗΕ και του Κοι-
νοτικού κεκτημένου. Τη θέση
αυτή συμμερίζεται και η Διε-
θνής Κοινότητα. Δυστυχώς,
όμως, δεν μπορώ να καταθέσω
αισιοδοξία. Η ρητορική προερ-
χόμενη από Τούρκους αξιωμα-
τούχους, αλλά και από τον Τ/κ
ηγέτη κ. Τατάρ, δεν είναι εν-
θαρρυντική. Στην αρνητική ρη-
τορική να προσθέσω το παράνο-
μο άνοιγμα των Βαρωσίων, αλ-
λά και οι συνεχείς γεωτρήσεις. 

«Σκοπός μας είναι η ενσωμάτωση των χωρών των Δυτικών Βαλκανίων στην
ευρωπαϊκή οικογένεια. Και παράλληλα η προστασία τους από τη διείσδυση εξ-
τρεμιστικών δικτύων και νεοοθωμανικών αντιλήψεων», λέει ο κ. Δένδιας.

H σημερινή Τουρκία
αποκλίνει από την Τουρ-
κία των αρχών της δεκαε-
τίας του 2000, όταν προ-
σέβλεπε στην ευρωπαϊκή
ένταξη. Bέβαια, ουδείς
μπορεί να αποφασίσει
νέα αλλαγή πορείας για
λογαριασμό της. Εγώ το
εύχομαι από καρδιάς.

Προετοιμαζόμαστε για
επέκταση των χωρικών
υδάτων και σε άλλες πε-
ριοχές της Ελλάδας.
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Πρωτοφανή; Ανήκουστα; Απίστευτα; 
Oσο δικαιολογημένα κι αν είναι τα 
δραματικών τόνων επίθετα για τα 
γεγονότα της περασμένης Τετάρ-
της στο Καπιτώλιο, ουδείς δικαι-
ούται να ισχυριστεί ότι έπεσε από 
τα σύννεφα. Η ατμόσφαιρα στην 
αμερικανική πρωτεύουσα μύριζε 
μπαρούτι πολύ καιρό τώρα, του-
λάχιστον από τις 19 ∆εκεμβρίου, 
όταν ο Ντόναλντ Τραμπ είχε προ-
αναγγείλει στο Twitter: «Μεγάλη 
διαδήλωση στην Ουάσιγκτον, στις 
6 Ιανουαρίου. Να έρθετε αγριεμέ-
νοι»! Ετσι τους ήθελε, έτσι ήρθαν.

Οταν έφτασε το πλήρωμα του 
χρόνου, χιλιάδες οπαδοί του Τραμπ 
είχαν σπεύσει στην Ουάσιγκτον 
από τις πιο διαφορετικές περιο-
χές της χώρας για μια τελευταία, 
απέλπιδα προσπάθεια να αποτρέ-
ψουν το αναπότρεπτο: την έξωση 
του εκλεκτού τους από τον Λευ-
κό Οίκο. Εκείνη την ημέρα, γύρω 
στη 1 μ.μ., επρόκειτο να αρχίσει η 
κοινή συνεδρίαση της Βουλής των 
Αντιπροσώπων και της Γερουσί-
ας, στο Καπιτώλιο, για την τελική 
επιβεβαίωση των ψήφων στο Κο-
λέγιο των Εκλεκτόρων, που ανέ-
δειξαν ως 46ο πρόεδρο της χώρας 
τον Τζο Μπάιντεν. Το πλήθος των 
τραμπικών που συγκεντρώθηκαν 
μπροστά από τον Λευκό Οίκο στη 
διαδήλωση «Σώστε την Αμερική» 
ήταν αποφασισμένο να εμποδίσει 
την επικύρωση πάση θυσία.

Γύρω στις 11.50 π.μ. ο Τραμπ εμ-
φανίστηκε στην εξέδρα με φόντο 
τον Λευκό Οίκο κι άρχισε να αρα-
διάζει τις αστήρικτες καταγγελίες 

του περί εκλογικής νοθείας. Προς 
το τέλος της ομιλίας του, που κρά-
τησε 70 λεπτά, έδωσε το σύνθημα: 
«Επειτα από εδώ, θα κάνουμε πο-
ρεία προς το Καπιτώλιο για να εν-
θαρρύνουμε τους γενναίους γερου-
σιαστές και βουλευτές μας. Αν δεν 
πολεμήσεις σαν δαίμονας, δεν θα 
κερδίσεις ποτέ μια χώρα. Αφήστε 
τους λιπόψυχους να φύγουν. Τώρα 
είναι η ώρα της δύναμης». 

Ηδη, η συνεδρίαση στο Κογκρέ-
σο είχε αρχίσει και τα πρώτα μη-
νύματα ήταν αποκαρδιωτικά. Ο 
αντιπρόεδρος Μάικ Πενς είχε δια-
μηνύσει στον Τραμπ ότι δεν μπορεί 
να αλλάξει τα αποτελέσματα και 
ο επικεφαλής των Ρεπουμπλικα-
νών στη Γερουσία Μιτς Μακόνελ 
δήλωσε από το βήμα του Κογκρέ-
σου ότι η αμφισβήτηση της λαϊκής 
ψήφου θα καταδίκαζε τη δημοκρα-
τία σε «σπείρα θανάτου». Οργισμέ-
νος ο γιος του προέδρου, Ντόναλντ 
Τραμπ τζούνιορ, είπε από το βήμα 
της συγκέντρωσης προς τους βου-
λευτές και τους γερουσιαστές: «Ερ-
χόμαστε να σας βρούμε»!

Αμ’ έπος, άμ’ έργον. Γύρω στη 

1 μ.μ. πολλοί από τους συγκεντρω-
μένους, με καπελάκια MAGA (Κά-
ντε την Αμερική Μεγάλη Ξανά), 
σημαίες TRUMP 2020, αστερόεσ-
σες, αλλά και σημαίες της Συνο-
μοσπονδίας των δουλοκτητικών 
πολιτειών στον εμφύλιο, άρχισαν 
την πορεία τριών χιλιομέτρων κα-
τά μήκος της λεωφόρου Πενσιλ-
βάνια με κατεύθυνση το Καπιτώ-
λιο. Κανένας δεν τους εμπόδισε να 
φτάσουν στην εξωτερική περίμε-
τρο του Καπιτωλίου, όπου με χα-
ρακτηριστική ευκολία σάρωσαν τα 
πρόχειρα, μεταλλικά φράγματα και 
απώθησαν τους υποδεέστερους σε 
αριθμό αστυνομικούς, για να φτά-
σουν στις σκάλες του Καπιτωλίου, 

κραδαίνοντας ρόπαλα του μπέιζ-
μπολ και μαχαίρια. Από τις 2 μ.μ. 
και μετά, τα πράγματα αγριεύουν. 
Οι πιο τολμηροί από τους τραμπι-
κούς υπερφαλαγγίζουν στις σκάλες 
τους αστυνομικούς, που μάταια 
προσπαθούν να τους απωθήσουν 
με σπρέι πιπεριού, αναρριχώνται 
με σχοινιά στους επάνω ορόφους, 
σπάνε παράθυρα και αρχίζουν να 
μπαίνουν μέσα στο κτίριο, όπου 
επικρατεί πανικός. Οι συνεδριάσεις 
Βουλής και Γερουσίας διακόπτο-
νται, ο Μάικ Πενς φυγαδεύεται, τα 
μέλη του Κογκρέσου, οι συνεργάτες 
τους και οι δημοσιογράφοι αρχικά 
κλειδαμπαρώνονται στα γραφεία 
και στη συνέχεια φυγαδεύονται, 

αφού τους έχουν μοιραστεί μάσκες 
χημικών αερίων. Ακούγονται πυρο-
βολισμοί, μία γυναίκα οπαδός του 
Τραμπ και ένας αστυνομικός θα 
πεθάνουν από τα τραύματά τους, 
άλλοι τρεις θα ξεψυχήσουν από 
ιατρικά επεισόδια. Οι φανατικοί 
στήνουν κρεμάλα για τη Νάνσι Πε-
λόσι, τη ∆ημοκρατική πρόεδρο της 
Βουλής, λεηλατούν, ποζάρουν πά-
νω στο βήμα της Γερουσίας. «Είναι 
μια δεύτερη επανάσταση, ένα και-
νούργιο 1776», φωνάζει ένας από 
αυτούς. Η ανθρωπότητα τρίβει τα 
μάτια της. 

Χρειάστηκαν τέσσερις ολόκλη-
ρες ώρες για να επέμβουν η εθνο-
φρουρά και ειδικές δυνάμεις της 
αστυνομίας και να εκκενώσουν το 
Καπιτώλιο καθώς έπεφτε το σούρου-
πο, γύρω στις 5 μ.μ. Ωστόσο το αυτο-
νόητο αιωρείται μέχρι σήμερα ανα-
πάντητο: Πώς γίνεται η αστυνομία 
του Καπιτωλίου, ένα πλήρως εξοπλι-
σμένο σώμα 2.000 αστυνομικών, με 
προϋπολογισμό 460 εκατομμυρίων, 
επιφορτισμένο για την ασφάλεια μό-
λις δύο τετραγωνικών χιλιομέτρων, 
να μην καταφέρει να διαχειριστεί 
μια σχετικά μικρών διαστάσεων και 
απολύτως αναμενόμενη κρίση; «Μη 
μου πείτε ότι αν επρόκειτο για δια-
δηλωτές του κινήματος Black Lives 
Matter δεν θα είχαν τύχει διαφορε-
τικής αντιμετώπισης από την αστυ-
νομία σε σύγκριση με αυτή τη συμ-
μορία των τραμπούκων», δήλωσε ο 
Τζο Μπάιντεν. Ποιος μπορεί να τον 
διαψεύσει;

 
REUTERS, THE WASHINGTON POST

«Η είδηση του θανάτου μου είναι 
κάπως υπερβολική». Ο απερχόμε-
νος πρόεδρος Ντόναλντ Τραμπ θα 
μπορούσε να τσιτάρει τη θρυλική 
ρήση του Μαρκ Τουέιν σε κάποιο 
από τα επόμενα ποστ του στα social 
media, αν φυσικά δεν είχε αποκλει-
στεί από τις περισσότερες πλατφόρ-
μες των μέσων κοινωνικής δικτύω-
σης μετά την εισβολή οπαδών του 
στο Καπιτώλιο. 

Οποια κι αν είναι η κατάληξη 
των προσπαθειών για απομάκρυν-
σή του από τον Λευκό Οίκο, μέσω 
νέας παραπομπής του ή ενεργοποί-
ησης της 25ης τροποποίησης του 
Συντάγματος, είναι σαφές ότι το 
πολιτικό στίγμα και η κληρονομιά 
Τραμπ θα συνεχίσουν να διχάζουν 
την αμερικανική κοινωνία και πά-
νω από όλα το Ρεπουμπλικανικό 
Κόμμα (GOP). 

Σχεδόν οι μισοί ψηφοφόροι του 
κόμματος υποστήριξαν αυθόρμη-
τα τις ενέργειες των διαδηλωτών 
(45% σύμφωνα με το YouGov), ενώ 
ακόμη και μετά τη διακομματική 
συσπείρωση του κατεστημένου 
στην Ουάσιγκτον ο απερχόμενος 
πρόεδρος συνεχίζει να απολαμ-
βάνει τη φανατική στήριξη των 
επιγόνων του Tea Party, μερίδας 
των αντισυστημικών ΜΜΕ και των 
συνωμοσιολόγων. 

Ολο αυτό το συνονθύλευμα 
ακροδεξιών, αντισημιτών, αντι-
κρατιστών, νοσταλγών της Συνο-
μοσπονδίας, μια μικρογραφία του 
οποίου είδαμε αυτή την εβδομάδα 
να σουλατσάρει στην αίθουσα της 
Γερουσίας και να ξεκουράζει τα πό-
δια του στο γραφείο της προέδρου 
της Βουλής, Νάνσι Πελόσι, τείνει 
να εξελιχθεί σε ένα μόνιμο αγκάθι 
στα πλευρά του Ρεπουμπλικανικού 
Κόμματος: ένα ωσεί τρίτο κόμμα, 

το οποίο τo GOP θα καλείται να 
κατευνάσει και να αφομοιώσει, 
με τον κίνδυνο πάντα να συμβεί 
το αντίστροφο. 

Μέχρι πρότινος στενοί συνερ-
γάτες του Τραμπ, όπως ο Ρεπου-
μπλικανός επικεφαλής της Γερου-
σίας Μιτς Μακόνελ ή ο βετεράνος 
γερουσιαστής Λίντσεϊ Γκράχαμ, 
θυμήθηκαν να τον εγκαταλείψουν 
μόλις δύο εβδομάδες πριν από την 
εκπνοή της θητείας του. 

Ανθεκτικοί υπουργοί σαν την 
υπουργό Παιδείας Μπέτσι Ντεβός 
και την υπουργό Μεταφορών Ιλέιν 
Τσάο, σύζυγο του Μακόνελ, ανακά-
λυψαν αίφνης αυτήν την εβδομάδα 
ότι ο Τραμπ υποκινεί τους οπαδούς 
του σε βία, μάλλον επειδή είδαν σε 
ζωντανή μετάδοση την ατάκα να 
γίνεται ρόπαλο. 

Οι εργαζόμενοι στον Λευκό Οί-
κο διέγνωσαν (τώρα; για πρώτη φο-
ρά;) ότι η ψυχική του κατάσταση 
αγγίζει τα όρια της διαταραχής. Και 
το Fox News, βλέποντας να χάνει 
την πρόσβαση στην εξουσία, απο-

φάσισε να ανακρούσει πρύμναν. 
Ολοι αυτοί που όψιμα τον εγκατα-
λείπουν επενδύουν στην επόμενη 
μέρα, τη μετά Τραμπ εποχή των 
Ρεπουμπλικανών, ελπίζοντας να 
είναι υποψήφιοι το 2024. 

Το GOP είναι ένα κόμμα σε βα-
θιά κρίση που θα χρειαστεί αρκε-

τό χρόνο να ανασυνταχθεί, έχο-
ντας χάσει πλέον προεδρία και 
Κογκρέσο, αλλά και ένα χρήσιμο 
αουτσάιντερ, τον Τραμπ. Ο οποίος 
εξασφάλισε μεν στους Ρεπουμπλι-
κανούς τις περισσότερες ψήφους 
στην Ιστορία, αλλά υπήρξε πάντα 
ξένο σώμα, άρα πάντα εύκολο να 

αποπεμφθεί. Σε παλαιότερο ρεπορ-
τάζ του, το περιοδικό New Yorker 
περιέγραφε πώς ο Τραμπ κατάφε-
ρε να προσελκύσει μια ελίτ ψηφο-
φόρων, τους Ρεπουμπλικανούς του 
Γκρένιτς στο Κονέκτικατ, μιας από 
τις πλουσιότερες πληθυσμιακές 
ομάδες της χώρας. Μέχρι τις αρχές 

του 2016 οι συντηρητικοί κάτοικοι 
της πόλης αποστρέφονταν τον νε-
οπλουτισμό του και την αγοραία 
ρητορική του. 

Στην πραγματικότητα, «η ιστο-
ρία της ανόδου Τραμπ δεν είναι 
αυτή μιας επιθετικής αγοράς, αλ-
λά μιας κοινοπραξίας», έγραφε το 
περιοδικό σε ένα από τα πλέον δια-
βασμένα άρθρα του για το 2020. 
Ουσιαστικά, μέλη της αμερικανι-
κής ελίτ αποδέχθηκαν τους όρους 
του τραμπισμού ως το τίμημα για 
την εξουσία. 

Τα ανταλλάγματα

Η ανταμοιβή τους ήταν μείω-
ση της φορολογίας, απορρύθμιση, 
λιγότερο κράτος και λιγότερες κυ-
βερνητικές παρεμβάσεις. Κι όταν, 
κατά τη διάρκεια της πανδημίας 
και των επεισοδίων μετά τη δολο-
φονία του Αφροαμερικανού Τζορτζ 
Φλόιντ, διαπίστωσαν ότι δεν είναι 
ικανός να εξασφαλίσει πολιτική 
και οικονομική σταθερότητα, τον 
εγκατέλειψαν εκ νέου.  

Τώρα όσοι –κατά τον ίδιο– 
«τον πρόδωσαν» με επικεφαλής 
τον αντιπρόεδρό του Μάικ Πενς 
μπορούν να εμφανιστούν αναβα-
πτισμένοι ως υπερσυντηρητικοί 

ιδεολόγοι, απογαλακτισμένοι όμως 
από την τραμπική αίρεση. Το στε-
ρεότυπο των τελευταίων ημερών 
θέλει τον Τραμπ να έχει τελειώσει, 
αλλά τον τραμπισμό να συνεχίζει 
ακάθεκτος να συγκλονίζει και να 
διαβρώνει το πολιτικό σύστημα 
στις ΗΠΑ. 

Οι ∆ημοκρατικοί θεωρητικά θα 
έπρεπε να είναι ενθουσιασμένοι. 
Ελέγχουν και τα δύο σώματα, Βου-
λή και Γερουσία, κι εγκαθιστούν 
έναν δικό τους έμπειρο πρόεδρο 
στον Λευκό Οίκο. Ομως η εικόνα 
δεν είναι τόσο ανέφελη ούτε στις 
τάξεις τους. 

Η νέα γενιά στελεχών που διεκ-
δικεί συμμετοχή στη χάραξη της 
κυβερνητικής πολιτικής και στην 
εξουσία εμφανίζεται ήδη απογοη-
τευμένη από τη διανομή των θώ-
κων. Ο Τζο Μπάιντεν δεν έχει πλέ-
ον το άλλοθι ότι δεν τον αφήνει 
να εφαρμόσει την ατζέντα του το 
Κογκρέσο. Η δύσκολη «συγκατοί-
κησή» του δεν θα είναι τελικά με 
τους Ρεπουμπλικανούς, όπως είχαν 
προβλέψει οι περισσότεροι ανα-
λυτές, αλλά με την αριστερή πτέ-
ρυγα του κόμματός του. Ηταν και 
για τους ∆ημοκρατικούς ο Τραμπ 
μια κάποια λύσις.

Η «μαύρη»
κληρονομιά
που αφήνει
ο Τραμπ
Στη χώρα του και στον κόσμο

Με όποιον τρόπο 
και αν απομακρυνθεί 
τελικά από τον Λευκό 
Οίκο, το πολιτικό του 
στίγμα θα συνεχίσει 
να διχάζει την 
αμερικανική κοινωνία.

Τα πρώτα λεπτά του τρόμου. Ανδρες της ασφάλειας του Καπιτωλίου προσπαθούν, με προτεταμένα τα όπλα, να κρατήσουν εκτός της αίθουσας τους αγριεμέ-
νους διαδηλωτές, προκειμένου να προλάβουν να φυγαδευτούν οι βουλευτές και οι γερουσιαστές.

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Βαρύ πλήγμα προκλήθηκε 
στη διεθνή εικόνα των ΗΠΑ 
από τις σκηνές που παραπέ-
μπουν συνειρμικά σε «δη-
μοκρατίες μπανανίας». Οι 
μεγάλοι σύμμαχοί της εμφα-
νίστηκαν ενωμένοι στην ανη-
συχία τους. «Οργισμένη και 
θλιμμένη» δήλωσε η Μέρ-
κελ, επιρρίπτοντας ευθύνες 
στον Τραμπ, σε παραπλήσια 
μήκη κύματος κινήθηκαν οι 
Μακρόν και Τζόνσον. Αρ-
θρογράφοι της Wall Street 
Journal εκτιμούσαν ότι «πολ-
λοί (στην Ευρώπη) ανησυ-
χούν μήπως τα γεγονότα στις 
ΗΠΑ ενθαρρύνουν παρόμοια 
κινήματα σε άλλες δυτικές 
δημοκρατίες». Στις δύσκολες 
συνθήκες της πανδημίας, η 
προειδοποίηση έχει την αξία 
της. Οι αντίπαλοι της Αμερι-
κής δεν έχασαν την ευκαιρία. 
Το κινεζικό υπουργείο Εξω-
τερικών έκανε παραλληλι-
σμούς με τις διαδηλώσεις 
στο Χονγκ Κονγκ, όπου δεν 
υπήρξαν νεκροί, η Μόσχα 
διαπίστωσε ότι το αμερικα-
νικό πολιτικό σύστημα είναι 
«απαρχαιωμένο» και ο Ιρα-
νός πρόεδρος Χασάν Ροχανί 
σημείωσε ότι «ένας δημαγω-
γός (ο Τραμπ) έκανε μεγάλη 
ζημιά στην υπόληψη της χώ-
ρας του».

Ο αντίκτυπος

Οι τέσσερις δραματικές ώρες που συγκλόνισαν την Αμερική

Το χρονικό της 
πρωτοφανούς επιδρομής 
οπαδών του Ντόναλντ 
Τραμπ στην ακρόπολη 
της αμερικανικής 
δημοκρατίας.

Στις 19 Δεκεμβρίου ο Ντόναλντ Τραμπ είχε προαναγγείλει στο Twitter: «Με-
γάλη διαδήλωση στην Ουάσιγκτον, στις 6 Ιανουαρίου. Να έρθετε αγριεμένοι»!

Σχεδόν οι μισοί ψηφοφόροι των Ρεπουμπλικανών υποστήριξαν τις ενέργει-
ες των διαδηλωτών, ενώ ο Ντόναλντ Τραμπ (φωτ. από παλαιότερη ομιλία του) 
συνεχίζει να απολαμβάνει τη φανατική στήριξη των επιγόνων του Tea Party, 
μερίδας των αντισυστημικών ΜΜΕ και των συνωμοσιολόγων.
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Ανέκαθεν υπήρχαν άνθρωποι σαν τον 
Ντόναλντ Τραμπ: εγωκεντρικοί και 
μεγαλομανείς, βέβαιοι ότι κανόνες 
υπάρχουν μόνο για τα ανθρωπάκια 
και πως ό,τι και αν συμβεί σε αυτά, 
είναι ασήμαντο και αδιάφορο. To 
σύγχρονο Ρεπουμπλικανικό Κόμμα 
δεν μοιάζει με τίποτε από ό,τι είδαμε 
στην αμερικανική ιστορία. Ακόμη και 
αν υπήρχε κάποιος που αμφέβαλλε 
ότι το ένα από τα δύο μεγάλα πολι-
τικά κόμματα των ΗΠΑ έχει εξελι-
χθεί σε εχθρό, όχι μόνο της δημο-
κρατίας, αλλά και της αλήθειας, οι 
εξελίξεις θα έβαζαν οριστικό τέλος 
στις αμφιβολίες του. Η πλειονότη-
τα των Ρεπουμπλικανών βουλευτών 
της Βουλής των Αντιπροσώπων και 
πολλοί γερουσιαστές στηρίζουν, άλ-
λωστε, την προσπάθεια Τραμπ να 
ανατρέψει την εκλογική του ήττα, 
παρότι δεν υπάρχουν ίχνη νοθείας. 
Πώς φτάσαμε εδώ; Τι συνέβη στο 
Ρεπουμπλικανικό Κόμμα; Σίγουρα, 
η παρακμή του δεν ξεκίνησε με τον 
Τραμπ. Ηταν προφανής, επί χρό-

νια, για όποιον, βέβαια, ήθελε να 
τη δει. Ηδη, το 2013 έγραφα ότι οι 
Ρεπουμπλικανοί είχαν εξελιχθεί σε 
μια ακραία δύναμη, εχθρική προς 
την αμερικανική πραγματικότητα, 
με στόχο τη δημιουργία ενός μο-
νοκομματικού κράτους, όπου «οι 
εκλογές είναι μόνο κάτι τυπικό». 
Τι ωθεί τους Ρεπουμπλικανούς στη 
διολίσθηση προς το σκότος; Είναι, 
άραγε, μια λαϊκιστική αντίδραση 
στις ελίτ; Σίγουρα υπάρχει δυσαρέ-
σκεια για την οικονομία, που ενίσχυ-
σε τις μητροπολιτικές περιοχές εις 
βάρος της υπαίθρου και των μικρών 
πόλεων. H «λαϊκή οργή» των τελευ-
ταίων μηνών, όμως, ενορχηστρώ-

νεται από την κομματική ιεραρχία 
και η αμφισβήτηση του εκλογικού 
αποτελέσματος οφείλεται στη διαρ-
κή επανάληψη του «μάντρα» από 
τους κομματικούς παράγοντες. Πα-
ραδόξως, κατά των ελίτ στρέφονται 
οι πλέον προνομιούχοι. Οχι επειδή 
είναι υποκριτές. Ούτε επειδή τους 
κακομεταχειρίστηκε το σύστημα. 
Γιατί, λοιπόν, είναι τόσο πρόθυμοι 
να το καταστρέψουν; ∆εν πιστεύω 
ότι πρόκειται για έναν κυνικό υπο-
λογισμό, προκειμένου να αποκτή-
σουν έρεισμα στην εκλογική τους 
βάση. Αυτή άλλωστε ακολουθεί το 
παράδειγμα της κομματικής ελίτ, 
της οποίας προφανώς η παράφρων 
συμπεριφορά δεν είναι μόνο θέατρο. 
Πιστεύω ότι βλέπουμε ένα κόμμα 
που έχει εξαγριωθεί και έχει αποκο-
πεί από την κοινωνία. Κάποιοι παρο-
μοιάζουν το σύγχρονο Ρεπουμπλι-
κανικό Κόμμα με το οργανωμένο 
έγκλημα ή σέκτα. Eγώ πιστεύω ότι 
μοιάζει περισσότερο με τα χαμένα 
αγόρια στον «Αρχοντα των μυγών». 
∆εν λαμβάνουν νέα από τον έξω κό-
σμο, επειδή οι πηγές πληροφόρησής 
τους είναι κομματικές και αποκρύ-

πτουν τις άβολες αλήθειες. Ετσι βυ-
θίζονται στην εσωστρέφεια και προ-
σπαθούν, με όλο και πιο αλλόκοτο 
τρόπο, να αποδείξουν την αφοσίω-
σή τους στη «φυλή». Η κομματική 
τους στράτευση δεν έχει στον πυ-
ρήνα της τα ζητήματα, παρότι το 
κόμμα παραμένει δεσμευμένο στη 
μείωση της φορολογίας των πλου-
σίων και στην τιμωρία των φτωχών. 
Στόχος είναι μόνον η επικυριαρχία 
στην ομάδα και η τιμωρία όσων βρί-
σκονται έξω από αυτήν. Το κομβικό 
ερώτημα είναι για πόσο μπορούν οι 
ΗΠΑ, όπως τις γνωρίζουμε, να επιβι-
ώσουν αντιμέτωπες με αυτόν τον κα-
κόβουλο σεκταρισμό. Η πρόσφατη 
απόπειρα ανατροπής του εκλογικού 
αποτελέσματος δεν θα πετύχει, αλ-
λά διήρκεσε πολύ περισσότερο και 
έτυχε μεγαλύτερης στήριξης από 
ό,τι είχε οποιοσδήποτε προβλέψει. 
Αν δεν γίνει κάτι, ώστε να διαρραγεί 
ο εναγκαλισμός του Ρεπουμπλικανι-
κού Κόμματος με δυνάμεις ενάντιες 
στη δημοκρατία και την αλήθεια, 
κάποια ημέρα θα καταφέρουν να 
προκαλέσουν τον θάνατο του αμε-
ρικανικού πειράματος.

Πώς έφτασαν έως εκεί οι Ρεπουμπλικανοί;

Η νεοναζιστική οργάνωση «Εθνικο-
σοσιαλιστική Λέσχη», η οργάνω-
ση «∆ολοφονήστε τα μέσα ενη-
μέρωσης», η ένοπλη ακροδεξιά 
οργάνωση «3%», οι ρατσιστές της 
οργάνωσης «Υπερήφανα Αγόρια», 
οι αυτόκλητοι σωτήρες παιδιών τα 
οποία υποτίθεται ότι κινδυνεύουν 
από σκοτεινές δυνάμεις, γνωστοί 
και ως οπαδοί της συνωμοσιολο-
γικής θεωρίας QΑnon. Ολα τα άν-
θη της αμερικανικής Ακροδεξιάς 
έσπευσαν, με αυτοκίνητα, πούλμαν 
και αεροπλάνα, στις 6 Ιανουαρίου 
στην Ουάσιγκτον για να ακούσουν 
τον Αμερικανό πρόεδρο Τραμπ να 
καταγγέλλει, λάβρος, εκλογική νο-
θεία και να τους στέλνει να εισβά-
λουν στο Καπιτώλιο.

Στο πλήθος που πέρασε τις ελά-
χιστα φρουρούμενες περιφράξεις, 
περιλαμβανόταν ο 55χρονος Κέ-
βιν Γκρίσον, ο οποίος ανέβαζε στα 
μέσα κοινωνικής δικτύωσης φω-
τογραφίες με ένα όπλο σε κάθε 
χέρι και καλούσε σε ένοπλη επί-
θεση στο Κογκρέσο, αλλά πέθανε 
από ανακοπή καρδιάς πριν μπει 
στο κτίριο. Περιλαμβανόταν επί-
σης η 35χρονη Ασλι Μπάμπιτ, η 
οποία απειλούσε ότι «έρχεται η 
καταιγίδα» και «τίποτα δεν μας 
σταματά», αλλά έπεσε νεκρή από 
σφαίρα αστυνομικού που προσπα-
θούσε να αποτρέψει την προέλα-
ση του πλήθους. 

Πολλά λέγονται για το ποιοι 
είναι οι άνθρωποι που έγιναν 
τόσο τυφλά όργανα του Τραμπ, 
ώστε να δεχθούν να σκοτώσουν 
και να σκοτωθούν ακολουθώντας 
τις εντολές του. Κάποιοι κρατού-
σαν λοστούς, όπως αυτοί που σκό-
τωσαν τον 42χρονο αστυνομικό 
Μπράιαν Σίκνικ, άλλοι κρατούσαν 
αρμαθιές από πλαστικές χειρο-
πέδες για να πιάσουν βουλευτές 
ομήρους και άλλοι έκαναν απλώς 

τη φιγούρα τους, όπως ο κερασφό-
ρος ημίγυμνος ηθοποιός από την 
Αριζόνα, ο οποίος απολαμβάνει σε 
τακτά διαστήματα τα φώτα της 
δημοσιότητας κρατώντας πλα-
κάτ με την επιγραφή «Με έστειλε 
ο Q» (ο υποτιθέμενος μοναδικός 
γνώστης της φοβερής συνωμοσί-
ας για τους παιδεραστές πολιτι-
κούς που πίνουν το αίμα παιδιών 
και τους οποίους κατά σύμπτω-
ση μπορεί να σταματήσει μόνο 
ένας άνθρωπος πάνω στη Γη, ο 
Ντόναλντ Τραμπ). Αφού ο Τραμπ 
κατάφερε να πείσει τους υποστη-
ρικτές του ότι, εν μέσω πανδημί-

ας, είναι ένδειξη αδυναμίας το να 
φορούν μάσκα, αφού κάποιοι από 
αυτούς πιστεύουν ακόμη και σε 
ασυναρτησίες τύπου QAnon, δεν 
ήταν δύσκολο να τους πείσει και 
ότι η εισβολή στο Καπιτώλιο είναι 
πατριωτικό καθήκον. Στο εναλλα-
κτικό σύμπαν των οπαδών του 
Τραμπ, το γεγονός ότι ο αρχηγός 
τους έχασε τις εκλογές με διαφο-
ρά επτά εκατομμυρίων ψήφων και 
έκανε δεκάδες δικαστικές προ-
σφυγές οι οποίες απορρίφθηκαν 
ακόμη και από το Ανώτατο ∆ικα-
στήριο, στο οποίο πλειοψηφούν 
οι συντηρητικοί, ήταν απολύτως 
αδιάφορο. 

Σε μια δραματική αντιστροφή 
της πραγματικότητας, την ώρα 
που οι οργισμένοι οπαδοί του 
Τραμπ παρεμπόδιζαν τη λειτουρ-
γία των θεσμών της αμερικανικής 
δημοκρατίας, δήλωναν ότι υπε-
ρασπίζονται το σύνταγμα και ότι 
έδιναν ένα μάθημα σε όσους υπο-
τίθεται ότι υφάρπαξαν την ψήφο 
τους. Τα περί υπεράσπισης του 
συντάγματος είναι, φυσικά, θλιβε-
ρές δικαιολογίες από ανθρώπους 
που κρατούσαν σημαίες των δου-
λοκτητικών πολιτειών (εκτός εάν 
η δουλεία επιτρέπεται από το σύ-
νταγμα) και οι οποίοι φορούσαν 
μπλουζάκια που δήλωναν ότι η 
εξολόθρευση έξι εκατομμυρίων 
Εβραίων από τους ναζί δεν ήταν 
αρκετή (ούτε η γενοκτονία επιτρέ-
πεται από το σύνταγμα).

Τελικά, για τον όχλο που εισέ-
βαλε στο Καπιτώλιο, το βασικό 
ερώτημα είναι αν επρόκειτο απλώς 
για τους «χρήσιμους ηλίθιους» του 
Τραμπ ή για κάτι χειρότερο, την 
έκφραση ενός φασιστικού κινή-
ματος που ενισχύθηκε στα χρόνια 
του Τραμπ, έχοντας ξεφύγει από 
το ακροδεξιό περιθώριο. Ενα από 
τα χαρακτηριστικά των φασιστι-
κών κινημάτων είναι ότι τα μέλη 
τους επιστρέφουν «στις τρύπες 
τους» όταν σταματήσουν να λαμ-
βάνουν υψηλή προστασία. Ετσι, η 
απάντηση για το πώς θα συμπε-
ριφερθεί ο όχλος αυτός στη συ-
νέχεια εξαρτάται από τη στάση 
αυτών που έως τώρα τον προστά-
τευαν και τον ενθάρρυναν. Των 
τμημάτων των σωμάτων ασφαλεί-
ας που έκαναν τα στραβά μάτια, 
των μέσων κοινωνικής δικτύω-
σης που προωθούσαν τις συνω-
μοσιολογικές απόψεις (υπάρχει 
μεγάλη διαφορά ανάμεσα στην 
ελευθερία της έκφρασης και στην 
ενεργή προώθηση) και των οικο-
νομικών παραγόντων που απο-
δέχθηκαν τον φασισμό, αρκεί ο 
Τραμπ να τους βοηθήσει να αυξή-
σουν την κερδοφορία τους. Παρα-
γόντων όπως ο δισεκατομμυριού-
χος Στίβεν Ρος, ο οποίος είπε για 
τον Τραμπ: «Είναι λίγο διχαστι-
κός, αλλά έχει κάνει φανταστικά 
πράγματα που κανείς άλλος δεν 
θα μπορούσε να κάνει». Φαντα-
στικά, έως αφάνταστα...

Το... σύμπαν του όχλου
που εισέβαλε στο Καπιτώλιο 

Πολλά λέγονται
για το ποιοι είναι
οι άνθρωποι που έγιναν 
τόσο τυφλά όργανα 
του Τραμπ.

Της ΕΥΡΥΔΙΚΗΣ ΜΠΕΡΣΗ

Αγνωστες παραμένουν οι επιπτώ-
σεις από την επίθεση του όχλου 
εναντίον του Καπιτωλίου την Τε-
τάρτη για την ισχύ της επερχό-
μενης κυβέρνησης του Τζο Μπάι-
ντεν. Η εδραιωμένη πεποίθηση 
μερίδας σκληροπυρηνικών οπα-
δών του Τραμπ ότι το αποτέλε-
σμα των εκλογών υπήρξε προϊ-
όν νοθείας μπορεί να εμποδίσει 
ορισμένους Ρεπουμπλικανούς να 
συνεργασθούν με την επερχόμε-
νη κυβέρνηση. Από την άλλη, η 
αισιόδοξη θεώρηση θέλει αυτή τη 
«φρικτή επίδειξη» στο Καπιτώλιο, 
όπως τη χαρακτήρισε ο Μπάιντεν, 
να ωθεί τα δύο κόμματα σε έστω 
και προσωρινή εκεχειρία και αλ-
ληλεγγύη, προσφέροντας την ευ-
καιρία στη νέα κυβέρνηση να εξα-
σφαλίσει διακομματική συναίνεση 
για κάποια κρίσιμα νομοσχέδια. «Η 
αποστολή μας αυτή τη στιγμή και 
για τα επόμενα τέσσερα χρόνια 
είναι η αποκατάσταση της δημο-
κρατίας, της ευπρέπειας, της αξι-
οπρέπειας και του κράτους δικαί-
ου», είπε ο εν αναμονή πρόεδρος.

Αμεση προτεραιότητα της ομά-
δας Μπάιντεν είναι η εκπόνηση 
συνολικού πακέτου μέτρων οι-
κονομικής στήριξης, το οποίο θα 
παρουσιάσουν οι ∆ημοκρατικοί 
στο Κογκρέσο μέσα στις ερχόμε-
νες εβδομάδες. Ο ∆ημοκρατικός 
γερουσιαστής Τσακ Σούμερ, που 
θα γίνει επικεφαλής της πλειοψη-
φίας, ανέφερε την Τετάρτη ότι 
άμεση προτεραιότητά του είναι η 
έγκριση έκτακτου οικονομικού βο-
ηθήματος ύψους 2.000 δολαρίων 
για κάθε Αμερικανό. Η εκλογή των 
δύο ∆ημοκρατικών γερουσιαστών 
στην Τζόρτζια επιτρέπει επίσης 
στην ομάδα Μπάιντεν να προω-
θήσει νομοσχέδια για την περι-
βαλλοντικά υπεύθυνη ανάπτυξη, 
τη βελτίωση των μεταφορών, την 
ενίσχυση των υγειονομικών υπο-
δομών και της παιδείας, που θα 
χρηματοδοτηθούν χάρη σε αύξη-
ση της φορολογίας του μεγάλου 
πλούτου και των επιχειρήσεων.

«Με τον Μιτς Μακόνελ ως 
επικεφαλής της Γερουσίας, η κυ-
βέρνηση Μπάιντεν μπορούσε να 
περιμένει απόλυτη στάση και πα-
ρελκυστικές τακτικές. Με τον Σού-
μερ στην κεφαλή του οργάνου, ο 
Μπάιντεν έχει την ευκαιρία να 
πραγματοποιήσει ουσιαστικές αλ-
λαγές», λέει ο βετεράνος σύμβου-
λος του ∆ημοκρατικού Κόμματος, 
Ματ Μπένετ. Αλλες οργανώσεις 
που εργάσθηκαν υπέρ της εκλο-
γής Μπάιντεν εκφράζουν ήδη 
μεγάλες προσδοκίες για το νο-

μοθετικό έργο της επερχόμενης 
κυβέρνησης. «Παλεύουμε για την 
“αποχρηματοδότηση” της ομο-
σπονδιακής υπηρεσίας δίωξης 
παράτυπης μετανάστευσης. Οι 
υπηρεσίες αυτές πρέπει να λογο-
δοτήσουν για τον ανείπωτο πόνο 
που προκάλεσαν σε χιλιάδες με-
τανάστες και η νέα κυβέρνηση 
πρέπει να ανοίξει τον δρόμο για 
την απόκτηση αμερικανικής υπη-
κοότητας από τα 11 εκατομμύρια 
παράτυπους μετανάστες που ζουν 
σήμερα στη χώρα», λέει η Γκρέιζα 
Μαρτίνεζ, επικεφαλής της οργά-
νωσης United We Dream.

Σε κατ’ ιδίαν συζητήσεις, ορι-
σμένοι βετεράνοι Ρεπουμπλικανοί 
νομοθέτες έλεγαν ότι η εισβολή 
των οπαδών του Τραμπ στο Καπι-
τώλιο προκάλεσε πραγματικό σοκ 
σε πολλούς Ρεπουμπλικανούς γε-

ρουσιαστές. Η ομάδα αυτή Ρεπου-
μπλικανών νομοθετών είχε ήδη 
εκφράσει τη διαφωνία της με τις 
προσπάθειες συναδέλφων τους να 
ακυρώσουν την εκλογή Μπάιντεν, 
ενώ μέσα από αυτούς ίσως προ-
κύψει νέος κομματικός πυρήνας, 
πρόθυμος να συνεργασθεί με τη 
νέα κυβέρνηση της Ουάσιγκτον 
για την προώθηση ζωτικής σημα-
σίας νομοσχεδίων. Την ίδια ώρα, 
η εθνική οργάνωση κατασκευα-
στών των ΗΠΑ, που ασκεί μεγάλη 
επιρροή στο Κογκρέσο και υπο-
στηρίζει συνήθως Ρεπουμπλικα-
νούς υποψηφίους, κατήγγειλε τον 
Τραμπ για εξώθηση των οπαδών 
του σε πράξεις βίας, προτείνοντας 
στα μέλη της κυβέρνησής του να 
επικαλεσθούν το 25ο άρθρο του 
συντάγματος για να καθαιρέσουν 
τον πρόεδρο.

Ο Πίτερ Μπέικερ είναι επικεφαλής 
ανταποκριτής των New York 
Times στον Λευκό Οίκο. Ο Ντό-
ναλντ Τραμπ είναι ο τέταρτος κα-
τά σειράν πρόεδρος τη θητεία του 
οποίου καλύπτει, μετά τον Μπιλ 
Κλίντον, τον Τζορτζ Μπους τον 
νεότερο και τον Μπαράκ Ομπάμα. 

Για τα γεγονότα της 6ης Ιανου-
αρίου δήλωσε στην «Κ» τα εξής: 
«Η προεδρία Τραμπ, η οποία έχει 
τις ρίζες της στον θυμό, στον δι-
χασμό και στη διακίνηση θεω-
ριών συνωμοσίας, τελειώνει με 
την έφοδο του όχλου στο Καπι-
τώλιο έπειτα από την υποκίνη-
ση ενός ηττημένου ηγέτη που 
προσπαθεί να παραμείνει στην 
εξουσία σαν να είναι η Αμερική 
ακόμη μία αυταρχική χώρα. ∆εν 
θα έλεγα φυσικά σε καμία περί-
πτωση ότι το τέλος της προεδρί-
ας Τραμπ σταματάει τον διχασμό 
στις ΗΠΑ. Αυτό που είδαμε στις 6 
Ιανουαρίου είναι το αποκορύφω-
μα τεσσάρων ετών όξυνσης της 
πόλωσης στην Αμερική. Θα ερ-

μηνευτεί ως ο επίλογος της προ-
εδρίας Τραμπ, αλλά οι διαιρέσεις 
θα παραμείνουν μετά τον Τραμπ 
και θα είναι ένα εμφανές εμπόδιο 
για τον πρόεδρο Μπάιντεν και 
τους ηγέτες και των δύο κομμά-
των πολύ καιρό μετά την αποχώ-
ρηση του Τραμπ».

Τι παραλαμβάνει,
τι θα επιδιώξει
ο Τζο Μπάιντεν

Πίτερ Μπέικερ: Ο επίλογος
της προεδρίας Τραμπ

Αισιοδοξία προκαλεί 
η Δημοκρατική 
πλειοψηφία
στη Γερουσία.

Των MICHAEL SHEAR 
και JIM TANKERSLEY
THE NEW YORK TIMES 

«Αποστολή μας είναι η αποκα-
τάσταση της δημοκρατίας, της ευ-
πρέπειας, της αξιοπρέπειας και 
του κράτους δικαίου», είπε την Τε-
τάρτη ο Τζο Μπάιντεν.

«Οι διαιρέσεις θα παραμείνουν 
και θα είναι ένα εμφανές εμπόδιο 
για τον πρόεδρο Μπάιντεν», εκτι-
μά ο επικεφαλής ανταποκριτής των 
New York Times στον Λευκό Οίκο, 
Πίτερ Μπέικερ.

Το γεγονός ότι ο αρχηγός τους έχασε τις εκλογές με διαφορά επτά εκατομμυρίων ψήφων και έκανε δεκάδες δικαστικές προσφυγές οι οποίες απορρίφθη-
καν ακόμη και από το Ανώτατο ∆ικαστήριο, στο οποίο πλειοψηφούν οι συντηρητικοί, δεν έπεισε τους πολιορκητές. 

Ο εναγκαλισμός τους 
με δυνάμεις ενάντιες 
στη δημοκρατία και 
στην αλήθεια μπορεί να 
προκαλέσει τον θάνατο 
του αμερικανικού 
πειράματος.

ΚΡΙΣΗ ΣΤΙΣ ΗΠΑ
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Στην αυγή του 2021, οι ΗΠΑ είναι 
η ισχυρότερη, πολιτικά διχασμέ-
νη και οικονομικά άνιση χώρα 
μεταξύ των ανεπτυγμένων δη-
μοκρατιών. Η Κίνα είναι ο ισχυ-
ρότερος ανταγωνιστής τους, με 
ένα καθεστώς κρατικού καπιτα-
λισμού, αυταρχισμού και υψηλής 
τεχνολογίας παρακολούθησης, 
που προκαλεί δυσπιστία στις πε-
ρισσότερες χώρες του G20. Γερ-
μανία και Ιαπωνία είναι σταθε-
ρότερες, αλλά οι στιβαροί ηγέτες 
που κυβέρνησαν τις δύο χώρες 
επί σειράν ετών, είτε έχουν ήδη 
εγκαταλείψει την εξουσία (Σίν-
ζο Aμπε) είτε ετοιμάζονται να 
το πράξουν (Aγκελα Μέρκελ). Η 
Ρωσία βρίσκεται σε παρακμή και 
κατηγορεί τη ∆ύση για τα προ-
βλήματά της. Ο κόσμος όλος μα-
στίζεται από τη χειρότερη υγειο-
νομική κρίση εδώ και έναν αιώνα. 
Θα ήλπιζε κανείς ότι η πανδημία 
θα ωθούσε τους ηγέτες του κό-
σμου να συνεργαστούν, όπως 
έγινε εν μέρει μετά την 11η Σε-
πτεμβρίου του 2001 και τη χρη-
ματοπιστωτική κρίση του 2008. 
Τότε, όμως, είχαμε μια διαμορ-

φωμένη γεωπολιτική τάξη και 
μια πολιτικά εύρυθμη Αμερική. 
Τίποτε από τα δύο δεν ισχύει σή-
μερα. Αυτό έχει μεγάλη σημασία 
γιατί, αν το 2020 σφραγίστηκε 
από τις υγειονομικές απαντήσεις 
στην πανδημία, το 2021 θα έρ-
θουν σε πρώτη γραμμή οι οικο-
νομικές επιπτώσεις της. Η προε-
ξάρχουσα υπερδύναμη, οι ΗΠΑ, 
αντιμετωπίζει και η ίδια μεγάλες 
προκλήσεις, από την ανεργία και 
την έλλειψη οικονομικών ευκαι-
ριών μέχρι τα ερωτήματα για την 
αποτελεσματικότητα και τη μα-
κροημέρευση του Τζο Μπάιντεν, 
το μέλλον του Ρεπουμπλικανικού 
Κόμματος και τη νομιμοποίηση 
του αμερικανικού πολιτικού μο-
ντέλου. Η αξιοπιστία της αμερι-
κανικής εξωτερικής πολιτικής θα 
δοκιμαστεί φέτος πιο σκληρά από 
κάθε άλλη χρονιά ύστερα από 
τον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο. Oταν 
η ισχυρότερη χώρα του κόσμου 
είναι τόσο διχασμένη, τότε όλος 
ο κόσμος έχει πρόβλημα.

 
* Η Eurasia Group είναι διεθνής 
εταιρεία συμβούλων επιχειρήσεων και 
υποψήφιων επενδυτών για θέματα 
πολιτικού ρίσκου, με έδρα τη Νέα 
Υόρκη. 

Οι 10 μεγάλοι
κίνδυνοι
στον πλανήτη
για το 2021

01 Αν και ο Τζο Μπάιντεν κέρ-
δισε καθαρά τις εκλογές 
του Νοεμβρίου, σχεδόν 

οι μισοί Αμερικανοί αρνούνται να 
αποδεχθούν τη νίκη του. Eνα μι-
κρότερο ποσοστό είναι έτοιμο να 
προσφύγει στη βία εναντίον της 
προεδρίας του, όπως έδειξαν τα 
επαίσχυντα επεισόδια στο Καπιτώ-
λιο. Εκμεταλλευόμενος την όξυν-
ση των κοινωνικών ανισοτήτων, 
ο Ντόναλντ Τραμπ κατάφερε να 
αναδειχθεί σε πολιτικό εκπρόσωπο 
όσων εχθρεύονται το κατεστημέ-
νο. Ως «πρόεδρος με αστερίσκο» 
για πολλούς, ο Μπάιντεν δεν θα 
μπορεί να αγνοεί την ατμόσφαι-
ρα οξείας πόλωσης όταν θα επι-
χειρεί να προωθήσει τις προοδευ-
τικές του προτεραιότητες για ένα 
γενναίο πρόγραμμα οικονομικής 
στήριξης, μεταρρυθμίσεις στο σύ-
στημα υγείας, διπλασιασμό του κα-
τώτατου μισθού κ.ά. Αν ο εμβολια-
σμός του πληθυσμού προχωρήσει 

ομαλά, η πανδημία υποχωρήσει 
και η οικονομία εμφανίσει ζωηρή 
ανάκαμψη, ο Μπάιντεν μπορεί να 
κερδίσει πολιτικό κεφάλαιο εις βά-
ρος των διχασμένων, ύστερα από 
την περασμένη Τετάρτη, Ρεπου-
μπλικανών. Αν η υγειονομική κα-
τάσταση εκτάκτου ανάγκης και η 
οικονομική ύφεση παραταθούν σε 
βάθος μέσα στο 2021, θα δυσκο-
λευθεί περισσότερο.

Ο Μπάιντεν θα προσπαθήσει 
να επιβεβαιώσει την αμερικανική 
ηγεμονία στις διεθνείς υποθέσεις, 
αλλά η πόλωση και η δυσκολία 
διαχείρισης κρίσεων στο εσωτε-
ρικό σημαίνουν ότι οι ΗΠΑ δεν θα 
αποτελούν πηγή έμπνευσης για 
τον υπόλοιπο κόσμο στον βαθ-
μό που θα το επιθυμούσε ο νέος 
πρόεδρος. Ηδη η Ε.Ε. επέφερε 
προληπτικό πλήγμα στις φιλοδο-
ξίες του με τη σφαιρική συμφωνία 
επενδύσεων που συνομολόγησε 
με την Κίνα.

06 Σε αντίθεση με τον Ντό-
ναλντ Τραμπ, ο οποίος 
ακολούθησε μια σκλη-

ρή πολιτική μονομερών μέτρων 
εναντίον της Κίνας, ο Τζο Μπάι-
ντεν θα επιδιώξει να σχηματίσει 
ενιαίο μέτωπο με όλους τους συμ-
μάχους των ΗΠΑ απέναντι σε συ-
γκεκριμένες πολιτικές του Πεκί-
νου, στα πεδία της οικονομίας και 
της ασφάλειας. Η Ευρωπαϊκή Ενω-
ση, η Βρετανία, η Ιαπωνία και η 
Ινδία θα αποτελέσουν τους πρώ-
τους παραλήπτες των μηνυμάτων 
του. Ωστόσο, η δημιουργία ενός 
τέτοιου μετώπου δεν θα είναι εύ-
κολη υπόθεση, όπως έδειξε και 
η πρόσφατη επενδυτική συμφω-
νία Ευρωπαϊκής Ενωσης - Κίνας, 
παρότι η καχυποψία για τη μεγά-
λη ασιατική δύναμη διευρύνεται. 

Προφανώς το Πεκίνο δεν θα 
μείνει με σταυρωμένα τα χέρια, 
αλλά θα προσφέρει οικονομικά κί-
νητρα σε συμμάχους των ΗΠΑ για 

να αποτρέψει την περικύκλωσή 
του. Στο μεταξύ, Αμερική και Κί-
να ήδη έχουν αποδυθεί σε αγώνα 
δρόμου για το ποιος θα σώσει τον 
κόσμο από την πανδημία. Η Κίνα 
έχει τις δυνατότητες να ξεπεράσει 
τις ΗΠΑ ως προς τη διοχέτευση 
εμβολίων σε άλλες χώρες, ειδι-
κά στον αναπτυσσόμενο κόσμο. 
Εχοντας ήδη αντιμετωπίσει απο-
τελεσματικά την COVID-19 στο 
εσωτερικό της, διαθέτει εμβόλια 
τα οποία είναι πιο φθηνά και με-
ταφέρονται ευκολότερα, αφού δι-
ατηρούνται σε πολύ μεγαλύτερες 
θερμοκρασίες από τα καλύτερα 
αμερικανικά. 

Αλλος καίριος τομέας ανταγω-
νισμού ανάμεσα στις δύο μεγαλύ-
τερες οικονομίες είναι οι πράσινες 
τεχνολογίες, όπου η Κίνα κυριαρ-
χεί σε καίριες παραγωγικές αλυ-
σίδες, από τις μπαταρίες και τα 
ηλεκτρικά αυτοκίνητα μέχρι την 
ηλιακή και την αιολική ενέργεια.

05 Η περασμένη χρονιά 
ήταν η πιο ζεστή στην 
καταγεγραμμένη ιστο-

ρία του πλανήτη μας. Κυβερνήσεις 
και εταιρείες ανακοίνωσαν νέες πο-
λιτικές για την αντιμετώπιση της 
κλιματικής αλλαγής, καθώς Κίνα, 
Ε.Ε., Βρετανία, Ιαπωνία, Νότια Κο-
ρέα και Καναδάς έχουν δεσμευθεί 
για μηδενικό ισοζύγιο εκπομπής - 
απορρόφησης ρύπων μέχρι τα μέσα 
του αιώνα. Το κυριότερο, με τη νίκη 
του Τζο Μπάιντεν, οι ΗΠΑ επιστρέ-
φουν στη Συμφωνία του Παρισιού. 
Ο Λευκός Οίκος θα αναλάβει σημα-
ντικές πρωτοβουλίες, τις οποίες θα 
διαχειριστεί αξιόπιστο προσωπικό 
με επικεφαλής τον πρώην υπουργό 
Εξωτερικών Τζον Κέρι. Οι Ρεπου-
μπλικανοί στο Κογκρέσο θα αντι-
δράσουν και οι προσφυγές στη ∆ι-
καιοσύνη θα μπουν στην ημερήσια 
διάταξη. Η κυβέρνηση Μπάιντεν 
ωστόσο και σημαντικές πολιτεί-
ες που ελέγχουν οι ∆ημοκρατικοί, 

όπως η Καλιφόρνια, θα έχουν τη 
δυνατότητα να θεσπίσουν μέτρα 
όπως για τον περιορισμό των εκ-
πομπών μεθανίου, την εξοικονό-
μηση καυσίμων, τη σταδιακή απα-
γόρευση πώλησης αυτοκινήτων με 
μηχανές εσωτερικής καύσης κ.ά. 
Μια νέα, δύσκολα αναστρέψιμη 
κατάσταση θα διαμορφωθεί στην 
αγορά, ενθαρρύνοντας τις καθαρές 
τεχνολογίες. Σε διεθνές επίπεδο, το 
2021 θα σηματοδοτήσει τη στροφή 
από τη συνεργασία στον ανταγωνι-
σμό στο πεδίο της αντιμετώπισης 
της κλιματικής αλλαγής. Η Κίνα θα 
εγκαινιάσει μια μαζική εκστρατεία 
μείωσης των εκπομπών άνθρακα 
στο πλαίσιο του 14ου πεντάχρο-
νου πλάνου και η Αμερική θα προ-
σπαθήσει να την ξεπεράσει στην 
κούρσα των «πράσινων όπλων». Η 
διάσκεψη του ΟΗΕ στη Γλασκώβη, 
περί τα τέλη του χρόνου, θα γίνει 
αφορμή για νέες ανακοινώσεις και 
πρωτοβουλίες.

02 Αυτή η χρονιά ξεκίνησε 
με περισσότερο ενθαρ-
ρυντικά νέα για τα εμ-

βόλια από ό,τι τολμούσαν να πι-
στέψουν οι ειδικοί. Η COVID-19 
και οι επιπτώσεις της ωστόσο 
δεν θα εξαφανιστούν αστραπι-
αία. Οι κυβερνήσεις θα δοκιμα-
στούν στην οργάνωση του μαζι-
κού εμβολιασμού και η πανδημία 
θα αφήσει πίσω της διογκωμένα 
χρέη, απολυμένους εργάτες και 
διάχυτη δυσπιστία. 

Οι πολύ διαφορετικοί ρυθμοί 
ανάκαμψης μεταξύ των χωρών 
και οι μεγάλες ανισότητες στο 
εσωτερικό τους θα τροφοδοτή-
σουν τον θυμό εναντίον των κυ-
βερνώντων και φαινόμενα κοι-
νωνικής αναταραχής. Με λίγες 
εξαιρέσεις, η πανδημία δεν απο-
σταθεροποίησε κυβερνήσεις το 
2020. Φέτος, όμως, οι κυβερνήσεις 
θα αντιμετωπίσουν τις επιπτώσεις 
της ύφεσης που τους κληροδότη-

σε η πανδημία και οι λαϊκιστές 
θα έχουν καινούργιες ευκαιρίες 
να εκμεταλλευθούν. 

Στην Ευρώπη, το Ταμείο Ανά-
καμψης θα αρχίσει να προσφέρει 
ουσιώδη στήριξη προς τα τέλη 
του 2021. Μέχρι τότε, οι πιο ευ-
άλωτες χώρες της περιφέρειας θα 
αναγκάζονται να αναζητούν άλ-
λες πηγές χρηματοδότησης και θα 
κινδυνέψουν να δουν τα επιτόκια 
δανεισμού τους να αυξάνονται 
επικίνδυνα εάν δανειστούν για 
να καλύψουν τις ανάγκες τους. 
Το πρόβλημα θα είναι πιο έντονο 
στη Λατινική Αμερική, στη Μέ-
ση Ανατολή, στη νοτιοανατολι-
κή Ασία, αλλά και στη νότια και 
την ανατολική Ευρώπη. Μεταξύ 
των αναδυόμενων χωρών, θα δο-
κιμαστούν ιδιαίτερα η Βραζιλία, 
η Τουρκία και η Νότιος Αφρική 
– μεγάλες οικονομίες με ευάλω-
τα θεμέλια, οι οποίες στηρίζονται 
πολύ στο διεθνές κεφάλαιο. 

07 Ο έλεγχος των δεδομέ-
νων θα αποτελέσει μεί-
ζον πεδίο μάχης στον 

τεχνολογικό πόλεμο ΗΠΑ - Κίνας, 
καθώς οι επαναστάσεις της τεχνη-
τής νοημοσύνης και των δικτύων 
κινητής τηλεφωνίας πέμπτης γε-
νιάς (5G) κερδίζουν έδαφος. Το Πε-
κίνο θα συνεχίσει την προσπάθεια 
για «κυριαρχία στο πεδίο των δεδο-
μένων», καθώς μειώνει την εξάρ-
τησή του από την αμερικανική τε-
χνολογία. Οι ΗΠΑ θα επιμείνουν να 
θωρακίσουν τις υποδομές τους απέ-
ναντι σε κινεζικών συμφερόντων 
εταιρείες και η κυβέρνηση Μπάι-
ντεν θα προσπαθήσει να εξασφαλί-
σει συμμάχους είτε στο πλαίσιο του 
G7 είτε σε εκείνο της υπό δημιουρ-
γία D10 (όπου θα περιλαμβάνονται 
και οι δημοκρατίες της Ινδίας, της 
Αυστραλίας και της Νότιας Κορέ-
ας). Στην Ευρώπη, ο έλεγχος των 
δεδομένων έχει αναγορευθεί σε 
ζήτημα πολιτικής κυριαρχίας. Ου-

άσιγκτον και Βρυξέλλες πασχίζουν 
εδώ και χρόνια να μειώσουν τις 
εντάσεις για την πρόσβαση των κυ-
βερνήσεων σε προσωπικά δεδομέ-
να πολιτών, αλλά η αντιπαράθεση 
εντείνεται. Τον περασμένο χρόνο, 
το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο τάχθηκε 
εναντίον της μεταβίβασης δεδομέ-
νων από την Ευρώπη στις ΗΠΑ και 
το 2021 το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο 
θα απαιτήσει να εφαρμοστεί η εν 
λόγω απόφαση. Οι νομικές αβεβαι-
ότητες για τη ροή δεδομένων που 
στηρίζουν δουλειές δισεκατομμυ-
ρίων στο διατλαντικό εμπόριο θα 
επιβαρύνουν τις επιχειρήσεις. Ακό-
μη και αν ΗΠΑ και Ευρώπη καταφέ-
ρουν να γεφυρώσουν τις διαφορές 
τους σε ό,τι αφορά την προστασία 
των προσωπικών δεδομένων, άλ-
λα ακανθώδη προβλήματα, όπως 
η φορολόγηση των αμερικανικών 
κολοσσών του Ιντερνετ, θα εξα-
κολουθήσουν να παρεμβάλλονται 
στις μεταξύ τους σχέσεις. 

ΤΟ ΔΥΣΚΟΛΟ ΕΡΓΟ ΤΟΥ ΜΠΑΪΝΤΕΝ

ΑΝΤΙΠΑΡΑΘΕΣΗ ΗΠΑ - ΚΙΝΑΣΚΛΙΜΑΤΙΚΗ ΑΛΛΑΓΗ

ΠΑΝΔΗΜΙΑ COVID-19

ΔΙΑΔΙΚΤΥΟ - 5G - ΤΕΧΝΗΤΗ ΝΟΗΜΟΣΥΝΗ

Ο... αστερίσκος του 46ου 
προέδρου της Αμερικής

Μέτωπο κατά του Πεκίνου,
ένα δύσκολο εγχείρημα

Κερδίζουν έδαφος
οι πράσινες πολιτικές

Οι επιπτώσεις της
τώρα θα ενταθούν

Η μάχη για τον έλεγχο
των προσωπικών δεδομένων

Τι εκτιμούν κορυφαίοι αναλυτές 

Το 2021 θα σηματοδοτήσει τη στροφή από τη συνεργασία στον ανταγωνι-
σμό στο πεδίο της αντιμετώπισης της κλιματικής αλλαγής.

H σύγκρουση Ουάσιγκτον - Πεκίνου, στα πεδία της οικονομίας και της 
ασφάλειας αναμένεται σφοδρή.

Ο Τζο Μπάιντεν θα προσπαθήσει να επιβεβαιώσει την αμερικανική ηγε-
μονία στις διεθνείς υποθέσεις.

Oι επαναστάσεις της τεχνητής νοημοσύνης και των δικτύων κινητής τηλε-
φωνίας πέμπτης γενιάς (5G) κερδίζουν συνεχώς έδαφος.

Των IAN BREMMER
και CLIFF KUPCHAN 

ΟΙ ΠΡΟΒΛΕΨΕΙΣ ΤΗΣ EURASIA GROUP*
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Oι κυβερνήσεις θα αντιμετωπίσουν τις επιπτώσεις της ύφεσης που τους 
κληροδότησε η πανδημία, ενώ οι λαϊκιστές καραδοκούν.
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08 Οι χώρες παραγωγής 
ενέργειας στη Μέση 
Ανατολή και στη Βό-

ρεια Αφρική γνώρισαν ένα δύσκο-
λο 2020 καθώς οι τιμές των υδρο-
γονανθράκων κατέρρευσαν λόγω 
της πανδημίας. Το 2021 θα είναι 
ακόμη χειρότερο, με τις χαμηλές 
τιμές να διατηρούνται παρά τον 
μαζικό εμβολιασμό των πληθυ-
σμών. Αρκετές από αυτές τις χώ-
ρες θα αναγκαστούν να προχω-
ρήσουν σε περικοπές δαπανών, 
κάτι που θα προκαλέσει κοινω-
νικές ταραχές, επιβραδύνοντας 
την πορεία των μεταρρυθμίσεων.

Το Ιράκ είναι η χώρα που θα 
αντιμετωπίσει τις μεγαλύτερες 
προκλήσεις. Το πετρέλαιο αντι-
προσωπεύει το 90% των δημο-
σίων εσόδων. Σε συνδυασμό με 
την εκτεταμένη διαφθορά και την 
ολέθρια διαχείριση της πανδημίας 
από τις Αρχές, η οικονομική στε-
νότητα θα πυροδοτήσει εκτετα-

μένες διαδηλώσεις και ταραχές. 
Ανάλογους κινδύνους διατρέχει 
και η Αλγερία, όπου το πολιτικό 
σύστημα παραμένει εύθραυστο 
μετά τον εξαναγκασμό του επί 
σειράν ετών προέδρου Αμπντε-
λαζίζ Μπουτεφλίκα σε παραίτη-
ση, το 2019. 

Οι χαμηλές τιμές πετρελαίου 
συνιστούν πονοκέφαλο και για 
τον ισχυρό άνδρα της Σαουδικής 
Αραβίας, τον πρίγκιπα-διάδοχο 
Μοχάμεντ μπιν Σαλμάν. Πρόσφα-
τα τα Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα 
έθεσαν υπό αμφισβήτηση την 
αξία χρήσης του ΟΠΕΚ. Με τον 
Τζο Μπάιντεν στην αμερικανική 
προεδρία, το Ριάντ δεν θα διαθέ-
τει λευκή επιταγή από την Ουάσι-
γκτον, όπως συνέβαινε επί προε-
δρίας Τραμπ, ενώ η δέσμευση του 
νέου προέδρου για τη μετάβαση 
σε καθαρές μορφές ενέργειας θέ-
τει μεσοπρόθεσμες προκλήσεις 
για τη μοναρχία των Σαούντ.

04 Η Τουρκία μόλις απέφυ-
γε μια χρηματοπιστω-
τική κρίση το 2020, 

καθώς ο Ταγίπ Ερντογάν επέβα-
λε με καθυστέρηση μια στροφή 
προς πιο ορθόδοξες δημοσιονο-
μικές πολιτικές, αλλάζοντας το οι-
κονομικό του επιτελείο. Η άνοδος 
των επιτοκίων ωστόσο θα πλή-
ξει βασικά κοινωνικά στηρίγμα-
τα του Ερντογάν –το πελατειακό 
του σύστημα και τις μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις– και θα προξενήσει 
εκτίναξη της ανεργίας. 

Η πολιτική πίεση θα προκαλέ-
σει πρόωρη πτώση των επιτοκί-
ων, με κίνδυνο να δημιουργηθεί 
σοβαρή οικονομική κρίση, κά-
νοντας την Τουρκία να μοιάζει 
περισσότερο με την αποσταθε-
ροποιημένη χώρα της δεκαετίας 
του 1990 παρά με τη δυναμικά 
αναπτυσσόμενη οικονομία των 
τελευταίων 20 χρόνων.

Σε αυτό το φόντο, θα ενισχυ-

θούν οι κοινωνικές εντάσεις, τα 
κατασταλτικά μέτρα εναντίον 
της αντιπολίτευσης, αλλά και οι 
εξωτερικοί τυχοδιωκτισμοί του 
Ερντογάν, ο οποίος τη νέα χρο-
νιά θα στερηθεί πολύτιμων δι-
εθνών στηριγμάτων. Ο Τραμπ 
αντιστεκόταν στην πίεση του 
κατεστημένου της Ουάσιγκτον 
για πιο σκληρά μέτρα έναντι της 
Τουρκίας, ενώ η Μέρκελ, η οποία 
ακολουθούσε πραγματιστική πο-
λιτική έναντι του Ερντογάν, απο-
χωρεί από την καγκελαρία. Ακόμη 
και ο Πούτιν αισθάνεται απογοη-
τευμένος από τον Τούρκο ηγέτη. 

Στριμωγμένος στη γωνία, ο 
Ερντογάν θα ακολουθήσει σκλη-
ρότερη γραμμή στην Ανατολική 
Μεσόγειο, ιδιαίτερα απέναντι σε 
Γαλλία, Ελλάδα και Κύπρο. Αν και 
ένας ανοιχτός πόλεμος με την Ελ-
λάδα και την Κύπρο είναι απίθα-
νος, το ενδεχόμενο στρατιωτικών 
επεισοδίων ενισχύεται.

10 Δεν θα υπάρχει εκτεταμέ-
νη διαθεσιμότητα εμβολί-
ων μέχρι το δεύτερο μισό 

του 2021 και οι χώρες της Λατινικής 
Αμερικής έχουν ελάχιστα εφόδια για 
να αντιμετωπίσουν ένα ακόμη κύ-
μα κορωνοϊού. Οι βασικές πολιτικές 
εστίες έντασης προβάλλουν μέσα 
από το φορτωμένο εκλογικό ημε-
ρολόγιο: βουλευτικές εκλογές στην 
Αργεντινή και στο Μεξικό, προεδρι-
κές στον Ισημερινό, στο Περού και 
στη Χιλή. Και οι πέντε αυτές χώρες 
έχουν βιώσει σοβαρή δημοσιονο-
μική κατάρρευση, απόρροια των 
αυξημένων δαπανών για την ανα-
χαίτιση των συνεπειών της πανδη-
μίας. Στην Αργεντινή, ο πρόεδρος 
Αλμπέρτο Φερνάντες αναμένεται να 
βγει αποδυναμωμένος. Στο Μεξικό, 
η δημοτικότητα του Μανουέλ Λόπες 
Ομπραντόρ παραμένει υψηλή και το 

κυβερνών κόμμα του θα διατηρήσει 
την πλειοψηφία, επιτρέποντάς του 
να συνεχίσει μια πολιτική που υπο-
νομεύει το επιχειρηματικό κλίμα. Ο 
μεγαλύτερος κίνδυνος εντοπίζεται 
στον Ισημερινό, όπου ο μετριοπα-
θής υποψήφιος Γκιγιέρμο Λάσο θα 
αντιμετωπίσει μια μάχη, που ενδέ-
χεται να απειλήσει το πρόγραμμα 
του ∆ΝΤ και την οικονομική στα-
θερότητα της χώρας. Στο Περού, 
η αυξημένη δυσαρέσκεια ανοίγει 
την πόρτα για έναν αντισυστημικό 
υποψήφιο και στη Χιλή είναι πιθανό 
να δούμε βίαιες διαδηλώσεις. Ενας 
αριστερός υποψήφιος που απειλεί 
να αναστρέψει τη σημερινή πολιτι-
κή θα ήταν εξόχως ανταγωνιστικός. 
Η Μέση Ανατολή είναι ο προφανής 
μεγάλος ηττημένος της πανδημίας. 
Η Λατινική Αμερική είναι η δεύτε-
ρη μεγάλη χαμένη. 

Ολη την έρευνα της Eurasia Group μπορείτε να τη δείτε στο site:
www.eurasiagroup.net

...ότι οι φίλοι 
του Τραμπ θα έχουν πρόβλημα
Ο Μπόρις Τζόνσον έσπευσε να απο-
μακρύνει ταχύτατα τον σκληροπυ-
ρηνικό οπαδό του Brexit, Ντόμινικ 
Κάμινγκς, αμέσως μετά τις αμερι-
κανικές εκλογές και στη συνέχεια 
προώθησε μια πράσινη ατζέντα, 
αφού το Ηνωμένο Βασίλειο φιλο-
ξενεί τη σύνοδο του ΟΗΕ για το 
κλίμα φέτος.  

Ο Ταγίπ Ερντογάν σχεδιάζει 
να αναζητήσει επανεκκίνηση στις 
αμερικανοτουρκικές σχέσεις και 
είχε κάνει κάποιες δειλές κινήσεις 
πέρυσι προς αυτή τη στρατηγική. 

Ο Μπέντζαμιν Νετανιάχου 
υπενθύμισε την προσωπική του 

ιστορία με τον νεοεκλεγέντα πρό-
εδρο και ο Μοχάμεντ Μπιν Σαλ-
μάν θα είναι έτοιμος να κατευ-
νάσει έναν επιφυλακτικό προς 
τη Σαουδική Αραβία Λευκό Οίκο. 

Μπορεί αυτοί οι ηγέτες να εί-
χαν μια προσωπική συμπάθεια 
προς τον Τραμπ, την οποία δεν 
μοιράζονται με τον Μπάιντεν, 
αλλά δεν είχαν επενδύσει σε μια 
δεύτερη θητεία Τραμπ. 

Εξάλλου ο Λευκός Οίκος υπό 
τον Μπάιντεν θα ακολουθήσει 
έναν πραγματισμό στην εξωτε-
ρική πολιτική, που θα υπερβαίνει 
τις επιμέρους προσωπικότητες. 

 ...ότι θα υποχωρήσουν 
οι τεχνολογικοί κολοσσοί

Οι μετοχές των μεγαλύτερων 
επιχειρήσεων Ιντερνετ ξεπέρα-
σαν κάθε προσδοκία, αφού τα 
lockdowns υποχρέωσαν εκατομ-
μύρια ανθρώπους να εργάζονται, 
να εκπαιδεύονται, να ψυχαγω-
γούνται και να κάνουν τις αγορές 
τους από το σπίτι τους. 

Πολλοί περιμένουν πως το 
2021 θα είναι η χρονιά παγκό-
σμιας υποχώρησης των αμερικα-

νικών τεχνολογικών κολοσσών. 
Αντίθετα, ο τομέας θα διασωθεί 
από τις πολιτικές περιπλοκές των 
προβλημάτων που δημιουργεί. Η 
Ευρώπη θέλει να επιβάλει νέες 
εισφορές στους αμερικανικούς 
πρωταθλητές της τεχνολογίας, 
αλλά η αμερικανική κυβέρνηση 
θα αγωνιστεί να υπερασπιστεί 
τις εταιρείες αυτές και τη φορο-
λογική βάση που εκπροσωπούν.

 ...ότι θα υπάρξει 
σύγκρουση Ιράν - ΗΠΑ

Οι σχέσεις μεταξύ των δύο χωρών 
δεν θα είναι ούτε τόσο παραγω-
γικές ούτε τόσο επικίνδυνες όσο 
προβλέπουν πολλοί παρατηρητές. 
Αντί για πόλεμο ή ειρήνη, οι ιρα-
νοαμερικανικές σχέσεις απλώς 
θα καρκινοβατούν.  Ο Μπάιντεν 
θα συγκρατήσει το Ισραήλ και 

τις αντι-ιρανικές του διαθέσεις, 
χρησιμοποιώντας τη συνταγή 
Ομπάμα: ένα μείγμα βοήθειας 
και συνεργασίας στον τομέα της 
ασφάλειας. Αν δεν υπάρξει κάποια 
ταχεία εξέλιξη προς την κατεύ-
θυνση μιας πυρηνικής βόμβας, ο 
κίνδυνος πολέμου είναι χαμηλός. 

ΜΕΣΗ ΑΝΑΤΟΛΗ - ΒΟΡΕΙΑ ΑΦΡΙΚΗ

ΚΡΙΣΗ ΣΤΗΝ ΤΟΥΡΚΙΑ ΚΑΙ ΑΝΑΤΟΛΙΚΗ ΜΕΣΟΓΕΙΟΣ

ΛΑΤΙΝΙΚΗ ΑΜΕΡΙΚΗ

Σκληρή δοκιμασία
από το φθηνό πετρέλαιο

Ο στριμωγμένος Ερντογάν
και η Ελλάδα

Πολλές εστίες επίφοβες
για πολιτική ένταση

Μην 
ποντάρετε στο...

Οι τιμές των υδρογονανθράκων κατέρρευσαν λόγω της πανδημίας, προκα-
λώντας προβλήματα στις πετρελαιοπαραγωγούς χώρες.

Επεισόδια στο Σαντιάγκο της Χιλής τον περασμένο Οκτώβριο. Σε πολλές 
χώρες της Λατινικής Αμερικής οι κοινωνίες θυμίζουν καζάνι που βράζει.
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09 Το 2021, οι συγκρούσεις 
στον κυβερνοχώρο θα 
δημιουργήσουν χωρίς 

προηγούμενο τεχνολογικούς και 
γεωπολιτικούς κινδύνους. Εκατο-
ντάδες εκατομμύρια άνθρωποι θα 
συνεχίσουν να εργάζονται, να ψω-
νίζουν, να εκπαιδεύονται και να 
διασκεδάζουν από το σπίτι τους 
λόγω πανδημίας. 

Η συνένωση οικίας, σχολείου 
και χώρου εργασίας είναι εφιάλτης 
όχι μόνο για τους γονείς, αλλά και 
για τις υπηρεσίες Πληροφορικής, 
καθώς οι λιγότερο ασφαλείς οικι-
ακοί χώροι εκθέτουν περισσότε-
ρο τα συστήματα στην πειρατεία. 

Επιπλέον, αυτή τη χρονιά θα 
υπάρξει απότομη αύξηση των 
«έξυπνων» συσκευών που θα 
συνδέονται με το ∆ιαδίκτυο των 
Πραγμάτων και τα δίκτυα 5G, κά-
τι που θα προσφέρει στους επί-
δοξους πειρατές, ιδιώτες ή κρά-
τη, περισσότερα ευάλωτα σημεία 

για να επιτεθούν. Στο γεωπολιτι-
κό επίπεδο, οι κυβερνήσεις δεν 
έχουν καταλήξει σε κοινά απο-
δεκτούς κανόνες για τη συμπε-
ριφορά των κρατών στον κυβερ-
νοχώρο. Αντίθετα, επιμένουν στις 
παλιές μεθόδους των κυρώσεων 
απέναντι σε όσους υποπτεύονται 
για πειρατεία εις βάρος τους – με 
συνήθεις υπόπτους για τη ∆ύση, 
τη Ρωσία, την Κίνα ή ακόμη και 
τη Βόρεια Κορέα, κράτη αρκετά 
ικανά σε αυτό το πεδίο. 

Με την κυβέρνηση Μπάιντεν 
είναι πιθανό οι σχέσεις με τη Ρω-
σία να επιδεινωθούν και αυτό να 
έχει επιπτώσεις στα προβλήματα 
που ταλαιπωρούν τον κυβερνοχώ-
ρο. Από την πλευρά της, η Κίνα 
πέρασε τον περασμένο χρόνο ένα 
ορόσημο με μακροπρόθεσμες συ-
νέπειες, επιτυγχάνοντας υπεροχή 
στο πεδίο των υπερ-υπολογιστών 
με τον οπτικό - κβαντικό υπολο-
γιστή της.

ΠΟΛΕΜΟΙ ΣΤΟΝ ΚΥΒΕΡΝΟΧΩΡΟ

Ιδανικές οι συνθήκες
για επίδοξους πειρατές
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Oι εξελίξεις θα προσφέρουν στους επίδοξους πειρατές, ιδιώτες ή κράτη, 
περισσότερα ευάλωτα σημεία για να επιτεθούν.

Η άνοδος των επιτοκίων αναμένεται να πλήξει βασικά κοινωνικά στηρίγ-
ματα του Ερντογάν και να προξενήσει εκτίναξη της ανεργίας.

03 Χωρίς τις πολιτικές ικα-
νότητες της Γερμανί-
δας καγκελαρίου Αγκε-

λα Μέρκελ, η Ευρωπαϊκή Ενωση 
θα αντιμετωπίσει ένα πρωτόγνωρο 
σχίσμα, μεταξύ Πολωνίας - Ουγγα-
ρίας από τη μια πλευρά και των 
υπολοίπων 25 χωρών από την 
άλλη. Υπάρχει επίσης ο κίνδυνος 
διάρρηξης των δεσμών Γαλλίας 
- Γερμανίας λόγω των διαφορετι-
κών οραμάτων τους για το μέλλον 
της Ευρώπης. 

Η οικονομική ανάκαμψη της 
ηπείρου εξάλλου εκκρεμεί και η 
πίεση στην Ευρωπαϊκή Κεντρι-
κή Τράπεζα αναμένεται να κλι-
μακωθεί. 

Με λίγα λόγια, η Μέρκελ υπήρ-
ξε ο σημαντικότερος ηγέτης της 
Ευρώπης. Η αποχώρησή της το 
2021 ύστερα από 15 χρόνια στην 
καγκελαρία αυξάνει τον κίνδυνο 
όσον αφορά τη σταθερότητα στην 
Ευρώπη. Αφότου ολοκλήρωσε την 

προεδρία της Ευρωπαϊκή Ενωσης 
στο τέλος του χρόνου, η Μέρκελ 
και η κυβέρνησή της θα στρέψουν 
την προσοχή τους στο εσωτερικό 
της χώρας για να διασφαλίσουν 
ένα καλό αποτέλεσμα προς όφελος 
των Χριστιανοδημοκρατών στις 
εκλογές του Σεπτεμβρίου. 

Ο Γάλλος πρόεδρος Εμανουέλ 
Μακρόν δεν πρόκειται να αντιμε-
τωπίσει τον νέο Γερμανό καγκελά-
ριο ως ισότιμο και θα αρχίσει να 
ασχολείται και ο ίδιος με τα εσωτε-
ρικά του ενόψει των εκλογών του 
επόμενου έτους. Οικονομικά η Ευ-
ρώπη βιώνει ένα «χανγκόβερ» από 
τα αυστηρά lockdowns του χειμώ-
να. Ο ευρωπαϊκός λαϊκισμός ανα-
μένεται επίσης να ξυπνήσει μετά 
τη σύντομη χειμερία νάρκη του. 

Τέλος, στον τομέα της εξωτε-
ρικής πολιτικής, η Τουρκία συνι-
στά μια σοβαρή πρόκληση για μια 
Ευρωπαϊκή Ενωση που έχει αλλού 
τον νου της.

ΕΥΡΩΠΑΪΚΗ ΕΝΩΣΗ

Το κενό που αφήνει
η αποχώρηση Μέρκελ

Στο «πάνθεον» των καγκελαρίων της Γερμανίας θα μπει φέτος η Αγκελα 
Μέρκελ, η οποία κράτησε επί 15 χρόνια το τιμόνι της χώρας με επιτυχία.
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Oι «στάβλοι
του Αυγεία» 

Κυριολεκτικά, μεταφορικά όπως θες,
αναλογίσου το, το μόνο που μας έμεινε
είναι η μπάλα. Και δεν μας έμεινε στα
χέρια αλλά στην τηλεόραση και στο
ραδιόφωνο. Σε όλα τα υπόλοιπα, αθλή-
ματα και όχι μόνο, μπήκε λουκέτο.
Εδώ και καιρό δηλαδή, αφού όπως
πολλοί τομείς της κοινωνίας έτσι και
ο αθλητισμός έχει πληγεί σε πολύ με-
γάλο βαθμό. Κάποια δε κομμάτια, όχι

απλά έχουν πληγεί, έχουν σχεδόν καταστραφεί. Εδώ
και μήνες, ξεκινώντας από τη Λεμεσό και Πάφο και
ακολούθως Παγκύπρια, διεγράφη με μια μονοκονδυλιά
η όποια αθλητική δραστηριότητα. Νεαρών παιδιών,
αθλητών, σε ατομικά, ομαδικά ακόμη και πρωταθλή-
ματα.  Από τότε, πλάνο δεν έχει εκπονηθεί από την
Πολιτεία και τους θεσμούς που έχουν άμεση εμπλοκή
με τον αθλητισμό, ενώ σωματεία ή όμιλοι ανά την
Κύπρο έχουν αναστείλει τις δραστηριότητές τους, συ-
νάμα όμως βλέποντας το μέλλον αντικρύζουν ένα
βαθύ σκοτάδι. Εργαζόμενοι σε όλους τους τομείς του
αθλητισμού έχουν μείνει στην ανεργία με το κράτος
να μην έχει διάθεση να τους αποζημιώσει ή καλύτερα
να βοηθήσει οικονομικά, αφού όπως εξηγεί κυνικά
διά γραπτών επιστολών- απαντήσεων εργοδοτούνται
σε «μη κερδοσκοπικά» σωματεία.  

Οι αθλητές, νεαροί και μη, πέραν του ότι μένουν
μακριά από το φυσικό τους χώρο, αδρανοποιημένοι,
υπόκεινται σε μια συνεχή φθορά, πνευματική και σω-
ματική, ενώ η σχέση με τους με προπονητές, καθο-
δηγητές και δασκάλους έχει πλέον τεθεί στο περιθώριο
με κίνδυνο να αλλοιωθεί ή ακόμη και να εξαφανιστεί. 

Με λίγα λόγια, ο αθλητισμός, στην πρωτογενή του
φύση, έχει προς το παρόν πάει στην άκρη και το μόνο
που μας απομένει με βάση κιόλας το νέο lockdown,
έτσι όπως επισημοποιήθηκε, είναι τα παιγνίδια Α’ κα-
τηγορίας ποδοσφαίρου. 

Ναι! Ο «σταύλος του Αυγεία», όπως πριν ένα χρόνο
περιέγραψε ο ίδιος ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας το
χώρο του ποδοσφαίρου Α’ κατηγορίας, θα συνεχίσει
να μας απασχολεί, λειτουργώντας κάπως σαν υπνω-
τικό- αντί καταθλιπτικό στη νέα σκληρή καραντίνα
που θα ζήσουμε όλοι για τις επόμενες τρεις εβδομάδες.
Ας είναι… είναι και αυτό μια ανακούφιση στον ήδη
κουρασμένο ψυχισμό μας.     

Κατάντημα, ευθύνες,
υποχρεώσεις

Ο κύκλος έκλεισε, η αγωνιστική κυ-
ριαρχία τελείωσε και η οικονομική άνε-
ση των τελευταίων χρόνων ανήκει στο
παρελθόν. Το ποδοσφαιρικό ΑΠΟΕΛ
διανύει τη χειρότερη περίοδο της σύγ-
χρονης ιστορίας του και το γεγονός ότι
μπορεί να υπάρξουν και χειρότερα, λο-
γικά, τρομάζει ή θα πρέπει να τρομάζει,
όλους όσοι έχουν ευθύνη. Την ευθύνη
τόσο για το κατάντημα της φετινής

αγωνιστικής περιόδου, γιατί περί καταντήματος πρό-
κειται, όσο και για τις απαιτούμενες ενέργειες για την
αντιμετώπιση της κατάστασης.

Σαφώς και η νυν διοίκηση του ποδοσφαιρικού ΑΠΟΕΛ
φέρει τη μεγαλύτερη ευθύνη για τη μετατροπή της
ομάδας από πρωταγωνίστρια και πρωταθλήτρια των
τελευταίων χρόνων, στη χειρότερη ομάδα του φετινού
πρωταθλήματος, σύμφωνα και με την επίσημη παραδοχή.
Και κακώς η προσοχή ή ακόμη η επίρριψη ευθυνών
εστιάζεται μόνο στο φετινό καλοκαίρι. Μαζεμένα λάθη
έγιναν και πέρσι, προβληματική και με φανερές αδυναμίες
ήταν και η ομάδα της περιόδου 2019-2020. Η πανδημία
και η διακοπή του περσινού πρωταθλήματος, έκρυψαν
τα προβλήματα κάτω από το χαλί, κάθε άλλο όμως παρά
εκμεταλλεύτηκαν στον «Αρχάγγελο», την ευκαιρία του
φετινού καλοκαιριού. 

Η επόμενη μέρα είναι το ζητούμενο και το πόσο
γρήγορα μπορεί να επιστρέψει το ποδοσφαιρικό ΑΠΟΕΛ
στο γνώριμο ρόλο του πρωταγωνιστή. Φυσιολογική και
αναμενόμενη η αντίδραση και η άποψη των περισσο-
τέρων, πως η… επιστροφή θα πρέπει να επιχειρηθεί
με άλλους στο τιμόνι, αν και η τωρινή διοίκηση δεν
έχει μόνο αποτυχίες στο… βιογραφικό της, κάθε άλλο
μάλιστα. Το θέμα, ωστόσο, δεν λύνεται απλά με μια
ομαδική υποβολή παραιτήσεων. Στην κρίσιμη αυτή
περίοδο, από αγωνιστικής και οικονομικής πλευράς,
μόνη σωτηρία και διέξοδος αποτελεί μια ισχυρή διοίκηση.
Αν η τωρινή δεν μπορεί να χαρακτηρισθεί ως τέτοια,
θα πρέπει να υπάρξει η σιγουριά πως ισχυρή θα είναι
η διάδοχη κατάσταση. Και δυστυχώς, για την ώρα του-
λάχιστον, κάτι τέτοιο δεν διαφαίνεται. Γιατί άλλο φη-
μολογία και άλλο το δεδομένο ενδιαφέρον και μια συγ-
κεκριμένη πρόταση

Η νυν διοίκηση έχει την ευθύνη για την κατάσταση
στην οποία έχει περιέλθει η ποδοσφαιρική εταιρεία.
Απόλυτα δικαιολογημένη η κριτική των… απ’ έξω, την
ίδια ώρα όμως και δεδομένη η υποχρέωση άρα και δική
τους ευθύνη, να προσφέρουν εναλλακτική λύση. Αργά
ή γρήγορα, οι όποιες προθέσεις θα διαφανούν…

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ
ΑΠΟΨΕΙΣ
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ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Σε... πρωταγωνίστρια του αθλητισμού
για το 2020 αναδείχθηκε η COVID-19.
Ο «απρόσκλητος επισκέπτης», ο «αό-
ρατος εχθρός», η πανδημία που ανα-
στάτωσε την υφήλιο έβαλε στο στόχα-
στρο και τα σπορ. Χιλιάδες διοργανώ-
σεις, με κορυφαίες τους Ολυμπιακούς
και τους Παραολυμπιακούς Αγώνες,
αναβλήθηκαν ή ακυρώθηκαν. Οι αθλη-
τές και οι αθλήτριες προπονήθηκαν
αλλά, πλην ελαχίστων εξαιρέσεων, η
προσπάθειά τους δεν ανταμείφθηκε
με συμμετοχή και διάκριση σε κάποια

μεγάλη διοργάνωση. Η συγκομιδή σε
μετάλλια μπορεί να ήταν «φτωχή», αλλά
ο αθλητισμός έδειξε ότι δεν μπορεί εύ-
κολα να νικηθεί, καθώς κάποιες διορ-
γανώσεις διεξήχθησαν και η ελληνική
σημαία ήταν και πάλι «παρούσα» σε
βάθρα απονομών. 

Οι Ολυμπιακοί Αγώνες είχαν ακυ-
ρωθεί μόνο εξαιτίας των δύο Παγκο-
σμίων Πολέμων, και ουδέποτε στη σύγ-
χρονη ιστορία τους δεν είχαν αναβληθεί.
Ο νέος κορωνοϊός όμως έγινε αιτία να
αναβληθούν για το φετινό καλοκαίρι.
Στις 24 Μαρτίου του 2020, ο πρωθυ-
πουργός της Ιαπωνίας Σίνζο Αμπε και
ο πρόεδρος της Διεθνούς Ολυμπιακής
Επιτροπής Τόμας Μπαχ ανακοίνωσαν

ότι για την προστασία της υγείας των
αθλητών η κορυφαία αθλητική γιορτή
δεν θα διεξαγόταν το καλοκαίρι. 

Μετά την αναβολή, ο νέος κορωνοϊός
παρέσυρε σαν ντόμινο προολυμπιακές
διοργανώσεις, παγκόσμια, ηπειρωτικά
και εθνικά πρωταθλήματα. Το Ευρω-
παϊκό Πρωτάθλημα Στίβου ακυρώθηκε,
ενώ το Παγκόσμιο Κλειστού αναμένεται

να διεξαχθεί φέτος. Για αυτή τη χρονιά
αναβλήθηκε και το Ευρωπαϊκό Πρω-
τάθλημα ποδοσφαίρου, ενώ χιλιάδες
είναι οι αναβολές και οι ακυρώσεις αγώ-
νων άλλων αθλημάτων.

Στο τένις, οι τενίστες επέστρεψαν
στα αγωνιστικά κορτ τον περασμένο
Αύγουστο. Και μπορεί το Γουίμπλεντον
να μη διεξήχθη, το Αμερικανικό και το

Γαλλικό Οπεν όμως πραγματοποιήθηκαν
και έστειλαν ελπιδοφόρα μηνύματα νί-
κης απέναντι στην πανδημία. Κάποιες
διεθνείς διοργανώσεις, όπως τα ευρω-
παϊκά πρωταθλήματα ενόργανης και
ρυθμικής, ποδηλασίας κ.λπ., διεξήχ-
θησαν αλλά πολλοί πρωτοκλασάτοι
αθλητές δεν πήραν μέρος διότι δεν θέ-
λησαν να ρισκάρουν.  

ΑΠΟΕΛ - προπονητές
Άξιο απορίας τόσο η συχνότητα όσο και
η σοβαρότητα των λαθών σε κρίσιμες
αποφάσεις το τελευταίο χρονικό διάστη-
μα στο ΑΠΟΕΛ. Και η απορία μεγαλώνει
αν αναλογιστεί κάποιος πως τις αποφά-
σεις αυτές τις παίρνει μια έμπειρη διοί-
κηση. Πόσο δύσκολο ήταν να επιλέξει η
διοίκηση του ποδοσφαιρικού ΑΠΟΕΛ
ένα προπονητή, ο οποίος θα γνώριζε αρ-
κετά περί ΑΠΟΕΛ και κυπριακού πρωτα-
θλήματος, όταν στο μέσο περίπου ενός
πρωταθλήματος έψαχνε για νέο προπο-
νητή και χωρίς τα χρονικά περιθώρια –
ασφυκτικά από τις συνεχόμενες απώ-
λειες – για την ανάγκη αγωνιστικής ανά-
καμψης. Αντί αυτού, έγινε η επιλογή
ενός προπονητή (Μικ Μακάρθι) ο οποίος
φυσιολογικά χρειαζόταν χρόνο, μέχρι να
αντιληφθεί και να καταλάβει πού ήρθε
και τι είχε να αντιμετωπίσει. Το αποτέλε-
σμα και η συνέχεια γνωστή…

* * * * *

Μακάρθι - μεταγραφές
Υπάρχει κανείς που πιστεύει πως η αμ-
φισβήτηση και γενικότερα η συζήτηση

στη διοίκηση του ΑΠΟΕΛ για τον Μικ
Μακάρθι ξεκίνησε μετά την τελευταία
ήττα από τη Δόξα; Υπάρχει κανείς που
μπορεί να εξηγήσει, την απόφαση για
ολοκλήρωση των δύο από τις τέσσερις
μεταγραφές, με προσωπική επιλογή
ενός προπονητή ο οποίος δεν ήταν σί-
γουρο ότι θα εξαντλούσε το υπόλοιπο
της φετινής περιόδου; Εκτός και αν, πέ-
ραν πάσης αμφιβολίας, θεωρούν στο
ΑΠΟΕΛ πως οι δύο νεοφερμένοι ποδο-
σφαιριστές είναι σε θέση να συμβά-
λουν στην αγωνιστική ανάκαμψη. Εκτός
και αν σίγουροι είναι στον «Αρχάγγελο»
πως οι δύο πρώτες μεταγραφές δεν θα
επηρεαστούν, από τη φυγή του προπο-
νητή τον οποίο γνώριζαν και τους έφε-
ρε στην Κύπρο… 

* * * * *

Ο αθλητισμός ως αντίδοτο
Από την Τρίτη 5 Ιανουαρίου 2021 τα
μέλη της ΕΑΚ  ψηφίζουν τους κορυφαί-
ους αθλητές, αθλήτριες και ομάδες του
2020, ενόψει της 48ης Γιορτής των
Αρίστων, η οποία θα πραγματοποιηθεί
στις 8 Απριλίου 2021 στο Δημοτικό Θέα-

τρο Λευκωσίας.«Κόντρα στην πανδη-
μία, η σημαντικότερη τελετή βράβευ-
σης του κυπριακού αθλητισμού θα διε-
ξαχθεί κανονικά και θα αναδείξει τους
κορυφαίους του έτους, μη επιτρέπον-
τας έτσι στην πανδημία να ορίσει το
2020 ως μια χρονιά μη γενόμενη». Αυ-
τά αναφέρει, μεταξύ άλλων, η ανακοί-
νωση της ΕΑΚ. Συμφωνούμε απόλυτα.
Και συγχαίρουμε εκ των προτέρων
τους συνάδελφους του Δ.Σ. για τη δου-
λειά που θα κάνουν και φέτος. Ο αθλη-
τισμός όσο και αν κτυπήθηκε -και λα-
βώθηκε- δεν πέθανε. Είναι παρών και
λειτουργεί μάλιστα για πολλούς ως διέ-
ξοδος  στο καταθλιπτικό περιβάλλον
που επέβαλε η πανδημία. Πέραν των …
κανονικών διοργανώσεων είναι μεγά-
λος ο αριθμός των πολιτών που
ασκούνται σε ερασιτεχνική βάση.
Υπάρχει και το  πρόγραμμα της Ευρω-
παϊκής Ένωσης…   Be active.

* * * * *

Κόσμος; Αργούμε πολύ
Σχετικό με το προηγούμενο. Ποδό-
σφαιρο, μπάσκετ, βόλεϊ χάντμπολ  και

αθλητισμός γενικότερα σε άδεια γήπε-
δα. Κολοβός αθλητισμός. Το πλέον αρ-
νητικό είναι ότι δυστυχώς για την ώρα
δεν φαίνεται αχτίδα αισιοδοξίας. Όπως
φαίνεται, αργούμε πολύ ακόμη να δού-
με ξανά κόσμο στα γήπεδα.

* * * * *

Πάμε για την κωλοτούμπα
Είναι αστείο αυτό που γίνεται με το θέ-
μα της διαβάθμισης από τη Α’ στη Β’ κα-
τηγορία.  Κανείς δε βγαίνει να πει κάτι
που να αποτελεί  έγκυρη πληροφόρη-
ση αλλά όλοι αισθάνονται ότι η  κωλο-
τούμπα τελικά θα γίνει.

* * * * *

Το τροπάρι του Κετσπάγια
Έχω πραγματικά σκυλοβαρεθεί να
ακούω τον Τιμούρ Κετσπάγια να  λέει
κάθε  φορά που χάνει η Ανόρθωση ότι
φταίνε όλοι οι άλλοι εκτός από τον
ίδιο.Ο ίδιος δεν βαρέθηκε τον εαυτό
του;

Ο κορωνοϊός τραυμάτισε τα σπορ
Πρωτοφανές «τσουνάμι» με μεγαλύτερη αναβολή αυτήν των Ολυμπιακών, παρέσυρε τον αθλητισμό

To 2020 πήρε από κοντά μας δύο πολύ
μεγάλους αστέρες του αθλητισμού, και
όχι λόγω κορωνοϊού. Για τον κόσμο του
ποδοσφαίρου, αλλά και για την Αργεν-
τινή καθώς και τη Νάπολη στην Ιταλία,
το έτος που έφυγε θα είναι για πάντα
η χρονιά που «χάθηκε» ο Ντιέγκο Αρ-
μάντο Μαραντόνα, ενώ για αυτόν του
μπάσκετ η χρονιά που εντελώς αδόκητα
κόπηκε το νήμα της ζωής του Κόμπε
Μπράιαντ.

Ηταν 25 Νοεμβρίου όταν ο θεός του
ποδοσφαίρου πέρασε στην αιωνιότητα,
καθώς η καρδιά του σταμάτησε να χτυ-
πά μερικές μέρες μετά την επέμβαση
για αιμάτωμα στον εγκέφαλο. Ο θάνατος
του Μαραντόνα βύθισε στο πένθος τον
κόσμο του αθλητισμού.

Ο τριήμερος θρήνος στην Αργεντινή
δεν έφτανε για την οδύνη ενός λαού
που στον Μαραντόνα αντίκριζε τον
εαυτό του, ωστόσο οι συνθήκες του
θανάτου του ακόμη διερευνώνται, και
φαίνεται ότι σημειώθηκε εγκληματική

αμέλεια. Πολύ πιο τραγική ήταν η υπό-
θεση του Μπράιαντ, που σκοτώθηκε
στα τέλη Ιανουαρίου από πτώση ελι-
κοπτέρου στη Νότια Καλιφόρνια. Ενας
εκ των κορυφαίων του μπάσκετ, άφησε
μόνο φίλους και θαυμαστές φεύγοντας
στα 41 του. Συγκινητικό ήταν το αντίο
του ΝΒΑ και κυρίως των Λέικερς για
τον μεγάλο άσο του.

Μεταξύ των πολλών που μας «πήρε»
για πάντα το 2020 ήταν και ο Πάολο
Ρόσι. Ο Ιταλός άφησε τον Δεκέμβριο
την τελευταία του πνοή στα 65 του,
αλλά θα μείνει πάντα στη μνήμη των
ποδοσφαιρόφιλων ως ο άνθρωπος που
χάρισε το Μουντιάλ του 1982 στην Ιτα-
λία. Το 2020 έφυγαν από τη ζωή, μεταξύ
άλλων, και οι Αντ. Γεωργιάδης, Σ. Θε-
οδωρίδης, Ν. Αλέφαντος, Ζ. Ουγιέ (πο-
δόσφαιρο), Ντ. Στερν, Μπ. Στάνκοβιτς
(μπάσκετ), Γ. Ζαΐμης (ιστιοπλοΐα), Γ.
Λούσις (ακοντισμός), Μπ. Μόροου (στί-
βος), Φ. Μουδάτσιος, Τ. Μπένεντεκ,
Αλ. Καμπάνοφ (πόλο).

2020: Χρονιά μεγάλων απωλειών και πένθους

Οι δύο πιο ηχηρές απώλειες του παγκοσμίου ποδοσφαίρου για το 2020: Ντιέγκο
Μαραντόνα και Πάολο Ρόσι.

Οι Ολυμπιακοί Αγώνες ουδέποτε στη σύγχρονη ιστορία τους δεν είχαν αναβληθεί.

<<<<<<

O νέος κορωνοϊός παρέσυ-
ρε σαν ντόμινο προολυμ-
πιακές διοργανώσεις, παγ-
κόσμια, ηπειρωτικά και
εθνικά πρωταθλήματα. 
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Με βάση τα σημερινά δεδομένα, οι
επόμενοι μήνες προβλέπονται δύ-
σκολοι. Η επιστροφή στην κανο-
νικότητα θα διαρκέσει μήνες και
σε αυτή την περίοδο η αντιμετώ-
πιση των προκλήσεων της πανδη-
μίας θα συνεχίσει να αποτελεί ύψι-
στη προτεραιότητα.

Όμως, παράλληλα, πρέπει να
αρχίσουμε να προετοιμαζόμαστε
για τη μετέπειτα περίοδο. Στο πλαί-
σιο αυτό, η προώθηση μεταρρυθ-
μίσεων του φορολογικού πλαισίου
μπορεί να αποδειχθεί κομβικής ση-
μασίας με στόχους (i) τη διασφάλιση
πρόσθετων εσόδων και αποφυγή
κρίσης δημόσιου χρέους τα επόμενα
χρόνια και ( τη στήριξη μιας πορείας
προς ένα νέο αναπτυξιακό μοντέλο.  

Αφετηρία μιας τέτοιας μεταρ-
ρύθμισης πρέπει να είναι η απλο-
ποίηση κυρίως μέσω επανεξέτασης

όλου του φάσματος των κινήτρων
και κατάργησης όσων δεν εξυπη-
ρετούν στοχευμένα αναπτυξιακούς
και κοινωνικούς στόχους. 

Δεύτερο σημαντικό στοιχείο εί-
ναι η διατήρηση χαμηλών συντε-
λεστών που αποτέλεσε τη βάση
της επιτυχημένης φορολογικής με-
ταρρύθμισης στις αρχές του 2000
και η οποία πρέπει να συνδυαστεί
με διεύρυνση της φορολογικής βά-
σης. Ενδείκνυται τα κίνητρα να
επικεντρωθούν σε επιχειρηματικές
δραστηριότητες με πραγματική
παρουσία στην Κύπρο, που δρα-
στηριοποιούνται στον τομέα της
πράσινης οικονομίας και καταπο-
λέμησης της κλιματικής αλλαγής
καθώς και της ψηφιακής και τε-
χνολογικής αλλαγής.  

Μια τέτοια μεταρρύθμιση πρέπει
να συμμορφώνεται με τους κανόνες

για κρατικές ενισχύσεις, που είναι
ιδιαίτερο ευαίσθητο θέμα για την
ΕΕ. Είναι σημαντικό επίσης να λη-
φθούν υπόψη οι βασικές αρχές της
κοινοτικής νομοθεσίας καθώς και
του ΟΑΣA. Η μεταρρύθμιση θα
πρέπει να αποτελέσει μια ευκαιρία
απόδειξης σε πρακτικό επίπεδο
ότι η Κύπρος συμμορφώνεται σε
υψηλό επίπεδό σε ό,τι αφορά διε-
θνείς αρχές και συνεργασία με
άλλες φορολογικές αρχές, βελτιώ-
νοντας την αρνητική της εικόνα
στο εξωτερικό.  

Πρόσθετο στοιχείο πρέπει να
είναι η πράσινη φορολογία κυρίως
μέσω ενθάρρυνσης της χρήσης
ανανεώσιμων πηγών στην κατα-
νάλωση ηλεκτρισμού, που να κα-
λύπτουν και τους τομείς της θέρ-
μανσης και των μεταφορών και
την επιβάρυνση παράλληλα με έμ-

μεσους φόρους της κατανάλωσης
ρυπογόνων αγαθών π.χ. πλαστικών.
Γενικότερα, η πράσινη οικονομία
θα πρέπει να αποτελέσει βασικό
πυλώνα της ανάπτυξης στην μετά
την πανδημία εποχή.   

Τέλος, μια φορολογική μεταρ-
ρύθμιση πρέπει να χαρακτηρίζεται
από προοδευτικότητα σε ό,τι αφορά
πολύ υψηλά εισοδήματα. Αυτό θα
μπορούσε να συνδυαστεί με ελα-
φρύνσεις στα μέσα και χαμηλά ει-
σοδηματικά στρώματα. Είναι ση-
μαντικό πρόσθετα δημόσια έσοδα
που είναι αναγκαία για να καλύψουν
τις αυξημένες ανάγκες που δημι-
ούργησε η πανδημία και να δια-
σφαλίσουν βιωσιμότητα του δη-
μόσιου χρέους να προωθηθoύν με
κοινωνικά δίκαιο τρόπο. 

Στα πλαίσια μιας τέτοιας φορο-
λογικής μεταρρύθμισης, θα μπο-

ρούσαν ενδεικτικά να εξεταστούν
η επέκταση των φορολογικών κλι-
μάκων εισοδήματος που καλύπτουν
οι φορολογικοί συντελεστές 20-
30% με παράλληλη μικρή αύξηση
του φορολογικού συντελεστή για
πολύ υψηλά εισοδήματα, η κατάρ-
γηση πολλών φορολογικών απαλ-
λαγών για επιχειρήσεις, η μείωση
του φορολογικού συντελεστή για
τους τόκους από 30% σήμερα που
αποθαρρύνει την αποταμίευση,
κλπ. 

Βασικό ρόλο στην τελική δια-
μόρφωση ενδείκνυται να διαδρα-
ματίσουν ανεξάρτητοι εμπειρο-
γνώμονες παράλληλα με την εμ-
πλοκή των οργανωμένων συνόλων. 

Ο Ανδρέας Χαραλάμπους είναι οικονο-
μολόγος και πρώην διευθυντής στο
Υπουργείο Οικονομικών.

Πρόταση για επανασχεδιασμό του φορολογικού μας συστήματος 

Μετάλλαξη και της διαφήμισης λόγω κορωνοϊού Εκλεισαν 
deals πέραν
του 1 δισ. ευρώ
Στην Κύπρο το 2020
Εξαγορές, επεκτάσεις και άλλες
συμφωνίες που ξεπερνούν κατά
πολύ το 1 δισεκατομμύριο ευρώ
ολοκληρώθηκαν επιτυχώς το 2020
στην Κύπρο. Παρά το «πάγωμα»
του επιχειρείν για μεγάλο χρονικό
διάστημα λόγω πανδημίας, έγιναν
μεγάλα Deals. Οι μεγαλύτερες
συμφωνίες επιτεύχθηκαν από
τράπεζες, ενώ μέχρι την τελευταία
ημέρα του 2020 έγιναν εξαγορές
εταιρειών. Σελ. 4

Πιο ακριβος
ο δανεισμός
στην Ελλάδα
Λόγω αύξησης επιτοκίων

Ολοένα και ακριβότερος γίνεται ο
δανεισμός των ελληνικών επιχει-
ρήσεων, καθώς το μικρό τους μέ-
γεθος, σε συνδυασμό με τη μεγάλη
αβεβαιότητα που έχει ενσπείρει η
πανδημία, δεν επιτρέπει την απο-
κλιμάκωση του κόστους δανεισμού.
Είναι ενδεικτικό ότι το μέσο κυμαι-
νόμενο επιτόκιο για δάνεια προς
επιχειρήσεις, αυξήθηκε τον Νοέμ-
βριο στο 5,99% από 5,53%. Σελ. 8

ΠΙΟ ΓΡΗΓΟΡΟ ΚΑΙ 
ΠΙΟ ΔΥΝΑΤΟ
ΑΠΟ ΤΟΝ ΠΟΝΟ

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας 
ΤΗΛ: 22 056 300. ΔΙΑΤΙΘΕΤΑΙ  ΣΕ ΟΛΑ ΤΑ ΦΑΡΜΑΚΕΙΑ

ΕΛΛΑΔΑ

Αυξάνονται με βήμα 
ταχύ οι τιμές ακινήτων 
Με τους δικούς της, ιδιαίτερους, ρυθμούς
φαίνεται πως κινείται η αγορά ακινήτων,
στην Ελλάδα. Ενώ αναμενόταν μια τάση
αποκλιμάκωσης των τιμών, εντούτοις, φαί-
νεται πως οι ιδιοκτήτες προσδοκούν άνοδο
των τιμών το προσεχές διάστημα, θεωρών-
τας ότι η κρίση έχει ήδη παρέλθει. Σελ. 12

ΤΖΟ ΜΠΑΪΝΤΕΝ

Δίνει επιταγή
2.000 δολαρίων
στους ενήλικες
αμερικανούς

Σελ. 10

Οι οίκοι επισπεύδουν τον προϋπολογισμό
Στόχος να εγκριθεί πριν από τις 22 Ιανουαρίου για να προλάβουν την αξιολόγηση του Moody’s

Αγώνα δρόμου για να ψηφισθεί ο
αναθεωρημένος προϋπολογισμός
στη συνεδρία της Βουλής στις 18
Ιανουαρίου καταβάλλει η κυβέρ-
νηση. Κι αυτό για να μην επιδράσει
αρνητικά στην αξιολόγηση από
τον αμερικανικό οίκο Moody’s, η

οποία έχει καθοριστεί για τις 22
Ιανουαρίου. Πρέπει να θεωρείται
δεδομένο πως ο Οίκος δεν θα δει
με θετικό μάτι την μη ψήφιση του
προϋπολογισμού μίας χώρας. Ανά-
λογη αναμένεται να είναι και αξιο-
λόγηση από τους άλλους οίκους.

Είναι εξάλλου χαρακτηριστικές
οι δηλώσεις του υπ. Οικονομικών
Κωνσταντίνου Πετρίδη μετά την
καταψήφιση : «Δεν έχω αμφιβολία
ότι σε μια παρατεταμένη περίοδο
μη ψήφισης των προϋπολογισμών,
ή αν διανύσουμε τα δωδεκατημό-

ρια χωρίς προϋπολογισμό θα πλη-
ρώσουμε βαρύτατο τίμημα όσον
αφορά την αξιολόγηση της χώρας.
Και η κακή αξιολόγηση θα έχει
βαρύτατο τίμημα στην ίδια την
οικονομία, στα εισοδήματα μας,
στο κοινωνικό κράτος». Ο αναθε-

ωρημένος προϋπολογισμός έχει
προσαρμοστεί αναλόγως των νέων
μέτρων τα οποία λήφθηκαν για
την ελαχιστοποίηση των οικονο-
μικών συνεπειών του δευτέρου
κύματος της πανδημίας που έχει
χτυπήσει την Κύπρο. Σελ. 3

O κορωνοϊός έχει αλλάξει και τον χώρο της διαφήμισης. Σε αφίσες και τηλεοπτικά σποτ τους τελευταίους μήνες κυριάρχησαν το «εμείς», το
«μαζί», η «αλληλεγγύη», καθώς δημόσιοι φορείς και ιδιώτες στη Γερμανία επικεντρώνονταν στην έννοια της κοινής προσπάθειας για την
υπέρβαση της πανδημίας. «Ξαφνικά όλες οι διαφημίσεις εταιρειών έχουν μόνο ένα θέμα, θέλοντας να δείξουν πόσο ανθρώπινες, φιλικές και
προσιτές είναι», παρατηρεί ο Ολιβερ Εριτσιέλο, κοινωνιολόγος από το Αμβούργο. Σελ. 11

Κύπρος 0,14% 0,01%

Γερμανία -0,53% 0,03%

Γαλλία -0,31% 0,03%

Ιταλία 0,56% 0,02%

Ισπανία 0,04% 0,00%

Ιρλανδία -0,31% 0,00%

Ελλάδα 0,59% -0,03%

Ην. Βασίλειο 0,28% 0,07%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Βραχυ-
Αξιολόγησης πρόθεσμο πρόθεσμο

Χρέος Χρέος

DBRS ΒBB (low) R-2 (middle)
Fitch BΒΒ- F3
Moody’s Ba2 NP
S&P BBΒ- Α-3

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

ΠΑΓΚΟΣΜΙΩΣ

Προβλέπουν ενίσχυση
κατά 5% του ΑΕΠ το 2021
Ισχυρή ανάκαμψη της παγκόσμιας οικονο-
μίας το β΄ εξάμηνο του έτους προβλέπει η
Eurobank. Εκτιμά πως η βελτίωση των και-
ρικών συνθηκών και οι εμβολιασμοί θα δώ-
σουν ώθηση στην καταναλωτική και την επι-
χειρηματική εμπιστοσύνη και ότι το παγκό-
σμιο ΑΕΠ θα αυξηθεί με ρυθμό 5%. Σελ. 10
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Γερμανικές βολές
Τα πυρά της Γερμανίας δέχθηκε η ευρωπαϊκή
επιτροπή όσον αφορά στους αργούς ρυθμούς
των εμβολιασμών που παρατηρούνται στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και την υστέρηση που κατα-
γράφεται σε σχέση με τα αντίστοιχα στοιχεία
σε ΗΠΑ και Βρετανία. Η κριτική εστιάζεται στο
μέγεθος της παραγγελίας που δόθηκε στην
BioNTech/Pfizer, η οποία διαθέτει προς το πα-
ρόν το μόνο εγκεκριμένο και σε κυκλοφορία
εμβόλιο στην Ένωση. Η απάντηση από πλευ-
ράς Κομισιόν επικεντρώνεται στην τοποθέτηση
παραγγελίας για αγορά 2 δις εμβολίων συνολι-
κά από επτά προμηθευτές, απόφαση που
όπως σημειώνεται λήφθηκε με τη σύμφωνη
γνώμη των κρατών-μελών. Μέχρι στιγμής, την
καλύτερη επίδοση στην Ευρώπη καταγράφει η
Γερμανία με 265.000 εμβολιασμούς, ενώ τα
αντίστοιχα μεγέθη σε ΗΠΑ και Βρετανία αφο-
ρούν σε 4 εκατομμύρια και σε 1 εκατομμύριο
εμβολιασμούς, αντίστοιχα. 

••••
Αντέχει η παραγωγή
Η αναζωπύρωση των κρουσμάτων οδήγησε το
τέταρτο τρίμηνο σε ύφεση, εκτιμά η ΕΚΤ, πα-
ρόλη την εντυπωσιακή ανάκαμψη του τρίτου
τριμήνου και τις θετικές προοπτικές που δημι-
ούργησε η κυκλοφορία του εμβολίου. Οι πε-
ριορισμοί στις κοινωνικές δραστηριότητες που
επιβλήθηκαν ως συνέπεια του δεύτερου κύμα-
τος, οδήγησαν σημαντικά χαμηλότερα τις υπη-
ρεσίες σε αντίθεση με την παραγωγή, η οποία
παρουσιάζει σημάδια ανθεκτικότητας. Στο μέ-
τωπο του πληθωρισμού η κατάσταση παραμέ-
νει νωχελική, ως αποτέλεσμα της μείωσης στη
ζήτηση και της πτώσης των ημερομισθίων στην
αγορά εργασίας. Η εμφάνιση του εμβολίου, κα-
ταλήγει η ΕΚΤ, απομακρύνει τις πιθανότητες να
εμφανιστεί το ακραίο αρνητικό σενάριο με βά-
ση τις αρχικές προβλέψεις. 

••••
Musk vs Bezos
Η ξέφρενη ανοδική πορεία της μετοχής της
Tesla φέρνει τον ιδρυτή της, Elon Musk στην
κορυφή της κατάταξης των πλουσιότερων
ανθρώπων στον πλανήτη με καθαρή περιουσία
στα 185 δις δολάρια. Τη θέση αυτήν κατείχε
από το 2017 και μέχρι προχθές ο Jeff Bezos,
ιδρυτής της Amazon. Το αξιοσημείωτο είναι 
ότι ο ιδρυτής της Tesla ένα χρόνο πριν βρισκό-
ταν με 27δις δολάρια στην 50η θέση. Η χρονιά
της πανδημίας, όπως θα μείνει στην ιστορία
το 2020, δεν εμπόδισε την μετοχή της Tesla
να ακολουθήσει μια έντονα ανοδική πορεία
και να φέρει τον Elon Musk στην κορυφή του
κόσμου.

••••

Εξαρση βίας
“Μαύρο” στον απερχόμενο πρόεδρο Τραμπ
αποφάσισαν να ρίξουν το twitter, το Facebook και
το Instagram σε μια πρωτοφανή απόφαση «απο-

κοπής» του Αμερικανού προέδρου από τους υπο-
στηρικτές του. Η απόφαση υπήρξε το αποτέλε-
σμα των γεγονότων που εκτυλίχθηκαν στο Καπι-
τώλιο την Τετάρτη, όπου μερίδα οπαδών του
απερχόμενου προέδρου εισέβαλε στην αίθουσα
και διέκοψε τη διαδικασία επικύρωσης της εκλο-
γής του Τζο Μπάιντεν. Η ενέργεια, όμως, που πυ-
ροδότησε τη συγκεκριμένη εξέλιξηήταν η ανάρ-
τηση βίντεο από τον Τραμπ που έγινε μετά την εί-
σοδο των οπαδών του στο Καπιτώλιο και το οποίο
θεωρήθηκε ότι προάγει την βία αντί να την εκτο-
νώνει. Πάντως, η θετική ανταπόκριση και το κα-
τέβασμα του αμφιλεγόμενου βίντεο από τον
Τραμπ επέτρεψε στο ξεκλείδωμα του λογαρια-
σμού του στο twitter, μέσο που «αγαπά» ιδιαίτε-
ρα. Τα δεδομένα για το Facebook είναι διαφορε-
τικά και η απαγόρευση χρήσης μάλλον θα επε-
κταθεί μέχρι τη λήξη της θητείας του. 

••••
Μυθικές αποδόσεις 
Ξέφρενη πορεία ακολουθεί και το bitcoin,το
οποίο καταρρίπτει το ένα ρεκόρ μετά το άλλο,
διασπώντας ανοδικά το φράγμα των 40.000
δολαρίων και οδηγώντας την αγορά του crypto
σε χρηματιστηριακή αξία άνω του 1 τρις δολα-
ρίων. Στη συγκεκριμένη αγορά, αν και μετέχει
μεγάλος αριθμός νομισμάτων, τα ηνία κατέχει
το bitcoin που αντιστοιχεί στο 70% του συνό-
λου. Άξιο αναφοράς είναι το γεγονός ότι στις
λίγες μέρες που μετράμε εντός του 2021 το bit-
coin καταγράφει κέρδος άνω του 20% από την
αρχή του χρόνου ενώ σε ετήσια βάση τα κέρδη
ανέρχονται στο 400%!

Α Ν Α Λ Υ Σ Η  Tου ΣΕΡΑΦΕΊΜ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΊΔΗ

Γρήγορη ανάπτυξη
μετά το μελαγχολικό 2020

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Αναπτυσσόμενη &
Ανεπτυγμένη Οικονομία

Αναπτυσσόμενη καλείται
η οικονομία η οποία βρί-
σκεται σε χαμηλά επίπεδα
οικονομικής ανάπτυξης,
ενώ ανεπτυγμένη οικονο-
μία είναι αυτή που παρου-
σιάζει υψηλότερα επίπεδα

οικονομικής ανάπτυξης, πάντοτε σε σύγ-
κριση με άλλες οικονομίες. Ο συγκριτικά
χαμηλός ή υψηλός ρυθμός ανάπτυξης
προκύπτει, μεταξύ άλλων, από το επίπεδο
μόρφωσης και εκπαίδευσης του πληθυ-
σμού, τις υποδομές, τα επίπεδα παραγω-
γής, κατανάλωσης και επενδύσεων, τα
επίπεδα απασχόλησης, το κατά κεφαλήν
εισόδημα, το ΑΕΠ, τους θεσμούς, τη δια-
φθορά και γενικότερα το βιοτικό επίπεδο.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών

Cyprus Institute of Marketing, The Cyprus 
Business School

Ολες οι ενδείξεις οδηγούν στο ίδιο
συμπέρασμα. Το 2021 θα είναι μια
συναρπαστική χρονιά για τις αγορές
και τις οικονομίες. Βέβαια, είναι
προτιμότερο να επιχειρεί κανείς
μακροχρόνιες προβλέψεις με την
ελπίδα πως όταν θα επέλθει ο χρό-
νος της επιβεβαίωσης κανείς δεν
θα τις θυμάται. Ωστόσο, η νέα χρο-
νιά, είναι διαφορετική από τις πε-
ρισσότερες του παρελθόντος.

Ερχεται μετά το μελαγχολικό
2020 με την πανδημία που έριξε
σε ύφεση την παγκόσμια οικονομία.
Ωστόσο, χάρη στην πρόοδο της
επιστήμης και της τεχνολογίας,
την αποτελεσματική κινητοποίηση
κυβερνήσεων και κεντρικών τρα-
πεζών, η κατάσταση θα εξομαλυνθεί
σχετικά γρήγορα.

Η παγκόσμια οικονομία εισέρ-
χεται σε φάση ανάκαμψης μετά το
δεύτερο τρίμηνο της νέας χρονιάς.
Ο εμβολιασμός εκατομμυρίων αν-
θρώπων και κυρίως των πλέον ευά-
λωτων θα επιτρέψει επανέναρξη
δραστηριοτήτων που είχαν ανα-
σταλεί.

Σπάνια οι οικονομίες διαφόρων
κρατών εμφανίζουν ταυτόχρονα
επιτάχυνση της ανάπτυξης. Συνή-
θως δεν συγχρονίζονται και εμφα-
νίζουν αναπτυξιακές επιδόσεις με
υστέρηση η μία από την άλλη. Το
2021, η κατάσταση θα είναι δια-
φορετική. Η διάθεση για ανάληψη
ρίσκου στις αγορές, η τάση για επά-
νοδο σε δραστηριότητες όπως ο
τουρισμός, η ψυχαγωγία, τα ταξίδια,
θα προκαλέσουν μια απότομη άνο-
δο σχετικών δραστηριοτήτων παν-
τού. Ειδικά στην Ευρώπη, η ανά-
καμψη θα είναι εντυπωσιακή παν-
τού με εξαίρεση τη Μ. Βρετανία,
αλλά επειδή η χρηματοδότηση που
προβλέπεται από το Ταμείο Ανά-
καμψης κι άλλους ευρωπαϊκές πηγές
θα είναι διαθέσιμη στις αρχές του
2022, αναμένεται μια διετία ισχυρής
ανάπτυξης. Μάλλον δεν θα επιβε-
βαιωθούν οι εκτιμήσεις για απότομη
ανάπτυξη που περιγράφεται με
καμπύλη που έχει το σχήμα V. Πι-
θανότατα η καμπύλη της ανάπτυξης
θα μοιάζει περισσότερο με το γράμ-
μα U, δηλαδή μετά μια περίοδο
σταθεροποίησης αρχίζει η άνοδος.
Θα υπάρχει όμως και θα είναι έν-
τονη.

Κι αυτό δεν αναμένεται μόνον
στην Ευρωζώνη. Ηδη η Κίνα ξεπέ-
ρασε τον ρυθμό ανάπτυξης των
προηγούμενων ετών, εξαγωγικές
οικονομίες όπως η Κορέα και η Ταϊ-
βάν έφθασαν τα επίπεδα πριν από
τον κορωνοϊό, ενώ ακόμα και οι-
κονομίες που στηρίζονται κυρίως
στην εσωτερική ζήτηση, όπως η
Ινδία και η Βραζιλία, ξεπερνούν
την ύφεση που προκάλεσε η παν-
δημία.

Η ελληνική οικονομία έχει ένα
παράθυρο ευκαιρίας λίγων μηνών
προκειμένου να αξιοποιήσει την
ανάπτυξη της διεθνούς οικονομίας,
τη διάθεση ανάληψης ρίσκου των
αγορών, τις ευκαιρίες για προσέλ-
κυση επενδύσεων. Ευνοϊκές θα
είναι και οι συνθήκες της νομισμα-
τικής αγοράς, καθώς η περίοδος
χαμηλών (μηδενικών) επιτοκίων
φαίνεται να επεκτείνεται ώστε να
διευκολυνθεί η ανάκαμψη των οι-
κονομιών. Ο πληθωρισμός θα αυ-
ξηθεί αλλά θα παραμείνει στην
ελεγχόμενη περιοχή «κοντά στο
2%» που είναι ο στόχος της ΕΚΤ.

Ισως ακούγεται παράδοξο όταν
η ειδησεογραφία των ημερών κα-
ταγράφει χιλιάδες θανάτους σε
κάθε χώρα, εκατομμύρια ασθενείς
από σοβαρή επιδημία, ενώ οι προ-
βλέψεις για την οικονομία είναι αι-
σιόδοξες.

Κι όμως η ελληνική οικονομία
βρίσκεται μπροστά σε μοναδική
συγκυρία και γνωρίζουμε τι πρέπει
να γίνει. Το ευτύχημα είναι ότι
υπάρχει σχέδιο. Η έκθεση Πισσα-
ρίδη έχει προγράψει τις επιλογές
που πρέπει να ληφθούν. Δεν αρκεί
όμως το γενικό σχέδιο. Πρέπει να
αρχίσει η υλοποίησή του με μέτρα
πολιτικής, αλλά να κινητοποιηθούν
και οι δυνάμεις της αγοράς που
έχουν βούληση και δυνατότητα
για ανάπτυξη. Προφανώς η πολιτική
εξουσία διαμορφώνει τις προϋπο-
θέσεις για την ανάπτυξη, αλλά πρέ-
πει να ενδιαφερθούν και αυτοί που
θα την υλοποιήσουν. Τόσο ο δη-
μόσιος όσο και ο ιδιωτικός τομέας
χρειάζονται σχέδιο «γρήγορης ανά-
καμψης». Το καλό είναι ότι δεν χρει-
άζεται να «εφεύρουν» τον τροχό,
αρκεί να υιοθετήσουν τις ορθές
πρακτικές που έχουν δοκιμαστεί
αλλού.

Δεύτερη ευκαιρία για αναστολή δόσεων φέρνει το 2021 για όσους το δάνειο παρουσιάζει
μικρότερη των εννέα μηνών χαριστική περίοδο. 

Δραματική μείωση 
πληθυσμού στο Λονδίνο 
Για πρώτη φορά μετά 30 χρόνια ο
πληθυσμός της βρετανικής πρω-
τεύουσας πρόκειται να μειωθεί.
Βασικοί παράγοντες για τη νέα
πραγματικότητα είναι η μεγάλη οι-
κονομική κρίση που προκάλεσε η
πανδημία, αλλά και η επαναξιολό-
γηση που κάνουν πολλοί εξαιτίας
της υγειονομικής κρίσης όσον αφο-
ρά τον τόπο κατοικίας τους. 

Η εταιρεία λογιστών PwC εκτιμά
ότι ο αριθμός των κατοίκων του
Λονδίνου θα μειωθεί κατά τουλά-
χιστον 300.000 εφέτος. Ετσι, από
τα 9 εκατ. κατοίκους της, η βρετα-
νική πρωτεύουσα θα πέσει στα 8,7
εκατ. την τρέχουσα χρονιά. Αυτό

αντιστρέφει την πραγματικότητα
της αστυφιλίας των τελευταίων δε-
καετιών: η αύξηση του πληθυσμού
του Λονδίνου θα δώσει τη θέση
της στη μείωση, για πρώτη φορά
μετά το 1988.

Πολλοί κάτοικοι της βρετανικής
πρωτεύουσας άρχισαν να επανε-
ξετάζουν τις συνθήκες διαβίωσής
τους εκεί κατά τη διάρκεια του
lockdown. 

Την ίδια στιγμή, η μεγάλη ενί-
σχυση της τηλεργασίας οδηγεί χι-

λιάδες εργαζομένους στη σκέψη
ότι δεν υπάρχει ανάγκη να κατοι-
κούν κοντά στα γραφεία τους. Mε
δεδομένο ότι πλέον πολλοί Λον-
δρέζοι μπορούν να εργάζονται από
το σπίτι, η απορία είναι γιατί να
πληρώνουν τα εξωφρενικά λον-
δρέζικα ενοίκια, όταν υπάρχει άρι-
στη διαδικτυακή σύνδεση και στις
παραθαλάσσιες πόλεις της χώρας; 

Αλλοι παράγοντες που επηρεά-
ζουν την πληθυσμιακή μείωση της
βρετανικής πρωτεύουσας είναι ότι

λιγότεροι τελειόφοιτοι πανεπιστη-
μίων εγκαθίστανται στο Λονδίνο,
καθώς υπάρχουν λιγότερες ευκαι-
ρίες εργασίας, ενώ η πανδημία και
το Brexit συνέβαλαν στη μείωση
της εγκατάστασης ξένων. Η PwC,
τέλος, δεν απέκλεισε, το 2021, η
Βρετανία να καταγράψει χαμηλό-
τατη επίδοση σε γεννήσεις και το
ετήσιο ποσοστό τους να πέσει στο
χαμηλότερο επίπεδο από την έναρ-
ξη τήρησης αρχείων, πριν από έναν
αιώνα. 

Λονδρέζοι βαδίζουν ή αθλούνται δίπλα στις όχθες του Τάμεση.

Οινομαχία αξίας χιλιάδων
ευρώ στη Βουργουνδία
Δεν πρόλαβαν ούτε να πωλήσουν
ούτε καν να απολαύσουν τη λεία
τους οι κλέφτες ακριβών κρασιών,
που αφαίρεσαν από το πολυτελές
ξενοδοχείο Domaine de Rymska
φιάλες κρασιών Grands Crus Βουρ-
γουνδίας αξίας 350.000 ευρώ. Αν-
τιθέτως, χρησιμοποιώντας τις αντί
χειροβομβίδας, προσπάθησαν να
αποτρέψουν τη σύλληψή τους κα-
τά τη διάρκεια καταδίωξής τους
από την αστυνομία. 

Τελικά, αναγκάστηκαν να εγ-
καταλείψουν το αυτοκίνητό τους
και τον «υγρό θησαυρό» που με-
τέφερε, όταν προσέκρουσε σε
σταθμό διοδίων, περίπου 35 χλμ.
βορείως της Λυών.

Οι κλέφτες έβαλαν στο στόχα-

στρο το πολυτελές ξενοδοχείο,
που βρίσκεται περικυκλωμένο
από περίπου 800 στρέμματα δά-
σους και αγρών, κοντά στην Μπον
της Βουργουνδίας, σε απόσταση
περίπου δύο ωρών με το αυτοκί-
νητο από το Παρίσι, τα ξημερώ-
ματα της Δευτέρας. Αφού κατέ-

στρεψαν την πόρτα του κελαριού
όπου φυλασσόταν το κρασί, αφαί-
ρεσαν εκατοντάδες φιάλες και
διέφυγαν. 

Ομως, για κακή τους τύχη, ο
ιδιοκτήτης του ξενοδοχείου ξύ-
πνησε από τη σειρήνα του συνα-
γερμού πυρανίχνευσης. Μπήκε

αμέσως στο αυτοκίνητό του και
άρχισε να καταδιώκει εκείνο των
ληστών, αρχικά σε αγροτικούς
δρόμους και στη συνέχεια στην
εθνική οδό με κατεύθυνση τη
Λυών. Ταυτόχρονα, κάλεσε την
άμεση δράση για ενισχύσεις. 

Μια αστυνομική περίπολος
που κινούνταν στην περιοχή άρ-
χισε επίσης να καταδιώκει το αυ-
τοκίνητο των ληστών. Αυτοί, προ-
κειμένου να τους αποτρέψουν,
άρχισαν να εκσφενδονίζουν εναν-
τίον τους τα μπουκάλια με το κρα-
σί. Σύμφωνα με τις Αρχές, κανείς
δεν τραυματίστηκε κατά τον αλ-
λόκοτο βομβαρδισμό, αφού, πα-
ρότι οι ληστές στόχευαν στο παρμ-
πρίζ του περιπολικού, καμία από
τις φιάλες δεν πέτυχε τον στόχο
της.

Ηδη διενεργείται έρευνα για
τις συνθήκες της κλοπής, ενώ η
αστυνομία εξακολουθεί να κατα-
ζητεί τους τρεις δράστες, που δια-
φεύγουν. Δεν είναι, πάντως, η
πρώτη φορά που το πεντάστερο
ξενοδοχείο βρίσκεται στο στόχα-
στρο. Μία ημέρα νωρίτερα ληστές
είχαν ξαναχτυπήσει το κελάρι
του,  διαφεύγοντας με κρασιά
αξίας 200.000 ευρώ. 

Σε αυτή την περίπτωση φάνη-
καν πιο τυχεροί, καθώς δεν ενερ-
γοποιήθηκε ο συναγερμός πυρα-
νίχνευσης. 

Η αστυνομία, ανάμεσα σε άλλα
ενδεχόμενα, επιχειρεί να διαπι-
στώσει αν και οι δύο κλοπές διε-
πράχθησαν από την ίδια συμμο-
ρία. 

<<<<<<

Πανδημία και Brexit
συμβάλλουν στη φυγή
χιλιάδων κατοίκων 
από τη βρετανική 
πρωτεύουσα. 

<<<<<<

Ληστές, για να αποφύ-
γουν τη σύλληψη, 
βομβάρδιζαν τους
αστυνόμους με τις 
φιάλες ακριβού 
κρασιού που είχαν 
κλέψει. 

Oι κλέφτες αφαίρεσαν από
πολυτελές ξενοδοχείο φιάλες
κρασιών Grands Crus
Βουργουνδίας αξίας 350.000
ευρώ.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Η συζήτηση για τον προϋπολογισμό
θα γίνει σε έκτακτη συνεδρίαση
της Βουλής που θα πραγματοποιηθεί
στις 18 Ιανουαρίου. Η ημερομηνία
αυτή μετά την καταψήφιση του
προϋπολογισμού που έγινε εντός
Δεκεμβρίου και ανάγκασε το κράτος
να λειτουργεί πλέον με δωδεκατη-
μόρια, μόνο τυχαία δεν είναι, αφού
στόχος είναι να ψηφιστεί πριν από
την αξιολόγηση του οίκου αξιολό-
γησης Moody’s. Η αξιολόγηση του
αμερικανικού οίκου έχει καθοριστεί
για τις 22 Ιανουαρίου, και όντας ο
πιο αυστηρός από όλους τους οίκους
–τουλάχιστον με τα μέχρι τώρα δε-
δομένα- υπάρχει μεγάλος κίνδυνος
για κακή αξιολόγηση του αξιόχρεου
της χώρας. Ο οίκος Moody’s πρέπει
να θεωρείται δεδομένο πως δεν θα
δει με θετικό μάτι την μη ψήφιση
προϋπολογισμού μίας χώρας, πόσω
μάλλον χώρας που ήδη την έχει
αξιολογήσει ως κατώτερη των πε-
ριστάσεων για να βρίσκεται σε επεν-
δυτική βαθμίδα. Ο Moody’s κρατά
την Κύπρο δύο βαθμίδες κάτω από
την επενδυτική βαθμίδα, συγκε-
κριμένα στο Ba2 με θετικό «Οutlo-
ok» (προοπτική). Από τη στιγμή
που καταψηφίστηκε, το Υπουργείο
Οικονομικών, η Κυβέρνηση και
προσωπικά ο Πρόεδρος της Δημο-
κρατίας, Νίκος Αναστασιάδης, έκα-

ναν αγώνα δρόμου ώστε να βρεθεί
η πλειοψηφία και να ενσωματωθούν
στον αναθεωρημένο –πλέον- προ-
ϋπολογισμό όλες οι εισηγήσεις των
κομμάτων που δεν τον στήριξαν.
Η «βιασύνη» έχει τρεις πτυχές. Πρώ-
τον, όπως προαναφέρθηκε, να προ-
λάβουν τυχόν αρνητική αξιολόγηση

από τον Moody’s. Δεύτερον,περι-
θώριο να λειτουργεί με δωδεκατη-
μόρια ένα κράτος είναι το πολύ μέ-
χρι τρεις μήνες, άρα μέχρι και το
Μάρτιο. Έπρεπε να ψηφιστεί ξανά
άλλο δωδεκατημόριο για το Φε-
βρουάριο και ξανά για το Μάρτιο.
Τρίτον και κυριότερο, ένα κράτος
δεν μπορεί να λειτουργεί ομαλά δί-
χως προϋπολογισμό, ασχέτως από

πανδημία και έκτακτα μέτρα τα
οποία ενδεχομένως να καλείται να
εφαρμόσει. Την ίδια ώρα, επανερ-
χόμεθα στο μείζον ζήτημα του Mo-
ody’s, ο υπουργός Οικονομικών
Κωνσταντίνος Πετρίδης ήταν ξε-
κάθαρος αναφορικά με τις επόμενες
αξιολογήσεις από τους Οίκους Αξιο-
λόγησης για το αξιόχρεο της Κύ-
πρου. Σε συνέντευξή του στην «Κ»
μία εβδομάδα μετά την καταψήφιση
είχε δηλώσει τα εξής: «Οι οίκοι πάν-
τα λαμβάνουν σοβαρά υπόψιν τα
πολιτικά δεδομένα και την πολιτική
σταθερότητα σε μια χώρα. Όταν
επέρχεται πολιτική αστάθεια φυσικά
και αυτό θα στοιχίσει στην αξιο-
λόγηση μιας χώρας. Δεν έχω αμφι-
βολία ότι σε μια παρατεταμένη πε-
ρίοδο μη ψήφισης των προϋπολο-
γισμών, ή αν διανύσουμε τα δωδε-
κατημόρια χωρίς προϋπολογισμό
θα πληρώσουμε βαρύτατο τίμημα
όσον αφορά την αξιολόγηση της
χώρας. Και η κακή αξιολόγηση θα
έχει βαρύτατο τίμημα στην ίδια
την οικονομία, στα εισοδήματα
μας, στο κοινωνικό κράτος. Αν όμως
σύντομα εξέλθουμε του αδιεξόδου,
και είναι για αυτό που δουλεύουμε,
τότε η ζημιά δεν θα είναι ανεπα-
νόρθωτη. Και αυτό δεν αφορά μόνο
τους οίκους αξιολόγησης αλλά και
τους επενδυτές. Οι επενδυτές θέ-
λουν ένα σταθερό πολιτικό και οι-
κονομικό περιβάλλον για να επεν-

δύσουν και όχι ένα περιβάλλον στο
οποίο στοχοποιούνται οι επενδύσεις
τους και μετατρέπονται σε αντι-
κείμενο πολιτικών παιχνιδιών όπως
συμβαίνει σήμερα». Πάντως, ο Πρό-
εδρος του κυβερνώντος κόμματος,
Αβέρωφ Νεοφύτου, μετά τη σύσκε-
ψη των Πολιτικών Αρχηγών υπό
τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας την
περασμένη Παρασκευή, έστειλε
μήνυμα συγκρατημένης αισιοδοξίας
ότι τις προσεχείς μέρες θα ψηφιστεί
ο προϋπολογισμός. Όπως είπε, έτσι,
«θα μπορέσουμε με πρακτικό και
ουσιαστικό τρόπο να σταθούμε δί-
πλα και στις ομάδες πολιτών, στις
μικρομεσαίες επιχειρήσεις αλλά
και στην κοινωνία ολόκληρη».

Προμήνυμα DBRS
Την επομένη της καταψήφισης

του προϋπολογισμού, ο αντιπρό-
εδρος του οίκου αξιολόγησης DBRS
δήλωσε ξεκάθαρα πως ο Οίκος θα
παρακολουθεί την κρίση που προ-
έκυψε, λέγοντας πως θα υπάρχουν
δυνητικές επιπτώσεις για τη λει-

τουργία και της κυβέρνησης, αλλά
και γενικότερα στην οικονομία αν
δεν υπάρξει ψήφιση. Σε ερώτηση
του Κυπριακού Πρακτορείου Ει-
δήσεων, σε σχετικό ρεπορτάζ ανα-
φορικά με το αν θα υπάρξει επί-
πτωση στην αξιολόγηση για την
πιστοληπτική ικανότητα της Κύ-
πρου, ο αντιπρόεδρος του Οίκου
DBRS  κ. Χαβιέρ Ρουιγιέ υπογράμ-
μισε πως «η καταψήφιση του προ-
ϋπολογισμού δεν θα επιφέρει άμεσο
αντίκτυπο στην αξιολόγηση του
DBRS για την Κύπρο προσθέτοντας
ότι ο οίκος έχει συνυπολογίσει στην
αξιολόγησή του την απουσία πλει-
οψηφίας στη Βουλή, κάτι που κα-
θιστά την θέσπιση κυβερνητικών
νομοσχεδίων πιο δύσκολη».

Αξίζει να σημειωθεί πως η επό-
μενη αξιολόγηση του Moody’s για
την Κύπρο έχει οριστεί για τις 23
Ιουλίου 2021, ενώ του DBRS για 14
Μαΐου. Standard and Poor’s και
Fitch έχουν ορίσει τις αξιολογήσεις
τους για 5 και 26 Μαρτίου, αντί-
στοιχα.

Στόχος να προλάβει
ο προϋπολογισμός
τον οίκο Moody’s
Κακό μήνυμα θα σταλεί στις 22 Ιανουαρίου 
εάν ακόμα το κράτος λειτουργεί με δωδεκατημόρια

<<<<<<

H επόμενη αξιολόγηση
του Moody’s για την Κύ-
προ έχει οριστεί για τις
23 Ιουλίου 2021, ενώ
του DBRS για 14 Μαΐου.
Standard and Poor’s και
Fitch έχουν ορίσει τις
αξιολογήσεις τους για 5
και 26 Μαρτίου, αντί-
στοιχα.

Ο αναθεωρημένος προϋπολογισμός που θα οδηγηθεί για ψήφιση έχει προσαρμοστεί αναλόγως των νέων μέτρων, τα
οποία λήφθηκαν για την ελαχιστοποίηση των οικονομικών συνεπειών του δευτέρου κύματος της πανδημίας που έχει
χτυπήσει την Κύπρο.

Σύνδεση μέτρων και
προϋπολογισμού
Ο αναθεωρημένος προϋπολογι-
σμός που θα οδηγηθεί για ψήφιση
έχει προσαρμοστεί αναλόγως των
νέων μέτρων τα οποία λήφθηκαν
για την ελαχιστοποίηση των οικο-
νομικών συνεπειών του δευτέρου
κύματος της πανδημίας που έχει
χτυπήσει την Κύπρο. Εντάχθηκαν
κονδύλια εντός του νέου προϋπο-
λογισμού, τα οποία συνάδουν με
τις εξαγγελίες της Κυβέρνησης για
την οικονομική βοήθεια ιδιωτών
και επιχειρηματιών που σταμάτη-
σαν τις εργασίες τους λόγω των
απαγορευτικών διαταγμάτων. Οι
κοινωνικές παροχές και η στήριξη
του συστήματος της υγείας της
χώρας είναι σε προτεραιότητα τη
δεδομένη στιγμή και έτσι συντάχ-
θηκε ο αναθεωρημένος προϋπο-
λογισμός του 2021.
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Επενδύοντας στο ανθρώπινο κεφάλαιο για την ανάκαμψη
Αναμφίβολα, το Ευρωπαϊκό Ταμείο
Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας απο-
τελεί μία ιστορική ευκαιρία για ση-
μαντικές επενδύσεις, καθώς και για
τολμηρές και αναγκαίες μεταρρυθ-
μίσεις, που συνδυαστικά θα οδηγή-
σουν στην ταχύτερη μετάβαση της
ελληνικής οικονομίας προς ένα πιο
ανταγωνιστικό, βιώσιμο και εξωστρε-
φές μοντέλο ανάπτυξης και σε ένα
ψηφιοποιημένο, αποτελεσματικότερο
και φιλικότερο προς τους πολίτες
κράτος. Η προσπάθεια της βραχυ-
πρόθεσμης αποκατάστασης των οι-
κονομικών και κοινωνικών επιπτώ-
σεων της πανδημίας της COVID-19,
με έμφαση στην πράσινη και την
ψηφιακή μετάβαση, πλαισιώνεται
από την επιτάχυνση του απαραίτητου
εκσυγχρονισμού και των μεταρρυθ-
μίσεων για μακροπρόθεσμη βιωσι-
μότητα και ανθεκτικότητα.

Ανάμεσα στους 4 πυλώνες του
Ελληνικού Σχεδίου Ανάκαμψης και
Ανθεκτικότητας, περιλαμβάνεται ο
κρίσιμος πυλώνας της απασχόλησης,
των δεξιοτήτων και της κοινωνικής
συνοχής, που αν και αποτελεί βασικό
μοχλό οικονομικής και κοινωνικής
ανάπτυξης κατέγραφε χαμηλές επι-
δόσεις κατά την τελευταία δεκαετία
που επιδεινώθηκαν περαιτέρω λόγω
της πανδημίας.

Προς αυτή την κατεύθυνση, ο
ΟΑΕΔ, ως ο κεντρικός δημόσιος επι-
χειρησιακός βραχίονας για την προ-
ώθηση της απασχόλησης και την
καταπολέμηση της ανεργίας, θα συμ-
βάλει ενεργά και ουσιαστικά στην

ανάκαμψη της αγοράς εργασίας και
στην αναβάθμιση των δεξιοτήτων
του ανθρώπινου δυναμικού της χώ-
ρας, με προγράμματα, δράσεις και
μεταρρυθμίσεις που επικεντρώνονται
σε 4 κεντρικούς άξονες: 1) ενεργο-
ποίηση πρωτοποριακών ενεργητικών
και παθητικών πολιτικών για την

αγορά εργασίας, 2) αναδιάρθρωση
της κατάρτισης και επανακατάρτισης,
3) αναβάθμιση της επαγγελματικής
εκπαίδευσης και 4) οργανωσιακός
και ψηφιακός μετασχηματισμός του
Οργανισμού.

Η αύξηση της απασχόλησης απαι-
τεί σύγχρονες ενεργητικές και πα-
θητικές πολιτικές απασχόλησης που
παρέχουν το κατάλληλο μείγμα κι-
νήτρων και αντικινήτρων για την
ταχύτερη ένταξη και επανένταξη
στην αγορά εργασίας, τη δημιουργία
θέσεων πλήρους απασχόλησης, ιδι-
αίτερα σε τομείς αιχμής και ειδικό-
τητες υψηλής ζήτησης, καθώς και
την ουσιαστική στήριξη του εργα-
τικού δυναμικού θέτοντας ένα απο-
τελεσματικό κοινωνικό δίχτυ προ-
στασίας. Αξιοποιώντας καινοτόμα

εργαλεία επιδότησης της εργασίας,
με απλουστευμένους όρους και προ-
ϋποθέσεις, και στοχεύοντας στην
κατάρτιση και πρόσληψη ανέργων
που αντιμετωπίζουν σημαντικά εμ-
πόδια εργασιακής επανένταξης σε
περιοχές με αυξημένη ανεργία, τα
νέα προγράμματα θα συνδράμουν
στην ανάσχεση της ανεργίας και στη
σταδιακή αύξηση της απασχόλησης.
Παράλληλα, ένα σύγχρονο πλαίσιο
παθητικών πολιτικών θα στηρίξει
πιο αποτελεσματικά τους ανέργους,
μέσω νέων κινήτρων και μέτρων για
την ενίσχυση της ασφάλισης της
ανεργίας, με στόχο τη γρήγορη και
ομαλή επανένταξη στην αγορά ερ-
γασίας.

Αυτονόητα, ένα ψηφιοποιημένο
και πράσινο μοντέλο ανάπτυξης προ-

ϋποθέτει τις αντίστοιχες δεξιότητες.
Δεν μπορεί να οικοδομηθεί ένα νέο
παραγωγικό μοντέλο της ελληνικής
οικονομίας χωρίς ένα κατάλληλα κα-
ταρτισμένο εργατικό δυναμικό, με
γνώσεις και δεξιότητες που αντα-
ποκρίνονται στις ανάγκες της διαρ-
κώς μεταβαλλόμενης αγοράς εργα-
σίας. Ομως, για να μην επαναληφθούν
λάθη του παρελθόντος που οδήγησαν
σε μεγάλες δαπάνες στην κατάρτιση
χωρίς το προσδόκιμο αποτέλεσμα,
το Σχέδιο Ανάκαμψης και Ανθεκτι-
κότητας περιλαμβάνει τη ριζική και
εμβληματική μεταρρύθμιση της δια-
κυβέρνησης των προγραμμάτων κα-
τάρτισης και επανακατάρτισης, με
τη δημιουργία ενός ολοκληρωμένου
συστήματος διαχείρισης και αξιο-
λόγησης που θα εστιάζει στην ποι-

ότητα, και όχι μόνο στην ποσότητα,
θέτοντας στο επίκεντρό του δείκτες
και μετρήσιμα αποτελέσματα στην
αγορά εργασίας. Το νέο σύστημα θα
βασίζεται σε κίνητρα, ανταμείβοντας
τις υψηλές αποδόσεις στην ποιοτική
και αποτελεσματική κατάρτιση, που
ανταποκρίνεται στις ανάγκες, τόσο
του εργατικού δυναμικού όσο και
των επιχειρήσεων, μέσω της υιοθέ-
τησης αναγνωρισμένων βέλτιστων
πρακτικών. Στόχος είναι η αντιστοι-
χία προσφοράς και ζήτησης δεξιο-
τήτων στην οικονομία, μέσω της συ-
νεχούς και συστηματικής βελτίωσης
της προσφερόμενης κατάρτισης σε
ανέργους και εργαζομένους, για αύ-
ξηση αφενός της απασχόλησης και
αφετέρου της παραγωγικότητας.

Σε αυτή την κατεύθυνση ενίσχυ-
σης του ανθρώπινου κεφαλαίου,
κρίσιμο ρόλο έχουν και η αναβάθ-
μιση και ο εκσυγχρονισμός της επαγ-
γελματικής εκπαίδευσης, που υστε-
ρεί στη χώρα μας, τόσο σε επίπεδο
συμμετοχής όσο και αποτελεσμάτων. 

Η ενσωμάτωση νέων ειδικοτήτων,
προγραμμάτων σπουδών και μεθο-
δολογιών, ο ψηφιακός μετασχημα-
τισμός και η ψηφιοποίηση των εκ-
παιδευτικών δομών, η συνεχής επι-
μόρφωση των εκπαιδευτικών στις
διαρκείς αλλαγές και τεχνολογικές
εξελίξεις στην αγορά εργασίας, καθώς
και ο εμπλουτισμός των εργαστηρίων
με σύγχρονες υλικοτεχνικές και κτι-
ριακές υποδομές για τις ανάγκες των
νέων ειδικοτήτων, αποτελούν ση-
μαντική επένδυση για το μέλλον,

ενισχύοντας την ελκυστικότητα της
επαγγελματικής εκπαίδευσης. Ως ο
μοναδικός δημόσιος φορέας ο οποίος
εφαρμόζει με επιτυχία το δυϊκό σύ-
στημα επαγγελματικής εκπαίδευσης,
που συνδυάζει τη θεωρητική και ερ-
γαστηριακή εκπαίδευση στην τάξη
με την πρακτική άσκηση σε επιχει-
ρήσεις, μέσω 50 Επαγγελματικών
Σχολών Μαθητείας, ο ΟΑΕΔ θα παίξει
σημαντικό ρόλο και σε αυτό τον το-
μέα.

Βέβαια, η υλοποίηση όλων των
παραπάνω απαιτούν έναν αναβαθ-
μισμένο ρόλο για τον ΟΑΕΔ, όπως
εισηγείται και η τελική έκθεση της
«Επιτροπής Πισσαρίδη». Η ανα-
διοργάνωση, ο εκσυγχρονισμός και
η μετεξέλιξη του ΟΑΕΔ σε μία απο-
τελεσματική Ευρωπαϊκή Δημόσια
Υπηρεσία Απασχόλησης, μέσω της
ψηφιακής μετάβασης και της ενί-
σχυσής του, θα συμβάλλουν καίρια
στην επιτυχή υλοποίηση των ση-
μαντικών επενδύσεων και των φι-
λόδοξων μεταρρυθμίσεων του Ελ-
ληνικού Σχεδίου Ανάκαμψης και
Ανθεκτικότητας.

Οι επενδύσεις στο ανθρώπινο δυ-
ναμικό, που αποτελεί το πιο σημαν-
τικό κεφάλαιο, θα έχουν τη μεγαλύ-
τερη ανταποδοτικότητα και ο ΟΑΕΔ
είναι έτοιμος να συμβάλει με όλες
του τις δυνάμεις στην εθνική προ-
σπάθεια για την ανάκαμψη της χώ-
ρας.

* Ο κ. Σπύρος Πρωτοψάλτης είναι
διοικητής του ΟΑΕΔ.

<<<<<<

Κρίσιμο ρόλο έχουν 
και η αναβάθμιση και
ο εκσυγχρονισμός της
επαγγελματικής εκπαί-
δευσης.

Οι επενδύσεις στο ανθρώπινο δυναμικό, που αποτελεί το πιο σημαντικό κεφά-
λαιο, θα έχουν τη μεγαλύτερη ανταποδοτικότητα και ο ΟΑΕΔ είναι έτοιμος να συμ-
βάλει με όλες του τις δυνάμεις για την ανάκαμψη της χώρας.

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Συμφωνίες, επεκτάσεις και εξαγορές
που ξεπερνούν κατά πολύ το 1 δι-
σεκατομμύριο ευρώ ολοκληρώθηκαν
επιτυχώς στην Κύπρο, σε ένα ομο-
λογουμένως δύσκολο οικονομικά
περιβάλλον εν μέσω κορωνοϊού.
Όταν στα τέλη Φεβρουαρίου – αρχές
Μαρτίου ο κορωνοϊός επισκέφθηκε
την Κύπρο, όλο το επιχειρείν «πά-
γωσε». Εταιρείες έπαυσαν τη λει-
τουργία τους βάσει των διαταγμάτων
του Υπουργείου Υγείας, άλλες στα-
μάτησαν οικειοθελώς – καθυστέ-
ρησαν τα deals που είχαν έτοιμα να
γίνουν. Παρόλο που κάποιος θα πί-
στευε ότι το 2020 δεν θα γινόταν

καμία συμφωνία, όχι απλώς δεν έγι-
ναν, αλλά πραγματοποιήθηκαν συμ-
φωνίες πολλών εκατομμυρίων ευρώ.
Οι μεγαλύτερες συμφωνίες επιτεύχ-
θηκαν από τράπεζες, ενώ όπως απο-
δείχθηκε, μέχρι και την τελευταία
ημέρα του 2020 δόθηκαν χέρια με-
ταξύ επενδυτών – επιχειρηματιών.
Ποια είναι όμως μερικά από τα με-
γαλύτερα deals που έγιναν εντός
του δυσοίωνου -για επιχειρηματικές
συμφωνίες- 2020; Η μεγαλύτερη
συμφωνία έγινε από την Τράπεζα
Κύπρου, η οποία πώλησε χαρτοφυ-
λάκιο μη εξυπηρετούμενων δανείων
στην Pimco. Η Τράπεζα Κύπρου λοι-
πόν ανακοίνωσε συμφωνία με ταμεία
συνδεδεμένα με την Pacific Inve-
stment Management Company LLC
για την πώληση χαρτοφυλακίου μη
εξυπηρετούμενων δανείων με μεικτή
λογιστική αξία ύψους 916 εκατ. ευρώ,
γνωστό ως «Project Helix 2». Το χαρ-
τοφυλάκιο αποτελείτο από δάνεια
συμβατικού υπολοίπου ύψους 1,46
δισ. ευρώ, δηλαδή 22.224 δάνεια,
κυρίως ιδιωτών και μικρομεσαίων
επιχειρήσεων, εξασφαλισμένα με
πάνω από 5.616 ακίνητα. Η καθαρή
λογιστική αξία των περιουσιακών
στοιχείων που πωλήθηκαν ανήλθε
σε 440 εκατ. ευρώ. Η Τράπεζα Κύ-

πρου προχώρησε επίσης σε πώληση
μη εξυπηρετούμενων δανείων, ενός
μικρότερου χαρτοφυλακίου, του Ve-
locity 2 στην B2Kapital. Τον Μάιο
η Τράπεζα Κύπρου πώλησε ΜΕΔ δί-
χως εξασφαλίσεις κυρίως λιανικής
τραπεζικής, συμβατικής αξίας 398
εκατ. ευρώ και μεικτής λογιστικής
αξίας 144 εκατ. ευρώ στην B2Kapital
Cyprus. Στο χαρτοφυλάκιο αυτό
υπήρχαν 10.000 δανειολήπτες, πε-
ριλαμβανομένων περίπου 8.400 ιδιω-
τών και περίπου 1.600 μικρομεσαίων
επιχειρήσεων.

Και μικρότερες τράπεζες
Τον Οκτώβριο η Εθνική Τράπεζα

της Ελλάδος Κύπρου πώλησε στην
Bain Capital, το επενδυτικό ταμείο
δηλαδή, το 100% της θυγατρικής
εταιρείας εξαγοράς πιστώσεων, CAC
Coral Ltd. Η Coral διαχειριζόταν
χαρτοφυλάκιο ΜΕΔ συνολικής λο-
γιστικής αξίας 325 εκατ. και το τίμημα
της συναλλαγής ανήλθε περίπου
στα 100 εκατ. ευρώ. Όπως είχε ανα-
γραφεί στη σχετική ανακοίνωση,
στο 31% της λογιστικής αξίας του
χαρτοφυλακίου.

Άλλο ένα deal το οποίο δεν είχε
χαρακτήρα πώλησης ΜΕΔ, αλλά
εταιρείας που διαχειρίζεται ΜΕΔ,

ήταν αυτό της Astrobank με την
Qualco. Τον Σεπτέμβριο, η Qualco
μαζί με την Astrobank ανακοίνωσαν
την ολοκλήρωση της εξαγοράς του
74,9% του μετοχικού κεφαλαίου της
Trusset Asset Management Limited,
και μετονομάστηκε σε QQuant Ma-
ster Servicer Cyprus Limited. Βάσει
της σχετικής ανακοίνωσης ηεταιρεία
θα διαχειρίζεται τα ΜΕΔ και τα ακί-
νητα της AstroBank. Με βάση στα
συμφωνηθέντα ο όμιλος Qualco
ελέγχει το 74,9% του μετοχικού κε-
φαλαίου της εταιρείας, ενώ το υπό-
λοιπο 25,1% ελέγχεται από την Astro-
Bank, με το συμβόλαιο της διαχεί-
ρισης του χαρτοφυλακίου να είναι
9ετές.

Και ξενοδοχεία
Σε ένα αμιγώς τραπεζικό deal

συμμετείχε η Go Gordian, εταιρεία
που όπως αποδείχτηκε το 2020 είχε
στενή συνεργασία με το επενδυτικό
ταμείο York Capital Management
και την Elements Capital Manage-
ment. To Φεβρουάριο οι York Capital
Management και Elements Capital
Management απέκτησαν το πεντά-
στεροLonda της Λεμεσού, με σκοπό
την αναβάθμισή του.Tο ξενοδοχείο
συνεχίζει τη λειτουργία του κανονικά

ενώ οι επενδυτές βρίσκονται σε δια-
δικασία μελέτης για τη μελλοντική
αναβάθμιση του χώρου. Το Londa
ανεγέρθηκε το 1982, με ιδιοκτήτρια
εταιρεία τη Serendipity Ltd, μέλος
του ομίλου εταιρειών Γ. Παρασκευαΐ-
δης, πάνω στο παραλιακό μέτωπο
της Λεμεσού.

Η York Capital Management
(York) και η Elements Capital Ma-
nagement (ECM) (κυπριακών συμ-
φερόντων), ολοκλήρωσαν την από
κοινού εξαγορά εξοχικών κατοικιών
που δεν έχουν ολοκληρωθεί οι ερ-
γασίες ανέγερσής τους στην Πάφο,
επίσης από την Go Gordian. Το συγ-
κρότημα των «μισοτέλειωτων» μο-
νοκατοικιών πολυτελείας (villas),
ανήκαν στον Όμιλο εταιρειών Kou-
roushis, πρότζεκτ το οποίο είχε πε-
ράσει στην Go Gordian, ονόματι,
Rising City Holdings Ltd. Στόχος,
York και Elements Capital να φέρουν
διεθνή οίκο και να μετατραπούν σε
«branded villas».

Εντός του 2020 η York και η ECM
ολοκλήρωσαν την από κοινού εξα-
γορά των επιχειρηματικών δραστη-
ριοτήτων στη Νότια Ευρώπη της
εταιρείας Famar, εταιρείας παρα-
γωγής και παροχής υπηρεσιών ανά-
πτυξης για τη βιομηχανία φαρμα-

κευτικών προϊόντων, ειδών υγείας
και καλλυντικών, ωστόσο το συγ-
κεκριμένο deal δεν θα φέρει –βάσει
της μέχρι τώρα πληροφόρησης- κά-
ποια άμεση αλλαγή επί κυπριακού
εδάφους.

Deals στην εκπνοή από Invel
Τον Οκτώβριο η Invel Real Estate

Management του Κύπριου Χριστό-
φορου Παπαχριστοφόρου προχώ-
ρησε σε συμφωνία για την εξαγορά
του 100% των εκδομένων μετοχών
της εταιρείας Parklane, έναντι 90
εκατομμυρίων ευρώ. Η επίσημη
ανακοίνωση ανάφερε πως, η Εται-
ρεία C.C.C. Tourist Enterprises Public
Company Ltd, η οποία κατέχει το
24,98% των εκδομένων μετοχών
της εταιρείας Parklane Hotels Li-
mited, γνωστοποίησε ότι μαζί με
την εταιρεία Emerald Coast Pro-
perties Ltd, η οποία κατέχει το
75,02% των εκδομένων μετοχών
της Parklane, έχουν υπογράψει μνη-
μόνιο συναντίληψης με την εταιρεία
Invel Real Estate Management (Cy-
prus) Ltd, με το οποίο της παρέχουν
αποκλειστικό δικαίωμα να προχω-
ρήσει στην μελέτη δέουσας επιμέ-
λειας «due diligence», και εάν ικα-
νοποιηθεί να προχωρήσει στην εξα-

γορά του 100% των εκδομένων με-
τοχών της εταιρείας Parklane.

Λίγο πριν εκπνεύσει το 2020, η
Invel Real Estate, η PRODEA Inve-
stments και o κυπριακός όμιλος εται-
ρειών YODA Group του Ιωάννη Πα-
παλέκα ανακοίνωσαν την υπογραφή
συμβολαίου αγoραπωλησίας για τη
μεταβίβαση από την PRODEA σε
εταιρία συμφερόντων του ομίλου
του κου Παπαλέκα, με έδρα δρα-
στηριοτήτων στην Κύπρο, ποσοστού
41% που κατέχει η PRODEA στην
εταιρεία Vibrana Holdings Ltd, κά-
τοχο του 100% των μετοχών της
εταιρείας The Cyprus Tourism De-
velopment Company Ltd, ιδιοκτή-
τριας του ξενοδοχείου The Landmark
Nicosia στη Λευκωσία . Το τελικό
τίμημα για τη συναλλαγή θα προσ-
διοριστεί κατά την ημερομηνία με-
ταβίβασης των μετοχών θεωρώντας
ως αξία ακινήτου 61,3 εκατ. και θα
προσαρμοστεί κατά το ποσοστό που
θα μεταβιβαστεί, λαμβάνοντας
υπ’όψιν στοιχεία της οικονομικής
θέσης της εταιρείας την 31.12.2020.
Ο Γιάννης Παπαλέκκας είναι γνωστός
στην Ελλάδα ως ο επιχειρηματίας
λόγω του διάσημου beach bar re-
staurant της Μυκόνου, Nammos.

Και μαρίνα
Αρχές Δεκεμβρίου 2020 oλοκλη-

ρώθηκαν οι διαπραγματεύσεις για
την ανάπτυξη της περιοχής του υφι-
στάμενου λιμανιού και της μαρίνας
Λάρνακας, μεταξύ της Κυπριακής
Κυβέρνησης και της Κυπριακών και
Ισραηλινών συμφερόντων κοινο-
πραξίας Kition Ocean Holdings ltd.
Ο προϋπολογισμός  του έργου που
θα δαπανηθεί  μόνο για υποδομές
κοινής ωφελείας, είναι της τάξεως
των 604 εκατομμυρίων και για την
πλήρη ολοκλήρωση αυτού του εκ-
πληκτικού έργου το κόστος υπολο-
γίζεται στα 1,2 δισεκατομμύρια ευ-
ρώ. Η πλήρης ανάπτυξη του μεγα-
λεπήβολου αυτού έργου θα γίνει σε
περίοδο που φτάνει τα 15 χρόνια,
ενώ τα πρόσθετα υπολογιζόμενα
οφέλη για την οικονομία της Κύ-
πρου, πέραν από τη δημιουργία
νέων θέσεων εργασίας, αναμένεται
να ξεπεράσουν τα 120 εκατομμύρια
τον χρόνο κατά την περίοδο πλή-
ρους ανάπτυξης. Η κοινοπραξία
που προχώρησε με την υπογραφή
του έργου ανάπτυξης της περιοχής
λιμένα και μαρίνας Λάρνακας απο-
τελείται από την Eldeman Hol-
dingBV και Alexandrou Corporate
Services Ltd.

<<<<<<

Οι μεγαλύτερες συμφω-
νίες επιτεύχθηκαν από
τράπεζες, ενώ όπως
αποδείχθηκε, μέχρι και
την τελευταία ημέρα
του 2020 το ενδιαφέ-
ρον στάθηκε αμείωτο.

Deals πολύ πέραν του 1 δισ. εν μέσω covid
Σε μία περίοδο που μονοπωλεί το ενδιαφέρον η πανδημία, δίνονται χέρια μεταξύ επιχειρηματιών

Μόνο το Δεκέμβριο έγιναν μεγάλα ξενοδοχειακά – τουριστικά ανοίγματα, αλλά και συμφωνίες που φέρουν πρόσβαση
στην Eλλάδα.

Ανοίγματα 
και σε Ελλάδα
Την εταιρία εμπορίας πετρελαι-
οειδών Silk Oil στην Ελλάδα εξα-
γόρασε η κυπριακή Petrolina, κά-
νοντας έτσι ένα μεγάλο άνοιγμα
στην ελληνική αγορά καυσίμων.
Το αντάλλαγμα εξαγοράς έχει
συμφωνηθεί σε μέγιστο ποσό 9
εκατ., από το οποίο 7,3 εκατ. κα-
ταβλήθηκαν σε μετρητά. Ποσό
μέχρι 1,7 εκατ. (ποσό μεσεγγύη-
σης) έχει κατακρατηθεί και ενδέ-
χεται να καταβληθεί εν όλω ή εν
μέρει μετά τον καθορισμό της τε-
λικής δίκαιης αξίας (fair value)
των καθαρών στοιχείων ενεργητι-
κού και παθητικού της Silk Oil. Το
νέο επενδυτικό σχήμα έχει στόχο
την αναβάθμιση του υπάρχοντος
δικτύου πρατηρίων που φέρουν
το σήμα της εταιρείας Silk Oil, την
επίτευξη νέων συνεργασιών στον
χώρο των πρατηρίων και της βιο-
μηχανικής πελατείας και την επέ-
κταση στον εφοδιασμό πλοίων με
πετρέλαιο ναυτιλίας.



Την Κυριακή 17 Iανουαρίου  μαζί με την
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Με λιγότερες εγγραφές νέων επι-
χειρήσεων στο Γενικό Εμπορικό 
Μητρώο (ΓΕΜΗ) σε σύγκριση με 
πέρυσι και με ακόμη λιγότερα 
«λουκέτα» σε σχέση με το 2019 
κλείνει το 2020, μία χρονιά που 
ξεκίνησε με καλούς οιωνούς για 
την επιχειρηματικότητα, αλλά 
σημαδεύτηκε στη συνέχεια από 
την πανδημία. Ενδεικτικό του 
παραπάνω είναι ότι τους πρώ-
τους δύο μήνες του 2020, πριν 
δηλαδή ο κορωνοϊός χτυπήσει 
και την Ελλάδα, οι νέες εγγραφές 
στο ΓΕΜΗ ξεπερνούσαν μηνιαί-
ως τις 4.000, πολύ περισσότερες 
δηλαδή σε σύγκριση με το αντί-
στοιχο διάστημα του 2019, για 
να υποχωρήσουν φυσικά στη 
συνέχεια.

Το γεγονός δε ότι τα «λου-
κέτα» υπολείπονται σημαντικά 
αυτών του 2019 δεν πρέπει να 
δημιουργεί αισιοδοξία: μεγάλη 
μερίδα των επιχειρήσεων, ειδι-
κά στον κλάδο της εστίασης, τη-
ρεί στάση αναμονής για το εάν 
τελικά θα κατεβάσει μόνιμα τα 
ρολά, κάνοντας χρήση για την 
ώρα των κρατικών μέτρων στή-
ριξης. Αλλωστε με τη δημόσια 
διοίκηση και τη ∆ικαιοσύνη να 
μη λειτουργούν κανονικά, είναι 
δύσκολη ακόμη και η διαγραφή 
μιας επιχείρησης από το ΓΕΜΗ 
ή πολύ περισσότερο η κήρυξή 
της σε πτώχευση.

Σύμφωνα, λοιπόν, με τα στοι-
χεία από τη βάση δεδομένων του 
Γενικού Εμπορικού Μητρώου 
που υπήρχαν το διάστημα 1η Ια-
νουαρίου - 30 ∆εκεμβρίου 2020 
οι νέες συστάσεις επιχειρήσεων 
όλων των νομικών μορφών ήταν 
35.957 έναντι 39.064 το αντί-
στοιχο διάστημα του 2019, λιγό-
τερες δηλαδή κατά περίπου 8%. 

Η εξέλιξη αυτή, μάλιστα, ανα-
κόπτει μια ανοδική πορεία στις 
νέες εγγραφές, η οποία είχε ξεκι-
νήσει το 2017, όταν η οικονομία 
άρχισε έστω και δειλά να ανα-
κάμπτει μετά τα πρώτα χρόνια 
της κρίσης και το σοκ του 2015.

Το ρεκόρ νέων εγγραφών για 
το 2020 σημειώθηκε τον Φεβρου-
άριο, όταν αυτές έφτασαν τις 
4.572 (τον Ιανουάριο ήταν επί-
σης πάνω από τις 4.000 και συ-
γκεκριμένα 4.048 έναντι 3.279 
τον Ιανουάριο του 2019 και 3.511 
τον Φεβρουάριο του 2019), ενώ 
οι λιγότερες εγγραφές, 1.006, έγι-
ναν τον Απρίλιο. 

Το «καρδιογράφημα» του 
επιχειρείν για το 2020 δείχνει 
αύξηση των νέων συστάσεων 
τον Ιούνιο και τον Ιούλιο, όταν 
ουσιαστικά έγινε η επανεκκί-
νηση της οικονομίας μετά το 
πρώτο lockdown, σχετικά κα-
λές επιδόσεις τον Σεπτέμβριο 
και τον Οκτώβριο, αλλά σημαντι-

κή πτώση τον Νοέμβριο και τον 
∆εκέμβριο (2.725 και 2.247 νέες 
εγγραφές αντιστοίχως), προφα-
νώς λόγω του δεύτερου γύρου 
περιοριστικών μέτρων.

Αξίζει να σημειωθεί ότι φέτος 
έχουν συσταθεί περισσότερες 
ανώνυμες εταιρείες σε σύγκρι-
ση με πέρυσι –965 έναντι 812–, 
σχεδόν παρόμοιος αριθμός ιδιω-
τικών κεφαλαιουχικών εταιρει-
ών (ΙΚΕ) –10.756 φέτος έναντι 
10.794 πέρυσι–, ενώ καταγράφε-
ται σημαντική μείωση των νέων 
ατομικών επιχειρήσεων (10.824 
φέτος έναντι 13.290 το 2019).

Σε ό,τι αφορά τις διαγραφές 
επιχειρήσεων από το ΓΕΜΗ (σ.σ. 
τα στοιχεία περιλαμβάνουν επι-
χειρήσεις που βρίσκονται σε μία 
από τις ακόλουθες καταστάσεις: 
πτώχευση, διακοπή (∆ΟΥ), λύση 
- εκκαθάριση, υπό εκκαθάριση, 
διαδικασία συνδιαλλαγής, δια-
γραφή, διαγραφή λόγω συγχώ-
νευσης, αναγκαστική διαχείρι-
ση, διαγραφή λόγω διάσπασης) 

το διάστημα 1η Ιανουαρίου - 30 
∆εκεμβρίου 2020 αυτές έφτα-
σαν τις 12.722 έναντι 19.282 το 
2019, είναι λιγότερες δηλαδή 
κατά 34% περίπου. 

Οι διαγραφές είναι περισσό-
τερες αμέσως μετά την άρση 
του πρώτου lockdown (1.206 
τον Ιούνιο και 1.378 τον Ιού-
λιο), σημειώνουν πάλι αύξηση 
τον Σεπτέμβριο και τον Οκτώ-
βριο, ενώ αν και τον Νοέμβριο 
υποχωρούν σε 776, τον ∆εκέμ-
βριο αυξήθηκαν σε 1.040. Από 
τις 12.722 διαγραφές, οι 6.249 
αφορούν ατομικές επιχειρήσεις, 
1.428 πρόκειται για ΙΚΕ, ενώ δι-
εγράφησαν και 569 ανώνυμες 
εταιρείες.

Υπενθυμίζεται ότι σύμφω-
να με πρόσφατη έρευνα του 
Επαγγελματικού Επιμελητηρί-
ου Αθηνών, 23% των επιχειρή-
σεων θεωρούν πιθανό να βάλουν 
«λουκέτο» με τα ποσοστά στην 
εστίαση και το λιανεμπόριο να εί-
ναι 41,7% και 34%, αντιστοίχως.

Το 78% φθάνει το ποσοστό των 
εγκρίσεων για τη δανειοδότηση 
επιχειρήσεων μέσω του β΄ κύ-
κλου του Ταμείου Εγγυοδοσίας 
που ξεκίνησε στις 17 Νοεμβρί-
ου. Οι τράπεζες σε περίπου 40 
ημέρες έχουν εγκρίνει ήδη τη 
χορήγηση δανείων σε 7.470 επι-
χειρήσεις, από τις οποίες οι 7.360 
είναι μικρομεσαίες (ΜΜΕ), ενώ 
άλλες 110 μεγάλες επιχειρήσεις 
έχουν εγκριθεί για τη δανειοδό-
τησή τους μέσω της β΄ φάσης 
του Ταμείου.

Σύμφωνα με τα στοιχεία της 
Αναπτυξιακής Τράπεζας, ο σχε-
διασμός για τον β΄ κύκλο του 
Ταμείου Εγγυοδοσίας υπέρ των 
μικρομεσαίων επιχειρήσεων επι-
βεβαιώνεται μέσα από το υψη-
λό ποσοστό των εγκρίσεων που 
ειδικά για τις ΜΜΕ υπερβαίνει 
το 82%. 

Υψηλή κάλυψη
Ενδεικτικό της υψηλής κάλυ-

ψης των αναγκών ρευστότητας 
μέσω από τα δάνεια της ΕΑΤ εί-
ναι το γεγονός ότι για το 50% των 
μικρομεσαίων επιχειρήσεων, των 
οποίων έχει εγκριθεί η δανειοδό-
τηση, έχουν πραγματοποιηθεί και 
οι εκταμιεύσεις. Συγκεκριμένα, 
από τα 7.360 δάνεια που έχουν 
εγκριθεί υπέρ των μικρομεσαίων 
επιχειρήσεων, έχουν ήδη υπο-
γραφεί συμβάσεις για 3.685 επι-
χειρήσεις, ενώ 3.265 έχουν λά-
βει δάνεια ύψους 830 εκατ. ευρώ 
με μέσο όρο δανείου τις 250.000 
ευρώ. Σε ό,τι αφορά τις μεγάλες 
επιχειρήσεις μέχρι σήμερα έχουν 
εγκριθεί δάνεια προς 110 εταιρεί-
ες, από τις οποίες οι μισές έχουν 

ήδη εκταμιεύσει το ποσό του δα-
νείου, ο μέσος όρος του οποίου δι-
αμορφώνεται στα 2,3 εκατ. ευρώ. 

Υπενθυμίζεται ότι ο β΄ κύκλος 
του Ταμείου Εγγυοδοσίας είναι 
ανοιχτός προς όλες τις επιχειρή-
σεις ανεξαρτήτως εάν έχουν μέ-
χρι σήμερα δανειοδοτηθεί μέσω 
άλλων προγραμμάτων της Ανα-
πτυξιακής Τράπεζας. Το υπουρ-
γείο Ανάπτυξης έχει εξασφαλίζει 
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
την παράταση της προθεσμίας 
για την εκταμίευση των πόρων 
έως τις 30 Ιουνίου 2021 –αντί της 

αρχικής προθεσμίας που έληγε 
στις 31 ∆εκεμβρίου 2020– έτσι 
ώστε να δοθεί «ανάσα» και στις 
τράπεζες για την αποτελεσματι-
κότερη διάθεση των κεφαλαίων 
της β΄ φάσης του Ταμείου Εγγυ-
οδοσίας. 

Βασική προϋπόθεση επιλεξι-
μότητας των επιχειρήσεων που 
υποβάλλουν αίτημα χρηματοδό-
τησης, είναι να μη θεωρούνται 
«προβληματικές» κατά την 31η 
∆εκεμβρίου 2019, εκτός και εάν 
η επιχείρηση έχει προβεί σε δι-
ορθωτικές ενέργειες πριν από 
την υποβολή αιτήματος χρημα-
τοδότησης. 

Ο τρίτος κύκλος
Το υπουργείο Ανάπτυξης σε 

συνεργασία με την Αναπτυξι-
ακή Τράπεζα δρομολογεί τον 
τρίτο κύκλο του Ταμείου Εγγυ-

οδοσίας, μέσω του οποίου θα 
στηριχθούν με κεφάλαια κίνη-
σης έως και 50.000 ευρώ οι πο-
λύ μικρές επιχειρήσεις με τζίρο 
που δεν ξεπερνάει τις 200.000 
ευρώ. Το πρόγραμμα που αναμέ-
νεται να ενεργοποιηθεί τον Ια-
νουάριο θα χρηματοδοτηθεί μέ-
σω κρατικών εγγυήσεων ύψους 
200 εκατ. ευρώ, τα οποία μαζί με 
τη μόχλευση των τραπεζών θα 
δώσουν στην αγορά δάνεια έως 
και 450 εκατ. ευρώ. 

Η επέκταση του Ταμείου Εγ-
γυοδοσίας έτσι ώστε να εγγυη-
θεί δάνεια για τις πολύ μικρές 
επιχειρήσεις προέκυψε από την  
ανάγκη κάλυψης των προβλη-
μάτων που αντιμετωπίζει η συ-
γκεκριμένη κατηγορία επιχειρή-
σεων, η οποία λόγω του μικρού 
μεγέθους της δεν έχει πρόσβαση 
στον τραπεζικό δανεισμό.

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Φόβοι για εκτίναξη 
των «λουκέτων»
όταν αποσυρθούν 
τα μέτρα στήριξης.  

Σε 40 ημέρες
χορηγήθηκαν δάνεια
σε 7.470 επιχειρήσεις 
μέσω του β΄ κύκλου.

Η πανδημία φρέναρε την ίδρυση
νέων επιχειρήσεων το 2020

Δάνεια - οξυγόνο μέσω Ταμείου Εγγυοδοσίας

Από τις 4.000 τον Φεβρουάριο «προσγειώθηκαν» στις 1.006 τον Απρίλιο

Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ

Το υπουργείο Ανάπτυξης σε συνεργασία με την Αναπτυξιακή Τράπεζα δρομολογεί τον τρίτο κύκλο του Ταμεί-
ου Εγγυοδοσίας, μέσω του οποίου θα στηριχθούν με κεφάλαια κίνησης έως και 50.000 ευρώ οι πολύ μικρές επι-
χειρήσεις με τζίρο που δεν ξεπερνάει τις 200.000 ευρώ.

Οι επιχειρήσεις που θα συνεχίσουν να πλήττονται και τον Ιανουάριο και παραμέ-
νουν ανοιχτές θα έχουν, σύμφωνα με πληροφορίες, μείωση ενοικίου κατά 40%. 

Απαλλάσσονται από την καταβολή 
ενοικίου τον Ιανουάριο περί τις 
210.000 επιχειρήσεις οι οποίες θα 
παραμείνουν κλειστές τουλάχιστον 
μέχρι τις 11 του τρέχοντος μηνός, 
ενώ τον Φεβρουάριο θα καταβάλουν 
μόνο το 20% του μισθώματος. 

Ειδικότερα, η κυβέρνηση θα απο-
ζημιώσει τους ιδιοκτήτες ακινήτων 
(φυσικά πρόσωπα) καλύπτοντας το 
80% του μισθώματος του Ιανουαρί-
ου. Τον Φεβρουάριο το κράτος θα 
καλύψει το 60% του μισθώματος και 
οι μισθωτές το 20%. ∆ηλαδή τόσο 
τον Ιανουάριο όσο και τον Φεβρου-
άριο οι ιδιοκτήτες θα απολέσουν 
το 20% του μηνιαίου μισθώματος. 
Μικρότερη θα είναι η αποζημίωση 
για τα νομικά πρόσωπα-ιδιοκτήτες 
ακινήτων. Το κράτος θα καλύψει το 
60% του μισθώματος τον Ιανουάριο 
και το 40% τον Φεβρουάριο. 

Παράλληλα και εξαιτίας της κα-
τάστασης στην αγορά η κυβέρνηση 
σχεδιάζει να παρατείνει τη μείωση 
του ενοικίου και για τις ανοιχτές επι-
χειρήσεις οι οποίες θα πληρώσουν 
μειωμένο ενοίκιο κατά 40%. 

Το σημαντικό για τους ιδιοκτήτες 
ακινήτων είναι ότι η αποζημίωση 
που θα λάβουν από το κράτος είναι 
αφορολόγητη, ακατάσχετη και δεν 
συμψηφίζεται. Στα αρνητικά είναι 
ότι θα καθυστερήσουν να λάβουν 
τα σχετικά ποσά. Σημειώνεται ότι το 
κράτος δεν έχει αποζημιώσει ακό-
μα τους ιδιοκτήτες ακινήτων για 
τον Νοέμβριο και τον ∆εκέμβριο.

Ποιες επιχειρήσεις δεν θα πληρώ-

σουν ενοίκιο τον Ιανουάριο: 

• Οι επιχειρήσεις του λιανεμπορί-
ου, ανεξαρτήτως εάν λειτουργούν 
με υπηρεσίες ηλεκτρονικού ή τη-
λεφωνικού εμπορίου με παράδοση 
κατ’ οίκον.
• Οι επιχειρήσεις της εστίασης, ανε-
ξαρτήτως εάν λειτουργούν με διανο-
μή προϊόντων ή και παροχή προϊό-
ντων σε πακέτο από το κατάστημα.
• Οι επιχειρήσεις του τουρισμού, 

όπως τα ξενοδοχεία, καταλύματα και 
τουριστικά γραφεία και οι υπηρεσί-
ες μεταφορών, καθώς πλήττονται 
ιδιαίτερα από την απαγόρευση των 
μετακινήσεων από νομό σε νομό.
• Οι επιχειρήσεις του κλάδου του 
πολιτισμού όπως θέατρα, κινημα-
τογράφοι, μουσικές σκηνές.
• Οι επιχειρήσεις του κλάδου του 
αθλητισμού όπως γυμναστήρια, χιο-
νοδρομικά κέντρα κ.ά.

 
Πώς θα αποζημιωθούν οι ιδιοκτή-

τες ακινήτων: 

• Οι ιδιοκτήτες ακινήτων (φυσικά 
πρόσωπα) που ενοικιάζουν επαγ-
γελματικά ακίνητα και θα εισπρά-
ξουν μηδενικό ενοίκιο τον Ιανουά-
ριο και μειωμένο κατά 80% ενοίκιο 
τον Φεβρουάριο, θα αποζημιωθούν 
για το 80% του μηνιαίου συμφωνη-
μένου μισθώματος, και όχι επί της 
απώλειας. 
Tο κόστος του ενοικίου επιμερίζεται 
κατά 80% στο κράτος τον Ιανουά-
ριο και 20% στον εκμισθωτή. Τον 
Φεβρουάριο το κόστος επιμερίζε-
ται κατά 60% στο κράτος, 20% στον 
εκμισθωτή και 20% στη μισθώτρια 
επιχείρηση. 
• Tα νομικά πρόσωπα που εκμισθώ-
νουν ακίνητα και εισπράττουν υπο-
χρεωτικά μειωμένα ενοίκια θα απο-
ζημιωθούν από το κράτος, για πρώτη 
φορά. Για τον Ιανουάριο που δεν θα 
εισπράξουν καθόλου ενοίκια η κρα-
τική αποζημίωση ανέρχεται στο 60% 
του αρχικού μισθώματος.
• Σε ό,τι αφορά τους εργαζομένους 
που βρίσκονται σε αναστολή θα συ-
νεχίσουν να καταβάλλουν μειωμένο 
ενοίκιο και τους μήνες Ιανουάριο και 
Φεβρουάριο, όχι όμως με έκπτωση 
80% όπως ισχύει για τις επιχειρήσεις 
αλλά 40% που ισχύει και σήμερα.  
• Οι επιχειρήσεις που θα συνεχίσουν 
να πλήττονται και τον Ιανουάριο και 
παραμένουν ανοιχτές θα έχουν, σύμ-
φωνα με πληροφορίες, μείωση ενοι-
κίου κατά 40%. Ταυτόχρονα, οι εργα-
ζόμενοι σε πληττόμενες επιχειρήσεις 
θα έχουν την ίδια μείωση (κλειστές 
ή ανοιχτές). 

Δεν καταβάλλουν
ενοίκιο τον Ιανουάριο
οι κλειστές επιχειρήσεις
Του ΠΡΟΚΟΠΗ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Tη δυνατότητα να εκδίδουν μέσω 
του gov.gr το ειδικό σήμα απαλ-
λαγής από την υποχρέωση καταβο-
λής τελών στάθμευσης στα κέντρα 
των πόλεων θα έχουν από την 1η 
Ιανουαρίου 2021 οι κάτοχοι ηλε-
κτροκίνητων οχημάτων μηδενι-
κών ή χαμηλών ρύπων. Η δωρε-
άν στάθμευση για ηλεκτροκίνητα 
οχήματα σε θέσεις ελεγχόμενης 
στάθμευσης των δήμων για την 
περίοδο 1.1.2021-31.12.2022 απο-
τελεί κίνητρο για την προώθηση 
της ηλεκτροκίνησης. ∆ικαίωμα να 
υποβάλουν αίτηση για την έκδοση 
του ειδικού σήματος έχουν οι κά-
τοχοι είτε αμιγώς ηλεκτρικών οχη-
μάτων είτε ηλεκτρικών υβριδικών 
οχημάτων εξωτερικής φόρτισης με 
εκπομπές ρύπων έως 50 γρ. CO2/
χλμ. Η εκτύπωση του ειδικού σή-
ματος, στο οποίο περιλαμβάνονται 
όλα τα βασικά χαρακτηριστικά του 
ηλεκτρικού οχήματος, είναι εξαιρε-
τικά απλή. Οι δικαιούχοι έχουν πρό-
σβαση στην εφαρμογή είτε μέσω 
του gov.gr ακολουθώντας τη «δια-
δρομή»: Πολίτης και Καθημερινό-

τητα - Περιβάλλον και Ποιότητα 
ζωής - Ηλεκτροκίνηση - Σήμα δω-
ρεάν στάθμευσης ηλεκτροκίνητων 
οχημάτων είτε απευθείας μέσω του 
συνδέσμου https://electric-vehicles.
services.gov.gr.

Οι δικαιούχοι πιστοποιούνται αρ-
χικά με τους κωδικούς Taxisnet, ενώ 
ακολούθως εισάγουν τον αριθμό πι-
νακίδων κυκλοφορίας του οχήματος 
και τον ΑΦΜ του κύριου ή/και κα-
τόχου. Αξίζει να σημειωθεί ότι αρ-
μόδιο όργανο για τον έλεγχο της 
ύπαρξης και της εγκυρότητας του 
ειδικού σήματος είναι η ∆ημοτική 
Αστυνομία. Εάν κατά τη διενέργεια 
ελέγχου διαπιστωθεί ότι τα στοιχεία 
του οχήματος δεν ταυτίζονται με τα 
δεδομένα που τηρούνται στο πληρο-
φοριακό σύστημα του υπουργείου 
Υποδομών και Μεταφορών, τότε η 
∆ημοτική Αστυνομία βεβαιώνει πα-
ράβαση για παράνομη στάθμευση. 
Οποιος καταλαμβάνεται να κατέχει 
πλαστό ή παραποιημένο ειδικό σή-
μα ή να κάνει χρήση αυτού, τιμω-
ρείται με τις ποινές του άρθρου 216 
του Ποινικού Κώδικα.

Μέσω gov.gr το σήμα
για δωρεάν στάθμευση
ηλεκτρικών οχημάτων
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Την εκτίμηση ότι οι απώλειες του 
τζίρου στο λιανεμπόριο θα φθά-
σουν περίπου τα 15 δισ. ευρώ 
τη χρονιά που μας πέρασε εξέ-
φρασαν παράγοντες της αγο-
ράς, επισημαίνοντας ότι o χα-
μένος τζίρος στις γιορτές ήταν 
1,5 δισ. ευρώ και θα ήταν υψη-
λότερος αν δεν είχε εφαρμοστεί 
το click away. 

Το click away ήταν ανάσα για 
την αγορά, λένε οι ίδιοι, ωστό-
σο θα πρέπει να μετεξελιχθεί 
σε click in shop, δηλαδή επί-
σκεψη των καταναλωτών στο 
εσωτερικό του καταστήματος 
κατόπιν ραντεβού, καθώς το συ-
γκεκριμένο μοντέλο αποτελεί 
μια ενδιάμεση λύση πριν από το 
τελικό άνοιγμα.

Οπως λέει στην «Κ» ο Αντώ-
νης Ζαΐρης, αναπληρωτής αντι-
πρόεδρος ΣΕΛΠΕ και επίκου-
ρος καθηγητής, «το click away 
θα πρέπει να μετεξελιχθεί στη 
λογική του click in shop, κα-
θώς ο δείκτης μολυσματικότη-
τας στο λιανεμπόριο είναι πο-
λύ χαμηλός. Η αγορά πρέπει να 
λειτουργήσει οπωσδήποτε, διότι 
τα προβλήματα μετά τον κορω-
νοϊό θα είναι πολλαπλά για τις 
επιχειρήσεις. Συνεπώς, τηρου-
μένων αυστηρά των υγειονομι-
κών πρωτοκόλλων, χρειάζεται 
να ισχύσει ένα μοντέλο τύπου 
click in shop μέχρι να πραγμα-
τοποιηθεί το ολικό άνοιγμα των 
καταστημάτων». 

Ο ίδιος εκτιμά πως οι απώλει-
ες το 2020 αναμένεται να αγγί-
ξουν συνολικά τα 15 δισ. ευρώ, 
ενώ στο 1,5 δισ. ευρώ υπολογί-
ζεται ο χαμένος τζίρος την περί-
οδο των γιορτών. Οι πληγές που 
αφήνει η πανδημία στο λιανε-
μπόριο είναι βαθιές, καθώς, μετά 
και την επιβολή των lockdowns, 
ο εμπορικός κόσμος βλέπει τα 
έσοδά του να κινούνται σε ελεύ-
θερη πτώση. 

Σημειώνεται ότι το 2019 ο συ-
νολικός τζίρος του λιανεμπορί-
ου είχε διαμορφωθεί κοντά στα 

44 δισ. ευρώ, ενώ το 2020, λόγω 
και των περιοριστικών μέτρων, 
αναμένεται, σύμφωνα με εκτι-
μήσεις, να ανέλθει κοντά στα 
30 δισ. ευρώ.

Στο μεταξύ, η κυβέρνηση σε 
πρώτη φάση θα προχωρήσει στο 
άνοιγμα της αγοράς με το μοντέ-
λο του click away, ενώ σε δεύτε-
ρη φάση, κατά πληροφορίες, θα 
εφαρμόσει το μοντέλο του click 
in shop, χωρίς να είναι ακόμη 
γνωστό πότε αυτό θα εφαρμο-
στεί. Μιλώντας χθες στον τηλε-

οπτικό σταθμό Mega, ο γενικός 
γραμματέας Εμπορίου και Προ-
στασίας του Καταναλωτή Πα-
ναγιώτης Σταμπουλίδης προα-
νήγγειλε την επαναλειτουργία 
του click away την ερχόμενη 
∆ευτέρα. 

Ο ίδιος τόνισε πως η λειτουρ-
γία για την «παράδοση εκτός» 
είχε τεθεί σε αναστολή για λί-
γες ημέρες και τη ∆ευτέρα «θα 
λειτουργήσει ξανά κανονικά». 

«Η αγορά είναι κλειστή. Το 
click away είναι μια επιλογή που 
δώσαμε στις κλειστές επιχειρή-
σεις για να δημιουργήσουν ένα 
έσοδο πέρα από τη βοήθεια που 
λαμβάνουν από το κράτος. Περι-
ορίζουμε την κινητικότητα και 
αυτό θα βοηθήσει στο να διευ-
ρύνουμε την υγειονομική ζώνη 
ώστε τα σχολεία να ανοίξουν 
με μεγαλύτερη ασφάλεια», είπε 
ο κ. Σταμπουλίδης. «Η βούλη-

ση είναι να επανέλθουμε όπως 
ήμασταν πριν από το τελευταίο 
lockdown. Αυτός είναι ο προ-
γραμματισμός που υπάρχει μέ-
χρι αυτή την ώρα. Τη ∆ευτέρα 
να επανέλθουμε σε όσα ήταν σε 
λειτουργία μέσα στις γιορτές. 
Εγινε η συζήτηση για τα σχο-
λεία. Καθημερινά συλλέγουμε 
δεδομένα, θα δούμε πώς κινεί-
ται η νόσος και αναλόγως θα 
πράξουμε», πρόσθεσε. 

Οσον αφορά το click in 
shop, o ίδιος επεσήμανε πως 
«το click in shop επί τους ου-
σίας είναι άνοιγμα των κατα-
στημάτων. ∆εν υπάρχει σενάριο 
να λειτουργήσει από τη ∆ευ-
τέρα. Είναι το επόμενο βήμα 
όταν έλθει η ώρα. Εμείς είμα-
στε έτοιμοι και περιμένουμε τα 
στοιχεία που θα μας δώσουν 
τη δυνατότητα να ανοίξουμε 
τις επιχειρήσεις».

Μόνο στις γιορτές χάθηκε 1,5 δισ. ευρώ και αν δεν είχε εφαρμοστεί το click away, οι απώλειες θα ήταν μεγαλύτερες. 

Της ΔΕΣΠΟΙΝΑΣ ΚΟΝΤΗ

Στην ενεργοποίηση του δικτύου πέ-
μπτης γενιάς προχώρησε η Vodafone, 
όπως έκανε γνωστό χθες η εταιρεία. 
Το «Vodafone Giga Network 5G» λει-
τουργεί ήδη στην Αθήνα και στη Θεσ-
σαλονίκη, ενώ προβλέπεται πληθυ-
σμιακή κάλυψη σε ποσοστό 40% 
μέχρι τις 31 Μαρτίου 2022, ημερο-
μηνία κατά την οποία ολοκληρώνε-
ται το ερχόμενο οικονομικό έτος της 
Vodafone. Σύμφωνα με τον πάροχο, 
η κάλυψη του 40% αφορά, εκτός από 
την Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη, με-
γάλα αστικά κέντρα ανά την Ελλά-
δα, όπως Πάτρα, Ηράκλειο, Λάρισα, 
Βόλος, Ιωάννινα, Χανιά, Τρίκαλα, 
Χαλκίδα, Κατερίνη, Σέρρες, Αλεξαν-
δρούπολη, Ξάνθη, Λαμία, Καλαμάτα 
και Ρόδος. Οπως ανακοίνωσε η εται-
ρεία, μέσα από τον παράλληλο εκμο-
ντερνισμό του υφιστάμενου δικτύου 
και οι πελάτες 4G της Vodafone «θα 
επωφεληθούν από βελτιωμένη εμπει-
ρία διασύνδεσης και μεγαλύτερες 
ταχύτητες –έως και 50%– από την 
πρώτη ημέρα». Η εταιρεία διαθέτει 
ήδη τις πρώτες συσκευές 5G, όπως 
το Samsung Galaxy Z Fold 2, το Apple 
iPhone 12 mini, το Samsung Galaxy 
A42 5G και το Xiaomi Mi 10 Lite, με 
τον αριθμό των πιστοποιημένων τη-
λεφώνων να αναμένεται ότι θα ξεπε-
ράσει τις 20 μέσα σε δύο μήνες. «Το 
ταξίδι του 5G ξεκίνησε και είμαστε 
αποφασισμένοι να προσφέρουμε 
στους πολίτες και στις επιχειρήσεις 
της χώρας εφαρμογές από το αύριο, 
που θα αλλάξουν τη ζωή τους. Οι 
επενδύσεις που υλοποιούμε σε δί-
κτυα και τεχνολογίες μας θα βοηθή-
σουν την Ελλάδα να επιταχύνει την 
πορεία της προς το ψηφιακό αύριο. 
Η επόμενη δεκαετία θα είναι η δεκα-
ετία του 5G και η σταδιακή ψηφιο-
ποίηση της ελληνικής κοινωνίας θα 
απελευθερώνει όλο και περισσότε-
ρες δυνατότητες σε ολοένα και με-
γαλύτερο μέρος του πληθυσμού σε 
κάθε άκρη της Ελλάδας. Οι άνθρω-
ποι της Vodafone νιώθουμε βαθιά 
συγκινημένοι που ήδη από την αρ-
χή αυτής της διαδρομής καταφέρα-

με να αποδείξουμε πως η νέα αυτή 
τεχνολογία δίνει νέα πνοή στις δυ-
νατότητες και ευκαιρίες για όλους, 
ακόμη και για άτομα με αντικειμενι-
κά εμπόδια στη ζωή τους», δήλωσε 
ο πρόεδρος και διευθύνων σύμβου-
λος της Vodafone Ελλάδας Χάρης 
Μπρουμίδης, κατά το λανσάρισμα 
του Vodafone Giga Network 5G. Η 
εκκίνηση του δικτύου 5G Vodafone 
συνοδεύτηκε με τη διαδρομή του 
τυφλού ποδηλάτη Χρήστου Σανδα-
λάκη που κατάφερε να τερματίσει, 
για πρώτη φορά, χωρίς συνοδό. Ενα 
κινητό προσαρμοσμένο στο κράνος 
μετέδιδε εικόνα σε πραγματικό χρό-
νο, επιτρέποντας την επικοινωνία με 
τον Σωτήρη, συναθλητή και οδηγό 
του ποδηλάτη. Ο τελευταίος κατάφε-
ρε να τερματίσει βάσει των οδηγιών 
που λάμβανε από απόσταση από τον 
συναθλητή του.

ΔΗΜ. ΔΕΛΕΒΕΓΚΟΣ

Η Vodafone προχώρησε
στην ενεργοποίηση
του δικτύου 5G

Στα 15 δισ. ευρώ ο χαμένος
τζίρος του λιανεμπορίου το 2020
Επαναλειτουργία της αγοράς με click away δρομολογείται την ερχόμενη Δευτέρα

Στόχος της εταιρείας 
είναι η πληθυσμιακή 
κάλυψη σε ποσοστό 
40% μέχρι τον Μάρτιο 
του 2022.

Οι έμποροι ζητούν 
να εφαρμοστεί 
το μοντέλο των ραντε-
βού για αγορές εντός 
των καταστημάτων.

Το Vodafone Giga Network 5G 
λειτουργεί ήδη στην Αθήνα και στη 
Θεσσαλονίκη.

Μπορεί τα συνολικά κεφάλαια 
που διοχετεύθηκαν σε ελληνι-
κές startups να κινήθηκαν φέ-
τος σε ελαφρώς χαμηλότερα νού-
μερα σε σύγκριση με το 2019, 
δεν συμβαίνει όμως το ίδιο όσον 
αφορά το μέτωπο των εξαγορών. 
Μάλιστα αρκετοί παράγοντες της 
αγοράς έχουν χαρακτηρίσει το 
2020 χρονιά εξαγορών, λόγω του 
αριθμού των startups που περι-
ήλθαν στον έλεγχο ξένων εται-
ρειών, αλλά και των υψηλών τι-
μημάτων που έγιναν γνωστά για 
να επιτευχθούν οι συγκεκριμένες 
συναλλαγές. 

Φέτος πραγματοποιήθηκε η 
μεγαλύτερη εξαγορά ελληνικής 
νεοφυούς εταιρείας, ενώ είχε 
προηγηθεί μία επίσης μεγάλη 
εξαγορά με βασικούς πρωταγω-
νιστές τεχνολογικούς κολοσσούς. 
Η ελληνικών συμφερόντων εται-
ρεία Instashop, δημιούργημα του 
Γιάννη Τσιώρη και της Ιωάννας 
Αγγελιδάκη, εξαγοράστηκε το 
περασμένο καλοκαίρι από τη 
γερμανική Delivery Hero προς 
360 εκατ. δολάρια και λίγο καιρό 
νωρίτερα, δηλαδή τον Μάιο του 
2020, είχε προηγηθεί η εξαγορά 
της ελληνικής Softomotive του 
Μάριου Σταυρόπουλου και του 
Αργύρη Κανινή από τη Microsoft 
έναντι τιμήματος που φέρεται να 
ξεπερνάει τα 100 εκατ. δολάρια.

Οπως σημειώνει η ετήσια έκθε-
ση του Found.ation, φέτος κατα-
γράφηκαν έξι εξαγορές ελληνικών 
νεοφυών επιχειρήσεων έναντι 
δύο το 2019 και δύο το 2018. Οι 
τέσσερις εξ αυτών έχουν λάβει 
χρηματοδότηση από κάποιο από 

τα επενδυτικά κεφάλαια που υπά-
γονται στο υπερταμείο Equifund, 
ενώ πολλές εταιρείες από αυτές 
που εξαγοράστηκαν φέτος έχουν 
αντλήσει κεφάλαια από διεθνείς 

επενδυτές που είτε συμμετείχαν 
στους χρηματοδοτικούς γύρους 
είτε ηγούνταν αυτών.

Εκτός λοιπόν από την In-
stashop και τη Softomotive, 
φέτος εξαγοράστηκαν η Think 
Silicon από τον αμερικανικό κο-
λοσσό Applied Materials, η εται-
ρεία Pushme από τη γερμανική 
νεοφυή εταιρεία Tier Mobility, 
η Blendo με έδρα την Αμερική 
από τη RudderStack και, τέλος, 
η Guestflip, που εξαγοράστηκε 
από την Travelbook Group σε 
μια προσπάθεια να ανακάμψει 

από το πλήγμα που δέχθηκε εν 
μέσω πανδημίας.

Η εξαγορά της Instashop, της 
Softomotive αλλά και της Think 
Silicon καταλαμβάνουν τις τρεις 
πρώτες θέσεις στη λίστα που κα-
τήρτισε το Found.ation σχετι-
κά με τις μεγαλύτερες εξαγορές 
τεχνολογικών νεοφυών εταιρει-
ών που έχουν πραγματοποιη-
θεί μέχρι στιγμής στην Ελλάδα. 
Ακολουθεί η εξαγορά της Helic 
από την αμερικανική Ansys το 
2019, με τη δεύτερη να προχω-
ράει στην επέκταση του κέντρου 
έρευνας και ανάπτυξης που δια-
τηρεί η ελληνική Helic στο Χα-
λάνδρι, ενώ στην 5η θέση έπε-
ται η εξαγορά της Beat από την 
Daimler το 2017 έναντι ποσού 
που λέγεται πως κινήθηκε στα 
40,4 εκατ. ευρώ.

Στην έβδομη θέση βρίσκεται 
η Innoetics, που εξαγοράστηκε 
από τη Samsung το 2017, ενώ 
την 8η θέση καταλαμβάνει η 
online πλατφόρμα παραγγελίας 
φαγητού efood, που εξαγορά-
στηκε από τη γερμανική Deliv-
ery Hero το 2014. Ακολουθούν 
οι εξαγορές της Avocarrot και 
της Crypteia Networks, ενώ την 
τελευταία θέση στη σχετική λί-
στα καταλαμβάνει η Quizdom, 
η οποία ανέπτυξε το ομώνυμο 
παιχνίδι και περιήλθε τo 2017 
στην αγκαλιά της γερμανικής 
friends4media Group.

Παράγοντες της αγοράς ανα-
μένουν επίσης εξελίξεις όσον 
αφορά την προσφορά ύψους πε-
ρίπου 1 δισ. που έκανε στα τέλη 
Οκτωβρίου η Uber για την από-
κτηση της Free Now, στην οποία 
ανήκει η Beat.

Εντός του έτους ολο-
κληρώθηκαν οι δύο 
μεγαλύτερες εξαγορές 
που έχουν γίνει μέχρι 
στιγμής στην Ελλάδα.

Ετος εξαγορών εγχώριων startups το 2020 

Τον Μάιο του 2020 η ελληνική Softomotive του Μάριου Σταυρόπουλου και 
του Αργύρη Κανινή πέρασε στον όμιλο της Microsoft έναντι τιμήματος που 
φέρεται να ξεπερνάει τα 100 εκατ. δολάρια.

Tης ΔΕΣΠΟΙΝΑΣ ΚΟΝΤΗ

Σε αύξηση των τιμών-στόχων στο τέ-
λος του 2021 για τρεις από τις τέσσε-
ρις συστημικές ελληνικές τράπεζες 
προχώρησε η αμερικανική επενδυ-
τική τράπεζα JP Morgan. Πιο συγκε-
κριμένα, η JP Morgan αυξάνει τις 
τιμές-στόχους για την Alpha Bank 
στα 1,20 ευρώ από 1,10 ευρώ προη-
γουμένως, για τη Eurobank στα 0,80 
ευρώ από 0,70 ευρώ πριν και για την 
Εθνική Τράπεζα στα 2 ευρώ από 1,80 
ευρώ προηγουμένως, επαναλαμβά-
νοντας και για τις τρεις τη σύσταση 
«υπεραπόδοση» (overweight). Αντί-
θετα, η επενδυτική τράπεζα μειώνει 
την τιμή-στόχο για την Τράπεζα Πει-
ραιώς στο 1,10 ευρώ από 2 ευρώ προ-
ηγουμένως, λόγω της μετατροπής 
των CoCos σε μετοχές, διατηρώντας 
επίσης τη σύσταση για τη μετοχή σε 
«ουδέτερη» neutral. Η JP Morgan 
πιστεύει ότι η Alpha Bank βρίσκε-
ται σε ευνοϊκή θέση για να επιταχύ-
νει την επιστροφή στην ομαλότητα, 
υποστηριζόμενη από την καλύτερη 
κεφαλαιακή διάρθρωσή της –η κα-
λύτερη μεταξύ των τραπεζών–, την 
οποία η τράπεζα σκοπεύει να χρη-
σιμοποιήσει στο πλαίσιο της στρα-
τηγικής της για την επιτάχυνση της 
μείωσης των NPEs. Οπως σημειώνει, 
παρότι το ξέσπασμα της πανδημίας 
του κορωνοϊού καθυστέρησε την 
ανάκαμψη, πιστεύει ότι ο ισολογι-
σμός της τράπεζας προσφέρει αρ-
κετό χώρο για να απορροφήσει το 
βραχυπρόθεσμο σοκ της πανδημί-
ας. Προσθέτει, ωστόσο, ότι αναμέ-
νει οι προβλέψεις να παραμείνουν 
σε υψηλά επίπεδα το 2020 και το 
2021. Για τη Eurobank, η JP Morgan 
σημειώνει ότι με το εμπροσθοβαρές 
πρόγραμμα μείωσης των μη εξυπη-
ρετούμενων ανοιγμάτων (με δείκτη 
NPE κάτω του 15% στο γ΄ τρίμηνο 
του 2020), η τράπεζα βρίσκεται σε 
καλή θέση στο τρέχον περιβάλλον.

Εκτιμά ότι οι προβλέψεις θα μει-

ωθούν σημαντικά κάτω από τα 300 
εκατ. ευρώ το 2022. 

Για την Εθνική Τράπεζα, η JP 
Morgan σημειώνει ότι η θετική της 
άποψη βασίζεται στη δυνατότητα της 
τράπεζας να μειώσει τα μη εξυπηρε-
τούμενα ανοίγματα γρηγορότερα και 
απλούστερα από τις άλλες τράπεζας. 
Οπως σημειώνει, παρότι το ξέσπα-
σμα της πανδημίας καθυστερεί την 
προσπάθεια, η ΕΤΕ έχει υψηλής ποι-
ότητας ισολογισμό που της παρέχει 

άνεση, με υψηλά επίπεδα κάλυψης 
και σταθερούς δείκτες κεφαλαίου. 
Επιπλέον, τα εφάπαξ κεφαλαιακά 
κέρδη 800 εκατ. ευρώ μέχρι στιγμής 
φέτος έχουν δημιουργήσει ένα μα-
ξιλάρι ασφαλείας για τα κέρδη της 
τράπεζας, επιτρέποντάς της να εμ-
φανίζει το υψηλότερο επίπεδο προ-
βλέψεων σχετικά με τις επιπτώσεις 
της πανδημίας. 

Για την Τράπεζα Πειραιώς, η JP 
Morgan εκφράζει την ικανοποίησή 
της για το turnaround story της τρά-
πεζας. Οπως σημειώνει, έπειτα από 
σειρά εξαγορών, η Πειραιώς έχει εξε-
λιχθεί σε ηγέτιδα της αγοράς, με με-
ρίδιο 30% στα δάνεια.

∆εδομένου του μεγέθους των εξα-
γορών, σημειώνει ότι η Πειραιώς έχει 
σχετικά την υψηλότερη δυναμική με-
ταξύ των τραπεζών για την επίτευξη 
συνεργειών και τη μείωση κόστους, 
που αποτελεί βασικό μοχλό επέκτα-
σης του περιθωρίου της προ προβλέ-
ψεων κερδοφορίας.

Αύξηση τιμής-στόχου
για τρεις τράπεζες
από την JP Morgan

H αμερικανική τράπεζα 
επαναλαμβάνει τη σύ-
σταση της «υπεραπό-
δοσης» για Alpha Bank, 
Εurobank και Εθνική.
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Το υψηλό ρίσκο που χαρακτηρίζει 
τις ελληνικές επιχειρήσεις λόγω 
του μικρού μεγέθους τους, αλλά 
και η αυξημένη αβεβαιότητα στην 
οικονομία, αποτελούν τη βασική 
αιτία που κρατάει ψηλά τα επι-
τόκια δανεισμού στη χώρα μας. 

Σύμφωνα μάλιστα με τα στοι-
χεία που δημοσίευσε η ΤτΕ, τα 
επιτόκια με βάση τα οποία δανεί-
ζονται οι επιχειρήσεις παρουσιά-
ζουν ανοδική τάση τους τελευταί-
ους μήνες, παρά τα γενικευμένα 
μέτρα στήριξης μέσω κρατικών 
προγραμμάτων, που εγγυώνται 
ένα σημαντικό μέρος των δανεί-
ων που έχουν δοθεί από τις τρά-
πεζες κατά το 2020. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι το 
μέσο κυμαινόμενο επιτόκιο για 
δάνεια προς μικρομεσαίες επιχει-
ρήσεις, δηλαδή έως 250.000 ευ-
ρώ, αυξήθηκε τον Νοέμβριο στο 
5,99% από 5,53% τον Οκτώβριο 
και 4,55% τον Σεπτέμβριο, ενώ 
το μέσο επιτόκιο για επιχειρη-
ματικά δάνεια έως 1 εκατ. ευρώ 
διαμορφώθηκε τον Νοέμβριο στο 
3,59% από 3,47% τον Οκτώβριο 
και 3,11% τον Σεπτέμβριο. 

Η ανοδική τάση που εμφανί-
ζουν τα επιτόκια δανεισμού στη 
χώρα μας, παρά το γεγονός ότι το 
κόστος χρήματος διαμορφώνεται 
σε αρνητικό επίπεδο, διευρύνει τη 
διαφορά τους με τα μέσα ευρωπα-
ϊκά επιτόκια και αποδίδεται στον 
αυξημένο κίνδυνο για επιδείνω-
ση των συνθηκών αποπληρωμής 
των δανείων που έχουν χορηγή-
σει οι τράπεζες εν μέσω κρίσης. 
Να σημειωθεί ότι οι τράπεζες δα-
νείζονται με αρνητικά επιτόκια 
έως -0,50% από την Ευρωπαϊκή 
Κεντρική Τράπεζα, από την οποία 
έως τα τέλη Σεπτεμβρίου είχαν 
αντλήσει 40 δισ. ευρώ. 

Σε πτωτική πορεία είναι επί-
σης και τα επιτόκια καταθέσεων 
στη χώρα μας, μέσω των οποίων 
οι τράπεζες αντλούν σημαντικό 
μέρος της ρευστότητας, που δι-
οχετεύουν μετά στην οικονομία. 
Στη διαφορά μεταξύ επιτοκίων 
καταθέσεων και δανείων αποδίδε-
ται και η άνοδος του περιθωρίου 
(spread) που, με βάση τα στοιχεία 
της ΤτΕ, διαμορφώθηκε τον Νοέμ-
βριο πάνω από το 4%. Ετσι, παρά 
το γεγονός ότι οι συνθήκες άντλη-
σης ρευστότητας είναι ευνοϊκές, 
η διαφορά των ελληνικών επιτο-
κίων με τα αντίστοιχα ευρωπαϊκά 

διατηρείται σε υψηλά επίπεδα και 
το μέσο επιτόκιο δανεισμού για 
συγκεκριμένες κατηγορίες επι-
χειρήσεων είναι υπερδιπλάσιο 
σε σχέση με το μέσο ευρωπαϊκό. 

Αναστολές δανείων 30 δισ.
Ο κίνδυνος αθέτησης πληρω-

μών είναι υψηλότερος μετά τα 
μορατόριουμ δανείων που έχουν 
εφαρμόσει οι τράπεζες, το ύψος 
των οποίων ανέρχεται, σύμφωνα 
με στοιχεία της Ελληνικής Ενω-
σης Τραπεζών, στα 30 δισ. ευρώ. 
Από αυτά, πάνω από τα μισά περί-
που είναι αναστολές δόσεων προς 
επιχειρήσεις και κυρίως προς μι-
κρομεσαίες που εμφανίζουν υψη-
λότερο κίνδυνο επισφαλειών λό-
γω του μικρού μεγέθους και της 
περιορισμένης πιστοληπτικής 
ικανότητας. Με δεδομένο άλλω-
στε ότι οι ελληνικές επιχειρήσεις 
–ακόμη και αυτές που ανήκουν σε 
δυναμικούς έως πρόσφατα κλά-

δους, όπως ο τουρισμός– εμφανί-
ζουν το υψηλότερο ποσοστό κόκ-
κινων δανείων στην Ευρωζώνη, 
η άνοδος των επιτοκίων ερμη-
νεύεται από τον υψηλό κίνδυνο 
για αθετήσεις πληρωμών όταν τα 
μορατόριουμ θα λήξουν.

Σύμφωνα με τα τελευταία δι-
αθέσιμα στοιχεία από την Ευ-
ρωπαϊκή Αρχή Τραπεζών, τα μο-
ρατόριουμ δανείων που έχουν 
εφαρμόσει οι ελληνικές τράπεζες 
είναι τα υψηλότερα στην Ευρωζώ-
νη και αγγίζουν το 20%-25% του 
χαρτοφυλακίου των ενήμερων 
δανείων. Με δεδομένο ότι όλες 
οι εκτιμήσεις ανεβάζουν το ύψος 
των νέων κόκκινων δανείων που 
θα δημιουργηθούν λόγω της παν-
δημίας στα 10 δισ. ευρώ, οι τρά-
πεζες θα βρεθούν αντιμέτωπες με 
ένα νέο κύμα παύσης πληρωμών 
και θα κληθούν να διαχειριστούν 
μια νέα γενιά μη εξυπηρετούμε-
νων οφειλών. 

Kατά 11% υποχώρησε ο ηλεκτρο-
νικός τζίρος τον ∆εκέμβριο του 
2020, σε σύγκριση με τον αντί-
στοιχο μήνα του προηγούμενου 
έτους, σύμφωνα με στοιχεία που 
έχει στα χέρια του το οικονομικό 
επιτελείο της κυβέρνησης.

Τον Απρίλιο, μήνα πλήρους 
lockdown, η πτώση ήταν 21%. 
Επομένως, φαίνεται πως το click 
away, με τη βοήθεια και των Χρι-
στουγέννων, διέσωσε κάποιο μέ-
ρος του τζίρου.

Σημειώνεται, επίσης, ότι τον 
περασμένο Μάρτιο, όταν ξεκί-
νησε η πανδημία, η πτώση του 
ηλεκτρονικού τζίρου ήταν 4% 
και μετά την κατακόρυφη πτώ-
ση του Απριλίου, η υποχώρηση 
περιορίστηκε ξανά τον Μάιο στο 
9%. Τον Οκτώβριο, η πτώση ήταν 
11%, όπως και τον ∆εκέμβριο, 
ενώ τον Νοέμβριο, με σχεδόν μια 
εβδομάδα ανοιχτά καταστήμα-
τα και μετά lockdown, η πτώση 
ήταν 13%.

Βεβαίως, οι ηλεκτρονικές συ-
ναλλαγές ως ποσοστό του συνο-
λικού τζίρου ήταν πολύ λιγότερες 
το 2019 σε σύγκριση με το 2020. 
Με την έλευση της COVID-19, 
αυτές αυξάνονται συνεχώς, ως 
ποσοστό του συνολικού τζίρου. 
Επομένως, η σχετικά μικρή πτώ-
ση τους κατά τους μήνες του 2020 
υποκρύπτει πολύ μεγαλύτερη 
πτώση του συνολικού τζίρου σε 
σύγκριση με το 2019.

Τα σχετικά στοιχεία, όμως, 
έχουν αξία για να εντοπίσει κα-
νείς την πορεία των επιμέρους 
κλάδων, τους σχετικώς «κερδι-
σμένους» και «χαμένους» της 
πανδημίας. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία ∆ε-
κεμβρίου, στους «κερδισμένους» 
περιλαμβάνονται οι λογιστές, με 
αύξηση ηλεκτρονικών συναλλα-
γών 40%, οι φούρνοι με 50%, οι 
επισκευές ηλεκτρονικών υπολο-
γιστών με 60%, τα fast food με 

90%, τα pet shop με 51%, τα είδη 
μαναβικής και σούπερ μάρκετ με 
35%, οι ξηροί καρποί με 26%, οι 
οδοντίατροι με 21% και φυσικά 
τα courier με αύξηση ηλεκτρονι-
κού τζίρου 69%. 

Στον αντίποδα, οι μεγάλοι χα-
μένοι του ∆εκεμβρίου ήταν οι 
κινηματογράφοι, με μηδενισμό 
του τζίρου τους (100% πτώση), 
αλλά και τα θέατρα με πτώση τζί-
ρου 97% (προφανώς διασώθηκε 
κάτι με τις live streaming παρα-

στάσεις). Επίσης, τα πρακτορεία 
ταξιδίων και τα ξενοδοχεία είχαν 
μείωση ηλεκτρονικού τζίρου από 
87%, τα duty free 82%, τα εστια-
τόρια και μπαρ 70% (με τη βοή-
θεια, προφανώς, του delivery και 
take away). Ασχημη ήταν η εικό-
να και για τα καταστήματα ένδυ-
σης, που είχαν πτώση ηλεκτρονι-
κού τζίρου 81%, τα είδη σπορ, με 
πτώση 61%, τα είδη υπόδησης, 
με 60%, τα αξεσουάρ, με 51%. 
Μαύρες μέρες και για τα spa, με 
μείωση ηλεκτρονικού τζίρου 65%, 
ενώ ο κλάδος της διαφήμισης εί-
δε τον ηλεκτρονικό του τζίρο να 
μειώνεται κατά 40%. 

Ο υπουργός Οικονομικών Χρή-
στος Σταϊκούρας, μιλώντας στην 
ΕΡΤ είπε πως το click away λει-
τούργησε. Η πτώση του τζίρου 
ήταν μεγάλη, αναγνώρισε, αλλά 
περιορίστηκε λόγω του συγκε-

κριμένου μέτρου. Ειδικότερα, ο 
κ. Σταϊκούρας είπε ότι υπήρξε 
αύξηση, σε σύγκριση με τον Νο-
έμβριο, στα αξεσουάρ, στα καλ-
λυντικά, στα φαρμακεία, στις ια-
τρικές υπηρεσίες, στα courier και 
στις τηλεπικοινωνίες και κατά 
76% στα βιβλιοπωλεία. Σημείω-
σε, όμως, ότι υπάρχουν σημαντι-
κά προβλήματα στους κλάδους 
της ένδυσης, της υπόδησης, των 
ξενοδοχείων και του τουρισμού 
γενικότερα.

Ο αναπληρωτής υπουργός Οι-
κονομικών Θεόδωρος Σκυλακά-
κης επεσήμανε, σε συνέντευξή 
του στον ΣΚΑΪ, το γεγονός ότι 
η πτώση του ηλεκτρονικού τζί-
ρου τον ∆εκέμβριο ήταν μικρό-
τερη από αυτήν του Απριλίου, 
αναγνωρίζοντας, πάντως, ότι από 
εδώ και πέρα τα πράγματα θα εί-
ναι δύσκολα.

Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ

Σημειώνεται
ότι οι τράπεζες δανεί-
ζονται με αρνητικά 
επιτόκια έως -0,50% 
από την ΕΚΤ.

Κακή ήταν η εικόνα 
για τα καταστήματα 
ένδυσης, που είχαν 
πτώση ηλεκτρονικού 
τζίρου 81%.

Περισσότερους από 25.000 φορολο-
γικούς ελέγχους προγραμματίζει 
για το τρέχον έτος η εφορία υπό 
την προϋπόθεση ότι η οικονομία 
θα επιστρέψει σε κανονικούς ρυθ-
μούς. Από το σύνολο των υποθέσε-
ων που θα ελεγχθούν, τουλάχιστον 
το 70% θα αφορά φορολογικά έτη 
της τελευταίας πενταετίας. ∆ηλαδή 
περί τις 16.000 υποθέσεις που θα 
ελεγχθούν θα αφορούν περιπτώσεις 
της τελευταίας πενταετίας (πέραν 
της πενταετίας οι υποθέσεις παρα-
γράφονται), ενώ παράλληλα θα διε-
νεργηθούν από τις ελεγκτικές υπη-
ρεσίες 2.500 έλεγχοι σε υποθέσεις 
φορολογίας κεφαλαίου. Σύμφωνα 
με τις οδηγίες που έχουν λάβει οι 
ελεγκτικές υπηρεσίες, πάνω από 
16.000 έλεγχοι από τις ΦΑΕ, τις 
∆ΟΥ, το κέντρο ελέγχου μεγάλων 
επιχειρήσεων και το κέντρο φο-
ρολογουμένων μεγάλου πλούτου, 
θα πρέπει να είναι επικεντρωμέ-
νοι στην προηγούμενη πενταετία. 
Οπως αναφέρει στέλεχος της φο-
ρολογικής διοίκησης, τα εργαλεία 
για τον εντοπισμό φοροδιαφυγής 
είναι ενισχυμένα, καθώς πέρα από 
τις εμπλουτισμένες βάσεις δεδομέ-
νων (π.χ. κτηματολόγιο, μητρώο 
τραπεζικών λογαριασμών), έχουν 
ενεργοποιηθεί νέες, έμμεσες τε-
χνικές ελέγχου, προκειμένου το 
πραγματικό εισόδημα των ελεγχο-
μένων να προκύπτει από το προ-
φίλ των φορολογουμένων (καταθέ-
σεις, δάνεια, επαγγελματικές και 
προσωπικές δαπάνες, κινητή και 
ακίνητη περιουσία) αλλά και από 
συγκριτικά στοιχεία (τζίρος, δαπά-
νες, έσοδα, περιθώριο κέρδους) με 
ομοειδείς δραστηριότητες.

Οπως προαναφέρθηκε, οι ελε-
γκτικές αρχές θα εστιάσουν το εν-
διαφέρον τους και σε 2.500 υποθέ-
σεις φορολογίας κεφαλαίου. Για 
αυτές οι αρμόδιες υπηρεσίες θα 
εφαρμόσουν το σύστημα «ανά-
λυσης κινδύνου» (risk analysis), 
δίνοντας έτσι προτεραιότητα σε 
υποθέσεις αυξημένου ενδιαφέρο-
ντος όπως:
• Υποθέσεις φορολογίας μεταβίβα-
σης ακινήτων με προσωρινή αξία 
ακινήτου άνω των 80.000 ευρώ.
• Υποθέσεις φορολογίας μεταβί-
βασης ακινήτων για τις οποίες χο-
ρηγήθηκε απαλλαγή α΄ κατοικίας 
με κριτήριο το ύψος της αξίας του 
ακινήτου.
• Υποθέσεις φορολογίας κληρονο-
μιών - δωρεών - γονικών παροχών, 
στις οποίες περιλαμβάνονται κινη-
τές αξίες, μετοχές, μερίδια, μερίδες 
και γενικά επιχειρήσεις (μη εισηγ-
μένες σε Χρηματιστήριο.
• Υποθέσεις φορολογίας μεγάλης 
ακίνητης περιουσίας εφόσον στην 

υποβληθείσα δήλωση έχουν ανα-
γραφεί ενυπόθηκα χρέη από δάνεια.
• Υποθέσεις ενιαίου τέλους ακι-
νήτων, εφόσον στην υποβληθείσα 
δήλωση περιλαμβάνονται ειδικά 
κτίσματα και δεν έχουν αναγρα-
φεί στοιχεία οικοπέδου ή αγρο-
τεμαχίου.
• Υποθέσεις ειδικού φόρου επί των 
ακινήτων, ως προς τα δικαιολογη-
τικά απαλλαγής.

Στο μεταξύ, η πανδημία επηρέ-
ασε τους ελέγχους οι οποίοι περιο-
ρίστηκαν, καθώς από τον περασμέ-
νο Μάρτιο η οικονομία είναι κατά 
κύριο λόγο κλειστή. Σύμφωνα με 
τα στοιχεία της ΑΑ∆Ε (επιχειρη-
σιακό σχέδιο του 2020 στο οποίο 
αναλύονται οι ετήσιοι στόχοι αλλά 
και τα αποτελέσματα των ελέγχων 
στο δεκάμηνο του έτους), αποκα-
λύπτεται υστέρηση φορολογικών 
ελέγχων κατά 33,3% στο δεκάμη-

νο σε σχέση με τον ετήσιο αρχικό 
στόχο, ενώ ταυτόχρονα καταγρά-
φεται απόκλιση 45,5% στα έσοδα 
που βεβαιώθηκαν μετά τους ελέγ-
χους που διενεργήθηκαν. Επίσης, 
οι εισπράξεις από τα πρόστιμα που 
επιβλήθηκαν μετά τους ελέγχους 
είναι μειωμένα κατά 70,2%.

Οπως τονίζεται στο αναθεωρη-
μένο επιχειρησιακό σχέδιο: «∆υ-
στυχώς η πανδημία COVID-19 και η 
λήψη έκτακτων μέτρων ανέτρεψε 
όχι μόνο την οικονομική και κοι-
νωνική ζωή της χώρας αλλά και 
τον σχεδιασμό μας».

Τι δείχνουν τα στοιχεία της 
ΑΑ∆Ε:
1. ∆ιενεργήθηκαν στο δεκάμηνο 
του έτους 16.734 έλεγχοι όταν σε 
ετήσια βάση είχαν προγραμματι-
στεί 25.100 φορολογικοί έλεγχοι 
(-33,3% σε σχέση με τον ετήσιο 
στόχο).
2. Βεβαίωση εσόδων. Βεβαιώθηκαν 
έσοδα ύψους 981,08 εκατ. ευρώ, 
όταν ο ετήσιος στόχος προέβλεπε 
1,8 δισ. ευρώ.
3. Στα ταμεία. Σύμφωνα με τον 
στόχο, θα έπρεπε να εισέλθουν 
στον κρατικό κορβανά έσοδα από 
τους ελέγχους ύψους 450 εκατ. ευ-
ρώ. Αντίθετα, εισπράχθηκαν μόλις 
133,95 εκατ. ευρώ.
4. Μερικοί επιτόπιοι έλεγχοι. Είχαν 
σχεδιαστεί 67.720 και πραγματο-
ποιήθηκαν 52.144 στο δεκάμηνο.

Την ερχόμενη εβδομάδα θα κατα-
βληθούν τα ποσά στους ιδιοκτήτες 
για τον μήνα Νοέμβριο, ανέφερε ο 
υπουργός Οικονομικών Χρ. Σταϊ-
κούρας, μιλώντας στην τηλεόραση 
της ΕΡΤ. Οπως είπε, «θα τρέξουμε 
όσο μπορούμε πιο γρήγορα ούτως 
ώστε μέσα στον Ιανουάριο να γίνει 
και η πληρωμή του ∆εκεμβρίου και 
μετά να ακολουθήσουν οι πληρω-
μές για τον Ιανουάριο». 

Αναφερόμενος στις ηλεκτρο-
νικές συναλλαγές  και στην περί-
πτωση να μην ισχύσει το πέναλτι 
για όσους έχουν συλλέξει λιγότε-
ρες αποδείξεις (30% του εισοδή-
ματος), δήλωσε πως «θα δούμε τα 
δεδομένα και τα στοιχεία όταν θα 
τα έχουμε στη διάθεσή μας και 
ανάλογα θα πράξουμε». Και τούτο 
«γιατί από τη μία πλευρά μπορεί 
κάποιος να ισχυριστεί ότι υπάρχει 
μείωση κατανάλωσης», αλλά έχουν 
αυξηθεί πάρα πολύ οι ηλεκτρονι-
κές συναλλαγές. 

Για την επιστρεπτέα 5 ανέφερε 
ότι και και σε αυτόν τον κύκλο το 
50% δεν θα επιστραφεί, σημειώ-
νοντας ότι το ελάχιστο ποσό που 

θα λάβουν οι δικαιούχοι ανέρχεται 
στα 1.000 ευρώ. Ο υπουργός προ-
ανήγγειλε τουλάχιστον μία ακόμα 
επιστρεπτέα στο βασικό σενάριο 
που «θα αρχίσει να ανοίγει η οικο-
νομία σταδιακά». Αυτή η επιστρε-
πτέα, όπως επισήμανε, θα ανοίξει 
τον Μάρτιο για να καλύψει τους 
μήνες Ιανουάριο και Φεβρουάριο.

Ο υπουργός Οικονομικών ανα-
φέρθηκε και στο click away. Οπως 
είπε, η μεγάλη πτώση τζίρου πε-
ριορίσθηκε λόγω του μέτρου. Το 
διάστημα από 13/12 μέχρι 31/12 οι 
πωλήσεις στο λιανεμπόριο αυξή-
θηκαν από το -59% στο -40% (σε 
σχέση με την επίδοση του Νοεμ-
βρίου με βάση μέτρησης το 2019). 
«Αρα υπάρχει προφανώς πρόβλη-
μα αλλά και βελτίωση σε σχέση 
με το προηγούμενο διάστημα». 
Κατεγράφη και αύξηση 76% στα 
βιβλιοπωλεία τον ∆εκέμβριο σε 
σχέση με τον Νοέμβριο, ενώ άλ-
λοι κλάδοι που φάνηκε ότι βοη-
θήθηκαν είναι τα αξεσουάρ, τα 
καλλυντικά, τα φαρμακεία, οι ια-
τρικές υπηρεσίες, οι courier, οι 
τηλεπικοινωνίες.

Διενέργεια 25.000
ελέγχων σχεδιάζει
για φέτος η ΑΑΔΕ

Αποζημίωση ιδιοκτητών
για τα μειωμένα
ενοίκια του Νοεμβρίου

Αυξάνεται το κόστος δανεισμού
των ελληνικών επιχειρήσεων

Οι κερδισμένοι και οι χαμένοι των Χριστουγέννων

Ανοδικά τα επιτόκια το τρίμηνο Σεπτεμβρίου - Νοεμβρίου 2020

Από το σύνολο
των υποθέσεων που
θα ελεγχθούν, τουλάχι-
στον το 70% θα αφορά 
φορολογικά έτη της τε-
λευταίας πενταετίας.

Του ΠΡΟΚΟΠΗ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ
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Μπορεί περισσότερο από 1 εκατ. τη-
λεοπτικοί δέκτες να δείχνουν κάθε 
βράδυ τις «Αγριες Μέλισσες», όμως 
είναι βέβαιο ότι ελάχιστοι από τους 
τηλεθεατές της δημοφιλούς σειράς 
γνωρίζουν ότι η συγκεκριμένη πα-
ραγωγή ανήκει στη μακρά λίστα 
των περισσότερων από 100 έργων 
που έχουν ενταχθεί στο καθεστώς 
του ν. 4487/2017 (cash rebate) και 
αντιστοιχούν σε συνολική επένδυ-
ση 92 εκατ. ευρώ.

Μετά την τροποποίηση, το πε-
ρασμένο καλοκαίρι, του συγκεκρι-
μένου νόμου, η επιδότηση των επι-
λέξιμων δαπανών του επενδυτικού 
σχεδίου μιας εταιρείας παραγωγής 
αυξήθηκε στο 40% από 35% μέχρι 
πρότινος, με στόχο την προσέλ-
κυση στη χώρα μας ακόμη περισ-
σότερων παραγωγών. ∆ηλαδή για 
κάθε 100 ευρώ που δαπανά στη 
χώρα μας ένας παραγωγός ταινί-
ας, σειράς, ντοκιμαντέρ ή ψηφια-

κού παιχνιδιού εισπράττει τα 40.
Για τον σκοπό αυτό ποσό ύψους 

75 εκατ. ευρώ έχει δεσμευτεί, έως 
και το 2022, από το Πρόγραμμα ∆η-
μοσίων Επενδύσεων για επιχορη-
γήσεις που καταβάλλονται προς 
Ελληνες και ξένους παραγωγούς 
μέσω του Εθνικού Κέντρου Οπτι-
κοακουστικών Μέσων και Επικοι-
νωνίας (ΕΚΟΜΕ).

Κύκλοι του ΕΚΟΜΕ αναφέρουν 
ότι το 2020, παρά την πανδημία, 
καταγράφηκε ο μεγαλύτερος αριθ-
μός αιτήσεων χρηματοδότησης 
οπτικοακουστικών παραγωγών 
από τις 16 Απριλίου 2018, οπότε 
τέθηκε σε ισχύ το πρόγραμμα ενι-
σχύσεων. Εκτιμούν ότι το 2021 η 
ζήτηση για παραγωγές στην Ελλά-
δα θα εκτοξευτεί όχι μόνον επει-
δή αναμένεται η πανδημία να τε-
θεί υπό έλεγχο και οι περιορισμοί 
στις μετακινήσεις να αρθούν, αλλά 
κυρίως λόγω της έναρξης εφαρ-
μογής, από τον ∆εκέμβριο, του 
κινήτρου φορολογικής ελάφρυν-
σης (tax relief) ύψους 30%. Από 
τα καθαρά δηλαδή φορολογητέα 
αποτελέσματα των χρηματοδοτών 
ενός εγκεκριμένου επενδυτικού 
σχεδίου, αφαιρείται το 30% των 
δαπανών, οι οποίες έχουν κατα-
στεί επιλέξιμες. 

Η συγκεκριμένη φοροελάφρυν-
ση, σε συνδυασμό με το cash 
rebate του 40%, εκτιμάται ότι θα 
καταστήσει την Ελλάδα από τις 
πλέον ελκυστικές, παγκοσμίως, 

χώρες ως προς την παροχή των 
εν λόγω κινήτρων.

Από τα έργα που έχουν χρημα-
τοδοτηθεί τα τελευταία δυόμισι 
χρόνια, 54 αποτελούν ελληνικές πα-
ραγωγές. Τα 45  διεθνή έργα έχουν 
ως χώρες προέλευσης τις ΗΠΑ, την 
Κορέα, το Ισραήλ, τη Βρετανία, τη 
Γαλλία, την Ιταλία, τη Γερμανία, 
την Ισπανία, την Ολλανδία, το Βέλ-
γιο, τη Φινλανδία, την Τουρκία, την 
Κίνα, την Αλβανία, την Κύπρο, τη 
Σερβία, τη Ρουμανία, την Ουγγα-
ρία και τη Σουηδία.

Η πρώτη πληρωμή ενίσχυσης 
ύψους 310,8 χιλ. ευρώ πραγματο-
ποιήθηκε τον Απρίλιο του 2019 στη 
γαλλογερμανικής παραγωγής τηλε-

οπτική σειρά «Eden». Εως σήμερα 
έχουν εκδοθεί αποφάσεις –σε συ-
νέχεια των αρχικών εγκριθεισών 
αιτήσεων χρηματοδότησης– για 
την καταβολή ενίσχυσης περισ-
σότερων των 23 έργων, ενώ οι πα-
ραγωγοί έχουν εισπράξει –ή βρί-
σκονται στο τελικό στάδιο για την 
είσπραξή τους– περισσότερα από 
10 εκατ. ευρώ. Το ποσό αυτό απο-
τελεί τμήμα των 32 εκατ. ευρώ που 
αντιστοιχεί στην έως τώρα κρατική 
συνεισφορά, μέσω του cash rebate, 
δηλαδή σε όσα έχει ήδη ή πρόκει-
ται να πληρώσει, από την πλευρά 
του, το ∆ημόσιο για τις συνολικές 
δαπάνες άνω των 92 εκατ. ευρώ 
που πραγματοποιούν ελληνικές 

και ξένες εταιρείες παραγωγής για 
γυρίσματα στην Ελλάδα.Από τα 
γυρίσματα που πραγματοποιού-
νται στην Ελλάδα, σύμφωνα με το 
ΕΚΟΜΕ, δημιουργούνται περίπου 
23.141 θέσεις απασχόλησης (ηθο-
ποιοί, τεχνικοί, βοηθητικοί, συνερ-
γεία κ.λπ.), με τους παραγωγούς να 
έχουν εγκαταστήσει συνεργεία σε 
περισσότερες από 100 τοποθεσίες 
σε όλη τη χώρα.

Εκτός από τη σειρά «Αγριες 
Μέλισσες», της οποίας ο δεύτε-
ρος κύκλος θα ενισχυθεί με περί-
που 1,6 εκατ. ευρώ, δηλαδή με το 
40% των συνολικών επιλέξιμων 
δαπανών ύψους 4 εκατ. ευρώ, ο 
συνεχώς διευρυνόμενος κατάλο-

γος των παραγωγών περιλαμβάνει 
επιχορηγήσεις:
• 797 χιλ. ευρώ έναντι προϋπολο-
γισμού (επιλέξιμων δαπανών) της 
τάξεως των 2 εκατ. ευρώ για τη 
σειρά «Εξαψη».
• 300 χιλ. ευρώ για το «Ετερος εγώ 
- Χαμένες Ψυχές».
• 252,27 χιλ. ευρώ για την ταινία 
«Ευτυχία», με το εν λόγω ποσό ενί-
σχυσης να αντιστοιχεί στο 35% του 
συνολικού προϋπολογισμού, επειδή 
η αίτηση ένταξης είχε υποβληθεί βά-
σει του προγενέστερου καθεστώτος.
• 109,6 χιλ. ευρώ και 78,7 χιλ. ευρώ 
για τις κινηματογραφικές ταινίες 
τεκμηρίωσης «Ζάκρος» και «Οι μα-
θητές του Ουμπέρτο Πρίμο».

Η πρώτη πληρωμή ενίσχυσης 310,8 χιλ. ευρώ πραγματοποιήθηκε τον Απρίλιο του 2019 στη γαλλογερμανική τηλεοπτική σειρά «Eden». Εως σήμερα 
έχουν εκδοθεί αποφάσεις για την επιδότηση άνω των 23 έργων.

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΔΕΛΕΒΕΓΚΟΥ

Από τα μέσα του 2018 
έχουν επιδοτηθεί
54 ελληνικές 
παραγωγές και 45 
διεθνείς από ΗΠΑ, 
Γαλλία, Ιταλία κ.ά.

Επενδύσεις 92 εκατ. 
σε τηλεοπτικές και 
κινηματογραφικές 
παραγωγές
Ποσό 75 εκατ. έχει δεσμευτεί από το 

ΠΔΕ έως και το 2022 για επιχορηγήσεις

Ξεπερνάει το 1 τρισεκατομμύριο 
δολάρια η αξία της αγοράς των 
κρυπτογραφημένων νομισμάτων, 
με τη βοήθεια και της φρενήρους 
ανόδου του πιο γνωστού από αυ-
τά, του bitcoin. Το ψηφιακό νό-
μισμα έσπασε ακόμα ένα ρεκόρ, 
αυτό των 38.000 δολαρίων, και 
διαμορφώθηκε προσωρινά στα 
38.169 δολάρια. Η άνοδος αυτή 
είναι της τάξεως του 6%, ενώ από 
τις αρχές του 2020 και μέχρι σή-
μερα η αξία του έχει υπερτετρα-
πλασιαστεί, σύμφωνα με τον σχε-
τικό δείκτη και τα στοιχεία, που 
συγκεντρώνει το ειδησεογραφικό 
πρακτορείο Bloomberg. 

Το bitcoin αντιστοιχεί σχεδόν 
στα δύο τρίτα της αξίας της συ-
νολικής αγοράς, ενώ με ποσοστό 
13% ακολουθεί το ether, βάσει 
των δεδομένων της CoinGecko 
που το παρακολουθεί. Αλλωστε, 
ολόκληρη η αγορά ψηφιακών 
νομισμάτων ανήλθε σε επίπε-
δα-ρεκόρ, καθώς η αξία της την 
περασμένη χρονιά πενταπλασι-
άστηκε. Οι υπεύθυνοι στρατηγι-
κής στα ψηφιακά νομίσματα σε 
διεθνείς επενδυτικούς και χρη-
ματιστηριακούς οίκους επισημαί-
νουν πως η υψηλότατη ζήτηση 
προέρχεται από χρηματομεσί-
τες, επενδυτικά ταμεία, που ακο-
λουθούν τις σύγχρονες τάσεις 
της αγοράς, αλλά και από τους 
πλούσιους και παραδοσιακά θε-
σμικούς επενδυτές. 

Προειδοποιούν για «φούσκα»
Οπως χαρακτηριστικά αναφέ-

ρει σε δημοσίευμά του το ειδησε-
ογραφικό πρακτορείο Bloomberg, 
τα ψηφιακά νομίσματα δείχνουν 
να εκτινάσσονται σε έναν κόσμο 
ο οποίος έχει πλημμυρίσει από 
ρευστό, χάρις στα δημοσιονο-

μικά και νομισματικά μέτρα κι 
ενώ αρκετοί σχολιαστές προει-
δοποιούν για την αναπόφευκτη 
διάλυση της «φούσκας». 

Οσοι τώρα εμφανίζονται να 
υποστηρίζουν το bitcoin επι-
σημαίνουν πως μπορεί να λει-
τουργήσει ως ανάχωμα στην 
εξασθένηση του δολαρίου και 
την πιθανή ταχύτερη από την 
αναμενόμενη αναθέρμανση του 
πληθωρισμού, δηλαδή περίπου 

όπως λειτουργεί ο χρυσός. Από 
την άλλη πλευρά, οι ενάντιοι θε-
ωρούν ότι δεν υπάρχουν σοβαρά 
επιχειρήματα για τη σύγκριση 
των δύο περιουσιακών στοιχεί-
ων. Αλλοι, πάλι, αμφισβητούν την 
ακεραιότητα και τη διαφάνεια 
της συγκεκριμένης αγοράς. Κατά 
τον Τζέφρεϊ Μόρφι, πρόεδρο της 
Bitfarms, καναδικής εταιρείας 
διεκπεραίωσης συναλλαγών σε 
ψηφιακά νομίσματα, «όσο πε-
ρισσότερο οι άνθρωποι θεωρούν 
πως τα δικά τους περιουσιακά 
στοιχεία και ειδικά τα ρευστο-
ποιήσιμα, όπως τα νομίσματα, 
χάνουν σε αξία, τόσο πιο πολύ 
θα αναζητούν εναλλακτικές λύ-
σεις». Σήμερα οι ενεργοί λογαρια-
σμοί σε bitcoin φθάνουν σχεδόν 
στα πρωτόγνωρα υψηλά επίπε-
δα που ήταν προς το τέλος του 
2017, σύμφωνα με την εταιρεία 

ερευνών Flipside Crypto, κάτι το 
οποίο ίσως και να προοιωνίζεται 
μαζικές πωλήσεις. 

Σε ποσοστό κάτω του 2% των 
λογαριασμών εναποτίθεται το 85% 
της προσφοράς bitcoin διεθνώς 
– άρα, εάν ελάχιστοι επενδυτές 
αποφασίσουν να διαθέσουν στην 
αγορά τα ψηφιακά τους νομίσμα-
τα, ο αντίκτυπος θα είναι σοβαρός. 
Τέλος, ας μη λησμονούμε πως το 
έντονο ενδιαφέρον για το bitcoin 
φέρεται να απορρέει και από τις 
εκτιμήσεις της αμερικανικής επεν-
δυτικής τράπεζας της JPMorgan 
Chase πως σε μακροπρόθεσμο 
ορίζοντα η αξία του θα φθάσει τις 
146.000 δολάρια, αλλά και από το 
γεγονός ότι οι Αρχές στις ΗΠΑ επι-
τρέπουν σε λιγότερο ευμετάβλητα 
ψηφιακά νομίσματα να χρησιμο-
ποιούνται από τα χρηματοπιστω-
τικά ιδρύματα για πληρωμές.

Aπό τις αρχές του 2020 και μέχρι σήμερα η αξία του bitcoin έχει υπερτετραπλασιαστεί, σύμφωνα με τον σχετικό 
δείκτη και τα στοιχεία που συγκεντρώνει το πρακτορείο Bloomberg.
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Αν μέχρι πρότινος είχαμε συνηθίσει 
να δείχνουν επενδυτικό ενδιαφέρον 
για τις νεοφυείς εταιρείες τα ποικίλα 
καινοτομικά κεφάλαια, τώρα ήρθε η 
σειρά της ίδιας της Ευρωπαϊκής Ενω-
σης να το κάνει απευθείας. Πρώτη 
φορά στην Ιστορία η Ε.Ε. θα απο-
κτήσει άμεση συμμετοχή στις εν 
λόγω μονάδες (startups) μέσω της 
δημιουργίας ενός από τα μεγαλύτε-
ρα ευρωπαϊκά επενδυτικά ταμεία.

Πρόκειται για το Ταμείο του Ευ-
ρωπαϊκού Συμβουλίου Καινοτομίας, 
το οποίο αναμένεται να έχει πόρους 
ύψους 3 δισ. ευρώ. Σκοπός είναι να 
καλυφθεί αυτό, το οποίο οι ίδιες οι 
Βρυξέλλες χαρακτηρίζουν καίριας 
σημασίας χρηματοδοτικό κενό, ώστε 
οι καινοτόμες τεχνολογίες και εφαρ-
μογές να έχουν και εμπορική χρήση. 
Υπό την προοπτική αυτή θα μπο-
ρούν οι αντίστοιχες εταιρείες, πατώ-
ντας πιο στέρεα στα πόδια τους να 
ανταγωνιστούν καλύτερα τόσο τις 
αμερικανικές όσο και τις ασιατικές.

Το Ταμείο θα συνδυάζει επιδο-
τήσεις και μετοχικά μερίδια για να 
χρηματοδοτεί εταιρείες πρώιμης φά-
σης, που δραστηριοποιούνται στη 
λεγόμενη βαθιά τεχνολογία, όπως 
η υγεία, η βιωσιμότητα και η προ-
ηγμένη μεταποίηση. Το μερίδιο σε 
κάθε εταιρεία θα κυμαίνεται μετα-
ξύ 10% και 25%. Κατά παράδοση, 
οι συμβατικές εταιρείες καινοτομι-
κών επενδυτικών  κεφαλαίων διοχε-
τεύουν στις εταιρείες της Ευρώπης 
μικρότερα κεφάλαια από ό,τι στις 
αντίστοιχες των ΗΠΑ, όπως παρατη-
ρούν αξιωματούχοι στην Ε.Ε. Οπερ 
σημαίνει πως και οι επενδυτές ανα-
λαμβάνουν λιγότερους κινδύνους.

Συν τοις άλλοις, τα καινοτομικά 
επενδυτικά κεφάλαια λειτουργούν 
ακολουθώντας έναν προκαθορισμέ-
νο χρονικό ορίζοντα και στοχεύο-
ντας συνήθως στην επιστροφή απο-
δόσεων εντός μιας δεκαετίας. Από 
την πλευρά τους, τα στελέχη της 

Ε.Ε. εκτιμούν ότι η απευθείας χρη-
ματοδότηση επιστημονικών επιτευγ-
μάτων και καινοτομίας, έως ότου 
γίνουν βιώσιμα για τους παραδοσι-
ακούς επενδυτές, θα μειώσει το ρί-
σκο και επακόλουθα θα προσελκύσει 
περισσότερους ενδιαφερομένους.

Προς το παρόν, οι Βρυξέλλες δια-
θέτουν κονδύλια σε νεοφυείς επιχει-
ρήσεις τεχνολογίας και καινοτομίας 
μέσω των επιδοτήσεων της Κομισιόν 
αλλά και του Ευρωπαϊκού Ταμείου 
Επενδύσεων, το οποίο επενδύει σε 
ομίλους καινοτομικών κεφαλαίων. 
Αξίζει να επισημανθεί, τέλος, πως 
στον πρώτο γύρο επενδύσεων του 
Ταμείου του Ευρωπαϊκού Συμβουλί-
ου Καινοτομίας υπήρχε επένδυση 15 
εκατ.  ευρώ στη γαλλική CorWave, η 
οποία επινόησε και αναπτύσσει συ-
σκευή βοήθειας προς καρδιοπαθείς.

Αμεση συμμετοχή
σε νεοφυείς εταιρείες 
θα αποκτήσει η Ε.Ε.

Εσπασαν τα φρένα στην αγορά
των ψηφιακών νομισμάτων 
Η αξία τους ξεπερνάει το 1 τρισ. δολ. – Πάνω από τα 38.000 δολ. το bitcoin

Οι επενδύσεις θα γίνο-
νται μέσω του  Ευρω-
παϊκού Συμβουλίου 
Καινοτομίας, το οποίο 
έχει πόρους 3 δισ. 

Η JPMorgan Chase 
εκτιμά ότι σε μακρο-
πρόθεσμο ορίζοντα 
η αξία του bitcoin 
μπορεί να φθάσει
σε 146.000 δολάρια.

Η Ε.Ε. δημιουργεί ένα από τα μεγαλύ-
τερα ευρωπαϊκά επενδυτικά ταμεία.
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Ανοίγει ο δρόμος για μια νέα δέσμη 
μέτρων στήριξης της αμερικανικής 
οικονομίας με την ανάδειξη των 
δύο ∆ημοκρατικών υποψηφίων 
ως νικητών της τελευταίας εκλο-
γικής αναμέτρησης στην πολιτεία 
της Τζόρτζια.

Πρόκειται για σαφή προεκλογι-
κή δέσμευση του νέου προέδρου 
των ΗΠΑ που δύο ημέρες πριν 
από τις εκλογές στην Τζόρτζια, 
τη ∆ευτέρα, κάλεσε τους ψηφοφό-
ρους της πολιτείας να ψηφίσουν 
τους ∆ημοκρατικούς υποψηφίους 
προκειμένου να διασφαλίσουν το 
νέο πακέτο στήριξης. Στο πλαίσιο 
της ομιλίας του αυτής, επανέλα-
βε τρεις φορές την υπόσχεσή του 
για μια επιταγή των 2.000 δολα-
ρίων προς όλους τους ενήλικους 
Αμερικανούς. 

Τόνισε μάλιστα ότι δεν πρόκει-
ται για κάποια «αφηρημένη δια-
μάχη», αλλά αφορά «την πραγμα-
τική ζωή» των Αμερικανών, ενώ 
προειδοποίησε ότι αν ήταν Ρεπου-
μπλικανοί οι νικητές της εκλογι-
κής αναμέτρησης στην Τζόρτζια, 
οι επιταγές των 2.000 δολαρίων 
«δεν θα έφταναν ποτέ». Οπως τό-
νισε, «η εκλογή των Ρεπουμπλικα-
νών υποψηφίων θα εμποδίσει αυ-
τές τις επιταγές που διαφορετικά 
θα φτάσουν αμέσως στην πόρτα 

όσων αντιμετωπίζουν πραγματι-
κά πρόβλημα».

Σχολιάζοντας, άλλωστε, την 
έκβαση της κρίσιμης αναμέτρη-
σης τόνισε ότι «οι ψηφοφόροι της 
Τζόρτζια έστειλαν ηχηρό μήνυμα 
πως θέλουν δράση για την αντι-
μετώπιση της κρίσης που αντιμε-
τωπίζουμε και τη θέλουν τώρα». 
Στελέχη των ∆ημοκρατικών όπως 
ο Τσακ Σούμερ, γερουσιαστής της 
Νέας Υόρκης, έχουν  καταστήσει 
σαφές ότι η συγκεκριμένη υπό-
σχεση προς τους Αμερικανούς θα 
υλοποιηθεί «αμέσως».

Η νέα στήριξη της αμερικανι-
κής οικονομίας είναι σαφές ότι δι-
ακυβευόταν από την έκβαση της 
κρίσιμης αναμέτρησης, καθώς η 
νίκη των δύο ∆ημοκρατικών έδω-
σε στον νέο πρόεδρο τον έλεγχο 
της Γερουσίας, ακριβώς αυτόν τον 
έλεγχο που δεν του είχε δώσει η 
νίκη του στις προεδρικές εκλο-
γές στις αρχές Νοεμβρίου. Μια 
Γερουσία ελεγχόμενη από τους  
Ρεπουμπλικανούς θα έθετε συνε-
χώς όρια στις πολιτικές επιλογές 
του Τζο Μπάιντεν.

Το μέτρο που αναμένεται να 
έχει προτεραιότητα είναι οι επι-
ταγές ύψους 2.000 δολαρίων σε 
όλους τους ενήλικους Αμερικα-
νούς. Πρόκειται για το ποσό που 

είχαν επίμονα διεκδικήσει οι ∆η-
μοκρατικοί στο πλαίσιο του πακέ-
του στήριξης ύψους 2 τρισ. δολα-
ρίων. Το μπλοκάρισαν, όμως, οι 
Ρεπουμπλικανοί και περιόρισαν 
τις επιταγές  στο συγκριτικά πε-
νιχρό ποσό των 600 δολαρίων στο 
πλαίσιο του νέου πακέτου στήρι-
ξης ύψους μόλις 900 δισ. δολαρί-
ων που ψήφισε το Κογκρέσο τον 
περασμένο μήνα.

Με τη νίκη των δύο ∆ημοκρα-
τικών στην Τζόρτζια αναμένεται, 
επίσης, επέκταση των επιδομά-
των ανεργίας πέραν του Μαρτίου, 

οπότε εκπνέουν τα προηγούμενα 
που αποφασίστηκαν εν τω μέσω 
της πανδημίας. Θα ακολουθήσει, 
άλλωστε, οικονομική ενίσχυση 
στις πολιτικές και τοπικές αρχές.

Αναλυτές των Financial Times 
προβλέπουν πως η νέα κυβέρνη-
ση θα προχωρήσει στη συνέχεια 
σε εκτεταμένες δαπάνες κυριο-
λεκτικά σε κάθε τομέα: στις υπο-
δομές, στην ανάπτυξη της καθα-
ρής ενέργειας, στην παιδεία και 
σε κάθε κλάδο που χρήζει στή-
ριξης. Οι δαπάνες αυτές αναμέ-
νεται να χρηματοδοτηθούν από 
την εταιρική φορολογία, καθώς 
στο προεκλογικό πρόγραμμα του 
Τζο Μπάιντεν περιλαμβάνεται η 
αύξηση των φόρων στις  μεγάλες 
επιχειρήσεις καθώς και η υψηλή 
φορολογία στον μεγάλο πλούτο.

Μιλώντας στη βρετανική εφη-
μερίδα, ο Ιζι Κλάιν, μέλος του λό-
μπι των ∆ημοκρατικών στην 
Ουάσιγκτον, τόνισε πως «ο νέ-

ος πρόεδρος θα μπορεί τώρα να 
χειριστεί την κυβέρνηση πολύ πιο 
εύκολα». Ο ίδιος υπογραμμίζει την 
«εξαιρετική σημασία που έχει το 
να ελέγχουν οι ∆ημοκρατικοί τους 
προέδρους διαφόρων επιτροπών 
στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
και στη Γερουσία».

Οπως υπογραμμίζουν, πάντως, 
άλλοι αναλυτές, δεν πρόκειται να 
είναι εύκολα τα πράγματα για τον 
νέο πρόεδρο των ΗΠΑ, καθώς εί-
ναι ισχνή η πλειοψηφία που έχουν 
οι ∆ημοκρατικοί στο Κογκρέσο, 
ενώ έχουν μεγάλη επιρροή  μέ-
σα στο ίδιο το κόμμα του μέλη 
της συντηρητικής πτέρυγας των 
∆ημοκρατικών όπως ο Τζο Μά-
ντσιν. Αυτό σημαίνει πως ίσως 
αναγκαστεί ο νέος πρόεδρος να 
μετριάσει τα σχέδιά του για στή-
ριξη της αμερικανικής οικονομίας 
και των χειμαζόμενων τμημάτων 
της αμερικανικής κοινωνίας, προ-
καλώντας αναπόφευκτα απογο-

ήτευση στην αριστερή πτέρυγα 
των ∆ημοκρατικών.

Σημειωτέον ότι την ανάγκη για 
μια νέα και γενναία στήριξη της 
αμερικανικής οικονομίας έχει εκ-
φράσει από τις αρχές ∆εκεμβρίου 
και ο επικεφαλής της ομοσπονδι-
ακής τράπεζας των ΗΠΑ, Τζ. Πά-
ουελ, στο πλαίσιο της ακρόασής 
του ενώπιον της τραπεζικής επι-
τροπής της Γερουσίας. Τότε προ-
ειδοποίησε πως η αμερικανική οι-
κονομία ανέκαμψε από την ύφεση 
της πανδημίας με ρυθμούς ταχύ-
τερους από τις προσδοκίες, αλλά 
δεν έχει σημειωθεί βελτίωση στην 
αγορά εργασίας.

Και όπως υπογράμμισε, χαί-
νουσα πληγή της αμερικανικής 
οικονομίας θα είναι τα εκατομμύ-
ρια των ανέργων, καθώς οι εργα-
ζόμενοι στην υπερδύναμη είναι 
τώρα κατά 10 εκατ. λιγότεροι σε 
σύγκριση με τα προ της πανδη-
μίας επίπεδα.   

Αναμένεται επίσης 
επέκταση της περιόδου 
χορήγησης επιδομάτων 
ανεργίας πέραν
του Μαρτίου.

Επιταγή
2.000 δολαρίων
σε κάθε ενήλικο
Αμερικανό
Ο Τζο Μπάιντεν δρομολογεί νέο

πακέτο στήριξης της οικονομίας 

Με τη νίκη των ∆ημοκρατικών στην Τζόρτζια, o Τζο Μπάιντεν έχει μεγαλύτερη ευχέρεια κινήσεων και ως εκ τούτου τα μέτρα στήριξης μπορεί να φθάσουν 
έως τα 2 τρισ. δολ. έναντι των 900 δισ. δολ. που ενέκρινε το Κογκρέσο τον περασμένο μήνα.

Ισχυρή ανάκαμψη της παγκόσμιας 
οικονομίας το β΄ εξάμηνο του έτους 
προβλέπει η Eurobank, καθώς ευ-
ελπιστεί πως η βελτίωση των και-
ρικών συνθηκών την άνοιξη και οι 
μαζικοί εμβολιασμοί θα έχουν κα-
λύψει μία κρίσιμη μάζα του πληθυ-
σμού και θα δώσουν ώθηση στην 
καταναλωτική και την επιχειρη-
ματική εμπιστοσύνη. 

Στη μηνιαία έκθεσή της με τίτ-
λο «2021: Προοπτικές ανάπτυ-
ξης της διεθνούς οικονομίας», η 
Eurobank εκτιμά πως για το σύνο-
λο του έτους, το παγκόσμιο ΑΕΠ 
θα αυξηθεί με ρυθμό της τάξεως 
του 5%, μετά την πτώση 3,8% το 
2020. Θα επιστρέψει, έτσι, στο προ 
πανδημίας επίπεδο μέχρι το τέλος 
του 2021. Ωστόσο, οι απώλειες 
θέσεων στην παγκόσμια αγορά 
εργασίας θα ανακτηθούν σταδι-
ακά, με το ποσοστό ανεργίας να 
παραμένει, το 2021, σε υψηλότερα 
από τα προ πανδημίας επίπεδα. 

Οι πληθωριστικές πιέσεις ανα-
μένεται να παραμείνουν περιορι-
σμένες το 2021, καθώς τα υψηλά 
ποσοστά ανεργίας, η παρατετα-
μένη αβεβαιότητα για τα μελλο-

ντικά εισοδήματα και, κατά συνέ-
πεια, η ενδεχόμενη «προληπτική» 
αποταμίευση των νοικοκυριών σε 
επίπεδα υψηλότερα από τα προ 
πανδημίας, εξακολουθούν να επη-
ρεάζουν την πορεία των τιμών.

Σημαντική θα είναι η αύξηση 
του παγκόσμιου δημοσίου χρέους 
–από τα ήδη υψηλά προ κρίσης 
επίπεδα σε ορισμένες χώρες– εξαι-
τίας των προγραμμάτων δημοσι-
ονομικής στήριξης. Επομένως, η 
μείωση του δημοσίου χρέους θα 
πρέπει να αποτελέσει προτεραιό-
τητα για τις εθνικές αρχές μόλις 
ξεπεραστεί η πανδημία ως προϋ-
πόθεση βιώσιμης ανάπτυξης.

Στις ΗΠΑ, το τρίτο κύμα της 
πανδημίας και η νέα επιβολή πε-
ριοριστικών μέτρων σε πολλές 

πολιτείες αναμένεται να οδηγή-
σουν σε σημαντική επιβράδυν-
ση της οικονομικής ανάπτυξης το 
τέταρτο τρίμηνο του 2020 και το 

πρώτο τρίμηνο του 2021. 
Εντούτοις, από το δεύτερο τρί-

μηνο και μετά, οι μαζικοί εμβο-
λιασμοί για τον κορωνοϊό και το 

νέο δημοσιονομικό πακέτο στή-
ριξης της αμερικανικής οικονομί-
ας ύψους 900 δισ. δολαρίων που 
εγκρίθηκε τον ∆εκέμβριο αναμένε-
ται να επιδράσουν σημαντικά στον 
ρυθμό μεγέθυνσης του ΑΕΠ. Οσον 
αφορά τη νομισματική πολιτική, η 
Ομοσπονδιακή Τράπεζα των ΗΠΑ 
(Fed) αναμένεται να συνεχίσει το 
πρόγραμμα ποσοτικής χαλάρω-
σης, τουλάχιστον μέχρι το τέλος 
του 2023 έως ότου καταγραφεί ση-
μαντική πρόοδος στο μέτωπο του 
πληθωρισμού και στην αγορά ερ-
γασίας. Συνολικά, o ρυθμός μεγέ-
θυνσης του ΑΕΠ στις ΗΠΑ αναμέ-
νεται να επιταχυνθεί κατά 3,8% το 
2021, μετά εκτιμώμενη πτώση της 
τάξεως του 3,5% το 2020.

Στην Ευρωζώνη αναμένονται 
άνισοι ρυθμοί ανάκαμψης που θα 
αντικατοπτρίζουν τον αντίκτυπο 
της κρίσης στα συστήματα δημό-
σιας υγείας, την αυστηρότητα και 
το χρονοδιάγραμμα των μέτρων 
κοινωνικής αποστασιοποίησης, το 
μέγεθος και τη σύνθεση των δη-
μοσιονομικών μέτρων στήριξης, 
καθώς και την τομεακή σύνθεση 
του ΑΕΠ κάθε χώρας. 

Η Γερμανία αναμένεται να κα-
ταγράψει ρυθμό αύξησης του ΑΕΠ 
4%, χαμηλότερο από τον μέσον 
όρο της Ευρωζώνης, ως αποτέ-
λεσμα της ηπιότερης συγκριτικά 
ύφεσης το 2020. Η Ισπανία και 
η Ιταλία, έπειτα από βαθιά ύφε-
ση το 2020, κυρίως λόγω των πιο 
φειδωλών δημοσιονομικών πα-
κέτων και του ιδιαίτερα υψηλού 
βαθμού εξάρτησης από τον του-
ρισμό, το 2021 αναμένεται να 
παρουσιάσουν ρυθμό ανάπτυ-
ξης 5,4% και 5,1%, αντιστοίχως, 
συγκριτικά υψηλότερο σε σχέση 
με το σύνολο της Ευρωζώνης, με 
την πρόβλεψη αυτή να στηρίζε-
ται ωστόσο σε σημαντικό βαθμό 
στην αξιοποίηση των κονδυλίων 
στήριξης που θα λάβουν από το 
Ταμείο Ανάκαμψης.

Συνολικά, το ΑΕΠ της Ευρω-
ζώνης, αναμένεται να μεγεθυνθεί 
κατά 4,8% το 2021, μετά ύφεση 
της τάξεως του 7,3% το 2020, ενώ 
το Η.Β. αναμένεται να καταγρά-
ψει ρυθμό οικονομικής ανάπτυξης 
4,9% για το σύνολο του τρέχοντος 
έτους μετά εκτιμώμενη συρρίκνω-
ση 11,3% το 2020.

«Η Βραζιλία χρεοκόπησε. ∆εν μπο-
ρώ να κάνω τίποτα», δήλωσε με 
κυνισμό ο πρόεδρος της λατινο-
αμερικανικής χώρας, Ζαΐρ Μπολ-
σονάρο, αποδίδοντας την κρίση 
«σε αυτόν τον ιό που προβάλλει ο 
Τύπος» και σχεδόν επιρρίπτοντας 
την ευθύνη στα μέσα ενημέρωσης. 
Και όλα αυτά ενώ έχει έρθει η ώρα 
να λάβουν τέλος οι ενισχύσεις που 
χορηγούσε το δημόσιο, γλιτώνο-
ντας ώς εδώ δεκάδες εκατομμύρια 
πολίτες από την εξαθλίωση.

«Η Βραζιλία χρεοκόπησε. ∆εν 
μπορώ να κάνω τίποτα. Ηθελα να 
αλλάξω την κλίμακα των φορολο-
γικών συντελεστών, αλλά ήρθε 
αυτός ο ιός που τον τροφοδοτεί ο 
Τύπος», ανέφερε ο πρόεδρος μιλώ-
ντας σε υποστηρικτή του που τον 
χαιρέτησε μπροστά στην επίση-
μη κατοικία του στην Μπραζίλια.

Ο Bραζιλιάνος πρόεδρος ανα-

φερόταν στη μεταρρύθμιση των 
φορολογικών συντελεστών που 
σχεδίαζε προκειμένου να αυξη-
θεί το επίπεδο των εισοδημάτων 
τα οποία απαλλάσσονται από φό-
ρους, προεκλογική υπόσχεση του 
ακροδεξιού πολιτικού ο οποίος 
εξελέγη δεσμευόμενος να εφαρ-
μόσει οικονομικά φιλελεύθερο 
πρόγραμμα.

Σύμφωνα με τον Ζαΐρ Μπολσο-
νάρο, η οικονομική κατάρρευση 

της χώρας οφείλεται στα περιο-
ριστικά μέτρα που επέβαλαν οι 
κυβερνήτες των πολιτειών στην 
προσπάθειά τους να σταματήσουν 
την εξάπλωση της πανδημίας του 
κορωνοϊού. Η χώρα της Λατινικής 
Αμερικής έχει πληρώσει βαρύ φό-
ρο αίματος στην πανδημία, καθώς 
θρηνεί πλέον σχεδόν 198.000 νε-
κρούς εξαιτίας της COVID-19.

Ο πρόεδρος είδε τη δημοτικό-
τητά του να αυξάνεται χάρη στις 
έκτακτες χρηματικές ενισχύσεις 
που προσφέρονταν επί εννέα μή-
νες σε 68 εκατομμύρια Βραζιλιά-
νους, σχεδόν το ένα τρίτο του 
πληθυσμού.

Ομως αυτόν τον μήνα οι ενι-
σχύσεις έπαψαν να χορηγούνται, 
καθώς η κυβέρνηση βρίσκεται υπό 
πίεση από τις αγορές, που ανησυ-
χούν για το υψηλό επίπεδο του 
ελλείμματος και του χρέους. Για 

τον Μαρσέλου Νέρι, διευθυντή 
του Κέντρου Κοινωνικής Πολι-
τικής του Ιδρύματος Ζετούλιου 
Βάργκας (FGV), η εξέλιξη αυτή 
οδηγεί τη χώρα «στο χείλος της 
κοινωνικής αβύσσου».

Στο μεταξύ, τα κρούσματα του 
νέου κορωνοϊού και οι θάνατοι 
εξαιτίας της νόσου που προκαλεί 
δεν σταματούν να αυξάνονται. 
Τις προηγούμενες 24 ώρες ακόμη 
1.171 ασθενείς υπέκυψαν, ενώ επι-
βεβαιώθηκαν σχεδόν 57.000 κρού-
σματα, ανακοίνωσε την Τρίτη το 
υπουργείο Υγείας της Βραζιλίας. Η 
κατάσταση αναμένεται να χειρο-
τερέψει τις επόμενες εβδομάδες, 
λόγω των μαζικών δημόσιων συ-
ναθροίσεων και των οικογενεια-
κών συγκεντρώσεων στη διάρκεια 
των εορτών των Χριστουγέννων 
και της Πρωτοχρονιάς, προειδο-
ποιούν ειδικοί.

Ενίσχυση του ΑΕΠ κατά 5% σε παγκόσμιο επίπεδο το 2021 

Στα πρόθυρα χρεοκοπίας βρίσκεται η Βραζιλία 

Η Eurobank προβλέ-
πει αύξηση κατανα-
λωτικής και επιχειρη-
ματικής εμπιστοσύνης 
το β΄ εξάμηνο.

Σταμάτησαν
οι έκτακτες χρηματικές 
ενισχύσεις που 
προσφέρονταν
επί εννέα μήνες
σε 68 εκατ. πολίτες. 

Ισπανία και Ιταλία, έπειτα από βαθιά ύφεση το 2020 λόγω και του ιδιαίτερα 
υψηλού βαθμού εξάρτησης από τον τουρισμό, το 2021 αναμένεται να παρου-
σιάσουν ρυθμό ανάπτυξης 5,4% και 5,1%, αντιστοίχως.

«Η Βραζιλία χρεοκόπησε. ∆εν μπορώ να κάνω τίποτα», δήλωσε ο  Ζ. Μπολ-
σονάρο, αποδίδοντας την κρίση «σε αυτόν τον ιό που προβάλλει ο Τύπος». 
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ΚΕΝΕΣ ΘΕΣΕΙΣ

Απαραίτητα προσόντα:

• Πτυχίο διοίκησης επιχειρήσεων, μάρκετινγκ, επικοινωνίας ή συναφούς κλάδου.
• Ευχάριστη και δυναμική προσωπικότητα και ομαδικό πνεύμα.
• Οργανωτικές, επικοινωνιακές και διαπραγματευτικές ικανότητες.
• Προσανατολισμός στην επίτευξη στόχων.
• Γνώση χρήσης Η/Υ.
• Εμπειρία στις πωλήσεις θα θεωρηθεί επιπρόσθετο προσόν.

Παρακαλώ όπως αποστέλλονται τα βιογραφικά
σημειώματα στην ηλεκτρονική διεύθυνση
drousiotoue@sppmedia.com (κα Ελένη Δρουσιώτου, τηλ. 22472401)

Ο όμιλος SPPMEDIA αναζητά άτομα για στελέχωση
του Εμπορικού Τμήματος.

O κορωνοϊός έχει αλλάξει και τον 
χώρο της διαφήμισης. Σε αφίσες 
και τηλεοπτικά σποτ τους τελευταί-
ους μήνες κυριάρχησαν το «εμείς», 
το «μαζί», η «αλληλεγγύη», καθώς 
δημόσιοι φορείς και ιδιώτες στη 
Γερμανία επικεντρώνονταν στην 
έννοια της κοινής προσπάθειας 
για την υπέρβαση της πανδημί-
ας. «Ξαφνικά όλες οι διαφημίσεις 
εταιρειών έχουν μόνο ένα θέμα, 
θέλοντας να δείξουν πόσο ανθρώ-
πινες, φιλικές και προσιτές είναι», 
παρατηρεί ο Ολιβερ Εριτσιέλο, κοι-
νωνιολόγος από το Αμβούργο. Χα-
ρακτηριστικό παράδειγμα αποτελεί 
η Coca-Cola και η καμπάνια της με 
σύνθημα «Open Like Never Before», 
η οποία αναφέρεται στην πανδημία 
και στην ανάγκη να παραμείνουμε 
«ανοιχτοί» ως άνθρωποι και κοινω-
νία. Οπως ανέφερε η Coca-Cola στο 
γερμανικό πρακτορείο ειδήσεων, 
«βασιζόμαστε στην ιδέα ότι δεν 
πρέπει να επιστρέψουμε στην κα-
νονικότητα, αλλά να προχωρήσου-
με μαζί, κάνοντας τον κόσμο καλύ-
τερο». Ηδη, προ κορωνοϊού πολλές 
εταιρείες είχαν επιλέξει να κάνουν 
στροφή στη δημόσια εικόνα τους, 
νοηματοδώντας τις εκστρατείες 
τους με ένα συγκεκριμένο σκοπό. 
Σύμφωνα με τον Γιοστ βαν Τρεκ, 
ψυχολόγο που ειδικεύεται σε θέμα-
τα ∆ιαδικτύου στη Σχολή Fresenius, 
εδώ και καιρό η διαφήμιση και το 
μάρκετινγκ αποπειρώνται να βελτι-
ώσουν το κοινωνικό πρόσωπο των 
εταιρειών, ώστε να μην προβάλλο-
νται μόνο για εμπορικές και οικο-
νομικές δραστηριότητες. «Με το 
σύνθημα “Eίμαστε όλοι άνθρωποι 
και παλεύουμε μαζί ενάντια στον 
ιό”, οι μεγάλοι όμιλοι λαμβάνουν μι-
κρότερες διαστάσεις», παρατηρεί ο 
Ολιβερ Εριτσιέλο. Ως αποτέλεσμα 
το εμπόρευμα ή οι υπηρεσίες που 
προσφέρουν και για τις οποίες πλη-

ρώνουν οι καταναλωτές περνούν 
σε δεύτερη μοίρα. 

Ομως, όπως σημειώνει, «οι πελά-
τες αγοράζουν πράγματα και υπη-
ρεσίες όχι συναισθήματα». Για τον 
ίδιο, «πραγματικό κοινωνικό πρό-
σωπό θα έδειχνε μια εταιρεία απλώς 
αν αντάμειβε διπλάσια τους εργαζο-
μένους της για το εξαιρετικό έργο 
που προσέφεραν στην πανδημία. 
Αυτό ίσως όντως προσέφερε κίνη-
τρα στους καταναλωτές».

Ενα πρώιμο παράδειγμα δια-
φήμισης με κοινωνικό προσανα-
τολισμό ήταν οι διαφημίσεις της 
Benetton. Ηδη από τη δεκαετία του 

1980 είχε ξεκινήσει μεγάλες καμπά-
νιες, προβάλλοντας όχι τα πολύχρω-
μα πουλόβερ της, αλλά εικόνες από 
εμπόλεμες ζώνες  και με ασθενείς 
του έιτζ για να προκαλέσει σοκ, θυ-
μάται ο κ. Εριτσιέλο. Λιγότερο σο-
καριστική αλλά αποτελεσματική 
ήταν και η καμπάνια της Gilette 
του 2019 με θέμα τον σεξισμό, ενώ 
προσφάτως η Ιkea χρηματοδότησε 
στην Τσεχία βίντεο κατά της ενδο-
οικογενειακής βίας. Σύμφωνα με 
έρευνα του ινστιτούτου δημοσκο-
πικών ερευνών YouGov, oι Γερμα-
νοί καταναλωτές σε ποσοστό 66% 
θεωρούν ότι πρέπει οι εταιρείες να 
μπορούν να εκφράζουν τις θέσεις 
τους για διάφορα κοινωνικά ζητή-
ματα. Πάντως, κατά τη YouGov, για 
τις ίδιες τις εταιρείες οι ισορροπίες 
είναι λεπτές, όταν πρόκειται από τη 
μια για την ευθύνη τους απέναντι 
στην κοινωνία κι από την άλλη για 
την απώλεια ενδεχομένως πελατών 

εξαιτίας των θέσεών τους. Χαρα-
κτηριστικό παράδειγμα, επίσης, 
αποτελεί και η προώθηση της ιδέας 
της βιωσιμότητας. Η Γιόαν Μπλάι-
χερ, καθηγήτρια Μάρκετινγκ στο 
Ινστιτούτο ΜΜΕ και Επικοινωνίας 
στο Αμβούργο, τονίζει: «∆ραστηρι-
ότητες στον τομέα της προστασίας 
του περιβάλλοντος θα μπορούσαν 
να συμβάλουν στην επίτευξη αξι-
οπιστίας αντί απλώς να προβάλ-
λονται οικολογικά διαφημιστικά 
συνθήματα. Παρ’ όλα αυτά, υπάρ-
χει πάντα δυσπιστία ως προς το 
παραμύθι της διαφήμισης για την 
προώθηση προϊόντων». 

Ο ψυχολόγος Βαν Τρεκ εφιστά 
την προσοχή στο ότι, ακόμα κι αν η 
διαφήμιση θέλει να περάσει θετικά 
μηνύματα, καλό θα ήταν να απο-
φύγει τον διδακτισμό. «Προκαλεί 
περιφρόνηση. Οποιος έχει παιδιά, 
ξέρει τι σημαίνει αυτό», επισημαί-
νει εν κατακλείδι.

Σύμφωνα με έρευνα του ινστιτούτου δημοσκοπικών ερευνών YouGov, oι Γερμανοί καταναλωτές σε ποσοστό 66% 
θεωρούν ότι πρέπει οι εταιρείες να μπορούν να εκφράζουν τις θέσεις τους για διάφορα κοινωνικά ζητήματα.
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Παρά τη λαίλαπα της πανδημίας, η 
οποία σάρωσε ανθρώπινες ζωές, εισο-
δήματα και θέσεις εργασίας, εκτινάσ-
σοντας την ανεργία και αυξάνοντας 
τις πτωχεύσεις εταιρειών, ορισμένοι 
άνθρωποι έμειναν στο απυρόβλητο. 
Και όχι μόνον αυτό, αλλά συνέχισε 
ο πλούτος τους να αυξάνεται με ιλιγ-
γιώδεις ρυθμούς. Οπως χαρακτηρι-
στικά παρατηρεί το ειδησεογραφικό 
πρακτορείο Bloomberg, το περίφημο 
0,001% του πληθυσμού του πλανή-
τη είχε μία πάρα πολύ κερδοφόρο 
χρονιά το 2020, η οποία του απέδω-
σε πακτωλό χρημάτων.  Οι πλουσι-
ότεροι 500 άνθρωποι της Γης, ως εκ 
τούτου, ενίσχυσαν τα περιουσιακά 
τους στοιχεία κατά 1,8 τρισ. δολά-
ρια, και τώρα, σύμφωνα με τον σχε-
τικό ∆είκτη ∆ισεκατομμυριούχων 
του Bloomberg κατέχουν πλούτο 7,6 
τρισ. δολαρίων. Πρόκειται για άνοδο 
κατά 31%, η οποία, όπως παρατηρεί 
το πρακτορείο, είναι η μεγαλύτερη 
ετήσια στα οκτώ χρόνια της ιστορίας 
του ∆είκτη ∆ισεκατομμυριούχων. Επι-
πλέον, αξίζει να αναφερθεί πως ο εν 
λόγω πλούτος από τον Μάρτιο, όταν 
ξέσπασε η πανδημία και οι χρηματι-
στηριακοί δείκτες καταβυθίστηκαν, 
έχει σημειώσει αύξηση της τάξεως 
των 3 τρισ. δολαρίων.

Το ενδιαφέρον στην κατάταξη 

έγκειται στο ότι ακόμα και ανάμεσα 
στις τάξεις των ζάπλουτων υπάρχει... 
ανισότητα. Πέντε άνθρωποι μόνον 
διαθέτουν περιουσίες αθροιστικά 
μεγαλύτερες από 100 δισ. δολάρια 
και άλλοι 20 έχουν στα χέρια τους 
τουλάχιστον 50 δισ. δολάρια. Στην 
κορυφή της λίστας ο Τζεφ Μπέζος 
της Amazon περιφρουρεί την πρω-
τιά του, δεύτερος έρχεται ο Ελον 
Μασκ, δημιουργός και επικεφαλής 
της Τesla, ενώ η αύξηση της περι-
ουσίας αμφοτέρων ίσως και να συ-
ντελέστηκε πιο γρήγορα από ποτέ 
στην Ιστορία. Σε διάστημα 12 μηνών 
απεκόμισαν 217 δισ. δολάρια, ποσόν 
επαρκές να καλύψει τη χορήγηση 
επιδόματος 2.000 δολαρίων λόγω 
πανδημίας σε πάνω από 100 εκα-
τομμύρια Αμερικανούς και Αμερικα-
νίδες. Κερδισμένοι  εμφανίζονται και 
πρώην άγνωστοι, όπως ο νυν δισε-
κατομμυριούχος Στέφαν Μπάνσελ, 
διευθύνων σύμβουλος της Moderna, 
που παρασκευάζει εμβόλια. Στην ίδια 
χορεία πλέον συγκαταλέγονται και οι 
Ουγκούρ Σαχίν και Οζλέμ Τουρεσί, 
οι τουρκικής καταγωγής Γερμανοί 
επιστήμονες, σύζυγοι και συνιδρυ-
τές της BioNTech, που παρασκευάζει 
εμβόλια και αυτή μαζί με την Pfizer. 
∆ηλώνουν ότι προτεραιότητά τους 
είναι η επιστήμη. 

Κατά 1,8 τρισ. δολάρια
πλουσιότεροι έγιναν
οι 500 κροίσοι του πλανήτη

Η πανδημία άλλαξε δραστικά
και τον κλάδο της διαφήμισης
Η προβολή του κοινωνικού προσώπου των εταιρειών δεν πείθει τους καταναλωτές

«Οι πελάτες 
αγοράζουν αγαθά 
και υπηρεσίες, 
όχι συναισθήματα».

Στην κορυφή της λίστας ο Τζεφ Μπέζος της Amazon περιφρουρεί την πρωτιά 
του, ενώ δεύτερος έρχεται ο Ελον Μασκ, δημιουργός και επικεφαλής της Τesla.
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Νέα μέτρα στήριξης και ανακούφισης 
των βρετανικών επιχειρήσεων ανα-
κοίνωσε ο υπουργός Οικονομικών 
της χώρας, Ρίσι Σουνάκ, τα οποία 
μέτρα αποτιμώνται σε 4,6 δισ. στερ-
λίνες, ήτοι 5,1 δισ. ευρώ. Οι παρεμ-
βάσεις αφορούν τους κλάδους που 
δέχθηκαν το ισχυρότερο πλήγμα 
από την πανδημία του κορωνοϊού 
και τα αλλεπάλληλα περιοριστικά 
μέτρα και πρόκειται για το λιανε-
μπόριο, τη φιλοξενία και την ψυ-
χαγωγία. Κάθε μονάδα θα δικαιού-
ται να ζητήσει έως και 9.000 λίρες, 
δηλαδή σχεδόν 10.000 ευρώ. Το εν 
λόγω  μεγάλο πρόγραμμα στήριξης 
της οικονομίας αποσκοπεί να δια-
τηρήσει εν ζωή τις προαναφερθεί-

σες δραστηριότητες έως τα τέλη 
Απριλίου. Κατά τον Ρίσι Σουνάκ, 
σχεδόν 600.000 επιχειρήσεις θα λά-
βουν την εφάπαξ επιδότηση, ενώ 
παραδέχθηκε ότι  οι επόμενοι μήνες 
θα είναι δύσκολοι. Εξ ου, και όπως 
προσέθεσε, η κυβέρνηση εντείνει 
τις προσπάθειές της για την προ-
στασία των θέσεων εργασίας και 
την αποφυγή πτωχεύσεων.

Στο πλαίσιο της δέσμης μέτρων 
των 4,6 δισ. στερλινών, τα 4 δισ. 
στερλίνες θα δοθούν υπό την μορ-
φή εφάπαξ οικονομικών ενισχύ-
σεων, ενώ 594 εκατ. λίρες θα δια-
τεθούν στα τοπικά συμβούλια για 
να βοηθήσουν τις επιχειρήσεις, οι 
οποίες πλήττονται από τη νέα κα-

ραντίνα μεν, δεν είναι επιλέξιμες 
για τις επιδοτήσεις δε. Οπως επιση-
μαίνει στην εφημερίδα Guardian, ο 
γενικός διευθυντής των βρετανικών 
εμπορικών επιμελητηρίων, Ανταμ 
Μάρσαλ, «αν και αυτή η άμεση τό-
νωση των ταμειακών ροών για τις 
επιχειρήσεις είναι ευπρόσδεκτη, 
δυστυχώς δεν επαρκεί για να δια-
σώσει πολλές από αυτές. Το ενδε-
δειγμένο θα ήταν ένα ολοκληρω-
μένο πακέτο μέτρων αρωγής για 
το δωδεκάμηνο συνολικά του 2021 
και όχι ακόμα μία σταδιακά αυξα-
νόμενη παρέμβαση. Η κυβέρνη-
ση πρέπει να απομακρυνθεί από 
αυτού του είδους την προσέγγιση 
και να εκπονήσει ένα μακροπρόθε-

σμο σχέδιο, το οποίο θα επιτρέπει 
σε όλες ανεξαιρέτως τις επιχειρή-
σεις να σχεδιάσουν το μέλλον τους 
και να μπορέσουν τελικά να επιβι-
ώσουν». Ο Ρίσι Σουνάκ, ο οποίος 
έχει ήδη διαθέσει σχεδόν 300 δισ. 
στερλίνες (332,5 δισ. ευρώ) για την 
αντιμετώπιση των συνεπειών της 
κρίσης στην οικονομία, στις επιχει-
ρήσεις και στα νοικοκυριά, τόνισε 
ότι «χρειάζεται να επιβληθούν έτι 
αυστηρότεροι περιορισμοί, παρά το 
ότι εφαρμόζεται πρόγραμμα εμβο-
λιασμού, διότι η μετάλλαξη του ιού 
αποτελεί μείζον πρόβλημα». Επίσης, 
ανέφερε ότι η νέα δέσμη πρωτο-
βουλιών θα συνδράμει τις εταιρείες 
για να επιβιώσουν τους προσεχείς 

μήνες, αλλά και θα βοηθήσει στη 
διατήρηση θέσεων εργασίας, έτσι 
ώστε οι εργαζόμενοι να είναι έτοι-
μοι να επανακάμψουν, όταν αυτές 
θα είναι σε θέση να ανοίξουν ξανά». 

Ειδικότερα, το υπουργείο Οικο-
νομικών της Βρετανίας δήλωσε ότι 
θα δίδεται επιχορήγηση 4.000 λι-
ρών για επιχειρήσεις με υπολογιζό-
μενη αξία 15.000 λιρών ή μικρότε-
ρη, 6.000 λίρες για επιχειρήσεις με 
υπολογιζόμενη αξία μεταξύ 15.000  
και 51.000 στερλινών και 9.000 λί-
ρες για επιχειρήσεις με εκτιμώμενη 
αξία μεγαλύτερη από 51.000 στερ-
λίνες. Αξίζει να αναφερθεί πως ορι-
σμένες επιχειρηματικές ενώσεις 
ζητούν από την κυβέρνηση του 

Μπόρις Τζόσον να παρατείνει το 
«πάγωμα» στην καταβολή φόρων 
ακόμα ένα χρόνο, ώστε να ενισχυ-
θούν οι ταμειακές ροές των εταιρει-
ών ή να διατηρήσει για μεγαλύτερο 
χρονικό διάστημα την προσωρινή 
μείωση του ΦΠΑ, μέτρο που ανα-
μένεται να διαρκέσει έως την 31η 
Ιανουαρίου.

Τέλος, πολλοί αναλυτές προβλέ-
πουν ότι, αφού πέρυσι το πρώτο 
εξάμηνο η οικονομία του Ηνωμένου 
Βασιλείου συρρικνώθηκε δραματι-
κά κατά 22,1%, θα επέλθει νέα πε-
ριστολή το τελευταίο τρίμηνο του 
2020 και το πρώτο του 2021, οπό-
τε θα έχει να αντιμετωπίσει μία δι-
πλή ύφεση. 

Νέα μέτρα στήριξης των βρετανικών επιχειρήσεων ύψους 5,1 δισ. ευρώ
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Όπως πάντα, σας ταξίδεψα και την
χρονιά που μας πέρασε στις περιο-
δικές επιδόσεις της κτηματαγοράς,
ανά μήνα, τρίμηνο, εξάμηνο και
εννεάμηνο. Τώρα που έκλεισε η
χρονιά μπορούμε να αξιολογήσουμε
την χρονιά στο σύνολο της. Πε-
ραιτέρω, παραθέτω και στοιχεία
μιας ολόκληρης δεκαετίας για δύο
παραμέτρους σε Παγκύπρια βάση:
τον συνολικό αριθμό συναλλαγών
και την συνολική αξία συναλλαγών.
Στην πορεία θα δούμε αναλυτικά
την κάθε επαρχία ξεχωριστά. 

Ομολογουμένως το 2020 ήταν
εφιάλτης από κάθε άποψη. Το αρ-
νητικό γενικό αλλά και οικονομικό
κλίμα και τα περιοριστικά μέτρα
επηρέασαν όλους μας. Πως όμως
συμπεριφέρθηκε η κτηματαγορά

Εντός του 2020 η αγορά κατέ-
γραψε συνολικά 12.708 συναλλαγές.
Αυτές είναι κατά 17,7% μειωμένες
σε σχέση με το 2019. Σημειώνω
πως αυτή δεν ήταν η μεγαλύτερη
μείωση που σημειώθηκε την τε-
λευταία δεκαετία. Η μεγαλύτερη

μείωση σημειώθηκε το 2013 όπου
η πτώση ήταν 25% με 7.943 συ-
ναλλαγές, σε σχέση με το 2012.
Άρα αν κάνουμε μια απλή σύγκριση
του 2013 με το 2020, τότε σε επί-
πεδο συνολικού αριθμού συναλ-
λαγών, το 2020 ήταν κατά 60% αυ-
ξημένο από το 2013.

Εντός του 2020 αντάλλαξαν χέ-
ρια ακίνητα συνολικής αξίας πε-
ρίπου €2,61δις. Αυτή είναι κατά
23,8% μειωμένη σε σχέση με το
2019 όπου η συνολική αξία συναλ-
λαγών ήταν σχεδόν €3,42δις. Η με-
γαλύτερη μείωση στην αξία συ-
ναλλαγών της δεκαετίας είχε επίσης
σημειωθεί το 2013 όπου σε σχέση
με το 2012 η πτώση ήταν 32,4%
με αξία συναλλαγών τα €1,36δις.
Και πάλι η απλή σύγκριση του 2013
με το 2020 δείχνει πως το 2020
ήταν σχεδόν διπλάσιο σε μέγεθος
(92%) από ό,τι το 2013.

Η εικόνα της δεκαετίας δείχνει
ξεκάθαρα πως από το 2010 μέχρι
το 2013 ο αριθμός συναλλαγών σε
Παγκύπρια κλίμακα ήταν καθαρά

πτωτικός (2011: -9,3%, 2012: -6,8%,
2013: -25% ) – μια πορεία που ανα-
κόπηκε το 2014. Για μια τριετία μέ-
χρι και το 2016 οι συναλλαγές ση-
μείωναν ραγδαία αύξηση (2014:
8,1%, 2015:22,7% και 2016:28,5%).
Την επόμενη τριετία η τάση ήταν
αυξητική μεν αλλά πιο μικρή δε
(2017: 4,9%, 2018: 6,9% και 2019:
1,6%).

Η αντίστοιχη εικόνα της δεκαε-
τίας για τη συνολική αξία συναλ-
λαγών περιέγραψε μια πιο «παι-
χνιδιάρικη» πορεία: (2011:-7,5%,
2012:3,6%, 2013:-32,4% 2014: 25%,
2015: 28,1%, 2016: 76,8%, 2017:
1,3%, 2018: -10,3%, 2019: 2,1% και
2020: -23,8%). Αξιοσημείωτη είναι
η εκτόξευση του 2016 κατά 76,8%.

Η πανδημία σίγουρα παίζει τον

κυριότερο ρόλο στην επιβράδυνση
που παρατηρείται, όμως δεν είναι
η μόνη αιτία. Ούτως ή άλλως ήταν
αναμενόμενη μια διεθνής οικονο-
μική επιβράδυνση, γεγονός που θα
μας επηρέαζε κι εμάς και αυτή το-
ποθετείτο μεταξύ του 2021 και του
2022. Τα σημάδια της όμως ήταν
ήδη φανερά από το 2018/ 2019. Πέ-
ραν αυτού όμως είχαμε και τα πα-
ρατεταμένα πυρά και την τελική
εκτέλεση του ΚΕΠ, μαζί με τον δια-
συρμό της χώρας. Αυτό δεν μπορεί
προς το παρόν να επιμετρηθεί αν-
τικειμενικά, παρόλο που πρακτικά
σημαίνει μηδενικές τέτοιες επεν-

δύσεις από εδώ και πέρα.Οι πιο μι-
κρές σε αξία συναλλαγές δεν είναι
ανησυχητικό φαινόμενο, φτάνει
να σημειώνονται πολλές από αυτές.
Αυτό είναι που κράτησε την αγορά
εντός του 2020 με αποτέλεσμα η
κτηματαγορά να έχει συνεισφέρει
μεγάλο κομμάτι στην όλη οικονο-
μική δραστηριότητα.

Αυτή δεν είναι η στιγμή για προ-
βλέψεις του τι θα συμβεί το 2021
επειδή οι άγνωστες παράμετροι εί-
ναι ενδεχομένως όσες και τα άγνω-
στα κρούσματα του κορωνοϊού.
Καλό είναι όμως να μελετούμε τα
ιστορικά στοιχεία επειδή μας δίνουν
σημαντική πληροφόρηση για σκο-
πούς μελλοντικού προγραμματι-
σμού. Σε επόμενα άρθρα θα σπά-
σουμε την πιο πάνω εικόνα ανά
επαρχία και σε συγκρίσεις μεταξύ
επαρχιών. Τα αποτελέσματα θα
προκαλέσουν ενδιαφέρον.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property Strategy
- Chartered Surveyors.
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Δεκαετής πορεία συναλλαγών κτηματαγοράς
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Οι πιο μικρές σε αξία συ-
ναλλαγές δεν είναι ανη-
συχητικό φαινόμενο,
φτάνει να σημειώνονται
πολλές από αυτές. 

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Με τους δικούς της, ιδιαίτερους,
ρυθμούς φαίνεται πως κινείται η
αγορά ακινήτων, όντας μη ευθυ-
γραμμισμένη από τη νέα πραγμα-
τικότητα που έχει διαμορφωθεί
στην υπόλοιπη οικονομία, ένεκα
της πανδημίας. Ενώ θα περίμενε
κανείς να παρατηρείται μια τάση
αποκλιμάκωσης των τιμών, εντού-
τοις, φαίνεται πως οι ιδιοκτήτες
προσδοκούν άνοδο των τιμών το
προσεχές διάστημα, θεωρώντας
ότι η παρούσα κρίση έχει ήδη πα-
ρέλθει. Οπως φαίνεται από τα στοι-
χεία του δείκτη τιμών ακινήτων
SPI (Spitogatos Property Index),
του δικτύου ηλεκτρονικών αγγελιών
Spitogatos, κατά το τέταρτο τρί-

μηνο του 2020, οι ζητούμενες τιμές
πώλησης κατοικιών αυξήθηκαν με
ετήσιο ρυθμό της τάξεως του 2,7%.
Παράλληλα, όμως, καταγράφηκε
κι επιτάχυνση του ρυθμού μετα-
βολής από τρίμηνο σε τρίμηνο.
Συγκεκριμένα, σε σύγκριση με το
τρίτο τρίμηνο, οι τιμές σημείωσαν
άνοδο της τάξεως του 0,9%, έναντι
οριακής ανόδου 0,12% στην αντί-
στοιχη σύγκριση των προηγούμε-
νων τριμήνων (τρίτο προς δεύτερο).
Μάλιστα, η τάση αυτή αφορά σχε-
δόν το σύνολο των επιμέρους πε-
ριοχών που καταγράφονται στον
δείκτη SPI. Είναι χαρακτηριστικό
ότι στα βόρεια προάστια, η τριμη-

νιαία αύξηση κατά το τέταρτο τρί-
μηνο του 2020 ανήλθε σε 2,07%,
από μόλις 0,75% στη σύγκριση των
προηγούμενων τριμήνων. Αντί-
στοιχα, στο κέντρο της Αθήνας,
που είναι από τις λιγοστές περιοχές
όπου καταγράφεται διόρθωση των
τιμών, έστω και μικρή, η τριμηνιαία
πτώση περιορίζεται πλέον σε 1,1%,
από 1,65% το τρίτο τρίμηνο.

Σε ετήσια βάση, δηλαδή συγ-
κριτικά με το περυσινό τέταρτο
τρίμηνο, η εικόνα είναι ακόμη πιο
χαρακτηριστική των... προθέσεων
των ιδιοκτητών. Στα βόρεια προ-
άστια του λεκανοπεδίου της Αττι-
κής, η αύξηση των ζητούμενων τι-

μών ανέρχεται σε 4,1%, με τη μέση
τιμή να διαμορφώνεται πλέον σε
2.314 ευρώ/τ.μ., από 2.222 ευρώ/τ.μ.
το αντίστοιχο περυσινό διάστημα.
Αύξηση της τάξεως του 7% σημει-
ώνεται στα δυτικά προάστια της
Αττικής, με τη μέση ζητούμενη
τιμή να αυξάνεται σε 1.333
ευρώ/τ.μ., έναντι 1.246 ευρώ/τ.μ.
το περυσινό τρίμηνο. Η υψηλότερη
μέση τιμή εντοπίζεται στα νότια
προάστια της Αττικής, με 2.642 ευ-
ρώ/τ.μ., με την ετήσια αύξηση κατά
το τελευταίο τρίμηνο του 2020 να
αγγίζει το 2,6%.Υπενθυμίζεται ότι
στην πρόσφατη ενδιάμεση έκθεση
για τη νομισματική πολιτική, η

Τράπεζα της Ελλάδος ανέφερε ότι
καταγράφεται μια τάση αποκλιμά-
κωσης των ρυθμών αύξησης των
αξιών σε ετήσια βάση. Κατά το εν-
νιάμηνο του 2020, οι τιμές αυξή-
θηκαν 4,6% σε ετήσια βάση, έναντι
αύξησης κατά 7,1% το αντίστοιχο
διάστημα του 2019. Ωστόσο, προ-
σέθεσε ότι η επίδραση της πανδη-
μίας δεν έχει ακόμη αποτυπωθεί
πλήρως στις τιμές των κατοικιών.
Μάλιστα, στα μεγάλα αστικά κέν-
τρα, οι αυξήσεις παραμένουν ακόμη
σημαντικές, καθώς στη μεν Αθήνα
σημειώθηκε άνοδος κατά 7,6% το
εννιάμηνο του 2020, ενώ στη Θεσ-
σαλονίκη, η αντίστοιχη αύξηση

άγγιξε το 4,5%. Ανοδικά όμως κι-
νήθηκαν σε ετήσια βάση και οι ζη-
τούμενες τιμές των ενοικίων στη
διάρκεια του τέταρτου τριμήνου.
Παρά την κατάρρευση της αγοράς
των βραχυχρόνιων μισθώσεων το
2020 (με εξαίρεση ίσως το δίμηνο
Αυγούστου - Σεπτεμβρίου) και την
επιστροφή αρκετών χιλιάδων δια-
μερισμάτων σε συμβόλαια ενοι-
κίασης μεγαλύτερης διάρκειας,
φαίνεται πως αρκετοί ιδιοκτήτες
«ποντάρουν» στη σταθερά αυξα-
νόμενη ζήτηση από την εγχώρια
αγορά, προκειμένου να διατηρή-
σουν τις τιμές σε υψηλό επίπεδο,
μετά και τη μέση αύξηση της τά-

ξεως του 20%-25% της περιόδου
2018-2019.

Ετσι, σε πανελλαδικό επίπεδο,
οι τιμές ενοικίασης αυξήθηκαν κατά
2,8% σε σύγκριση με το αντίστοιχο
περυσινό τρίμηνο, στα 7,33 ευρώ/τ.μ.
(από 7,13 ευρώ/τ.μ.), ενώ ανοδικά
κινήθηκαν επίσης οι τιμές σε επι-
μέρους περιοχές, με χαρακτηριστι-
κότερα παραδείγματα τα δυτικά και
ανατολικά προάστια, όπου η ετήσια
άνοδος άγγιξε το 10,2% και 9% αν-
τίστοιχα, σε 6,7 και 6,4 ευρώ/τ.μ.
Ανοδος σημειώθηκε και στα βόρεια
προάστια με 2,9% σε 8,57 ευρώ/τ.μ.,
αλλά και στη Θεσσαλονίκη με 1,8%.
Στον αντίποδα, διορθωτικά κινή-
θηκαν τα ενοίκια στο κέντρο της
Αθήνας και στα νότια προάστια.
Πρόκειται για τις περιοχές όπου οι
τιμές εκτινάχθηκαν στη διάρκεια
των τελευταίων ετών, ως αποτέλε-
σμα της ζήτησης από το εξωτερικό.
Πλέον, στο κέντρο της Αθήνας πα-
ρατηρείται ετήσια πτώση της τάξεως
του 4,7%, στα 8,9 ευρώ/τ.μ., ενώ
στα νότια προάστια το μέσο ενοίκιο
υποχώρησε κατά 5% στα 10
ευρώ/τ.μ. Ασφαλώς, ιδίως στο κέντρο
της πόλης, οι τιμές παραμένουν
εξαιρετικά υψηλές, ιδίως εάν συνυ-
πολογιστούν η ηλικία και η κατά-
σταση στην οποία βρίσκονται πολλά
από τα ενοικιαζόμενα διαμερίσματα,
ακόμη και η ποιότητα ζωής.

Το θετικό στοιχείο είναι ότι συγ-
κριτικά με το τρίτο τρίμηνο του
2020 οι τιμές έχουν αρχίζει να απο-
κλιμακώνονται στην πλειονότητα
των περιοχών. Για παράδειγμα, στο
σύνολο της χώρας το μέσο ενοίκιο
είναι πλέον 1,32% χαμηλότερο σε
σχέση με το διάστημα Ιουλίου - Σε-
πτεμβρίου, ενώ στο κέντρο της
Αθήνας καταγράφεται κάμψη κατά
1,22%. Τη μεγαλύτερη πτώση εμ-
φανίζει το υπόλοιπο του νομού
Θεσσαλονίκης.

Με ταχύτερο ρυθμό αυξάνονται οι αξίες των ακινήτων
Υψηλότερα κατά 2,7% οι τιμές πώλησης και 2,8% τα ενοίκια στην Ελλάδα - Οι ιδιοκτήτες βλέπουν τέλος της πανδημίας

<<<<<<

Σε σύγκρισημε το 
γ΄ τρίμηνο, οι τιμές ενι-
σχύθηκαν κατά 0,9%
έναντι 0,12% τα προ-
ηγούμενα τρίμηνα.

Εντός του 2020 η αγορά κατέγραψε συνολικά 12.708 συναλλαγές. Αυτές εί-
ναι κατά 17,7% μειωμένες σε σχέση με το 2019. 
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Πανδημία Vs μουσική, ποιος κερδίζει! 
Fengaros Reacts on air, μια λογική μουσική αντίδραση, από τις 10 έως τις 31 Ιανουαρίου

Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η πανδημία όσο ανασταλτικός πα-
ράγοντας και αν είναι για πολλές 
ανθρώπινες δραστηριότητες για τη 
μουσική και τους ανθρώπους της 
φαίνεται ότι είναι μία πρόκληση, 
ένας αγώνας τον οποίο πολεμούν 
με όλες τους τις δυνάμεις. Τίπο-
τα δεν φαίνεται να σταματά τους 
μουσικούς και αυτό μας αρέσει! Το 
Fengaros Reacts είναι η απάντη-
ση του φεστιβάλ Φέγγαροτ με τη 
βοήθεια της Louvana Records. Ο 
Λευτέρης Μουμτζής μίλησε στην 
«Κ» για το εγχείρημα αυτό και λέ-
ει αυτή είναι η αντίδρασή τους ως 
Louvana Records στις αντιξοότη-
τες των καιρών που διανύουμε, 
όπου η μουσική είναι ανύπαρκτη. 
«Το Fengaros Reacts είναι η πρώτη 
μας προσπάθεια να μεταφέρουμε 
στο διαδίκτυο το μουσικό μέρος 
της εμπειρίας του καλοκαιρινού 
φεστιβάλ Φέγγαρος. Πρόκειται 
για ένα διαδικτυακό showcase, 
το οποίο πρόκειται να παρουσιά-
σει δέκα κυπριακά συγκροτήμα-
τα και σόλο καλλιτέχνες στο από-
γειο της δημιουργικότητάς τους, 
σε ζωντανές βιντεοπαρουσιάσεις 
της μουσικής τους». Πολύ σημα-

ντικό είναι ότι, όπως λέει ο Λευ-
τέρης, αυτή η διοργάνωση ρίχνει 
το spotlight πάνω σε 10 αξιόλογα 
κυπριακά σχήματα και καλλιτέ-
χνες, οι οποίοι γράφουν και κυκλο-
φορούν αυθεντική μουσική, αλλά 
και παίζουν πολύ καλά ζωντανά. Ας 
είμαστε όλοι εκεί, γιατί όπως είπε 
και ο παλαιός Αριστοτέλης η μου-
σική είναι από τη φύση της από τα 
πράγματα που ενέχουν την ευχα-
ρίστηση («Πολιτικά», 1340b 15).

–Τι είναι το Fengaros Reacts;

–Το Fengaros Reacts είναι η 
πρώτη μας προσπάθεια να μετα-
φέρουμε στο διαδίκτυο το μουσικό 
μέρος της εμπειρίας του καλοκαιρι-
νού φεστιβάλ Φέγγαρος. Πρόκειται 
για ένα διαδικτυακό showcase, το 
οποίο πρόκειται να παρουσιάσει 
δέκα κυπριακά συγκροτήματα και 
σόλο καλλιτέχνες στο απόγειο της 
δημιουργικότητάς τους, σε ζωντα-
νές βιντεοπαρουσιάσεις της μου-
σικής τους. Είναι, επίσης, η αντί-
δρασή μας ως Louvana Records 
στις αντιξοότητες των καιρών που 
διανύουμε, όπου η μουσική είναι 
ανύπαρκτη.

 
–Τι περιμένετε ως feed back 

από τον διαδικτυακό Φέγγαρο;

–Περιμένουμε κατ’ αρχάς τον 
κόσμο να στηρίξει έμπρακτα αυ-
τή την πρωτοβουλία, τους καλλι-
τέχνες και τους art workers πίσω 
από τη διοργάνωση με το να παρα-
κολουθήσει τις συναυλίες οι οποίες 

θα προσφέρονται δωρεάν, αλλά και 
με το να συνεισφέρει με εισφορές 
και αγορές προϊόντων των καλλι-
τεχνών που θα συμμετέχουν. Μας 
ενδιαφέρει επίσης να δούμε την 
αντίδραση των fans του Φέγγαρου 
και της Louvana Records π.χ. των 
ξένων συνδρομητών του καναλιού 
μας στο ΥοuTube όπου θα προ-
βληθούν οι συναυλίες, οι οποίοι 
αυτή τη στιγμή ανέρχονται στις 
33 χιλιάδες.

 
–Σίγουρα δεν μπορεί ποτέ νο-

μίζω να υποκατασταθεί η live 

εμφάνιση από την ψηφιακή. 

Πού βοηθάνε τέτοιες διοργα-

νώσεις, λοιπόν;

–Βοηθάνε στο να μείνουμε 
ενεργοί ως μουσικοί και παραγω-
γοί μουσικής και να κρατήσουμε 
την κοινότητά μας ζωντανή. Πα-
ράλληλα δίνουμε στο κοινό και-
νούργια μουσική αλλά και τρόπο 
να στηρίξει τους καλλιτέχνες και 
τους ανθρώπους που δουλεύουν 
με τις τέχνες, ενός κλάδου που 
έχει πληγεί ίσως περισσότερο από 
οποιοδήποτε άλλο από τις συνέ-
πειες της πανδημίας.

 
–Είναι μία ευκαιρία να παρου-

σιαστούν περισσότερες κυπρι-

ακές δουλειές και ιδίως νέων;

–Ακριβώς! Στο φεστιβάλ Φέγγα-
ρος πάντοτε επιδιώκουμε να πα-
ρουσιάζουμε τους Κύπριους καλ-
λιτέχνες και ειδικότερα του νέους 
ανάμεσα στα δεκάδες σχήματα 
από όλο τον κόσμο που παρουσι-
άζουμε κάθε χρόνο. Αυτή η διορ-
γάνωση όμως ρίχνει το spotlight 
πάνω σε 10 αξιόλογα κυπριακά 
σχήματα και καλλιτέχνες, οι οποίοι 
γράφουν και κυκλοφορούν αυθε-
ντική μουσική, αλλά και παίζουν 
πολύ καλά ζωντανά, και τους δί-
νει μια κοινή [διαδικτυακή] πλατ-
φόρμα για να παρουσιάσουν τη 
δουλειά τους, μια πλατφόρμα από 
την οποία μπορεί να τους παρακο-
λουθήσει οποιοσδήποτε ανά τον 
κόσμο.

 
–Έγινε κάλεσμα για τη συμμε-

τοχή, ποια ήταν τα κριτήρια 

για το line up;

–Καλέσαμε εμείς συγκεκριμέ-
νους καλλιτέχνες. Τα κριτήρια 
ήταν να είναι ενεργοί αυτή την 
περίοδο, να έχουν κυκλοφορήσει 
πρόσφατα δουλειά ή να έχουν δου-
λειά στα σκαριά. Κριτήριο επίσης 
είναι οι μπάντες και οι καλλιτέχνες 
που επιλέγουμε να βλέπουν σοβα-
ρά την καριέρα τους ως μουσικοί. 

Ως Louvana Records θεωρούμε ότι ο πολιτισμός και οι τέχνες στη χώρα μας, καθώς και η συνεισφορά τους στην οικονομία του τόπου είναι και πρέπει να θεωρούνται μετρήσιμα και μπορούν να 
δημιουργήσουν νέες ευκαιρίες και θέσεις εργασίας για περισσότερους καλλιτέχνες και εργάτες της τέχνης.

–Ως άνθρωποι της μουσικής 

ποιες νομίζετε ότι ήταν οι συ-

νέπειες της πανδημίας για τους 

μουσικούς στην Κύπρο;

–Η [σχεδόν] κατάργηση της 
ζωντανής μουσικής είναι ένα τε-
ράστιο πλήγμα οικονομικά, αλλά 
και ψυχικά. Οι μουσικοί που βιο-
πορίζονται από αυτό αναγκάζο-
νται να βρούνε άλλους πόρους και 
άλλους τρόπους να ζήσουν. Εμείς 
αναγκαστήκαμε να αλλάξουμε αρ-
κετά πράγματα στον τρόπο που 
δουλεύουμε έτσι ώστε να μείνου-
με δημιουργικοί και ταυτόχρονα 
να μπορούμε να επιβιώνουμε. Βέ-
βαια από την άλλη δεν είναι και 
κάτι στο οποίο δεν είμαστε συ-
νηθισμένοι να κάνουμε συνεχώς 
μέσα στα χρόνια που δουλεύου-
με στον τομέα της ανεξάρτητης 
μουσικής στην Κύπρο. 

–Είναι η κρατική χρηματοδό-

τηση λύση για τα προβλήματα 

των φεστιβάλ και των καλλιτε-

χνών; Η μεγάλη ευχέρεια στη 

μουσική πρόσβαση δεν είναι 

απώλεια εσόδων;

–Η κρατική χρηματοδότηση 
είναι βέβαια πολύ σημαντική. 
∆εν είναι όμως η λύση, ή του-
λάχιστον η μοναδική λύση. Ως 
Louvana Records θεωρούμε ότι ο 
πολιτισμός και οι τέχνες στη χώρα 
μας, καθώς και η συνεισφορά τους 
στην οικονομία του τόπου, είναι 
και πρέπει να θεωρούνται μετρή-
σιμα και μπορούν να δημιουργή-
σουν νέες ευκαιρίες και θέσεις 
εργασίας για περισσότερους καλ-
λιτέχνες και εργάτες της τέχνης. 
Χρειάζεται να εκπονηθούν σχέ-
δια για στήριξη του πολιτισμού, 
όχι ως κάτι το γραφικό, αλλά ως 

ένα σημαντικό κομμάτι της οικο-
νομίας του τόπου. Με λίγα λόγια 
χρειάζεται η Πολιτεία να κατανο-
ήσει τις δυνατότητες που μπορεί 
να προσφέρει ο πολιτισμός τόσο 
στο κοινό της Κύπρου αλλά και σε 
ξένους τουρίστες. Για αρχή βεβαί-
ως χρειάζεται να έρθει σε επαφή 
με το κόσμο που ασχολείται με 
τέτοια εγχειρήματα και τουλάχι-
στον να τους ακούσει. Η μεγάλη 
ευχέρεια στη μουσική πρόσβαση 
τουλάχιστον για εμάς είναι ίσως 
το πιο σημαντικό μας εργαλείο. 
Όποιος θεωρεί ότι είναι απώλεια 
εσόδων ζει στα τέλη της δεκαε-
τίας του ’90.  

 
–Προγραμματίζετε κανονικά 

το καλοκαιρινό φεστιβάλ του 

Φέγγαρου;

–Ναι!

Ευχέρεια στη μουσική πρόσβαση

Το πρόγραμμα
Κυριακή 10 Ιανουαρίου 21:15 

Λαλιά: Νεοσύστατη χορωδία που 
ερμηνεύει με το δικό της τρόπο ρε-
περτόριο από Μικρά Ασία, Αιγαίο, 
Θράκη, Μακεδονία, Κύπρο, Κων-
σταντινούπολη, Νότια Ιταλία.

Τετάρτη 13 Ιανουαρίου 21:15 
Delirium Elephants: Το γκρουπ 
από τη Λεμεσό χαρίζει ένα κοκτέ-
ιλ μελωδικής ποπ-ροκ με επιρροές 
από τα 60s, 90s αλλά και την ψυ-
χεδέλεια.

Παρασκευή 15 Ιανουαρίου 21:15 
George Sidiropoulos: Σόλο εμφά-
νιση από τον μουσικό και τραγου-
δοποιό με έδρα την Καλιφόρνια, με 
soul και jazz επιρροές.

Κυριακή 17 Ιανουαρίου 21:15 
Private Garden: Το δυναμικό ροκ 
τρίο δίνει του πρώτη του ζωντανή 
παράσταση μετά από πολύ καιρό, 
παρουσιάζοντας το ολοκαίνουργιο 
τους υλικό με επιρροές από rock, 
blues και indie.

Τρίτη 19 Ιανουαρίου 21:15 
Nama Dama: Πειραματισμός, μου-
σικές ιστορίες ερμηνευόμενες με 
θεατρικότητα και ακραία φωνητικά 
με το πιάνο να κρατάει τη συνοδεία 
που πότε δανείζεται στοιχεία από 
την κλασική μουσική και τη folk και 
πότε από τη ροκ και τη soul. 

Πέμπτη 21 Ιανουαρίου 21:15 
Δημήτρης Μεσημέρης: O τραγου-
δοποιός συνδυάζει τους ήχους του 
ρεμπέτικου και του έντεχνου τρα-
γουδιού, προσφέροντάς μας ένα 
φρέσκο ηχητικό αποτέλεσμα στην 
πρώτη ολοκληρωμένη του δουλειά 
με τίτλο «Έχω του κόσμου ποιή-
ματα».

Κυριακή 24 Ιανουαρίου 21:15 EET
Metaxas: Μια σπάνια ακουστική 
εμφάνιση από τον γνωστό τραγου-
δοποιό.

Τετάρτη 27 Ιανουαρίου 21:15 EET
The smallest Creature: Άρτιες 
εναλλακτικές ροκ συνθέσεις με 
κρυστάλλινα φωνητικά και πικάντι-
κες κιθαριστικές γραμμές από το 
κουαρτέτο από τη Λάρνακα.

Παρασκευή 29 Ιανουαρίου 21:15 EET
Erika Soteri: Η νεαρή τραγουδί-
στρια της soul μαζί με την ολόφρε-
σκη, εκρηκτική της μπάντα.

Κυριακή 31 Ιανουαρίου 21:15 EET
Βασίλης Φιλίππου: Παρουσίαση 
καινούργιου δίσκου ‘Sol Aurore’, με 
αυθεντική μουσική βασισμένη στην 
κυπριακή παράδοση και διάλεκτο

Περισσότερες πληροφορίες:
http://www.fengaros.com/reacts

 

Το Fengaros Reacts ρί-
χνει το spotlight πάνω 
σε 10 αξιόλογα κυπρια-
κά σχήματα και καλλι-
τέχνες,  οι οποίοι γρά-
φουν και κυκλοφορούν 
αυθεντική μουσική, 
 αλλά και παίζουν πολύ 
καλά ζωντανά,  και τους 
δίνει μια κοινή [διαδι-
κτυακή] πλατφόρμα 
για να παρουσιάσουν 
τη δουλειά τους.
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Σύμφωνα και με τα νέα μέτρα και για 
ακόμη τρεις εβδομάδες και βλέπουμε 
μπαίνουμε σε καραντίνα, μια ιδιό-

τυπη καραντίνα, τύπου απαγορεύονται 
όλα, αλλά όχι ακριβώς. Άγνωστο τι θα 
γίνει μετά, πώς θα επηρεάσει το νέο στέ-
λεχος του ιού, ποια θα είναι η επίδραση 
του εμβολίου και γενικά βλέποντας και 
κάνοντας… όπως δηλαδή πήγαμε μέχρι 
και σήμερα. Παραδέχομαι, πάντως, ότι 
η εξίσωση που έχει να λύσει η Πολιτεία 
είναι δύσκολη και τους σπαζοκεφαλιά-
ζει. Και έρχεται και κολλάει εδώ το ρη-
τό, ήταν στραβό το κλίμα, το έφαγε κι 
ο γάιδαρος…

Φυσικά, δεν γίνεται λόγος για καμία 
πολιτιστική δραστηριότητα. Θέατρα, 
συναυλίες, εκθέσεις, όλα συνεχίζουν 
να παραμένουν σε αναστολή. Βέβαια, 
θα είχε ενδιαφέρον, το ξαναέγραψα, 
αλλά δεν με πήραν στα σοβαρά οι φίλοι 
και οι φίλες καλλιτέχνες/ιδες, να βγούνε 
στα βουνά και στα ακρογιάλια για καλ-
λιτεχνικά δρώμενα. Εξορμήστε, βρε, 
στα βουνά, ως άλλοι κυνηγοί, σε αυ-
τούς επιτρέπεται, όπως μας πληροφορεί 
σχετικό δελτίο Τύπο τους. Θα μου πείτε 
αυτοί όλοι επιστρέφουν στη φύση γιατί 
μπορούν, έχουν άθλημα, το κυνήγι, μα 

τα χίλια δυο καριοφίλια, και γράφουν: 
«Είναι με μεγάλη ανακούφιση που ο κυ-
νηγετικός κόσμος της Κύπρου δέχεται 
την είδηση ότι θα έχει τη δυνατότητα 
να συνεχίσει να στρέφεται στη φύση, 
καθότι πολλοί από αυτούς, όπως και 
ολόκληρη η Κύπρος, βρίσκονται ήδη 
κάτω από μεγάλη πίεση λόγω των συνε-
πειών της πανδημίας, οικονομικής και 
άλλης φύσεως». Στρέφονται στη φύση 
και μιας και στράφηκαν μην πάει στρά-
φι η επιστροφή, ας παίξουμε και κανένα 
περδίκι ή κανένα λαγό, και ’γω δεν ξέ-
ρω τι άλλο. Λίγο οξύμωρο, ρε παιδιά της 
Κυνηγετικής Ομοσπονδίας, στρέφουμε 
το βλέμμα για να τη θαυμάσουμε όχι να 
την ξεπαστρέψουμε. 

Εντάξει, βλακεία είπα, χρειάζεται 
άδεια για το κυνήγι και το ψάρεμα… 
Κι εκεί ρε φίλε άτυχοι, θες άδεια για 
το ψάρεμα, αλλά για να σκηνοθετείς ή 
να παίζεις ρόλο αρκεί η καλή διάθεση! 
Παράλογο, παράλογο, να αναφέρεται 
ως εύλογη εξαίρεση η μετακίνηση για 
σκοπούς κυνηγίου και ψαρέματος. Θέ-
λω πάρα πολύ να μου εξηγήσει κάποιος 
γιατί είναι εύλογο να επιτρέπεται το κυ-
νήγι και το ψάρεμα. Κύριοι και κυρίες 
στο Υπουργείο, στο Προεδρικό, δεν είναι 

εύλογο, είναι ψηφοθηρικό, τουλάχιστον 
να μην κοροϊδευόμαστε.

Σκέφτομαι, λοιπόν, όποιοι και όποιες 
από εμάς δεν έχουμε ως άθλημα ή ως 
χόμπι το κυνήγι δεν μπορούμε να στρα-
φούμε στη φύση; ∆εν δικαιούμαστε να 
πάμε με τον φίλο μας, τη φίλη μας, τον/
τη σύντροφό μας, μια ρομαντική βόλτα; 
Πρέπει ντε και καλά να γυμναστούμε; Το 
ερωτικό κυνήγι γύρω από έναν κορμό ή 
το πλατσούρισμα είναι άσκηση, πλάκα-
πλάκα; Επίσης έχω ακόμη μία απορία: 
∆εν κατάλαβα τι είναι τα γραμμικά πάρ-
κα, και σε τι διαφέρουν από τα άλλα τα 
απλά, είναι πιο σπουδαία τα γραμμικά, 
κάτι ας πούμε σαν λοχαγοί; Πάντως, θα 
μπορούσε να ισχύσει αποκλειστικά και 
μόνο για τους σκηνοθέτες και τους γκα-
λερίστες το κυνήγι ταλέντων…

Μία ακόμη ιδέα για μικρές, petit, πα-
ραστάσεις ή και συναυλίες, είναι η ανα-
κήρυξη κάποιων χώρων σε χώρους λα-
τρείας, εκεί επιτρέπεται ταυτόχρονη 
φυσική παρουσία μέχρι 10 άτομα. Μη 
σας πω ότι σε παραστάσεις που έχω 
βρεθεί ήμασταν και λιγότεροι, καλά σε 
γκαλερί δεν το συζητώ. ∆έκα ταυτόχρο-
να πιάναμε τον χορό. Εντάξει, για τις 
συναυλίες ίσως δύσκολο…

Και κάνω άλμα σκέψης, γιατί άλλω-
στε όλα είναι μια τρέλα αυτή την εποχή 
και σκέφτομαι πόσο ταραχτήκαμε από 
την εισβολή επικίνδυνων και ακραίων 
στοιχείων στο Καπιτώλιο. Βέβαια, δεν 
ταραχθήκαμε ισόποσα όταν το Καπιτώ-
λιο εισέβαλε τρόπον τινά στο Ιράκ, στη 
Λιβύη, στο Αφγανιστάν, στη Συρία, στο 
Κόσσοβο και αλλού.

Όταν το black lives matter χαλάει 
τον κόσμο εν ονόματι της democracy 
το Καπιτώλιο γίνεται απόρθητο φρού-
ριο, πάλι λίγο ταραχτήκαμε. Επίσης, δεν 
ταραχτήκαμε και πολύ όταν το Επαρχι-
ακό ∆ικαστήριο Λάρνακας «τιμώρησε» 
με ποινές αστείες τις κυράτσες βυζί cow, 
ούτε ταραχτήκαμε που ένας επαρχια-
κός δικαστής πάλι στη Λάρνακα έβγα-
λε ένταλμα για να εισβάλει η αστυνομία 
στο σπίτι μιας υπηκόου της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, ε, αφού είναι υπήκοος, ius 
nobilium ισχύει. Εκτός και αν πιστεύ-
ουμε ότι θίγεται ανεπανόρθωτα ο ένας 
και ύψιστος θεσμός, αυτός του παντο-
κράτορος, οπότε καλά κάνουμε και τα-
ραζόμαστε, γιατί γενικώς είμαστε του 
μη τους κύκλους μας τάραττε και ήρθε 
και ο ιός δεν μας αφήνει να ταράξουμε, 
κατά το κυπριακόν.

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Σχεδόν ακούγεται το στριφογύρισμα μέ-
σα στα σπίτια. Ο ήχος του σώματος το 
οποίο δεν βολεύεται στο αποτύπωμα 

που έχει αφήσει πάνω στον καναπέ ή στην 
καρέκλα από την πρώτη κιόλας καραντίνα. 
Στη δεύτερη –και μάλλον περισσότερο επί-
πονη– επιστρέφει σε γνώριμα «εδάφη». Ο 
χώρος που του αναλογεί είναι, ούτως ή άλ-
λως, περιορισμένος. 

Σύμφωνα με τα τελευταία διαθέσιμα στοι-
χεία (2019) που έδωσε στη δημοσιότητα η 
Eurostat (αναρτήθηκαν στο moneyreview.
gr), το 17,2% του πληθυσμού της ευρωπα-
ϊκής κοινότητας βιώνει «συνθήκες συνω-
στισμού» στο σπίτι του. Αυτό σημαίνει ότι 
ο αριθμός των δωματίων είναι πολύ μικρός 
για τον αριθμό των ατόμων του νοικοκυριού. 
Στην Ελλάδα το ποσοστό είναι υψηλότερο 
του μέσου όρου, αγγίζοντας το 28,7%. Το 
πρόβλημα είναι οξύτερο στα φτωχότερα 
κράτη-μέλη: στη Ρουμανία σχεδόν το ήμισυ 
του πληθυσμού (45,8%) ζούσε σε συνθήκες 
συνωστισμού το 2019, στη Λετονία το 42,2% 
ή στη Βουλγαρία το 41,1%. Το ποσοστό στη 
χώρα μας ήταν 25,5% το 2010, όταν ξέσπασε 
η κρίση χρέους. Εκτοτε έβαινε αυξανόμενο.

«Τα σπίτια αυτά τα αισθάνεται κανείς 
ακόμη μικρότερα όταν παιδιά παίζουν στο 
ίδιο δωμάτιο με τους γονείς που είναι σε τη-
λεργασία κατά τη διάρκεια του lockdown», 
υπογραμμίζει η ευρωπαϊκή στατιστική υπη-
ρεσία. Το πραγματικό πρόβλημα συνυπάρχει 
σε αυτήν την πρωτοφανέρωτη συνθήκη της 
πανδημίας με το φαντασιακό, που αρδεύε-
ται από τα, ήδη εξαντλημένα, ψυχικά απο-
θέματα. Οι εντάσεις αυξάνονται, το άγχος 
θεριεύει, ο αυτοπεριορισμός και ο πανταχού 
παρών φόβος δεν βοηθούν τη συνύπαρξη 
των ανθρώπων στον ίδιο χώρο. 

Στένεψαν, άραγε, τα σπίτια μας; Εξα-
ντλήσαμε τα τετραγωνικά τους κινούμε-
νοι από δωμάτιο σε δωμάτιο με το κινητό 
στο αυτί; Μετρώντας τα βήματα από τον 
καναπέ στο ψυγείο ή, στην καλύτερη συν-
θήκη, στο μπαλκόνι ή στην ταράτσα; Στην 
πρώτη καραντίνα ήταν άνοιξη, οι βεράντες, 
στοιχειώδεις, μικρές ή μεγαλύτερες, πρωτα-
γωνίστησαν. Ολο και συναντούσες με το 
βλέμμα σου κάποιους να περπατούν νευ-
ρικά, να λιάζονται, να περιποιούνται φυτά, 
να εργάζονται στον υπολογιστή ή απλώς 
να χαζεύουν. Η δεύτερη καραντίνα, όμως, 
εξελίσσεται χειμώνα, το σκοτάδι πέφτει νω-
ρίς, η «εκτός» σπιτιού δραστηριότητα είναι 
σχεδόν ανύπαρκτη. 

Η ελληνική κατοικία και οι συνήθειες των 
κατοίκων έχουν περάσει από πολλά στάδια, 
αλλαγές στα γούστα και στις προτιμήσεις. Νε-
οκλασικά, πολυκατοικίες, μονοκατοικίες, δι-
αμερίσματα-λοφτ· ανάλογα με τις εποχές και 
οι τάσεις. Η οικονομική κρίση επανένωσε με 
το ζόρι οικογένειες (φοιτητές ή εργαζόμενοι 
επέστρεψαν στο «πατρικό» από αδυναμία να 
συντηρήσουν δικό τους σπίτι), η αγορά ή η 
ενοικίαση ακινήτων γνώρισε ιλιγγιώδη ανε-
βοκατεβάσματα. Οικογένειες, τετραμελείς ή 
τριμελείς, νέα ζευγάρια με παιδιά, που ζουν 
σε οριακά για τις αντοχές τους τετραγωνικά, 
και, στον αντίποδα, πολλοί που απολαμβά-
νουν μόνοι σχετική ευρυχωρία. «Απολαμβά-
νουν», άραγε, και τώρα, με τον εγκλεισμό; 
Είναι προς διερεύνηση και ασφαλώς εξαρ-
τάται από την ηλικιακή ομάδα στην οποία 
ανήκουν οι μόνοι/ες. Κάθε σπίτι, με ίδια τε-
τραγωνικά, δεν σημαίνει ότι κατοικείται με 
τον ίδιο τρόπο. Παιδιά, έφηβοι, ενήλικοι, 
ηλικιωμένοι δεν βιώνουν τον εγκλεισμό με 
κοινές συνισταμένες. Μπορεί το «απαγορευ-
τικό» στο άγγιγμα και στην αγκαλιά να εί-
ναι ο καταλύτης για τις ψυχικές διεργασίες, 
αλλά ούτε κι αυτό δηλώνεται ως καθολικό 
αίτημα όλων των ακουσίως εγκλείστων. Οι 
ανάγκες, εν ολίγοις, διασταυρώνονται αλλά 
δεν ταυτίζονται. 

Η συζήτηση για το πώς η καραντίνα θα 
επηρεάσει και την αρχιτεκτονική των σπι-
τιών έχει ήδη προχωρήσει. Οι ενιαίοι χώροι 
αποδεικνύονται εξαιρετικά δύσκολοι στη δι-
αχείρισή τους, όταν τα μέλη μιας οικογένειας 
πρέπει ταυτόχρονα να τηλεργαστούν ή να 
παρακολουθήσουν τηλεμαθήματα. 

Η σιωπή που απλώνεται στις πόλεις όταν 
αρχίζει η απαγόρευση κυκλοφορίας είναι 
πλασματική. Η ανησυχία μεγαλώνει «εντός», 
οι δομημένες ζωές προσπαθούν να ανασυ-
γκροτηθούν και οι αδόμητες προσπαθούν να 
οργανωθούν γύρω από ρουτίνες, τις οποίες 
επινοούν, αν δεν τις έχουν, για να επιβιώ-
σουν. Ακόμη κι αν τα έπιπλα αλλάζουν θέση, 
οι εξωτερικές μετατοπίσεις δεν ησυχάζουν 
τις εσωτερικές. Η συναισθηματική ισορροπία 
και η ενότητα έχουν δεχθεί ισχυρά πλήγμα-
τα. Αναρωτιέμαι: όταν οι πόρτες ανοίξουν, τα 
σπίτια θα επανέλθουν στις διαστάσεις τους; 
Οταν αποσυμπιεστούν οι ζωές, θα ανακτη-
θεί και η όποια ευρυχωρία;

Στένεψαν,
άραγε,

τα σπίτια μας;

Στα όρη, στα άγρια βουνά 

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΤΡΙΛΛΙΔΗ

• Συνέχεια και τέλος από την έκδοση
της 1-3 Ιανουαρίου 2021.

Πήγα κατευθείαν στο νούμερο 1. Fiona 
Apple. Αλήθεια; Αυτό το αβάντ γκαρντ, 
αντιεμπορικό, ιδιοσυγκρασιακό mid-
life crisis αριστούργημα, πρωτιά στο 
Pitchfork; ∆εν είναι χιπ, δεν είναι νιάτο, 
δεν είναι φρικιό – χαίρομαι για τη μονή-
ρη, άτεκνη συνομήλική μου αλλά ανα-
ρωτιέμαι τι να απέγιναν οι FKA Twigs, 
οι Grimes και οι Solange αυτού του κό-
σμου. Στο 2 η Waxahatchee, πολύ ψηλά 
για τα κυβικά της και την εσωστρεφή, 
ψιθυριστή americana της. Νούμερο 3 
κάποιος Moses Sumney, ε, να υπάρχει 
κι ένας γκρούβι μαυρούλης στα τοπ. 
Στο 4 η Phoebe Bridgers, στα πιο βα-
θιά χασμουρητά, πενταδάτος ο Perfume 
Genius, αενάως υπερεκτιμημένος που-
στράκος, νούμερο 6 Μπομπ Ντύλαν, χα-
μηλά, μεγάλο κύκνειο άσμα, το I contain 
multitudes το άσμα ασμάτων. 

Κοίταξα το ρολόι. Να δεις που θα χά-
σω το κέρφιου για τον Αντώνη τον Θωμά. 
Πόση ώρα θέλει ένα ταξί από το Καϊμα-
κλί; Αν δεν έρθει σε 10΄, έφυγα – αυτή 
η δουλειά μου έμαθε πως ο καλός Σα-
μαρείτης και ο καλός μαλάκας είναι τις 
πλείστες φορές το ίδιο πρόσωπο. Έκανα 
σκρολ-απ βιαστικά. Yves Tumour, λεί-
πει ο Μάρτης, Haim, ωχ Θεέ μου, Jessie 
Ware, μουσική για τη βαφτιστικιά μου 
και τη δεκάδα κλείνει ο Bad Bunny έτσι 
για να μην αφήσουμε παραπονεμένο το 
λάτιν ακροατήριο. 

Αυτά συμβαίνουν, όταν τα τιμημένα 
λάβαρα του indie καταλήγουν να υψώνο-
νται από την Condé Nast. ∆εν υπάρχει 
λόγος να δω άλλο, θέλει και το δούλε-
μα τη δοσολογία του. Θυμάμαι ότι αυ-
τοί οι καραγκιόζηδες βύθισαν τον David 
Berman στην κατάθλιψη, βάζοντάς του 
6,7 κι έκανε μια δεκαετία να βγάλει άλ-
μπουμ. Πόνταραν στην εξιλέωση το 2019 
με φελλινικό 8,5 και ταμπελίτσα “best 
new music” λίγο πριν από την αυτοχει-
ρία αλλά έχουσιν γνώσιν οι φύλακες. Και 
μνήμη. Και μήνιν. “Crritic!”, αποκαλεί 
ο Βλαδίμηρος τον Εστραγκόν στον δι-
αγωνισμό βρισιών και παίρνει τη νίκη. 
Ή ο Εστραγκόν τον Βλαδίμηρο. Ξεχνώ 
ακριβώς αλλά δεν έχει σημασία, σημα-
σία έχει ότι δεν ξεχνώ εντελώς. 

Βάζω το I contain multitudes. Πριν 
προλάβει ο νομπελίστας να πει I’m a 
man of contradictions, I’m a man of 
many moods χτυπάει το τηλέφωνο. Ο 
ήχος του Mitel καλύτερος από τα 8 κα-
λύτερα, πήγε 20:30, ήγγικεν η ώρα των 
ουραγών. Πριν προλάβει να πει το παρα-
μικρό ο Συμεών ο σεκιουριτάς λέω «Κα-
τεβαίνω» και το κλείνω αμέσως μπας κι 
αρχίσει να μαθαίνει ελληνικά πάνω μου. 
Πιάνω το κινητό, τα κλειδιά, φοράω το 
σακάκι. Αφήνω το κομπιούτερ ανοιχτό, 
τα άδεια φλιτζάνια και το μισοφαγωμέ-
νο Christmas cake στο γραφείο. Ανοί-
γω τον φάκελο με τα δύο πενηντάευρα, 
τα κοιτάζω, τον ξανακλείνω, τον βάζω 
αδίπλωτο κι ασάλιωτο στη μέσα τσέπη 
του μπλέιζερ, όρθιο απ’ την πλευρά της 
καρδιάς. Σβήνω φώτα, κλείνω θέρμαν-

ση, βάζω συναγερμό, κλειδώνω τρεις 
φορές. Ραντεβού το εικοσιένα. 

 ∆εν ξανάδα μάσκα όπως του Συμεών. 
Μια άχρωμη, σκληρή μεμβράνη κάλυ-
πτε τις σιαγόνες, τον λαιμό και τα αφτιά, 
σαν πλαστικός φράκτης φτιαγμένος από 
ωρυλά που περικύκλωνε την ειδικότη-
τα. Ένα διάφανο κράνος καμωμένο από 
PET, διχοτομημένο εγκάρσια που πάνω 
από το αφτί είχε αποσχιστεί και κάτω 
απέμενε κολοβό από το πιγούνι ώς το 
ρουθούνι και απ’ το μήλο του Αδάμ ώς 
τον σβέρκο αγκιστρωμένο άγνωστο πού 
– επιτέλους, ένα ελισαβετιανό κολάρο 
fluxus διά χειρός Φάνου Κυριάκου, και-
ρός ήτανε. Βορείως της αυτοσχέδιας 
ένωσης σοβιετικών σοσιαλυλιστικών 
δημοκρατιών, ο πρώην Μόσκοβος έφε-
ρε όχι το σεφέρι μα το σήμα κατατεθέν 
του: τα πούλμαν γυαλιά με τους ροδακινί 
μυωπικούς φακούς αλά Bono. Το προσω-
πάκι του ομόθρησκου φύλακά μας, αυτή 
τη νύχτα την τόσο πλησίον στην άγια, 
συντίθετο από 2 μέρη πλαστικό προς 1 
μέρος κούτελο. Is it getting better or do 
you feel the same?

Γύρεψα τον επισκέπτη. Ο Homo 
Sovieticus έγνεψε την έξοδο. 

Ο Αντώνης Θωμά ήταν στο ύψος μου, 
στεκόταν στο μισοσκόταδο, δίπλα στις 

ζαρντινιέρες. Φορούσε χακί στρατιω-
τικό παλτό με επωμίδες, μαύρο unisex 
μπλουζάκι Pull & Bear, φαρδύ τζιν τύπου 
boyfriend. Τα παντζάκια ήταν σφηνω-
μένα μέσα σε μπεζ, καστόρινα, ξεχειλω-
μένα Caterpillar – το ένα παντζάκι, το 
άλλο αγνοούνταν σ’ ένα γκρίζο νάρθη-
κα, μια μπότα που έφτανε στη μέση του 
καλαμιού. Είχε αμφίπλευρες πλαστικές 
μπανέλες, τρεις-τέσσερις ιμάντες περί-
δεσης τύπου βέλκρο και μια σφαιρική 
κόκκινη βαλβίδα πάνω-πάνω. Από το 
μετατάρσιο ξεμύτιζε μια χοντρή, φανε-
λένια σκουρόχρωμη κάλτσα. 

–«∆ες με, κύριε Μάριε» είπε και άρ-
παξε το παντελόνι του στους μηρούς. 
«Σαν να βγήκα από το μπάνιο». 

Η φωνή του λάιβ ήταν αλλιώτικη, πιο 
ήρεμη, πιο ξέπνοη. Ίσως ήταν η μάσκα. 
Φορούσε τη χάρτινη γαλάζια μάσκα μιας 
χρήσης, αυτήν που φοράνε οι χειρούρ-
γοι και κάποιοι λοιμωξιολόγοι. Η πιο 
ασφαλής, λένε. 

–«Έρχονται οι μετανάστες, πιάνουν 
3 χιλιάδες ευρώ τον μήνα κι εγώ κοιμού-
μαι πάνω στους τάφους».

Τον είδα καλύτερα. Είχε πλούσια μαλ-
λιά, πυκνά και μαύρα, σγουρά και αε-
ράτα, το είδος που αψηφά τη βαρύτη-
τα, που δεν χρειάζεται συχνό κούρεμα. 
Εστίασα στο τζιν. Πράγματι δεν έδει-
χνε στεγνό.

–«Θέλω να πάω να κοιμηθώ μια-δυο 
μέρες» είπε.

– «Πού;»
– «Στο Κώστας Hostel Action 2».
– «Πού;» 
– «Κώστας Χόστελ ∆ύο». 
– «Πού είναι τούτο;»
–«Αρσινόης 25. ∆ίπλα στα γήπεδα 

του Βόρειου Πόλου. 20 ευρώ τη νύχτα». 

Έβγαλα τον φάκελο. ∆ίχως να τον 
ανοίξει, τον έκανε μασούρι και τον έχω-
σε στην εξωτερική τσέπη του στρατιω-
τικού πάνω απ’ το καλό πόδι. Πρόσεξα 
πίσω του, στο βάθος, το μαύρο ταξί μι-
σοκαβάλα στο πεζοδρόμιο. Ένα βαριε-
στημένο χέρι μ’ ένα αναμμένο τσιγάρο 
κρεμόταν απ’ το παράθυρο του οδηγού. 

– «Τι έπαθες;» έδειξα το δεξί του.
–«Χτύπησα».
–«Πότε;»
–«Έχει έξι μήνες. Εννιά».
–«Αυτό;» έδειξα την κόκκινη βαλβίδα.
–«Αέρας. ∆ες» έσκυψε και άρχισε να 

την πιέζει ρυθμικά με τον αντίχειρα. 
∆εν έβλεπα διαφορά αλλά ακουγόταν 
σαν να έμπαινε αέρας. Θυμήθηκα κάτι 
πανάκριβα Reebok μποτάκια με μια πορ-
τοκαλί μπάλα στη γλώσσα, τα pump. Τα 
φορούσε το 1989, μόλις πρωτοβγήκαν, 
ο Σίμος ∆ανιηλίδης συμμαθητής μου 
στο Β2 στο ∆ιανέλλειο. Ο ∆ανιηλίδης 
δεν έπαιζε μπάσκετ αλλά πήγαινε στο 
Jubilee για σκι. Έκανε σκι όταν οι υπό-
λοιποι δεν είχαμε πετάξει χιονόμπαλα. 

–«Εντάξει» είπα.
–«Εντάξει» είπε. Στήθηκε ξανά όρ-

θιος, πισωπάτησε και άρχισε να απο-
μακρύνεται. «Ο Θεός να έχει καλά τα 
μωρά σου». 

–«Εντάξει». 
–«Ο Θεός να έχει καλά τα μωρά σου».
–«Εντάξει».
Τον έβλεπα να κουτσαίνει προς το 

ταξί, σέρνοντας το φουσκωμένο πλα-
στικό καννί του, όταν μου ήρθε στον 
νου μια ιστορία που τελειώνει «Τι να 
του πω που ήταν με μισό παπούτσι». 
Αλλά δεν μπορούσα να θυμηθώ ούτε 
τον τίτλο ούτε τον συγγραφέα ούτε την 
υπόθεση ούτε τίποτε. 

Βρεγμένος δύο μέρες

Θυμάμαι ότι αυτοί οι 
καραγκιόζηδες βύθισαν 
τον David Berman στην 
κατάθλιψη, βάζοντάς του 
6,7 κι έκανε μια δεκαετία να 
βγάλει άλμπουμ. 
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Ο πρωθυπουργός Μπόρις Τζόνσον έχει 
μια προτομή του ήρωά του, του Πε-
ρικλή, στο γραφείο του στην Ντά-
ουνινγκ Στριτ. Εχοντας σπουδάσει 
κλασική φιλολογία στην Οξφόρδη, θα 
πρέπει να έχει ευρεία εποπτεία του 
αρχαίου ελληνικού κόσμου. Οπως 
όμως πολλοί μη Ελληνες που εντρύ-
φησαν στην κλασική φιλολογία, επι-
δεικνύει μια θλιβερή άγνοια ως προς 
τη σύγχρονη ιστορία της Ελλάδας.

Ενδεικτική αυτής της άγνοιας 
ήταν η δήλωσή του, στις 8 Μαΐου 
της χρονιάς που μόλις μας άφησε, 
κατά την 75η επέτειο της Νίκης στην 
Ευρώπη, ότι «για έναν ολόκληρο χρό-
νο, το 1940-41, εμείς οι Βρετανοί ήμα-
σταν οι μόνοι που σταθήκαμε απένα-
ντι στον Χίτλερ». ∆εν ανέφερε διόλου 
ότι αυτή την κρίσιμη περίοδο, μόνη 
η Ελλάδα σε ολόκληρη την Ευρώπη, 
όχι μόνον στήριξε τη Βρετανία αλ-
λά και πολέμησε στο πλάι της ενά-
ντια στις δυνάμεις του Αξονα. Η ιδέα 
ότι η Βρετανία, μετά την πτώση της 
Γαλλίας τον Ιούνιο του 1940 και πριν 
από τη γερμανική εισβολή στη Σο-
βιετική Ενωση τον Ιούνιο του 1941, 
ήταν μόνη στον πόλεμο κατά του να-
ζισμού είναι ένας από τους πιο καλά 
εδραιωμένους πατριωτικούς μύθους 
σε μια χώρα η οποία έχει εμμονή με 
τον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο και με τον 
ρόλο της σε αυτόν.

«Ανοησία»
Το γεγονός ότι Βρετανοί πολιτι-

κοί επιδεικνύουν τέτοια άγνοια της 
ιστορίας τους ενδεχομένως να προ-
καλεί θλίψη. Ομως είναι οι ιστορι-
κοί και οι δημοσιογράφοι που υπο-
τίθεται πως αμφισβητούν αυτή την 

άποψη, οι οποίοι έχουν συμβάλει 
σε αυτή τη σύγχυση ως προς την 
πολεμική ιστορία της χώρας. Ο Νιλ 
Ατσερσον, ο οποίος θεωρείται ένας 
από τους κορυφαίους Βρετανούς 
ειδικούς στην κεντρική και την 
ανατολική Ευρώπη, στο περιοδικό 
«London Review of Books» (15 Αυ-
γούστου 2019) απέρριψε την ιδέα 
αυτή ως ανοησία «φυσικά». Επέ-
μεινε ότι η Βρετανία δεν ήταν μό-
νη. Μπορούσε να στηριχθεί στις 
«αποικίες της, στα μέσα που της 
παρείχε η αυτοκρατορία, στις πο-

λωνικές ένοπλες δυνάμεις και πολύ 
σύντομα στην ελεύθερη Γαλλία». 
Πιο πρόσφατα, ο Νικ Κοέν, διακε-
κριμένος μάχιμος δημοσιογράφος, 
γράφοντας στον Observer στις 22 
Νοεμβρίου του 2020, απέρριψε και 
αυτός την ιδέα της μοναχικής Βρε-
τανίας, δεδομένου ότι η χώρα μπο-
ρούσε να βασιστεί για βοήθεια σε 
μια απέραντη αυτοκρατορία, στην 
οποία, όπως λέγεται, ο ήλιος δεν 
δύει ποτέ.

Σε εκτενή βιβλιοπαρουσίαση στο 
«The Times Literary Supplement» (27 
Νοεμβρίου 2020), ο Ρίτσαρντ Εβανς, 
μία από τις εξέχουσες αυθεντίες πά-
νω στον ναζισμό και τον Β΄ Παγκό-
σμιο Πόλεμο που έβγαλε η Βρετανία, 
απέρριψε και αυτός τον μύθο της 
μοναχικής Βρετανίας, τονίζοντας 
ότι αυτή η ιδέα «αποσιωπά τη συ-
νεισφορά στρατευμάτων που προέρ-
χονταν από τη βρετανική αυτοκρα-
τορία». Ενώ όμως ο Εβανς αναφέρει 
πως Πολωνοί και Τσέχοι ιπτάμενοι 
χειριστές πήραν μέρος ως μάχιμοι πι-
λότοι στη Μάχη της Βρετανίας, τόσο 
εκείνος όσο και οι Ατσερσον και Κο-
έν δεν αναφέρονται στη συμμετοχή 
της Ελλάδας στη συμμαχία κατά των 
δυνάμεων του Αξονα.

Την κατηγορηματική απόρριψη 
του ιταλικού τελεσιγράφου από τον 
Ιωάννη Μεταξά στις 28 Οκτωβρίου 
1940 ακολούθησε η ιταλική εισβολή 
στην Ελλάδα η οποία εξαπολύθηκε 
μέσω των αλβανικών εδαφών. Η επί-
θεση αυτή απωθήθηκε μέσα σε πο-
λύ σύντομο χρονικό διάστημα από 
τις ελληνικές ένοπλες δυνάμεις, οι 
οποίες σημείωσαν μεγάλες επιτυχίες 
στα εδάφη της νότιας Αλβανίας. Μο-

νάχα ο εξαιρετικά δυσχερής καιρός 
τον χειμώνα οδήγησε σε τέλμα τη 
μεγάλη ελληνική αντεπίθεση.

Οι νίκες αυτές ήταν μονάχα με-
ρικά από τα λίγα ενθαρρυντικά γε-
γονότα του δύσκολου χειμώνα του 
1940-41, όταν, στρατιωτικά μιλώντας, 
η Βρετανία άγγιξε το ναδίρ. Ο Ουίν-
στον Τσώρτσιλ ήταν ιδιαίτερα γλαφυ-
ρός ως προς το εγκώμιο που έπλεξε 
για τις ελληνικές ένοπλες δυνάμεις, 
ενώ και ο βρετανικός Τύπος αλλά και 
η κοινή γνώμη μοιράζονταν τον ίδιο 
θαυμασμό για τις στρατιωτικές νίκες 
της Ελλάδας.

∆ύο ημέρες μετά την ιταλική ει-
σβολή, ο Μεταξάς, μιλώντας σε εκ-
δότες και αρχισυντάκτες εφημερί-
δων, εξέφρασε την πεποίθησή του 
ότι οι Βρετανοί θα κυριαρχούσαν εν 
τέλει. Πολύ σύντομα, ο Τσώρτσιλ 
απέστειλε περιορισμένη αεροπορι-
κή υποστήριξη προερχόμενη από 
τις δυνάμεις που επιχειρούσαν στη 
Μέση Ανατολή. Πέντε μήνες μετά, 
τον Μάρτιο του 1941, εστάλη στην 
Ελλάδα βρετανικό εκστρατευτικό 

σώμα. Η μεγαλύτερη από τις μονά-
δες που το απάρτιζαν ήταν περίπου 
34.000 Αυστραλοί και Νεοζηλανδοί, 
μαζί με 24.000 Βρετανούς και σχεδόν 
5.000 Ελληνοκυπρίους και Τουρκο-
κυπρίους, καθώς και με Παλαιστίνι-
ους εθελοντές, Αραβες και Εβραίους.

Η τριπλή κατοχή
Την άνοιξη του 1941, όμως, οι 

Ελληνες και οι Βρετανοί σύμμαχοι 
αντιλήφθηκαν πως ήταν αδύνατον 
να αντισταθούν στην ασφυκτική πί-
εση της Βέρμαχτ, με αποτέλεσμα να 
ξεκινήσει η φρίκη της τριπλής κατο-
χής της χώρας (γερμανικής, ιταλικής 
και βουλγαρικής). Οι ιστορικοί ισχυρί-
ζονται πως η εισβολή της χιτλερικής 
Γερμανίας στην Ελλάδα συνετέλεσε 
σημαντικά στην καθυστέρηση της 
γερμανικής εισβολής στη Σοβιετική 
Ενωση. Επιπροσθέτως, οι σοβαρές 
απώλειες των Γερμανών στη μάχη 
της Κρήτης, τον Μάιο του 1941, ση-
ματοδότησαν την απόφασή τους ότι 
ποτέ ξανά οι Γερμανοί δεν θα εξαπέ-
λυαν μεγάλης κλίμακας στρατιωτική 

απόβαση από αέρος.
Είναι λυπηρό ότι ογδόντα χρόνια 

μετά, οι θυσίες της Ελλάδας το 1940-
41 μοιάζουν να έχουν ξεχαστεί στη 
Βρετανία, όχι μόνον από τους πο-
λιτικούς μας αλλά και από πολλούς 
ιστορικούς και δημοσιογράφους. Η 
Βρετανία δεν πολέμησε μονάχη της. 
Η αυτοκρατορία και η Ελλάδα στά-
θηκαν στο πλάι της Βρετανίας πολύ 
πριν μπουν στη νικηφόρα, εντέλει, 
αντιφασιστική συμμαχία η Σοβιετική 
Ενωση και οι Ηνωμένες Πολιτείες.

 
Ο κ. Ρίτσαρντ Κλογκ αναγνωρίζεται διε-
θνώς ως αυθεντία στη σύγχρονη ελληνι-
κή Ιστορία. Το τελευταίο βιβλίο του, «Ο 
επίμονος ιστορικός», κυκλοφορεί από τις 
εκδόσεις Παπαδόπουλος. Είναι επίσης ο 
συγγραφέας της «Σύντομης Ιστορίας της 
Ελλάδας» (εκδ. Καρδαμίτσα), η οποία με-
ταφράστηκε σε δεκατρείς γλώσσες (μετα-
ξύ αυτών, σε όλες τις γλώσσες των Βαλκα-
νίων) και άλλων, κλασικών σήμερα βιβλίων 
πάνω στην Ιστορία και στην πολιτική ζωή 
της Ελλάδας, έχοντας τιμηθεί από την 
Προεδρία της Δημοκρατίας το 2002.

Είναι λυπηρό ότι ογδό-
ντα χρόνια μετά, οι θυσί-
ες της Ελλάδας το 1940-
41 μοιάζουν να έχουν 
ξεχαστεί στη Βρετανία.

Η ιδέα ότι η Βρετανία το 1940-41 ήταν μόνη στον πόλεμο κατά του ναζισμού είναι ένας από τους πιο καλά εδραιωμέ-
νους βρετανικούς μύθους.

Ανοιξη του 1941: οι Γερμανοί ει-
σβάλλουν στη Βόρεια Ελλάδα, Ελλη-
νες και Βρετανοί υποχωρούν.

Πολεμώντας μόνοι
το 1940-1941
Αρθρο στου ιστορικού Ρίτσαρντ Κλογκ ειδικά για την «Κ»
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Της ΛΟΥΙΖΑΣ ΛΟΥΗ

Το 2020 δεν άφησε κανέναν από εμάς 
ανεπηρέαστο, η πανδημία ανέτρεψε όλα 
όσα ξέραμε σε πάρα πολλά και διαφο-
ρετικά επίπεδα. Όσον αφορά τα πολιτι-
στικά πράγματα οι αλλαγές ήταν πολλές 
και δομικές με τις συνέπειες ακόμη να 
είναι δύσκολο να αποτυπωθούν. Όσον 
αφορά στα εικαστικά και αυτά επηρεά-
στηκαν. Η «Κ» υπενθυμίζει τα κυριότε-
ρα ζητήματα που έθεσε στον δημόσιο 
διάλογο, ευελπιστώντας ότι με την ομα-
λοποίηση της κατάστασης η εικαστική 
δημιουργία και οι εκθεσιακοί χώροι θα 
μπουν σε νέα τροχιά δημιουργικότητας 
και διεκδικήσεων.

Ξεκινώντας, το 2020 με την έκθεση 
στη ΣΠΕΛ με τα 219 έργα που επιστρά-
φηκαν, κυρίως από την Αμμόχωστο και 
την έκθεση που πραγματοποιήθηκε στο 
Λήδρα Πάλλας από την Τεχνική Επιτρο-
πή Πολιτισμού, η ιστορικός τέχνης ∆άφ-
νη Νικήτα είχε απαντήσει στην «Κ» σε 
μερικά ερωτήματα που προκύπτουν με 
αυτά τα εμβληματικά και ιστορικά έργα. 
Αυτό που δήλωσε είναι ότι «τα περισ-
σότερα από τα έργα αυτά προέρχονται 
από τις συλλογές της ∆ημοτικής Πινα-
κοθήκης Αμμοχώστου και έχω εκπλαγεί 
πολύ θετικά από την ποιότητα των έρ-
γων της συλλογής αυτής. Τα έργα αυτά 
με τη θεματογραφία και την υφολογία 
τους συμπληρώνουν κάποιες άδειες σελί-
δες της ιστορίας της σύγχρονης κυπρια-
κής τέχνης, της περιόδου μέχρι το 1974. 
Ανοίγουν δρόμους στους ιστορικούς της 
τέχνης για νέες έρευνες για συμπλήρω-
ση κενών της ιστορίας των εικαστικών 
τεχνών στον τόπο μας. Τα έργα αυτά συ-
μπληρώνουν επίσης και τις προσωπικές 
πορείες πολλών καλλιτεχνών, φέρνοντας 
στην επιφάνεια άγνωστους προβληματι-
σμούς τους. Η τέχνη έχει τη δύναμη να 
ανοίξει διόδους επικοινωνίας, να χτίσει 
γέφυρες μεταξύ ανθρώπων και λαών, να 
βοηθήσει στην ανταλλαγή ιδεών, αξιών 
και οραμάτων».

Οι γκαλερίστες στην «Κ»
∆ύο μήνες μετά, βλέποντας όλο τον 

πλανήτη να πλήττεται με την ανεπάντε-
χη τροπή που πήρε ο ιός, τα εικαστικά 
δεν παρέμειναν αλώβητα. Όλα πάγωσαν, 
τέθηκε όλη η Κύπρος σε lockdown και 
φυσικά και τα εικαστικά δρώμενα του 
νησιού να μπαίνουν σε καραντίνα. Τότε 
στην «Κ» μίλησαν γκαλερίστες της Λευ-
κωσίας, δίνοντας ελπίδα και κουράγιο. 
Η Νατάσα Τοφαρίδη από την Γκαλερί 
Αποκάλυψη μάς είχε πει: «Το καλό είναι 
ότι η ανθρώπινη φύση ξεχνά γρήγορα. 
Φυσικά, το ζήτημα αυτό θα αποτελέσει 
έμπνευση όχι μόνο η ασθένεια καθαυτή, 
αλλά και ο εγκλεισμός που έχει προκα-
λέσει πολλαπλά συναισθήματα. Το χιού-

μορ, πάντως, είναι σπουδαίο εργαλείο 
αυτές τις μέρες». Ο Χριστοφής Κίκας 
της Γκαλερί «∆ιαχρονική» είχε σημειώ-
σει: «Είναι αδήριτη ανάγκη να συνδρά-
μει και το κράτος, διότι η Τέχνη γενικά 
είναι αναγκαίο και αναπόσπαστο μέρος 
μιας αληθινής μόρφωσης, που και αυτή 
με τη σειρά της είναι απαραίτητη για μια 
υγιή, πεφωτισμένη, και πραγματικά δη-
μοκρατική κοινωνία. Μιας και τα πλεί-
στα έργα πηγάζουν από βιώματα των 
καλλιτεχνών, αναμφίβολα θα έχουμε και 
έργα εμπνευσμένα από την πανδημία, 
αλλά και από τη νέα τάξη πραγμάτων 
που θα επέλθει».

Ο James Christoforou, από την Alpha 
C.K. Art Gallery είχε δηλώσει: «Η καλλι-
τεχνική δημιουργία ποτέ δεν υπέκυψε σε 
καμία πανδημία, πόλεμο, ή καταστροφή. 
Ούτε ο κορωνοϊός δεν θα σταθεί εμπόδιο 

στην εικαστική δημιουργία και ανάπτυ-
ξη. Οι καλλιτέχνες είναι συνηθισμένοι 
στη μοναχικότητα και απομόνωση – έτσι 
δημιουργούν». Ο Άντρος Ευσταθίου της 
Is not Gallery: «Σίγουρα θα δούμε εκθέ-
σεις και έργα εμπνευσμένα από την παν-
δημία αυτό είναι το μόνο σίγουρο –το 
θέμα είναι να παραχθούν έργα τα οποία 
πραγματικά να έχουν λόγο ύπαρξης και 
όχι απλώς έργα μόνο για το θεαθήναι...» 
και η Μαρία Στάθη από την Art Seen: «Η 
ιστορία της τέχνης μάς έχει διδάξει ότι 
μετά από πανδημίες και άλλες κρίσεις 
υπάρχει άνθηση στα εικαστικά και αυτό 
ήδη έχει γίνει εμφανές με νέα σημαντι-
κά έργα που αναδύονται στο διαδίκτυο. 
Το σημαντικό είναι να προσαρμοστού-
με στις νέες συνθήκες, που θα έχει ως 
αποτέλεσμα η τέχνη να γίνει ισχυρότε-
ρη και πιο σχετική».

Εκείνη την περίοδο στην «Κ» είχαν μι-
λήσει και πέντε εικαστικοί για την ψηφι-
ακή τεχνολογία και την Τέχνη, αλλά και 
για την έννοια της εντοπιότητας. Η Βίκυ 
Περικλέους, η Κυριακή Κώστα, η Μαρία 
Λοϊζίδου, ο Λεόντιος Τουμπουρής και η 
Ελένη Νικοδήμου. Η Βίκυ Περικλέους εί-
χε σημειώσει μεταξύ άλλων: «Η νέα αυτή 
συνθήκη, εντατικοποιεί την ανάπτυξη 
της αμφίδρομης και δημιουργικής σχέ-
σης ψηφιακών τεχνολογιών και τεχνών, 
ενεργοποιώντας τις δυνατότητες που 
αυτή η σχέση –μπορεί να– προσφέρει. 
Την ίδια ώρα, επανέρχονται επιτακτικά 
μια σωρεία ερωτημάτων: Εντατικοποι-
ούνται ζητήματα ουσιαστικής επιβίω-
σης των πολιτισμικών παραγωγών». Η 
εικαστικός Κυριακή Κώστα: «Μέσα σε 
αυτή την αναστάτωση μας έχει δοθεί 
χρόνος για να σκεφτούμε το ποια ήταν 

η κανονικότητά μας και αν θέλουμε να 
γυρίσουμε πίσω σε αυτή. Το σκοτάδι των 
πρόσφατων γεγονότων είναι για όλους 
μας δοκιμασία.

Η «καραντίνα», αυτή η νέα συνθήκη 
του ελάχιστου, της αδράνειας, τα έκανε 
όλα να φαντάζουν ακίνητα και παγωμέ-
να, ενώ υπόκωφα κυριαρχεί οχλοβοή και 
ανησυχία για το πώς θα είναι το μέλλον». 
Η Μαρία Λοϊζίδου: «Νέες προτάσεις δεν 
είμαστε ακόμη σε θέση να αξιολογήσου-
με. Θα έλεγα ότι ακροβατούμε στη προ-
σπάθειά μας να συντηρήσουμε το είδος 
μιας κοινότητας, η οποία βρίσκεται ευ-
νουχισμένη απέναντι στη δυνατότητα 
της δράσης». Ο Λεόντιος Τουμπουρής, 
εικαστικός, συντονιστής του διαδικτυα-
κού πρότζεκτ D-S (data-saturated.com): 
«Οι ανάγκες και τα ενδιαφέροντα των 
χρηστών, των θεατών, των αναγνωστών, 
των καλλιτεχνών, αναδιαμορφώνονται 
και ορίζουν συνεχώς εναλλακτικές με-
θόδους θέασης, πρόσληψης και διαχεί-
ρισης της τέχνης».

Η Ελένη Νικοδημου είχε σημειώσει: 
«Τώρα που χάσαμε τις βεβαιότητές μας 
εγκλωβισμένοι τι κάνουμε; Ενώπιος ενω-
πίω. Με τον ένα εαυτό απέναντι στον 
έτερο εαυτό να θέτει ακατάπαυστα ερω-
τήματα, αναζητώντας έναν κοινό τόπο 
καταγωγής». 

Μετά το πρώτο lockdown 
Βγαίνοντας από το πρώτο lockdown, 

σιγά-σιγά αλλά και σταθερά οι χώροι εκ-
θέσεων άνοιξαν ξανά με το Nimac να 
παρουσιάζει την ομαδική διεθνή έκθε-
ση «Getting Across» την οποία συνδιορ-
γάνωσαν από κοινού το Κέντρο Τεχνών 
Λευκωσίας με το Ινστιτούτο Γκαίτε όπου 
άγγιζε διαχρονικά και επώδυνα θέματα. 
Ο διευθυντής του NiMAC Γιάννης Του-
μαζής μίλησε στην «Κ» για την έκθεση, 
δηλώνοντας «Είμαστε και εμείς μια χώ-
ρα προσφύγων αλλά και μεταναστών, 
μοιρασμένη στα δύο από ένα ‘σύνορο’. 
Μου είναι, λοιπόν, ακατανόητη η έλ-
λειψη ενσυναίσθησης και κατανόησης 
για το τι συμβαίνει γύρω μας, αλλά και 
η έλλειψη αλληλεγγύης σε ανθρώπους 
που αγωνίζονται για μια ελπίδα στη ζωή. 
∆εν έχουμε άλλη επιλογή από το να μά-
θουμε πώς να συνυπάρχουμε ειρηνικά 
και αρμονικά σε ένα υγιές και προστα-
τευμένο οικοσύστημα». 

Ας ελπίσουμε πως το 2021 θα εί-
ναι η χρονιά κατά την οποία τα πο-

λιτιστικά πράγματα του τόπου και φυσικά τα 
εικαστικά θα ξεπεράσουν δημιουργικά τα 
«τραύματα» του 2020, και τα ζητήματα που 
τέθηκαν περί δημόσιου χώρου και τέχνης, 
τα θέματα της ψηφιακής τέχνης, η ελευθε-
ρία στην έκφραση και η αρωγή της Πολιτεί-
ας θα βρουν ανταπόκριση και θα πάμε ένα 
βήμα παρακάτω.

Ανάδρομή στα εικαστικά δρώμενα
Το 2020 οπωσδήποτε άφησε το αποτύπωμά του στον Πολιτισμό και στη χώρα μας

Η «Κ» ολόκληρη τη δύσκολη 
χρονιά έδινε βήμα στους αν-
θρώπους των εικαστικών και 
της τέχνης, για να δηλώσουν 
το δικό τους παρών, εικαστι-
κοί, εκπαιδευτικοί, θεωρητι-
κοί της τέχνης, πρόσωπα που 
η κοινωνία  μας χρειάζεται. 

Ο πολιτισμός
προκαλεί
αντιδράσεις 
Φτάνοντας στον Σεπτέμβριο του 2020, τα 
εικαστικά δρώμενα στην Κύπρο ακούστη-
καν περισσότερο από ποτέ. Έντονες αντι-
δράσεις κυρίως στα ΜΚ∆ προκάλεσαν τα 
έργα του καλλιτέχνη Γιώργου Γαβριήλ. Ο 
Κύπριος εικαστικός δημιούργησε μια σει-
ρά από πίνακες (anti-systemic art) όπου 
απεικονίζουν διάφορες ιστορικές και θρη-
σκευτικές προσωπικότητες της Κύπρου. 
Μετά από θύελλα σχολίων και καταγγελι-
ών η «Κ» επικοινώνησε με τον καλλιτέχνη 
και εξήγησε το σκεπτικό του γύρω από τα 
εν λόγω έργα. «Το να καθίσω να αναλύσω 
το έργο μου, πιστεύω ότι το περιορίζω, ο 
καθένας μπορεί να το ερμηνεύσει και δι-
αφορετικά. Αν μπορούσα να το ερμηνεύ-
σω με λόγια θα ήμουν λογοτέχνης και όχι 
εικαστικός. Νιώθω ελεύθερος να εκφράζο-
μαι δίχως κανένα πλαίσιο, περιορισμό ή 
όριο, δεν έχω όρια στη δουλειά μου, ούτε 
θέματα πίστης ή ηθικά και κοινωνικά δι-
λήμματα. Μέσα από τα έργα μου καταγρά-
φω τον κόσμο ιδωμένο με τη ματιά μου, 
όπως τον βιώνω και τολμώ να τα δημοσι-
οποιώ βγάζοντας τη γλώσσα μου δηκτικά 
στις φαύλες δυνάμεις του συστήματος που 
μας κυβερνά». Έναν μήνα ακριβώς μετά 
έγινε μια δημόσια κατακραυγή από καλ-
λιτέχνες, πολιτικά πρόσωπα και πλήθος 
πολιτών, μετά τον διορισμό, από μέρους 
του Υπουργού Παιδείας, συμβουλευτικής 
επιτροπής για τη διαμόρφωση της πρότα-
σης πολιτικής για τον πολιτισμό, η οποία 
αποτελείτο από δεκαπέντε άντρες και μό-
λις μία γυναίκα. Αυτό το γεγονός εν έτει 
2020 είναι εξοργιστικό και έτσι η πολιτεία 
αντέδρασε με αποτέλεσμα να προστεθούν 
περισσότερες γυναίκες στην επιτροπή. Με 
την πανδημία να φέρει στην επιφάνεια 
κύρια προβλήματα που αντιμετωπίζει ο 
πολιτισμός στη Κύπρο, σίγουρα ένα από 
αυτά που απασχολήσαν προς το τέλος του 
2020 είναι η ανάγκη για κατοχύρωση του 
επαγγέλματος του καλλιτέχνη. Τότε μιλή-
σαμε με πέντε σχετικά με το ζήτημα πρό-
σωπα, καταγράφοντας τις θέσεις τους. Η 
Μαρία Λοϊζίδου, πρόεδρος του Φυτωρίου 
Εικαστικής Καλλιέργειας είχε δηλώσει: 
«Με τη δημιουργία του καθεστώτος θα 
εξασφαλίζονται σε όλους τα απαραίτη-
τα για μην αφανιστεί το είδος. Σε πρώτο 
στάδιο δεν είναι το οικονομικό, μάθαμε 
να ζούμε και με τα λίγα, σε πρώτο στάδιο 
είναι ο σεβασμός της κοινωνίας απέναντι 
σε όλους εμάς». Ο Θεόδουλος Γρηγορίου, 
εικαστικός: «Ο κορωνοϊός ανέδειξε την 
απουσία του νόμου και ευαισθητοποίη-
σε τους πάντες, και το κράτος δέχτηκε 
πιέσεις από τους πολιτιστικούς φορείς, 
για πρώτη φορά συγκροτημένους. Η αδι-
αφορία και η αμφισβήτηση βολεύει κάθε 
εξουσία που δεν έχει βαθιά συνείδηση της 
ανάγκης του πολιτισμού. Αν ολοκληρωθεί 
και ψηφιστεί κάποτε ο νόμος της επαγ-
γελματικής κατοχύρωσης, ελπίζω να μην 
είναι τέτοιος που να νοσταλγώ τις μέρες 
αναρχίας. Με τίτλο ή χωρίς τίτλο, με κα-
τοχύρωση ή χωρίς, η δημιουργία θα συνε-
χίσει να ανατέλλει. Με θετικές συνθήκες 
ακόμη καλυτέρα». Ο Βασίλης Βασιλειάδης, 
αντιπρόεδρος Συνδέσμου Καθηγητών Τέ-
χνης: «Πρέπει επιτέλους να καταλάβουμε 
ότι η κατοχύρωση του καθεστώτος του 
καλλιτέχνη έχει να κάνει με την προστα-
σία του καλλιτεχνικού έργου και την κοι-
νωνική ασφάλιση του ατόμου. ∆εν είναι 
διαδικασία έκδοσης πιστοποιητικών καλ-
λιτεχνίας από καμία Επιτροπή!». Ο ∆ημή-
τρης Νεοκλέους, εικαστικός και μέλος του 
ΕΚΑΤΕ: «Το πρόβλημα όμως είναι ότι το 
σύστημα, το ΥΠΑΝ, η Βουλή ετοιμάζεται 
να παγιδέψει τις επόμενες γενιές σε έναν 
κυκεώνα αποδείξεων. Ευπρόσδεκτο είναι 
ένα νομοσχέδιο που θα προστατεύει του 
καλλιτέχνες, θα στηρίζει τη δημοκρατική 
και ελεύθερη έκφραση χωρίς ταμπέλες. 
∆εν είναι διά της αφαίρεσης που προχωρά 
μια χώρα μπροστά. Είναι μόνο με όραμα» 
και η Ελπίδα Φραγκεσκίδου, εικαστικός: 
«Πρέπει να υπάρχει ένα πλάνο, θέλει ορ-
γάνωση και εκσυγχρονισμό, υπάρχουν 
πολλά μοντέλα που απευθύνονται σε όλα 
τα άτομα που δουλεύουν σκληρά και με 
συνέπεια. Ο πολιτισμός αποτελείται από 
ένα μεγάλο φάσμα ιδιοτήτων και είναι 
απαραίτητο όσοι μπουν στη διαδικασία να 
μας εκπροσωπήσουν να το αντιληφθούν, 
και να αναγνωρίσουν κάθε κομμάτι του, 
καθώς και φύση του».

Καραντίνα, ολικό lockdown, παύση εργασιών λέξεις που μπήκαν σταδιακά στο λεξιλόγιό μας και αναμένεται να επηρεάσουν και την εικαστική δημιουργία.

Τον Ιούλιο 2020 ξεκίνησε ένας διά-
λογος γύρω από το 1% στην τέχνη στα 
δημόσια κτήρια, αλλά και τις αντιδρά-
σεις στο εξωτερικό με την καθαίρεση 
αγαλμάτων προσωπικοτήτων με ρατσι-
στικό παρελθόν, μετά τη δολοφονία 
του Τζορτζ Φλόυντ στις ΗΠΑ, έτσι η «Κ» 
μίλησε με καλλιτέχνες και ακαδημαϊ-
κούς για το θέμα του δημοσίου χώρου 
και τέχνης. Τότε είχαν μιλήσει για το θέ-
μα καλλιτέχνες, εικαστικοί και εκπαι-
δευτικοί, λέγοντας: Η Βίκυ Περικλεούς, 
εικαστικός, εκπαιδευτικός: «Ο δημόσι-
ος χώρος σχηματοποιεί, καταγράφει και 
τεκμηριώνει χωρικά, σχέσεις και εντά-
σεις μεταξύ κράτους/πολιτείας και πολί-
τη. Φανερώνει τα ιστορικά συγκείμενα 
και κατ’ επέκταση τα όποια φαντασιακά 
του τόπου και της ιστορίας. Τα όποια έρ-
γα –τέχνης– απορρέουν μέσα /ή και σε 
σχέση με αυτόν τον δημόσιο, βιωμένο 

κοινό, χώρο, θα πρέπει ν’ απαντούν στο 
ποιοι είμαστε, πώς θέλουμε να ζούμε 
και να πράττουμε». Ο Κωστής Γεωργίου, 
καλλιτέχνης: «Υπάρχει μεγάλη απόστα-
ση μεταξύ μιας υγιούς αντίδρασης για 
ένα έργο τέχνης έως τον βανδαλισμό 
του! Αυτή η «εχθρική» πράξη αποτε-
λεί δείγμα βαρβαρότητας και έλλειψης 
παιδείας. Στην Ελλάδα, όπως και στην 
Κύπρο, υπάρχει μεγάλο κενό στον το-
μέα της δημόσιας γλυπτικής». Η Ευανθία 
Τσελίκα, καθηγήτρια στο Πανεπιστήμιο 
Λευκωσίας: «Η δημόσια τέχνη και δει τα 
μνημεία, όταν γινόντουσαν μεγάλες κοι-
νοτικές αλλαγές, λόγω του ότι δημιουρ-
γούσαν τόσο έντονα συναισθήματα, βλέ-
πουμε κόσμο να τα καταστρέφει. Όταν 
βιώνουμε έντονες κοινωνικές αλλαγές, 
που αλλάζουν τα πιστεύω μας, θέλουμε 
να το δείξουμε και στους δημοσίους μας 
χώρους».

 1% στην τέχνη στα δημόσια κτήρια
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ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΖΟΓΛΟΥ
Καθημερινή φιλοσοφία
Πέντε μαθήματα από την εποχή μας
εκδ. Παπαδόπουλος, 2020, σελ. 136

Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟΥ

Τι ρόλο έχει η φιλοσοφία στην κα-
θημερινή ζωή και στην ερμηνεία 
της επικαιρότητας; Πώς μας βο-
ηθάει να κατανοήσουμε τα αδι-
έξοδα στις πολιτικές αντιπαρα-
θέσεις, να θέσουμε στο σωστό 
πλαίσιο ηθικά ερωτήματα όπως 
το αν έχουμε καθήκον να κάνου-
με (ή να μην κάνουμε) παιδιά, να 
διερευνήσουμε τη λογική που γεν-
νάει τις θεωρίες συνωμοσίας ή το 
νόημα της μετα-αλήθειας;

Στην «Καθημερινή Φιλοσοφία», 
τη σύντομη, ευρηματική εισαγωγή 
του στο αχανές και συχνά δυσνό-
ητο πεδίο, ο Αλέξης Παπάζογλου, 
διδάκτωρ Φιλοσοφίας στο Πανε-
πιστήμιο του Cambridge, αναδει-
κνύει με προσιτό τρόπο τη σχέση 
των ζητημάτων που αντιμετωπί-
ζουμε στη ζωή μας, ή εκείνων που 
απασχολούν τα πρωτοσέλιδα των 
εφημερίδων, με βασικές φιλοσο-
φικές έννοιες. Οπως εξηγεί ο συγ-
γραφέας: «Ελπίζω αυτό το μικρό 
βιβλίο να μπορέσει να δείξει πως 
η φιλοσοφία δεν ασχολείται μόνο 
με έναν άλλο, αφηρημένο κόσμο 
ιδεών, αλλά έχει κάτι ενδιαφέρον 
και σημαντικό να πει για τη ζωή 
που ζούμε κάθε μέρα, γι’ αυτά που 
διαδραματίζονται μπροστά στις 
οθόνες».

Ιδιαίτερο ενδιαφέρον παρουσι-
άζει η σύγκριση που κάνει ο Παπά-
ζογλου μεταξύ πολιτικού και επι-
στημονικού διαλόγου στο πρώτο 

κεφάλαιο του βιβλίου («Πώς αλλά-
ζουν γνώμη οι πολιτικοί μας αντί-
παλοι;»). Αναφέρεται σε μία συζή-
τηση που είχαν τον Σεπτέμβριο 
του 2018 η Ζέινι Μίντον Μπέντο-
ους, διευθύντρια του περιοδικού 
Economist, και ο διαβόητος Στιβ 
Μπάνον, πρώην στενός σύμβου-
λος του Ντόναλντ Τραμπ. Οι δύο 
συνομιλητές διασταύρωσαν τα ξί-
φη τους για το ελεύθερο εμπόριο, 
τη μετανάστευση και άλλα πολ-
λά. Η διευθύντρια του Economist, 

κλείνοντας, είπε στον Μπάνον: 
«Θα πρέπει να σας ξανακαλέσου-
με σε μερικά χρόνια για να δούμε 
ποιος είχε δίκιο τελικά».

Αυτή η φράση, σημειώνει ο 
συγγραφέας, εμπεριέχει την «αρ-
κετά συνηθισμένη» υπόθεση ότι 
«οι διαφωνίες, πολιτικές και μη, 
μπορούν να λυθούν εμπειρικά». 
Στην πράξη, ωστόσο, στην επο-
χή της ακραίας πολιτικής πόλω-
σης, του λαϊκισμού και των echo 
chambers των μέσων κοινωνικής 
δικτύωσης, είναι σαφές ότι αυτό 
δεν συμβαίνει. Αν η μία πλευρά 
επικαλείται γεγονότα που υπο-
στηρίζουν τη θέση της, η άλλη 
επικαλείται άλλα, «εναλλακτικά 
γεγονότα» (η διατύπωση ανήκει 

σε έτερη σύμβουλο του Τραμπ, 
Κελιάν Κόνγουεϊ). Τα παράλληλα 
αφηγήματα καθιστούν τη συναί-
νεση σε μεγάλα ζητήματα περί-
που ανέφικτη.

Ο Παπάζογλου δείχνει ότι αυτή 
η «αρκετά συνηθισμένη» υπόθεση 

είναι μία απλουστευμένη εκδοχή 
της θεωρίας της διαψευσιμότητας 
του Καρλ Πόπερ, σύμφωνα με την 
οποία οι επιστημονικές θεωρίες 
είναι αυτές που μπορούν να δια-
ψευστούν από την εμπειρία. Αυτό 
μοιάζει με ένα ορθολογικό ιδεώ-

δες στην προσέγγιση του οποίου 
θα έπρεπε να στοχεύει ο πολιτι-
κός διάλογος.

Ωστόσο η θεωρία του Πόπερ –
θυμίζει ο συγγραφέας– θεωρείται 
ξεπερασμένη ως φιλοσοφία της 
επιστήμης. Αντ’ αυτής, προτάσσει 
την πιο σχετικιστική –και πιο ρε-
αλιστική– προσέγγιση του Τόμας 
Κουν («Η δομή των επιστημονι-
κών επαναστάσεων»). Σύμφωνα 
με τον Κουν, οι περισσότερες επι-
στημονικές θεωρίες επιβιώνουν 
πλήθους αντικρουόμενων εμπει-
ρικών παρατηρήσεων. Η δε μετά-
βαση από ένα θεωρητικό πλαίσιο 
(«paradigm») σε ένα άλλο δεν γίνε-
ται με αναφορά σε αντικειμενικά 
δεδομένα, ανεξάρτητα αξιωμάτων 
και επιστημικών προσεγγίσεων· 
προϋποθέτει πάντα, σε κάποιο 
βαθμό, ένα άλμα της πίστης. Αν 

η προσέγγιση του Κουν είναι πιο 
κοντά στην πραγματικότητα της 
εξέλιξης της επιστημονικής γνώ-
σης, σημειώνει ο Παπάζογλου, τό-
τε, a fortiori, «μάταια θα περιμέ-
νει η Μπέντοους να επιλυθούν οι 
πολιτικές της διαφωνίες με τον 
Μπάνον μέσω στατιστικών στοι-
χείων και άλλων εμπειρικών ευ-
ρημάτων».

Ο Καρτέσιος
Μία ομάδα που έχει μακροπρό-

θεσμη ανοσία στα εμπειρικά επι-
χειρήματα είναι οι οπαδοί των θε-
ωριών συνωμοσίας. Ο συγγραφέας 
φωτίζει την προσέγγισή τους πα-
ρομοιάζοντάς την με τον ακραίο 
σκεπτικισμό του Καρτέσιου. Οπως 
ο Καρτεσιανός σκεπτικιστής αμ-
φιβάλλει για τις πληροφορίες που 
λαμβάνει από τις αισθήσεις του, 
γράφει ο Παπάζογλου, έτσι και οι 
συνωμοσιολόγοι απορρίπτουν τις 
πρωτογενείς πηγές ενημέρωσης 
και γνώσης, όπως είναι οι δημοσι-
ογράφοι και οι ειδικοί. Αυτοί είναι 
που, στον «γλωσσολογικό καταμε-
ρισμό εργασίας» (ο όρος ανήκει 
στον Αμερικανό φιλόσοφο Χίλα-
ρι Πάτναμ) που υφίσταται σε μία 
σύγχρονη κοινωνία, μεταφέρουν 
τη γνώση στο ευρύτερο κοινό. Η 
απόρριψή τους ως πηγών δυσχε-
ραίνει σε βαθμό ανυπέρβλητο τη 
συνεννόηση που είναι αναγκαία 
σε μία φιλελεύθερη δημοκρατική 
πολιτεία. Από αυτή την άποψη, εί-
ναι δυσοίωνο το γεγονός, το οποίο 
αναδεικνύει και ο συγγραφέας, ότι 
ο σκεπτικισμός που ανέπτυξε ο 
Καρτέσιος στους «Στοχασμούς» 
του, ταλανίζει έκτοτε τη δυτική 
φιλοσοφία.

Ιδιαίτερο ενδιαφέρον 
παρουσιάζει η σύγκριση 
που κάνει ο συγγραφέας 
μεταξύ πολιτικού 
και επιστημονικού 
διαλόγου.

«Ελπίζω αυτό το μικρό βιβλίο να μπορέσει να δείξει πως η φιλοσοφία δεν 
ασχολείται μόνο με έναν άλλο, αφηρημένο κόσμο ιδεών, αλλά έχει κάτι ενδια-
φέρον και σημαντικό να πει για τη ζωή που ζούμε κάθε μέρα».
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Ο συγγραφέας Αλέξης Παπάζο-
γλου είναι διδάκτωρ Φιλοσοφίας στο 
Πανεπιστήμιο του Cambridge.

Οδηγός επεξήγησης της καθημερινότητας
Η σχέση ζητημάτων που αντιμετωπίζουμε στη ζωή, ή όσων απασχολούν την επικαιρότητα, με βασικές φιλοσοφικές έννοιες
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Στο μέσον σχεδόν του Ειρηνι-
κού Ωκεανού, πάνω στο μι-
κρό σχετικά νησί της Χαβάης, 

βρίσκονται συνολικά πέντε ηφαί-
στεια μεταξύ των οποίων και το 
Μόνα Λόα, το μεγαλύτερο ηφαί-
στειο της Γης, του οποίου το ύψος, 
από τη βάση του στα βάθη του 
ωκεανού, φτάνει τα 17 χιλιόμε-
τρα. Στις νοτιοανατολικές ακτές 
του νησιού ένα άλλο ηφαίστειο, 
το Κιλαουέα, εμφανίστηκε πάνω 
από την επιφάνεια της θάλασσας 
πριν από 100.000 χρόνια, ενώ εδώ 
και σχεδόν 40 χρόνια βρίσκεται 
σε συνεχή δράση εκτοξεύοντας 
στον ουρανό τα λιωμένα υλικά του 
εσωτερικού της Γης. Στα βόρεια 
του νησιού, όμως, ένα τρίτο ηφαί-
στειο φαίνεται να έχει από καιρό 
ξεθυμάνει, τουλάχιστον προς το 
παρόν. Στο ανενεργό αυτό ηφαί-
στειο με τη χαβανέζικη ονομασία 
Μόνα Κέα (που σημαίνει «Λευκό 
Ορος») και σε ύψος 4.200 μέτρων 
πάνω από την επιφάνεια της θά-
λασσας, βρίσκεται εγκατεστημένη 
η ομώνυμη βάση αστεροσκοπεί-
ων η οποία το 2020 συμπλήρωσε 
μισόν αιώνα λειτουργίας. 

Η πανύψηλη κορυφή του Μό-
να Κέα προσφέρει, άλλωστε, ένα 
ιδανικό περιβάλλον για μερικά 
από τα μεγαλύτερα τηλεσκόπια 
του κόσμου. Πρώτα απ’ όλα, δια-
θέτει εξαιρετικά ξηρή ατμόσφαι-
ρα χάρη στην ύπαρξη ενός στρώ-
ματος νεφών πάχους 600 μέτρων 
που υπάρχει πολύ κάτω από την 
κορυφή και το οποίο σχηματίζει 
έτσι μιαν ατμοσφαιρική αναστρο-
φή που αποκόπτει την ανώτερη 
ατμόσφαιρα από το κατώτερο θα-
λάσσιο και υγρό περιβάλλον του 
νησιού. Επιπλέον, η κορυφή του 
Μόνα Κέα διαθέτει καθάριο ουρα-
νό χωρίς σύννεφα τις περισσότε-
ρες ημέρες του χρόνου, ατμοσφαι-
ρική σταθερότητα χωρίς ρεύματα 
κι έναν σκοτεινό ουρανό χωρίς 
φωτορύπανση από παρακείμενες 
μεγάλες πόλεις. 

Το πρώτο μικρό τηλεσκόπιο 
από το Πανεπιστήμιο της Χαβά-
ης άρχισε να λειτουργεί στη βάση 
αυτή πριν από ακριβώς 50 χρό-
νια, ενώ έκτοτε έχουν προστεθεί 
καμιά δεκαριά από τα μεγαλύτε-
ρα τηλεσκόπια του κόσμου όπως 
είναι τα δύο τηλεσκόπια Κεκ, με 
διάμετρο του κάθε κατόπτρου 10 
μέτρα. Το υπολογιστικό σύστημα 
του αστεροσκοπείου διαμορφώ-
νει το σχήμα των 36 επιμέρους 
εξαγωνικών κατόπτρων που απο-

τελούν καθένα από τα δύο τηλε-
σκόπια, 670 φορές κάθε δευτερό-
λεπτο εξουδετερώνοντας έτσι την 
ατμοσφαιρική παραμόρφωση των 
παρατηρούμενων αντικειμένων. 
Οι φωτογραφίες από τα απώτερα 
όρια του σύμπαντος μαρτυρούν, 
άλλωστε, τις δυνατότητες των δύο 
αυτών τηλεσκοπίων που μπορούν 
να λειτουργήσουν και συμβολο-
μετρικά, σε συνδυασμό δηλαδή 
μεταξύ τους και σε συνεργασία 
με μερικά μικρότερα τηλεσκόπια 
των δύο μέτρων. 

Σε αντίθεση με τα δύο Κεκ, το 
μεγάλο ιαπωνικό τηλεσκόπιο Σου-
μπαρού (Πλειάδες) διαθέτει ένα 
και μοναδικό ενιαίο κάτοπτρο με 
διάμετρο 8,3 μέτρων, που είναι 
ένας από τους μεγαλύτερους και 
τελειότερους τηλεσκοπικούς κα-

θρέπτες στον κόσμο. Ενα ακόμη 
μεγάλο τηλεσκόπιο στην κορυφή 
του Μόνα Κέα είναι και το Τζέμινι 
Βορρά, το οποίο συνεργάζεται με 
ένα δίδυμο τηλεσκόπιο στη Χιλή. 
Καθένα από τα τηλεσκόπια αυτά 
διαθέτει ένα ενιαίο κάτοπτρο δι-
αμέτρου 8,1 μέτρων και πάχους 
20 μόνο εκατοστών, κι έτσι με τη 
βοήθεια 120 ηλεκτρονικών μο-
νάδων ελέγχου η επιφάνεια δι-
αμορφώνεται συνεχώς με τέτοιο 
τρόπο ώστε να μπορεί να ρυθμί-
ζεται με ακρίβεια ενός χιλιοστού 
μιας ανθρώπινης τρίχας. Γι’ αυτό 
εξάλλου και οι φωτογραφίες από 
τα τηλεσκόπια αυτά έχουν σχε-
δόν τέλεια διακριτική ικανότητα. 

Την περυσινή χρονιά, όμως, 
δεν είχαμε μόνο την επέτειο λει-
τουργίας της βάσης των αστερο-
σκοπείων του Μόνα Κέα, αφού 
συμπληρώθηκαν και 30 χρόνια 
από την πρώτη λειτουργία του 
εξαίρετου διαστημικού τηλεσκο-
πίου Χαμπλ, που βελτίωσε δρα-
ματικά τις ουράνιες παρατηρή-
σεις μας, διεύρυνε την αντίληψή 
μας για το σύμπαν και διείσδυσε 
στα πέρατα του χώρου και του 
χρόνου. ∆ύο δεκαετίες εντατικής 
συνεργασίας μεταξύ επιστημό-
νων, μηχανικών και εργολάβων 
από πολλές χώρες έφτασαν στην 
αποκορύφωσή τους τον Απρίλιο 
του 1990, όταν πέντε αστροναύ-
τες με το διαστημικό λεωφορείο 
Discovery ξεκίνησαν για μία απο-

στολή η οποία άλλαξε μια για πά-
ντα την εικόνα που έχουμε για το 
σύμπαν θέτοντας το Χαμπλ σε 
τροχιά 600 χλμ. πάνω από την 
επιφάνεια της Γης. 

Επέτειο είχαμε επίσης και με 
τη συνεχή εικοσαετή παρουσία 
στον ∆ιεθνή ∆ιαστημικό Σταθμό 
περίπου 250 αστροναυτών από 19 
χώρες, οι οποίοι σε ύψος περίπου 
420 χιλιομέτρων έκαναν χιλιάδες 
αστρονομικές και άλλες παρατη-
ρήσεις και έρευνες, συμπληρώνο-
ντας συνολικά 126.000 τροχιές 
γύρω από τη Γη. Ολα αυτά τα τη-
λεσκόπια και αστρονομικά όργα-
να αποτελούν το αποκορύφωμα 
5.000 χρόνων ανθρώπινης εξερεύ-
νησης. Πολλές από τις υπέροχες 
εικόνες που μελετούν καθημερι-
νά οι σύγχρονοι αστρονόμοι και 
αστροφυσικοί προέρχονται από 
τις έρευνες αυτές, με αποτέλεσμα 
τις χιλιάδες νέες ανακαλύψεις των 
τελευταίων ετών. ∆ιασχίζοντας 
τον χώρο και τον χρόνο του ∆ι-
αστήματός μας, έχουν ήδη απο-
καλύψει χιλιάδες απόμακρες ει-
κόνες, που με τη σειρά τους μας 
περιγράφουν τις αλήθειες, την 
πολυπλοκότητα και την ομορφιά 
που κρύβει το σύμπαν στη συνε-
χή μας προσπάθεια να αποκρυ-
πτογραφήσουμε τα μυστικά του.     

 
Ο κ. Διονύσης Π. Σιμόπουλος είναι 
επίτιμος διευθυντής του Ευγενιδείου 
Πλανηταρίου.

Η Μαρία Θ. Αρχιμανδρίτη γεννή-
θηκε το 1981. Ζει και εργάζεται 
στην Αθήνα. Σπούδασε μάρκετινγκ 
και εξειδικεύθηκε στις βαλκανι-
κές σπουδές. Ποιήματά της έχουν 
δημοσιευθεί σε εφημερίδες και 
περιοδικά. Εχει συμμετάσχει σε 
ευρωπαϊκά φεστιβάλ ποίησης. Η 
ποιητική συλλογή της «Η μοναξιά 
της καμπύλης» (εκδόσεις Κεδρος, 
2015) ήταν προτεινόμενη για το 
βραβείο «Γιάννης Βαρβέρης» και 
το κρατικό βραβείο πρωτοεμφα-
νιζόμενου συγγραφέα. Η δεύτε-
ρη συλλογή της, «Πουέντε», κυ-
κλοφορεί από τις εκδόσεις Πόλις 
(2020).
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας; 
∆ιαβάζω ξανά την «Αχνα» του 
Στρατή Χαβιαρά.
 
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας 
θα θέλατε να είστε και γιατί;
Ο Ηρακλής Πουαρό. Πίσω από την 
εκκεντρικότητά του κρύβεται η επι-
δίωξη ενός  εύτακτου και δίκαιου 
κόσμου.
 

Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
ποιητές και συγγραφείς καλείτε, 
ζώντες και τεθνεώτες;
Τους Τ. Σ. Ελιοτ, Τζέιμς Τζόις, Φερ-
νάντο Πεσόα, Ιταλο Καλβίνο, Βιρ-
τζίνια Γουλφ και Μέρι Σέλεϊ. Θα 
τους ζητούσα να καθίσουν σε δύο 
μέτρα απόσταση ο καθένας και θα 
έβλεπα τις αντιδράσεις τους.
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
Πως η αλήθεια έχει πάντα πολλές 
όψεις.
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;
Το «Μαλντορόρ» του Λοτρεαμόν.
 
Και ποιο είναι το βιβλίο που έχετε 
διαβάσει τις περισσότερες φορές;
Το «Πέδρο Πάραμο» του Χουάν 
Ρούλφο.
 
Στο «Πουέντε» υπάρχει ένας κε-
ντρικός άξονας που να συνδέει τα 
ποιήματα; 
Η ανάγκη του σύγχρονου ανθρώ-
που να χτίζει γέφυρες με τα φα-
ντάσματά του.
 

Πώς συνδέεται με την πρώτη 
σας συλλογή; 
Κοινό στοιχείο, η αναφορά 
στη θνητή υπόσταση του 
ανθρώπου και πώς, μέσα 
από τη συνειδητοποίησή 
της, κυοφορείται η ανα-
γέννηση.

 
«Πουέντε θα πει θα σε 

ξαναδώ στην απένα-
ντι άκρη και δεν θα 

είσαι/ παρά ανά-
στροφα εγώ». 
Ενα σχόλιο για 
τον καταληκτι-
κό στίχο της 
συλλογής; 
Στο τέλος κά-
θε γέφυρας 
μας περιμένει 
ο εξιλεωμέ-
νος εαυτός 
μας, άρα μια 
καινούργια 
θέαση του κό-
σμου. 

ΗΛΙΑΣ ΛΙΑΤΣΟΠΟΥΛΟΣ
Αντιστροφή
εκδ. Ηριδανός, σελ. 48

 

Η ποίηση είναι ένας χώρος γε-
μάτος θαυμάσια έπιπλα. Κα-
λά κομμάτια διαφορετικών 

εποχών, με στυλ που ευρύτατα 
ποικίλλει και με επιδραστικότη-
τα που και αυτή αποκλίνει αισθη-
τά. Κάπου κάπου, νιώθει κανείς 
ασφαλώς την ανάγκη να αναστα-
τώσει το ποιητικό μουσείο, να 
ανοίξει απότομα πόρτες και πα-
ράθυρα ώστε ένα ρεύμα αέρα να 
διασχίσει τον χώρο αναποδογυρί-
ζοντας, αναδιατάσσοντας. Κάπως 
έτσι, σαν μικρός ανεμοστρόβιλος, 
εισβάλλει ο Ηλίας Λιατσόπουλος 
(γενν. 1985) με την πρώτη, υπό 
συζήτηση εδώ, ποιητική συλλο-
γή του. Με «πειραγμένα» σονέτα 
και δεκαπεντασύλλαβους, ελεύθε-
ρους στίχους και πεζοποιήματα, 
με αφήγηση και λυρικές εξάρσεις, 
πλάσιμο νέων λέξεων και μιαν 
εντελώς ιδιότυπη, ενδιαφέρου-
σα χρήση της στίξης, επιχειρεί 
να αερίσει τον χώρο. Αν ο «Πα-
βάνας» στο ποίημα «Θεριστής» 
είναι πράγματι η ινδική θεότητα 
των ανέμων, τότε ο ποιητής ρη-
τά τον επικαλείται: «Ο άνθρωπος 
που δεν ξέρει πια πώς να χορεύει/ 

με τόσους παλμούς και πόθους/ 
με λεπτότητα αττική/ φεύγει απ’ 
τα σύμβολα/ φεύγει απ’ τον τρό-
μο/... /Στιγμή σταλμένη πάλι·/ ο 
Παβάνας πνέει».

Τον απασχολεί το τετριμμένο 
ζήτημα εάν έχει νόημα και ρόλο 
η ποίηση στις μέρες μας. Οπως 
πολλοί πριν από 
αυτόν, ερωτοτρο-
πεί με την ιδέα 
ενός παρελθόντος 
που επέχει θέση 
παραδείσιας μή-
τρας: «Κάποτε οι 
λέξεις είχαν αξία/ 
ο λόγος μετρούσε/ 
έλεγες θα γυρίσω 
σελίδα/ θα βρεθώ 
στο νησί/ κι έτσι 
ακριβώς γινόταν/ 
θέλγητρα βωδε-
λαιρικά μας έθρε-
φαν/ νερά γραπτά 
του Καρυωτάκη·/ 
Η παλιά Ελλάδα μ’ αρώματα στους 
δρόμους/ το γιασεμί στις αυλό-
πορτες» (από το «Να μεταλάβει 
η γλώσσα απλότητα», στο τρίτο 
μέρος του βιβλίου). Αραγε η επο-
χή που είχαν αξία οι λέξεις ταυ-
τίζεται και με ένα ρομαντικά εξι-
δανικευμένο εθνικό παρελθόν; 
Το πεζοποίημα με τον γριφώδη 

τίτλο «το γένος Μοροζίνι» (στο 
δεύτερο μέρος του βιβλίου), με 
προκλητικό πρωταγωνιστή τον εκ 
των δολοφόνων του Καποδίστρια 
Γεώργιο Μαυρομιχάλη, είναι κα-
λοφτιαγμένο, με κοφτές εναλλα-
γές και γρήγορες ανάσες. Ο τίτλος 
γεννάει ερωτήματα, όπως και οι 

τελευταίοι στίχοι 
που συνδέεουν –
και πάλι αν δεν 
λαθεύω– τον Γε-
ώργιο Μαυρομι-
χάλη (γενν. 1800) 
με τον Γιώργο Σε-
φέρη (γενν. 1900): 
«Εγώ, ο Γεώργιος 
Μαυρομιχάλης, 
γεννημένος εκα-
τό χρόνια πριν 
από τον ποιητή, 
έμαθα καλά, εκεί 
πλάι στον πλάτα-
νο· το κόστος του 
να γίνεσαι ποίη-

μα». Εκτενέστερη αναφορά στον 
Σεφέρη αποτελεί το αξιόλογο ποί-
ημα «για μιαν Ελένη» (από το πρώ-
το μέρος του βιβλίου), που παραλ-
λάσσει σαρκαστικά το γνωστό 
σεφερικό ποίημα: «Εγώ της λέει 
αστόχησα/ κι έλεγα μνίστιτί μου/ 
μα από χάρισμα ποιητής/ τραγου-
δώ στη φύση/ τις εμπειρίες ολό-

κληρης της γενιάς μου// για ένα 
πουκάμισο ανοιχτό/ για μια φρι-
χτή στην όψη Ελένη». 

Ο Λιατσόπουλος φαίνεται, πράγ-
ματι, «από χάρισμα ποιητής». Είναι 
πηγαίος, ευφάνταστος, ικανός να 
χειριστεί τις λέξεις. Υπάρχει όμως 
χώρος και χρεία σήμερα για το εί-
δος του ποιητή-προφήτη που φαί-
νεται να διεκδικεί; Τέτοια πρόθεση 
ιδίως συνδυαζόμενη με εθνορομα-
ντική νοσταλγία μπορεί να αποβεί 
υπόθεση ολισθηρή. Υπάρχει, βεβαί-
ως, πάντοτε ανάγκη για γλωσσικό 
πειραματισμό και ανανέωση. Στο 
πεδίο αυτό θα είναι ευπρόσδεκτος, 
όπως ο ακροτελεύτιος της συλλο-
γής του «Ατίβαρος»: «Βαδίζει μόνος/ 
τις ακμές των κόσμων/ ο Υπερό-
βολος/ πιστός ιχνηλάτης/ ποιητής 
ουρανού και γης/ κατατρέχοντας 
διαλεχτά τη διάλεχτο/ στο τελευ-
ταίο βάδισμα/ σημαίνει /ροή/ .../ να 
διαλύει τη γλώσσα/ μια για πάντα».

Ο Λιατσόπουλος μας κινεί την 
περιέργεια. Θα αρκεστεί στο ρεύ-
μα που αναστατώνει; Θα συντελε-
στεί ως παροδική ανακατωσούρα 
που κατόπιν θα ξεχαστεί; Ή μπο-
ρεί και να βελτιώσει τη γραμμή, 
ακόμη και να εφεύρει ένα εντε-
λώς καινούργιο έπιπλο, να εξυπη-
ρετήσει ευρηματικά μιαν ακόμη 
ανάγκη; 

Της ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ

Του ΔΙΟΝΥΣΗ Π. ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΥ*

Αναστάτωση στο μουσείο 

Αστρονομικές επέτειοι

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Το 2020 συμπληρώ-
θηκαν 30 χρόνια
από την πρώτη λειτουρ-
γία του διαστημικού
τηλεσκοπίου Χαμπλ, 
που βελτίωσε δραματικά 
τις ουράνιες παρατη-
ρήσεις μας και διεύρυνε 
την αντίληψή μας
για το σύμπαν.

Το τηλεσκόπιο Σουμπαρού και τα δύο τηλεσκόπια Κεκ στην κορυφή του ανενεργού ηφαιστείου Μόνα Κέα (που 
σημαίνει «Λευκό Ορος») της Χαβάης, σε ύψος 4.200 μέτρων.

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΗ ΜΑΡΙΑ Θ. ΑΡΧΙΜΑΝΔΡΙΤΗ
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ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Ο Τζούλιαν Μπαρνς και ο κόσμος της Μπελ Επόκ

Ο θόρυβος των αστεριών μου

Το νέο βιβλίο του Βρετανού συγγρα-
φέα Τζούλιαν Μπαρνς φέρνει σε μια 
παράδοξη επικαιρότητα θραύσματα 
του κόσμου της Μπελ Επόκ σε μια 
γαλλο-βρετανική ώσμωση. Για το 
υβριδικό αυτό βιβλίο με τίτλο «Αν-
δρας με κόκκινο μανδύα» (μτφρ. 
Κατερίνα Σχινά, εκδ. Μεταίχμιο) 
έγραφε στην «Καθημερινή» της πε-
ρασμένης Κυριακής η Μαριαλένα 
Σπυροπούλου («Η Μπελ Επόκ των 
ανοιχτών οριζόντων», 03.01.21) προ-
σεγγίζοντας αυτόν τον κόσμο τον 
πολύπτυχο στο όριο του αισθητι-
σμού και της αυτογνωσίας. Μία πα-

ράμετρος του βιβλίου είναι το φωτο-
γραφικό υλικό του, που συμβάλλει 
στην καλλιέργεια μιας βαθιάς εντύ-
πωσης στον αναγνώστη καθώς τον 
φέρνει σε επαφή με τα πρόσωπα 
που αναφέρονται και, μέσω αυτών, 
με την πινακοθήκη των προσωπι-
κοτήτων που συνθέτουν το Παρί-
σι του 1900. Ο Τζούλιαν Μπαρνς 
επαναφέρει στο δημόσιο βλέμμα 
και μια πτυχή της καθημερινότη-
τας εκείνων των χρόνων, που ήταν 
η συλλογή των μικρών σε μέγεθος 
καρτών που έβρισκε κανείς μέσα 
στις σοκολάτες Φελίξ Ποτέν. Ηταν 

μια εμπορική κίνηση θριάμβου για 
τον κολοσσό του λιανικού εμπορί-
ου, που από τα μέσα του 19ου αιώνα 
είχε εκσυγχρονίσει την παραγωγή, 
το πακετάρισμα, την τυποποίηση 
και τη διάθεση εκατοντάδων προ-
ϊόντων. Το αρ νουβό μέγαρο της 
εταιρείας στο Παρίσι συμπυκνώ-
νει το ανανεωτικό πνεύμα. Αλλά οι 
συλλεκτικές κάρτες στις σοκολάτες, 
που ήταν όλες φωτογραφικά πορ-
τρέτα, μπορούσαν να συλλεχθούν 
ανά κατηγορίες (αρχηγοί κρατών, 
πολιτικοί, καλλιτέχνες, συγγραφείς, 
στρατιωτικοί κ.λπ.) και ήταν κάτι 

αντίστοιχο των συλλεκτικών καρ-
τών σε σειρές που έβρισκε κανείς 
στα πακέτα τσιγάρων σε όλες σχε-
δόν τις χώρες. Οι σειρές της Φελίξ 
Ποτέν ήταν ιδιαίτερα ποιοτικές και 
τα ειδικά άλμπουμ κομψοτεχνήμα-
τα, αν και ήταν προορισμένα για 
μαζική παραγωγή. Γράφει ο Τζού-
λιαν Μπαρνς, στη σελ. 114-115: 
«Τα άλμπουμ της σειράς Celébritiés 
Contemporaines αποτυπώνουν το 
πλούσιο, ετερόκλητο συνονθύλευ-
μα που διεκδικεί τη φήμη: πρίγκιπες 
και ποιητές, αναβάτες και πολιτικοί, 
ηθοποιοί και πάπες. Ο πάπας Πίος 

Θ΄ και η Μοντ Γκον, ο Πολ Βερλέν 
και η Μαντάμ Κιουρί, ο Μονέ και 
ο αρχιδούκας Φραντς Φέρντιναντ... 
ο ζωγράφος Φελίξ Ζιέμ (του οποίου 
τις βενετσιάνικες σκηνές συνέλεγε 
ο Πότσι), ο Αγγλος κολυμβητής Μπί-
λινγκτον και ο Ιταλός ποδηλάτης 
Μόμο». Ο Τζούλιαν Μπαρνς φέρ-
νει, χωρίς να είναι αυτοσκοπός, τη 
μεγάλη πινακοθήκη προσώπων της 
Μπελ Επόκ και μαζί μιλάει για την 
ποπ κουλτούρα της εποχής και την 
ανάγκη διαφοροποίησης. Οσο για 
τις κάρτες Φελίξ Ποτέν, θα ενισχυ-
θεί έμμεσα η συλλεκτική αξία τους. 

Ο χρόνος είναι το 1932 και ο τόπος η 
αγροτική κωμόπολη Χόλμντελ της 
πολιτείας Νιου Τζέρσεϊ, στην Αμερι-
κή. Ενας 27χρονος φυσικός, ο Καρλ 
Τζάνσκι, υπάλληλος της τηλεφωνι-
κής εταιρείας Μπελ, έχει αναλάβει 
να διερευνήσει κάποια παράσιτα 
στα μακρά ραδιοκύματα, τα οποία 
παρενοχλούν τις υπερατλαντικές 
ραδιοτηλεφωνικές επικοινωνίες. 

Γι’ αυτόν τον σκοπό, ο Τζάνσκι 
κατασκευάζει μια περίπλοκη κινη-
τή κεραία, η οποία, όπως γράφει 
η Μάρσια Μπαρτούσιακ («Μαύ-
ρες τρύπες. Η μεγάλη περιπέτεια 
μιας ανατρεπτικής επιστημονικής 
ιδέας», Πανεπιστημιακές Εκδόσεις 
Κρήτης), «οι υπάλληλοι του εργα-
στηρίου της Μπελ την ονόμασαν 
“καρουζέλ του Τζάνσκι”». 

Το ταπεινό αυτό «καρουζέλ», 
λοιπόν, εγκαθίσταται στον τοπικό 
σταθμό της Μπελ στο Χόλμντελ και 

ο Τζάνσκι πέφτει με τα μούτρα στη 
δουλειά. Αυτό που θα ανακαλύψει 
ένα χρόνο μετά θα είναι σοκαρι-
στικό. Γιατί;

∆ιότι στις αρχές του 1933 θα δι-
απιστώσει ότι τον ενοχλητικό στα-
τικό θόρυβο στους 20 μεγακύκλους, 
συχνότητα που βρίσκεται κάπου 
ανάμεσα στις ζώνες των ΑΜ και των 
FM, δεν τον δημιουργούσε ούτε η 
ατμόσφαιρα της Γης ούτε άλλο ουρά-
νιο σώμα του ηλιακού συστήματος. 

Μα μπορεί ένας απλός υπάλλη-
λος να έρθει αίφνης σε επαφή με 
το ασύλληπτο; Κάτι τέτοιο συνέβη 

στον νεαρό Τζάνσκι, ο οποίος, χω-
ρίς να το πολυκαταλάβει οδήγησε, 
σταδιακά, την αστρονομία στην 
επανάσταση των ραδιοτηλεσκο-
πίων, ανοίγοντας διάπλατα παρά-
θυρα στο σύμπαν.

Στο σύμπαν; Ναι, στο σύμπαν. 
∆ιότι αυτό που διαπίστωσε σοκαρι-
σμένος ο Τζάνσκι ήταν ότι ο θόρυ-
βος ερχόταν από την κατεύθυνση 
του αστερισμού του Τοξότη, στο κέ-
ντρο του Γαλαξία – περίπου 30.000 
έτη φωτός απόσταση!

Στην ουσία, ο Τζάνσκι «είδε» αυ-
τό που δεν θα μπορούσαν να απο-
τυπώσουν οι ακτίνες ορατού φω-
τός που εκπέμπονταν από την ίδια 
περιοχή. Σε αντίθεση με το ορατό 
φως, τα ραδιοκύματα μπορούν να 
διαπεράσουν τα διαστρικά αέρια 
και τη σκόνη που παρεμβάλλονται, 
όπως τα σήματα ενός ραντάρ δια-
περνούν την ομίχλη. 

Οπως γράφει η Μπαρτούσιακ, ο 
Τζάνσκι ήταν «ο πρώτος ωτακου-
στής του σύμπαντος από τη Γη» και 
ο ίδιος, αυτός ο ταπεινός 27χρονος 
υπάλληλος, βάφτισε το σήμα «ο 
θόρυβος των αστεριών μου». Αυτό 
το «μου», σχολιάζει ο κύριος Γκρι, 
έχει μια τρυφερότητα, μια ζεστασιά.

Οι New York Times έκαναν πρω-
τοσέλιδο την ανακάλυψη του Τζάν-
σκι στις 5 Μαΐου του 1933, όμως, 
οι αστρονόμοι της εποχής δεν «τσί-
μπησαν»: αισθάνονταν πιο άνετα με 
φακούς και κάτοπτρα. Επειτα ήρθε 
ο πόλεμος και από τη δεκαετία του 
’50 κι έπειτα η αστρονομία «εκτο-
ξεύθηκε» με τα ραδιοτηλεσκόπια.

Αλίμονο, ο ίδιος ο Τζάνσκι δεν 
πρόφτασε να δει τι σήμαινε στην 
πράξη η ανακάλυψή του: το 1950, 
στα 44 του, έγινε ένα με τον «θόρυ-
βο των αστεριών του», προδομένος 
από την καρδιά του.

ΛΟΝΔΙΝΟ
Φράνσις Μπέικον
Η Βασιλική Ακαδημία Τεχνών στο Λον-
δίνο έχει ανακοινώσει τη νέα έκθε-
ση με έργα του Φράνσις Μπέικον, 
η οποία έχει προγραμματιστεί να 
εγκαινιαστεί στις 30 Ιανουαρίου (με 
διάρκεια έως τις 18 Απριλίου). Κα-
νείς, φυσικά, δεν είναι σε θέση να 
γνωρίζει αν τα προγράμματα των 
μουσείων θα εκτελεστούν σύμφωνα 
με τον αρχικό σχεδιασμό, άλλωστε 
υπάρχουν και οι εκθέσεις που είχαν 
ήδη ανοίξει και έκλεισαν πάλι. Η 
έκθεση για τον Φράνσις Μπέικον 
έχει τίτλο «Ανθρωπος και Κτήνος».

ΟΥΑΣΙΓΚΤΟΝ
Εργα Αφροαμερικανών
Η Εθνική Πινακοθήκη στην Ουάσι-
γκτον συνεχίζει να εκτελεί το πρό-
γραμμα αγοράς νέων έργων για τις 
συλλογές της και οι επιλογές αφο-
ρούν όλες τις περιόδους και τις θε-
ματικές κατηγορίες. Μία από τις 
πρόσφατες αγορές αφορά την από-
κτηση 40 έργων ζωγραφικής, γλυ-
πτών και υφαντών 21 σύγχρονων 
Αφροαμερικανών καλλιτεχνών, 
όπως η Μαίρη Λι Μπέντολφ (φωτ.). 
Ορισμένοι από τους καλλιτέχνες εί-
ναι αυτοδίδακτοι και προέρχονται 
από τις πολιτείες του Νότου.

ΔΗΜΟΠΡΑΣΙΑ
Ρέμπραντ 16x21 εκ.
Ενας μικροσκοπικός σε μέγεθος Ρέ-
μπραντ, αλλά διόλου ευκαταφρό-
νητος σε τιμή, δημοπρατείται από 
τον οίκο Sotheby’s στη Νέα Υόρκη 
αυτόν τον μήνα. 

Το έργο με τίτλο «Ο Αβραάμ και 
οι άγγελοι» (1646) είχε πουληθεί 
το 1848 για 64 λίρες, ενώ τώρα η 
αξία του αναμένεται να ξεπεράσει 
τα 20 εκατ. δολάρια. Είναι από τις 
σπάνιες ευκαιρίες να αποκτηθεί 
έργο του Ρέμπραντ καθώς όσα εί-
ναι εκτός μουσείων βρίσκονται σε 
ιδιωτικές συλλογές.

ΒΕΡΟΛΙΝΟ
Νέο κτίριο από ξύλο
Τα νέα γραφεία της γερμανικής 
Βουλής στο κέντρο του Βερολίνου 
(Mitte) θα έχουν ξύλινες επιφάνει-
ες ακόμη και στην πρόσοψη, σύμ-
φωνα με τα σχέδια του αρχιτεκτο-
νικού γραφείου Sauerbruch Hutton. 
Το κτίριο θα συνδυάζει το εμφανές 
μπετόν, το γυαλί και το ξύλο, που θα 
σφραγίζει την πρόσοψη στους επά-
νω ορόφους. Θα τοποθετηθούν προ-
κατασκευασμένα ξύλινα μέλη σε 
επτά ορόφους. Το κτίριο περιλαμ-
βάνει 400 γραφεία και θα έχει απο-
περατωθεί έως το τέλος του έτους. 

ΒΙΕΝΝΗ
Αλμπερτίνα, οι συλλογές
Καθώς τα μουσεία (και) της Βιέννης 
παραμένουν κλειστά, είναι ευκαιρία 
να περιηγηθούμε εξ αποστάσεως 
στις συλλογές. Στο Μουσείο Αλ-
μπερτίνα (https://www.albertina.
at/en/home) μπορεί κανείς να δει 
το σύνολο των συλλογών σε θεμα-
τικές κατηγορίες (ζωγραφική, φω-
τογραφία κ.ά.). Στις φωτογραφίες, 
υπάρχουν και μερικές ελληνικές 
όπως αυτή της Πάτρας από το ταξί-
δι του φωτογράφου Alois Beer, στα 
τέλη του 19ου αιώνα. Το φωτογρα-
φικό υλικό μπορεί να αποθηκευθεί. 

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Ο Καρλ Τζάνσκι με το «καρουζέλ» του. Κινητή κεραία που κατασκεύασε 
ο ίδιος και που, από τύχη, αποτέλεσε τελικώς τον πρόδρομο των σημερι-
νών ραδιοτηλεσκοπίων. 

Αυτό που ανακάλυψε
το 1933 ο νεαρός φυσικός 
Καρλ Τζάνσκι
ήταν σοκαριστικό.
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Του ΝΙΚΟΛΑ ΖΩΗ

Για τους αφοσιωμένους φαν των 
Beatles (δηλαδή για πολύ κόσμο), 
το 2020, εκτός από όλα τα άλλα, 
ήταν και μια χρονιά κάπως φορ-
τισμένη συναισθηματικά. Αρκεί 
κανείς να σκεφθεί τις επετείους 
της μπάντας: τον Μάιο συμπλη-
ρώθηκε μισός αιώνας από την κυ-
κλοφορία του «Let it be», του τε-
λευταίου της άλμπουμ, ενώ στις 9 
Οκτωβρίου και στις 8 ∆εκεμβρίου 
τιμήθηκαν αντιστοίχως τα 80 και 
τα 40 χρόνια από τη γέννηση και 
από τον θάνατο του Τζον Λένον. 

Τον Ιούνιο ανακοινώθηκε ότι 
το ντοκιμαντέρ «The Beatles: Get 
Back» του Πίτερ Τζάκσον με θέμα 
τις ηχογραφήσεις του «Let it be» θα 
βγει στις αίθουσες το καλοκαίρι του 
2021, ενώ τον Σεπτέμβριο ο οίκος 
Sotheby’s πραγματοποίησε μια δι-
αδικτυακή δημοπρασία με ένα σω-
ρό αντικείμενα των «Σκαθαριών». 

Μέσα σε όλα, τον Αύγουστο, 
ο δολοφόνος του Τζον Λένον, ο 
Μαρκ Ντέιβιντ Τσάπμαν, είδε άλ-
λη μια αίτησή του για αποφυλά-
κιση να απορρίπτεται από τους 
αρμοδίους, ως «ασύμβατη με την 
ευημερία της κοινωνίας».

Θα περίμενε κανείς ότι οποια-
δήποτε άλλη δραστηριότητα στο 
στρατόπεδο του πιο επιδραστικού 
και πιο ευπώλητου συγκροτήματος 
του σύγχρονου κόσμου, θα ήταν 
περιττή. Και αν μιλάμε για ένα από 
τα πιο «μετριοπαθή» εναπομείνα-
ντα μέλη του, κάπως έτσι έχει η 
κατάσταση: το επικείμενο EP του 
Ρίνγκο Σταρ με τίτλο «Zoom in», 
αναμένεται τον ερχόμενο Μάρτιο.  

Αν όμως μιλάμε για τον Πολ Μα-
κάρτνεϊ, τον έναν από τους δύο 
βασικούς δημιουργικούς πυλώνες 
των Beatles, το ένα από τα δύο μέ-
ρη του πιο επιτυχημένου συνθετι-
κού διδύμου της ποπ μουσικής (τον 
«γλυκούλη» της υπόθεσης, όπως 
συνήθιζαν να τον αποκαλούν τα 
media), τότε το πράγμα αλλάζει: 
ο 18ος προσωπικός του δίσκος, 
«McCartney III», κυκλοφόρησε στις 
18 ∆εκεμβρίου, έχοντας ηχογραφη-
θεί στη διάρκεια της καραντίνας, 
όχι ως άλλο ένα επιστέγασμα μα-
κρόπνοων συνεργασιών, αλλά με 
τα περισσότερα όργανα και στάδια 
της παραγωγής να τα έχει αναλά-
βει ο ίδιος ο μουσικός. 

Η συνέντευξη
«Σε καμία περίπτωση δεν σκέ-

φτηκα ότι ετοιμάζω ένα άλμπουμ 
και άρα πρέπει να είμαι σοβα-
ρός», εξηγούσε ο Μακάρτνεϊ σε 
πρόσφατη συνέντευξή του στους 
New York Times και στον δημοσι-
ογράφο Ντέιβιντ Μαρκέζι. «Η όλη 
ιστορία έμοιαζε περισσότερο ως 
εξής: βρίσκεσαι σε lockdown, μπο-
ρείς να κάνεις ό,τι διάολο θέλεις. 
Και αυτό που με εξέπληξε ήταν ότι 
δεν έχω μπουχτίσει με τη μουσι-
κή. Γιατί, αυστηρά μιλώντας, θα 
έπρεπε να την έχω βαρεθεί εδώ 
και χρόνια».

Το «McCartney III» δεν είναι η 
καλύτερη δουλειά του δημιουρ-
γού του (δεν χρειάζεται να είναι), 
ούτε και αντέχει σε κλισέ χαρα-
κτηρισμούς όπως «ο πιο ώριμος 
δίσκος του». Με ένα τρόπο συνε-
χίζει την παράδοση του πρώτου 

σόλο άλμπουμ του Βρετανού, του 
«McCartney» που κυκλοφόρησε το 
1970, αλλά και του «McCartney II» 
που βγήκε μία δεκαετία μετά. Οι 
δύο δίσκοι έχουν μερικά κοινά χα-
ρακτηριστικά: ηχογραφήθηκαν ο 
ένας μετά τη διάλυση των Beatles 
και ο άλλος μετά εκείνη των Wings 
(της μπάντας που ο Μακάρτνεϊ εί-
χε δημιουργήσει με την πρώτη του 
σύζυγο, Λίντα Ιστμαν), ενώ αμφό-
τεροι βρίσκουν τον Μακάρτνεϊ σε 
κάθε οργανοπαικτικό πόστο. 

Αντίθετα, πάντως, με εκείνα 
τα μάλλον αδικημένα στην επο-
χή τους άλμπουμ, οι κριτικές του 
«McCartney III» είναι θετικές και 
δικαίως εστιάζουν σε αρετές συ-
γκεκριμένων κομματιών, όπως η 

συνθετική ελευθερία του «Long 
Tailed Winter Bird», η μελωδική 
εκφραστικότητα του «Deep Deep 
Feeling» και η στιχουργική σοφία 
του «Women and Wives». Επιπλέ-

ον, επαινούν την ανεπιτήδευτη 
ερμηνεία του Μακάρτνεϊ, που σε 
τραγούδια σαν το «Pretty Boys» 
δεν προσπαθεί να κρύψει τα ση-
μάδια του χρόνου στη φωνή του. 

Εστω κι έτσι, ο ίδιος δεν θεω-
ρεί ότι το άλμπουμ αντανακλά τη 
σύνεση που του έχουν χαρίσει τα 
78 του χρόνια. «Η ιδέα του να με-
γαλώνεις και να προσθέτεις βέ-
λη στη φαρέτρα σου είναι όμορ-
φη, αλλά δεν είμαι σίγουρος ότι 
με ενδιαφέρει», έλεγε στους New 
York Times. «Το θέμα είναι ότι 
όταν κοιτάζω πίσω, σε κομμάτια 
σαν το “Yesterday”, που το έγρα-
ψα όταν ήμουν περίπου είκοσι 
ενός, ακούω τον εαυτό μου να μι-
λάει λες και είμαι ενενηντάχρονος: 
“Ξαφνικά δεν είμαι ούτε ο μισός 
άνδρας που ήμουν κάποτε” (σ.σ.: 
“Suddenly I’m not half the man I 
used to be” στο πρωτότυπο). Τέ-
τοιοι στίχοι, όπως και του “Eleanor 

Rigby”, έχουν ένα είδος σοφίας. 
Κανονικά, θα σκεφτόταν κανείς 
ότι, εντάξει, καθώς μεγαλώνω θα 
φτάσω πιο βαθιά, αλλά δεν είμαι 
σίγουρος ότι ισχύει. Είναι νομίζω 
ένα δεδομένο της ζωής ότι οι χα-
ρακτήρες δεν αλλάζουν και πολύ. 
Καθ’ όλη τη διάρκεια της ζωής σου, 
είσαι εκεί». 

Ισως βέβαια δεν είναι υπερβολή 
να πούμε ότι η ζωή του Πολ Μα-
κάρτνεϊ καθορίστηκε στον μεγαλύ-
τερο βαθμό από εκείνη τη δεκαετία 
με τους Beatles. Επειδή ωστόσο 
έχουν περάσει πενήντα χρόνια από 
τη διάλυσή τους, μια εύλογη ερώ-
τηση είναι αν τους θεωρεί ακόμα 
κεντρικό κομμάτι της προσωπικής 
του ιστορίας. 

«Πολύ κεντρικό. Ηταν ένα 
σπουδαίο γκρουπ κι αυτό είναι 
κάτι κοινώς αποδεκτό», αποκρι-
νόταν στους New York Times με 
μια καλοπροαίρετη ειρωνεία ο Μα-
κάρτνεϊ λίγο πριν συμπληρώσει: 
«Είναι σαν τις σχολικές αναμνή-
σεις σου, που για εμένα είναι οι 
αναμνήσεις από τους Beatles. Ο 
κίνδυνος είναι ο εξής: αν βρίσκο-
μαι σε κάποιο δείπνο, είναι πιθανό 
να αρχίσω να λέω ιστορίες από τη 
ζωή μου, τις οποίες οι άνθρωποι 
ήδη γνωρίζουν.

Και τους βλέπω να χασμουριού-
νται. Αλλά οι Beatles είναι αναπό-
δραστοι. Η κόρη μου, η Μέρι, θα 
μου στείλει μια φωτογραφία ή ένα 
μήνυμα μέσα στη βδομάδα που θα 
λέει “σε είδα σε μια διαφήμιση” ή 
“σε άκουσα στο ραδιόφωνο”. Αυτό 
που με εκπλήσσει πλέον, λόγω του 
σεβάσμιου της ηλικίας μου, είναι 
ότι μπορεί να βρίσκομαι λόγου χά-
ριν με έναν από τους καλύτερους 
δερματολόγους της Νέας Υόρκης κι 
εκείνος να είναι σκληροπυρηνικός 
θαυμαστής των Beatles. Ολα αυτά 
με εκπλήσσουν. Προσπαθούσαμε 
να γίνουμε γνωστοί, προσπαθού-
σαμε να κάνουμε καλή δουλειά 
και τα καταφέραμε. Για μένα λοι-
πόν, είναι όλες χαρούμενες ανα-
μνήσεις».

Η αγάπη και ο γάμος
Εχοντας συνθέσει μερικά από 

τα δημοφιλέστερα και μελωδικότε-
ρα ερωτικά τραγούδια (τα «All my 
loving», «Can’t buy me love» και 
«For no one» είναι μια μετριοπα-
θής επιλογή), αλλά και έχοντας πα-
ντρευτεί τρεις φορές (με τη Λίντα, 
τη Χίδερ Μιλς και πλέον με την 
Νάνσι Σέβελ), θα υπέθετε κανείς 
ότι ο Πολ Μακάρτνεϊ έχει μερικές 
κατασταλαγμένες απόψεις για τις 
διάφορες εκδοχές της αγάπης σε 
ένα γάμο. 

Το σχετικό του σχόλιο στους 
New York Times υποδείκνυε το 
αντίθετο, χωρίς όμως να φανερώνει 
κάποια αθεράπευτη ανωριμότητα. 
«∆εν νομίζω ότι το πράγμα αλλάζει. 
Είναι πάντοτε ένας αξιοθαύμαστος 
γρίφος. Παρόλο που γράφω ερωτι-
κά τραγούδια, δεν πιστεύω ότι έχω 
κατανοήσει τι συμβαίνει ακριβώς. 
Μακάρι να ήταν όλα στρωτά και 
υπέροχα κάθε στιγμή, όμως αυ-
τές οι στιγμές έρχονται σε δόσεις 
και καμιά φορά μπορεί να γίνεις 
ενοχλητικός. 

Για τη Νάνσι είμαι αρκετά περί-
πλοκος, έπειτα από τόσα που έχω 
περάσει», έλεγε ο μουσικός.

Τι εννοούσε με τη λέξη «περίπλοκος»; 
«Είμαι ένα φτωχόπαιδο από το Λί-
βερπουλ», απαντούσε. «Γράφω και 
παίζω μουσική όλη μου τη ζωή. Εχω 
κάνει τεράστια επιτυχία και οι άν-
θρωποι προσπαθούν συχνά να κά-
νουν αυτό που θέλω, κάτι που σου 
δίνει μια ψευδή αίσθηση παντοδυ-
ναμίας. Ολοι είμαστε περίπλοκοι. 
Ισως όμως εγώ είμαι πιο περίπλοκος 
από τους άλλους, γιατί προέρχομαι 
από ένα περιβάλλον φτώχειας».

Οταν, πάντως, κανείς συνομιλεί 
με τον Πολ Μακάρτνεϊ για την αγά-
πη και για τις σχέσεις, στο κάδρο 
μπαίνουν και οι Beatles που δεν βρί-
σκονται πια στη ζωή. Αναπόφευκτα, 

ο Μακάρτνεϊ μνημονεύει συχνά τον 
Τζον Λένον και τον Τζορτζ Χάρισον 
στις πρόσφατες συνεντεύξεις του. 

Σε εκείνη στους New York Times, 
θυμόταν ένα περιστατικό όπου ο 
Λένον του ζητούσε κάτι σαν επι-

βεβαίωση: «“Τι θα σκέφτονται για 
μένα όταν θα έχω πεθάνει; Θα με 
θυμούνται;”. Ενιωσα σαν ο μεγάλος 
του αδελφός, παρόλο που ήταν μεγα-
λύτερος από μένα. Του είπα: “Τζον, 
άκουσέ με. Θα σε θυμούνται όσο 
δεν φαντάζεσαι. Είσαι τόσο διαβο-
λεμένα σπουδαίος, που δεν υπάρχει 
περίπτωση να χαθεί κάτι τέτοιο”», 
θυμόταν ο μουσικός. 

Σε άλλη συνέντευξή του, στο πε-
ριοδικό NPR, παραδεχόταν ότι τον 
σκέφτεται συχνά. «Τον βλέπω στο 
όνειρό μου», έλεγε. «Είναι σαν οι-
κογένεια. Είχαμε διαφωνίες, αλλά 
έτσι γίνεται με τις οικογένειες. Ηταν 
ένας καταπληκτικός τύπος και κα-

μιά φορά σκέφτομαι “γουάου, όλα 
αυτά τα χρόνια έκατσα κι έγραψα 
τραγούδια με τον Τζον Λένον. Κι 
έπειτα ανεβαίναμε στη σκηνή και 
τα τραγουδούσαμε μπροστά σε όλο 
τον κόσμο μαζί”».

Το έλατο του Χάρισον 
Τα συναισθήματά του για τον 

Τζορτζ Χάρισον δεν είναι λιγότερο 
θερμά. «Ο Τζορτζ ασχολιόταν πολύ 
με την κηπουρική», διηγιόταν επί-
σης στο NPR. «Κάποτε μου έκανε 
δώρο ένα δένδρο. Είναι ένα μεγάλο 
έλατο, που βρίσκεται στην είσοδο 
του σπιτιού μου. Και όπως έβγαι-
να σήμερα το πρωί, το κοίταξα και 

είπα “Γεια σου Τζορτζ”. Είναι εκεί 
και μεγαλώνει σταθερά. Και αυτό 
με γυρίζει στην εποχή που κάναμε 
μαζί οτοστόπ. Είναι μια διαρκής πα-
ρουσία, αν μπορώ να το πω έτσι». 

Φυσικά, οι περισσότερες αναμνή-
σεις του ξυπνούν όταν επιστρέφει 
στο Λίβερπουλ, εκεί όπου ξεκίνη-
σαν όλα. «Στο Λίβερπουλ μου αρέσει 
να οδηγώ εγώ, όχι κάποιος άλλος», 
έλεγε σε άλλη συνέντευξή του, στο 
περιοδικό GQ. «Γνωρίζω όλους τους 
δρόμους. Συνήθως κατευθύνομαι 
στο Ινστιτούτο Παραστατικών Τε-
χνών (σ.σ.: το Liverpool Institute 
For Performing Arts που ο Μακάρ-
τνεϊ συνίδρυσε) και στη διαδρομή 

περνάω από όλα τα παλιά στέκια. 
Μοιάζει σαν περιήγηση, με ξενα-
γό εμένα. Λέω ας πούμε “κι εδώ εί-
ναι όπου ζούσε η μητέρα του Τζον, 
η Τζούλια, την οποία επισκεπτό-
μασταν. Εδώ είναι ο δρόμος όπου 
τα έφτιαξα με το πρώτο μου κορί-
τσι. Εδώ συνέβη αυτό, εκεί βγήκα 
με εκείνη την άλλη κοπέλα”. Μπο-
ρώ να θυμηθώ πολλά. “Εδώ έγινε η 
πρώτη μας συναυλία, σε ένα μέρος 
που ονομαζόταν “Wilson Hall”. Σε 
εκείνο τον δρόμο βαδίζαμε εγώ και 
ο Τζον με τις κιθάρες μας. Κι έπειτα 
περπατούσα προς τα εκεί, διασχίζο-
ντας το γήπεδο του γκολφ, για να 
φτάσω στο σπίτι του».

«Τζον, άκουσέ με. Θα σε θυμούνται όσο δεν φαντάζεσαι»

«Αυτό που με εξέπληξε 
ήταν ότι δεν έχω 
μπουχτίσει
με τη μουσική.
Γιατί, αυστηρά
μιλώντας, θα έπρεπε
να την έχω βαρεθεί
εδώ και χρόνια».

«Ολοι είμαστε περίπλο-
κοι. Ισως όμως εγώ είμαι 
πιο περίπλοκος
από τους άλλους, γιατί 
προέρχομαι από ένα 
περιβάλλον φτώχειας».

«Οταν κοιτάζω πίσω,
σε κομμάτια σαν
το “Yesterday”, που 
το έγραψα όταν ήμουν 
περίπου 21, ακούω
τον εαυτό μου
να μιλάει λες και είμαι 
ενενηντάχρονος».

«Ο κίνδυνος είναι ο εξής: αν βρίσκομαι σε κάποιο δείπνο, είναι πιθανό να αρχίσω να λέω ιστορίες από τη ζωή μου, τις οποίες οι άνθρωποι ήδη γνωρίζουν. 
Και τους βλέπω να χασμουριούνται», δήλωσε ο Μακάρτνεϊ στη συνέντευξή του στους New York Times. 

Οι στοχασμοί ενός «Σκαθαριού»
Με αφορμή τον τελευταίο του δίσκο, ο Πολ Μακάρτνεϊ θυμάται στους ΝΥΤ τα χρόνια με τους Beatles και συλλογίζεται το παρόν

Τα θρυλικά «Σκαθάρια» παίζουν μαξιλαροπόλεμο. «Είναι σαν τις σχολικές 
αναμνήσεις σου, που για εμένα είναι οι αναμνήσεις από τους Beatles», λέει 
σήμερα ο Πολ Μακάρτνεϊ. 
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Ο βραβευμένος κινηματογραφιστής και δύτης αφιέρωσε σχεδόν μία δεκαετία στην εξερεύνηση του μεγάλου υποθαλάσσιου δάσους των κελπιών στο ∆υτικό Ακρωτήριο της Νότιας Αφρικής, κοντά στις ακτές του Κέιπ Τάουν. 

Συνέντευξη στη ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ

Μπορεί ένας άνθρωπος και ένα 
χταπόδι να γίνουν φίλοι; Και πώς 
μπορεί να μοιάζει αυτή η αναπά-
ντεχη φιλία; «Πολλοί λένε ότι τα 
χταπόδια είναι σαν εξωγήινοι. Το 
περίεργο είναι πως, όταν τα πλη-
σιάζεις, συνειδητοποιείς ότι μοιά-
ζουμε με πολλούς τρόπους». Ετσι 
ξεκινάει ο Κρεγκ Φόστερ την αφή-
γησή του στην εξαιρετική ταινία 
ντοκιμαντέρ «Ο δάσκαλός μου, το 
χταπόδι» που έκανε πρεμιέρα στο 
Netflix πριν από λίγες εβδομάδες. 
Ο βραβευμένος κινηματογραφι-
στής και δύτης αφιέρωσε σχεδόν 
μια δεκαετία στην εξερεύνηση του 
μεγάλου υποθαλάσσιου δάσους 
των κελπιών στο ∆υτικό Ακρω-
τήριο της Νότιας Αφρικής, κοντά 
στις ακτές του Κέιπ Τάουν. 

Στη διάρκεια των υποβρύχιων 
περιπλανήσεών του συνάντησε 
ένα θηλυκό χταπόδι, το οποίο ξε-
κίνησε να παρατηρεί και να βιντε-
οσκοπεί καθημερινά. Μέσα σε διά-
στημα ενός χρόνου είχε αναπτύξει 
μαζί του μια μοναδική αμφίδρομη 
σχέση αλλά και έναν βαθύ συναι-
σθηματικό δεσμό. «Ολα ήταν τό-
σο ιδιαίτερα», θυμάται, «φυσικά 
οι στιγμές που είχαμε άμεση διά-
δραση, όταν ηθελημένα ερχόταν 
σε επαφή μαζί μου, αλλά και οι 
στιγμές που μου έδειχνε μια και-
νούργια συμπεριφορά ήταν αξιο-
μνημόνευτες». Αυτό το χταπόδι 
έγινε η φίλη του, ο δάσκαλός του, 
η ανέλπιστη πρωταγωνίστρια μιας 
ταινίας μοναδικής στο είδος της, 
που συνδυάζει τη χαρτογράφη-
ση του υποθαλάσσιου παραδεί-
σου του ∆υτικού Ακρωτηρίου με 
την ευαίσθητη ματιά στον φυσικό 
κόσμο και τα υπέροχα πλάσματά 
του, μέσα από εικόνες μοναδικής 
ομορφιάς και τεχνικής αρτιότητας. 

Ολα ξεκίνησαν το 2010. Ο 
Κρεγκ ζούσε επί δύο χρόνια στην 
«απόλυτη κόλαση», όπως παρα-
δέχεται. Ηταν εξαντλημένος από 
χρόνια σκληρής δουλειάς, δεν 
άντεχε στη σκέψη να ξανακρα-
τήσει κάμερα ή να ξαναμπεί σε 
αίθουσα μοντάζ. Η οικογένειά του 
υπέφερε και ο ίδιος αισθανόταν 
ότι δεν μπορούσε να είναι καλός 
πατέρας για τον γιο του. Συνει-
δητοποίησε τότε ότι η εσωτερική 
του ισορροπία είχε χαθεί λόγω της 
απομάκρυνσής του από το φυσικό 
περιβάλλον.

Ως παιδί είχε περάσει αμέτρη-
τες ώρες στις βραχώδεις ακτές και 

στο μοναδικής ομορφιάς δάσος 
των κελπιών του ∆υτικού Ακρω-
τηρίου. Ορμητήριό του τότε ήταν 
ένα ξύλινο μπάνγκαλοου που ατέ-
νιζε τον Ατλαντικό. Η αποσύνδεσή 
του από τον φυσικό κόσμο τού είχε 
κοστίσει ακριβά. Για να συνέλθει, 
αποφάσισε να επιστρέψει στον 
ωκεανό. Χρειάστηκαν μήνες κα-
θημερινών καταδύσεων στα πα-
γωμένα νερά, ώστε να συνηθίσει 
το σώμα και το μυαλό του την επα-
φή με τον ωκεανό και τον κόσμο 
του. ∆εν χρησιμοποιούσε στολή 
κατάδυσης, ώστε να νιώθει σαν 
αμφίβιο, να βρεθεί όσο πιο κοντά 
μπορούσε στο υποθαλάσσιο πε-
ριβάλλον. «Πετούσε» σε αυτό το 
τρισδιάτατο υποθαλάσσιο δάσος, 
νιώθοντας σαν να είναι σε άλλο 
πλανήτη, λέει.

Η θεραπευτική επίδραση της 
ανανεωμένης επαφής του με τον 
ωκεανό είχε ως αποτέλεσμα να 
νιώσει την επιθυμία να κρατήσει 
και πάλι στο χέρι του την κάμερά 
του, να τραβήξει πλάνα. Η ιδέα 
της ταινίας ωστόσο γεννήθηκε 
μετά την αποκαλυπτική εμπειρία 
της γνωριμίας του με «εκείνη». «Η 

ταινία ήταν μια οργανική διαδικα-
σία», τονίζει. «Η σχέση μου με το 
χταπόδι διήρκεσε ένα χρόνο. Είχα 
ήδη περάσει μερικά χρόνια κάνο-
ντας ελεύθερη κατάδυση και εξε-
ρευνώντας το θαλάσσιο δάσος, μα-
θαίνοντας να προσαρμόζομαι και 
να κινούμαι στο παγωμένο νερό, 
καταγράφοντας τη βιοποικιλότητα 
του δάσους των κελπιών, πριν τη 
συναντήσω. Αυτόν τον ένα χρόνο 
περνούσα σχεδόν κάθε μέρα στο 
νερό, αλλά δεν έχω χρονομετρήσει 
πόση ώρα την ημέρα την παρακο-
λουθούσα· υπολογίζω περίπου 30 
λεπτά ημερησίως. Συχνά κοιμόταν 
ή ξεκουραζόταν, έτσι δεν περνού-
σα όλο αυτόν τον χρόνο μαζί της». 

Ανεκτίμητα μαθήματα
Ηταν συναρπαστικό, ομολογεί, 

ότι έμαθε να βλέπει το περιβάλλον 
του υποθαλάσσιου δάσους μέσα 
από τα μάτια της νέας του φίλης. 
«Ηταν υπέροχο το να παρατηρώ 
πώς όλα σε αυτό το υποθαλάσσιο 
οικοσύστημα ήταν δεμένα μαζί και 
κινούνταν σε ένα κυκλικό σύστη-
μα ζωής και θανάτου στο οποίο 
κάθε οργανισμός εξαρτιόταν από 

τον άλλο». Πήρε ανεκτίμητα μα-
θήματα: «Οτι οι τόποι άγριας ζω-
ής και τα ζώα που ζουν εκεί είναι 
πολύτιμα. Οτι είμαστε μέρος της 
φύσης και όχι επισκέπτες. Οτι η 
βαθιά επαφή μας με τη φύση είναι 
σημαντική για το ευ ζην μας. Οτι 
η επιβίωσή μας είναι συνδεδεμέ-
νη με την υγεία και τη βιοποικιλό-
τητα του φυσικού κόσμου. Αν το 
περιβάλλον ευημερεί, ευημερούμε 
κι εμείς· αν πεθάνει, πεθαίνουμε 
κι εμείς. Η πιο επικίνδυνη σκέψη 
είναι ότι εμείς οι άνθρωποι μπο-
ρούμε με κάποιον τρόπο να ζή-
σουμε χωρίς τη φύση. Είμαστε η 
φύση και το μέλλον μας ως είδος 
είναι εγγυημένο αν επιτρέψουμε 
στον φυσικό κόσμο να επιβιώσει 
και να είναι προστατευμένος». Αυ-
τή η εμπειρία τού άλλαξε τη ζωή 
με πολλούς τρόπους, παραδέχε-
ται: «Με έκανε να συνειδητοποι-
ήσω ότι είμαι ένα ακόμα ζώο σε 
αυτόν τον πλανήτη. Με έκανε να 
αισθανθώ πόσο εμείς οι άνθρωποι 
ανήκουμε εδώ. Είναι το σπίτι μας, 
το μόνο μας σπίτι. Το να είναι κα-
νείς στη φύση είναι το πιο θερα-
πευτικό πράγμα που μπορούμε να 

κάνουμε για τους εαυτούς μας». 
Γι’ αυτό αποφάσισε να κάνει 

αυτή την ταινία; «Είμαι κινηματο-
γραφιστής και αφηγητής ιστοριών, 
αυτό κάνω στη ζωή μου. Νιώθω ότι 
οι ιστορίες είναι σημαντικές, για-
τί μπορούν να κινητοποιήσουν το 
συναίσθημα και να κάνουν τους 
ανθρώπους να ακούσουν προσε-
κτικά και να νοιαστούν. Ηθελα να 
μοιραστώ τη μαγεία και τη χαρά 
που έζησα στο δάσος των κελπι-
ών και να δείξω στον κόσμο την 
ομορφιά του υποθαλάσσιου δά-
σους της Νότιας Αφρικής και τη 
σημασία τού να είμαστε συνδεδε-
μένοι με τη φύση». 

Για τον λόγο αυτό έχει προ-
χωρήσει και στην ίδρυση της 
μη κερδοσκοπικής οργάνωσης 
SeaChange Project, μιας κοινό-
τητας επιστημόνων, δημοσιογρά-
φων, κινηματογραφιστών που 
εργάζονται για την ανάδειξη και 
προστασία του υποθαλάσσιου δά-
σους. Στόχος τους είναι να κινη-
τοποιήσουν επιστήμονες, φορείς, 
πολιτικούς και το κοινό ώστε να 
γίνουν μέρος της αναγέννησης 
του πλανήτη.

Κατάλαβα πόσο εμείς 
οι άνθρωποι ανήκουμε 
εδώ. Ο πλανήτης Γη 
είναι το σπίτι μας,
το μόνο μας σπίτι. 

Η βαθιά επαφή μας με 
τη φύση είναι σημαντι-
κή για το ευ ζην μας. Η 
επιβίωσή μας είναι συν-
δεδεμένη με την υγεία 
και τη βιοποικιλότητα 
του φυσικού κόσμου. 
Αν το περιβάλλον ευ-
ημερεί, ευημερούμε κι 
εμείς· αν πεθάνει, πε-
θαίνουμε κι εμείς

Στη διάρκεια των υποβρύχιων περιπλανήσεών του o Φόστερ συνάντησε ένα θηλυκό χταπόδι, το οποίο ξεκίνησε να παρατηρεί και να βιντεοσκοπεί καθημερινά. Εγινε η φίλη του, ο δάσκαλός του.
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Αν η φύση πεθάνει, πεθαίνουμε κι εμείς
Ο δημιουργός της ταινίας «Ο δάσκαλός μου, το χταπόδι» Κρεγκ Φόστερ μιλάει για τη συνάντηση που του άλλαξε τη ζωή
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07.30 Θεία λειτουργία
10.00 Καμώματα τζι αρώματα
 Κωμική σειρά εποχής.
11.00 Η €¥Pω$τία
 Οικονομικές ειδήσεις,
 με τον Ανδρέα Ιωσήφ. 
11.30 Χρονογράφημα, ΙΙΙ - (E)
12.00 Η ζωή μας ένα τραγούδι
 Μουσική εκπομπή 
 με τη Γωγώ Βασιλάκη. 
13.30 Αμύνεσθαι περί πάτρης
 Θεματική εκπομπή.
14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15 Αποτυπώματα
  Γεγονότα, στιγμές και
 ανθρώπινες ιστορίες.
15.30 Τravel Diary
 Tαξιδιωτικές ταινίες 
 μικρού μήκους.
 «Νάπολη». Μέρος Β’
16.00 Σε προσκυνώ γλώσσα 
 Θεματική εκπομπή.
17.00 Αφανείς ήρωες
  Ιστορίες ανθρώπων που 

ξεχώρισαν στην Κύπρο ή 
στο εξωτερικό.

18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.20 Το μυστικό της πεταλούδας
 Τηλεταινία.
19.20 Λούνα Παρκ  
 Κωμική σειρά.
19.55 Σαν σήμερα με το ΡΙΚ
20.00 EIΔHΣEIΣ
21.00 Αθλητική Κυριακή
21.30 Παραδοσιακή βραδιά 
  Ψυχαγωγική εκπομπή με 

τη Βαλεντίνα Νικολάου.
23.00 EIΔHΣEIΣ
23.05 Σαν σήμερα με το ΡΙΚ (Ε)
23.10 Αφανείς ήρωες (Ε)
00.00 Επαναλήψεις  

07.30 Το κόκκινο λεωφορείο 
 Παιδικό πρόγραμμα.
08.15 Παιδική ζώνη
 α. Μάγια η μέλισσα
 β. Το θαυμαστό ταξίδι
 του Νιλς Χόλγκερσον 
 γ. O μικρός Χνουδωτός
 δ. Μπόμπι και Μπιλ 
 ε. Σπίριτ, το άγριο άλογο
 στ. Τα τρενάκια ρομπότ
11.00 Στη Χώρα του Γιατί - (Ε)
11.30 Παιδική ζώνη
12.10 Το κόκκινο λεωφορείο (Ε)
12.55 Παιδική ζώνη
15.30 Στη Χώρα του Γιατί - (Ε)
16.00 Μan with a plan
 Κωμική σειρά.
16.40 Βaywatch, ΙΧ
 Περιπετειώδης σειρά.
17.30 Προσωπογραφίες, IV-(E)
 Πολιτιστικό ντοκιμαντέρ.
18.15 Μαζί/Βirlikte - (Ε)
 ∆ικοινοτική εκπομπή. 
19.00 Εuromaxx Design - (E)
 Ντοκιμαντέρ.
19.30 Γυναίκα
 Μικρά ντοκιμαντέρ.
19.40 EIΔHΣEIΣ (Αγγλική)
19.50 EIΔHΣEIΣ (Τουρκική)
20.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
21.05 Τravel Diary - (Ε)
 Ταξιδιωτική σειρά. 
21.30 Grace of Monaco
  ∆ράμα με τους Νικόλ Κί-

ντμαν, Τιμ Ροθ,  κ.ά.
23.10 ArtCafe, IV - (E)
 Πολιτιστική εκπομπή.
00.10 EIΔHΣEIΣ - (E)
00.30 Προσωπογραφίες, IV-(E)
01.15 Μαζί/Βirlikte - (Ε)
02.00 ΓΙΟΥΡΟΝΙΟΥΣ 

06.00 Deal - (Ε)
 Τηλεπαιχνίδι.
06.30 Αστέρια στην άμμο - (Ε)
 Ελληνική σειρά.
07.15 24 ώρες - (Ε) 
 Σειρά ντοκιμαντέρ.
08.15 Έλα στη θέση μου - (Ε)
 Κωμική σειρά.
09.30 Εύκολα και σπιτικά
 Eκπομπή μαγειρικής,
 με την Αθηνά Λοϊζίδου.
10.00 Σ/Κ με τον Μάνεση 
 Eνημερωτική εκπομπή.
13.00 Oικογενειακές ιστορίες
 Κοινωνική σειρά.
13.45 Λούης Νight Show - (Ε)
 Σατιρική εκπομπή.
16.00 Μην αρχίζεις τη   
 μουρμούρα - (E)
 Κωμική σειρά.
16.50 Έλα στη θέση μου, V
 Κωμική σειρά.
17.50 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.00 Έλα στη θέση μου, V
 Κωμική σειρά.
18.20 ΤΕΤ-Α-ΤΕΤ στον Alpha
 Τalk show.
19.30 ∆ώσε Βάση - (E)
 Κωμικό show, με την 
 Ιωάννα Λαμπροπούλου. 
20.20 ALPHA NEWS
21.20 Tιτανικός - (Titanic)
  ∆ραματική περιπέτεια με 

τους Λεονάρντο NτιKά-
πριο, Kέιτ Γουίνσλετ, κ.ά.

00.15 ΤΕΤ- Α-ΤΕΤ
01.15 ∆ώσε Βάση - (Ε)
 Κωμικό show
02.15 The Chase - (Ε)
 Τηλεπαιχνίδι.
03.15 Σ/Κ με τον Μάνεση - (Ε)

05.40 Στρίβειν διά 
 του αρραβώνος  - (E) 
 Κωμική σειρά.
06.30 Daddy cool - (E)
 Ελληνική σειρά.  
08.00 ∆είξε μου τον φίλο σου
 Κωμική σειρά.
09.30 Τaxi - (E)
 Τηλεπαιχνίδι.
10.20 Πρώτη σταγόνα - (E)
 Κωμική σειρά.
12.00 Υγεία πάνω απ’ όλα  
 Εκπομπή για την υγεία.
12.50 Eνώπιος Ενωπίω
  Πολιτική εκπομπή.
14.00 Γειτονιές στο πιάτο
  Εκπομπή μαγειρικής με 

τον ∆ημήτρη Σκαρμούτσο. 
14.50 Ήλιος - (Ε)
 ∆ραματική σειρά.   
16.30 Casa De Mikel, II - (Ε)
 Σατιρική εκπομπή.
18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10 Ο πόλεμος των άστρων
 Ελληνική σειρά.
19.30 Τaxi
 Tηλεπαιχνίδι, με τον  
 Αλέξανδρο Τσουβέλα.
20.20 Tα νέα του ANT1
21.20 Mamma mia! 
 Here we Go Again
  Mιούζικαλ, με τους Μέ-

ριλ Στριπ, Λίλι Τζέιμς, κ.ά.
23.15 Χιούστον το λύσαμε  
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
00.50 Βancroft - (E) 
 Ξένη σειρά. 
01.40 Blackout - (E) 
02.30 Eκπαιδεύοντας τον Μπάμπη
03.20 Tα νέα του ANT1 - (E) 
04.20 Αδελφές ψυχές - (E)  

05.30 Τώρα ό,τι συμβαίνει
 Ενημερωτική εκπομπή,
 με τη Φαίη Μαυραγάνη.
09.45 Έλα χαμογέλα
 Ψυχαγωγική επομπή,
 με τους Σίσσυ Χριστίδου,
 Παύλο Σταματόπουλο,
 Κωνσταντίνο Βασάλο, 
 Ελένη Βουλγαράκη.
13.00 Τροχός της τύχης (E)
  Τηλεπαιχνίδι με τον Πέ-

τρο Πολυχρονίδη και τη 
Βάλια Χατζηθεοδώρου.

15.00 Εικόνες - (E)
 Ταξιδιωτική εκπομπή 
 με τον Τάσο ∆ούση.
16.00 Shopping Star - (E) 
 Εκπομπή μόδας.
17.10 Fars Attack 3 - (E)
 Σατιρική εκπομπή.
18.00 OMEGA NEWS
18.10 Mad Video Music  
 Awards 2020 - (Ε)
  Τηλεοπτικό show με τη 

βράβευση των μεγαλύτε-
ρων ονομάτων της μουσι-
κής βιομηχανίας.

20.10 OMEGA NEWS
21.15 City Hall
 ∆ραματικό θρίλερ, 
 με τους  Αλ Πατσίνο, 
 Τζον Κούσακ, κ.ά.  
23.15 Παιχνίδια διαφθοράς 
 (The Corruptor).
 Tαινία δράσης.
01.00 Έλα χαμογέλα - (Ε)
 Ψυχαγωγική επομπή.
04.00 Ο άντρας των ονείρων (E)
 Κωμική σειρά.
05.00 Μουσικό κουτί - (Ε)
 Τηλεπαιχνίδι.

06.30 Tα χρυσόψαρα  - (E)
 Κωμική σειρά. 
07.00 Love it  - (E)
  Ψυχαγωγική εκπομπή.
08.30 Καλό μεσημεράκι - (E)
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
10.15 Dot.
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
11.15 Xωρίς περιστροφές - (E)
 Πολιτική εκπομπή.
13.00 Boυράτε γειτόνοι - (E)
 Κωμική σειρά.
13.35 200 χρόνια από την
 Ελληνική Επανάσταση
13.40 Ζωή ποδήλατο - (E)
 Κωμική σειρά. 
14.50 Ώρα για φαγητό - (E)
  Εκπομπή μαγειρικής με την 

Αργυρώ Μπαρμπαρίγου.
15.30 Happy Traveller
 Ταξιδιωτική εκπομπή,
 με τον Ευτύχη Μπλέτσα.
16.15 The kings of Mykonos
 Ελληνική κωμωδία.
17.50 Η πεθερά  - (Ε)
 Κωμική σειρά. 
18.00  Γεγονότα σε συντομία
18.08 200 χρόνια από την
 Ελληνική Επανάσταση
18.10 Η πεθερά (Συνέχεια)
18.50 The Voice Of Greece - (E)
 Μουσικός διαγωνισμός.
20.20  Τομές στα γεγονότα
21.10 200 χρόνια από την
 Ελληνική Επανάσταση
21.15 Survivor
 Παιχνίδι επιβίωσης,
 με τον Γιώργο Λιανό.
00.00  Γεγονότα σε τίτλους 
00.10 Στην υγειά μας ρε παιδιά 
03.20 Velvet - (Ε)

05.40 Η Ρένα είναι «Οφ-Σάιντ»
07.05 Η θεία απ’ το Σικάγο
08.20 Κοντσέρτο για πολυβόλα
10.10 Η κυρία του κυρίου
11.35 ∆άσκαλε τι δίδασκες
12.55 Ο καταφερτζής
14.10 Τον παλιό εκείνο καιρό
15.15 Όλοι θα ζήσουμε
16.55 Καθ’ εμπόδιο για καλό
18.30 Συμμορία εραστών
20.15 Ένας ιππότης
 για τη Βασούλα
22.00 Νύχτα γάμου
23.40 Εκείνο το καλοκαίρι
01.15 Ένα έξυπνο
 έξυπνο μούτρο
02.40 Ερωτικές ιστορίες

 ΡΙΚ1 ΤHΛ.: 22862000  ΡΙΚ2 ΤHΛ.: 22862000  ΑLPHA ΤHΛ.: 22212400  ANT1 ΤHΛ.: 22200200  ΟMEGA ΤHΛ.: 22477777  ΣΙΓΜΑ ΤHΛ.: 22580100  MOVIES BEST

 GREEK CINEMA

21.30 Παραδοσιακή βραδιά 21.30 Grace of Monaco 21.20 Tιτανικός 21.20 Mamma mia! 21.15 City Hall 21.15 Survivor 21.00 Skjelvet (The Quake) 

22.00 Νύχτα γάμου

06.30 Παιδική ζώνη
07.25 Μουλάν
08.20 Παιδικές σειρές
09.35 Cook Eat (Ε)
11.00 Τηλεαγορά
13.00 ΑΝΝΙΤΑ κοίτα
16.35 Τηλεαγορά
18.30 Αόρατος φακός
19.00 Ταξίδι γεύσεων, ΙIΙ (Ε)
20.15 Ο καιρός
20.20 Για πάντα νέοι (E)
21.30 Το ταξίδι της ζωής, ΙΙΙ
22.30 Ξένη ταινία
00.25 Ξένη ταινία

10.20 Κορίτσια ο Μάρκουλης
11.00 Έξυπνες αγορές
12.30 Ελιές Θρούμπες
13.00 Έξυπνες αγορές
14.00 Ασημένια φεγγάρια
15.35 Έξυπνες αγορές
16.05 Κινημ/φικές επιτυχίες
16.10 Έξυπνες αγορές
16.40 Δελτίο Ειδήσεων
16.45 Έξυπνες αγορές
17.15 Αόρατος φακός
17.20 Έξυπνες αγορές
18.05 Eλληνική ταινία
19.45 EXTRA News
20.20 Eλληνική ταινία
22.00 Η προδοσία

 CAPITAL ΤHΛ.: 25577577

 TV PLUS ΤHΛ.: 22259000

EXTRA ΤHΛ.: 25715111

06.45 Tηλεαγορά 
08.25 Μικροί κατάσκοποι
10.00 Το ταξίδι του γυρισμού
11.50 Tηλεαγορά
12.20 Ελληνική ταινία
14.00 Tηλεαγορά
15.20 Ελληνική ταινία
17.00 Tηλεαγορά
19.10 Οικογενειακές γιορτές
21.00 Ξένη ταινία
23.00 Ξένη ταινία
01.30 Ξένη ταινία
03.00 Ξένη ταινία

Small Axe: Mangrove ���
ΔΡΑΜΑ (2020)
Σκηνοθεσία: Στιβ Μακουίν
Ερμηνείες: Σον Παρκς, Λετίσια Ράιτ, 
Μάλαχι Κίρμπι

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Ο βραβευμένος με Οσκαρ Στιβ 
Μακουίν («12 χρόνια σκλάβος») 
στρέφεται προς την τηλεόραση, 
δημιουργώντας μια μίνι σειρά για 
λογαριασμό του Amazon Prime 
(στην Ελλάδα τη βλέπουμε από την 
πλατφόρμα της Cosmote TV), που 
από πολλούς συγκαταλέγεται στις 
πιο σημαντικές της χρονιάς. Θέμα 
της, η ενδιαφέρουσα ιστορία της 
κοινότητας των ∆υτικών Ινδιών 
του Λονδίνου, από τη δεκαετία του 
1960 μέχρι το 1982. Μέσα από πέ-
ντε επεισόδια-τηλεταινίες παρα-
κολουθούμε ένα δραστήριο, πολύ 
ιδιαίτερο φυλετικό σύνολο, καθώς 
και τη σύγκρουσή του με τις Αρχές 
και τις συντηρητικές αντιλήψεις 
της εποχής.

Μένοντας μόνο στην πρώτη από 
τις αυτοτελείς ιστορίες, η οποία 
άλλωστε ξεπερνά σε διάρκεια τις 
δύο ώρες, παρακολουθούμε την 
αληθινή υπόθεση των «Εννιά του 
Μάνγκροουβ». Βρισκόμαστε στα 
τέλη της δεκαετίας του 1960 και ο 
Φρανκ Κρίτσλοου ανοίγει το εστια-
τόριο «Mangrove» σε μια γειτονιά 
του Νότινγκ Χιλ με έντονη παρου-
σία μεταναστών από την Καραϊβι-
κή, σερβίροντας πικάντικη κουζίνα 
και μπόλικη διάθεση για τραγού-
δι και χορό. Εκείνη ωστόσο που 
δεν βλέπει τόσο θετικά τα πράγ-
ματα είναι η μητροπολιτική αστυ-
νομία, η οποία εισβάλλει ξανά και 
ξανά στον χώρο, προκαλώντας κα-

ταστροφές και προπηλακίζοντας 
τους θαμώνες. Οταν η κοινότητα 
αντιδρά οργανώνοντας διαδήλω-
ση, βίαια επεισόδια ξεσπούν, τα 
οποία οδηγούν στη σύλληψη εννέα 
«πρωτεργατών» και στην παραπο-
μπή τους στο δικαστήριο με βαριές 
κατηγορίες. Θυμίζοντας αρκετά και 
την πρόσφατη «∆ίκη των επτά του 
Σικάγου» που είδαμε στο Netflix, 
αλλά στη λιγότερο clean cut εκδοχή 
της, ο Μακουίν μιλάει για την ιστο-
ρία των διακρίσεων εις βάρος των 
φυλετικών μειονοτήτων με τρόπο 
άμεσο και συχνά ωμό. ∆εν περιο-
ρίζεται εκεί ωστόσο. Ιδιαίτερα στο 
πρώτο κομμάτι του φιλμ –συμβαί-
νει σε όλα τα επεισόδια της σειράς– 
αυτό που παρακολουθούμε κυρίως 
είναι η γέννηση ενός πολιτισμού 
μεταναστών πρώτης ή δεύτερης 
γενιάς, οι οποίοι δημιουργούν τον 
δικό τους τρόπο ζωής σε έναν τό-
πο δραστικά διαφορετικό από την 
πατρίδα τους. Οι παραδόσεις, οι 
μουσικές και τα ήθη τους παντρεύ-
ονται με τη δυτική κουλτούρα σε 
μια πρωτότυπη «συνταγή», η οποία 
ανέδειξε το Λονδίνο σε ένα από 
τα πιο εντυπωσιακά πολιτισμικά 
χωνευτήρια του πλανήτη.

Αυτή η διαδικασία, φυσικά, δεν 
προχώρησε δίχως εμπόδια. Από τις 
αυταρχικές μεθόδους της αστυνομί-
ας, περνάμε ύστερα σε ένα μάλλον 
εχθρικό δικαστήριο, το οποίο πά-
ντως θα δείξει γνήσια βρετανική... 
ευγένεια όταν θα έρθει η κρίσιμη 
ώρα. Οι εργασίες της δίκης, που 
καταλαμβάνουν και μεγάλο μέρος 
της ιστορίας, κινηματογραφούνται 
από τον Μακουίν με στακάτο ρυθ-
μό, εντάσεις και ξεσπάσματα που 
διατηρούν ακέραιο το ενδιαφέρον 
του θεατή.

Σκέφτομαι 
να βάλω τέλος ���

ΔΡΑΜΑ (2020)
Σκηνοθεσία: Τσάρλι Κάουφμαν
Ερμηνείες: Τζέσι Μπάκλεϊ, 
Τζέσι Πλίμονς, Τόνι Κολέτ

 
Αυτό το αρκετά παράξενο για τα δε-
δομένα του Netflix φιλμ έχει πίσω 
του τον ιδιοφυή δημιουργό Τσάρλι 
Κάουφμαν («Anomalisa»), ο οποί-
ος εδώ μεταφέρει στην οθόνη το 
ομώνυμο μυθιστόρημα του Ιεν Ρέ-
ιντ. Συνοπτικά και δίχως να προ-
δώσουμε σημαντικά κομμάτια της 
πλοκής: μια νεαρή κοπέλα ξεκινά 
να επισκεφθεί τους γονείς του φί-
λου της, στην εξοχική τους φάρμα. 
Εκεί, κατά τη διάρκεια μιας φοβε-
ρής χιονοθύελλας, θα συμβούν διά-
φορα παράδοξα, τα οποία θα μας 
αποκαλύψουν πτυχές της ιστορίας 
που έως τότε δεν υποψιαζόμασταν.

Από τις ταινίες που ξεδιπλώνουν 
σταδιακά τις προθέσεις και τα μυ-
στικά τους, το εσωτερικό δράμα του 
Κάουφμαν έχει και αρκετά στοι-
χεία ψυχολογικού θρίλερ, ενώ συ-
χνά «παίζει» με το μυαλό του θεατή. 
Στην πορεία θέτει πλήθος κοινωνι-
κών και φιλοσοφικών ερωτημάτων, 

κάνει σάτιρα και στοχάζεται πάνω 
στο πέρασμα του χρόνου. Ανταμεί-
βει δε την υπομονή και την προσοχή 
στη λεπτομέρεια με όσα αποκαλύ-
πτονται –και σε έναν βαθμό υποψι-
αζόμαστε– προς το φινάλε. Φυσικά, 
υπάρχουν εδώ και αδυναμίες, κυ-
ρίως ως προς την έλλειψη ρυθμού, 
ωστόσο εξομαλύνονται (και) μέσα 
από τις πολύ καλές ερμηνείες πρω-
ταγωνιστών όπως η ανερχόμενη 
Τζέσι Μπάκλεϊ –την είδαμε αρκετά 
πρόσφατα να διαπρέπει στο μουσι-
κό «Wild Rose»– και οι πάντα θετι-
κοί Τόνι Κολέτ και Ντέιβιντ Θιούλις.

 

Η σιωπηλή 
επανάσταση ���

ΙΣΤΟΡΙΚΟ ΔΡΑΜΑ (2018)
Σκηνοθεσία: Λαρς Κράουμε
Ερμηνείες: Λέοναρντ Σάιχερ, 
Γιόνας Ντάσλερ, Λένα Κλένκε

 
Από την πλατφόρμα του Cinobo επι-
λέγουμε ένα τρυφερό φιλμ ενηλι-
κίωσης που δεν φοβάται να πο-
λιτικοποιηθεί, εστιάζοντας στα 
ταραγμένα χρόνια που ακολούθη-
σαν τον B΄ Παγκόσμιο Πόλεμο.  

Οι μαθητές της τελευταίας τάξης 
ενός λυκείου της Ανατολικής Γερ-

μανίας αποφασίζουν να κρατήσουν 
ενός λεπτού σιγή προς τιμήν των θυ-
μάτων της ουγγρικής εξέγερσης του 
1956. Η κίνηση, φυσικά, δεν περνάει 
απαρατήρητη ούτε και ατιμώρητη 
από τους υπευθύνους ενός όλο και 
πιο καχύποπτου καθεστώτος.

Ο Κράουμε προσπαθεί σκληρά 
να μη μετατρέψει το φιλμ του σε 
σχηματικό ιστορικό αφήγημα και 
σε μεγάλο βαθμό το καταφέρνει. Οι 
μαθητές της τάξης δεν είναι κάποιοι 
οργανωμένοι πολέμιοι της DDR –
πώς θα μπορούσαν άλλωστε;– αλλά 
απλώς παιδιά που νιώθουν αυθόρ-
μητη αλληλεγγύη προς ανθρώπους 
που επιζητούν το υπέρτατο αγαθό 
της ηλικίας τους: την ελευθερία. Το 
σημαντικότερο πορτρέτο της ται-
νίας, ωστόσο, είναι το κοινωνικό. 
Μέσα από τις διάφορες ιστορίες 
των μαθητών και των οικογενειών 
τους, διακρίνουμε την εικόνα μιας 
χώρας σε πλήρη σύγχυση. Πρώην 
συνεργάτες των ναζί που τη γλίτω-
σαν, διωκόμενοι που επέστρεψαν, 
πλούσιοι που έγιναν φτωχοί και το 
αντίστροφο, άνθρωποι που ακόμη 
κρύβονται· ένας κόσμος που φέ-
ρει οδυνηρό το βάρος της Ιστορίας 
στους ώμους του, ενώ αγωνίζεται 
ταυτόχρονα να προχωρήσει.

Επάνω, η Τζέσι Μπάκλεϊ πρω-
ταγωνιστεί στην ταινία του Net-
flix «Σκέφτομαι να βάλω τέλος». 
Κάτω, σκηνή από τη «Σιωπηλή 
επανάσταση», που προβάλλεται 
από το Cinobo. 

Φιλοσοφικά ερωτήματα και νιάτα με ανησυχίες

Πώς έγινε
το Λονδίνο
«χωνευτήρι»
πολιτισμών
Μέσα από τον φακό του Στιβ Μακουίν

Στα τέλη της δεκαετίας του 1960, το εστιατόριο «Mangrove» στο Νότινγκ Χιλ γίνεται στέκι μεταναστών από την Καραϊβική, με τη μητροπολιτική αστυνομία 
να εισβάλλει ξανά και ξανά στον χώρο, προπηλακίζοντας θαμώνες. Οταν η κοινότητα αντιδρά οργανώνοντας διαδήλωση, βίαια επεισόδια ξεσπούν.

HOME CINEMA

06.00 The Day Shall Come
07.30 What’s Love Got
 To Do With It
09.30 La Dolce Vita
12.35 Project Blue Book 2
13.30 The Happy Prince
15.20 Treasure Planet
17.05 Damascus Cover
19.00 You’re Not You
21.00 Skjelvet (The Quake)  
23.00 While You Were Sleeping
02.15 The Happy Prince
04.15 Damascus Cover
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Της ΑΓΓΕΛΙΝΑΣ ΣΩΤΗΡΙΟΥ

•  Αφιερωμένο στον Μιχάλη
Ττερλικκά

Τα Χριστούγεννα και η εποχή του 
∆ωδεκαημέρου γενικότερα δεν εί-
ναι απλώς μια εορταστική περίο-
δος, καθώς οι γιορτές των ημερών 
συμπίπτουν με το χειμερινό ηλιο-
στάσιο, το πέρασμα από το σκο-
τάδι στο φως και την αλλαγή που 
συντελείται αυτή την περίοδο στη 
φύση. Καθώς οι μέρες αρχίζουν με-
γαλώνουν και οι νύκτες μικραίνουν 
οι άνθρωποι γιόρταζαν από τα πα-
νάρχαια χρόνια την αναγέννηση 
της φύσης και του φωτός.

Η περίοδος αυτή είναι η πιο 
κρίσιμη του ηλιακού κύκλου, αφού 
ο ήλιος είναι στο πιο μακρινό ση-
μείο από τη γη. Σε εποχές πολύ 
παλιές αρχέγονοι φόβοι ότι το φως 
θα συνεχίσει να λιγοστεύει κυρι-
αρχούσαν. Η υπαρξιακή αγωνία 
του ανθρώπου και οι λαϊκές πα-
ραδόσεις, προλήψεις και δεισιδαι-
μονίες από τα πανάρχαια χρόνια 
θεωρούσαν τις μέρες αυτές ένα 
συμπαντικό πέρασμα από μια κα-
τάσταση σε άλλη, μετάβαση κατά 
την οποία οι ισορροπίες εύκολα 
διαταράσσονται. Γι’ αυτόν ακρι-
βώς τον λόγο η παράδοση των 
ημερών είναι συνυφασμένη με 
διάφορα έθιμα για να μπει καλά 
η χρονιά και αντιλήψεις για την 
ύπαρξη δυνάμεων όπως οι καλικά-
ντζαροι που επιχειρούν να διατα-
ράξουν τις ισορροπίες του σύμπα-
ντος, οι οποίες αποκαθίστανται με 
τη γιορτή των Επιφανίων με τον 
αγιασμό των υδάτων. Στο πνεύ-
μα των ημερών συναντούμε και 
τα κάλαντα των Χριστουγέννων, 
της Πρωτοχρονιάς και των Φώτων. 
Τραγούδια που εντάσσονται στον 
κύκλο του χρόνου και αποτυπώ-
νουν με παραστατικό τρόπο σε 
γλώσσα εύκολα αντιληπτή τα γε-
γονότα της εορτής. Συνήθως τρα-
γουδιούνται την παραμονή καθε-
μιάς από τις γιορτές από ομάδες 
παιδιών που γυρίζουν από σπίτι 

σε σπίτι και συνοδεύονται από 
φιλοδώρημα των νοικοκυραίων 
προς τους καλαντιστές.

Η ονομασία κάλαντα προέρχε-
ται από τις καλένδες εορτασμούς 
για την αρχή του μήνα στην αρ-
χαία Ρώμη με πιο γνωστές τις Κα-
λένδες του Ιανουαρίου της έναρ-
ξης δηλαδή κάθε νέου έτους. 
Η καταγωγή τους είναι δηλαδή 
συνδεδεμένη με προχριστιανικές 
γιορτές. Είναι δε άρρηκτα συν-
δεδεμένα με το αρχαιοελληνικό 
έθιμο της ειρεσιώνης και τα χελι-
δονίσματα από τα οποία στοιχεία 
σώζονται μέχρι και τις μέρες μας 

σε τοπικές εθιμικές πρακτικές.
Τα κάλαντα έχουν γλώσσα και 

ύφος που φανερώνει ότι αρχικά 
γράφτηκαν από λόγιους, ανθρώ-
πους τις Εκκλησίας. Χαρακτηρι-
στικά τέτοιου ύφους είναι τα βυ-
ζαντινά κάλαντα των Κοτυώρων 
του Πόντου. Με την πάροδο του 
χρόνου σε αρκετές περιπτώσεις 
έχουν δεχτεί έντονες τις επιδρά-
σεις των τοπικών διαλέκτων, δια-
τηρώντας ταυτόχρονα έντονα τα 
στοιχεία της λόγιας καταγωγής 
τους. Πέρα από τις πληροφορίες 
για τη σχετική γιορτή περιέχουν 
ευχές για υγεία και μακροημέρευ-
ση και παινέματα για τους νοι-

κοκύρηδες του σπιτιού: «Χρόνια 
πολλά να ζήσετε, να ’στε ευτυ-
χισμένοι/τζιαι στο κορμίν τζιαι 
στην ψυσιήν να ’σαστεν πλου-
μισμένοι», ακούμε στα κυπρια-
κά κάλαντα. «Κυρά ψηλή, κυρά 
λιγνή, κυρά γαϊτανοφρύδα /κυρά 
μου όταν στολίζεσαι να πας στην 
εκκλησιά σου/ βάνεις τον ήλιο 
πρόσωπο και το φεγγάρι αγκάλη/
και τον καθάριο αυγερινό τον βά-
ζεις δακτυλίδι/ εδώ που τραγου-
δήσαμε πέτρα να μην ραΐσει/κι ο 
νοικοκύρης του σπιτιού χρόνους 
πολλούς να ζήσει», στα κάλαντα 
της Πελοποννήσου.

Τέλος κατέληγαν σε αίτημα φι-
λοδωρήματος: «∆ώστε μας και τον 
κόκορα, δώστε μας και την κότα/
∆ώστε μας και πεντ’ εξ’ αβγά να 
πάμε σ’ άλλη πόρτα», όπως ακού-
με στα κάλαντα της Πελοποννή-
σου. Και βεβαίως, εάν οι καλαντι-
στές έκριναν πως το φιλοδώρημα 
δεν ήταν ικανοποιητικό, ακολου-
θούσαν σκωπτικοί στίχοι για τον 
σφιχτοχέρη νοικοκύρη: «Αφέντη 
μου στην κάπα σου χίλιες χιλιάδες 
ψείρες, άλλες γεννούν άλλες κλω-
σούν κι άλλες αβγά μαζώνουν». 

Στην Ανθρωπολογία της Μου-
σικής (1964) που αποτελεί έργο 
ορόσημο για τον κλάδο της Εθνο-
μουσικολογίας και πιο συγκεκρι-
μένα στο κεφάλαιο για τους στί-
χους των τραγουδιών (Τhe study 
of songtexts), ο πρωτοπόρος Αμε-
ρικανός εθνομουσικολόγος Άλαν 
Μέρριαμ αναφέρει χαρακτηριστι-
κά ότι πολλές φορές ο τραγουδι-
σμένος λόγος έχει τη δύναμη να 
εκφράσει πράγματα που δεν θα 
ήταν εύκολο να ειπωθούν με άλ-
λους τρόπους – όπως τη δυσαρέ-
σκεια για το μικρό φιλοδώρημα ή 
την απαίτηση για κόκορα και κότα 
που απαντούμε στα κάλαντα της 
Πελοποννήσου. Με τον τρόπο αυ-
τό εκτονώνονται οι όποιες εντά-
σεις μεταξύ ατόμων και ομάδων 
εντός του κοινωνικού συνόλου. 
Παρόμοια λειτουργούν οι ποιητι-
κές μονομαχίες γνωστές ως τσιατ-
τιστά. Εξίσου σημαντικό ζήτημα 

που θίγει ο Μέρριαμ στο ίδιο βι-
βλίο και σχετίζεται με τα κάλαντα 
είναι οι χρήσεις και οι λειτουργίες 
της μουσικής σε σχέση με το κοι-
νωνικό σύνολο και την κοινωνική 
ομάδα που μελετούμε, καθώς μέσα 
από τη μουσική συχνά έχουμε την 
επανεπιβεβαίωση των κοινωνικών 
δεσμών και δομών, την ενίσχυση 
της κοινωνικής συνοχής και στα-
θερότητας, καθώς και τη διασφά-
λιση της πολιτισμικής συνέχειας. 

Προχριστιανικά στοιχεία
Κατά τους ελληνιστικούς και 

ρωμαϊκούς χρόνους οι μεγάλες πο-
λυεθνικές αυτοκρατορίες αποτέλε-
σαν χοάνη των πολιτισμικών χα-
ρακτηριστικών των λαών οι οποίοι 
τους αποτελούσαν με αποτέλε-
σμα να παρατηρείται συχνά το 
φαινόμενο του θρησκευτικού συ-
γκριτισμού της εισαγωγής δηλαδή 
της λατρείας ανατολικών θεοτή-
των στον ελληνικό και μετέπει-
τα στον ρωμαϊκό κόσμο. Υπήρχε 
ταύτιση θεοτήτων ελληνικών και 
ανατολικών με κοινά στοιχεία και 
συχνά προέκυπταν και υβριδικές 
θεότητες. 

Μία από τις περιπτώσεις αυ-
τές είναι και αυτή του Μίθρα, θε-

ού του Φωτός των Περσών, που 
ταυτιζόταν με τον Αήττητο Ήλιο, 
θεότητα των Ρωμαίων, του οποίου 
η γέννηση εορταζόταν κατά την 
έναρξη του χειμερινού ηλιοστα-
σίου, που σύμφωνα με το Ιουλια-
νό ημερολόγιο ξεκινούσε στις 25 
∆εκεμβρίου. Κατά τα πρώτα χρι-
στιανικά χρόνια οι διωγμοί δεν 
επέτρεψαν την ανάπτυξη του εορ-
τολογίου της Εκκλησίας. Μέχρι 
τα χρόνια του πάπα Ιουλίου του 
Α΄ Χριστούγεννα και Θεοφάνεια 
εορτάζονται μαζί. Στην Ανατολική 
Εκκλησία υπάρχει μαρτυρία ότι 
τα Χριστούγεννα εορτάστηκαν 
για πρώτη φορά στην Καισάρεια 
της Καππαδοκίας το 376. Η τοπο-
θέτηση της εορτής των Χριστου-
γέννων στις 25 ∆εκεμβρίου έγινε 
από τους Πατέρες της Εκκλησίας 
ακριβώς για να εκτοπίσουν τη λα-
τρεία των ειδωλολατρικών θεοτή-
των. Αυτό είχε σαν αποτέλεσμα τη 
συγχώνευση – λατρευτικά στοι-
χεία που προϋπήρχαν επιβιώνουν 
μέσα από τον Χριστιανισμό, παρά 
τη φαινομενική σύγκρουση νέας 
και παλαιάς θρησκείας. 

Χαρακτηριστικό παράδειγμα 
είναι το κάλαντο των Χριστου-
γέννων της Θράκης: «Σαράντα 

μέρες, σαράντα νύχτες/η Παναγιά 
μας κοιλοπονούσε/ Κοιλοπονούσε, 
παρακαλούσε/ τους αρχαγγέλους 
και ιεράρχες, Σεις αρχάγγελοι και 
ιεράρχες στην Σμύρνη πηαίντε 
μαμμές να φέρτε. Αγιά Μαρίνα, 
Άγια Κατερίνα στην Σμύρνη πά-
νε μαμές να φέρουν. Κι όσο να 
πάνε, κι όσου να έρθουν η Πανα-
γία μας ξιλευτερώθη…» και πιο 
κάτω: «Σαν ήλιος λάμπει, σα νιο 
φεγγάρι/ σα νιο φεγγάρι το παλ-
ληκάρι…». Εδώ ακριβώς φαίνεται 
καθαρά η αντίληψη του μέσου λα-
ϊκού ανθρώπου της παραδοσιακής 
κοινωνίας, ενώ σύμφωνα με την 
Εκκλησία η Παναγία γέννησε με 
υπερφυσικό τρόπο εδώ παρουσι-
άζεται να γεννά με τοκετό και μά-
λιστα με τη συμπαράσταση ιεραρ-
χών, αρχαγγέλων και αγίων όπως 
ακριβώς και οι αρχαίες θεότητες. 
Με δεδομένο το γεγονός ότι πρό-
κειται για κάλαντο της Θράκης θα 
μπορούσε κανείς να ισχυριστεί 
ότι είναι κατάλοιπο της ορφικής 
λατρείας και της γέννησης του 
Απόλλωνα και κατ’ επέκταση του 
Μίθρα και Ηλίου.

Η κα Αγγελίνα Σωτηρίου είναι 
εθνομουσικολόγος.

Η παράδοση
των καλάντων
του Δωδεκαημέρου
Πρόκειται για σημαντική πηγή πληροφοριών και απηχούν το

σύστημα αξιών και τις αντιλήψεις των κοινωνιών του παρελθόντος 

Στις μέρες μας τα κάλα-
ντα έχουν απολέσει τον 
ρόλο που είχαν στο πα-
ρελθόν καθώς έχουν σε 
μεγάλο βαθμό εκτοπι-
στεί από τα ξενόφερτα 
δυτικότροπα χριστου-
γεννιάτικα τραγούδια

Τα κάλαντα είναι τραγούδια που εντάσσονται στον κύκλο του χρόνου και αποτυπώνουν με παραστατικό τρόπο σε γλώσ-
σα εύκολα αντιληπτή τα γεγονότα της εορτής. Συνήθως τραγουδιούνται την παραμονή καθεμιάς από τις γιορτές από ομάδες 
παιδιών που γυρίζουν από σπίτι σε σπίτι και συνοδεύονται από φιλοδώρημα των νοικοκυραίων προς τους καλαντιστές.

Η έναρξη κάθε νέου έτους συμπίπτει 
με τη γιορτή Αγίου Βασιλείου και 
το κυπριακό πρωτοχρονιάτικο κά-
λαντο είναι ίσως το πιο χαρακτηρι-
στικό κείμενο για τη γιορτή, καθώς 
αναφέρεται στη ζωή του Μεγάλου 
Βασιλείου, την καταγωγή του, τη 
θεία λειτουργία, της οποίας έχει 
γράψει το κείμενο, την έφεσή του 
στα γράμματα, εισάγοντας με αυ-
τό τον τρόπο τους ακροατές στο 
πνεύμα και τη σημασία τις γιορ-
τής. «Πάλι ακούσετε άρκοντες τι 
ήρταμεν να σας πούμεν/ πως αύ-
ριον είναι γιορτή τζιαι πρέπει να 
χαρούμεν /Αύριον εν Αρχιχρονιά 
πρώτη Ιανουαρίου /όπου γιορτά-
ζεται παντού τ’ Αγίου Βασιλείου /
Ζητώ χάρην που τον Θεόν τα λόγια 
μου να δέσω/ τον Άγιον Βασίλειον 
να σας τον επαινέσω/ Που τον αφέ-
ντην τον Θεόν ήτανε φωτισμένος/ 
τζιαι στων γραμμάτων την σπουδήν 
σοφίαν πλουτισμένος/ Γέννημαν 
της Καισάρειας, βλαστός Καππα-
δοκίας/ τζιαι ποιητής θεόπνευστος 
της θείας λειτουργίας/αρχιερείς τον 
σέβονται, παπάδες τον τιμούσιν, 
οι άρκοντες τζιαι ο λαός σκυφτοί 
τον προσκυνούσιν…» και τέλος: 
«Πρωτομηνιά, πρωτoχρονιά τζιαι 
πάλε αρχή του Λόγου/ τζιαι εμείς 
καλώς σας ήυραμεν να ζιείτε τζιαι 
του χρόνου», υπογραμμίζοντας την 

αβεβαιότητα της πορείας του αν-
θρώπου. 

Στις μέρες μας τα κάλαντα 
έχουν απολέσει τον ρόλο που εί-
χαν στο παρελθόν καθώς έχουν 
σε μεγάλο βαθμό εκτοπιστεί από 
τα ξενόφερτα δυτικότροπα χρι-
στουγεννιάτικα τραγούδια. Παρα-
μένουν ωστόσο ουσιαστικό μέρος 
της εορταστικής ατμόσφαιρας των 
ημερών, καθώς και της μουσικής 
μας παράδοσης μας. Είναι σημα-
ντική πηγή πληροφοριών για τον 
πολιτισμό μας και απηχούν το σύ-
στημα αξιών και τις αντιλήψεις 
των κοινωνιών του παρελθόντος 
από τις οποίες προέρχονται. Από 

τα κείμενα των καλάντων αντλού-
με πάρα πολλά στοιχεία σχετικά 
με τις θρησκευτικές γιορτές και 
τη λατρεία. Αποτελούν δε, όπως 
και το σύνολο των δημοτικών μας 
τραγουδιών, εργαλεία κατανόησης 
των αγροτικών κοινωνιών του πα-
ρελθόντος σε επίπεδο συνηθειών 
και αλλά και τρόπου σκέψης, κα-
θώς και αντίληψης θρησκευτικών 
και κοινωνικών πτυχών της καθη-

μερινής ζωής. Η μελέτη των κα-
λάντων και των άλλων δημοτικών 
μας τραγουδιών όχι μόνο μουσικά 
αλλά και σε επίπεδο πολιτισμι-
κής ανάλυσης στο σύνολο τους –
εφόσον ο διαχωρισμός λόγου και 
μουσικής στο δημοτικό τραγούδι 
αποτελεί διαδικασία αφύσικη– εί-
ναι δυνατό να αποτελέσει σημα-
ντικό εργαλείο γνωριμίας με τον 
πολιτισμό και το παρελθόν μας.

Στις μέρες μας τόσο η απαξίω-
ση του λαϊκού πολιτισμού, αποτέ-
λεσμα της αστικοποίησης και της 
αποξένωσης του μέσου Κύπριου 
από τις ρίζες του, μαζί με τις στρε-
βλωμένες και επιφανειακές ανα-
παραστάσεις της παράδοσης από 
τα ΜΜΕ που συγκλίνουν προς ένα 
κάκιστο φολκλόρ, έχουν δημιουρ-
γήσει ένα μάλλον αρνητικό τοπίο 
με ελάχιστες φωτεινές εξαιρέσεις. 

Η παντελής έλλειψη ουσιαστικού 
ενδιαφέροντος από την Πολιτεία 
και τα ολέθρια λάθη που έχουν 
διαπραχθεί στο πρόσφατο παρελ-
θόν όσον αφορά τη διαχείριση 
του λαϊκού πολιτισμού, ιδιαίτε-
ρα δε σε επίπεδο εθνογραφικής 
έρευνας, σε συνάρτηση με το αδι-
αμφισβήτητο γεγονός ότι έχουμε 
να κάνουμε με πληροφορητές και 
έμψυχο υλικό και κατά συνέπεια 
βρισκόμαστε σε μια διαρκή μάχη 
με τον χρόνο δεν αφήνουν πολλά 
περιθώρια.

Οφείλουμε να διαχωρίσουμε 
τη θέση μας και να σταθούμε 
απέναντι κάθε αντιδεοντολογι-
κή πρακτική και γραφειοκρατική 
νοοτροπία που θέλει τους εθνο-
μουσικολόγους μακριά από το 
αντικείμενό τους. Η παράδοση 
δεν μπορεί να γίνεται έρμαιο κά-
κιστων αντιλήψεων και φαύλων 
δράσεων από μη ειδικούς, με ανύ-
παρκτη κατάρτιση, άγνοια δεο-
ντολογίας και έλλειψη ευαισθησί-
ας. Η Εθνομουσικολογία, ο κλάδος 
που πραγματεύεται τη μουσική ως 
πολιτισμό και ως άρρηκτα συνδε-
δεμένο με την κοινωνία φαινόμε-
νο, τόσο συγχρονικά όσο και δι-
αχρονικά, πρέπει να αποκτήσει 
καίριο και ουσιαστικό ρόλο στην 
μελέτη της παράδοσης.

Πολύ χρήσιμο εργαλείο μελέτης του λαϊκού μας πολιτισμού

Τα κάλαντα παραμένου 
ουσιαστικό μέρος της 
εορταστικής ατμόσφαι-
ρας των ημερών,
καθώς και της μουσικής 
μας παράδοσης.
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